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Αθήνα, σήµερα στις 8 Οκτωβρίου 2024, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 7-10-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Β’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας 7-
10-2024 σε ό,τι αφορά την εκλογή των Κοσµητόρων και
Γραµµατέων του Σώµατος)

Θα µου επιτρέψετε, πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη,
να θέσω ένα θέµα που ετέθη στην τελευταία Διάσκεψη των Προ-
έδρων και έχει να κάνει µε την πιο εύρυθµη λειτουργία της Βου-
λής εν όψει του γεγονότος ότι πρακτικά η Βουλή είναι πλέον
δεκακοµµατική. 

Τι εννοώ ότι πρακτικά είναι δεκακοµµατική; Είµαστε εννέα κόµ-
µατα, βάσει του Κανονισµού της Βουλής, και στη νέα Σύνοδο -η
οποία ξεκίνησε χθες µετά τον Αγιασµό- οι συνάδελφοι που είναι
ανεξάρτητοι αρχίζουν τρόπον τινά και οργανώνονται και εκπρο-
σωπούνται πλέον στη Διάσκεψη των Προέδρων. Άρα, δεν είναι
δεκατέσσερα άτοµα, αρχίζουν και αντιµετωπίζονται ως οιονεί
Κοινοβουλευτική Οµάδα, λόγω του ότι αρχίζουν κάπως να συ-
νεννοούνται. 

Άρα, στην ουσία είµαστε δεκακοµµατική Βουλή. Και αυτό το
γεγονός το οποίο είναι πρωτοφανές µεταπολεµικά, έχει δυσκο-
λέψει έντονα τη δουλειά ιδίως των απλών Βουλευτών. Γιατί όταν
µιλάνε οι Αρχηγοί και οι αναπληρωτές τους, δηλαδή οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι, διαδοχικά σε ένα νοµοσχέδιο που ξεκινάει
στις 10.00’ µπορεί ο πρώτος Βουλευτής να ξεκινήσει να µιλάει
στις 15.00’ και µετά, αν αρχίσουν οι δευτερολογίες, ο επόµενος
να αρχίσει να µιλάει στις 18.00’. 

Έγινε µια πρόταση από το ΠΑΣΟΚ, αλλά λογική…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αλλά; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Για να φαιδρύνω την

ατµόσφαιρα…
Έγινε µια πρόταση από το ΠΑΣΟΚ λογική στην προηγούµενη

Διάσκεψη των Προέδρων, ώστε κάπως να λυθεί αυτό το θέµα. 
Για να καταλάβετε τη διαφορά, στις εκλογές του 2004, ας

πούµε, µπήκαν στη Βουλή τέσσερα κόµµατα. Τότε δεν υπήρχε
περίπτωση να τεθεί τέτοιο θέµα γιατί ακόµη κι αν µίλαγαν διαδο-
χικά τέσσερις Αρχηγοί, που δεν είναι σύνηθες -εννοώ σε νοµο-
θετική εργασία, εξαιρείται η περίπτωση της προ ηµερησίας
διατάξεως, όπου έτσι κι αλλιώς δεν µιλάνε Βουλευτές-, δεν ήταν
τόσο αποτρεπτικό και δεν προκαλούσε τόση καθυστέρηση στους
Βουλευτές. Όµως, τώρα µε δέκα στην ουσία κόµµατα οι Βουλευ-

τές µετατοπίζονται  πάρα πολύ χρονικά προς τα πίσω. 
Έγινε, λοιπόν, µια πρόταση και είπαµε να ξεκινήσουµε να το

εφαρµόζουµε µε τη νέα Σύνοδο, ώστε σε περίπτωση που µιλάνε
οι Αρχηγοί -σε νοµοθετική εργασία πάντα-, ο επόµενος Αρχηγός
ή ο αναπληρωτής του, που είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος, να µιλάει αφού µεσολαβήσουν δύο Βουλευτές από τη σειρά
των εγγεγραµµένων, ώστε να κοπάσει κάπως αυτός ο αποκλει-
σµός των Βουλευτών και αυτή η έντονη οπισθοχώρηση της σει-
ράς των Βουλευτών. 

Αυτό, βέβαια, όταν τα βάλαµε κάτω µε κάποιες προσοµοι-
ώσεις, είδαµε ότι έχει νόηµα όταν οι εγγεγραµµένοι είναι κάµπο-
σοι, όταν οι εγγεγραµµένοι είναι πάνω από είκοσι πέντε ή από
τριάντα. Γιατί αν οι εγγεγραµµένοι είναι δέκα, µπορεί να παρα-
τηρηθεί το φαινόµενο να ξεµείνουµε από Βουλευτές και στο
τέλος να µιλάνε µόνο οι Αρχηγοί. Καταλαβαίνετε τι εννοώ. 

Άρα, νοµίζω, µε µια ευελιξία που θα την καθορίζει το Προ-
εδρείο και την οποία θα την καθοδηγεί ο αριθµός των εγγεγραµ-
µένων, θα πρέπει να ξεκινήσουµε να εφαρµόζουµε αυτή την
πρακτική, που εφαρµοζόταν και στο παρελθόν, να δούµε πώς θα
πάει. Και αν αυτό λειτουργεί, µετά από µία περίοδο εφαρµογής,
να το περάσουµε και στον Κανονισµό. Να το ξεκινήσουµε, δη-
λαδή, ως κοινοβουλευτική πρακτική µε απόφαση της Διάσκεψης
των Προέδρων, που έτσι κι αλλιώς έχει παρθεί, και της Ολοµέ-
λειας. Και αν δούµε ότι είναι λειτουργικό, να το περάσουµε µε
µια διατύπωση εν συνεχεία και στον Κανονισµό. 

Συνεπώς, η πρόταση έπειτα από την απόφαση της Διάσκεψης
των Προέδρων της 26ης Σεπτεµβρίου, είναι να επιτρέπεται η πα-
ρεµβολή δύο Βουλευτών ανάµεσα στις οµιλίες κάθε Αρχηγού ή
αναπληρωτή του στη νοµοθετική εργασία, ώστε να διευκολύνον-
ται και οι Βουλευτές που έχουν εγγραφεί ως οµιλητές. 

Το Προεδρείο επιφυλάσσει στον εαυτό του την ευελιξία, σε
περίπτωση που είναι  φερ’ ειπείν µία κύρωση συµβάσεως και δεν
έχει µεγάλο αριθµό οµιλητών, να το ρυθµίζει ενδεχοµένως δια-
φορετικά, αν έχουν εγγραφεί ελάχιστοι οµιλητές. 

Συνεπώς, είµαστε σύµφωνοι να ξεκινήσουµε αυτή την πρα-
κτική που αποτελεί και απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων,
και εφόσον αυτό στην πράξη είναι λειτουργικό κάποια στιγµή να
το φέρουµε και στον Κανονισµό της Βουλής; Το δεχόµαστε ως
κοινοβουλευτική πρακτική; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλώς. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Καλα-

φάτη. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Είναι εξαιρετική η πρωτοβουλία. Μου

δίνεται η ευκαιρία να επισηµάνω το ενδεχόµενο διερεύνησης από
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τη Διάσκεψη των Προέδρων και υµών ως Προέδρου τη δυνατό-
τητα να κάνουµε κάτι το οποίο νοµίζω ότι θα είναι ευεργετικό για
τους Βουλευτές. Να δούµε κατά πόσο µπορούµε όσον αφορά
τον χρόνο οµιλίας των Βουλευτών, των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων και των Υπουργών, αυτός να προσδιορίζεται µε αυτόµατο
χρονοδιακόπτη, αυτό που γίνεται ουσιαστικά σε πάρα πολλά Κοι-
νοβούλια και σίγουρα στο Ευρωκοινοβούλιο. 

Παραδείγµατος χάριν, φανταστείτε σε µια συζήτηση στην
οποία είναι εγγεγραµµένοι να µιλήσουν πενήντα Βουλευτές, αν
εξοικονοµήσουµε ένα µέσο όρο δύο-τριών λεπτών, που κατά
µέσο όρο υπερβαίνει ο Βουλευτής τον χρόνο του, «εξοικονο-
µούµε» άλλους είκοσι-είκοσι πέντε Βουλευτές να µιλήσουν εκείνη
την ηµέρα. Αν δεν βάλουµε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους και αυτόµατα χωρίς την παρέµβαση του Προεδρείου, για
να µην έρθει σε δύσκολη θέση το Προεδρείο, θα γνωρίζει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος ότι αν έχει δώδεκα λεπτά, στα δε-
κατέσσερα σταµατάει να ακούγεται, κλείνουν τα µικρόφωνα, δεν
γράφονται στα Πρακτικά οι τοποθετήσεις του. Το ίδιο και ο
Υπουργός. 

Ξέρετε, κάθονται Βουλευτές και φοβάµαι ότι σε λίγο θα έχουµε
το φαινόµενο να µην έρχονται Βουλευτές για να µιλήσουν. Έρχε-
ται συνάδελφος από την Κρήτη, από τα άκρα της Ελλάδας, από
την εσχατιά της Ελλάδας να τοποθετηθεί σ’ ένα νοµοσχέδιο, όπως
πολύ σωστά επισηµάνατε, παραµένει πέντε και επτά ώρες για να
έλθει η σειρά του και στο τέλος θα έχουµε άδεια έδρανα και θα
υπάρχει µια εικόνα που θα απαξιώνει το πολιτικό…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και οι πολιτικοί Αρ-
χηγοί, κύριε Καλαφάτη.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Εγώ βάζω το κοµµάτι αυτό. Δεν
φτάνω στους πολιτικούς Αρχηγούς. Ας ξεκινήσουµε µε το κοµ-
µάτι των Υπουργών. Δεν χρειάζεται κάθε λίγο και λιγάκι ο Υπουρ-
γός να σηκώνεται και να απαντά στον κάθε Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορούν να εκ-
παιδευτούν και να λένε στα δώδεκα λεπτά ή στα δεκατρία το
πολύ αυτό που θέλουν να πουν, οι Βουλευτές το ίδιο. Έτσι νο-
µίζω ότι βγαίνει και ένα άγχος από το ίδιο το Προεδρείο, που
κάθε λίγο και λιγάκι βρίσκεται σε πολύ δύσκολη θέση να το επι-
σηµαίνει. Δεν µπορεί να επιβάλει στον οµιλητή να κατέβει και να
είναι στον χρόνο του περιοριστικά. 

Δεν µπαίνω σε άλλα θέµατα που πολλές φορές οι Βουλευτές
-και όχι µόνο οι Βουλευτές- δεν µιλάµε για το αντικείµενο του νο-
µοσχεδίου και επεκτεινόµαστε σε χίλια δυο θέµατα. Μιλάω κατ’
εξοχήν γι’ αυτό το θέµα και αυτό νοµίζω ότι δεν χρειάζεται αλ-
λαγή του Κανονισµού. Απλώς βρίσκουµε έναν τρόπο να εφαρµο-
στεί ο ήδη υπάρχων Κανονισµός και θα ήθελα να το θέσουµε
αυτό ξανά στη Διάσκεψη. Το έχω θέσει ως Γενικός Γραµµατέας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας δύο
φορές στη Διάσκεψη των Προέδρων. Το βλέπετε θετικά, το διε-
ρευνούµε. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κάποιος αντίλογος σ’ αυτό,
απλώς να συνεχίσουµε και νοµίζω ότι θα εξοικονοµήσουµε πάρα
πολύ χρόνο. Θα κερδίσει ο κοινοβουλευτισµός.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. Αυτό θα το
δούµε. 

Απλώς θα ήθελα να υπενθυµίσω στους συναδέλφους που
τώρα µπήκαν µέσα στην Αίθουσα ότι µόλις προηγουµένως η
Ολοµέλεια έκανε δεκτή την απόφαση της Διάσκεψης των Προ-
έδρων που πάρθηκε στις 26 Σεπτεµβρίου, έπειτα από πρόταση
της κ. Λιακούλη, να µεσολαβούν δύο Βουλευτές ανάµεσα στους
Αρχηγούς ή στους αναπληρωτές στις συζητήσεις της νοµοθετι-
κής εργασίας. Τα υπόλοιπα που αφορούν την καλύτερη λειτουρ-
γία µας και ιδίως την τήρηση του χρόνου θα τα συζητήσουµε και
θα φέρουµε αποφάσεις αντίστοιχες της Διασκέψεως στην Ολο-
µέλεια για να τις προχωρήσουµε.

Θέλει κάποιος συνάδελφος να πει κάτι πάνω στην απόφαση
που πήραµε;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Καζα-

µία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αντίρρηση δεν έχουµε στο να µεσολαβούν δύο Βουλευτές

ανάµεσα στις παρεµβάσεις Υπουργών.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εκτός αν είναι ελά-
χιστοι οι εγγεγραµµένοι. Το καταλαβαίνετε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: To καταλαβαίνουµε αυτό. Όµως,
υπάρχει ένα ζήτηµα το οποίο εµείς το αντιλαµβανόµαστε πολύ
καλά, ειδικά εµείς που είµαστε εδώ πολύ συχνά και το οποίο δεν
οµολογείται. Οι Βουλευτές δεν είναι εδώ για να έρχονται να µι-
λούν και να αφήνουν τα έδρανά τους κενά και συνεπώς να δια-
µαρτύρονται γιατί περίµεναν δύο ή τρεις ώρες. Οι Βουλευτές
είναι εδώ και για να ακούν και το περισσότερο διάστηµα πρέπει
οι Βουλευτές να είναι εδώ για να ακούν.

Τα έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Πρόεδρε, από τότε
που εξελέγην Βουλευτής είναι σκανδαλωδώς κενά και το ζήτηµα
που συζητούµε από την αρχή µέχρι το τέλος …

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας παρακαλώ, µη διακόπτετε.
Το ζήτηµα που συζητούµε από την αρχή µέχρι το τέλος…
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ψέµατα λες!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Είδατε τώρα ότι αυτό

ξεφεύγει; Επί του θέµατος.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν λέω ψέµατα, λέω αλήθεια.

Είµαι παρών …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Επί του θέµατος.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε.

Μη µε διακόπτετε. 
Λέω την αλήθεια. Είµαι παρών εδώ το µεγαλύτερο διάστηµα.

Η λέξη ψέµατα είναι αντικοινοβουλευτική και δεν πρέπει να χρη-
σιµοποιείται και θα έπρεπε να τους την απαγορέψετε. Η πραγ-
µατικότητα που γνωρίζουµε όλοι είναι ότι τα έδρανα της Νέας
Δηµοκρατίας το περισσότερο διάστηµα είναι κενά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. Επί του θέ-
µατος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Το θέµα είναι ότι αυτοί οι Βουλευ-
τές θέλουν να έχουν κενά τα έδρανά τους για να λείπουν από τη
Βουλή και διαµαρτύρονται γιατί περιµένουν και είναι Βουλευτές
οι οποίοι δεν θέλουν να ακούν. Θέλουν να µιλούν και να φεύγουν.
Αυτό το θεωρούµε απαράδεκτο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. 
Άρα, αυτό περνάει οµόφωνα και εφόσον αποδειχθεί λειτουρ-

γικό, όπως είπα, θα το φέρουµε να το περάσουµε και στον Κα-
νονισµό. Επιβάλλεται ως κοινοβουλευτική πρακτική. 

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι η

«ψυχή» του Κοινοβουλίου είναι οι Βουλευτές µας. Κάθε φορά
εναλλάσσονται οι ρόλοι. Άλλοτε είµαστε εισηγητές, άλλοτε Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, όµως όλοι είµαστε Βουλευτές. 

Έφερα την πρόταση αυτή στη Διάσκεψη των Προέδρων γιατί
έβλεπα ότι συντελούνταν µια αδικία η οποία µάλιστα έτεινε να
εµπεδώσει µια αντίληψη περί δύο ταχυτήτων κοινοβουλευτικών,
αφ’ ενός των εισηγητών και Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων,
όπως είµαι εγώ σήµερα, ο κ. Μάντζος και άλλοι συνάδελφοι και
αφ’ ετέρου των Βουλευτών που ήταν «δεύτερης κατηγορίας».
Συνεπώς, αυτό έπρεπε να το εξοµαλύνουµε και πολύ σωστά η
Διάσκεψη των Προέδρων πήρε αυτήν την απόφαση. 

Παίρνω, όµως, τον λόγο για να επισηµάνω κάτι. Πρέπει να αυ-
τοπεριοριστούµε. Μιλάω πρώτα για τον εαυτό µου και µετά για
τους άλλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Για τους χρόνους
λέτε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Σε ό,τι αφορά τους χρόνους. Προ-
σέξτε, όµως, τι γίνεται και δεν θα µασήσω τα λόγια µου. 

Κύριε Πρόεδρε, όταν το Προεδρείο κάνει σύσταση στους Βου-
λευτές να περιοριστούν, µπήκα στον περιορισµό µερικές φορές
να χρονοµετρήσω τους Προεδρεύοντες των οποίων πολλές
φορές είναι διπλάσιος ο χρόνος απ’ ό,τι των Βουλευτών. Προ-
σέξτε τώρα το σχήµα: Ένας που προεδρεύει, όπως καλή ώρα
εσείς τώρα, να µιλάει δεκατρία ή δώδεκα λεπτά και την επόµενη
στιγµή να κάνει σύσταση σ’ έναν Βουλευτή γιατί µιλάει πάνω από
επτά και οκτώ λεπτά. Το ίδιο και εµείς, οι Βουλευτές, σε σχέση
µε τον προηγούµενο και τον επόµενο. Είπα ότι µιλάω πρώτα για
τον εαυτό µου. 
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Αυτό τι σηµαίνει; Ότι θα πρέπει να αυτοπεριοριστούµε όλοι,
να τηρήσουµε τους χρόνους µας και οι Βουλευτές µας να µπαί-
νουν ανάµεσα σε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και πολιτι-
κούς Αρχηγούς, για να ξαναγεµίσουν τα έδρανα της Βουλής και
για να ξαναβρούµε οµιλητές, κύριε Πρόεδρε, γιατί οι Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες πλέον έχουν ανθρώπους από τις περιφέρειες
οι οποίοι δεν γνωρίζουν καν τον χρόνο της αναµονής. Στο προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο υπήρχε Βουλευτής που ενώ ήταν µέσα
στην πρώτη δεκάδα, περίµενε έξι ώρες για να µιλήσει. Αυτό, λοι-
πόν, στην κοινοβουλευτική πρακτική δεν είναι σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριοι συνάδελφοι,
ψηφίσαµε οµόφωνα µια πρόταση που προτάθηκε οµόφωνα και
τώρα πάµε να κάνουµε πολιτική συζήτηση για άλλα θέµατα και
για άλλα «κουσούρια» τα οποία και αυτά θα τα διορθώσουµε. Βα-
σικό «κουσούρι» είναι η µη τήρηση του χρόνου από όλους και
πρωτίστως από τους πολιτικούς Αρχηγούς. Δεν υπάρχει αµφιβο-
λία. Θα δούµε και αυτό πώς θα το διορθώσουµε, αλλά µην ξε-
χνάτε ότι υπάρχουν και κάποιες εξωπραγµατικές καταγραφές
στον Κανονισµό. 

Ας πούµε, στη συζήτηση πολιτικών Αρχηγών -που εδώ δεν
είναι το θέµα µας, γιατί εδώ είναι για τη νοµοθετική εργασία- λέει
ο Κανονισµός ότι στη συζήτηση των πολιτικών Αρχηγών που προ-
καλείται µετά από αίτηµα του Πρωθυπουργού, ο χρόνος οµιλίας
της Αντιπολιτεύσεως είναι πέντε ή έξι λεπτά και αυτό είναι εξω-
πραγµατικό και αυτό θα πρέπει να διορθωθεί προς τα πάνω,
αλλά άλλο να διορθωθεί προς τα πάνω και να γίνει δεκαπέντε
λεπτά και άλλο να γίνεται σαράντα λεπτά µε την υπερβολή της
ανοχής. 

Συνεπώς, το επόµενο βήµα είναι να διορθώσουµε αυτά. Όπως
είπε ο κ. Καλαφάτης, αυτά περισσότερο αφορούν την τήρηση
του Κανονισµού και όχι την αλλαγή του Κανονισµού. 

Κύριε Χήτα, για να το κλείσουµε, έχετε τον λόγο και µετά ο κ.
Πλεύρης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε, όταν
λέµε ότι λειτουργούµε µε βάση τη λογική αντιλαµβανόµαστε ότι
υπάρχει πρόβληµα. Το έχουµε πει πολλές φορές. Όπως στη Διά-
σκεψη, θα ήθελα να ακουστεί και εδώ ότι εµείς θα συµφωνή-
σουµε µ’ αυτό αλλά θα πρέπει να λύσουµε και ένα άλλο θέµα. 

Κατ’ αρχάς, οι όποιοι περιορισµοί για το µικρόφωνο να ξεκα-
θαρίσουµε ότι είµαστε αντίθετοι στο να ισχύσουν για τους πολι-
τικούς Αρχηγούς. Σε καµµία περίπτωση αυτό. Άρα, ξεκαθα-
ρίζουµε αυτό να µην ισχύει για τους πολιτικούς Αρχηγούς. Εγώ
το αντιλαµβάνοµαι.

Για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους θα πω το εξής: Να
ξέρετε ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θα έλθει εδώ το
πρωί και θα φύγει στις δώδεκα, µία, δύο τη νύχτα όταν τελειώσει
η συνεδρίαση.

Εδώ πρέπει να λύσουµε ένα άλλο πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε,
όµως. Αφού θέλουµε να λύσουµε αυτό να λύσουµε κι ένα άλλο:
την παρουσία των Βουλευτών. Είναι ωραία που η Βουλή έχει
αυτή την εικόνα σήµερα. Είναι µια συµπαθητική εικόνα. Μακάρι
να ήταν έτσι και περισσότεροι κάθε φορά. Άρα, λοιπόν, δεν µπο-
ρεί να έρχονται οι Βουλευτές -ακόµη κι εγώ- την ώρα που θα µι-
λήσουν και να φεύγουν και αυτό ήταν µόνο. Γιατί η Βουλή
παρουσιάζει µία πολύ άσχηµη εικόνα. Μην επαναφέρουµε την
πρόταση που είχαµε καταθέσει το 2019 ότι η δουλειά των Βου-
λευτών είναι εδώ κι όσοι δεν έρχονται να µην πληρώνονται. Να
το πούµε κι αυτό. Εµείς το λέµε και αυτό. 

Προτείνατε κάτι στη Διάσκεψη. Συµφωνήσαµε γιατί θέλουµε
να λύσουµε το πρόβληµα και να λειτουργούµε καλύτερα όλοι
εδώ µέσα. Περνάµε πολλές ώρες εδώ µέσα. Να λειτουργούµε
ωραία και άρτια, αλλά να λύσουµε και το πρόβληµα αυτό. Δεν
µπορεί η Βουλή να είναι άδεια, να είναι µόνο δύο τρεις άνθρωποι
µέσα, να έρχεσαι τρεις παρά δέκα να µιλάς και να φεύγεις.
Έκανα τη δουλειά µου, το ανέβασα στο Facebook µια χαρά, το
είδαν οι δικοί µου στη Μαγνησία, στην Αιτωλοακαρνανία, στη
Θεσσαλονίκη. Όλα καλά. 

Δεν είναι έτσι. Πρέπει να λύσουµε µε κάποιο τρόπο και το θέµα
της παρουσίας των Βουλευτών στη Βουλή. Αλλιώς εµείς επανα-
φέρουµε, όσο σκληρό και αν ακούγεται και µε συγχωρείτε πάρα
πολύ -είναι θέση του κόµµατός µας που έχουµε εκφράσει από

το 2019- να µην πληρώνονται. Δεν γίνεται διαφορετικά, κύριε
Πρόεδρε. Είµαστε η Βουλή των Ελλήνων. Εκπροσωπούµε τους
Έλληνες πολίτες. Εµένα ξέρετε τι µου λένε κάθε φορά; «Καλά
µιλάτε, καλά τα λέτε. Σε ποιους τα λέτε; Στα άδεια έδρανα;». Δεν
µας τιµάει αυτό. 

Συγγνώµη που τα λέω έτσι απλά, αλλά αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα εκεί έξω, συνάδελφοι. Αυτό µου λένε όλοι. Μας λένε «πού
τα λέτε;». Πού; Κι όταν µιλάς όλοι µε το κινητό ό,τι θέλουν ας κά-
νουν. Αυτό είναι θέµα σεβασµού. Όµως δεν γίνεται να µιλάµε σε
άδεια έδρανα. Και πρέπει να παρέµβετε µε τη δική µας συνδροµή
να λυθεί και το θέµα αυτό. Κι εµείς, τα µικρότερα κόµµατα,
έχουµε περιφέρειες. Τι να κάνουµε τώρα. Κι εµάς µας ενδιαφέρει
η περιφέρεια αλλά είµαστε εδώ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο κ. Πλεύρης έχει

τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Επειδή είδα ότι έγινε από διαφορετι-

κούς εκπροσώπους και µάλιστα µε αναφορές και στα έδρανα της
Νέας Δηµοκρατίας, θέλω να µιλήσω ευθέως, κύριε Πρόεδρε. 

Παρακολουθούµε την επιτοµή του λαϊκισµού. Δεν υπάρχει Κοι-
νοβούλιο στον κόσµο -όποιος έχει θητεύσει στην Ευρωβουλή το
ξέρει- που εν συνόλω να βρίσκονται όλη την ώρα οι Βουλευτές
σε όλη τη διάρκεια της συνεδρίασης. Για ποιον λόγο; Πρώτον,
διότι αυτή τη στιγµή αυτό το οποίο λέτε µπορεί να το κάνει ο
Βουλευτής εύκολα από την τηλεόραση και να παρακολουθεί από
το κλειστό σύστηµα. 

Υπάρχουν επιτροπές, υπάρχουν κοινοβουλευτικές δραστηριό-
τητες. Συνεπώς, δεν γεννάται από πουθενά υποχρέωση του Βου-
λευτή ότι θα έρθει στις 10, θα φύγει στις 10 και θα πρέπει να είναι
εδώ συνέχεια. Προφανώς το κοινοβουλευτικό έργο έχει πολλές
δραστηριότητες και αυτό είναι το Κοινοβούλιο. Βασική όµως
αρχή του Κοινοβουλίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
να είναι ακροατήριο οι Βουλευτές αλλά να είναι οµιλητές οι Βου-
λευτές. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Να ακούν και να µαθαίνουν οι Βου-
λευτές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αν πάµε στα Πρακτικά και στα νοµο-
σχέδια θα δείτε ότι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που
τους προσβάλλετε, µιλούν αναλογικά περισσότερο από όλους
τους Βουλευτές και µέσα στο θέµα του νοµοσχεδίου.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Αφού είναι περισσότεροι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν σας διέκοψα.
Αγαπητές, κυρίες και κύριοι, απευθύνοµαι και στην Ελληνική

Λύση και στην Πλεύση Ελευθερίας, όταν υπάρχει ηµερήσια διά-
ταξη δεν είναι υποχρεωµένος ο Βουλευτής να έρθει να ακούσει
έναν ή µία πρόεδρο που αντί για δεκαπέντε λεπτά θα µιλήσουν
µία ώρα, µία ώρα και δέκα λεπτά εκτός θέµατος. Δεν είναι αυτή
η δουλειά του Βουλευτή. Η δουλειά του Βουλευτή είναι να µιλάει,
να συµµετέχει σε επιτροπές και στη Νέα Δηµοκρατία είµαστε πε-
ρήφανοι για το κοινοβουλευτικό µας έργο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ. Έχετε
τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για το συγκεκριµένο θέµα, για τον
χρόνο θέλω να µιλήσω. Μπορεί να παρεξηγηθώ από τους συνα-
δέλφους µου όµως επειδή κινούµαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση
ξέρετε πολύ καλά τον χρόνο που διατίθεται για κάθε συνάδελφο:
ανάλογα της κοινωνικής δύναµης εκάστου κόµµατος. Αυτός είναι
ο χρόνος που διατίθεται. Η Κυβέρνηση, όποια κυβέρνηση και ο
Υπουργός είναι ο κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και είναι υπο-
χρεωµένος να απολογείται σε όλους, άρα θα πρέπει να έχει εκεί-
νον τον χρόνο. Και γι’ αυτό ο χρόνος εκεί είναι αναλογικός της
δύναµης εκάστου κόµµατος. Πιστεύω ότι κι εδώ επιτέλους πρέ-
πει να το εφαρµόσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Λοιπόν, ξεκινάµε να
διορθώνουµε διάφορα άτοπα σιγά-σιγά. Αποφασίσαµε οµόφωνα
τη µεσολάβηση δύο Βουλευτών ανάµεσα στους Αρχηγούς ή
τους αναπληρωτές τους στο νοµοθετικό έργο, εφόσον ο αριθµός
των εγγεγραµµένων, βέβαια, το επιτρέπει. Γιατί, όπως είπα αν
είναι µία κύρωση και εγγεγραµµένοι είναι πέντε, έξι, επτά, οκτώ
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δεν έχει τόσο νόηµα. Κι αν αυτό αποδειχθεί λειτουργικό θα το
περάσουµε και στον Κανονισµό. Τώρα είναι µια κοινοβουλευτική
πρακτική που την επαναφέρουµε µε απόφαση της Ολοµέλειας. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης
καταθέτει την Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Εσωτερικών: «Ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθ-
µούς, την ενίσχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
λοιπές διατάξεις». 

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέ-
τει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κώδικας Φόρου Προστιθέµενης
Αξίας». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθ-
µίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, την ενίσχυση
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και λοιπές διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
3ης Οκτωβρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος

Κωτσός. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα να συζητήσουµε στην Ολοµέλεια της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών µε τον τίτλο:
«Ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, την ενί-
σχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και λοιπές δια-
τάξεις». 

Τα τελευταία χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν γίνει
σηµαντικά βήµατα από την πλευρά της Κυβέρνησής µας ως προς
την οικονοµική και θεσµική στήριξη της αυτοδιοίκησης. Βασική
µας επιδίωξη είναι η δηµιουργία ενός σύγχρονου κράτους µε
ισχυρή και αποτελεσµατική αυτοδιοίκηση. 

Τολµάµε να συνθέσουµε µεταρρυθµιστικές πολιτικές που θα
συµβάλουν στη βελτίωση της λειτουργίας των δήµων και των πε-
ριφερειών µε αναπτυξιακή προοπτική. Πιστεύουµε βαθιά ότι ο
κάθε πολίτης πρέπει να δέχεται την εξυπηρέτηση που του αρµό-
ζει και του πρέπει. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου ρυθµίζονται ζητήµατα που αφο-
ρούν τη βελτίωση λειτουργίας των δήµων και των περιφερειών
της χώρας µας, την αναβάθµιση των χερσαίων συνοριακών σταθ-
µών βάζοντας για πρώτη φορά ρητούς κανόνες για την οργά-
νωση, τη λειτουργία και τον εκσυγχρονισµό τους αλλά και
θέµατα που θα διευκολύνουν άµεσα την καθηµερινότητα των πο-
λιτών. Γίνεται, λοιπόν, λόγος για ένα πολυδύναµο νοµοσχέδιο
που θα έχει θετικό αντίκτυπο στην κοινωνία ευρύτερα. Εξάλλου
στον πυρήνα της πολιτικής της Κυβέρνησής µας είναι η προ-
σφορά στην κοινωνία, η προσφορά στους πολίτες. 

Η αναβάθµιση των συνοριακών σταθµών αποτελεί υποχρέωση
που έχει αναλάβει η χώρα µας σε συµµόρφωση µε το κεκτηµένο
Σένγκεν. Ερχόµαστε, λοιπόν, µε το παρόν σχέδιο νόµου να επι-
καιροποιήσουµε το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, κύριε
Κωτσέ. 

Ξέρετε πολύ καλά, γιατί έχετε ανέβει όλοι στο έδρανο για να µι-
λήσετε, ότι δεν µπορεί να συγκεντρωθεί ο οµιλητής όταν υπάρχει
αυτή η κατάσταση µέσα στην Αίθουσα. Σας παρακαλώ πάρα πολύ. 

Συγγνώµη, κύριε συνάδελφε, συνεχίστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Παρακαλώ.
Ορίζουµε τις οικείες αποκεντρωµένες διοικήσεις της χώρας

ως αρµόδιες για τα ζητήµατα αναβάθµισης, συντήρησης, επέ-
κτασης της λειτουργίας αλλά και κατασκευής των σταθµών. Επι-
πρόσθετα καθορίζονται οι όροι δόµησής τους, η διαδικασία
απαλλοτρίωσης ή παραχώρησης εκτάσεων για την κατασκευή
τους, τα χρηµατοδοτικά εργαλεία για την υλοποίηση των ανα-
γκαίων έργων και η κάλυψη των δαπανών τους. Εδώ να σηµει-
ώσω ότι πάρα πολλοί λειτουργούντες σήµερα χερσαίοι
συνοριακοί σταθµοί στερούνται ακόµη και οικοδοµικής άδειας. 

Επιπλέον, λύνονται ζητήµατα χωροθέτησης και εύρυθµης λει-
τουργίας τους λαµβάνοντας υπ’ όψιν το σύνολο των υπηρεσιών
που στεγάζονται στους συγκεκριµένους σταθµούς. Όλα τα πα-
ραπάνω θα διευκολύνουν τις µετακινήσεις, το εµπόριο, ενι-
σχύουν το κύρος και την εικόνα της πατρίδας µας. Επίσης,
αναδιαµορφώνουν ολοκληρωτικά το θεσµικό πλαίσιο λειτουρ-
γίας των ΟΤΑ Α’ και Β’ Βαθµού. Παράλληλα προχωράµε στην ου-
σιαστική, καθολική αναβάθµιση του τρόπου διοίκησης των
τοπικών υποθέσεων µε απώτερο σκοπό να παρέχονται µε τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο οι υπηρεσίες προς τους πολίτες. 

Επιδιώκουµε τη βελτίωση της λειτουργίας των δήµων και των
περιφερειών και την περαιτέρω ενίσχυσή τους. Κινητήριος δύ-
ναµη της αυτοδιοίκησης είναι το ανθρώπινο δυναµικό, το προ-
σωπικό της και ως εκ τούτου το στηρίζουµε εισάγοντας τις εξής
διατάξεις: Δύναται να καταβάλλεται στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού και των νοµικών τους προσώπων
το ποσό των 300 ευρώ που αντιστοιχεί στην ηµερήσια παροχή
ενός λίτρου γάλακτος ως µέτρο ατοµικής προστασίας. 

Γιατί προχωράµε σε αυτήν τη ρύθµιση; Διότι σε πάρα πολλές
περιπτώσεις παρατηρήθηκε αδυναµία ολοκλήρωσης των διαγω-
νιστικών διαδικασιών προκειµένου να δοθεί το γάλα προς τους
εργαζόµενους, είτε γιατί η υπόθεση κόλλησε στο Ελεγκτικό Συ-
νέδριο -χαρακτηριστική περίπτωση, όπως ανέφερε ο Υπουργός,
του Δήµου Αθηναίων που δεν έχει ολοκληρωθεί, τώρα ολοκλη-
ρώνεται η διαδικασία του ’21 είτε διότι πολλές φορές οι ίδιοι οι
ανάδοχοι αρνούνταν να ολοκληρώσουν τη διαδικασία. 

Ασκήθηκε κριτική -και µάλιστα από κάποιον Πρόεδρο Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας εκφράστηκε η άποψη- ότι καταργείται η πα-
ροχή γάλακτος προς τους εργαζόµενους. Δεν υπάρχει πιο
αναληθές τούτου. Τουναντίον ενισχύουµε το αυτοδιοίκητο των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, δίνοντας τη δυνατότητα
στα δηµοτικά συµβούλια να αποφασίσουν τα ίδια εάν θα δώσουν
το γάλα ως γάλα αυτό καθ’ αυτό ή αν θα δώσουν χρηµατικό
ποσό για να µπορούν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι να προµηθευτούν
το γάλα που τους είναι αναγκαίο ως µέτρο ατοµικής προστασίας. 

Μάλιστα, ακούστηκε από συναδέλφους ότι η ατοµική προστα-
σία δεν πρέπει να επαφίεται στον ίδιο τον εργαζόµενο αλλά κεν-
τρικά να παίρνεται η απόφαση. Νοµίζω ότι είναι λανθασµένη
αντίληψη. Εξάλλου και αν του δώσεις το γάλα, δεν µπορείς να
είσαι κοντά του να δεις αν το ήπιε ή εάν το πήρε. Όπως επίσης
εµπιστευόµαστε τους εργαζόµενους και θεωρούµε ότι οι ίδιοι
γνωρίζουν καλύτερα ποια µέτρα προστασίας θα πάρουν για τον
εαυτό τους. 

Διευκολύνεται η πρόσληψη προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορι-
σµένου χρόνου για την κάλυψη έκτακτων αναγκών, µε τη δυνα-
τότητα να προσλαµβάνεται αυτό το προσωπικό χωρίς να υπάρχει
η εγγεγραµµένη πίστωση στον προϋπολογισµό µε τη δέσµευση,
όµως, της αντίστοιχης υπηρεσίας ότι µε τον νέο προϋπολογισµό
θα υπάρξει η σχετική εγγραφή. 

Παράλληλα, ως προς την βαθµολογική κατάταξη του προσω-
πικού της Δηµοτικής Αστυνοµίας, αναγνωρίζεται ο χρόνος που
έχουν υπηρετήσει στην Ελληνική Αστυνοµία, στα καταστήµατα
κράτησης, σε δηµοτικές υπηρεσίες, καθώς και η παροχή εξου-
σιοδότησης για ζητήµατα µετεκπαίδευσης του ένστολου προσω-
πικού της Δηµοτικής Αστυνοµίας στον Υπουργό αντί στον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

Όσον αφορά τώρα τη βελτίωση λειτουργίας των δήµων, εισά-
γεται πολύ σηµαντική ρύθµιση, η δυνατότητα ρύθµισης οφειλών
των πολιτών προς τους δήµους µε δυνατότητα εξήντα δόσεων
και µάλιστα µε τροποποίηση που ήρθε οι οφειλές αυτές που εµ-
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πίπτουν σε αυτήν τη διαδικασία, µπορούν να έχουν βεβαιωθεί
µέχρι 30-10-2024 από την αρχική πρόβλεψη που ήταν µέχρι 31
Αυγούστου. Και µάλιστα για τους ευάλωτους συµπολίτες µας,
δίνεται η δυνατότητα διαγραφής των προσαυξήσεων έως και
95%. Καταλαβαίνετε πόσο σηµαντική είναι αυτή η πρόβλεψη του
νοµοσχεδίου αφ’ ενός µεν για να ενισχυθεί η ρευστότητα των
δήµων αλλά και ταυτόχρονα να δοθεί η δυνατότητα στους συµ-
πολίτες που χρωστάνε να ρυθµίσουν τις οφειλές τους µε ένα ευ-
νοϊκό καθεστώς τη στιγµή µάλιστα που οι οφειλές προς τους
δήµους ξεπερνάνε τα 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Θεσπίζεται πάγια δυνατότητα προσφυγής στον εξωδικαστικό
µηχανισµό στήριξης, ρύθµισης των οφειλών για κάθε οφειλή των
δηµοτών άνω των 10.000 ευρώ. Παρέχεται η δυνατότητα συµψη-
φισµού των οφειλών των ΔΕΥΑ µε αυτές των δήµων και ανάποδα
χωρίς να απαιτείται φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα,
που έχει ως συνέπεια να µειωθούν µε αυτόν τον τρόπο οι ληξι-
πρόθεσµες οφειλές τους. 

Εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο επιβολής του τέλους παρεπιδη-
µούντων. Δίνεται ξανά η δυνατότητα στους Οργανισµούς Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης να καθορίσουν το τέλος παρεπιδηµούντων
στο επίπεδο, στο εύρος του 0,5% έως 0,75% που σηµαίνει µια
αύξηση 50% αλλά και ταυτόχρονα δυνατότητα στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση ανάλογα µε τις ανάγκες, τις ιδιαιτερότητες, τα προ-
βλήµατα που έχει κάθε περιοχή, ούτως ώστε να τις ρυθµίζει και
να προσδιορίζει το τέλος παρεπιδηµούντων. 

Τριπλασιάζεται το πρόστιµο για την αυθαίρετη χρήση κοινό-
χρηστων χώρων και αυστηροποιούνται οι κυρώσεις από τη µη
συµµόρφωση των παραβατών. Είναι µια επίσης σηµαντική διά-
ταξη που έχει να κάνει µε τους ελεύθερους κοινόχρηστους χώ-
ρους, την κατάληψη των πεζοδροµίων, των χώρων που
προχωρούν οι τυφλοί ή ακόµη και τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες
και µάλιστα προβλέπεται αυστηρότερο πρόστιµο ιδιαίτερα για
αυτές τις περιπτώσεις το οποίο τώρα διπλασιάζεται. Σε περί-
πτωση υποτροπής µάλιστα, από την ώρα που επιβληθεί η σφρά-
γιση του καταστήµατος και παραβιαστεί, τότε προχωράµε σε
οριστική ανάκληση της άδειας λειτουργίας του.

Διευκολύνονται οι δήµοι προκειµένου να ολοκληρώσουν τις
απαιτούµενες προσαρµογές για την αδειοδότηση των δηµοτικών
παιδικών και βρεφικών σταθµών και να προσδιορισθούν οι χώροι
συγκέντρωσης, τα WC ανάλογα µε τη δυναµικότητα που έχει ο
κάθε παιδικός και βρεφονηπιακός σταθµός. 

Παρέχεται διευκόλυνση προς τους δήµους για τη διευθέτηση
των διαχειριστικών τους υποχρεώσεων. Προβλέπεται η ίδρυση
και λειτουργία δηµοτικών ελαιοτριβείων. Προβλέπεται η απαλ-
λαγή από το τέλος χρήσης κοινόχρηστου χώρου για την ανέ-
γερση του Μουσείου Ολοκαυτώµατος της Ελλάδας στον Δήµο
Θεσσαλονίκης. 

Επιπλέον, µε το παρόν σχέδιο νόµου επιδιώκουµε και την ενί-
σχυση των περιφερειών µε τις εξής παρεµβάσεις: Προβλέπεται
η δυνατότητα σύστασης επιτροπής για τη διαχείριση κινδύνων
σε περιφερειακό επίπεδο. Πρόκειται για πρόβλεψη ιδιαίτερα ση-
µαντική, καθώς βλέπετε ότι µε τη µετεξέλιξη της κλιµατικής αλ-
λαγής σε κλιµατική κρίση πόσο σηµαντικό είναι να υπάρχει ένας
µηχανισµός, µια task force επί της ουσίας, σε επίπεδο περιφέ-
ρειας που θα αναλύει, θα προβλέπει και θα αντιµετωπίζει αυτούς
τους κινδύνους. 

Εδώ, µάλιστα, διευκολύνεται η υλοποίηση έργων µείζονος ση-
µασίας και ειδικής κατάστασης πολιτικής προστασίας των περι-
φερειών µε ταχείες διαδικασίες για την αµεσότερη ολοκλήρωση
των κρίσιµων παρεµβάσεων που σχετίζονται µε την αποκατά-
σταση των καταστροφών ή την εξυπηρέτηση αναγκών υπερτο-
πικού χαρακτήρα. 

Εδώ να σηµειώσω ότι σε προηγούµενο νοµοσχέδιο για το ανα-
πτυξιακό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, που πέρασε το
Υπουργείο Οικονοµικών σε πρόσφατη συνεδρίαση, προβλέπεται
η θέσπιση διακριτού λογαριασµού στον προϋπολογισµό για την
αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών. 

Παράλληλα, θεσπίζεται η δυνατότητα άρνησης ή παραχώρη-
σης της αντιµισθίας των αιρετών των περιφερειών σε κοινωφε-
λείς σκοπούς η οποία υφίσταται ήδη και στους δήµους.
Επιπρόσθετα, επεκτείνεται για την ερχόµενη σχολική χρονιά η

δυνατότητα σύναψης συµβάσεων leasing για τη µίσθωση οχηµά-
των από τις περιφέρειες, προκειµένου να αντιµετωπιστούν δυ-
σκολίες στη µεταφορά των µαθητών. 

Εδώ θα ήθελα να σταθώ σε δύο κρίσιµες παρεµβάσεις του
σχεδίου νόµου που αφορούν και τους δήµους και τις περιφέρειες
και ιδιαίτερα τα οικονοµικά τους. Αυξάνονται κατά 53 εκατοµµύ-
ρια ευρώ ετησίως από το 2025 οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι που
αποδίδει το κράτος προς τους δήµους και τις περιφέρειες της
χώρας, προκειµένου να υποστηριχθεί µε αυτόν τον τρόπο η αν-
τιµετώπιση αυξηµένων µισθολογικών και ενεργειακών αναγκών. 

Επιπλέον, ειδικά για το 2024, οι ΚΑΠ αυξάνονται κατά 108 εκα-
τοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 90 εκατοµµύρια θα διατεθούν
για την εξόφληση ληξιπρόθεσµων και εκκρεµών υποχρεώσεων
των δήµων προς τρίτους, προκειµένου να µειωθούν οι οφειλές
τους και να βελτιωθεί η οικονοµική τους κατάσταση. Και επειδή
πάρα πολλοί δήµοι έχουν τέτοιου είδους προβλήµατα τους πα-
ρέχεται µια πάρα πολύ µεγάλη δηµοσιονοµική και οικονοµική
ανάσα. 

Παράλληλα, εισάγονται ρυθµίσεις που επιταχύνουν την ανα-
µόρφωση του θεσµικού πλαισίου της αυτοδιοίκησης καθώς συ-
στήνεται στο Υπουργείο Εσωτερικών Μονάδα Σύνταξης
Εφαρµογής του Κώδικα Αυτοδιοίκησης. Μια οµάδα που θα επε-
ξεργαστεί το σύνολο των θεσµικών προβλέψεων και ρυθµίσεων
που θα διέπουν τη σύγχρονη τοπική αυτοδιοίκηση στη χώρα µας,
που θα καθορίζει µε επάρκεια, µε σαφήνεια και αποτελεσµατικό-
τητα και θα οριοθετεί τις αρµοδιότητες για να µην έχουµε τις επι-
καλύψεις και τη µεταβίβαση ευθυνών από τον ένα βαθµό στον
άλλο ή ακόµη και στο κεντρικό κράτος. 

Ο Κώδικας Αυτοδιοίκησης αποτελεί ένα µείζονος σηµασίας νο-
µοθετικό έργο, το οποίο µε την πάροδο ετών και δεκάδων διά-
σπαρτων νοµοθετηµάτων που ισχύουν σήµερα θα αποτελέσει το
νέο ενοποιηµένο και σύγχρονο νοµοθετικό πλαίσιο για τις αρµο-
διότητες και τον τρόπο λειτουργίας της αυτοδιοίκησης στη
χώρα. 

Επίσης, εισάγονται µία σειρά από διατάξεις που σαν στόχο
έχουν τη διευκόλυνση σε διάφορα ζητήµατα, όπως: Τον περιο-
ρισµό του φαινοµένου της αδεσποτίας των ζώων συντροφιάς.
Την επίλυση ζητηµάτων αστικής κατάστασης και ιθαγένειας. Την
επικαιροποίηση ρυθµίσεων για την πολυεπίπεδη διακυβέρνηση
και στην Αρχή Διαφάνειας. Κι εδώ µάλιστα υπήρξαν ενστάσεις
ότι υπάρχει φωτογραφική διάταξη για τον ορισµό του διοικητή
κ.τ.λ.. Δεν υφίσταται τέτοιο θέµα. Ακολουθείται η διαδικασία που
έχει θεσπίσει η Κυβέρνησή µας για να έχουµε διαφανή και πλή-
ρως ξεκάθαρη διαδικασία επιλογής διοικητών. Τη δηµοσίευση
κανονιστικών πράξεων. Την πρόσβαση στα δηµόσια έγγραφα.
Την εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων. Τη διαδικασία έκδοσης
ελληνικών διαβατηρίων. Την υπηρεσιακή κατάσταση των ειδικών
φρουρών που υπηρετούν στις οµάδες προστασίας των πανεπι-
στηµιακών ιδρυµάτων και τους σκύλους της Ελληνικής Αστυνο-
µίας. 

Πιο συγκεκριµένα: Των γονέων στη σύνδεση της εγγραφής
των τέκνων τους στην οικογενειακή µερίδα στον γονέα που έχει
την επιµέλεια του παιδιού. Των οµογενών της Ουκρανίας, στη
λήψη της ελληνικής ιθαγένειας, οι οποίοι έχουν έρθει στην Ελ-
λάδα µε την έναρξη του πολέµου στην Ουκρανία και είναι κάτο-
χοι άδειας διαµονής προσωρινής προστασίας. Της πρόσβασης
στα δηµόσια έγγραφα µε την απλοποίηση της διαδικασίας, χωρίς
βέβαια να υπάρχει πρόβληµα µε την Αρχή Προστασίας Προσω-
πικών Δεδοµένων. Την τροποποίηση του πεδίου εφαρµογής ενι-
αίου συστήµατος κινητικότητας αναφορικά µε τους υπαλλήλους
νοσηλευτικών ιδρυµάτων, εκπαιδευτικούς, υπαλλήλους που µε-
τατάχθηκαν στα καταστήµατα κράτησης από θέσεις κλάδου Δη-
µοτικής Αστυνοµίας.

Τώρα, όσον αφορά τους ιδιοκτήτες ζώων συντροφιάς. Είναι
εξαιρετικές ρυθµίσεις που έρχονται να αντιµετωπίσουν την πραγ-
µατικότητα µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Για όσους εξ αυτών
δεν επιθυµούν να στειρώσουν τα ζώα τους προκειµένου να προ-
χωρήσουν στη λήψη και στην αποστολή DNA µειώνεται το ύψος
του σχετικού παραβόλου στα 70 ευρώ από τα 135 ευρώ και ιδίως
για τους κυνηγετικού σκύλους στα 40 ευρώ, ενώ παράλληλα το
ανώτατο ποσό αµοιβής των κτηνιάτρων γι’ αυτή τη διαδικασία
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από τα 25 ευρώ πάει στα 50 ευρώ. Δηλαδή, η δαπάνη για τη
λήψη και αποστολή DNA ανέρχεται κατ’ ανώτατο στα 90 ευρώ
για τους κυνηγετικούς σκύλους αντί στα 160 ευρώ που είναι σή-
µερα και στα 120 ευρώ για τα ζώα συντροφιάς. Η αποστολή DNA
για τους ποιµενικούς σκύλους εξακολουθεί να εφαρµόζεται
χωρίς να καταβάλλεται σχετικό παράβολο σε µία προσπάθεια να
σταθούµε στο πλευρό των κτηνοτρόφων µας. Παράλληλα απαλ-
λάσσονται οι δήµοι από ποινικές ευθύνες εάν προκληθεί αυτοκι-
νητικό ατύχηµα λόγου αδέσποτου ζώου. Ήταν µια άδικη
πρόβλεψη που έφερνε πολλές φορές σε δύσκολη θέση δηµάρ-
χους και την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου θέ-
λουµε να χτίσουµε µία ισχυρή και αυθεντική αυτοδιοίκηση, διότι
πιστεύουµε στο ρόλο της αυτοδιοίκησης του πρώτου και του
δεύτερου βαθµού ως δοµικού πυλώνα του δηµοκρατικού µας πο-
λιτεύµατος και δηµιουργούµε όλες εκείνες τις προϋποθέσεις που
θα οδηγήσουν σε ένα νέο κώδικα για την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Η Κυβέρνηση µας έρχεται να επιλύσει ζητήµατα που σχετίζον-
ται µε την καθηµερινότητα των πολιτών λειτουργώντας πάντα
προς όφελός τους, γιατί όπως είπα στον πυρήνα της πολιτικής
µας είναι ο πολίτης και φυσικά απώτερος στόχος µας είναι να δι-
ευκολύνουµε τη ζωή της κάθε Ελληνίδας και του κάθε Έλληνα. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους σας καλώ να ψηφίσετε το
παρόν νοµοσχέδιο γιατί έχει πολλά να προσφέρει και στην τοπική
αυτοδιοίκηση αλλά και στην κοινωνία γενικότερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

η εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιού Πούλου.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την περα-

σµένη Παρασκευή ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Χατζηδάκης, ενη-
µέρωσε τη Βουλή για το Μεσοπρόθεσµο Δηµοσιονοµικό
Πρόγραµµα 2025 - 2028. Μάλιστα, αναφέρθηκε αναλυτικότερα
στις προβλέψεις του οικονοµικού επιτελείου για τα οικονοµικά
και δηµοσιονοµικά στοιχεία των επόµενων ετών και επέµεινε στη
λέξη σταθερότητα, την σταθερότητα, όπως είπε, που δίνει το ευ-
ρωπαϊκό πλαίσιο και οι κανόνες του που είναι σαφείς και ξεκά-
θαροι και δεν επιτρέπουν παρεκκλίσεις παρά µόνο σε εξαιρετικές
και απευκταίες περιπτώσεις. 

Ανάλογη, φυσικά, είναι και η φιλοσοφία του κρατικού προϋπο-
λογισµού του 2025, το προσχέδιο του οποίου κατατέθηκε µόλις
χθες το βράδυ στη Βουλή και, βεβαίως, µε µία πρώτη εκτίµηση
δεν θα έλεγα ότι η εικόνα του είναι ιδιαίτερα ευοίωνη, αλλά γι’
αυτό θα συζητήσουµε διεξοδικά στο επόµενο διάστηµα. 

Θα ήµουν, λοιπόν, η τελευταία που θα αµφισβητούσε τη ση-
µασία που έχει ένα σταθερό οικονοµικό περιβάλλον. Από την
άλλη πλευρά, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι ειδικά στην περίπτωση
του µεσοπρόθεσµου αυτή η σταθερότητα περιγράφεται από
τους κανόνες της ευρωπαϊκής οικονοµικής διακυβέρνησης και
του αναθεωρηµένου συµφώνου σταθερότητας, η φιλοσοφία των
οποίων παραµένει σταθερά προσανατολισµένη στη λιτότητα.

Μάλιστα, δεν είναι µόνο µια διαπίστωση του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία και γενικότερα της ευρωπαϊκής Αριστεράς.
Το διαπίστωσε ο ίδιος ο Μάριο Ντράγκι του οποίου η περίφηµη
έκθεση για την τόνωση της ευρωπαϊκής ανταγωνιστικότητας δεί-
χνει να οδεύει προς απόρριψη µετ’ επαίνων. Ο λόγος της απόρ-
ριψης. Μα προτείνει το αδιανόητο. Προτείνει να χρηµατοδοτηθεί
ένα κολοσσιαίο πρόγραµµα επενδύσεων στην ευρωπαϊκή αντα-
γωνιστικότητα µε την έκδοση ευρωοµολόγων. Συµφωνεί, υπο-
θέτω, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε αυτή την πρόταση,
εκτός αν µένει πιστή στο δόγµα της λιτότητας που ακολουθεί το
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα.

Σε κάθε περίπτωση η κάθε σκέψη για ευρωοµόλογα έχει απορ-
ριφθεί από τη Γερµανία και από τη λεγόµενη «οµάδα των φειδω-
λών» της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η δικαιολογία τους είναι ότι η
µόνη περίπτωση εξαιρετικών προτάσεων που θα επέτρεπε κάτι
τέτοιο ήταν η πανδηµία που, πράγµατι, οδήγησε στο ευρωπαϊκό
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Και επανέρχοµαι στις δηλώσεις του Υπουργού Οικονοµικών κ.

Χατζηδάκη περί σταθερότητας. Σας έχει αλήθεια διαφύγει ότι
από την εποχή της πανδηµίας έχουν ξεσπάσει δύο µεγάλης κλί-
µακας περιφερειακοί πόλεµοι και µια µεγάλη ενεργειακή κρίση,
ότι ο πόλεµος στην Ουκρανία συνεχίζει να µαίνεται και ότι ο πό-
λεµος στη Μέση Ανατολή κλιµακώνεται κάθε µέρα και περισσό-
τερο, µε αληθινά τροµακτικές προοπτικές για την ειρήνη της
περιοχής και ίσως του κόσµου ολόκληρου; Πέρα από το τερά-
στιο ανθρωπιστικό κόστος της τραγωδίας αυτών των πολέµων
δεν συµφωνείτε ότι εδώ πρόκειται για τον ορισµό του έκτακτου
γεγονότος που δικαιολογεί πλήρως τη διεκδίκηση της χώρας µας
για την ανάγκη λήψεως εξαιρετικών µέτρων; Δεν είναι προφανές
ότι η κατάσταση στη Μέση Ανατολή, ιδίως όπως δείχνει δυστυ-
χώς να εξελίσσεται, θα βγάλει εντελώς εκτός πλάνου τις προ-
βλέψεις του µεσοπρόθεσµου και του προϋπολογισµού;

Αντιλαµβάνοµαι ότι δεν είστε ο αρµόδιος Υπουργός να µας
απαντήσετε, όµως σήµερα εδώ, κύριε Λιβάνιε, εκπροσωπείτε
εσείς την Κυβέρνηση. Άλλωστε δεν λείπουν οι εξαιρετικές περι-
στάσεις και από το δικό σας χαρτοφυλάκιο και σε σχέση µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο. Σας ρώτησα στην πρώτη συνεδρίαση επί
της αρχής αλλά δεν µου απαντήσατε. Τι σκοπεύετε να κάνετε για
το γεγονός ότι όλο και περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες, η Γερ-
µανία πρόσφατα, αναστέλλουν την εφαρµογή του κεκτηµένου
Σένγκεν και κλείνουν τα χερσαία σύνορά τους επικαλούµενες
ακριβώς έκτακτες και εξαιρετικές περιπτώσεις. Σας απασχολεί
αυτή η εξέλιξη που φαίνεται να έχει µεγάλες επιπτώσεις στη
χώρα µας ως χώρα υποδοχής προσφύγων και σε ποιες ενέργειες
έχετε προβεί ως Κυβέρνηση κι εσείς όµως ως Υπουργός Εσωτε-
ρικών.

Και σε άλλα ερωτήµατα, όµως, δεν έχετε απαντήσει, κύριε
Υπουργέ, τα οποία σας έχω θέσει τόσο στο πλαίσιο του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου όσο και κατά την επεξεργασία του σηµερι-
νού νοµοσχεδίου στις επιτροπές. Σας ζητώ, λοιπόν, να µας
απαντήσετε έστω σήµερα στην Ολοµέλεια. 

Πρώτον, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ένορκη διοικητική εξέταση
που είχε διατάξει η πρώην Υπουργός, η κ. Κεραµέως, πάνω στο
σκάνδαλο της διαρροής των προσωπικών δεδοµένων των εκλο-
γέων εξωτερικού. Έχει ολοκληρωθεί όπως θα όφειλε, µέσα
στους τρεις µήνες που προβλέπει ο νόµος; Υπάρχει σχετικό πό-
ρισµα κι αν ναι πού καταλήγει; Όπως πληροφορούµαστε επίκει-
ται η έκδοση τελικής απόφασης από την Ανεξάρτητη Αρχή
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα. Υπενθυµίζω,
όµως, για να καταγραφεί ότι ήδη στην κ. Ασηµακοπούλου έχει
επιβληθεί ένα µεγάλο πρόστιµο 40.000 ευρώ και στο Υπουργείο
σας 400.000 ευρώ. Πρέπει να µας απαντήσετε εάν αυτά τα πρό-
στιµα και όποια άλλα προκύψουν µέχρι το τέλος θα επιβαρύνουν
τους υπεύθυνους της διαρροής ή τους Έλληνες φορολογούµε-
νους. Πώς δεσµεύεστε γι’ αυτό;

Δεύτερον, να µας απαντήσετε υπεύθυνα εάν στο Υπουργείο
σας επεξεργάζεστε ή έχετε την πρόθεση να επεξεργαστείτε αλ-
λαγή του εκλογικού νόµου. Είναι ζήτηµα για το οποίο ακούγονται
και γράφονται πολλά και από συναδέλφους σας Υπουργούς που
ενίοτε λειτουργούν ως οι «λαγοί» της Κυβέρνησης. 

Όµως ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα για τη λειτουργία της δη-
µοκρατίας είναι δυνατόν να µένει θολό στον δηµόσιο διάλογο;
Υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, στον ορίζοντα αλλαγές στον εκλογικό
νόµο και ποιες είναι αυτές; Αληθεύει ότι αφορούν στο όριο εισό-
δου στη Βουλή και στο µέτρο της αυτοδυναµίας; Αληθεύει ότι
σκοπεύετε να λύσετε τα πρωτοφανή επίπεδα λαϊκής απαρέ-
σκειας της Νέας Δηµοκρατίας µε τη γνωστή τακτική του µαγει-
ρέµατος της εκλογικής νοµοθεσίας;

Τρίτον, απαντήστε µας υπεύθυνα για τους ψιθύρους που ακού-
γονται περί Αναθεώρησης του Συντάγµατος χωρίς ούτε να δια-
ψεύδονται ούτε να διευκρινίζεται το εύρος της συνταγµατικής
µεταρρύθµισης που έχει κατά νου η Κυβέρνηση. Δεν θεωρείτε
ότι είναι στοιχειώδης κανόνας δηµοκρατικού διαλόγου να µας
ενηµερώσετε για τις προθέσεις και τους σχεδιασµούς σας;

Τέταρτον, πρέπει να υπενθυµίσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κατέθεσε χθες στον Πρόεδρο της Βουλής αίτηµα για
προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση σχετικά µε ζητήµατα πολιτι-
κής προστασίας. Το αίτηµά µας αυτό κατατέθηκε µε αφορµή τις
εκτεταµένες καταστροφές που προκλήθηκαν από τις πυρκαγιές
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της φετινής αντιπυρικής περιόδου και µε πιο πρόσφατες αυτές
στην Κορινθία και την Ηλεία, τη µηδενική πρόληψη και θωράκιση
της χώρας και την ελλιπή αποκατάσταση των υποδοµών και τη
στήριξη των πληγέντων. Διανύουµε τον Οκτώβριο, κύριε
Υπουργέ, και ακόµη αγωνιούµε ότι µπορεί να ξεσπάσει µια ανε-
ξέλεγκτη πυρκαγιά που θα σβήσει µόνο όταν φτάσει στη θά-
λασσα ή αν βρέξει. Επιτέλους! Έχετε κάνει την κλιµατική αλλαγή
φύλλο συκής, βολικό άλλοθι για την εγκατάλειψη των πολιτών
στο έλεος των φυσικών καταστροφών.

Θυµίζω από το 2010 ως σήµερα δηλαδή την τελευταία πεντα-
ετία διακυβέρνησής σας, έχουν καεί εκτάσεις τεσσάρων εκατοµ-
µυρίων στρεµµάτων. Πρόκειται, δυστυχώς, για ρεκόρ καµένων
εκτάσεων. Πρόκειται επίσης για την Πυροσβεστική Υπηρεσία µε
τρεισήµισι χιλιάδες οργανικά κενά, µε σηµαντικά κενά στον εξο-
πλισµό και µε απαρχαιωµένα οχήµατα ηλικίας άνω των είκοσι και
τριάντα ετών. 

Και αυτό που µας ανησυχεί περισσότερο, ενώ εσείς πανηγυ-
ρίζετε για τα κατορθώµατά σας, είναι το χαµηλό ποσοστό απορ-
ρόφησης από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για τα
έργα του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» που αγγίζει νοµίζω µόλις το 1%.
Ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχουµε καταθέσει ολοκληρωµένες
προτάσεις αλλά κωφεύετε δεν δίνετε απαντήσεις και επενδύετε
µόνο στο πέπλο της σιωπής που σας παρέχουν τα ΜΜΕ.

Δεν θα αναφερθώ στις προτάσεις για να κερδίσω χρόνο. Πάν-
τως αφορούν τρεις άξονες µε την ενίσχυση της Δασικής Υπηρε-
σίας, την εκπόνηση µακροχρόνιου στρατηγικού σχεδιασµού για
την πρόληψη και την έγκαιρη απορρόφηση των ευρωπαϊκών κον-
δυλίων.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Αρχικά πρέπει να επισηµάνω,
κύριε Υπουργέ, ότι, πράγµατι, είναι ένα καλό δείγµα το ότι κατά
τη χθεσινή δεύτερη ανάγνωση προχωρήσατε σε κάποιες βελτιώ-
σεις ορισµένων διατάξεων του νοµοσχεδίου. Αν µη τι άλλο αυτό
δείχνει ότι, τουλάχιστον, ακούτε τις εισηγήσεις της Αντιπολίτευ-
σης και των φορέων σε αντίθεση µε κάποιους συναδέλφους σας
Υπουργούς -αυτής της Κυβέρνησης βέβαια- που τις αγνοούν επι-
δεικτικά. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, δεν παύετε και εσείς να υπηρετείτε
το πολιτικό σχέδιο της ίδιας Κυβέρνησης και του ίδιου Πρωθυ-
πουργού και γι’ αυτό οι αλλαγές και οι βελτιώσεις που φέρατε
µέχρι τώρα δεν είναι επαρκείς και δεν αρκούν για να αλλάξουν
την αρνητική χροιά και αυτού του νοµοσχεδίου σας. Παραµένουν
πολύ µεγάλα και σοβαρά προβλήµατα και προφανώς το ζήτηµα
δεν είναι εάν έχετε τη νοµοτεχνική επάρκεια να τα διορθώσετε.
Είναι καθαρά πολιτικά τα εµπόδια.

Σταχυολογώ, γιατί έχω αναφερθεί αναλυτικά στο στάδιο της
επεξεργασίας στις επιτροπές, τις διατάξεις που παρουσιάζουν
κατά τη γνώµη µας τις µεγαλύτερες ελλείψεις και θα έχουν το
µεγαλύτερο αρνητικό αντίκτυπο εάν ψηφιστούν τελικά. Στο
πρώτο µέρος σε σχέση µε τους χερσαίους συνοριακούς σταθ-
µούς θα µας εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ, εάν και µε ποιους τρό-
πους σκοπεύετε να ενισχύσετε όλες τις εµπλεκόµενες απο-
κεντρωµένες διοικήσεις µε τους απαραίτητους διοικητικούς και
οικονοµικούς πόρους έτσι ώστε να ανταποκριθούν στις νέες αρ-
µοδιότητες που τους αναθέτετε; Λέµε ναι στην αποκέντρωση των
εξουσιών και των αρµοδιοτήτων αλλά µόνο µε παράλληλη απο-
κέντρωση των µέσων. 

Και εδώ, ακριβώς, εντοπίζεται το γενικότερο πολιτικό πρό-
βληµα που θέλω να θίξω. Συνεχίζετε µια κάκιστη πρακτική όπου
προσχωρείτε δήθεν σε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις για την αυ-
τοδιοίκηση αλλά µόνο στα χαρτιά. Στην πράξη αυτό που κάνετε
συστηµατικά είναι να προσθέτετε συνεχώς νέες εξουσίες και
νέες αρµοδιότητες αφαιρώντας συγχρόνως πόρους και µέσα. Εί-
µαστε αντίθετοι στη δική σας αντίληψη περί αυτοδιοικητικών µε-
ταρρυθµίσεων. Να σας επισηµάνω πάλι ότι µια αρµοδιότητα που
µεταφέρεται από την κεντρική διοίκηση στην αποκέντρωση δεν
µπορεί να επιστραφεί βάσει συνταγµατικού κανόνα, απλά µένει
τότε στην αποκεντρωµένη διοίκηση άλυτο και δηµιουργεί πιθα-
νόν διάφορα προβλήµατα που συσσωρεύονται όπως και τα υπό-
λοιπα.

Στο δεύτερο µέρος στο άρθρο 25, για τις ρυθµίσεις οφειλών
στους δήµους που αγγίζουν πλέον τα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ,

έχετε φέρει κάποιες βελτιώσεις αλλά δεν έχετε αποδεχθεί ούτε
τις προτάσεις της ΚΕΔΕ για τη διεύρυνση των ρυθµίσεων για
όλους τους υπόχρεους πολίτες και τα κριτήρια που βάζει η ΚΕΔΕ
εισοδηµατικά µε την οποία εµείς συµφωνούµε. 

Ούτε τις δικές µας προτάσεις, όµως, για παράδειγµα, αποδε-
χτήκατε, την αναγκαία µέριµνα για περιπτώσεις ιδιοκτητών ακι-
νήτων που επιβαρύνονται µε υπέρογκο κόστος προσαυξήσεων
κατανάλωσης νερού που πραγµατοποιήθηκε από ενοικιαστές
που άφησαν απλήρωτες οφειλές. Επιπλέον, προτείναµε να πα-
ραταθεί η καταληκτική ηµεροµηνία ένταξης στη ρύθµιση µέχρι
31-12-24. Δεν το κάνατε δεκτό.

Στο άρθρο 32 για τις ηλεκτρονικές κατασχέσεις για οφειλές
στους δήµους, πρέπει οπωσδήποτε να εξαιρέσετε ρητά τις κα-
τασχέσεις πρώτης κατοικίας όπως προτείνει η ΚΕΔΕ. Η απάν-
τησή σας ότι υπάρχουν θετικές ρυθµίσεις για την πρώτη κατοικία
στον πτωχευτικό κώδικα, µε αναγκάζει να σας παραπέµψω στη
σχετική ερώτηση των έντεκα Βουλευτών του κόµµατός σας και
τις δικές τους ενστάσεις και απαντήσεις.

Στο άρθρο 34 για τις προδιαγραφές των βρεφονηπιακών σταθ-
µών, παρ’ όλο που είναι θετική ρύθµιση, επιχειρήσατε στη χθε-
σινή συνεδρίαση να ρίξετε την ευθύνη στους δήµους για τη µη
απορρόφηση των κονδυλίων που η Κυβέρνησή σας υποτίθεται
ότι παρέχει απλόχερα. 

Γνωρίζετε ότι η αλήθεια απέχει από τα λόγια σας, κύριε
Υπουργέ, γιατί οι δήµοι στερούνται τεχνικού και διοικητικού προ-
σωπικού για να αντεπεξέλθουν στις απαιτήσεις ένταξης υλοποί-
ησης έργων. Γνωρίζετε ότι οι απευθείας αναθέσεις διευρύνονται
συνεχώς και επιπλέον γνωρίζετε ότι οι δηµοτικοί, οι βρεφονηπια-
κοί σταθµοί υποφέρουν από την ίδια δηµοσιονοµική ασφυξία που
επιφυλάσσετε ως Κυβέρνηση σε ολόκληρο το δηµόσιο και µάλι-
στα στους τοµείς της κοινωνικής πρόνοιας. Γι’ αυτό άλλωστε
αναγκάζονται οι δήµοι να αυξάνουν συνεχώς τα τροφεία και γε-
νικά αναγκάζονται να περικόπτουν τις κοινωνικές υπηρεσίες
προς τους πολίτες ευάλωτους και µη.

Για το τέλος παρεπιδηµούντων εκθέσαµε αναλυτικά τις από-
ψεις µας χθες. Προφανώς πιεστήκατε από εµπλεκόµενα, κύριε
Υπουργέ, µεγάλα συµφέροντα, γι’ αυτό δεν υιοθετήσατε και την
άποψη της ΚΕΔΕ η οποία εδώ και πάρα πολύ καιρό ισχυρίζεται
ότι θα έπρεπε να είναι µέχρι 2%.

Στο άρθρο 38 για την πρόσθετη οικονοµική ενίσχυση προς
τους δήµους και κάτω από το βάρος της κριτικής µας για την οι-
κονοµική ασφυξία στην οποία έχετε οδηγήσει την αυτοδιοίκηση,
επιχειρήσατε µια πολιτική λαθροχειρία χθες στην οµιλία σας,
κύριε Υπουργέ. 

Όχι, κύριε Υπουργέ, σαφώς και δεν είναι το ίδιο πράγµα η κά-
λυψη ληξιπρόθεσµων οφειλών των δήµων σε τρίτους µε την οι-
κονοµική ενίσχυση για την κάλυψη άµεσων λειτουργικών
αναγκών και αντί των δύο δόσεων που ζητάει η ΚΕΔΕ, περίπου
240 εκατοµµύρια δηλαδή, παρέχετε µόνο 10 εκατοµµύρια και 8
εκατοµµύρια αντίστοιχα στις περιφέρειες. 

Υποστηρικτές της Κυβέρνησής σας είναι η πλειοψηφία των
µελών της ΚΕΔΕ. Δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Υπουργέ, το γνωρίζετε.
Τώρα πώς συµβαίνει εµείς να υιοθετούµε τις προτάσεις των δη-
µάρχων και της ΚΕΔΕ και εσείς να τις απορρίπτετε, πρέπει να το
δούµε και µε την ΚΕΔΕ αλλά και µε εσάς.

Στο τρίτο µέρος συµπεριλαµβάνετε για µια ακόµη φορά -ανα-
ρωτιέµαι πόσες αλλαγές έχετε κάνει από το 2021- διατάξεις για
την ευζωία των ζώων συντροφιάς. Ποια ευζωία; Κακοζωία θα
έπρεπε να την αποκαλούµε, κύριε Υπουργέ. Αναφέρθηκα αναλυ-
τικά χθες υιοθετώντας και µεταφέροντας τις απόψεις των κτη-
νιάτρων και των φιλοζωικών σωµατείων που εξακολουθούν να
είναι αντίθετοι στις δήθεν βελτιωτικές διατάξεις σας. Θεωρούν
µάλιστα ότι απλά ξοδεύετε δηµόσιο χρήµα και χρόνο. Έχουν κα-
ταγραφεί δεν θα τα επαναλάβω.

Το άρθρο 53 για τα προσόντα του νέου διοικητή της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας -και εδώ προσπερνώ άλλα άρθρα στα οποία
αναφέρθηκα στις επιτροπές για την οικονοµία του χρόνου- είναι
απλά σκανδαλώδες και δικαιολογεί απόλυτα την αρνητική στάση
µας επί της αρχής στην ψήφιση του νοµοσχεδίου σας. 

Μην επιχειρείτε να µας πείσετε ότι είναι αθώα η διάταξη και
όχι φωτογραφική. Είναι σαφές ότι η Κυβέρνηση, δηλαδή το Μέ-
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γαρο Μαξίµου για να ακριβολογούµε, έχει καταλήξει και στο πρό-
σωπο και στα απαιτούµενα προσόντα. Να θυµίσω µόνο ότι η
αρχή έµεινε ακέφαλη για πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα όσο η
Κυβέρνηση ήταν σε αναζήτηση του νέου ή της νέας εκλεκτού ή
εκλεκτής της. Αν αυτός ή αυτή δεν ανταποκρίνονται στα κριτήρια
του νόµου, κανένα πρόβληµα, αλλάζουµε τα κριτήρια. Το έχετε
άλλωστε αυτό πράξει κατ’ επανάληψη και µε την ΕΥΠ και µε τον
κ. Κοντολέοντα αλλά και σε πολλές άλλες περιπτώσεις. Άλλωστε
µε αντίστοιχα φωτογραφικά κριτήρια είχατε διενεργήσει και την
προηγούµενη προκήρυξη.

Τέλος, στο άρθρο 57 για την κινητικότητα ή µάλλον για την κα-
τάργηση της κινητικότητας για τους εκπαιδευτικούς, και εδώ
χθες επιχειρήσατε να δώσετε µια εικόνα που δεν είναι ακριβής.

Δεν είναι η κινητικότητα των εκπαιδευτικών ο λόγος για τον
οποίο τα σχολεία µας, κύριε Υπουργέ, πάσχουν από πάγια υπο-
στελέχωση. Ξεπερνώ τον πανηγυρισµό σας για την κάλυψη των
δέκα χιλιάδων θέσεων όταν οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί ανέρ-
χονται στις πενήντα χιλιάδες. Ειρωνεία δεν είναι; 

Ας είµαστε,, λοιπόν, πολιτικά ειλικρινείς και ας παραδεχτούµε
ότι ο µόνος λόγος είναι η κυβερνητική επιλογή να απαξιώσει και
να αφαιµάξει τη δηµόσια παιδεία µε τον ίδιο τρόπο που το έχει
κάνει στη δηµόσια υγεία. Αφαίµαξη από πόρους και προσωπικό.
Με λύσεις τύπου συγχωνεύσεις τµηµάτων, υπερπληθυσµό στις τά-
ξεις και τώρα κατάργηση των αποσπάσεων και των µετατάξεων
για τους εκπαιδευτικούς, θέλετε να λύσετε το πρόβληµα; Προσ-
λάβετε, λοιπόν, αν θέλετε να το λύσετε µόνιµους δασκάλους και
καθηγητές και διορίστε όλους τους αναπληρωτές. Όµως, θα µπο-
ρούσατε να µεριµνήσετε, τουλάχιστον, κύριε Υπουργέ, και να υιο-
θετήσετε την πρότασή µας για τους εκπαιδευτικούς µε
διαπιστωµένα από ΚΕΠΑ σοβαρά προβλήµατα υγείας των ίδιων ή
των µελών και των οικογενειών τους. Έχουµε χρόνο µέχρι τη λήξη
της συνεδρίασης και την ψηφοφορία να το κάνετε. Το κάνατε,
κύριε Υπουργέ, χθες µε την αλλαγή στο άρθρο 17, την άρση δη-
λαδή των περιορισµών για τους δηµοτικούς αστυνοµικούς και νο-
µίζω ότι σωστά πράξατε, το χειροκροτήσαµε κιόλας.

Έχετε,, λοιπόν πάλι τον χρόνο να ενσωµατώσετε αυτές τις
προτάσεις µας σε επιµέρους διατάξεις και να µας δώσετε εξη-
γήσεις σε όλα τα θέµατα που έθιξα στην οµιλία µου. 

Σε κάθε περίπτωση όµως, οι ενστάσεις µας στη δοµή και τη
φιλοσοφία του νοµοσχεδίου είναι τόσο σηµαντικές ώστε να το
καταψηφίζουµε επί της αρχής και εννοείται ότι φυσικά θα υπερ-
ψηφίσουµε τις θετικές διατάξεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ  -Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ.
Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-

κών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Υγείας Προστασίας του Πολίτη, Υποδοµών και Με-
ταφορών, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δι-
καιοσύνης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, καθώς και ο
Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν σήµερα 8 Οκτω-
βρίου 2024 σχέδιο νόµου: «Επιτάχυνση προσλήψεων µέσω
ΑΣΕΠ, τροποποιήσεις στον Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πο-
λιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων ΝΠΔΔ και στον
Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, σύ-
στηµα κινήτρων και ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων, ρυθµίσεις
για το σύστηµα αξιολόγησης δηµοσίων υπαλλήλων και λοιπές
διατάξεις για τη βελτίωση της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκη-
σης». 

Επίσης, υπάρχει ένα αίτηµα προς τον Πρόεδρο της Βουλής
από τον κ. Χρήστο Καπετάνο για άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό, από τις 9 έως τις 11 Οκτωβρίου. Η Βουλή εγκρί-
νει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής
οµιλητών.

Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής κ. Λιακούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσες φορές

έχουµε ακούσει αλήθεια τον Πρωθυπουργό της χώρας, τον κ.
Μητσοτάκη ,αλλά και τους Υπουργούς του να µιλάνε για την αυ-
τοδιοίκηση, πόσο πολύ τη σέβονται, πόσο πολύ την υπολήπτον-
ται, πόσο την αγαπούν, πόσο τέλος πάντων δουλεύουν
ακούραστα γι’ αυτή και πόσο την ενισχύουν. 

Και όλα αυτά, βέβαια, σε ρηµατικό επίπεδο είναι απίθανα
πράγµατα και όταν έρχεται επί τον τύπον των ήλων να δούµε τι
πραγµατικά κάνει αυτή η Κυβέρνηση για την αυτοδιοίκηση, έρ-
χεται το προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού του 2025 και
«τα σπάει» όπως λένε οι νέοι µας, για να πάρω µία φράση των
παιδιών µου. Και γιατί «τα σπάτε», λοιπόν, ενώ λέτε ότι τόσο πολύ
και καλά τα κάνετε εσείς; Η απάντηση στο προσχέδιο του κρατι-
κού προϋπολογισµού του 2025 που προβλέπει στην αυτοδιοί-
κηση έλλειµµα κατά 17 εκατοµµύρια, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µεγαλύτερο από την προηγούµενη χρονιά, 250 εκα-
τοµµύρια ευρώ, 267 εκατοµµύρια ευρώ τη νέα χρονιά. Και να
ήταν µόνο αυτό. Τα ληξιπρόθεσµα 93 εκατοµµύρια ευρώ τον Δε-
κέµβρη του 2022, 298 εκατοµµύρια ευρώ τώρα.

Και έρχεστε µε αυτό το νοµοσχέδιο εσείς, κύριε Υπουργέ, να
πείτε στην τοπική αυτοδιοίκηση ότι εµείς σας δίνουµε πόρους,
σας ενισχύουµε, κάνουµε καλύτερο τον τρόπο µε τον οποίο
ασκείται η διοίκηση, σας διευκολύνουµε. Σταγόνα στον ωκεανό.
Αυτό είναι το συµπέρασµα. Από τη µια έρχεστε µε ένα νοµοσχέ-
διο και µας λέτε ότι φροντίζετε την αυτοδιοίκηση και από την
άλλη το προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού που κατατέ-
θηκε τις ηµέρες αυτές στη Βουλή έρχεται και αναιρεί οποιαδή-
ποτε ρηµατική σας ανακοίνωση και εξαγγελία. 

Κοιτάξτε, τα πράγµατα είναι απλά και κρυστάλλινης διαύγειας.
Στην πολιτική θα πρέπει να µιλάµε απλά και κατανοητά στον
κόσµο. Το γυρνάτε από εδώ, το γυρνάτε από εκεί και δεν πιάνετε
τη ρίζα του προβλήµατος. Πέντε χρόνια κυβερνάτε την Ελλάδα.
Δεν είστε χθεσινοί. Πέντε χρόνια έχετε αποµονώσει την αυτοδι-
οίκηση, την έχετε εγκαταλείψει, όµως είστε και πονηροί δεν είστε
µόνο αδιάφοροι. Γιατί τι κάνετε; Μετακινείτε ευθύνες στην αυτο-
διοίκηση αλλά όχι αρµοδιότητες. Της δίνετε να καθαρίζει τα ρέ-
µατα, να θωρακίζει την πόλη αλλά δεν τις δίνετε τους πόρους και
το προσωπικό και αυτό είναι πονηρό που κάνετε. 

Τι άλλο κάνετε και δεν κάνετε; Λέτε στους δήµους «δουλέψτε
µε εντατικούς ρυθµούς για να ανταποκρίνεστε στις ανάγκες των
πολιτών, εσείς το κύτταρο του κράτους που βρίσκεται κοντά
στον πολίτη» κ.λπ., και συνταξιοδοτούνται εκατοντάδες άνθρω-
ποι κάθε χρονιά χωρίς να αναπληρώνετε σε προσωπικό και µέσα
τους ανθρώπους αυτούς. Οι δήµοι συνάπτουν συµβάσεις για να
καλύψουν τις υποχρεώσεις τις οποίες µετά δεν µπορούν να τις
πληρώσουν. Φαύλος κύκλος. 

Κοντόφθαλµη η λογική σας, απολύτως. Οι δήµοι στο 40% κη-
ρύττουν παύση πληρωµών και λένε ότι είναι στα πρόθυρα της
χρεοκοπίας, το ξέρετε, κύριε Υπουργέ. Τι να συζητάµε από εδώ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν οι δήµαρχοι δηλώνουν στο
40% ότι χρεοκοπούν; Τι περαιτέρω να πούµε και τι να συζητή-
σουµε;

Στη χρονιά που πέρασε είδαµε επίσης πάρα πολλά και σπου-
δαία, όπως τη µεταφορά της αρµοδιότητας για τον καθαρισµό
των παράπλευρων οδών και πρανών στους δήµους. Στους δή-
µους µας στη Θεσσαλία, στην πληµµυρόπληκτη Θεσσαλία είναι
σε απόγνωση, διότι δεν τους έφταναν αυτά που έχουν αλλά τους
βάλατε και αυτά χωρίς να τους δώσετε πόρους, χωρίς να τους
δώσετε προσωπικό, χωρίς να τους δώσετε µηχανήµατα και κα-
λούνται µόνοι τους να κάνουν αυτή την αποστολή. 

Φιάσκο του κανονισµού πυροπροστασίας, επίσης. Η πολιτεία
φόρτωσε στην τοπική αυτοδιοίκηση όλη την ευθύνη για τον κα-
νονισµό της πυροπροστασίας, την καταγραφή επίσης των προ-
βληµάτων χωρίς να υπάρχει ούτε καθοδήγηση ούτε ενηµέρωση
ούτε αναγκαίο προσωπικό στις υπηρεσίες. Και επίσης να µην ξε-
χάσουµε την αγωνία που βίωσαν οι εργαζόµενοι ηλικίας πενήντα
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πέντε έως εξήντα επτά ετών µε το πρόγραµµα αυτό του ΔΥΠΑ
που είπατε πως θα συνεχιστεί, δεν συνεχίστηκε και τελικά βγά-
λατε ένα φιρµάνι από το Υπουργείο Οικονοµικών και λέτε συνε-
χίζεται, και όταν ήρθαν οι δήµοι να εκτελέσουν τα προγράµµατα
αυτά δεν είχαν δυστυχώς τους απαραίτητους πόρους; Είναι σο-
βαρή πολιτική αυτή που ασκεί το Μαξίµου;

Μπροστά,, λοιπόν στην κατακραυγή της κοινωνίας απέναντι
στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, έρχεστε να µας µιλή-
σετε για τους δήµους που θα έχουν πρωταγωνιστικό ρόλο στην
αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης που θέλω να σας ενηµε-
ρώσω και από αυτό το Βήµα ξανά, ότι δεν έχουµε να συζητή-
σουµε για καµµία κλιµατική κρίση. Συζητάµε πια, συνάδελφοι, για
την κλιµατική κατάρρευση. 

Τώρα, λοιπόν, συζητάµε για την κλιµατική κατάρρευση που τη
βλέπουµε παντού µε πληµµύρες που σκεπάζουν ολόκληρους οι-
κισµούς και από την άλλη σε ενάµιση µήνα µετά λειψυδρία, ούτε
σταγόνα νερό σε πολλές περιοχές της χώρας. Εν µέσω αυτών
των προβληµάτων η αυτοδιοίκηση είναι πάλι στο επίκεντρο
αυτός που θα λύσει το πρόβληµα. Ο «µουτζούρης» του κράτους
έχει καταντήσει η αυτοδιοίκηση, πώς θα τραβήξει το κακό χαρτί.
Επιφυλάξατε γι’ αυτήν το κακό χαρτί. 

Εν τω µεταξύ τι γίνεται; Να σας πω ένα παράδειγµα που το
έζησα εγώ στη Θεσσαλία, µε τον οµογάλακτο περιφερειάρχη
σας, τον κ. Αγοραστό. Στη Θεσσαλία δεν µάλωναν οι Υπουργοί
σας, ο κ. Τριαντόπουλος και οι άλλοι Υπουργοί, ποιανού ήταν η
ευθύνη; Ο συνάδελφος κ. Κωτσός τα γνωρίζει αυτά. Μάλωναν
µεταξύ τους για το ποιου αρµοδιότητα ήταν τα αντιπληµµυρικά
έργα και η θωράκιση της Θεσσαλίας. Ο ένας έλεγε ότι είναι της
Περιφέρειας Θεσσαλίας, ο άλλος έλεγε ότι είναι του κεντρικού
κράτους. Και εφάρµοσαν και τη λογική του διαίρει και βασίλευε,
βεβαίως. Ο ένας έφερνε τα δικά του χαρτιά, ο άλλος τα δικά του
χαρτιά και εγώ ρωτούσα τον κ. Ταχιάο ποιος είναι ποιος για να
καταλάβουµε. 

Μέχρι σήµερα αν κατάλαβε κανένας ποιος ήταν, πραγµατικά,
αρµόδιος για τα αντιπληµµυρικά έργα να τα εκτελέσει στη Θεσ-
σαλία και δεν τα εκτέλεσε ο Θεός και η ψυχή του. Γι’ αυτό ανα-
σκουµπώθηκε ο εισαγγελέας και το θέµα πήγε στη δικαιοσύνη. 

Να πω για τα ψάρια του Παγασητικού, αυτό το οικολογικό έγ-
κληµα; Εκατοµµύρια νεκρά ψάρια στον Παγασητικό και πάλι ο
Δήµαρχος του Βόλου µε τον Περιφερειάρχη Θεσσαλίας µάλωναν
ποιανού ήταν η αρµοδιότητα. Πού θα πάει αυτή η δουλειά; Είµα-
στε ευρωπαϊκό κράτος, συνάδελφοι, το 2024 να µαλώνουν οι αυ-
τοδιοικητικοί µε την Κυβέρνηση ή και µεταξύ τους για το ποιανού
είναι αρµοδιότητα την ώρα που συντελούνται εγκλήµατα;

Κι εµείς καθόµαστε και λέµε ότι κάνουµε νοµοθετικό έργο. Τι
νοµοθετικό έργο είναι αυτό που δεν αγγίζει την ουσία των προ-
βληµάτων, που δεν απαντάει στο σήµερα και στο τώρα, στην
ανάγκη; Άρα, καλό θα ήταν να ξεπεζέψουν από το άλογο όσοι
έχουν καβαλικέψει και να δούµε τα προβλήµατα που, δυστυχώς,
είναι πολλά και οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. 

Εµείς πάντοτε όταν µιλάµε στο ΠΑΣΟΚ µε αριθµούς συµβου-
λευόµαστε τους διεθνείς φορείς, τους θεσµούς, όπως εδώ σύµ-
φωνα µε τα διαθέσιµα στοιχεία της EUROSTAT, έχουµε το 2023
στην ελληνική τοπική αυτοδιοίκηση µόνο το 4,2% των δαπανών
του ΑΕΠ -το ξέρετε, κύριε Υπουργέ,- σε σχέση µε τον µέσο όρο
της Ευρώπης που είναι 11,1%. Είναι πολύ µεγάλη η απόκλιση.
Δεν µπορούµε να έχουµε αυτοδιοίκηση της προκοπής, αυτοδι-
οίκηση που θα αναπτύσσει, θα δηµιουργεί, θα απελευθερώνει τις
δυνάµεις σε κάθε τόπο, θα κάνει τοπικό σχέδιο ανασυγκρότησης,
αναγέννησης, αναµόρφωσης, προόδου, εάν δεν κάνουµε σο-
βαρό διοικητικό µηχανισµό στην αυτοδιοίκηση. Είναι πολύ απλά
τα πράγµατα. Κουράστηκα είκοσι πέντε χρόνια να τα λέω στην
αυτοδιοίκηση και άλλα πέντε σχεδόν χρόνια να τα διεκδικώ στο
Κοινοβούλιο.

Το 40%, όπως είπα πριν, στους δήµους κηρύσσει παύση πλη-
ρωµών. Αν µας έρθει αυτό, κύριε Υπουργέ, τι θα κάνουµε ακρι-
βώς; Πώς θα αντιµετωπίσουµε την χρεοκοπία του 40% των
δήµων; Και δεν το λέµε εµείς το ΠΑΣΟΚ το λέει η ΚΕΔΕ. Το αρ-
µόδιο όργανο σας λέει ότι χρεοκοπεί. Έργα συγχρηµατοδοτού-
µενα από ευρωπαϊκούς πόρους ύψους 130 εκατοµµυρίων ευρώ
έχουν παγώσει εδώ και µήνες διότι δεν υπάρχουν κονδύλια. Το

ίδιο συµβαίνει και στη Θεσσαλία. Οι δήµοι χάνουν ετήσια 6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Και όλα αυτά γίνονται, συνάδελφοι, ενώ δεν
είµαστε σε εποχή µνηµονίων και περιοδεύουµε στους δήµους
µας και ρωτάνε οι δήµοι µας: «Μα, γιατί µας συµβαίνει αυτό»; Και
ως Υπεύθυνη Τοµεάρχης Αυτοδιοίκησης στο κόµµα µου µού ζη-
τάνε εξηγήσεις, κύριε Υπουργέ.

Έχω πει άπειρες φορές από αυτό το Βήµα ότι το πολιτικό σύ-
στηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν νοµίζουµε ότι οι πολίτες
το διαχωρίζουν µε κόκκινες γραµµές και βάζουν αστεράκια κά-
νουµε πολύ µεγάλο λάθος. Το πολιτικό σύστηµα το αντιµετωπί-
ζουν οι πολίτες εν τω συνόλω. Βλέπουν συνολικά το πολιτικό
σύστηµα τι κάνει γι’ αυτό και καταλήγουν στο «όλοι ίδιοι είναι».

Άρα, κι εµείς έχουµε µέρος της ευθύνης να διεκδικήσουµε, να
πούµε, να προτάξουµε ζητήµατα που έχουν σχέση µε την αυτο-
διοίκηση, που είναι κοµβικής σηµασίας θέµα για την πρόοδο της
χώρας και την ευηµερία των πολιτών.

Θα περάσω τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Κοιτάξτε να δείτε, δίνει τεράστιο βάρος -κύριε
Υπουργέ, σας το είπα και στις επιτροπές- το άρθρο 53 που
αφορά την αλλαγή και τα προσόντα του διοικητή της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας. Εδώ κάνατε το «κόλπο γκρόσο» και δεν τιµάει
την Κυβέρνησή σας αυτό που κάνετε. Στεναχωρήσατε πάρα
πολύ πολλούς ανθρώπους οι οποίοι σέβονται τους θεσµούς και
τους υπηρετούν. Ακούω πάρα πολλά σχόλια από τις ανεξάρτητες
αρχές για τη θεσµική σας εκτροπή και ότι αυτή τη συνεχίζετε
χωρίς ποτέ τα παθήµατά σας να γίνονται µαθήµατα.

Είχαµε εδώ την ΕΥΠ και τον κ. Κοντολέοντα. Θυµάστε όλοι τι
έχει συµβεί µε αυτή την περιβόητη ιστορία µε τις υποκλοπές και
τον κ. Κοντολέοντα για τον οποίο προσαρµόσατε τον άνθρωπο
στη θέση και τη θέση στον άνθρωπο, φωτογραφήσατε και εκτε-
λέσατε, καταργήσατε πτυχία, προσόντα κ.λπ., και έρχεστε τώρα
να το κάνετε αυτό στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Σε ποια αρχή;
Στην υπέρτατη των αρχών, λέω εγώ, που έχει τον έλεγχο, την τή-
ρηση των νόµων, την αντικειµενικότητα, τη λογοδοσία. Τα έχει
όλα η Εθνική Αρχή Διαφάνειας, λοιπόν. Τι κάνετε; Προσαρµόζετε
τη θέση στον άνθρωπο.

Καταργείτε τα υψηλά προσόντα που απαιτούσε η συγκεκρι-
µένη θέση, δηλαδή πτυχία νοµικής, οικονοµικών κ.λπ. που είναι
συναφή µε τη θέση, δηλαδή το αυτονόητο, και µπορεί πια και νη-
πιαγωγός, µπορεί και θεολόγος. Εν προκειµένω για να µην έχετε
ερωτήµατα ψυχολόγος είναι.

Την κ. Ρογκάκου θέλετε να βάλετε, και το φέρνετε από δω και
το φέρνετε από κει, η οποία είναι ψυχολόγος και δεν είναι νοµι-
κός ή οικονοµολόγος και θέλετε να τη βάλετε στην Εθνική Αρχή
Διαφάνειας. Τι κάνατε όµως; Τοποθετήσατε τον κ. Μπίνη, τον
προηγούµενο Διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, το 2021
-ακούστε παραδείγµατα πολιτικής- και κάνατε και τότε εφαρµογή
φωτογραφικής διάταξης. Γιατί προσαρµόσατε πάλι τον άνθρωπο
στη συγκεκριµένη θέση και τη θέση στον άνθρωπο δίνοντας επι-
πλέον µοριοδότηση για εµπειρία σε χώρους του εξωτερικού.
Αυτό είχε ο κ. Μπίνης, δεν είχε του εσωτερικού. Σβήσατε του
εσωτερικού και το κάνατε του εξωτερικού. Προσαρµόσατε πάλι
τον συγκεκριµένο άνθρωπο στη διακεκριµένη θέση. Και αφού πα-
ραιτήθηκε και έφυγε ο κ. Μπίνης το 2022 και αφού ο νόµος -εσείς
που είστε καλοί νοµοθέτες και τα τηρείτε όλα και είστε φοβεροί-
λοιπόν έλεγε ότι µέσα σε δύο µήνες έπρεπε να τον αναπληρώ-
σετε, εσείς αφήσατε  κενή τη θέση, κενή για να φανεί το κενό και
η ανάγκη να το αναπληρώσετε. Με τι να το αναπληρώσετε; Με
την κ. Ρογκάκου η οποία είναι ένα τυχαίο πρόσωπο; Όχι βέβαια.
Δεν είναι προσωπική η κριτική. Είναι πολιτική. Εξηγούµαι. Δεν
γνωρίζω καν την κ. Ρογκάκου προσωπικά ή οτιδήποτε άλλο.
Οφείλω, όµως, να θυµίσω ότι προσέφερε υπηρεσίες στην Κυβέρ-
νησή σας, στα πορίσµατα για το σκάνδαλο των υποκλοπών, για
τα Τέµπη. Άρα, είναι µια αυτονόητη επιβράβευση. Προφανώς
αυτό είναι. Και αλλάζετε τα πτυχία προκειµένου να προσαρµό-
σετε τη θέση στον άνθρωπο.

Υπάρχει άλλος δρόµος γι’ αυτό; Να σας ζητήσω να αλλάξετε
τη διάταξη; Τι να σας ζητήσω; Να σας ζητήσω µόνο να την απο-
σύρετε τώρα για να διασώσετε πάλι τη θεσµική εκτροπή την
οποία επιχειρείτε στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Δεν µπορείτε να
το κάνετε αυτό γιατί δεν κυβερνάτε µόνοι σας, γιατί κυβερνάτε
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µαζί µε ένα Σύνταγµα, γιατί κυβερνάτε µαζί µε ένα Κοινοβούλιο,
γιατί κυβερνάτε µαζί µε ανεξάρτητες αρχές, γιατί κυβερνάτε µαζί
µε τους θεσµούς, επιτέλους, γιατί υπηρετείτε θεσµούς και θα
πρέπει να είστε προσεκτικοί και, κυρίως, να κινείστε στο πλαίσιο
του Συντάγµατος. 

Τώρα, όσον αφορά τις υπόλοιπες διατάξεις του νοµοσχεδίου
θα κάνω δύο σχόλια µόνο. Στο πρώτο µέρος -τα έχουµε πει και
στις επιτροπές- που αφορά τους χερσαίους συνοριακούς σταθ-
µούς θα πω πως είναι τεχνικής φύσεως, πρέπει να γίνουν αυτά,
πρέπει να εξωραΐσουµε την κατάσταση, πρέπει να τα κάνουµε
όλα αυτά, κύριε Υπουργέ.

Όµως, έχετε κι άλλα πράγµατα όπως το άρθρο 16 που διευ-
κολύνει προσλήψεις εποχικών υπαλλήλων στους ΟΤΑ µε δίµηνες
συµβάσεις. Αυτό είναι το «τυράκι», οκτάµηνες συµβάσεις από δί-
µηνες και κάποιες µπορούν να µετατραπούν λένε οι  δήµοι.
Όµως, προσέξτε λίγο είναι το «τυράκι» στη φάκα. Δηλαδή πάµε
πάλι σε εποχικές συµβάσεις, πάλι δεν λύνουµε οριστικά το πρό-
βληµα των δήµων και των προσλήψεων και πάλι, δυστυχώς, βρι-
σκόµαστε στο ίδιο σηµείο που ξεκινήσαµε.

Σχετικά µε τη Δηµοτική Αστυνοµία, φέρατε νοµοτεχνική ρύθ-
µιση και αυτό που το ΠΑΣΟΚ επισήµανε στις επιτροπές, ότι δη-
λαδή δεν µπορείτε να βάζετε δηµοτικούς αστυνόµους δύο
ταχυτήτων µε την προηγούµενη προϋπηρεσία και µε τον τρόπο
µε τον οποίο υπηρέτησαν ή µετατάχθηκαν το διορθώνετε αυτό
και σωστά. 

Τώρα, θεσµοθετείτε µια επιτροπή διαχείρισης κινδύνων και
κρίσεων µε γνωµοδοτικό χαρακτήρα και αµφίβολη αποτελεσµα-
τικότητα. Φτιάχνετε επιτροπές, παρα-επιτροπές, ξανά επιτροπές,
πολιτικά συµβούλια, φτιάχνετε πολιτικές επιτροπές, περιφερει-
ακές δοµές. Πολλές δοµές. Χαθήκατε. Στον δρόµο έχετε χαθεί. 

Πολιτική προστασία χρειαζόµαστε µετά τις περιφερειακές
δοµές που ψηφίσαµε λίγους µήνες πριν, συνάδελφοι, εδώ στο
Κοινοβούλιο για την πολιτική προστασία και τη διαχείριση των
κινδύνων. Δεν κατανοώ. Το διάβασα ξανά και ξανά προσπάθησα
να το κάνω λιανό. Πώς είναι να φτιάχνετε τρεις θεσµούς πάνω
σε ένα αντικείµενο την ίδια χρονιά δεν µπορώ να το καταλάβω.

Αντιµετωπίζετε τα θέµατα αποσπασµατικά και, δυστυχώς, νο-
µίζω, πολλές φορές και σκόπιµα. Όπως σκόπιµα κάνετε στο
άρθρο 23 που αλλάζετε τη σύνθεση των διοικητικών συµβουλίων
στα νοσοκοµεία. Ακούστε τώρα, βάζετε τον περιφερειάρχη να
βάζει στα διοικητικά συµβούλια των νοσοκοµείων έναν άνθρωπο
εγνωσµένου κύρους µη αιρετό. Γιατί µη αιρετό; Πώς θα συνδέσει
τα νοσοκοµεία µε την αυτοδιοίκηση; Αυτός δεν είναι σκοπός;

Ή µήπως είναι ο σκοπός από την πίσω πόρτα, επειδή οι περισ-
σότεροι περιφερειάρχες είναι δικοί σας, να βάλετε έναν ακόµη
µέσα στο διοικητικό συµβούλιο και να έχετε πλειοψηφίες; Λέω
εγώ τώρα. Εσείς µας απαντάτε. Πώς αλλιώς ο εγνωσµένου κύ-
ρους εκτός περιφερειακού συµβουλίου µπορεί να συνδέεται µε
το περιφερειακό συµβούλιο; Δεν το εξηγήσατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Και τέλος για τη ρύθµιση των οφειλών στους δήµους στο

άρθρο 25, έγινε µεγάλη συζήτηση στην επιτροπή γι’ αυτό. Βάζετε
το πιστοποιητικό της ευαλωτότητας. Λέτε, λοιπόν, ότι οι ευάλω-
τοι µπορούν. Δεν είναι ευάλωτοι οι πληµµυρόπληκτοι, οι πυρό-
πληκτοι και όλοι οι πνιγµένοι; Δεν είναι; Είναι. Πώς, λοιπόν, αυτή
τη διάταξη την αφήνετε έτσι; 

Και περαιτέρω πώς πάτε στις ρυθµίσεις των δήµων πάλι επε-
κτείνοντας λίγο τις δόσεις και τα κριτήρια χωρίς να βάζετε αυτό
που σας λέει το ΠΑΣΟΚ; Κάντε επιτέλους εκατόν είκοσι τις δό-
σεις, κάντε τα ληξιπρόθεσµα χρέη, τα πανωτόκια και όλα τα επι-
πλέον σε όποιον κάνει εφάπαξ καταβολή, διαγράψτε µέρος του
χρέους να µπορούν και οι δήµοι να εισπράξουν τα ανείσπρακτα
που είναι εκατοµµύρια ευρώ και οι πολίτες να µπορούν να αντα-
ποκριθούν σ’ αυτήν την ανάγκη. Ευελιξία, είναι µία σοβαρή λέξη
στην οποία πρέπει να ανταποκριθεί η Κυβέρνηση σας. Και, δυ-
στυχώς, δεν ανταποκρίνεται κάνοντας χειρότερη τη ζωή των πο-
λιτών. Ασχολείστε µε τα λίγα, τα µικρά, τα ελάχιστα και δεν το
τολµάτε να πιάσετε τα µεγάλα και τα σπουδαία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε. Βλέπετε ότι δίνω ανοχή µέχρι τα δεκαεπτά λεπτά για
όλους τους εισηγητές, αλλά δεν νοµίζω ότι µπορεί να υπερβεί
κάποιος τα δεκαοκτώ γιατί έχουν εγγραφεί -και είναι ευχάριστο
αυτό- σαράντα οκτώ οµιλητές για σήµερα και παρακαλώ όλοι να
αυτοπεριοριζόµαστε.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα της Ελλάδος, ο κ. Κατσώτης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει, όµως, να τονίσω ότι πέρα από την επί της αρχής συ-

ζήτηση υπήρχε και επί των άρθρων στο Κανονισµό το οποίο το
έχετε καταργήσει. Άρα, λοιπόν, είναι σε βάρος των εισηγητών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η δυνατότητα των
δευτερολογιών. Ό,τι υπάρχει στον Κανονισµό αυτό εφαρµό-
ζουµε, κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Θα κάνω χρήση τότε και µέρους της
δευτερολογίας µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με συγχωρείτε,
κύριε συνάδελφε. Το έχω πει και σε άλλους συναδέλφους σας.
Θα σας δοθεί η ανοχή που πρέπει να σας δοθεί αλλά η δευτερο-
λογία αποτελεί άλλο κοµµάτι αυτόνοµο της τοποθέτησής σας για
µετά. Δεν προβλέπεται η δευτερολογία να προστίθεται στην
πρωτολογία. Θα σας δοθεί η ανοχή που χρειάζεται για να ολο-
κληρώσετε τη σκέψη σας. Ξεκινάω τον χρόνο από τώρα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να κάνω µία
αναφορά στις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή µε πρωταγωνιστή το
κράτος-τροµοκράτη του Ισραήλ και τη στήριξη των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ
και Ευρωπαϊκής Ένωσης που γενικεύουν τον πόλεµο εναντίον
των λαών µε απρόβλεπτες συνέπειες για την ευρύτερη περιοχή
αλλά και διεθνώς. Στους σχεδιασµούς του ισραηλινού στρατού
ως αντίποινα στο Ιράν συµπεριλαµβάνονται χτυπήµατα σε ιρανι-
κές εγκαταστάσεις πετρελαίου, σταθµούς ενέργειας και στρα-
τιωτικές βάσεις, δίχως να λείπουν και οι φωνές αξιωµατούχων
για επιδροµές σε πυρηνικές εγκαταστάσεις.

Η Κυβέρνηση είναι συνένοχη σε αυτά τα εγκλήµατα γιατί συν-
τάσσεται µε τους εµπρηστές του πολέµου παρέχει πολύµορφη
πολιτική, οικονοµική και στρατιωτική στήριξη στο Ισραήλ και τους
συµµάχους του, όπως είναι και η αποστολή ελληνικής φρεγάτας
στην Ερυθρά Θάλασσα, εµπλέκει τον λαό µας σε επικίνδυνες πε-
ριπέτειες. Τα προσχήµατα περί αυτοάµυνας έχουν καταρρεύσει
µπροστά στα συνεχιζόµενα εγκλήµατα. Όλοι όσοι τα επικαλούν-
ται εκτίθενται στον λαό. 

Το ΚΚΕ αγωνίζεται µαζί µε τον λαό ενάντια σε κάθε εµπλοκή
της Ελλάδας στον πόλεµο, καµµία στήριξη στο Ισραήλ, να ανα-
γνωριστεί ανεξάρτητο παλαιστινιακό κράτος στα σύνορα του
1967 σύµφωνα µε την οµόφωνη απόφαση της Βουλής το 2015,
να επιστρέψει η φρεγάτα από την Ερυθρά Θάλασσα, η πυροβο-
λαρχία µε τους Patriots από τη Σαουδική Αραβία, καµµία παρα-
χώρηση ελληνικού εδάφους και στρατιωτικών βάσεων για να
συνεχίζει η γενοκτονία και η αιµατοχυσία των λαών της περιο-
χής.

Πάµε στο νοµοσχέδιο. Γίνεται ή όχι νοµοθετικό έργο, όπως
είπε και η κ. Λιακούλη; Βεβαίως γίνεται, αλλά το θέµα είναι για
ποιον και ποιον υπηρετεί αυτό το νοµοθετικό έργο. Το νοµοσχέ-
διο έχει τρία µέρη: Ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς
σταθµούς, διατάξεις για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης και ρυθµίσεις για τα ζώα συντροφιάς και λοιπές διατάξεις.

Για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς δεν θα είχαµε καµ-
µία αντίρρηση για τις αναγκαίες επισκευές, συντηρήσεις, επε-
κτάσεις και ότι άλλο χρειάζεται για τη βελτίωσή τους. Όµως δεν
πρόκειται γι’ αυτό. Οι ρυθµίσεις αφορούν την αποτελεσµατική
υποστήριξη σύγχρονου τεχνολογικού εξοπλισµού προς συµµόρ-
φωση της Ελλάδας προς το κεκτηµένο Σένγκεν και την πλήρη
εφαρµογή των σχετικών κανονισµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
προκειµένου οι υπηρεσίες να επιτελούν µε αρτιότητα και αξιοπι-
στία την αποστολή τους. Αυτό αναφέρεται στα άρθρα. 

Τι είναι το κεκτηµένο του Σένγκεν, που αναφέρεται; Δεν είναι
άλλο από την ενίσχυση του µηχανισµού φακελώµατος, καθώς
και του συντονισµού των ευρωενωσιακών και εθνικών κατασταλ-
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τικών µηχανισµών από τα νέα αστυνοµικά σώµατα και τις νέες
µεθόδους καταστολής. Για τους λόγους αυτούς εκφράζουµε την
αντίθεσή µας για την ουσία των ρυθµίσεων.

Οι ρυθµίσεις του δεύτερου µέρους παρουσιάζονται µε τον
τίτλο ως «Ενίσχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης». Η
συνέχεια, όµως, στο δραστικό περιορισµό της χρηµατοδότησης,
στην υποστελέχωση των δήµων, στη συρρίκνωση κοινωνικών
δοµών και υπηρεσιών, στην ανταποδοτικότητα και τις ιδιωτικο-
ποιήσεις σε πρόνοια, υγεία, παιδεία µε ένταση της φοροεπιδρο-
µής και επιβάρυνση του λαϊκού εισοδήµατος, των συµπράξεων
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα για έργα και υποδοµές, της ανα-
τροπής των εργασιακών σχέσεων και δικαιωµάτων, της αποδυ-
νάµωσης των υπηρεσιών των δήµων και περιφερειών από µόνιµο
προσωπικό είναι αυτές που υλοποιήθηκαν από όλες τις κυβερ-
νήσεις, τα κόµµατα του κεφαλαίου και την πλειοψηφία των δη-
µοτικών και περιφερειακών αρχών συνολικά στη χώρα µας. Οι
ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, λοιπόν, δεν συνιστούν ενίσχυση.

Με το άρθρο 15, τι έρχεστε να κάνετε; Να αντικαταστήσετε
την παροχή γάλακτος µε 300 ευρώ επίδοµα τον χρόνο. Υποβαθ-
µίζετε έτσι την έννοια της βαριάς και ανθυγιεινής εργασίας, µε-
τατρέπετε την προληπτική ιατρική σε ατοµική υπόθεση. Το γάλα
αποτελεί αντίδοτο στους διάφορους παράγοντες που προσβάλ-
λουν την υγεία των εργαζοµένων από την εκτέλεση της βαριάς
και ανθυγιεινής εργασίας. Η υγεία και η ασφάλεια στην εργασία
δεν µπορεί να είναι ατοµική ευθύνη. Όλα τα µέσα ατοµικής προ-
στασίας είναι αναγκαίες παροχές σε είδος ακριβώς για την προ-
στασία της ασφάλειας και της υγείας των εργαζοµένων.

Βέβαια, ο στόχος σας είναι η µείωση του κόστους από τη δια-
δικασία διάθεσης του γάλακτος, όπως επιβεβαίωσε εξάλλου και
ο Υπουργός στην επιτροπή και σε µια πορεία βέβαια είναι γεγο-
νός ότι η κατάργηση του επιδόµατος είναι παραπάνω από σί-
γουρη. Επιβάλλεται αντίθετα η διασφάλιση της απρόσκοπτης
παροχής γάλακτος σε όλους τους εργαζόµενους ανεξαρτήτως
της εργασιακής σχέσης. 

Με το άρθρο 16, διευκολύνετε περαιτέρω την πρόσληψη ερ-
γαζοµένων ορισµένου χρόνου, ξεπερνώντας τα ζητήµατα των µη
εγκεκριµένων προϋπολογισµών. Η απάντηση στην ανάδειξη της
υποστελέχωσης είναι ότι εγκρίνετε ό,τι προσωπικό σας ζητούν
οι δήµοι για ανταποδοτικές υπηρεσίες. Αυτό είπε ο Υπουργός
στην επιτροπή, δηλαδή αυτές που πληρώνουν ξανά οι δηµότες,
για αυτό είναι ανταποδοτικές. 

Έτσι απαλλάσσετε από τον κρατικό προϋπολογισµό, από την
κρατική χρηµατοδότηση, έστω τη θεσµοθετηµένη, ώστε να πη-
γαίνουν περισσότερο την αποπληρωµή του χρέους και σε επιχο-
ρηγήσεις στους επιχειρηµατικούς οµίλους. Γι’ αυτό αρνείστε να
ικανοποιήσετε τα αιτήµατα για αναγκαίες προσλήψεις σε µόνιµο
προσωπικό. Είναι χαρακτηριστικό ότι από το 2020 έως το 2025 ο
Δήµος της Πάτρας µε βάση τις συνταξιοδοτήσεις ζήτησε διακό-
σιους δεκαεπτά εργαζόµενους τακτικό προσωπικό, εγκρίθηκαν
µόλις δεκαεπτά και έχουν προσληφθεί µόνο τρεις.

Στις ρυθµίσεις για τις περιφέρειες συστήνετε ένα ακόµα συµ-
βουλευτικό όργανο, την Επιστηµονική Επιτροπή Διαχείρισης και
Αντιµετώπισης Κινδύνων και Κρίσεων. Όπως αναφέρεται, θα έχει
την ευθύνη για την υποβολή προτάσεων, νοµοθετικών παρεµβά-
σεων, για την επικαιροποίηση των στόχων, των δράσεων και µε-
θόδων επίτευξης αυτών σύµφωνα µε την ενωσιακή νοµοθεσία
και τις διεθνείς συµφωνίες. 

Η ευρωενωσιακή νοµοθεσία προβλέπει τα επιλέξιµα και µη επι-
λέξιµα έργα στην λογική του κόστους-οφέλους και αυτή έχει
οδηγήσει σε τραγωδίες από τη µη εκτέλεση αναγκαίων αντιπυ-
ρικών, αντιπληµµυρικών έργων και την προστασία του περιβάλ-
λοντος και την ασφάλεια της ζωής και της περιουσίας του λαού.
Οι ευθύνες ανήκουν στην Κυβέρνηση, τους περιφερειάρχες και
τους δηµάρχους. 

Το άρθρο 24, αφορά την επανάληψη της διαδικασίας για τη
µεταφορά µαθητών, η οποία δεν λύνει το πρόβληµα. Κάθε χρόνο
τα ίδια. Η λύση την οποία απορρίπτετε, βρίσκεται στην πρόταση
που έχουµε καταθέσει ως ΚΚΕ, αλλά και η οµοσπονδία των ερ-
γαζοµένων στις περιφέρειες για τη δηµιουργία δηµόσιου φορέα
ανά περιφέρεια µε αγορά όλου του αναγκαίου στόλου οχηµάτων
και προσλήψεις οδηγών, ώστε έγκαιρα και ολοκληρωµένα να

προγραµµατίζονται και να πραγµατοποιούνται όλα τα δροµολό-
για που χρειάζονται για τη µεταφορά των µαθητών που εντάσ-
σονται στο σύστηµα αυτό, χωρίς τον ασφυκτικό χιλιοµετρικό
περιορισµό, µε ταυτόχρονη ένταξη και χρήση του στόλου αυτού
σε υπόλοιπες ανάγκες και δράσεις µετακινήσεων, όπως εκδρο-
µές, επισκέψεις σε χώρους πολιτισµού και άθλησης και άλλα. 

Για το άρθρο 25 για τη ρύθµιση οφειλών προς δήµους έχουµε
επιφύλαξη για την εξίσωση που επιχειρείται των αυτοαπασχο-
λουµένων µε τις Α.Ε..

Δεν δίνετε τη δυνατότητα στα δηµοτικά συµβούλια, όπως ζη-
τούν, να αποφασίζουν διαγραφές οφειλών µε βάση την κατά-
σταση του οφειλέτη. 

Στο άρθρο 32, προβλέπεται η ηλεκτρονική κατάσχεση. Οδη-
γούνται λαϊκές οικογένειες, που δεν µπορούν λόγω των ανατρο-
πών που έχουν φέρει οι πολιτικές σας στη ζωή τους να
ανταποκριθούν στην αποπληρωµή οφειλών, µπροστά σε ηλε-
κτρονικές κατασχέσεις όποιων καταθέσεων έχουν σε τραπεζι-
κούς λογαριασµούς. Είναι ανάγκη να απαγορευτεί ρητά ο
πλειστηριασµός πρώτης κατοικίας, κάτι που δεν κάνετε.

Άρθρο 34. Με τις ρυθµίσεις αυτές νοµιµοποιείτε την κτηριακή
κατάσταση και λειτουργία των παιδικών και βρεφονηπιακών
σταθµών των δήµων, µε όρους παλαιότερων προδιαγραφών -αν
τηρούνται και αυτοί!- οι οποίοι εγκυµονούν κινδύνους για τα παι-
διά. 

Πάµε στο άρθρο 38, την αύξηση των αποδόσεων ΚΑΠ. Αποτυ-
πώνεται σε αυτό το άρθρο η κατεύθυνση του προσχεδίου του
κρατικού προϋπολογισµού και του νέου µεσοπρόθεσµου, όπου
ο λαός καλείται να συµβάλλει και να «µατώνει» για τα «µατωµένα»
πλεονάσµατα τα επόµενα χρόνια. 

Για τους ΟΤΑ στο πλαίσιο αυτό προβλέπονται, σύµφωνα µε το
άρθρο, 53 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον στο ανώτατο ποσό των
ΚΑΠ, δηλαδή από 3,788 δισεκατοµµύρια πάνε 3,841 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, όπως έχει γίνει µε νόµο το 2011 και την τροποποί-
ησή του το 2017. Η επιπλέον αύξηση του ανώτατου ποσού δεν
είναι ούτε 10% από αυτά που έπρεπε να αποδοθούν, που είναι
επιπλέον σχεδόν 6 δισεκατοµµύρια. Ενώ η ΚΕΔΕ και η ΠΕΔ προ-
βάλλουν την τραγική οικονοµική κατάσταση των δήµων, δεν διεκ-
δικούν ούτε τους θεσµοθετηµένους πόρους και επιβάλλουν
αυξηµένους δηµοτικούς φόρους και ανταποδοτικά τέλη, για να
λειτουργούν οι όποιες υπηρεσίες. 

Η αύξηση 108 εκατοµµύρια κι άλλα 100 µε τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση που έκανε ο Υπουργός για την εξόφληση απλήρωτων υπο-
χρεώσεων από δικαστικές αποφάσεις και διαταγές πληρωµής, οι
οποίες έχουν καταστεί τελεσίδικες δεν αντιµετωπίζουν την οικο-
νοµική ασφυξία των δήµων. Γι’ αυτό, µε την τροπολογία δίνεται
η δυνατότητα να καλύπτουν άλλες ανάγκες από τα ανταποδοτικά
τέλη. Είναι µια τροπολογία που κατατέθηκε και την θεωρούµε
απαράδεκτη. Χαρατσώνουν τον λαό για να καλύπτουν ανάγκες
που θα έπρεπε να καλύπτουν από τους θεσµοθετηµένους πό-
ρους που υπάρχουν για την τοπική διοίκηση. 

Τα άρθρα 39 και 40 προβλέπουν ρυθµίσεις για την επικαιρο-
ποίηση και αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου, που θα προσαρ-
µόσει ακόµα περισσότερο τη λειτουργία των οργάνων των ΟΤΑ
στις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε κύριο άξονα τη
διευκόλυνση της επιχειρηµατικής δράσης. 

Το άρθρο 41 προβλέπει ρυθµίσεις για επίσπευση συλλογής
στοιχείων στον κόµβο παρακολούθησης επιδόσεων τοπικής αυ-
τοδιοίκησης. Στόχος των στοχευµένων πολιτικών της παρακο-
λούθησης και της αξιολόγησης και συλλογής των στοιχείων
ποιος είναι; Ο πιο σφιχτός εναγκαλισµός στις κεντρικές αντιλαϊ-
κές πολιτικές και η διαµόρφωση καλύτερου φιλικού επενδυτικού
κλίµατος και στους δήµους και στις περιφέρειες. Είναι η αξιολό-
γηση των επιδόσεων που αφορούν τη διαχείριση και αξιοποίηση
των απορριµµάτων από µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, την
παραχώρηση της δηµόσιας γης, των ακτών, όπως εδώ στον
Άλιµο ή στο Λαγονήσι και των δασών για επιχειρηµατική δράση,
τη γενικευµένη ανταποδοτική διαχείριση των αρµοδιοτήτων που
µεταφέρονται στους τοµείς της παιδείας, της υγείας, της πρό-
νοιας, που ο λαός θα ξαναπληρώνει για ακόµα πιο υποδεέστερες
υπηρεσίες.

Έρχοµαι στο τρίτο µέρος. Στο άρθρο 48, η υποχρεωτική στεί-
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ρωση των ζώων είναι ένα µέτρο αντιεπιστηµονικό. Ήδη οι επι-
στηµονικοί φορείς έχουν εκφράσει τις απόψεις τους, τις οποίες
εσείς βέβαια αγνοείτε. Ζητάµε να καταργηθεί η υποχρεωτικότητα
και τα πρόστιµα. 

Με το άρθρο 49, παρά τη µείωση που επέρχεται µέσα από το
άρθρο, η συνολική επιβάρυνση φτάνει τα 120 ευρώ που είναι µε-
γάλη για µια λαϊκή οικογένεια που έχει ένα ζώο δεσποζόµενο. 

Συµφωνούµε µε την απαλλαγή των κτηνοτρόφων, όµως σηµει-
ώνουµε ότι τελικά εξακολουθούν να επιβαρύνονται και οι κτηνο-
τρόφοι γιατί πρέπει να πληρώσουν τον ιδιώτη κτηνίατρο για να
πάρει τα δείγµατα, γιατί έχετε διαλύσει τα κρατικά αγροτικά ια-
τρεία που υπήρχαν στην ύπαιθρο και µπορούσαν οι κτηνοτρόφοι
να έχουν ένα επιστηµονικό στήριγµα. Θεωρούµε ότι η ατέλεια
του παράβολου έπρεπε να επεκταθεί και στους κυνηγούς. Ζη-
τάµε να προχωρήσει η Κυβέρνηση τώρα σε µαζικές προσλήψεις
µόνιµων κτηνιάτρων και να ανασυστήσετε τις υπηρεσίες στην
ύπαιθρο, τα αγροτικά κτηνιατρεία. 

Με το άρθρο 57, αντί να καλύψετε τα κενά µε προσλήψεις µό-
νιµων εκπαιδευτικών, επιχειρείτε να µειώσετε το µεγάλο πρό-
βληµα µε στέρηση της δυνατότητας συµµετοχής στην κινητικό-
τητα του δηµοσίου. 

Με το άρθρο 59, φέρνετε αλλαγές στο δικαίωµα πρόσβασης
στα έγγραφα που δηµιουργούν µεγάλα ερωτηµατικά και εγεί-
ρουν κινδύνους, ιδίως για την προστασία των προσωπικών και
ευαίσθητων δεδοµένων των εργαζοµένων του εργαζόµενου
λαού, που βρίσκονται στα χέρια του κράτους και γενικά των δη-
µόσιων φορέων. 

Με τις διατάξεις δεν απαιτείται πια η συνδροµή του εύλογου
ενδιαφέροντος για να αποκτήσει κάποιος πρόσβαση σε δηµόσια
έγγραφα, ούτε ειδικό έννοµο συµφέρον όταν πρόκειται για ιδιω-
τικά έγγραφα που τηρούνται σε δηµόσιες υπηρεσίες. Χωρίς προ-
ϋποθέσεις θα δίνεται πρόσβαση σε έγγραφα ακόµα και όταν
πρόκειται για προσωπικά δεδοµένα πολιτών και για τα πλέον
ευαίσθητα δεδοµένα, µε ελάχιστες προϋποθέσεις, ακόµα και µια
ανώνυµη αίτηση. Όλα αυτά, στο όνοµα της ενίσχυσης της δια-
φάνειας και του κράτους δικαίου. 

Στην πράξη θα µπορεί µια τράπεζα, για παράδειγµα, ή ένα
fund ή µια ασφαλιστική εταιρεία να αποκτά πολύ πιο εύκολα πρό-
σβαση σε πληροφορίες που τηρούνται στο δηµόσιο σύστηµα για
πελάτες της. Αντίστοιχα, λύνετε τελείως τα χέρια ενός εργοδότη
να αποκτά ανεµπόδιστα έγγραφα και στοιχεία προς αξιοποίηση
σε βάρος των εργαζοµένων. Την ίδια ώρα, όµως, εξειδικεύετε
µια σειρά έκφρασης του απορρήτου, όπως το εµπορικό, το τρα-
πεζικό, το βιοµηχανικό, το απόρρητο της εθνικής άµυνας ή της
εξωτερικής πολιτικής, που τα προφυλάσσετε σαν κόρη οφθαλ-
µού γιατί καλύπτετε το κεφάλαιο και το ίδιο το κράτος. 

Η ρύθµιση που προωθείται µε το άρθρο 59 είναι να είναι δια-
φανείς και ορθάνοιχτες οι πόρτες του δηµοσίου, του κράτους
στα µεγάλα συµφέροντα που θέλουν πρόσβαση σε στοιχεία για
τους σκοπούς τους. Για τον εργαζόµενο λαό, το κράτος επιβε-
βαιώνεται και ενισχύεται για µια ακόµη φορά ότι είναι αδιαφανές
και απροσπέλαστο, βαθιά εχθρικό, αξιοποιώντας µια σειρά δικλί-
δες γι’ αυτόν τον σκοπό.

Το άρθρο 61, αφορά τους ειδικούς φρουρούς Πανεπιστηµια-
κής Αστυνοµίας. Μπροστά στη συλλογική αντίδραση των φοιτη-
τών απέτυχε η Κυβέρνηση να βάλει την Αστυνοµία µέσα στα
πανεπιστήµια και διαθέσατε τους ειδικούς φρουρούς σε άλλες
αστυνοµικές υπηρεσίες για την άσκηση του γενικού κατασταλτι-
κού έργου. Με τη νέα διάταξη θα δικαιούνται µετάθεση στον
τόπο συµφερόντων τους, εφόσον βέβαια υπάρχουν θέσεις κενές
και συµπληρώνουν τα απαραίτητα µόρια. Η Κυβέρνηση, παρ’ όλα
αυτά, εµµένει ιδεολογικά και συνεχίζει στο ίδιο άρθρο να διατη-
ρεί ως προβλέψιµη την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία και να µην την
καταργεί. 

Κυρίες και κύριοι, η αναδιανοµή του πλούτου σε όφελος του
εγχώριου του ξένου κεφαλαίου είναι αυτή που διαπερνά έναν
προς έναν και όλους µαζί τους θεσµικούς φορείς του κράτους,
τις διοικητικές λειτουργίες, τις αναδιαρθρώσεις που προωθούν-
ται είτε στο κράτος είτε στις περιφέρειες είτε στους δήµους. 

Η εργατική τάξη και ο λαός δεν µπορεί να συµβιβάζεται µε
αυτό το σύστηµα, µε τη δικτατορία του κεφαλαίου που κάνει πο-

λέµους, σκορπά τον θάνατο και την προσφυγιά, τη φτώχεια την
εξαθλίωση και τα µεγάλα αδιέξοδα και διασφαλίζουν τα κέρδη
των λίγων. Τώρα πρέπει να συµπορευτεί µε το ΚΚΕ και να ενι-
σχύσει τους αγώνες, να βάλει µπροστά τις ανάγκες του. 

Στην απεργία 20 Νοέµβρη καλούµε την εργατική τάξη σε µα-
ζική συµµετοχή για να δοθεί αποφασιστική απάντηση στην πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων
όσων συντάσσονται µε τον σιδερένιο νόµο του κέρδους. 

Ψηφίζουµε κατά επί της αρχής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαος Παππάς κατέθεσε αί-
τηµα για διεξαγωγή προ ηµερησίας διάταξης συζήτησης,
σύµφωνα µε το άρθρο 143 του Κανονισµού της Βουλής, σε επί-
πεδο Προέδρων Κοινοβουλευτικών Οµάδων, µε αντικείµενο: «Τα
ζητήµατα της πολιτικής προστασίας, την αντιπυρική θωράκιση
της χώρας και την ελλιπή αποκατάσταση των υποδοµών και στή-
ριξη των πληγέντων από τις πυρκαγιές». 

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική
Λύση, ο κ. Γραµµένος. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα πριν ξεκινήσει

το νοµοσχέδιο να τοποθετηθώ και να θυµίσω σε όλους τους πα-
ρευρισκόµενους, αλλά και στην Κυβέρνηση αυτό που έχει πει και
έχει προτείνει ο Κυριάκος Βελόπουλος από το Βήµα της Βουλής
για την επαναφορά τουλάχιστον στο δηµοτικό της σχολικής στο-
λής. Εκτός από εµάς στην Ελληνική Λύση, κύριε Υπουργέ, το ζη-
τούν και οι ίδιοι οι γονείς. Αν παρακολουθήσατε σήµερα την
επικαιρότητα, θα δείτε ότι σε σχολείο της Αττικής οι γονείς έκα-
ναν αυτή την πρόταση και µάλιστα είναι και ένθερµοι υποστηρι-
κτές. 

Η επαναφορά της ποδιάς για εµάς θα τερµατίσει τις κοινωνι-
κές αδικίες µεταξύ πλουσίων και φτωχών παιδιών που πηγαίνουν
σχολείο και θα φέρει µια ισορροπία στις τάξεις. Η κοινωνική ανι-
σότητα γνωρίζουµε όλοι ότι φέρνει βία. Υπάρχουν λύσεις, αρκεί
να υπάρχει η πολιτική βούληση και κυρίως από την Κυβέρνησή
σας, κύριε Υπουργέ. Κάντε το γρήγορα για να σταµατήσει επιτέ-
λους ο εκµαυλισµός, η ισοπέδωση, η βία και η εγκατάλειψη πα-
ραδοσιακών αρχών και αξιών. 

Φέρατε ένα νοµοσχέδιο ποτ πουρί, το οποίο περιέχει µέσα δια-
τάξεις κάθε είδους, κύριε Υπουργέ, από διατάξεις που αφορούν
σε συνοριακούς σταθµούς µέχρι δήµους, περιφέρειες, διατάξεις
ζώων συντροφιάς, και άρθρα που αφορούν στην Αστυνοµία. Το
τονίσαµε και στις επιτροπές, κύριε Υπουργέ, ότι δεν συνάδει
αυτό µε τους κανόνες της καλής νοµοθέτησης. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω όµως µε µια σοβαρή καταγ-
γελία, που ήρθε χθες από κατοίκους της Λέρου, της ακριτικής
Λέρου, σχετικά µε ένα από τα πολλά πολυβολεία που βρίσκονται
στην περιοχή. Είναι ένα πολυβολείο παρατηµένο, ένα πολυβο-
λείο το οποίο, κύριε Υπουργέ, υπάρχει στη Λέρο και έχουν φρον-
τίσει να το επισκεφτούν ή Τούρκοι ή Πακιστανοί. Αν δείτε επάνω,
έχουν γράψει και αρχικά. Προφανώς τα αρχικά αυτά αφορούν
σε κάποια µονάδα του στρατού ή της Τουρκίας ή του Πακιστάν.
Υπάρχει καταγγελία. Χθες µας έστειλαν τις φωτογραφίες. Κάντε
κάτι γι’ αυτό. Πρέπει να κάνετε κάτι γι’ αυτό. 

Πρέπει να το αξιοποιήσετε αν δεν θέλετε να το έχετε παρατη-
µένο. Κάντε το ένα εκκλησάκι, καθαρίστε το εκεί. Κάντε κάτι του-
λάχιστον που θα του δώσει µια ζωή ή αν δεν θέλετε να κάνετε
τίποτα, είστε υποχρεωµένοι να το γκρεµίσετε. Θα δείτε ότι εκεί
αυτοί που πήγαν και έγραψαν αυτά τα αρχικά, έχουν κάνει και
την ανάγκη τους, προφανώς για λόγους που οι ίδιοι ξέρουν. 

Πάµε λοιπόν, τώρα στο νοµοσχέδιο.
Να ξεκινήσουµε µε το άρθρο 15 και την αντικατάσταση του γά-

λακτος σε χρήµα, κύριε Υπουργέ. Δώσαµε µια πραγµατική µάχη
στις επιτροπές. Ξεκαθαρίσαµε στον κ. Λιβάνιο ότι δεν πρέπει να
καταργηθεί ή να αντικατασταθεί το γάλα από χρήµατα. Δεν είναι
λύση το να δώσει 400 ευρώ σε έναν εργαζόµενο και να επιλέξει
ο ίδιος αν θέλει να το πιει ή δεν θέλει να το πιει. Δεν µας ικανο-
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ποιεί κάτι τέτοιο, κύριε Υπουργέ. Το γάλα πρέπει να περιλαµβά-
νεται ηµερησίως από τους εργαζόµενους για λόγους που ανά-
γονται στην προστασία της υγείας τους και µόνο σε αυτήν. 

Υπάρχει µάλιστα, κύριε Υπουργέ, και µια απόφαση της ΑΑΔΕ
31-10-2018. Ξέρετε τι λέει κύριε Υπουργέ, αυτή η απόφαση; Δι-
ευκρινίζει και τονίζει σαφώς ότι η συγκεκριµένη παροχή δεν θε-
ωρείται παροχή -για το γάλα µιλάµε- δεν θεωρείται παροχή σε
είδος και κατά συνέπεια εισόδηµα από µισθωτή εργασία και επο-
µένως δεν µπορεί να καταργηθεί και να αντικατασταθεί µε µία
οικονοµική παροχή, κύριε Υπουργέ. Θα την καταθέσω στα Πρα-
κτικά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Δεν λέει αυτό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Αυτό λέει. Θα το διαβάσετε µετά
και θα το δείτε. Όπως επίσης θα καταθέσω στα Πρακτικά και τις
φωτογραφίες από τη Λέρο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Γραµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα λοιπόν δεν µπορεί να καταργηθεί και να αντικατασταθεί.
Η αντικατάστασή του από χρηµατικό ποσό ίσο µε την αξία του
οφειλόµενου γάλακτος είναι αυθαίρετη, µεταβάλλει τον χαρα-
κτήρα του παρεχόµενου αυτού είδους ατοµικής προστασίας και
καταστρατηγεί τον σκοπό χορήγησής του, ο οποίος δεν είναι η
οικονοµική ενίσχυση των εργαζοµένων, αλλά η προστασία τους,
κύριε Υπουργέ. 

Υπάρχουν και οι αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου, κύριε
Σπανάκη -µπορείτε να προστρέξετε σε αυτές- σύµφωνα µε τις
οποίες έχει κριθεί ότι δεν είναι νόµιµη η αντικατάσταση της κα-
θηµερινής παροχής γάλακτος µε καταβολή χρηµατικού ποσού.
Μπορείτε να προσέξετε και να δείτε τι αναφέρουν αυτές οι δια-
τάξεις. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 18. Τι κάνετε εδώ, λοιπόν; Προβλέπετε
την καταβολή αποζηµίωσης στο προσωπικό Σωµάτων Ασφα-
λείας, κύριε Υπουργέ, που υπηρετεί στα γραφεία -ακούστε κύριοι
συνάδελφοι!- των περιφερειαρχών, δηλαδή οι περιφερειάρχες,
όπως παραδείγµατος χάριν ο κ. Χαρδαλιάς έχει δύο αποσπασµέ-
νους αστυνοµικούς, γιατί υπήρξε και Υπουργός άνθρωπος.
Τέλος πάντων έκρινε η ΕΛΑΣ ότι πρέπει να του χορηγηθούν ένας,
δύο, τρεις αστυνοµικοί. Έρχεστε λοιπόν µε µία έτσι -αν θέλετε-
αλχηµεία και βάζετε µέσα κάποια χρήµατα που πρέπει να πάρουν
αυτοί οι άνθρωποι που υπηρετούν στον κύριο περιφερειάρχη ή
στον εκάστοτε περιφερειάρχη.

Εµείς ξεκαθαρίζουµε ότι τασσόµαστε υπέρ κάθε εισοδήµατος
ή βοήθειας στους υπηρετούντες των Σωµάτων Ασφαλείας. Γιατί
όµως, κύριε Υπουργέ, δίνετε τη δυνατότητα σε µία µόνο συγκε-
κριµένη κατηγορία αστυνοµικών ή ανθρώπων που δουλεύουν και
εργάζονται στα γραφεία τους ως άνθρωποι της ασφάλειάς τους;
Γιατί να ευνοείται µια συγκεκριµένη κατηγορία; Ξέρετε τι κάνετε
µε αυτό; Δηµιουργείτε, κύριε Υπουργέ, µια µικρή αστυνοµία
µέσα στην Αστυνοµία, προκαλώντας ανισότητες και αδικίες
στους κόλπους της ΕΛΑΣ. 

Στο άρθρο 55, παρέχεται η δυνατότητα σε οµογενείς της Ου-
κρανίας, που έχουν έρθει στην Ελλάδα από την έναρξη του πο-
λέµου στην Ουκρανία και είναι και κάτοχοι άδειας διαµονής,
προσωρινής προστασίας, να λάβουν ελληνική ιθαγένεια. 

Λοιπόν ακούστε, για να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Άλλο οι Έλληνες
οµογενείς Πόντιοι αδελφοί µας και άλλο οι Ουκρανοί που ήρθαν
εδώ. Θα θέλαµε να το δούµε αυτό. Θα εστιάσουµε εκεί. Θα
δούµε για ποιους προβλέπεται η ιθαγένεια που θέλετε να δώ-
σετε. Δεν θέλουµε να τα µπερδεύετε. Αν µιλάµε για τους Έλλη-
νες του Πόντου, ναι βεβαίως και ναι, να στηρίξουµε τη διάταξη.
Αν πάλι γίνεται λόγος, κύριε Υπουργέ, για τους γνωστούς Αζο-
φίτες, τους ναζιστές που το ελληνικό Κοινοβούλιο φιλοξένησε
µέσα σε αυτή την Αίθουσα, τότε θα µας βρείτε απέναντί σας, ξε-
κάθαρα. Τους ξέρετε, γνωρίζετε ποιοι είναι. 

Πάµε λοιπόν τώρα σε ένα άλλο άρθρο, στο άρθρο 63, που ανα-
φέρεται στις δαπάνες µετακίνησης. Από το 2015 οι δηµόσιοι
υπάλληλοι και οι δηµόσιοι λειτουργοί λαµβάνουν ένα επίδοµα
104 ευρώ, το οποίο δόθηκε για τις µετακινήσεις τους. Οι άνθρω-

ποι για υπηρεσιακούς λόγους πρέπει να πάνε σε µια άλλη πόλη
και έτσι βγήκε µια απόφαση να παίρνουν 104 ευρώ. Συµφωνούµε. 

Στις 31-12 ορίσατε την αποζηµίωση στους αστυνοµικούς, γιατί
πήραν και οι αστυνοµικοί στις 31-12-2024. Δώσατε αυτό το επί-
δοµα και στους αστυνοµικούς. Στην αρχή δώσατε 104 ευρώ.
Μετά τον Μάιο του 2023 το κάνατε 30 ευρώ και τον Ιούνιο του
2024 ήρθατε και το κάνατε πάλι 45 ευρώ µέχρι τέλη του Αυγού-
στου, κύριε Υπουργέ. Τώρα έρχεστε µε αναδροµική ισχύ και τους
λέτε ότι «ξέρετε κάτι, δεν ισχύει το 104 ευρώ που παίρνατε, όσοι
χαλάσετε χρήµατα µέχρι 104 ευρώ θα πρέπει να περιοριστείτε
στα 45 ευρώ και όχι στα 104». 

Και καλείτε τους αστυνοµικούς να επιστρέψουν τα χρήµατα ή
εάν δεν τα έχουν πάρει, να µην τα πάρουν ποτέ. Δηλαδή όσοι
αστυνοµικοί πήγαν στα νησιά και χάλασαν κάποια χρήµατα τέλη
Αυγούστου, Σεπτέµβριο και Οκτώβριο θα πάνε µε τα 45 ευρώ
που τους δίνετε, όχι µε τα 104 ευρώ. 

Μπορεί, κύριε Υπουργέ, ένας άνθρωπος, ένας ένστολος, που
παίρνει 700, 800 ευρώ τον µήνα να πάει σε ένα νησί και να παίρ-
νει 30 ευρώ τον µήνα -εξηγήστε µου- για να φάει, να διανυκτε-
ρεύσει, να περάσει την ώρα του, να βγει, να διασκεδάσει και
αυτός σαν άνθρωπος µετά την υπηρεσία του; Στα 30 ευρώ η κρα-
τική επιβάρυνση ανέρχεται στα 30 εκατοµµύρια. Στα 104 ευρώ
ανέρχεται στα 70 εκατοµµύρια. Από τα 40 εκατοµµύρια που θα
πάρετε, πάρτε τα κύριοι Υπουργοί και δώστε τα στους αστυνο-
µικούς µε ένα επίδοµα -ξέρω κι εγώ- µια αύξηση 10 ευρώ τον
µήνα, αφού είναι δικά τους χρήµατα, εσείς τους τα δώσατε και
τους τα παίρνετε τώρα πίσω.

Με τα χρήµατα λοιπόν που θα εξοικονοµήσετε, δώστε αυξή-
σεις στους φίλους µας αυτούς που καθηµερινά µοχθούν για µας
και παλεύουν για την ασφάλειά µας εκεί έξω που οργιάζει το έγ-
κληµα. 

Θα ήθελα να σχολιάσω και το άρθρο 61 για την Πανεπιστη-
µιακή Αστυνοµία. Εδώ έχετε κάνει το εξής παράδοξο: Πήρατε
πανεπιστηµιακούς αστυνοµικούς, τους προσλάβατε, υποτίθεται,
για τα πανεπιστήµια της Αθήνας, τσιµπήσατε από αυτούς εκατόν
είκοσι άτοµα και τα πήγατε στη Θεσσαλονίκη. Όλο αυτό ξεκίνησε
από την ανάγκη φύλαξης των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων στην
Αθήνα και στη συνέχεια τους πήγατε επάνω. Έρχεστε τώρα να
εξοµοιώσετε τους υπηρετούντες στην Πανεπιστηµιακή Αστυνο-
µία µε τους ειδικούς φρουρούς. Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί δεν
τους προσλάβατε ως ειδικούς φρουρούς να τελειώνει η ιστορία
και τους κάνατε αρχικά πανεπιστηµιακούς, ΟΠΠΙ νοµίζω λέγον-
ται, και µετά θέλετε να τους κάνετε και ειδικούς φρουρούς,
χωρίς βέβαια να υπάρχει η κατάλληλη εκπαίδευση για τους συγ-
κεκριµένους; Καλούνται αυτοί να εκπληρώσουν τα καθήκοντα
που αναλαµβάνει ένας αστυνοµικός, ο όποιος είναι άρτια εκπαι-
δευµένους, αστυνοµικοί που έχουν βγει από τη σχολή, αστυνο-
µικοί που έχουν εκπαιδευτεί άρτια για να µπορούν να επιχειρούν
και ούτω καθεξής. Είναι δυνατόν; Γιατί το κάνετε αυτό; Τι θέλετε
να πετύχετε;

Και κλείνοντας -ευτυχώς δεν θα καταχραστώ τον χρόνο- θέλω
να κάνω άλλη µια καταγγελία που ήρθε, επειδή µιλήσαµε και
υπάρχει άρθρο µέσα για τα ζωάκια, τους τετράποδους φίλους
µας, που θέλετε να στειρώνετε και πολύ καλά κάνετε. Να στει-
ρώσουµε τα ζωάκια, να µην αναπτύσσονται και κυκλοφορούν
ελεύθερα. Είπαµε, τα πατάνε τα αυτοκίνητα και τα βλέπουµε κα-
θηµερινά στον δρόµο και κλαίει η ψυχή µας για αυτό, να το κά-
νετε. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, αυτά τα ζωάκια εδώ που θα δείτε τώρα
δεν έχουν ψυχή; Τα ζωάκια που βλέπετε είναι ερίφια, είναι κατσι-
κάκια. Πού ζουν αυτά τα κατσικάκια ανεξέλεγκτα και εκατοντά-
δες; Αυτά τα κατσίκια ζουν στην Κάρπαθο. Έξαλλοι είναι όλοι οι
κάτοικοι της Καρπάθου. Ξέρετε γιατί; Γιατί όλα αυτά τα κατσικά-
κια, τα οποία είναι ελεύθερα και κυκλοφορούν µέσα στην Κάρ-
παθο και κυρίως τους καλοκαιρινούς µήνες που υπάρχει
τουρισµός, για να κάνουν την ανάγκη τους ή να δροσιστούν ή να
πιούν νεράκι, ξέρετε που πηγαίνουν; Στα ξενοδοχεία των ανθρώ-
πων των ιδιοκτητών και της Καρπάθου, κύριε Υπουργέ. Για αυτά
τα ζωάκια δεν θα κάνουµε κάτι; Αυτά δεν είναι ζωάκια; Δεν µας
απασχολούν; 

Υπάρχει µια εγκληµατική απουσία των αρµοδίων υπηρεσιών
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εκεί κάτω. Τα ζώα είναι κακοποιηµένα, πιστέψτε µε. Θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά και αυτές τις φωτογραφίες. Πίνουν νερό από
τις πισίνες, το οποίο νερό έχει χλώριο µέσα και χηµικά. Βοσκούν
σε σκουπιδότοπους στην Κάρπαθο, στα απορρίµµατα τρώνε ό,τι
βρουν, πηγαίνουν σε νεκροταφεία, στις χωµατερές. Δεν υπάρ-
χουν νόµιµα σφαγεία στην Κάρπαθο, µας καταγγέλλουν οι κά-
τοικοι εκεί. Ζώα τέτοια, αυτά τα αδέσποτα ζώα, τα ελεύθερα ζώα,
που είναι µέσα στην πόλη της Καρπάθου, σφάζονται κατά αρχέ-
γονο τρόπο, µας κατήγγειλε χθες άνθρωπος από την Πάρο.
Χωρίς κανέναν υγειονοµικό έλεγχο, αυτά τα ζωάκια ξέρετε πού
πηγαίνουν όταν σφάζονται; Γίνονται τροφή για τους πολίτες εκεί
και τους τουρίστες όταν γίνονται πανηγύρια και κάθε είδους εκ-
δηλώσεις που, εν πάση περιπτώσει, απαιτούν ένα τέτοιο έδεσµα. 

Τα ανωτέρω αδικήµατα, κύριοι Υπουργοί, διώκονται αυτεπάγ-
γελτα και αφορούν σίγουρα στη δηµόσια υγεία για την οποία
εσείς κόπτεστε, και καλά κάνετε, αλλά θα θέλαµε να είστε πιο
προσεκτικοί και ιδιαίτερα να δίνετε βαρύτητα σε τέτοιου είδους
ζητήµατα, που αφορούν στην υγιεινή και στην υγεία των ανθρώ-
πων. Λοιπόν, κάντε κάτι για αυτό το θέµα, κύριε Υπουργέ. Δεν
αρκεί µια επιδερµική αντιµετώπιση του ζητήµατος. 

Θα κοιτάξουµε και µελετούµε τα άρθρα ένα-ένα. Σε κάποια
άρθρα τα οποία αφορούν στη δηµόσια υγεία, σίγουρα και στους
ένστολους, µπορεί να ψηφίσουµε θετικά, αλλά καταψηφίζουµε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Γραµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο. Τον λόγο τώρα
έχει ο ειδικός αγορητής από την Νέα Αριστερά, ο κ. Νάσος Ηλιό-
πουλος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αν

και η καρδιά του σηµερινού νοµοσχεδίου -γιατί συνολικό ειρµό
δεν έχει- είναι οι διατάξεις για την τοπική αυτοδιοίκηση, στην
πραγµατικότητα το σηµερινό νοµοσχέδιο ορίζεται περισσότερα
από αυτά τα οποία δεν προσπαθεί να λύσει, από αυτά στα οποία
δεν δίνει λύσεις, παρά από αυτά στα οποία προσπαθεί να απαν-
τήσει. Παρ’ όλα αυτά τα δύο βασικά χαρακτηριστικά της πολιτι-
κής της Νέας Δηµοκρατίας είναι στο νοµοσχέδιο. Ποια είναι αυτά
τα δύο βασικά χαρακτηριστικά; Χαρακτηριστικό πρώτο: Η λεη-
λασία του λαϊκού εισοδήµατος, ότι είµαστε σε µία περίοδο τερά-
στιας αντίστροφης αναδιανοµής πλούτου από τους πολλούς
στους λίγους. 

Συγκεκριµένα µε το άρθρο 32 πάτε να ολοκληρώσετε τη µε-
γάλη ληστεία που έγινε µε τον Πτωχευτικό που έφερε ο κ. Χα-
τζηδάκης. Τι λέτε στην πραγµατικότητα στο άρθρο 32; Ότι θα
έχουµε πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας για χρέη προς τους
δήµους. Αυτό λέτε στο άρθρο 32. Σε µια στιγµή που το ιδιωτικό
χρέος αυξάνεται, εσείς βρίσκετε έναν παραπάνω τρόπο για να
χάσει ο κόσµος το σπίτι του. 

Εδώ, ως Νέα Αριστερά, εµείς επιµένουµε ότι πρέπει να γίνει
ονοµαστική ψηφοφορία για το άρθρο 32. Δεν έχουµε το σύνολο
των απαιτούµενων Βουλευτών. Απευθυνόµαστε σε όλες τις δυ-
νάµεις της προοδευτικής Αντιπολίτευσης. Στο άρθρο 32, πρέπει
να γίνει ονοµαστική ψηφοφορία και θα δούµε και τους αντάρτες
της Νέας Δηµοκρατίας, που κάνουν ερωτήσεις στη Βουλή για τα
κόκκινα δάνεια και τους πλειστηριασµούς. Ονοµαστική για το
άρθρο 32 και θα µετρηθούν όλοι, δηλαδή, ποιος λέει να διευρυν-
θούν οι πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας ακόµα και για χρέη
προς τους δήµους. 

Το άρθρο 32 το συνδέετε µε το άρθρο 25. Φέρνετε µία ψεύτικη
ρύθµιση οφειλών, µια ρύθµιση η οποία αφορά πάρα πολύ λίγους,
η οποία δεν έχει τις πρόνοιες που πρέπει να έχει µία πραγµατική
ρύθµιση οφειλών, δηλαδή διαγραφή προστίµων, προσαυξήσεων
κ.λπ.. Καταθέσαµε τροπολογία για εκατό δόσεις που θα είναι κα-

θολική, θα τους αφορά όλους, και θα µπορεί να έχει µέχρι και
90% διαγραφή προστίµων και µέχρι 50% όταν φτάνει το ανώτατο
όριο των δόσεων. Δεν σας αρέσει το εκατό; Θέλετε να το κάνετε
εκατόν είκοσι γιατί είστε πιο γενναιόδωροι; Κάντε το. Αλλά, ξα-
ναλέω, ο τρόπος µε τον οποίο φέρνετε το άρθρο 32 έρχεται να
ολοκληρώσει τη µεγάλη ληστεία και ζητάµε ονοµαστική ψηφο-
φορία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Όταν ήσασταν κυβέρνηση τι κάνατε εσείς;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κάντε λίγο υποµονή.
Είστε πέντε χρόνια Κυβέρνηση. Κάντε λίγο υποµονή, θα µάθετε
να ακούτε. Ξέρω ότι δεν τα πάτε πολύ καλά µε το να ακούτε,
κύριε Σπανάκη, θα ακούτε όµως. Αυτό σηµαίνει Βουλή. Δεν θα
µας κλείσετε και το στόµα, κύριε Σπανάκη, ψυχραιµία. 

Το δεύτερο χαρακτηριστικό της πολιτικής σας είναι η καθε-
στωτική αντίληψη για τη δηµοκρατία. Εδώ είναι το άρθρο 53.
Φέρνετε µια φωτογραφική διάταξη για τα προσόντα για τον διοι-
κητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, µια υπηρεσία που φτιάξατε
το 2019. Τι άλλαξε από το 2019 ως σήµερα και πρέπει να αλλά-
ξουν τα προσόντα; 

Εντάξει, η φωτογραφική διάταξη δεν είναι είδηση για εσάς. Τα
ίδια είχατε κάνει και στην ΕΥΠ. Και για να δείτε πόσο φωτογρα-
φική είναι η διάταξη, µπορώ να σας πω το όνοµα, Αλεξάνδρα
Ρογκάκου. Αυτή θέλετε να βάλετε στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας.
Ξαναλέω, το ότι είναι φωτογραφική η διάταξη δεν είναι είδηση.
Η είδηση είναι για ποιον λόγο θέλετε να κάνετε µία φωτογραφική
διάταξη. Θέλετε να κάνετε µία φωτογραφική διάταξη γιατί η Αλε-
ξάνδρα Ρογκάκου είναι αυτή η οποία χρησιµοποίησε την Εθνική
Αρχή Διαφάνειας για να σας ξεπλύνει στις υποκλοπές. Η οποία
έβγαλε ένα πόρισµα που έλεγε ότι «INTELLEXA» και «KRIKEL»
δεν είχαν σχέση µε τις υποκλοπές. Και πώς το έβγαλε αυτό το
πόρισµα η Εθνική Αρχή Διαφάνειας; Χωρίς να δίνει φορολογικά
στοιχεία και χωρίς να ανοίξει τραπεζικούς λογαριασµούς. 

Προσπάθησε να απαντήσει ο Υπουργός στις επιτροπές, λέγον-
τας ότι δεν έχει σηµασία αν είναι ψυχολόγος, και άνθρωποι µε
άλλα πτυχία έχουν αναλάβει θέσεις ευθύνης. Πρώτα απ’ όλα
άλλο η πολιτική θέση ευθύνης, άλλο η διοικητική θέση. Άλλο να
είσαι µέσα στην υπηρεσία, άλλο να έχεις την πολιτική ευθύνη. Εί-
χατε µικροβιολογικό ως Υπουργό Δικαιοσύνης. Δεν ήταν αυτό το
ζήτηµα, γιατί αυτές οι θέσεις είναι πολιτικές θέσεις ευθύνης. 

Μετά τα αποτελέσµατα της αµερικανικής δικαιοσύνης και του
αµερικανικού Υπουργείου Οικονοµικών, που έχει επιβάλει κυρώ-
σεις σε αυτούς τους ανθρώπους, µπορεί κάποιος σήµερα να
υπερασπιστεί ότι ο συγκεκριµένος ελεγκτικός µηχανισµός έκανε
σωστά τη δουλειά του; Όχι, η δουλειά της συγκεκριµένης κυρίας
και της ΕΑΔ, όπως λειτούργησε, ήταν να αθωώσει τον κ. Μητσο-
τάκη, να αθωώσει τον κ. Δηµητριάδη, να αθωώσει την ΕΥΠ από
το τεράστιο σκάνδαλο των υποκλοπών. Αυτό σήµερα έρχεστε να
ανταµείψετε µε αυτόν τον τρόπο.

Έρχοµαι τώρα στα υπόλοιπα του νοµοσχεδίου. Θα κάνω δύο
παρατηρήσεις µόνο για τους συνοριακούς σταθµούς. 

Έχουν ορθώς ήδη αναφερθεί τα ζητήµατα του προσωπικού
στις αποκεντρωµένες διοικήσεις και κατά πόσο µπορούν να αν-
τεπεξέλθουν στα νέα τους καθήκοντα. Όµως, ακόµα και εκεί, στο
άρθρο 8 στις παραγράφους 2 και 3, ακόµα και σε αυτές τις ρυθ-
µίσεις, ας πούµε, σχετικά τεχνικά ουδέτερες -όσο µπορούσατε-
έχετε µέσα µία διάταξη για απευθείας αναθέσεις, γιατί φαίνεται
ότι είναι στο DNA σας, δεν µπορείτε να ξεφύγετε. 

Μπαίνουµε τώρα στον πυρήνα του νοµοσχεδίου σχετικά µε
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Το νοµοσχέδιο δεν
αντιµετωπίζει κανένα από τα στρατηγικά προβλήµατα που έχουν
οι ΟΤΑ στην Ελλάδα. Ποια είναι; Η οικονοµική ασφυξία και η υπο-
στελέχωση. Ανοίγει ήδη η συζήτηση για τον προϋπολογισµό. Ο
προϋπολογισµός έχει µείωση πραγµατικών δαπανών για τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Ποια είναι τα δεύτερα ζητήµατα που έχουµε; Το ζήτηµα του
δηµόσιου χώρου. Δείτε, ας πούµε, τι κάνει αυτή τη στιγµή η
ΕΤΑΔ στο Λαγονήσι, όπου θέλουν χίλια εξακόσια µέτρα παρα-
λίας να τα κλείσουν και να τα δώσουν σε ένα ιδιωτικό ξενοδοχείο.
Χίλια εξακόσια µέτρα σε µία περιοχή που έχει καεί, σε µία πε-
ριοχή που τα ρέµατα καταλήγουν στη θάλασσα! Και αν κλείσεις
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µε χίλια εξακόσια µέτρα όλη την παραλία, δεν χρειάζεται να είσαι
ούτε πολεοδόµος ούτε χωροτάκτης ούτε πολιτικός µηχανικός
για να καταλάβεις ότι µάλλον θα υπάρξουν ακραία πληµµυρικά
φαινόµενα στην περιοχή. Αλλά, µετά θα συζητάµε για την πολι-
τική προστασία. Δείτε επίσης τι πάει να κάνει η ΕΤΑΔ στην Κα-
λαµαριά και σε άλλες περιοχές. Αυτή είναι η αντίληψή σας για
τον δηµόσιο χώρο. 

Πρέπει να συζητήσουµε για το τι συµβαίνει µε τα µπόνους
στον νέο οικοδοµικό κανονισµό, αν σας ενδιαφέρουν οι ελεύθε-
ροι χώροι και η καταπάτηση του δηµόσιου χώρου, τη στιγµή που
και δικοί σας δήµαρχοι έχουν πάει στο Σ.τ.Ε. και έχουν κερδίσει:
Από τη Βούλα – Βάρη - Βουλιαγµένη, ο Δήµαρχος Αθηναίων έχει
σηκώσει το συγκεκριµένο ζήτηµα, µια σειρά από δήµοι έχουν ση-
κώσει το ζήτηµα για τα µπόνους στον νέο οικοδοµικό κανονισµό.
Και τι κάνατε εσείς; Φέρατε, πριν κλείσει η Βουλή, µια διάταξη
όπου σβήνετε πρόστιµα. Αυτό κάνατε. Αυτή είναι η αντίληψή σας
για τον δηµόσιο χώρο. 

Πρέπει να συζητήσουµε για το τεράστιο πρόβληµα που υπάρ-
χει µε την κατάργηση των σχολικών επιτροπών που είχατε το
προηγούµενο διάστηµα και που ακόµα και σήµερα φέρνετε τρο-
πολογία µε το σωστό για το ακατάσχετο στις σχολικές επιτρο-
πές. Αλλά τι λέτε µέσα; Το αδιανόητο ότι αν κάποια σχολική
επιτροπή θέλει να προσλάβει παραπάνω καθαρίστριες, θα µπουν
στα ανταποδοτικά τέλη. Η καθαριότητα των σχολείων θα µπει
στα ανταποδοτικά τέλη! Και το φέρνετε και σε µια τροπολογία.
Δεν µπορεί να ψηφιστεί αυτή η τροπολογία. 

Συνεχίζετε αυτή την κακή µεθοδολογία να φέρνετε µια, ας
πούµε, καλή τροπολογία µαζί µε πράγµατα που είναι αδιανόητα
και να εκβιάζετε την Αντιπολίτευση για το αν θα ψηφίσει. 

Δεν γίνεται οι καθαρίστριες να πληρώνονται από ανταποδοτικά
τέλη. Η υγιεινή των σχολείων είναι ζήτηµα ασφάλειας της κοινω-
νίας. Λειτουργείτε λες και δεν ζήσαµε πανδηµία, λες και δεν ξέ-
ρουµε τι σηµαίνει και πόσο κρίσιµη είναι πια η υγιεινή σε έναν
σχολικό χώρο. 

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 15, που, κατά τη γνώµη µας, σχετί-
ζεται µε την υγεία και ασφάλεια. Εδώ πρέπει να αποφασίσουµε
το εξής. Ή το ζήτηµα του γάλατος είναι κάτι το οποίο σχετίζεται
µε την ανθυγιεινή εργασία και άρα δεν µπορεί να αντικατασταθεί
µε χρήµατα. Είναι σαν να έρχεστε εδώ και να µας λέτε ότι, αντί
ένας εργαζόµενος σε οικοδοµή υποχρεωτικά να πρέπει να έχει
κράνος και ειδικά παπούτσια, θα του δώσουµε χρήµατα και άµα
θέλει τα παίρνει και άµα θέλει δεν τα παίρνει. Ή αν δεν σχετίζεται
µε την ανθυγιεινή εργασία που κάνουν ειδικά οι εργαζόµενοι
στην καθαριότητα, είναι επίδοµα, πρέπει να είναι καθολικό για
όλους τους εργαζόµενους των ΟΤΑ και πρέπει να πληρώνεται
από το κράτος. Δεν γίνεται η µεσοβέζικη στάση που έχετε εσείς. 

Εµείς επιµένουµε όµως ότι σχετίζεται µε την υγεία και ασφά-
λεια. Υπάρχει µια πολύ κακή παράδοση σε αυτή τη χώρα, ότι αντί
να προσπαθούµε να βελτιώνουµε συνθήκες εργασιακές, να λέµε
ότι δεν θα σου βελτιώσω κανέναν από όλους τους επικίνδυνους
παράγοντες που µπορεί να οδηγούν σε ατυχήµατα, σε δυστυχή-
µατα µε θανάτους ή σε κόσµο που έχει σακατευτεί και θα παίρ-
νεις ένα παραπάνω επίδοµα. 

Ποια είναι τα στοιχεία; Έχουµε ήδη εκατό επτά νεκρούς µέσα
στο 2024. Το 2023 είχαµε έναν νεκρό κάθε δύο µέρες. Αυτό είναι
δικό σας αρνητικό ρεκόρ. Ένας νεκρός κάθε δύο µέρες από ερ-
γατικό δυστύχηµα δεν έχει ξαναγίνει σε αυτή τη χώρα. Έχουµε
έξι νεκρούς τις τελευταίες τρεις ηµέρες. Και ξέρετε ότι οι ΟΤΑ
ειδικά στην καθαριότητα έχουν αρνητικό ρεκόρ σε αυτό. Κι έρ-
χεστε εδώ και διαβρώνετε ακόµα περισσότερο την κουλτούρα
για την υγεία και ασφάλεια. 

Για το άρθρο 19 σας τα είπαν ακόµα και οι δικοί σας περιφε-
ρειάρχες -το είπαν ευγενικά-, ότι υπάρχουν ζητήµατα αρµοδιο-
τήτων. Και ξέρετε πολύ καλά ότι σε ζητήµατα πολιτικής
προστασίας είναι καλό να µην µπλέκουµε µε αρµοδιότητες.
Έχουµε αρκετά µπλεγµένες αρµοδιότητες ήδη. 

Όταν, όµως, µιλάµε για την πολιτική προστασία, µην ξεχνάµε
ότι είστε η Κυβέρνηση του 1%. 1% από τις δαπάνες του Ταµείου
Ανάκαµψης προϋπολογίσατε για πολιτική προστασία και από
αυτά έχετε εκτελέσει µόλις το 1%. Είστε η Κυβέρνηση η οποία
απένταξε αντιπληµµυρικά από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Δεν έχετε επιχείρηµα ότι δεν είχατε χρήµατα. Και αυτά που
ανακοινώσατε για τη Θεσσαλία είναι πράγµατα τα οποία είτε
έχουν ανακοινωθεί τρεις φορές τα τελευταία είκοσι χρόνια -
αυτές ήταν οι µεγάλες σας ανακοινώσεις-, είτε είναι ένα κοµµάτι
έργο το οποίο είναι στη δεύτερη φάση της Κάρλας, που θα
έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί δέκα χρόνια πριν από τον πρώην
γαλάζιο περιφερειάρχη. Αυτά ανακοινώσατε για την πολιτική
προστασία στη Θεσσαλία. 

Για το άρθρο 24 και τη µεταφορά των µαθητών, δυστυχώς για
άλλη µια φορά βλέπουµε το ίδιο έργο. Θα φτάσουµε στα Χρι-
στούγεννα και δεν θα έχει λυθεί ακόµη η µεταφορά των µαθητών,
µε ό,τι σηµαίνει αυτό για την κατάσταση µέσα στις σχολικές τά-
ξεις. 

Οι περιφέρειες σάς έχουν συγκεκριµένη πρόταση. Οι εργαζό-
µενοι στις περιφέρειες έχουν συγκεκριµένη πρόταση. Θεωρούµε
ότι είναι ορθή η πρόταση που λέει ότι χρειάζεται να υπάρχει ένας
δηµόσιος φορέας που θα αναλαµβάνει το συγκεκριµένο έργο,
όχι µόνο για τη µεταφορά των µαθητών αλλά και για άλλες δρα-
στηριότητες. 

Έρχοµαι στο τέλος παρεπιδηµούντων, όπου στην πραγµατι-
κότητα στερείτε πόρους από την αυτοδιοίκηση. Κοιτάξτε εδώ την
αντίφαση. Όταν σας µιλάµε για το γάλα, λέτε ότι ας εµπιστευ-
τούµε την αυτοδιοίκηση, αν ένας δήµος θέλει να δώσει λεφτά
αντί για γάλα, γιατί να µην εµπιστευτούµε την αυτοδιοίκηση; Στο
τέλος παρεπιδηµούντων γιατί να µην εµπιστευτούµε την αυτοδι-
οίκηση και να µπορεί το τέλος να φτάσει µέχρι 2% σε συγκεκρι-
µένες τουριστικές περιοχές; Εδώ δεν εµπιστευόµαστε την
αυτοδιοίκηση, βάζουµε και την ΑΔΑΕ µέσα να παίρνει και ένα
κοµµάτι της πίτας, µε το επιχείρηµα ότι οι µικροί δήµοι δεν µπο-
ρούν να καλύψουν, γιατί δεν τους έχετε δώσει προσωπικό, αλλά
οι µεγάλοι χάνουν πόρους και δεν τους επιτρέπουµε να πάνε στο
2%. 

Τι θα έπρεπε να συζητάµε όµως για τη στεγαστική πολιτική, το
οποίο δεν το συζητάτε καθόλου; Θα έπρεπε να συζητάµε ποιοι
είναι οι πραγµατικοί περιορισµοί για τη βραχυχρόνια µίσθωση και
όχι οι ρυθµίσεις - τσίρκο που φέρατε για την Αθήνα για τρεις δη-
µοτικές κοινότητες. Λες και αν είσαι στην Κυψέλη δεν υπάρχει
πρόβληµα µε τη βραχυχρόνια µίσθωση και τα ενοίκια. 

Δεν καταλαβαίνετε, όµως. Δεν ξέρετε τι σηµαίνει να είσαι αυτή
τη στιγµή σε µια γειτονιά της Αθήνας και να µην µπορείς να πλη-
ρώσεις το ενοίκιό σου, να είσαι πρωτοδιόριστος εκπαιδευτικός
µε 776 ευρώ και να µην µπορείς να νοικιάσεις. 

Έρχοµαι στο άρθρο 57 για την κινητικότητα. Στην πραγµατι-
κότητα συνεχίζεται να ακυρώνετε τους όρους κινητικότητας και
πηγαίνετε και στο κοµµάτι των εκπαιδευτικών, σε µία χρονιά που
ξεκίνησε µε χίλιες συγχωνεύσεις και καταργήσεις τµηµάτων, µε
τµήµατα ακόµα και είκοσι εννέα µαθητών και µαθητριών. 

Κατά τη γνώµη µου, είναι ιδιαίτερα προβληµατικό ότι εδώ µέσα
έχετε και µία πολύ βολική Αντιπολίτευση από τα δεξιά σας. Πολύ
βολική Αντιπολίτευση! Αντί να έρθουν να σας πουν για την κατά-
σταση µε τους µισθούς των εκπαιδευτικών, αντί να έρθουν να
σας πουν για την κατάσταση µε είκοσι εννέα µαθητές και µαθή-
τριες µέσα στην τάξη, σας λένε να γυρίσουµε στο 1950 και να
βάλουµε σχολική στολή. Δηλαδή, όχι να αντιµετωπίσουµε τη
φτώχεια αλλά να κάνουµε µια µίζερη διαχείριση της φτώχειας. 

Αυτή είναι η Αντιπολίτευση που έχει από τα δεξιά της η Νέα
Δηµοκρατία, που νοµίζω ότι δείχνει κιόλας ότι σε µία επόµενη
στροφή δεν θα δυσκολευτούν ιδιαίτερα διάφοροι από αυτούς,
όπως παλιότερα άλλοι συνοδοιπόροι τους, να βρεθείτε στο ίδιο
κυβερνητικό σχήµα.

Όσον αφορά το άρθρο 61 για την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία,
συγχαρητήρια! Νοµίζω ότι είναι το πρώτο άρθρο που µπορεί να
πάρει τον τίτλο «Άρθρο Παΐσιος». Θα είναι σαν να έχεις Πανεπι-
στηµιακή Αστυνοµία, αλλά δεν θα έχεις Πανεπιστηµιακή Αστυνο-
µία. 

Δεν µπορείτε να παραδεχτείτε ότι φάγατε τα µούτρα σας από
το πανεπιστηµιακό κίνηµα, τους φοιτητικούς συλλόγους και το
εκπαιδευτικό κίνηµα, το οποίο ακύρωσε την αντιδραστική προ-
σπάθειά σας να βάλετε Αστυνοµία στο πανεπιστήµιο. 

Έχετε διάφορους χουντικούς πρυτάνεις, σαν τον συγκεκρι-
µένο στο Πολυτεχνείο που βγαίνει και λέει τους ερευνητές «µη
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συµβατά µοσχεύµατα». Αυτή είναι η ρητορική των στελεχών σας
απέναντι σε ερευνητές που διεκδικούν τα εργασιακά τους δι-
καιώµατα, να τους λέει «µη συµβατά µοσχεύµατα». 

Το άρθρο 61 είναι µια τεράστια νίκη των φοιτητών και των φοι-
τητριών, που δείχνουν ότι όντως ακυρώνεται η Πανεπιστηµιακή
Αστυνοµία. 

Θα χρειαστώ λίγο ακόµα χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά το ζήτηµα του άρθρου 59 για την πρόσβαση στα

δηµόσια έγγραφα, θα αναφερθώ σε δύο πολύ συγκεκριµένα πα-
ραδείγµατα. Πρώτα απ’ όλα, το άρθρο 59 είναι βαθιά προβληµα-
τικό ως προς το γεγονός ότι έρχεστε να λύσετε όλο αυτό το
πλαίσιο σε ένα άρθρο. Προσπαθείτε να δείξετε ότι ακολουθείτε
συστάσεις που σχετίζονται µε το κράτος δικαίου. Στην πραγµα-
τικότητα το κάνετε πάρα πολύ άγαρµπα και δεν το κάνετε µε
έναν ολιστικό τρόπο. 

Δύο παραδείγµατα: Όταν ο κ. Λύτρας εξέδωσε το δεύτερο
σκέλος της µελέτης του για τη θνησιµότητα µέσα στη δεύτερη
φάση της πανδηµίας, το αποτέλεσµα ήταν ο κ. Λύτρας µετά να
µην έχει πρόσβαση σε δηµόσια στοιχεία. 

Ίσως αυτές τις µέρες κάπου έχει πάρει το µάτι σας σε κάποιο
βιβλιοπωλείο ένα βιβλίο του ιστορικού ερευνητή Μενέλαου Χα-
ραλαµπίδη για τους δωσίλογους. Μπορώ να φανταστώ διάφορα
στελέχη δικά σας, τα οποία θα το διάβαζαν µε πολύ µεγάλο εν-
διαφέρον. Αυτή η ερευνητική εργασία του Μενέλαου Χαραλαµ-
πίδη έγινε γιατί ακριβώς διάφορα αρχεία ήταν ανοιχτά, αρχεία
τα οποία µετά το ‘19 τα κλείσατε.

Άρα, για εµάς το πρώτο κρίσιµο ζήτηµα εδώ είναι αν η ελλη-
νική δηµοκρατία διασφαλίζει την επιστηµονική έρευνα πάνω σε
αυτά τα αντικείµενα και δεν το διασφαλίζει και αυτό δεν θα λυθεί
ούτε µε αυτό το άρθρο, το οποίο έχει ούτως ή άλλως πάρα
πολλά προβλήµατα.

Περνάω πολύ γρήγορα -και κλείνω- στα ζητήµατα για τα αδέ-
σποτα ζώα. Συνεχίζουµε να µη βλέπουµε το παγόβουνο που είναι
τα τέσσερα εκατοµµύρια αδέσποτα που υπάρχουν αυτήν τη
στιγµή. Οι φιλοζωικές οργανώσεις ορθώς επιµένουν ότι η λύση
είναι η υποχρεωτική στείρωση των µη αστέγων δεσποζόµενων,
προφανώς µε όλες τις εξαιρέσεις που έχουµε συζητήσει για ζώα
εκτροφής, άρρωστα, υπερήλικα κ.λπ.. Υπάρχει αυτό το πλαίσιο
εξαιρέσεων, αλλά αν δεν κινηθούµε αποτελεσµατικά προς τα
εκεί, δεν µπορούµε να λύσουµε το πρόβληµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε το εξής: Αυτές τις
µέρες συµπληρώνεται ένας χρόνος γενοκτονίας στην Παλαι-
στίνη, γενοκτονίας. Οι λέξεις έχουν την αξία τους. Το Ισραήλ πα-
ραβιάζει το Διεθνές Δίκαιο. Δεν µπορείς να είσαι µε το Διεθνές
Δίκαιο στην Κύπρο και να µην είσαι µε το Διεθνές Δίκαιο λίγα χι-
λιόµετρα παρακάτω. Δεν είναι α λα κάρτ το Διεθνές Δίκαιο.
Έχετε µετατρέψει τη χώρα σε σύµµαχο της κυβέρνησης-δολο-
φόνου του Νετανιάχου και αυτό θα το βρούµε µπροστά µας και
στα ζητήµατα του Κυπριακού. 

Η λύση που υπάρχει αυτήν τη στιγµή είναι η Ελλάδα να ανα-
λάβει διπλωµατικές πρωτοβουλίες και για άµεση ειρήνευση και
για αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους, αλλά και για κυρώ-
σεις κατά της κυβέρνησης-δολοφόνου του Ισραήλ. Όταν παρα-
βιάζει το Διεθνές Δίκαιο, όταν έχεις ψηφίσµατα από τον ΟΗΕ,
πρέπει να προχωράµε σε κυρώσεις. 

Αυτές τις µέρες, όµως, υπήρξαν πολύ µεγάλες κινητοποιήσεις
και στις κινητοποιήσεις είδαµε και τις χθεσινές εικόνες µε την
τροµοκρατία από τα ΜΑΤ, τα χτυπήµατα κ.λπ.. Στις κινητοποι-
ήσεις αυτές εµφανίστηκαν -και ευτυχώς- και σώζουν την τιµή της
χώρας στρατευµένοι µε τη στολή. Ο πρώτος ο οποίος βγήκε να
µιλήσει ενάντια στους στρατευµένους ήταν ο κ. Πλεύρης. Μέχρι
εδώ καµµία έκπληξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω.
Ο δεύτερος, όµως, ο οποίος βγήκε να µιλήσει ενάντια στους

στρατευµένους µε την ορολογία του κ. Πλεύρη, είναι ο Πέτρος
Παππάς από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος λέει: «Δεν νοείται να υπάρχει
τέτοιου είδους πολιτική δράση σε έναν άνθρωπο που υπηρετεί
τη θητεία του, είναι αδιανόητο και φαντάζοµαι ότι θα υπάρχει η
απαραίτητη προβλεπόµενη ποινή». Ακριβώς ό,τι είπε ο κ. Πλεύ-

ρης. Μάλιστα, ο κ. Παππάς αντί να µιλήσει για γενοκτονία, µίλησε
για πολεµικό γεγονός. 

Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µετά από αυτές τις δηλώσεις, δηλώ-
σεις που µπορεί να τις κάνει ο κ. Πλεύρης, µπορεί να τις κάνει
κάποιος χουντικός, αλλά δεν µπορεί να τις κάνει οποιοσδήποτε
άνθρωπος θεωρεί ότι µπορεί να είναι σε έναν προοδευτικό χώρο,
το ελάχιστο που έχετε να κάνετε είναι να διαγράψετε τον Πέτρο
Παππά από την Κοινοβουλευτική Οµάδα. Οτιδήποτε λιγότερο λε-
ρώνει όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα και παίρνετε πάνω σας
αυτές τις δηλώσεις τις αδιανόητες, προκλητικές και προσβλητι-
κές για τον ελληνικό λαό και την ιστορία της Αριστεράς, η οποία
αγωνίστηκε να κερδίσει ότι οι στρατιώτες είναι πολίτες µε στολή
και άρα έχουν κοινωνικά και πολιτικά δικαιώµατα. Ακυρώνετε όλη
την ιστορία όλων των ρευµάτων και των αγώνων που έχουν γίνει
και για τα δικαιώµατα των στρατευµένων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης ο ειδικός αγορητής
κ. Νικόλαος Βρεττός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, η Νίκη,

καταψηφίζουµε το συζητούµενο νοµοσχέδιο, όπως ήδη δηλώ-
σαµε στη συνεδρίαση των επιτροπών, ασκώντας υπεύθυνα τον
ρόλο της Αντιπολίτευσης. Ξανατοποθετούµαστε, λοιπόν, στην
Ολοµέλεια στα σηµαντικότερα σηµεία του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου.

Όσο και να οµιλούµε -είναι ένα από τα βασικά θέµατα του νο-
µοσχεδίου- για τον ευπρεπισµό στους συνοριακούς σταθµούς
και για την αναβάθµισή τους, εάν η Κυβέρνηση, όπως είπαµε και
στις επιτροπές, δεν πιστεύει στην έννοια του έθνους και των συ-
νόρων, τότε η συζήτηση αυτή υποπίπτει σε ένα κενό νοήµατος.
Ένας Πρωθυπουργός που λέει παντού ότι θέλει να πολεµήσει
τον νατιβισµό και χαίρεται να βλέπει την Ελλάδα να καθίσταται
πολυπολιτισµική, αυταπόδεικτα δείχνει να µην πιστεύει στην
εθνική υπόσταση του κράτους, άρα δεν δύναται και πιθανότατα
ίσως δεν θέλει να υπερασπίζεται αδιαπραγµάτευτα θέµατα εθνι-
κής κυριαρχίας. 

Ενδεικτικά, στο άρθρο 4 υπάρχει αναφορά για την υλοποίηση
των παρεµβάσεων για τη συµµόρφωση της χώρας προς το κε-
κτηµένο Σένγκεν, µια αναφορά τουλάχιστον ανεπίκαιρη. Γιατί;
Μα, για ποιο Σένγκεν οµιλούµε; Αυτό που η Γερµανία του αρι-
στερού Σολτς προσπαθεί εµµέσως να καταργήσει ή τουλάχιστον
να το φέρει στα µέτρα της, προσµετρώντας ποιο είναι το κόστος
από την αθρόα λαθροµετανάστευση και το άνοιγµα των συνό-
ρων; 

Αντί, λοιπόν, να σας απασχολεί το ότι δεν έχετε καν πυρήνα
ιδεολογίας, σε άλλη διάταξη του νοµοσχεδίου κόπτεστε για τα
αυτοκίνητα από την Τουρκία στην Ελλάδα, δηλαδή τα φορτηγά
που έρχονται και µάλιστα στενοχωριέστε, όπως ειπώθηκε, µε
συγκινητικό τρόπο και ίσως να συγκινούµουν κι εγώ µε αυτήν τη
δική σας στεναχώρια επειδή το φορτηγό που έρχεται από την
Τουρκία αναγκάζεται να κάνει αναστροφή, να µπει στο αντίθετο
ρεύµα πάλι προς την Τουρκία, γιατί εκεί είναι οι εγκαταστάσεις
φυτοϋγειονοµικού ελέγχου. Αντί να στεναχωριέστε που όλα αυτά
που εισάγουµε από την Τουρκία είναι κακής ποιότητας, που δεν
γίνονται σωστοί έλεγχοι και όλα αυτά που συµπαρασύρουν µαζί
τους και αντί να στεναχωριέστε που δεν παράγουµε εµείς, γιατί
η πολιτική σας δεν είναι αυτή που ενισχύει την αγροτική παρα-
γωγή, στεναχωριέστε που δεν εισέρχονται γρήγορα στην Ελ-
λάδα και ταλαιπωρούνται οι τουρκικές εταιρείες µεταφορών.
Προτεραιότητες είναι αυτές και γι’ αυτό τις καταδεικνύουµε και
σας καταλαβαίνουµε απόλυτα, διότι αν σας ενδιέφερε πραγµα-
τικά η επίλυση τέτοιου είδους ζητηµάτων, θα στελεχώνατε µε κα-
τάλληλο και επαρκές προσωπικό τις αποδυναµωµένες
αποκεντρωµένες διοικήσεις και ειδικά τις µεθοριακές υπηρεσίες
που καταρρέουν. 

Γι’ αυτό εσπευσµένα φέρνετε τώρα έναν νόµο για να γίνουν
γρήγορα οι προσλήψεις, µπας και γλιτώσετε την κατάρρευση
του δηµοσίου, διότι αν τελικά δεν µπορέσουν οι εργαζόµενοι να
φέρουν το έργο εις πέρας είτε εξαιτίας της υποστελέχωσης είτε
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κυρίως εξαιτίας της έλλειψης πόρων, δυνατότητα επαναφοράς
στην κεντρική διοίκηση δεν υφίσταται. Φανταζόµαστε πως δεν
ενοχλείστε να γίνουµε διεθνώς ρεζίλι για άλλη µια φορά, για πα-
ράδειγµα στη FRONTEX ή ακόµα και στην Interpol, που θα µας
θεωρήσουν αναξιόπιστους λόγω της µη ανταπόκρισής µας εξαι-
τίας της υποστελέχωσης. Αυτά είναι ζητήµατα που δεν πρέπει να
τα προσπερνάµε ελαφρά τη καρδία, αλλά για εσάς είναι ηµέρα
Τρίτη. 

Σε κάποια αποστροφή του λόγου σας παρακάτω, όπως είχα
πει στις επιτροπές, είχατε αναφέρει ότι έχετε ως αναπτυξιακό
στόχο, κύριε Υπουργέ, να κάνετε τη βόρεια Ελλάδα προορισµό
city break. Αυτό δεν είναι εφικτό και το καταλαβαίνουµε, επειδή
για να λειτουργήσει θες τέσσερις ώρες να µπεις στην Ελλάδα το
Σάββατο και άλλες τέσσερις ώρες να βγεις την Κυριακή. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι το πλάνο ανάπτυξής σας για τη βό-
ρεια Ελλάδα και συνολικά για την ελληνική περιφέρεια; Όλη η ανα-
πτυξιακή έµπνευση της Κυβέρνησης επικεντρώνεται στον
τουρισµό του Σαββατοκύριακου, όπως αναφέρατε, στον τουρισµό
του καφέ και της ξαπλώστρας; Και µετά αναρωτιέστε γιατί οι βο-
ρειοελλαδίτες απεχθάνονται το κεντρικό κράτος των Αθηνών. Κά-
ποιος βέβαια που ψήφισε Νέα Δηµοκρατία κατά το παρελθόν
πιστεύοντάς σας, είχε την αίσθηση ότι είστε φιλελεύθεροι, κάτι
βεβαίως που συντοµότατα κατέληξε στην ψευδαίσθηση. 

Αναρωτιέµαι, βεβαίως, πόσο φιλελεύθερος είναι κάποιος που
καθιστά τους ΟΤΑ εξαρτηµένους από το κρατικό χρήµα. Είναι
κάτι σαν τα επιδόµατα ελεηµοσύνης που µοιράζετε στους πολί-
τες, επιδιώκοντας να είναι εξαρτηµένοι από το κράτος. Όχι. Φι-
λελεύθεροι, όπως αυτοχαρακτηρίζεστε, δεν είστε, αλλά
κρατιστές, όπως πράττετε, του χειρίστου είδους. Δεν ενθαρρύ-
νετε µε κανέναν τρόπο τους ΟΤΑ να αναπτύξουν µια στρατηγική
αυτοχρηµατοδότησης. Γιατί; Διότι θέλετε ένα κράτος-«πατε-
ρούλη» που πάνω του θα είναι όλοι εξαρτηµένοι. 

Σ’ αυτό βέβαια συναινούν κι άλλα κόµµατα που έχουν κυβερ-
νήσει κατά την περίοδο της φαυλοκρατίας που εσείς ονοµάζετε
Μεταπολίτευση. Το κράτος «πατερούλης» είναι ο βραχίονας
πάνω στον οποίο έχει στηθεί το µονοκοµµατικό κράτος. Όποιος
και να κυβερνά στο τέλος όλοι είναι εξαρτηµένοι από το σύστηµα
και το κεντρικό κράτος. Δι’ αυτού του τρόπου βέβαια οι ΟΤΑ δεν
θα αποκτήσουν ποτέ οικονοµική αυτοτέλεια ή εν πάση περιπτώ-
σει, µερική, σχετική οικονοµική αυτονοµία. Ποιο το αποτέλεσµα;
Το ίδιο το κράτος να συνεχίζει να επιβαρύνεται δηµοσιονοµικά
σε ένα βαρέλι δίχως πάτο. Έχουµε προτείνει ήδη να υπάρξουν
µηχανισµοί ελέγχου και απολογισµού των δαπανών που θα δια-
σφαλίσουν την ορθή χρήση των πόρων από τους ΟΤΑ. Φυσικά
µας αγνοείτε. Δεν πειράζει. Σε επόµενες εκλογές πιστεύουµε να
σας αγνοήσει σηµαντικά και καίρια εσάς ο ελληνικός λαός. 

Το δικό µας όραµα είναι καθαρά ρωµαίικο, καθαρά ελληνικό.
Είναι ένας σύγχρονος κοινοτισµός όπου οι κοινότητες θα είναι
υπεύθυνες για τον εαυτό τους και όχι υπόδουλες στο αθηνοκεν-
τρικό κράτος. Όλη η ανασύσταση της Ελλάδος περνάει µέσα
από την πραγµατική αποκέντρωση και την κοινοτιστική επανά-
σταση. Η πρωτογενής παραγωγή, το δηµογραφικό για το οποίο
κόπτεστε και σχεδιάζετε εθνικές στρατηγικές αντιµετώπισής
τους, η βιολογική καλλιέργεια, η µελισσοκοµία και τόσα πολλά
άλλα περνούν µέσα από τους τοπικούς θεσµούς που θα διαχει-
ρίζονται πραγµατικά τους τοπικούς πόρους και όχι από αυτά τα
ψίχουλα που τους πετάτε. Εσείς όµως φαίνεται καθαρά δεν έχετε
ως στόχο την αυτάρκεια του ελληνικού λαού. 

Σαν να µην έφθανε αυτό, σε άλλες διατάξεις του νοµοσχεδίου,
στο ζήτηµα της διεύρυνσης της πρόσβασης στα δηµόσια έγ-
γραφα θα επιβαρύνετε κι άλλο τις ήδη ταλαιπωρηµένες δηµόσιες
υπηρεσίες ψηφιοποιώντας συστηµατικά τη γραφειοκρατία.
Αυτές µε τις οποίες ταλαιπωρείτε µε τον τρόπο µε τις διαδικασίες
συστηµατικά τον ελληνικό λαό και γιατί δεν παρέχετε το επαρκές
και κατάλληλο προσωπικό για να τις στελεχώσει. Είναι γνωστό
τοις πάσι ότι οι δήµοι προσπαθούν µέσα από προγράµµατα της
ΔΥΠΑ και άλλων υπηρεσιών να αποκτήσουν στελεχιακή επάρ-
κεια. Αλλά χωρίς κατάλληλη εκπαίδευση και µε την προσωρινό-
τητα των µέτρων και του χρόνου εργασίας το αποτέλεσµα
παραµένει µία τρύπα στο νερό. Εσείς θέλετε να καταστεί εφικτή
η εξυπηρέτηση των αιτηµάτων πρόσβασης χωρίς να χρησιµοποι-

ηθούν ιδιαίτεροι πόροι και χωρίς πρόσληψη περισσότερου και
κατάλληλα εκπαιδευµένου προσωπικού. Ούτε ο µάγος Χουντίνι
να είσαστε. Και περιµένετε ως δια µαγείας στο τέλος να µην τα-
λαιπωρούνται οι πολίτες. Όνειρα θερινής νυκτός γνωρίζετε ότι
είναι αυτά, κύριε Υπουργέ. 

Για να µην πούµε για τις ανησυχίες που εγείρονται σε άλλες
διατάξεις για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων. Αν δεν
ανησυχείτε εσείς, ρωτήστε την κ. Ασηµακοπούλου να σας εκθέ-
σει λόγους για τους οποίους πρέπει να ανησυχείτε. Εποµένως,
δεν φτάνει µόνο η νοµολογία αλλά χρειάζεται και το ήθος για να
αξιολογήσει την οποιαδήποτε νοµολογία ή νοµοθεσία στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση. Σας το ξαναλέµε από αυτό εδώ το Βήµα.
Η διαφάνεια είναι απαραίτητη αλλά θα πρέπει να υπάρχει προ-
σεκτική ισορροπία ανάµεσα στην ελεύθερη πρόσβαση και την
προστασία των προσωπικών δεδοµένων. Χωρίς επαρκείς µηχα-
νισµούς ελέγχου αυτή η πολιτική µπορεί να οδηγήσει σε παρα-
βιάσεις της ιδιωτικότητας. Τώρα θα πείτε «ψιλά γράµµατα, θα
φύγει ένας γενικός γραµµατέας, θα τακτοποιηθεί το θέµα» για
µια Κυβέρνηση που έχει αποδείξει ότι όχι µόνο δεν σέβεται την
ιδιωτικότητα αλλά έχει γίνει για άλλη µια φορά ρεζίλι διεθνώς για
σκάνδαλα παρακολουθήσεων και προκρίνει µάλιστα την ηλε-
κτρονική ταυτότητα διότι όλοι ούτως ή άλλως έχουµε … Ωραίες
λογικές. 

Για το γάλα και τα 300 ευρώ, τι να σας πούµε; Σύσσωµη σχε-
δόν η Αντιπολίτευση σας είπε το ίδιο. Δεν παίζουµε µε την υγεία
των ανθρώπων, αν το εννοείτε. Η δυνατότητα επιλογής µεταξύ
χρηµάτων σε µια τραγική οικονοµική κατάσταση για την αγορα-
στική δυνατότητα του Έλληνα µπορεί να αποβεί καταστροφική
για την υγεία των εργαζοµένων αυτών αν εσείς τελικά πιστεύετε
ότι γι’ αυτό δίνεται η παροχή σε γάλα. Αν δεν το πιστεύετε, είναι
άλλος ένας εκβιαστικός τρόπος για να λύσετε προβλήµατα λει-
τουργίας του δηµοσίου. Εποµένως, όταν ξεκίνησε -για να επα-
νέλθω- να δίνεται το γάλα αυτό είναι ακριβώς το κριτήριο της
προστασίας της υγείας τους. Εποµένως, δεν µπορεί η Κυβέρ-
νησή σας να νοµοθετεί υποχρεωτικά την αναστολή των εργαζο-
µένων στην υγεία διαλύοντας από τότε µέχρι και σήµερα το ΕΣΥ
στην πιο κρίσιµη περίοδο λειτουργίας του, τότε που η κοινωνία
το είχε ανάγκη κι εσείς ρεβανσιστικά για να περάσετε την υπο-
χρεωτικότητά σας να απαγορεύσετε το δικαίωµα στην προστα-
σία της ανθρώπινης ζωής. Γιατί αυτό διακυβεύσατε. Σήµερα ως
Κυβέρνηση υποτίθεται ότι διασφαλίζετε ένα µέτρο υγείας που
είναι το γάλα και εσείς το φέρνετε προαιρετικά. Ωραία µέτρα,
ωραία σταθµά. Είστε ανακόλουθοι για άλλη µια φορά στις δικές
σας απόψεις. 

Όσον αφορά τώρα τις ρυθµίσεις για ιδιοκτήτες ζώων συντρο-
φιάς ακόµα και εδώ εµφανίσατε τη διαβόητη σε όλους αλαζονεία
σας. Υποκύψατε στα ισχυρά φιλοζωικά ή ζωοφιλικά λόµπι και
γράψατε στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας τις εντονότατες
αντιδράσεις που εκπορεύτηκαν από τον επιστηµονικό σύλλογο
των κτηνιάτρων και από κυνηγετικούς συλλόγους που αντέδρα-
σαν κυρίως γύρω από το θέµα της υποχρεωτικής τήρησης ή/και
της υποχρέωσης αποστολής δείγµατος DNA για τα κυνηγό-
σκυλα. Η Κυνηγετική Συνοµοσπονδία Ελλάδος και άλλες οργα-
νώσεις θεωρούν ότι τα κυνηγόσκυλα ως εργαζόµενα ζώα δεν
πρέπει να αντιµετωπίζονται µε τα ίδια κριτήρια που ισχύουν για
τα ζώα συντροφιάς. Και ειδικά -το επαναλαµβάνω µιας και είναι
επίκαιρο δυστυχώς- θα πρέπει να αποφασίσετε ως πολιτεία ποια
θεωρούνται ζώα συντροφιάς. Προχθές είχαµε ατύχηµα πάλι.
Ένας εξηνταεφτάχρονος είναι σοβαρά ασθενής τραυµατισµένος
στο νοσοκοµείο, γιατί πήγε να προστατέψει το εγγονάκι του. Δεν
πρέπει ως υπεύθυνη ελληνική Κυβέρνηση να νοµοθετήσετε ποια
έχουν δικαίωµα να χαρακτηρίζουν ζώα συντροφιάς; Σκυλιά επι-
κίνδυνα που δεν µπορούν να µπουν σε κανόνες εσείς τα θεωρείτε
και νοµοθετείτε σαν να είναι ζώα συντροφιάς; Ειδικότερα -να
επανέλθω- οι κυνηγοί υποστηρίζουν ότι η στείρωση θα υποβαθ-
µίσει την ποιότητα και τις ικανότητες των κυνηγετικών σκύλων
καθώς θεωρούν ότι τα χαρακτηριστικά τους συνδέονται στενά
µε τη δυνατότητα αναπαραγωγής. Παράλληλα, υπήρξε κριτική
σχετικά µε την αποστολή δείγµατος DNA των σκύλων στο κεν-
τρικό αρχείο. 

Εδώ θα πω και κάτι άλλο. Θέλετε όλους να µας γράψετε παν-
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τού. Αλλά ακόµα και τα σκυλιά θέλετε να καταγράψετε; Αφήστε
κάτι χωρίς παρακολούθηση. Οι κυνηγοί θεωρούν τη ρύθµιση
υπερβολική και περιττή ειδικά όταν οι ίδιοι ισχυρίζονται ότι φρον-
τίζουν -και έτσι είναι- µε υπευθυνότητα τα σκυλιά τους. Επιπλέον,
επισηµαίνω ότι η δηµόσια διαβούλευση συγκέντρωσε αρνητικά
σχόλια από πολίτες σε ποσοστό περίπου 90%. Καταλογίζουν µε
το δίκιο τους στην Κυβέρνηση ότι αγνόησε αυτή τη µεγάλη αντί-
δραση και προχώρησε στην εφαρµογή του νόµου. Να σταθώ τά-
χιστα στο εξαιρετικά σηµαντικό ζήτηµα των εκλογικών
καταλόγων και της διαδικασίας εκκαθάρισης των εκλογικών κα-
ταλόγων. Σηµαντικό αρκεί να είναι εφικτό. Ο προσδιορισµός του
χρόνου υλοποίησης των διατάξεων απλά δεν υφίσταται. Περισ-
σότερο πιθανό είναι κάποιες προβλέψεις να διαγραφούν χωρίς
να υπάρχουν οι διαδικασίες που να ορίζουν µε ποιο τρόπο, πότε
και ποιοι θα µπορούν να εκκαθαριστούν από τους εκλογικούς κα-
ταλόγους. 

Κλείνοντας, ειλικρινώς θέλω να σας πω ότι αισθάνθηκα ντροπή
ακούγοντας στην επιτροπή τον κ. Γερακαράκο της ΠΟΑΣΥ.
«Έχουµε περιπέσει», ανέφερε, «στην κατάντια οι Έλληνες αστυ-
νοµικοί να πληρώνουν για να εργάζονται». Αντί η πολιτεία να εξα-
σφαλίζει τους κατάλληλους χώρους διαµονής για τους αστυ-
νοµικούς, αντί τα χρήµατα που δίνονται από το Υπουργείο να
επαρκούν για να καλύψουν τις βασικές ανάγκες διαβίωσής τους,
έστω αυτά τα 15 ευρώ παραπάνω, εµείς απαιτούµε σαν πολιτεία
-εσείς δεν ξέρω τι ακριβώς θέλετε να κάνετε- από αυτούς τους
κακοπληρωµένους ήρωες της καθηµερινότητας µε αυτή την κοι-
νωνική βία να βρίσκεται σε τροµερή έξαρση, να µας κρατούν
ασφαλείς. 

Όµως και σε αυτό το σηµείο οι άνθρωποι πραγµατικά καλούν-
ται να υπερασπιστούν και να κρατήσουν σταθερή την κοινωνική
συνοχή και αδιατάρακτη. Εσείς πράττετε επιβεβαιώνοντας τον
όρο της πλήρως αποτυχηµένης Κυβέρνησης. Έχετε καταντήσει
την Ελλάδα να είναι το παραπαίδι των Βαλκανίων, τελευταία σε
όλους τους δείκτες, ενώ οι Έλληνες τρέµουν τόσο εντός όσο και
εκτός της οικίας τους. 

Δώστε χρήµατα στους Έλληνες αστυνοµικούς και όχι σε απευ-
θείας αναθέσεις. Αυτή είναι η λύση και εµείς δεν ντρεπόµαστε.
Εσείς θα πρέπει να ντρέπεστε. 

Σε τελική ανάλυση, το όραµά σας γι’ αυτήν τη χώρα µε αυτό
το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών είναι πιο φτωχό.
Είναι πιο φτωχό γιατί το µέρος µας, τον τόπο µας, τον βλέπετε
σαν χώρο και όχι σαν χώρα. Είστε κρατιστές όταν βολεύει την
κοµµατοκρατία σας και δήθεν φιλελεύθεροι όταν βολεύει τους
ολιγάρχες σας. Αφήνετε τους ΟΤΑ σε µια κακιά µοίρα. Αφού
τους αυξάνετε την γραφειοκρατία, τους αφήνετε µε ελλιπείς πό-
ρους και ελλιπές προσωπικό. 

Δηµιουργείτε αχρείαστα µέτωπα, όπως αυτό µε τους κυνη-
γούς –εν αναφορά των ζώων συντροφιάς- και συµπεριφέρεστε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
Συµπεριφέρεστε στους Έλληνες αστυνοµικούς σαν να είναι

πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Μια λέξη συνοψίζει αυτήν την κα-
τάσταση στην οποία έχει περιέλθει η χώρα µε δική σας ευθύνη,
κυρίως τον τελευταίο καιρό και µόνο µε δική σας ευθύνη: Η λέξη
είναι «παρακµή», παρακµή κοινωνική, παρακµή εθνική, παρακµή
οικονοµική. 

Και µπορεί να βάζετε µπροστά τα τρολ σας να υπονοµεύουν
τη Νίκη, λες και εµείς είµαστε το πρόβληµα της διακυβέρνησής
σας, αλλά το γνωρίζετε ότι είµαστε σαρξ εκ της σαρκός της ελ-
ληνικής κοινωνίας. Βγήκαµε από αυτήν, ζούµε δίπλα σε αυτήν,
θα δώσουµε το είναι µας για να αναγεννηθεί. Ο ελληνικός λαός
να έχει πίστη. Μετά τις ωδίνες, ακολουθεί η λύτρωση της ανα-
γέννησης. Και η Νίκη είναι εδώ για να επαναφέρει την Ελλάδα
εκεί που προορίζεται να βρεθεί, πρωταγωνίστρια και µπροστά-
ρης της οικουµένης. Και αυτό µόνο οι απλοί, οι κανονικοί άνθρω-
ποι, θέλουν και µπορούν να αντιστρέψουν -και πρέπει- αυτήν την
περίοδο παρακµής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.

Οφείλω να πω ότι µόνο ένας εισηγητής περιορίστηκε στον
χρόνο του. Όλοι οι υπόλοιποι, το αναφέρω για όλους, έχουν µι-
λήσει από δεκαεπτά έως δεκαοχτώ λεπτά. Δεκαπέντε λεπτά είναι
ο χρόνος οµιλίας. Λοιπόν, απλή επισήµανση για όλους γιατί
έχουµε σαράντα οχτώ εγγεγραµµένους οµιλητές και κάτι είπαµε
νωρίτερα. Παρακαλώ! Όταν υπάρχει µια σκέψη για να ολοκλη-
ρωθεί, την αφήνουµε, αλλά µερικές φορές µετά το δεκαπεντά-
λεπτο ξεκινά νέα σκέψη. Νοµίζω ότι όλοι καταλαβαίνουµε πότε
πρέπει να περιορίζουµε τον χρόνο της οµιλίας µας. Μια µικρή
ανοχή για να ολοκληρωθεί µια σκέψη δίνεται, αλλά δεν έχουµε
δεκαεπτά λεπτά ή δεκαοχτώ, δεκαπέντε έχουµε. Στα δεκαπέντε
κατεβαίνουµε από το Βήµα.

Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Καραγεωργοπούλου, ειδική αγορή-

τρια από την Πλεύση Ελευθερίας. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είναι ενθαρρυντικό ότι το Υπουργείο σας επέδειξε σπουδή και

ενσυναίσθηση κατά τη διάρκεια συζήτησης του παρόντος νοµο-
σχεδίου στις συνεδριάσεις της επιτροπής µας. Φάνηκε ότι, πράγ-
µατι, προσέξατε κατά περίπτωση τις τοποθετήσεις ορισµένων
φορέων, αλλά και τις δικές µας παρατηρήσεις που λάβατε υπ’
όψιν σας. Το αποδείξατε έµπρακτα µε την εµφάνιση νοµοτεχνι-
κών βελτιώσεων στην τελευταία µας συζήτηση. 

Όµως, δεν παραβλέπουµε ότι το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου εµ-
φανίζει ολιγωρία σε άλλες διατάξεις, ενώ επιµένετε σε ορισµένες
άλλες, τις οποίες έκανε να αποσύρετε και το ζητήσαµε επιτα-
κτικά. Βεβαίως, η χθεσινή τροπολογία που κατατέθηκε στις 22.30
το βράδυ, µας επαναφέρει στο σηµείο που κάθε φορά εστιά-
ζουµε, την προχειρότητα που διαλαµβάνει τις νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις συνολικά από την πλευρά της Κυβέρνησης. 

Θα ξεκινήσω από το τέλος, λοιπόν. Το άρθρο 63 είναι ταπει-
νωτικό για τον κλάδο των αστυνοµικών. Αντιµετωπίζετε τα Σώ-
µατα Ασφαλείας µε τρόπο που δεν συνάδει προς τον ρόλο τους
στην κοινωνία. Είναι αλήθεια ότι προσδοκάµε, απαιτούµε µεγά-
λες αλλαγές στα εσωτερικά του Σώµατος της Αστυνοµίας, ξεκι-
νώντας από την ταυτότητα του προστατευτικού τους ρόλου στην
κοινωνία και την εκπαίδευση, όµως αυτή η απαίτηση δεν αποµει-
ώνει την υποχρέωση της πολιτείας στις εκκλήσεις τους για δίκαιη
και ίση µεταχείριση µε υπαλλήλους του υπόλοιπου δηµόσιου
τοµέα. 

Αυτό που διαφαίνεται είναι ότι η Κυβέρνηση αδιαφορεί και αν-
τιµετωπίζει µε προχειρότητα τα ζητήµατα του κλάδου τους. Εν-
δεικτικό του τρόπου κακής νοµοθέτησης είναι το παράδειγµα
που τους αφορά στο παρόν δια του άρθρου 63, παρ’ όλο που
από την 1η Ιανουαρίου 2024, µετά από χρόνια καθυστερήσεων,
ο ν.5079/2023 αύξησε τα έξοδα διανυκτέρευσης, διαµονής, ανά-
λογα µε την περιοχή και την εποχή ώστε να πλησιάζουν τις απο-
ζηµιώσεις υπαλλήλων άλλων Υπουργείων, µία τροποποίηση µε
το άρθρο 74 του ν.5108/2024 τον Μάιο του ίδιου έτους µείωσε
ανεπίτρεπτα και το κυριότερο, επιλεκτικά, την αποζηµίωση δια-
νυκτέρευσής τους στα 45 ευρώ, για όσους αποσπώνται στις
ΟΠΚΕ Αθήνας, Θεσσαλονίκης, και στη Διεύθυνση Μεταγωγών
Δικαστηρίων Αττικής. Μέσω της προαναφερθείσας διάταξης
προβλέπεται ότι η ισχύς του άρθρου 74 του ν.5108/2024 που
αφορά σε δαπάνες µετακίνησης αστυνοµικού προσωπικού για
κάλυψη έκτακτων και απρόβλεπτων αναγκών, παρατείνεται έως
τις 31 Δεκεµβρίου. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ; Είναι προφανές ότι δεν είναι δυνατόν να
βρεθεί αξιοπρεπής διαµονή στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη µε
45 ευρώ. Η αντανάκλαση της κακής και σπασµωδικής νοµοθέτη-
σης που ρυθµίζει τέτοιες δαπάνες είναι η διαβίωση αστυνοµικών
σε άθλιες συνθήκες, η µη αξιοπρεπής στέγαση. Σας καλούµε να
αποσύρετε τη ρύθµιση αυτή και να σχεδιάσετε µια νέα πολιτική
στις πραγµατικές δαπάνες και στους µισθούς των ένστολων συ-
νολικά. 

Στις διατάξεις που αφορούν στα ζώα συντροφιάς, αντιπαρήλ-
θατε τα επιχειρήµατα που διατυπώσαµε στην τέταρτη συνε-
δρίαση σε σχέση µε την αστοχία των διατάξεων, δηλώνοντας ότι
αναµένετε τον απολογισµό των δηµοτικών αρχών σε σχέση µε
τα τεράστια χρηµατικά ποσά που διακινήθηκαν στους ΟΤΑ προς
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χρήση προστασίας αδεσπότων, στειρώσεων και σήµανσης των
ζώων. 

Είναι γνωστό ότι έχουν διατεθεί 15 εκατοµµύρια ευρώ προς
τους δήµους για σηµάνσεις και στειρώσεις αδέσποτων και πα-
ράλληλα έχουν δοθεί 60 εκατοµµύρια ευρώ συνολικά από την
έναρξη δηµιουργίας του προγράµµατος για τη δηµιουργία των
καταφυγίων. Αντί, λοιπόν, να ενισχυθεί το πλαίσιο και να επιβλη-
θούν αυστηρότερες κυρώσεις για την αµέλεια των δηµοτικών
αρχών, η νέα ρύθµιση επιλέγει τον δρόµο της αποποίησης ευθυ-
νών των δήµων, αν και η νοµολογία έχει δείξει ότι η αδράνεια των
δήµων κοστίζει ζωές, µε δεκάδες αποφάσεις διοικητικών πρωτο-
δικείων να αποζηµιώνουν τις οικογένειες θυµάτων τροχαίων ατυ-
χηµάτων λόγω αδέσποτων ζώων. Οι συνεχείς τροποποιήσεις του
ν.4830/2021 αποδεικνύουν ότι δεν τηρείται η υποχρέωση της πο-
λιτείας σε καλή νοµοθέτηση.

Έτερο θέµα: Ο Πανελλήνιος Κτηνιατρικός Σύλλογος στην
ακρόαση φορέων έδωσε πολύ µεγάλη έµφαση στο άρθρο 49, το
οποίο έχει τίτλο «Αποστολή, λήψη, κατοχή, καταχώριση και δια-
τήρηση γενετικού υλικού ζώων συντροφιάς, µεταβολή χρόνου
έναρξης επιβολής προστίµων». Όλοι οι Έλληνες κτηνίατροι που
ασκούν το κτηνιατρικό επάγγελµα και πληρώνουν τους φόρους
τους, τις ασφαλιστικές τους εισφορές και εγγράφονται στον Πα-
νελλήνιο Κτηνιατρικό Σύλλογο έχουν εκφράσει την αντίθεσή
τους στην ψήφιση και στην εφαρµογή αυτού του νόµου. 

Η αντίθεσή τους στηρίζεται σε λόγους επιστηµονικούς. Προ
της ψήφισης του νόµου δεν ρωτήθηκαν καν ως καθ’ ύλην αρµό-
διοι. Είναι οι µόνοι αρµόδιοι επιστήµονες. Είναι ο σύλλογός τους
εκείνο το επιστηµονικό δυναµικό της χώρας και οι καθηγητές
στις δύο κτηνιατρικές σχολές που θα µπορούσαν να έχουν συµ-
βάλει καθοριστικά στις διατυπώσεις των διατάξεων που αφορούν
σε αυτό το θέµα. 

Η εκπρόσωπος του φορέα των κτηνιάτρων µίλησε επίσης και
µε την ιδιότητά της ως Γενική Γραµµατέας στην Πανευρωπαϊκή
Οµοσπονδία των Ιδιωτών Κτηνιάτρων, εκπροσωπώντας εκατόν
ενενήντα χιλιάδες κτηνιάτρους σε όλη την Ευρώπη και στο Συµ-
βούλιο της Ευρώπης και ενηµέρωσε την επιτροπή ότι καµµία
λύση στη διαχείριση αδέσποτων, της µείωσης του πληθυσµού
των αδέσποτων, δεν θα δοθεί µε τέτοια µέτρα που δεν είναι επι-
στηµονικά αποδεκτά. 

Πώς γίνεται να µιλά κανείς για τη διαχείριση των αδέσποτων
ζώων που συνδέεται µε την προστασία της δηµόσιας υγείας,
χωρίς να στηρίζεται σε επιστηµονικά δεδοµένα; Οι επιστήµονες
σας το λένε. 

Η προχειρότητα ωστόσο που διέπει το σύνολο των διατάξεων
που αφορούν στις ρυθµίσεις για τα ζώα συντροφιάς είναι κατά-
δηλη και µέσα από ρύθµιση για υποχρέωση µεταφοράς του γε-
νετικού υλικού από εταιρείες ταχυµεταφορών. Ποιες εταιρείες
και µε ποιο κόστος θα αναλάβουν µια τέτοια µεταφορά; Χωρίς
πρόνοια επί της διαδικασίας, πώς µπορείτε να νοµοθετείτε δια-
τάξεις εκ προοιµίου, εν τη γενέσει τους, ανεφάρµοστες; 

Οι Έλληνες κτηνίατροι έχουν αποδείξει ότι είναι το επιστηµο-
νικό δυναµικό της χώρας που στάθηκε και βοήθησε όταν κλήθη-
καν να παραστούν σε υποθέσεις πανώλης, σε υποθέσεις της
Θεσσαλίας µετά τις πληµµύρες από τον «Ντάνιελ», από τον
«Ιανό». Η αύξηση χρηµάτων στην παροχή υπηρεσίας τους δεν
µπορεί να υποκαταστήσει τον επιστηµονικό τους ρόλο και ζήτη-
σαν έναν ειλικρινή διάλογο µε την πολιτεία, µε στόχο τη µείωση
των αδέσποτων, την προστασία υγείας της ζωής των ζώων και
της δηµόσιας υγείας. Οφείλετε να τους ακούσετε και να επανέλ-
θετε στο ζήτηµα αυτό σε επόµενη πληρέστερη νοµοθετική ρύθ-
µιση.

Επίσης, έχουµε απόλυτη αντίθεση -και την διατύπωσε η Ζωή
Κωνσταντοπούλου στην πρώτη ή στη δεύτερη συνεδρίαση- στο
ζήτηµα της περιστολής δικαιωµάτων περιβαλλοντικών οργανώ-
σεων και φιλοζωικών οργανώσεων. Ο εγγυητικός ρόλος που
έχουν οι φιλοζωικές οργανώσεις για τις παραβιάσεις των δικαιω-
µάτων των ζώων και τη βία σε βάρος τους δεν µπορεί να αφαι-
ρεθεί. Η δική µας θέση είναι η ενίσχυση των δικονοµικών
δικαιωµάτων και των δικαιωµάτων παράστασης για την υποστή-
ριξη κατηγορίας πολιτών και ενώσεων πολιτών και για τα περι-
βαλλοντικά θέµατα και για τα θέµατα που αφορούν την προστα-

σία των ζώων, αλλά και για ευρύτερα θέµατα που αφορούν το
δηµόσιο συµφέρον και τη διαφάνεια. 

Εδώ να πω ότι µε λύπη µας χθες στο Δήµο Τανάγρας ανακοι-
νώθηκε η αναθεώρηση οικοδοµικής άδειας από µεγάλη βιοµη-
χανική εταιρεία για τη χρήση ΧΥΤΒΑ στην περιοχή µε έναν τρόπο
που θα εξωθήσει την κοινωνία στα άκρα και θα βλάψει σοβαρά
το περιβάλλον και την υγεία των κατοίκων, µε τοξικά χηµικά από-
βλητα που θα θάβονται για πάντα, ενάντια στις περιβαλλοντικές
µελέτες που µέχρι τώρα έχουν εγκριθεί. Αυτή η αναθεώρηση οι-
κοδοµικής άδειας που ήρθε στο προσκήνιο µε έγκριση του
Υπουργείου Ανάπτυξης είναι κραυγαλέα, είναι αντίθετη προς το
δηµόσιο συµφέρον και πρέπει οπωσδήποτε η πολιτεία και η Κυ-
βέρνηση να παρέµβουν. Τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα δεν
µπορούν να υποκαταστήσουν τη δηµόσια υγεία και το δηµόσιο
συµφέρον. 

Για τις ρυθµίσεις, λοιπόν, τις αφορώσες στους δήµους και
πλέον και τις περιφέρειες µετά τη βελτίωση της διάταξης από τις
νοµοτεχνικές που κοµίσατε στην τελευταία συνεδρίαση της επι-
τροπής. Είναι τραγικό να µεταθέτετε εξουσία είσπραξης στη δη-
µοτική αρχή µε βεβαίωση χρεών και ηλεκτρονική κατάσχεση.
Έχετε εικόνα αν οι πάροχοι ηλεκτρικού ρεύµατος που εισέπρατ-
ταν και εισπράττουν το ΤΑΠ µέσω λογαριασµών έχουν αποδώσει
τα από αυτούς εισπραχθέντα; Ενόσω δεν έχετε µια τέτοια εικόνα,
επιµένετε στην ηλεκτρονική κατάσχεση στα χέρια πιστωτικών
ιδρυµάτων, πράγµα που σηµαίνει ότι οι πολίτες θα δουν τις συν-
τάξεις τους, τους µισθούς τους, τις καταθέσεις τους να κατά-
σχονται εν ριπή οφθαλµού από τη δηµοτική αρχή για οφειλές σε
δηµοτικά τέλη. 

Έχει καταγγελθεί, µάλιστα, στην εισαγγελία του Αρείου Πάγου
ότι σε σχέση µε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, που είναι
η επόµενη διαδικασία µετά την κατάσχεση στο στάδιο της αναγ-
καστικής εκτέλεσης που εξελίσσεται, ότι συµβαίνουν παρεµβά-
σεις στο λογισµικό κατά την κατακύρωση υπερθεµατιστών, ότι
υπάρχει κύκλωµα που επιλέγει ακίνητα µε την εποπτεία ανθρώ-
πων που προωθούν τα συγκεκριµένα ακίνητα είτε στους ίδιους
είτε σε φίλους και οικείους, που συµµετέχουν στην πλατφόρµα
«e-auction» ως κοράκια ή ως αιωρούµενες απειλές. Έχει εικόνα
η Κυβέρνηση γι’ αυτές τις καταγγελίες που είδαν το φως της δη-
µοσιότητας αρχές καλοκαιριού του τρέχοντος έτους; Πώς µπο-
ρείτε να εµπιστεύεστε τη διαδικασία ηλεκτρονικής κατάσχεσης,
µε ό,τι αυτή συνεπάγεται, σε τέτοιες συνθήκες; Προτού κριθεί η
τεχνητή νοηµοσύνη πώς επιδρά σε αυτού του είδους την «ψη-
φιακή µεταρρύθµιση», έτσι όπως το αποκαλείτε.

Πώς θα προστατευθούν οι οφειλέτες δηµοτικών τελών από
πρακτικές που είναι ήδη γνωστές στην εφαρµογή του εξωδικα-
στικού µηχανισµού; Πώς ορίζεται η µέριµνα της πολιτείας ο πι-
στωτής και εν προκειµένω ο δήµος να χρειαστεί να ελέγχεται για
την τήρηση κανόνων, όπως είναι για τις αρχές ευθυδικίας, συ-
ναλλακτικής πίστης, χρηστών ηθών. Πώς θα καταγραφεί η καλή
πρακτική, αν για παράδειγµα απορριφθεί µια αίτηση για αθέτηση
ρυθµίσεων που είχαν συµφωνηθεί ή για ιστορικό της αντισυναλ-
λακτικής συµπεριφοράς;

Το προστατευτικό πλαίσιο του εξωδικαστικού µηχανισµού
στην πραγµατικότητα έχει αποδειχθεί φενάκη. Γιατί η διευθέτηση
του χρέους πολύ συχνά προσκρούει στις αυθαιρεσίες των πιστω-
τών που αποβλέπουν στο επαχθές µέτρο του πλειστηριασµού και
προς τούτο οι ρυθµίσεις, υπό το µανδύα των διατάξεων του εξω-
δικαστικού µηχανισµού, µπορεί να µην είναι βιώσιµες. Μπορεί µε
χρήση αλγορίθµων, που ήδη χρησιµοποιούνται κατά την εµπειρία
της εφαρµογής του σχεδίου αυτού, ο νόµος των πιστωτών, και
µεταξύ αυτών των δήµων πλέον, να οδηγεί στη µεγιστοποίηση
των χρεών, αδιαφορώντας για τη βιωσιµότητα των ρυθµίσεων. 

Απουσιάζουν διατάξεις συµπερίληψης, επίσης, Ατόµων µε
Αναπηρία κατά το πνεύµα και το γράµµα της συνταγµατικής διά-
ταξης του άρθρου 21 του Συντάγµατος. Σχετικό υπόµνηµα µε
τρεις στοχευµένες προσθήκες διατάξεων απέστειλε η Εθνική Συ-
νοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία. Σας καλέσαµε στην τελευ-
ταία συνεδρίαση να τις λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν.

Η υπόσχεση παρακολούθησης πρακτικών των ΟΤΑ δεν επιλύει
ζητήµατα που επιβάλλουν νοµοθετικές ρυθµίσεις αναζήτησης
του δικαίου. Κατ’ αρχάς, θα πρέπει να επαναφέρετε σε ισχύ τις
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ευεργετικές διατάξεις του ν.4178/2013 του άρθρου 23. Από
άγνοια της δυνατότητας που ίσχυε ως το 2017, που µε τον ν.4495
καταργήθηκε αυτή η δυνατότητα, οφειλέτες δεν αξιοποίησαν τη
δυνατότητα δήλωσης τακτοποιηµένων αυθαιρέτων µε αποτέλε-
σµα να µην τύχουν των απαλλαγών σε δηµοτικά τέλη που φέρον-
ται ως ληξιπρόθεσµες οφειλές. Επειδή το θέµα αφορά πολλούς
οφειλέτες, σας προτρέπουµε να προωθήσετε σχετικό αίτηµα
προκειµένου να τεθεί ξανά σε ισχύ η σχετική διάταξη του
ν.4178/2013, έστω για σύντοµο χρονικό διάστηµα, να ενηµερω-
θούν οι οφειλέτες, να µπορέσουν να προβούν σε κατάλληλες δη-
λώσεις στη δηµοτική αρχή όπου ανήκουν και να διαγράψουν
πρόστιµα ανείσπρακτα. 

Επιπλέον, στο παρόν σχέδιο νόµου το πνεύµα του νοµοθέτη
αφορά στην αύξηση της εισπραξιµότητας, αλλά και τη χρηστή δι-
οίκηση. Θα έπρεπε να προβλεφθεί απαλλαγή από τις προσαυξή-
σεις εκπρόθεσµης καταβολής για το σύνολο των οφειλετών και
όχι µόνο για τους ευάλωτους. Προϊσταµένη ταµειακής υπηρεσίας
σε δήµο αναφέρει στη διαβούλευση ότι υπάρχουν πολίτες οι
οποίοι δεν µπόρεσαν να εξοφλήσουν τις υποχρεώσεις τους, χρέη
τα οποία έχουν επιβαρυνθεί µε προσαυξήσεις και χρειάζονται ένα
κίνητρο για να τακτοποιήσουν τις οφειλές τους. Το πλεονέκτηµα
θα είναι διπλό, τόσο όσον αφορά τους πολίτες όσο και τους δή-
µους, καθώς θα ανασταλεί η παραγραφή των οφειλών, αλλά θα
αυξηθεί παράλληλα και η εισπραξιµότητά τους. 

Επίσης, απαιτούµενη ενέργεια είναι η εξαίρεση της πρώτης
κατοικίας από τα µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης και από δή-
µους. 

Αρνητική, επίσης, εντύπωση µας προκάλεσε η διάταξη που
αφορά σε αύξηση προστίµου για παράνοµη κατάληψη-κάλυψη
κοινοχρήστων χώρων. Έχει διαφηµιστεί µάλιστα από το αρµόδιο
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης ότι στο άµεσο µέλλον,
εντός εξαµήνου µάλιστα, θα δηµιουργηθεί µια πλατφόρµα ηλε-
κτρονική ονοµαζόµενη «My Street», όπου θα γίνονται καταγγελίες
για κατάληψη κοινοχρήστου χώρου και θα επιβάλλονται πρό-
στιµα. Αντίστοιχη πλατφόρµα για κατάληψη κοινοχρήστων
χώρων είχε δηµιουργηθεί στο πρόσφατο παρελθόν µε τη λεγό-
µενη πλατφόρµα «My Coast» η οποία στοίχισε στους Έλληνες
πολίτες 3,65 εκατοµµύρια ευρώ για διαφήµιση. Η πλατφόρµα,
όµως, πλέον έχει καταστεί ανενεργή. Τι έγινε µε τα επιβληθέντα
πρόστιµα; Ανεστάλησαν οι κυρώσεις και η πλατφόρµα δεν λει-
τουργεί µε τροπολογία του κ. Χατζηδάκη µέσα στο καλοκαίρι. 

Συνεπώς, καταλαβαίνετε ότι εδώ υπάρχει ένα σχέδιο όχι µόνο
για επιβολή προστίµων δήθεν για κατάληψη χώρου κ.λπ., φέρ-
νοντας τις κοινωνικές οµάδες σε µια σύγκρουση συµφερόντων,
αλλά προφανώς για εισπρακτικούς λόγους και πιθανότατα για
λόγους διαφηµιστικής καµπάνιας που θα στοιχίσει πάλι κάποια
εκατοµµύρια ευρώ, ίσως και µε απευθείας αναθέσεις σε κάποιες
εταιρείες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Σε κάθε περίπτωση, από την εµπειρία φαίνεται ότι ένα τέτοιο
επαχθές τιµωρητικό προς τη µικρή επιχειρηµατικότητα µέτρο δεν
θα αποδώσει. Αντίθετα, θα δηµιουργήσει έριδες και προστριβές
σε κλειστές κοινωνίες, δηµιουργώντας σύγκρουση συµφερόντων
ανάµεσα στην προστασία του δικαιώµατος των δηµοτών και πο-
λιτών εν γένει σε ελεύθερο χώρο, κοινόχρηστο χώρο, που κατά
νόµο είναι εκτός συναλλαγής και από την άλλη το δικαίωµα του
εµπόρου, του µικρού καταστηµατάρχη, της µικρής επιχείρησης,
της δρώσας σε αντίξοες οικονοµικές συνθήκες µε οξυµένη
κακώς εννοούµενη ανταγωνιστικότητα, να επιβιώσει και να αµυν-
θεί σε υπέρογκα πρόστιµα όπως έχουν καταγγελθεί.

Υπήρχε, επίσης, στη διαβούλευση µια διάταξη επωφελής για
τους δηµότες την οποία αποσύρατε και ήταν άδικο που την απο-
σύρατε. Σας το είπε και ο Συνήγορος του Πολίτη. Αφορά σε ιδιο-
κτήτες µη ηλεκτροδοτούµενων ακινήτων ή στερουµένων
ηλεκτρολογικής εγκατάστασης µε µεγάλες οφειλές από τέλη κα-
θαριότητας και φωτισµού. Πολλοί πολίτες δεν γνώριζαν ότι σε
εφαρµογή παλαιότερης διάταξης εάν προέβαιναν σε σχετική δή-
λωση στον αρµόδιο δήµο, θα απαλλάσσονταν από υποχρεώσεις
επιβληθέντων δηµοτικών τελών σε µη χρησιµοποιούµενα και µη
ηλεκτροδοτούµενα ακίνητα. Αυτή η δυνατότητα διαφάνηκε από

το σχέδιο της διαβούλευσης ότι θα επανερχόταν, απονέµοντας
δίκαιο σε ανταπόκριση σε πάγιο αίτηµα και του Συνηγόρου του
Πολίτη, µε πληθώρα παρεµβάσεων του Συνηγόρου στο Υπουρ-
γείο σας, µε σκοπό την απαλλαγή και διαγραφή οφειλών επί µη
ηλεκτροδοτούµενων ακινήτων. Είναι δέον και επιβάλλεται µια τέ-
τοια ρύθµιση που θα δώσει δυνατότητα σε ιδιοκτήτες ακινήτων
να υποβάλουν εκ νέου δικαιολογητικά για την απαλλαγή των
οφειλών τους.

Θα διατηρήσουµε την επιφύλαξή µας έως το τέλος της συζή-
τησης. Υπάρχουν θετικές διατάξεις που θα τις υπερψηφίσουµε.

Ευχαριστούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα Σπαρτιάτες,
ο κ. Δηµητριάδης Πέτρος. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο συγκαταλέγε-

ται η κατηγορία των λεγόµενων µυστικών όπου προσπαθεί µε
πολλές και διαφορετικές ατάκες να ρυθµίσει µια πληθώρα νοµι-
κών ζητηµάτων. Το πρόβληµα µε τα πολλά µυστικά νοµοσχέδια
είναι πως είτε τα ρυθµίζει ελλιπώς, αποσπασµατικά είτε πολλές
φορές δεν πετυχαίνει και το σκοπό για τον οποίο ευαγγελίζεται.
Και εξηγούµαι.

Στα πρώτα δώδεκα άρθρα το νοµοσχέδιο προβλέπει την ανα-
βάθµιση των χερσαίων συνοριακών σταθµών. Πράγµατι θα πρέ-
πει να γίνει, διότι οι συνοριακοί σταθµοί στην Ελλάδα σήµερα
έχουν µια πολύ κακή εικόνα. Και θα πρέπει να γίνει άµεσα, διότι
έχουµε µια αύξηση των µεταναστευτικών ροών, της παράνοµης
µετανάστευσης. Επίσης βλέπουµε πως το τελευταίο διάστηµα
στη Γερµανία και σε άλλα κράτη της Ευρώπης πλέον αυστηρο-
ποιούνται οι διαδικασίες εισόδου παράνοµων µεταναστών στη
χώρα τους, µε αποτέλεσµα -πολύ φοβάµαι, όπως και θα γίνει-
όλοι αυτοί εδώ θα επιστρέψουν σε εµάς που είµαστε χώρα υπο-
δοχής. Θα πρέπει, λοιπόν, να γίνει η αναβάθµιση, όµως υπάρ-
χουν κάποιοι αστερίσκοι.

Πρώτα απ’ όλα δεν γνωρίζουµε εάν οι γραµµατείς των απο-
κεντρωµένων διοικήσεων θα µπορέσουν, αν έχουν το κατάλληλο
προσωπικό για να επιτελέσουν αυτήν εδώ τη διαδικασία και την
εποπτεία και βέβαια θα πρέπει να γίνει µε διαφάνεια, αλλά και µε
ταχύτητα. Δεν ξέρω αν αυτά εδώ θα µπορέσουµε να τα επιτελέ-
σουµε, δεδοµένου ότι υπάρχουν προβλήµατα από άποψης
πόρων, αλλά και από άποψης υποστελέχωσης των αποκεντρω-
µένων διοικήσεων. Είναι δύο πολύ σηµαντικά ζητήµατα. 

Δεδοµένου -ξέρετε- ότι το πρόβληµα δεν είναι µόνο να συµ-
µορφωθούµε στο Ενωσιακό Δίκαιο, συγκεκριµένα στη Σένγκεν,
αλλά είναι να φρουρήσουµε επιτέλους αποτελεσµατικά τα σύ-
νορα, γι’ αυτόν τον λόγο είχαµε πει και στις επιτροπές πως θα
πρέπει να υπάρξει προσεκτική επιλογή των τόπων επιλογής των
χερσαίων συνοριακών σταθµών, ώστε να ελέγχουν κατάλληλα τη
ροή των παράνοµων µεταναστών. Αυτά είχα να πω εδώ.

Στη συνέχεια ένα µεγάλο τµήµα του νοµοσχεδίου αφορά τις
συνήθεις ρυθµίσεις για τους ΟΤΑ. Το µεγάλο πρόβληµα των ΟΤΑ
σήµερα είναι πρώτον η έλλειψη πόρων, η υποχρηµατοδότηση -
40% των δήµων έχουν µεγάλο πρόβληµα, είναι στα πρόθυρα της
χρεοκοπίας- η υποστελέχωση, αλλά κυρίως η έλλειψη ξεκάθα-
ρων αρµοδιοτήτων. 

Αυτό το ζήσαµε πρόσφατα στη Θεσσαλία όπου µε αφορµή την
καταστροφή στον Παγασητικό, την οικολογική καταστροφή, ο
Δήµαρχος Βόλου επέρριπτε ευθύνες στον περιφερειάρχη, ο πε-
ριφερειάρχης στο Υπουργείο και ουσιαστικά έγινε ένα γαϊτανάκι
ευθυνών, ο ένας επέρριπτε ευθύνες στον άλλον. 

Το έχουµε ζήσει και στις πυρκαγιές όπου οι περιφέρειες κα-
τηγορούν τους δήµους, οι δήµοι αντίστοιχα τις περιφέρειες και
στο τέλος φτάνουµε στο σηµείο να µην ξέρουµε ποιος και ποιοι
ευθύνονται και ποιες αρµοδιότητες θα αντιµετωπίσουν τις σοβα-
ρές αυτές φυσικές καταστροφές.

Πολύς λόγος έγινε -και δικαίως για µένα- για το άρθρο 15,
όπου πλέον επαφίεται η δυνατότητα τα δηµοτικά και περιφερει-
ακά συµβούλια, αλλά και τα διοικητικά συµβούλια των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου να µην δίνουν στους δικαιούχους
παροχής γάλακτος το γάλα, αλλά αντιθέτως να τους χορηγούν
ένα επίδοµα ετήσιο ύψους 300 ευρώ. 
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Ποιο είναι το πρόβληµά µας; Το πρόβληµα είναι εάν κάποιος
δήµος ή κάποια περιφέρεια δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα
ή κάποια στιγµή έχει οικονοµική αδυναµία, τι θα γίνει; Θα κόψουν
το επίδοµα; Αυτό ρώτησα την κ. Στανκοπούλου στη διάσκεψη
των φορέων και µου είχε απαντήσει πως πολύ φοβάται ότι ενδε-
χοµένως θα έχει και κάποια περικοπή. 

Θεωρούµε εµείς πως η παροχή γάλακτος που είναι ένα µέτρο
υγειονοµικής προστασίας και ατοµικής προστασίας του εργαζό-
µενου, δεν θα πρέπει να επαφίεται στους εργαζόµενους. Δηλαδή
δεν θα πρέπει εµείς να τους δίνουµε ένα ποσό και µετά να τους
λέµε να αγοράσουν το γάλα. Θα πρέπει να τους χορηγείται. Θα
πρέπει να ξέρουµε ότι οι εργαζόµενοι θα έχουν την ανάλογη προ-
στασία που πρέπει. 

Γι’ αυτό εµείς θεωρούµε ότι η συγκεκριµένη διάταξη είναι προ-
βληµατική και πολύ φοβάµαι ότι στο µέλλον τα επιδόµατα τα
οποία προβλέπονται δεν θα χορηγηθούν. Θα επικαλεστούν πάρα
πολλές διοικήσεις ΟΤΑ ότι υπάρχει πρόβληµα, µε αποτέλεσµα
ούτε το ετήσιο επίδοµα να πάρουν. Αυτός είναι ο µεγάλος προ-
βληµατισµός.

Ένα άλλο θέµα είναι το άρθρο 16. Προσπαθούν µε προσλή-
ψεις εποχικού προσωπικού για έκτακτες ανάγκες των δήµων των
ΟΤΑ να καλυφθούν τα σηµαντικά κενά που έχουν οι ΟΤΑ σε προ-
σωπικό. Αντί, λοιπόν, να προσληφθεί µόνιµο προσωπικό, εµείς
επιλέγουµε πάλι την πρόχειρη λύση της επιλογής εργαζοµένων
µε κάποιες συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Για µας αυτό θα πρέ-
πει να επιλυθεί κάποτε και δεν θα πρέπει οι ΟΤΑ να έχουν πρό-
βληµα στελέχωσης, διότι διαφορετικά δεν µπορούν να
λειτουργήσουν αποτελεσµατικά.

Ένα άλλο θέµα που επίσης απασχόλησε στις επιτροπές είναι
το άρθρο 19, στο οποίο προβλέπεται η σύσταση Επιστηµονικής
Επιτροπής Διαχείρισης και Αντιµετώπισης Κινδύνου και Κρίσεων.
Το θέµα ξέρετε το είπε ο κ. Σπανός, δεν είναι να δηµιουργήσουµε
επιτροπές οι οποίες µάλιστα θα δηµιουργήσουν και θέµα σύγχυ-
σης αρµοδιοτήτων. Το θέµα είναι οι δήµοι και οι περιφέρειες να
έχουν το απαραίτητο δυναµικό, ώστε να µπορούν να αντιµετω-
πίσουν αποτελεσµατικά τις πυρκαγιές και τις φυσικές καταστρο-
φές. 

Μάλιστα να πω εδώ ότι όσες επιτροπές και να δηµιουργή-
σουµε, εάν δεν υπάρχει το αντίστοιχο δυναµικό στην Πυροσβε-
στική, αλλά και αν δεν δώσουµε αποφασιστικές αρµοδιότητες
στα δασαρχεία να αντιµετωπίσουν τις πυρκαγιές, πολύ φοβάµαι
ότι µονίµως θα είµαστε στο ίδιο έργο θεατές. Το θέµα δεν είναι,
λοιπόν, να δηµιουργούµε µόνο επιτροπές, το θέµα είναι να υπάρ-
χουν οι ανάλογοι πόροι και το αντίστοιχο προσωπικό, ώστε να
µπορέσει να αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά τις φυσικές κατα-
στροφές.

Ένα άλλο ζήτηµα είναι και οι ρυθµίσεις οφειλών προς τους δή-
µους. Διαφηµίστηκε πάρα πολύ αυτό το µέτρο, όµως αν κάποιος
προσέξει τη διατύπωση του άρθρου, θα δει ότι αφορά τα όσα
άτοµα θεωρούνται ευάλωτα σύµφωνα µε τον Πτωχευτικό Κώ-
δικα. Το πρόβληµα είναι ότι ο Πτωχευτικός Κώδικας έχει πολύ
αυστηρά κριτήρια για το ποιος είναι ευάλωτος, µε αποτέλεσµα
πάρα πολλοί πολίτες να βρεθούν εκτός ρυθµίσεων. Επίσης προ-
βλέπεται η δυνατότητα ένταξης στον εξωδικαστικό µηχανισµό
για όσους οφείλουν πάνω από 10.000 ευρώ. Ποιο είναι, όµως, το
πρόβληµα; Εάν κάποιος δεν είναι ευάλωτος και οφείλει κάτω από
10.000 ευρώ, τι θα γίνει; Τι θα συµβεί; Θα υπαχθεί ή θα έχει πρό-
βληµα;

Δεδοµένου ότι στο άρθρο 32 προβλέπεται πλέον και η δυνα-
τότητα κατάσχεσης εις χείρας τρίτων, δηλαδή πιστωτικών ιδρυ-
µάτων, ηλεκτρονικής κατάσχεσης των εισοδηµάτων των πολιτών
για οφειλές στους δήµους, πολύ φοβάµαι ότι ο συνδυασµός
όλων αυτών των διατάξεων θα συντελέσει στο ότι πάρα πολλοί
πολίτες οι οποίοι σήµερα πιέζονται από τα funds και τους ser-
vicers και έχουν πάρα πολλές οφειλές σε δάνεια, πλέον θα αντι-
µετωπίσουν και το φάσµα κατασχέσεων περιουσίας και απώλειας
περιουσίας και από τους δήµους. Δηλαδή ουσιαστικά θα βρε-
θούν µεταξύ δύο πυρών. 

Για εµάς αυτό εδώ είναι απαράδεκτο, δεν είναι πολιτικά ορθό
και γι’ αυτό θα καταψηφίσουµε αυτή τη διάταξη. Δεν πρέπει ο
πολίτης σήµερα να αντιµετωπίζει απώλεια περιουσίας, ειδικά δε

όταν φτωχοποιείται, όταν υπάρχει πολύ µεγάλη ακρίβεια. Για µας
είναι λάθος. Θα πρέπει ουσιαστικά να διευρυνθούν τα κριτήρια
για την ένταξη στις ρυθµίσεις οφειλών και όχι να είναι στενά πε-
ριορισµένα.

Επίσης δεν θεωρούµε ότι µε το να αυξάνουµε το τέλος διαµο-
νής παρεπιδηµούντων, το οποίο θα επιβαρύνει όσους επισκέ-
πτονται τουριστικά καταλύµατα και τις κλίνες σε διάφορους
δήµους, θα λύσουµε τίποτα. Αντιθέτως θα επιβαρύνουµε τον πο-
λίτη ο οποίος θα κληθεί να πληρώσει ξανά από την τσέπη του για
την επιβάρυνση αυτών των παρεπιδηµούντων. Για µας είναι στη
λάθος κατεύθυνση αυτή η διάταξη.

Επίσης να πω ένα άλλο µεγάλο πρόβληµα που ειπώθηκε στις
επιτροπές -το είπαµε και εµείς- είναι οι ρυθµίσεις για τα ζώα συν-
τροφιάς. Εκεί πέρα είχαµε συµφωνήσει στο να παρίστανται στην
πολιτική αγωγή σε περιπτώσεις τέλεσης κακουργηµατικών πρά-
ξεων εις βάρος ζώων. Είχαµε όµως διαφωνήσει µε άλλες διατά-
ξεις. 

Πρώτα από όλα διαφωνήσαµε µε την καθιέρωση του ανεύθυ-
νου των δήµων σε περίπτωση τροχαίου δυστυχήµατος από αδέ-
σποτο ζώο συντροφιάς το οποίο είναι σηµασµένο. Είχαµε πει
πως σε αυτή την περίπτωση, δεδοµένου ότι το άρθρο 924 του
Αστικού Κώδικα προβλέπει γνήσια αντικειµενική ευθύνη για τον
κάτοχο ζώου συντροφιάς, ο πολίτης θα έχει µεγάλο πρόβληµα,
γιατί δεν θα µπορεί να στραφεί κάπου για αποζηµίωση. 

Επίσης υπάρχει και µια αδικία. Ενώ προβλέπουµε ανεύθυνο
για τους δήµους, δεν προβλέπουµε το ανεύθυνο για τα φιλο-
ζωικά σωµατεία. Δηλαδή τι γίνεται; Γιατί τέτοια επιλεκτική αντι-
µετώπιση; Δεν νοµίζω πως µε τέτοιου είδους διατάξεις
ουσιαστικά προστατεύουµε τους δήµους, αντιθέτως δηµιουρ-
γούµε πρόβληµα στον πολίτη ο οποίος σε αυτή την περίπτωση
θα έχει πρόβληµα στο πού να στραφεί να ζητήσει αποζηµίωση.
Για µας είναι ιδιαίτερο πρόβληµα.

Επίσης, ένα άλλο µέτρο το οποίο όπως διαφώνησαν και οι κτη-
νίατροι της Ελλάδος ήταν η υποχρεωτική στείρωση των ζώων,
αλλά και η υποχρεωτική αποστολή γενετικού υλικού. Για εµάς
αυτό είναι στη λάθος επιστηµονική βάση. Όπως είπε και η εκ-
πρόσωπος του Πανελλήνιου Κτηνιατρικού Συλλόγου είναι µια πα-
νευρωπαϊκή πρωτοτυπία και δεν έχει καµµία επιστηµονική
τεκµηρίωση, γι’ αυτόν τον λόγο θεωρούµε πως είναι άκρως προ-
βληµατική αυτή η διάταξη.

Τώρα περνάµε σε µια ακόµα διάταξη η οποία συζητήθηκε ευ-
ρέως στις επιτροπές και στην οποία και εµείς είχαµε εκφράσει
τη διαφωνία µας. Είναι η διάταξη που ουσιαστικά διευρύνει το
γνωστικό αντικείµενο για την επιλογή του Διοικητή της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας, όπου πλέον καταργείται η πρόβλεψη να έχει
κάποιος νοµικές και οικονοµικές γνώσεις και πλέον έχουµε ένα
εντελώς διευρυµένο γνωστικό πεδίο. 

Εµείς είχαµε πει πως θα πρέπει ένας άνθρωπος ο οποίος έχει
µια τόσο νευραλγική θέση σε µια τόσο κρίσιµη αρχή, η οποία
ελέγχει τη διαφθορά και κυρίως προβλέπει και τη διαφάνεια στη
χώρα, να έχει νοµικές και οικονοµικές γνώσεις, διότι διαφορετικά
όσο καλός και να είναι σε κάποιο γνωστικό αντικείµενο, δεν θα
µπορεί να αντιληφθεί τα περίπλοκα νοµικά και οικονοµικά ζητή-
µατα που σχετίζονται µε την πάταξη της διαφθοράς.

Επίσης είχαµε θέσει και εµείς και άλλα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης τον προβληµατισµό ότι πολύ φοβόµαστε πως αυτή η δι-
εύρυνση του γνωστικού πεδίου ενδεχοµένως να δώσει έδαφος
για τη δηµιουργία φωτογραφικών προσλήψεων, φωτογραφικών
διορισµών σε άτοµα τα οποία έχουν ένα πολύ διαφορετικό γνω-
στικό πεδίο. 

Το είχαµε δει και παλαιότερα στην ΕΥΠ -δεν ήµασταν εδώ στο
Κοινοβούλιο- όπου είχε µπει άτοµο ο οποίος ήταν µουσικός και
επίσης πολύ φοβόµαστε ότι θα γίνει και τώρα. Ουσιαστικά θα
µπαίνουν άτοµα τα οποία είναι άσχετοι µε το γνωστικό αντικεί-
µενο, δεν γνωρίζουν τα πολύπλοκα ζητήµατα τα οποία σχετίζον-
ται µε τη διαφθορά και τη διαφάνεια, µε αποτέλεσµα να εξυπη-
ρετούν και τη βούληση της εκάστοτε κυβέρνησης. Αυτό για µας
είναι άκρως προβληµατικό. Εµείς θα θέλαµε η διάταξη να παρα-
µείνει ως έχει.

Επίσης είχαµε διατυπώσει προβληµατισµό για τα άρθρα 55 και
56 για τις πολιτογραφήσεις οµογενών από την Ουκρανία και τη
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διαδικασία. Είχαµε πει πως τα κριτήρια τα οποία τίθενται σε αυτά
τα δύο άρθρα ενδεχοµένως να οδηγήσουν στην ελληνοποίηση
ατόµων τα οποία δεν θα έχουν στην πραγµατικότητα ελληνική
ιθαγένεια. Είναι άκρως προβληµατικές αυτές οι προβλέψεις. Το
είχαµε δει και παλιότερα µε δήθεν οµογενείς από τη Σοβιετική
Ένωση, οι οποίοι τελικά αποδείχθηκαν ότι δεν ήταν οµογενείς.
Εµείς θέλουµε να υπάρχει µια αυστηροποίηση στο νοµικό πλαί-
σιο σε αυτές τις διατάξεις.

Ένα άλλο άρθρο το οποίο είχαµε εκφράσει αντιθέσεις ήταν το
άρθρο 57 για την κινητικότητα, που ουσιαστικά υπάρχει µεγάλος
περιορισµός της κινητικότητας στο δηµόσιο. Εµείς είχαµε εκδη-
λώσει την αντίθεσή µας σε αυτό το ζήτηµα. Είναι άκρως προβλη-
µατική και η συγκεκριµένη διάταξη. 

Επίσης στο άρθρο 59 όπου είχαµε για παράδειγµα τον Συνή-
γορο του Πολίτη, όπου πλέον το άρθρο αυτό προβλέπει πως θα
υπάρχει πρόσβαση των πολιτών σε δηµόσια διοικητικά και ιδιω-
τικά έγγραφα, ακόµα και µε ανώνυµη αίτηση. Και θέλουµε να ρω-
τήσουµε σε τι εξυπηρετεί αυτό. Γιατί ανώνυµη αίτηση; Και
δεύτερον, επειδή ειπώθηκε για λόγους διαφάνειας να ελέγχουν
τις κανονιστικές πράξεις. Ως γνωστόν οι περισσότερες κανονι-
στικές πράξεις είναι αναρτηµένες στο διαδίκτυο. Για ποιον λόγο
θα πρέπει να προβλέπεται ανώνυµη αίτηση για να έχει κάποιος
πρόσβαση σε δηµόσια και ιδιωτικά έγγραφα τα οποία είναι και
προσωπικά δεδοµένα. 

Δεύτερον, ένα άλλο είναι πως γενικεύεται πλέον η έννοια του
εύλογου ενδιαφέροντος του αιτούντος αν κάποιο έγγραφο πε-
ριέχει προσωπικά δεδοµένα. Όµως για τα ιδιωτικά έγγραφα προ-
βλέπονταν στο άρθρο 5 το ειδικό έννοµο συµφέρον και όχι το
εύλογο ενδιαφέρον. Το εύλογο ενδιαφέρον επιπλέον γενικεύεται
-είναι γενικός κανόνας- και είναι µια αόριστη νοµική έννοια. Αντι-
θέτως το ειδικό έννοµο συµφέρον είναι µια αυστηρή δικονοµική
έννοια. 

Εµείς θέλαµε να παραµείνει η διάταξη ως έχει και όχι πλέον
µε αοριστίες, µε άλλες διατάξεις και µε την επίκληση εύλογου
ενδιαφέροντος κάποιος να έχει πρόσβαση σε έγγραφα, τα οποία
περιέχουν προσωπικά δεδοµένα. Πολύ φοβάµαι ότι θα υπάρξει
πρόβληµα µε τα προσωπικά δεδοµένα πολλών πολιτών. Αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό και θα πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν.

Στο άρθρο 61 δηµιουργείται πλέον µια οµάδα προστασίας πα-
νεπιστηµιακών ιδρυµάτων από ειδικούς φρουρούς. Βλέπουµε
λοιπόν πως παρά τα µεγάλα λόγια περί της Πανεπιστηµιακής
Αστυνοµίας, ουσιαστικά εδώ η Κυβέρνηση οµολογεί την αποτυ-
χία της Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας, µε αποτέλεσµα να δηµι-
ουργεί πάλι ένα νέο σώµα φρούρησης πανεπιστηµιακών
ιδρυµάτων, το οποίο δεν ξέρουµε κατά πόσο θα εκτελέσει το
έργο του. Πάντως το πρόβληµα είναι ότι η Πανεπιστηµιακή Αστυ-
νοµία ουσιαστικά µε αυτό το άρθρο καταργείται και παραδέχεται
η Κυβέρνηση την αποτυχία αυτού του σώµατος.

Και τέλος στο άρθρο 63, προβλέπεται η παράταση ισχύος που
αφορά τις δαπάνες µετακίνησης αστυνοµικού προσωπικού, το
οποίο µετακινείται για κάλυψη έκτακτων και απρόβλεπτων αναγ-
κών. Εδώ να πούµε πως ακούσαµε τον επικεφαλής της ΠΟΑΣΥ
να κατακεραυνώνει το µέτρο, διότι ακριβώς το συγκεκριµένο επί-
δοµα, οι συγκεκριµένες δαπάνες είναι πάρα πολύ χαµηλές, µόλις
45 ευρώ. Ουσιαστικά ο αστυνοµικός καλείται σε πολλές περιπτώ-
σεις να πληρώνει από την τσέπη του όταν πρόκειται να µετακι-
νηθεί για να εκτελέσει το καθήκον του. 

Εµείς είµαστε ενάντια σε αυτό το µέτρο. Θέλουµε ο αστυνοµι-
κός να ζει αξιοπρεπώς. Δεν θέλουµε να επιβαρύνεται ή να σκέ-
πτεται να πληρώσει από την τσέπη του όταν µετακινείται για να
επιτελέσει το καθήκον του, ειδικά σε έκτακτες και απρόβλεπτες
ανάγκες. Γι’ αυτόν τον λόγο εκφράζουµε και εµείς την αντίθεσή
µας στο συγκεκριµένο άρθρο. Θεωρούµε πως θα πρέπει να
υπάρξει µια αξιοπρεπής δαπάνη η οποία να καλύπτει επαρκώς
τις ανάγκες διαβίωσης και µετακίνησης των αστυνοµικών, διότι
δεν θέλουµε αστυνοµικούς να είναι στην εξαθλίωση. 

Εν κατακλείδι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όπως είπα και
στην αρχή, ενώ προσπαθεί να καλύψει πληθώρα νοµικών ζητη-
µάτων µε διάφορες διατάξεις αποσπασµατικές, στην πραγµατι-
κότητα τα καλύπτει είτε ελλιπώς είτε δηµιουργεί νέα
προβλήµατα. Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς επειδή είµαστε ενάντια

στην αποσπασµατική νοµοθέτηση και επειδή θεωρούµε ότι υπάρ-
χουν σοβαρές ελλείψεις, αλλά και προβληµατικές διατάξεις, θα
καταψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Θα υπερψηφί-
σουµε µόνο κάποιες διατάξεις συγκεκριµένες, πολύ λίγες, που
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Δυστυχώς θέτουµε τον προβληµατισµό µας, διότι βλέπουµε
συνεχώς να έρχονται νοµοσχέδια τα οποία αποτελούνται από
πάρα πολλές διατάξεις, οι οποίες όµως είναι ελλιπείς. Θα θέλαµε
καλύτερα να υπάρξει ενιαίο νοµοσχέδιο για διάφορα ζητήµατα
και όχι να έρχονται πολυνοµοσχέδια τα οποία µε αποσπασµατι-
κές διατάξεις προσπαθούν να καλύψουν ζητήµατα πρόχειρα και
κυριολεκτικά στο πόδι. 

Αυτό για µας δεν είναι δείγµα σοβαρής νοµοθέτησης. Είναι
δείγµα πρόχειρης νοµοθέτησης. Γι’ αυτούς τους λόγους λοιπόν
εµείς καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Ολοκληρώθηκαν οι οµιλίες των ειδικών αγορητών και εισηγη-

τών. Μπαίνουµε στον κατάλογο και ξεκινάµε µε τον κ. Χρήστο
Καπετάνο από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ.
Παπαηλιού.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για οµιλία ή παρέµ-
βαση;

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Για την οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, να δώσουµε
τον λόγο µε βάση και την πρωινή απόφαση που πάρθηκε στην
Ολοµέλεια. Να µιλήσουν δύο Βουλευτές και µετά αµέσως εσείς,
κύριε Χαρίτση.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Καπε-
τάνο, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας την Αντιπο-

λίτευση σήµερα και ειδικά τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ να οµιλούν
µέχρι τώρα, διαπίστωσα ότι κατανάλωσαν τα δεκατρία µε δεκα-
τέσσερα λεπτά της οµιλίας τους ο καθένας οµιλώντας περί παν-
τός επιστητού εκτός του νοµοσχεδίου. Μίλησαν για εκλογικό
νόµο, για µεθόδους καταστολής της Αστυνοµίας, για συµπράξεις
δηµοσίου ιδιωτικού τοµέα, για παρακολουθήσεις, για ένα σωρό
θέµατα. Για το νοµοσχέδιο κατανάλωσαν ένα, δύο λεπτά στο
τέλος.

Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι συµφωνούν ή ότι δεν υπάρ-
χει άλλη πρόταση από την Αντιπολίτευση; Διότι αυτό το ζούµε
συνεχώς. Στα νοµοσχέδια που ερχόµαστε να συζητήσουµε, συ-
ζητούµε περί παντός επιστητού εκτός από τα νοµοσχέδια που
συζητούµε.

Και µπαίνω, λοιπόν, στην ουσία του σηµερινού νοµοσχεδίου
ως ένας άνθρωπος που προέρχεται και από την τοπική αυτοδι-
οίκηση. Είναι ένα νοµοσχέδιο που ανταποκρίνεται στις ανάγκες
της τοπικής αυτοδιοίκησης, των περιφερειών, αλλά και της
χώρας γενικότερα σε µια ιδιαίτερα κρίσιµη περίοδο. 

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν επιλύει όλα τα προβλήµατα της το-
πικής αυτοδιοίκησης ούτε γίνεται µε έναν νόµο ή µε δέκα άρθρα
να επιλυθούν προβλήµατα χρόνια και παθογένειες. Όµως, γίνεται
µια συνολική προσπάθεια να ενισχυθεί η λειτουργία των δήµων
και των περιφερειών, να ενδυναµωθεί η διαχείριση κρίσεων και
να διευκολυνθεί η συνεργασία µεταξύ της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης και της κεντρικής διοίκησης. 

Και µπαίνω στην ουσία τους. Το άρθρο 25, κατ’ αρχάς. Γεννά-
ται ένα ερώτηµα. Είναι δυνατόν να λέµε ότι δεν ψηφίζουµε ένα
νοµοσχέδιο επί της αρχής, αλλά συµφωνούµε στο 70% - 80% των
ρυθµίσεων που φέρνει; Ποιος διαφωνεί µε το άρθρο 25 όπου ει-
σάγει µια δυνατότητα ρύθµισης οφειλών των δήµων σε εξήντα
δόσεις για τις οφειλές που έχουν βεβαιωθεί µέχρι 31 Αυγούστου
του 2024 και µε ηµεροµηνία κατάθεσης των αιτήσεων -πρέπει να
το λέµε για να το ακούει και ο κόσµος- την 30η Νοεµβρίου του
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2024; Ποιος διαφωνεί ότι ιδιαίτερα για τους ευάλωτους οφειλέ-
τες υπάρχει απαλλαγή από τις προσαυξήσεις ως και 95%; Το θέ-
λουµε; Αν το θέλουµε, το ψηφίζουµε.

Με το άρθρο 29, επέρχεται και διευκολύνεται ο συµψηφισµός
των χρεών των δήµων µε της ΔΕΥΑ, µε ανώτατο χρονικό διά-
στηµα τα δέκα έτη. Επίσης, θετικό. Και µε το άρθρο 26 του πα-
ρόντος νόµου δίνεται η δυνατότητα του εξωδικαστικού
µηχανισµού που ενισχύει την τακτοποίηση χρεών από 10.000
ευρώ και άνω για τους δήµους και τα νοµικά τους πρόσωπα. Να
µπορεί δηλαδή ο πολίτης -για να το πούµε µε απλά λόγια- να
προσφεύγει στον εξωδικαστικό µηχανισµό και για οφειλές στους
δήµους ή στα νοµικά πρόσωπα των δήµων που είναι πάνω από
10.000 ευρώ. Αυτό δεν υπήρχε. 

Επίσης το τέλος παρεπιδηµούντων όπου δίνεται η δυνατότητα
σε κάθε δήµο να βάζει το τέλος όπου επιθυµεί ή το τέλος που
σύµφωνα µε τις ανάγκες υπάρχει από 0,5 ως 0,75, διαφορετικό
και σε κάθε περιοχή, ανάλογα µε τις ανάγκες που κρίνει η δηµο-
τική αρχή, το δηµοτικό συµβούλιο ότι υπάρχει. 

Με το άρθρο 31, ενισχύεται η προστασία των κοινόχρηστων
χώρων από παράνοµες καταλήψεις, τριπλασιάζονται τα πρό-
στιµα. Ξέρουµε τι γινόταν όλα αυτά τα χρόνια όσοι προερχόµα-
στε από την τοπική αυτοδιοίκηση. Εδώ προσπαθεί να µπει µια
σειρά σε όλα αυτά τα ζητήµατα. Πολλές φορές οι µητέρες προ-
σπαθούσαν να περάσουν µε καροτσάκι από το πεζοδρόµιο και
δεν µπορούσαν, λόγω των καθισµάτων. Όλα αυτά µπαίνουν σε
µία σειρά και αυτό το προβλέπει το νοµοσχέδιο. 

Επίσης το άρθρο 16 προσφέρει µια σηµαντική τοµή στη διαδι-
κασία προγραµµατισµού των συµβάσεων των ΟΤΑ και για την
επόµενη χρονιά. Δίνεται η δυνατότητα να τις προγραµµατίζουν,
χωρίς να αναµένεται να χρειάζεται η έγκριση του προϋπολογι-
σµού κάθε φορά, γεγονός που ξέρουµε τι προβλήµατα επέφερε. 

Δεν άκουσα επίσης να γίνεται από την Αντιπολίτευση καθόλου
λόγος για το άρθρο 19 που δίνεται η δυνατότητα σύστασης Επι-
τροπής Διαχείρισης Κινδύνων σε περιφερειακό επίπεδο. Ήρθατε
µόνο να πείτε εδώ ότι υπήρχε στη Θεσσαλία ανάµεσα στο Δήµο
Βόλου και στην περιφέρεια, µε διχογνωµία και ποιανού αρµοδιό-
τητα είναι. Αυτό έρχεται και λέει το νοµοσχέδιο αυτό. Την ύνων
σε περιφερειακό επίπεδο και πώς µπορούµε να κατανέµουµε τις
αρµοδιότητες. 

Επίσης, το άρθρο 20 διευκολύνει την υλοποίηση έργων µείζο-
νος σηµασίας για την πολιτική προστασία των περιφερειών, πα-
ρέχοντας ταχύτερες διαδικασίες για την αποκατάσταση
καταστροφών. Φωνάζουµε γιατί κάποια πράγµατα µετά από µια
καταστροφή γίνονται αργά. Αυτό έρχεται να ρυθµίσει αυτό το
νοµοσχέδιο. 

Και πέραν αυτών των θεµάτων, µπαίνει και σε κάποια άλλα ζη-
τήµατα, όπως το άρθρο 49, όπου για τη λήψη και καταχώριση
του γενετικού υλικού ζώου συντροφιάς για δώδεκα έτη, υποβάλ-
λεται παράβολο από τον ιδιοκτήτη 70 ευρώ ανά ζώο.

Και όταν αυτό πρόκειται για κυνηγετικούς σκύλους αυτό το
ποσό πέφτει στα 40 ευρώ. Ξέρετε πόσο ήταν µέχρι τώρα; Ήταν
150. Και υπήρχαν κυνηγοί οι οποίοι είχαν δέκα, δεκαπέντε και εί-
κοσι σκυλιά και καλούνταν να πληρώσουν ποσά της τάξης των
1.500, 2.000 και 3.000 ευρώ. Και τώρα υπάρχει επίσης µια πρό-
βλεψη ότι για τα ποιµενικά σκυλιά υπάρχει πλήρης απαλλαγή για
τους κτηνοτρόφους µας.

Θέλω να πω κάτι το οποίο είναι επίσης σηµαντικό. Είχα την ευ-
καιρία µε τον Υπουργό των Εσωτερικών Θοδωρή Λιβάνιο, ο
οποίος µαζί µε τον Βασίλη Σπανάκη και τον Κώστα Γκιουλέκα κά-
νουν εξαιρετική δουλειά, και θέλω να τους συγχαρώ, να συζη-
τήσω το θέµα της παγίας στους προέδρους των τοπικών
κοινοτήτων. Είναι κάτι που νοµίζω ότι µπορούµε να το δούµε αρ-
γότερα σε κάποιο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, διότι
θα διευκολυνθούν πολύ οι πρόεδροι των τοπικών κοινοτήτων.
Ποιο είναι το µείζον; Γιατί γι’ αυτό είµαστε εδώ και γι’ αυτό πη-
γαίνουµε και στα χωριά µας. Προέρχοµαι από τον Νοµό Λάρισας
που είναι ένας νόµος µε τριακόσια περίπου χωριά. Για να κρατή-
σουµε την ύπαιθρο ζωντανή, πρέπει να κρατήσουµε τα χωριά
µας ζωντανά. Πρέπει να δώσουµε κίνητρα εκεί όπου µένουν οι
πολίτες αυτοί, να είµαστε δίπλα τους.

Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, µε τη συνδυασµένη προσέγγιση

στην οικονοµική διαχείριση, την προστασία των δικαιωµάτων και
την ενίσχυση των τοπικών κοινωνιών το κάνει πράξη.

Σας καλώ, λοιπόν, όλους να το υπερψηφίσετε γιατί η τοπική
αυτοδιοίκηση είναι η καρδιά της δηµοκρατίας µας και µέσα από
τη σωστή λειτουργία της µπορούµε να εγγυηθούµε ένα καλύ-
τερο µέλλον για τους πολίτες µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Μετά θα ακολουθεί ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς κ. Χαρίτσης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο επι-

χειρούνται σηµειακές αλλαγές, οι περισσότερες αρνητικές, προ-
βληµατικές και ατελείς. Η προχειρότητα του υπό κρίση
νοµοσχεδίου είναι εµφανής. Πάντως δεν αντιµετωπίζονται τα δύο
βασικά προβλήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης, η οικονοµική
ασφυξία και η υποστελέχωσή της. Κυρίως όµως στις επιµέρους
ρυθµίσεις αποτυπώνεται η νεοφιλελεύθερη, αντιδραστική αντί-
ληψη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, του καθεστώτος
Μητσοτάκη.

Πολλές διατάξεις του νοµοσχεδίου είναι προβληµατικές. Ειδι-
κότερα: περιορίζεται η δυνατότητα των οφειλετών των δήµων να
προβαίνουν σε ευνοϊκή ρύθµιση των χρεών τους. Μάλιστα, η σχε-
τική ρύθµιση είναι λιγότερο ευνοϊκή για τους οφειλέτες, συγκρι-
τικά µε εκείνη η οποία είχε επιτευχθεί επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
το 2019.

Η Κυβέρνηση µειώνει τους πόρους για την τοπική αυτοδιοί-
κηση και συγχρόνως αρνείται να της δώσει ενίσχυση µέσω των
κεντρικών αυτοτελών πόρων που να ανταποκρίνεται στο ελάχι-
στο των πραγµατικών αναγκών της. Μέσω σειράς διατάξεων,
αποκλείονται οι εκπαιδευτικοί από την κινητικότητα και «φωτο-
γραφίζονται», τα προσόντα του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Δια-
φάνειας µε τον γνωστό τρόπο που αποτελούν «φωτογραφίες»
πολλοί διαγωνισµούς, τα προσόντα του διοικητή της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας. Επιπλέον, συντηρείται η αδιαφάνεια στις δια-
δικασίες που ακολουθούνται για την εκκαθάριση των εκλογικών
καταλόγων.

Η Κυβέρνηση δεν έχει σαφή άποψη, κατεύθυνση και συνακό-
λουθα σχεδιασµό για τις αρµοδιότητες της αποκεντρωµένης δι-
οίκησης, καθώς, µάλιστα, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, η
αποκέντρωση µιας αρµοδιότητας της κεντρικής διοίκησης συνι-
στά βήµα, µε τρόπο που σε περίπτωση απρόβλεπτων προβληµά-
των ή δυσλειτουργιών να µην υπάρχει θεσµική δυνατότητα
επανόδου.

Με το υπό κρίση νοµοσχέδιο, στις αποδυναµωµένες, αποκεν-
τρωµένες διοικήσεις, ανατίθεται µια νέα σηµαντική και ιδιαίτερα
απαιτητική αρµοδιότητα, αυτή που αφορά την κατασκευή και τη
συντήρηση των χερσαίων συνοριακών σταθµών. 

Η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, είναι αυτή που αρχικά απο-
δυνάµωσε τις αποκεντρωµένες διοικήσεις, αφαιρώντας τους τη
µείζονα αρµοδιότητα του τοµέα των δασών µαζί µε τα 3/5 του
προσωπικού τους. Στη συνέχεια, τις κοµµατικοποίησε, διορίζον-
τας επικεφαλής πολιτικά πρόσωπα και αφήνοντας πολλούς
υπαλλήλους να αποχωρούν είτε µέσω συνταξιοδότησης, είτε
µέσω κινητικότητας. 

Προκύπτει λοιπόν σοβαρότατος προβληµατισµός για το αν οι
αποκεντρωµένες διοικήσεις θα είναι διοικητικά έτοιµες να υλο-
ποιήσουν αποτελεσµατικά τα ανατιθέµενα καθήκοντα, να λαµβά-
νουν κρίσιµες αποφάσεις και να επικοινωνούν µε τους διεθνείς
και ευρωπαϊκούς οργανισµούς που εµπλέκονται στη λειτουργία
των συνοριακών σταθµών. 

Σχετικά µε τις ρυθµίσεις που αφορούν τους δηµοτικούς αστυ-
νοµικούς: Αποτελεί ζήτηµα το γεγονός ότι υπάρχει επιλεκτική εύ-
νοια προς συγκεκριµένες κατηγορίες για τη βαθµολογική
κατάταξή τους. Συγκεκριµένα, αναγνωρίζεται για τη βαθµολογική
κατάταξη του υπηρετούντος προσωπικού της Δηµοτικής Αστυ-
νοµίας η υπηρεσία-ως επιπλέον ο χρόνος που διανύθηκε από αυ-
τούς σε συγκεκριµένες θέσεις των δήµων και των καταστηµάτων
κράτησης µετά τη θέση τους σε διαθεσιµότητα.
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Μετά από µια δεκαετία, όταν επί υπουργίας Κυριάκου Μητσο-
τάκη είχε καταργηθεί η Δηµοτική Αστυνοµία, η νέα διάταξη αντί
να τακτοποιήσει τις υφιστάµενες εκκρεµότητες, δηµιουργεί και-
νούργιες, διαχωρίζοντας αδικαιολόγητα τους υπαλλήλους που
είχαν εξ ανάγκης βρεθεί σε άλλη υπηρεσία. Κατ’ εφαρµογή της
αρχής της ίσης µεταχείρισης, όλοι οι υπάλληλοι πρέπει να αντι-
µετωπίζονται µε τους ίδιους όρους και ότι αναγνωρίζεται στους
µεν να αναγνωρίζεται σε όλους αφού πρόκειται για όµοιες περι-
πτώσεις. 

Αναφορικά µε τη ρύθµιση οφειλών προς τους δήµους: Στο νο-
µοσχέδιο εµπεριέχεται η πρόβλεψη για τη ρύθµιση οφειλών, µια
ρύθµιση που, όπως είπα και προηγουµένως, είναι κατώτερη των
αναγκών και της κατάστασης που έχει δηµιουργηθεί λόγω των αλ-
λεπάλληλων κρίσεων, ενέργειας, πληθωρισµού, ακρίβειας. Επα-
ναλαµβάνω: το 2019 υπό καθεστώς µνηµονίων επί διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ είχε επιτευχθεί ρύθµιση εκατό δόσεων µε διαγραφή των
προσαυξήσεων. Έκτοτε, όσες ρυθµίσεις εισήχθησαν από τη ση-
µερινή Κυβέρνηση είναι προβληµατικές, είτε εντοπισµένες µόνον
στα χρέη από την πανδηµία, είτε πολύ περιορισµένου εύρους.
Είναι λίγες οι προβλεπόµενες δόσεις, όπως η παρούσα.

Συνεπώς η εισαγόµενη ρύθµιση δεν ανταποκρίνεται στις ανάγ-
κες των οφειλετών-πολιτών, αφού µάλιστα υφίσταται αδυναµία
να εισπραχθούν τα 3,6 δισεκατοµµύρια που οφείλονται στους
δήµους.

Από πλευράς µας, προτείνεται συγκεκριµένη προσθήκη για να
βελτιώσει τη συγκεκριµένη ρύθµιση, σηµαντικά και ουσιαστικά.
Εκτός των άλλων, προτείνεται να µειωθούν οι προσαυξήσεις και
τα πρόστιµα και αυτές οι µειώσεις να ενταχθούν στον διακανονι-
σµό µε τις ευνοϊκές ρυθµίσεις.

Σχετικά µε την πρόβλεψη για αύξηση των αποδόσεων των κεν-
τρικών αυτοτελών πόρων σε ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού. Είναι µια πρό-
βλεψη παραπλανητική και ψευδής, καθώς προβλέπεται ενίσχυση
του προϋπολογισµού, ύψους 108 εκατοµµυρίων, δήθεν για την
ενίσχυση δήµων και περιφερειών. Όµως, από αυτά, τα 90 εκα-
τοµµύρια προορίζονται για την εξόφληση εκκρεµών ληξιπρόθε-
σµων υποχρεώσεων δήµων προς τρίτους. 

Πραγµατική ενίσχυση µε τη µορφή αυξηµένων κεντρικών αυ-
τοτελών πόρων δίδεται στους µεν δήµους το «ιλιγγιώδες» ποσό
των 10 εκατοµµυρίων και στις περιφέρειες το ποσό των 8 εκα-
τοµµυρίων.

Είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, να καλυφθούν οι λειτουργικές
ανάγκες πανελλαδικά µε τέτοια ποσά; 

Επιπλέον, όσον αφορά την πρόβλεψη για τη σύσταση µονάδας
σύνταξης και εφαρµογής του Κώδικα Τοπικής Αυτοδιοίκησης
στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Εσωτερικών, πρέπει να
επισηµανθεί ότι είναι εντελώς λανθασµένη επιλογή καθώς, έρχε-
ται σε αντίθεση µε την έννοια της ορθολογικής οργάνωσης.
Υπάρχει η τακτική, η κανονική σχετική δοµή στον Οργανισµό του
Υπουργείου Εσωτερικών. Συστήνεται µια νέα, έκτακτη παρά τω
Υπουργώ, στην οποία αποσπώνται συγκεκριµένοι υπάλληλοι. Ευ-
νοιοκρατία; Όπως πάντα, αφού µάλιστα, οι συγκεκριµένοι επι-
βραβεύονται µε αξιώµατα και αµοιβές.

Έργο τους, το ίδιο έργο που ασκείται συνεχώς από την τακτική
δοµή, αλλά µε έµφαση στη σύνταξη του νέου κώδικα και στη συ-
νέχεια την παρακολούθηση της εφαρµογής του. Η σύγχυση που
θα ανακύψει είναι ολοφάνερη και για τις δύο δοµές. Θα συγ-
κρούονται ποιος θα πράττει τι και ποιος θα έχει την ευθύνη σε
περίπτωση σφαλµάτων. Επιπλέον, παραβιάζονται οι αρχές της
ισότητας και της αναλογικότητας. 

Τέλος, η διάταξη που αλλάζει τα προσόντα των υποψηφίων για
τη θέση του διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας είναι «φω-
τογραφική». Θα µου πείτε, «παλιά µου τέχνη κόσκινο» για την Κυ-
βέρνηση. Πρόκειται για τη γνωστή εξαιρετικά αποκαλυπτική
πρακτική µε «φωτογραφική» διάταξη, όπως έγινε και µε την αρ-
χική επιλογή του διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. 

Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας έχει µείνει χωρίς διοικητή εδώ και
δύο χρόνια και προσπαθείτε σήµερα «να µαζέψετε τα ασυµµά-
ζευτα». Είναι ενδεικτικό της σηµασίας και του σεβασµού που
έχετε προς το κράτος δικαίου όταν αφήνετε σ’ αυτή την κατά-
σταση µια κορυφαία κρατική αρχή ελέγχου και καταπολέµησης
της διαφθοράς τη δηµόσια διοίκηση. Την αφήσατε να λειτουργεί

εδώ και είκοσι επτά µήνες µε αναπληρώσεις. Το γεγονός αυτό
δεν µπορεί παρά να δηµιουργεί σοβαρούς προβληµατισµούς
όσον αφορά τη νοµιµότητα και τη σκοπιµότητα της εν λόγω κα-
θυστέρησης. 

Εν πάση περιπτώσει, τελειώνοντας, αυτό που ελέχθη προ-
ηγουµένως από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας ότι πιστεύετε
στην ισχυρή και αυθεντική τοπική αυτοδιοίκηση έρχεται σε αντί-
θεση µε τα πεπραγµένα σας όλα αυτά τα χρόνια. Και βέβαια αυτό
γίνεται, διότι δεν πιστεύετε στην αποκέντρωση, γι’ αυτό και έχετε
εγκαταλείψει την ελληνική περιφέρεια. Αυτό προκύπτει και από
έγκυρες έρευνες και από τους περιορισµένους πόρους που δια-
τίθενται στην ελληνική περιφέρεια και από τα προγράµµατα που
είναι «κοµµένα και ραµµένα» στο «κέντρο» και στους «µεγάλους
και ισχυρούς». 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο Πρόεδρος του

Δηµοκρατικού Πατριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ, κ. Δηµήτριος Να-
τσιός ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία - Ελένη Αποστολάκη από το ΠΑΣΟΚ,

αφού ευχαριστήσουµε και τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Αριστεράς, τον κ. Χαρίτση που έδωσε προτε-
ραιότητα στη συνάδελφο.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-
στώ, κύριε Χαρίτση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο µε συγ-
κεκριµένες διατάξεις του έρχεται να επικυρώσει τον απόλυτο ευ-
φηµισµό σε ό,τι αφορά το περιβόητο επιτελικό κράτος, ένα
κράτος παρατάσεων, ένα κράτος διευθετήσεων και εξυπηρετή-
σεων, ένα κράτος ηµετέρων, ένα κράτος πελατειακό, ένα κράτος
που δεν υπηρετεί τη διαφάνεια, αλλά τεχνηέντως εισάγει περιο-
ρισµούς οι οποίοι επιτρέπουν την κρατική αυθαιρεσία απέναντι
στον πολίτη, αποδυναµώνοντας µε ουσιαστικό και τυπικό τρόπο
ατοµικά δικαιώµατα.

Αυτό είναι το επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη. Αυτός είναι
ο αµετανόητος τρόπος διακυβέρνησης της συντηρητικής παρά-
ταξης, τον οποίο ο Πρωθυπουργός µε λαθραίο τρόπο βαφτίζει
πολυδύναµο εκσυγχρονισµό, ενώ πρόκειται για έναν κλασικό πα-
λαιοκοµµατισµό συνδεδεµένο µε την υστέρηση της χώρας, µε το
κοµµατικό κράτος και την έλλειψη διαφάνειας και λογοδοσίας.

Όλα τα παραπάνω τεκµηριώνονται µέσα από τις διατάξεις του
νοµοσχεδίου, στις οποίες θα αναφερθώ µε τρόπο που δυστυχώς
για την Κυβέρνηση δεν επιδέχεται διαψεύσεων. Κύριε Υπουργέ,
πριν από έναν χρόνο στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή Δηµόσιας
Διοίκησης είχατε πει ότι δεν είστε υπέρ των παρατάσεων. Είναι
προφανές ότι δεν το εννοούσατε, γιατί προ δύο µηνών µε το
άρθρο 44 του ν.5130, λίγες µέρες πριν κλείσει η Βουλή, δώσατε
εσείς, η Κυβέρνησή σας, για τρίτη φορά παράταση για τη συµ-
µόρφωση των καταφυγίων ζώων συντροφιάς µε τις προδιαγρα-
φές του ν.4830, που εσείς είχατε ψηφίσει στο ’21, παράταση
µέχρι την 31-12-27, δηλαδή έξι ολόκληρα χρόνια από την ψήφιση
του νοµοσχεδίου της Κυβέρνησης σας.

Με τις νέες διατάξεις που εισηγείστε σήµερα, εισηγείστε νέα
παράταση, αυτή τη φορά στον χρόνο εκκίνησης της υποχρέωσης
για στείρωση ή αποστολή δείγµατος γενετικού υλικού δεσποζό-
µενου ζώου συντροφιάς και της επιβολής των σχετικών προστί-
µων µέχρι την 1η Ιουλίου του ’25, τέσσερα χρόνια µετά τη ψήφιση
του νόµου σας. 

Οι συνεχείς τροποποιήσεις του ν.4830, η θέσπιση νέων παρα-
τάσεων συνιστούν ένα αµάχητο τεκµήριο προχειρότητας, ανευ-
θυνότητας, αποτυχίας και πάντως όχι επιτελικού κράτους. Και
ως φιλόζωη πολίτης, αλλά κυρίως ως Βουλευτής που θεωρώ την
καλή νοµοθέτηση προϋπόθεση εκσυγχρονισµού, διαφάνειας και
δείκτη για την λειτουργία του κράτους δικαίου και της ποιότητας
της δηµοκρατίας µας οφείλω να καταγγείλω αυτήν σας την λει-
τουργία. 
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Αξίζει να επισηµανθεί ότι δαπανήσατε 2 εκατοµµύρια ευρώ για
τη δηµιουργία µητρώου DNA. Τρία χρόνια µετά την ψήφιση του
ν.4830/2021 δεν έχετε παρουσιάσει κανένα επιστηµονικό δεδο-
µένο για το σε ποιες χώρες εφαρµόζεται η συλλογή δείγµατος
γενετικού υλικού για την ταυτοποίηση των γεννητόρων εγκατα-
λελειµµένων ζώων και ποια είναι η επιστηµονικά τεκµηριωµένη
µέθοδος για την ταυτοποίηση των γεννητόρων εγκαταλελειµµέ-
νων ζώων.

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, έχουµε να κάνουµε µε δηµόσιο χρήµα
και απαιτείται και διαφάνεια, αλλά και λογοδοσία, οι οποίες απου-
σιάζουν παντελώς από τη λειτουργία σας και από τις αποφάσεις
σας. 

Και µια και µιλάµε για δηµόσιο χρήµα, η δηµιουργία του Μη-
τρώου Ζώων στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
το οποίο διασφάλιζε την ιχνηλασιµότητα, ιδιαίτερα σηµαντική πα-
ράµετρος για την προστασία των ζώων και κατέτασσε τη χώρα
µας σε εκείνες τις δώδεκα µόλις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που έχουν κεντρική βάση δεδοµένων για τα ζώα συντροφιάς,
έγινε µε το ν.4039/2012. Υπήρξε προϊόν µακράς διαβούλευσης
και ανοιχτού διαλόγου µε την κοινωνία των πολιτών και τους αρ-
µόδιους φορείς. 

Και ως αρµόδια Υφυπουργός τότε, έχω τη χαρά σήµερα, δώ-
δεκα χρόνια µετά, να εισπράττω την αναγνώριση και την απο-
δοχή της φιλοζωικής κοινότητας γι’ αυτόν τον νόµο και την
ίδρυση του µητρώου. Όµως, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας αποφάσισε να σπαταλήσει -και χρησιµοποιώ το ρήµα αυτό-
3,1 εκατοµµύρια ευρώ για τη δηµιουργία από το µηδέν Μητρώου
Ζώων, ενώ υπήρχε µητρώο, το οποίο ήταν λειτουργικό και να το
εντάξει, µάλιστα, στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας Ελλάδα 2.0.

Δεν υπάρχουν λεφτά για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Δεν υπάρ-
χουν λεφτά για µισθούς αξιοπρέπειας σε γιατρούς και νοσηλευ-
τές. Δεν υπάρχουν λεφτά για την ένταξη των νοσηλευτών στα
βαρέα και ανθυγιεινά για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Υπάρχουν,
όµως, λεφτά γι’ αυτού του είδους τις σπατάλες. Αλλά το επιτε-
λικό κράτος της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη δεν περιορίζεται,
δυστυχώς, στις διατάξεις για τα ζώα συντροφιάς.

Πριν από πέντε χρόνια ήταν ο πρώτος νόµος της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, εκείνος µε τον οποίο έδειξε τις καθεστωτικές της
προθέσεις, η αλλαγή µε προκλητικό τρόπο των προϋποθέσεων
και των τυπικών προσόντων του νόµου για τον επικεφαλής της
ΕΥΠ, µε σκοπό να τοποθετηθεί ο µειωµένων προσόντων εξ απορ-
ρήτων του Πρωθυπουργού στη θέση του επικεφαλής της ΕΥΠ.
Ήταν ο κ. Κοντολέων, ο εκλεκτός, ο άνθρωπος εµπιστοσύνης,
που επέλεξε ο Μητσοτάκης για να ελέγξει την ΕΥΠ και να ενορ-
χηστρώσει το σκάνδαλο των υποκλοπών.

Και έρχεται σήµερα µε την τροποποίηση του άρθρου 51 να
κάνει το ίδιο, γιατί η διάταξη είναι φωτογραφική, γιατί υπάρχουν
αξιωµατούχοι που έχουν επιδώσει διαπιστευτήρια και έχουν
υπάρξει εξαιρετικά πρόθυµοι και χρήσιµοι για την Κυβέρνηση,
τόσο στην εξεταστική για τις υποκλοπές, όσο και µε προκλητικό
τρόπο στην εξεταστική των Τεµπών. Και το πτυχίο ψυχολογίας
έρχεται να αναγορευτεί στην οδό εκείνη, που θα οδηγήσει στο
διορισµό των εκλεκτών σας.

Η εργαλειοθήκη των ανεξάρτητων αρχών, η διαρκής δυσανε-
ξία στα θεσµικά αντίβαρα, η διαρκής επιδίωξη ελέγχου δεν πα-
ραπέµπουν σε ευρωπαϊκές χώρες, παρά µόνο σε κάποιες που
εµείς τουλάχιστον ως ΠΑΣΟΚ δεν θέλουµε να µοιάσουµε.

Τέλος, έρχοµαι στο άρθρο 59, µε το οποίο η Κυβέρνηση, τρο-
ποποιώντας το άρθρο 5 του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας,
υποτίθεται ότι ενσωµατώνει την εφαρµογή της Σύµβασης του
Τρόµσο. Και λέω «υποτίθεται», γιατί σκοπίµως περιορίζετε το δι-
καίωµα χωρίς να ακολουθείτε τα οριζόµενα στο άρθρο 3 της
σύµβασης σχετικά µε τους περιορισµούς. Δεν υπάρχει καµία
αναφορά στην αρχή της αναλογικότητας. Δεν διασφαλίζετε το
γεγονός ότι κατά την άσκηση του δικαιώµατος για τον πολίτη δεν
υπάρχει υποχρέωση του κράτους να απαντά ακόµα και στις ανώ-
νυµες αιτήσεις. Δεν διασφαλίζετε τη δωρεάν πρόσβαση στον πο-
λίτη. Άρα έχουµε ένα πλαίσιο που, υπό το µανδύα της
συµµόρφωσης και της ενσωµάτωσης, έρχεται να εισάγει περιο-
ρισµούς και να διατηρήσει την προστασία σε µια διοίκηση η

οποία είναι ανέλεγκτη, αδιαφανής και εχθρική προς τον πολίτη. 
Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα παρα-

πάνω αθροίζονται ως ψηφίδες στη συστηµατική επί µια πενταετία
οικοδόµηση ενός καθεστωτικού συστήµατος εξουσίας. Ένα κα-
θεστωτικό, πελατειακό, φαύλο κοµµατικό κράτος µακριά από τις
σύγχρονες ανάγκες των πολιτών, δοµηµένο εκτός διαφάνειας
και λογοδοσίας, τροφοδοτώντας όχι µόνο την ταλαιπωρία του
πολίτη, αλλά πρωτίστως την κρατική αυθαιρεσία και την ανέλεγ-
κτη διακυβέρνηση. Η χώρα και οι πολίτες χρειάζονται µια εναλ-
λακτική πρόταση εξουσίας και η παράταξή µας, που έχει την
ιστορική ευθύνη να αποτελέσει την προοδευτική διέξοδο για τον
τόπο, δεν µπορεί παρά να καταψηφίσει ηχηρά το νοµοσχέδιο
αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Νίκος
Παππάς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν περιµέναµε τον κ. Μητσο-
τάκη σήµερα στη Βουλή να µας µιλήσει για ένα νοµοσχέδιο που
δεν απαντά στα µηνύµατα κινδύνου που εκπέµπουν οι Οργανι-
σµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης για τα οικονοµικά τους προβλήµατα.
Δεν περιµέναµε να έρθει να δώσει απαντήσεις για τις δυσκολίες
που έχουν οι δήµοι ακόµα και να συντάξουν προϋπολογισµό.
Διότι εκεί που ζητούσαν δυο δόσεις των ΚΑΠ, θα φτάσουν σε αυ-
τούς περίπου 10 εκατοµµύρια ευρώ και κάνετε µία ρύθµιση, η
οποία ούτε το χρέος τους θα µειώσει, ούτε βέβαια θα τους φέρει
έσοδα. Κοντά σε όλα αυτά τους στερείτε και έσοδα από τον πε-
ριορισµό του τέλους παρεπιδηµούντων. 

Όµως, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θέλουµε να χαιρε-
τίσουµε την «άρτια» -εντός πάρα πολλών εισαγωγικών- παρουσία
του κ. Μητσοτάκη για µία ολόκληρη συνεδρίαση στη Βουλή και
αναφέροµαι στη χθεσινή που αφορούσε αποκλειστικά και µόνο
τον Αγιασµό για τη νέα Κοινοβουλευτική Σύνοδο. Μόνο σε αυτή
τη συνεδρίαση ήρθε ο κ. Μητσοτάκης και εκπλήρωσε τα κοινο-
βουλευτικά του καθήκοντα, διότι κατά τα άλλα έρχεται στη
Βουλή, ανεβαίνει στο Βήµα, εκφωνεί έναν λόγο βαρετό και προ-
βλέψιµο και αναχωρεί προτού ακούσει τις ερωτήσεις, την κριτική,
τις αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης. Κάποια στιγµή, όµως, πρέπει
και αυτή η προκλητική στάση να σταµατήσει. 

Εµείς σας έχουµε θέσει σειρά από ζητήµατα, κύριε Λιβάνιε,
αναµένουµε αν έχετε κάποια πληροφόρηση, να µας πείτε. Κατα-
θέσαµε σήµερα επίκαιρη επερώτηση για την ακρίβεια. Έχουµε
καταθέσει τροπολογία για την προστασία των δανειοληπτών. Ζη-
τήσαµε να συνεδριάσουν εκτάκτως σε ειδικές συνεδριάσεις η
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου για τα µείζονα ζητήµατα του
αγροτικού κόσµου. 

Ζητήσαµε να συνεδριάσει σε έκτακτη ειδική συνεδρίαση η Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων για τα ζητήµατα τιµολόγησης
των τραπεζών. Ο αρµόδιος Υπουργός είχε απειλήσει πριν λίγο
καιρό τις τράπεζες ότι θα νοµοθετούσα για τις υπέρογκες χρεώ-
σεις στις προµήθειες για τις συναλλαγές. Έχουµε κάποιο νέο
από αυτό το µέτωπο; Προφανώς και απολύτως όχι. 

Διαβάσαµε µε ενδιαφέρον το εβδοµαδιαίο σηµείωµα του κ.
Μητσοτάκη, το οποίο απ’ ό,τι φαίνεται υποκαθιστά τις υποχρεώ-
σεις του για κοινοβουλευτική παρουσία. Θα µαθαίνουµε τα νέα
του κ. Μητσοτάκη από τη γνωστή πλατφόρµα του Facebook,
όπου θα µας λέει κάθε εβδοµάδα τι έκανε, τι έπραξε και ενδεχο-
µένως τι σκοπεύει να πράξει την επόµενη. 

Κοµπορρηµονεί και περηφανεύεται για τα έσοδα -λέει- των
ιδιωτικοποιήσεων, µε κορυφαίο το ζήτηµα της Αττικής Οδού. Πή-
ραµε -λέει- 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ και ότι αυτά τα χρήµατα
µάλιστα θα ρίξει την αποµείωση του χρέους. 

Θυµήθηκα, κύριε Υπουργέ, τη σφοδρή κριτική που είχαµε υπο-
στεί το 2015 όταν είχαµε παραλάβει από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας τους όρους τους του ΤΑΙΠΕΔ, που λέγανε ότι
οι ιδιωτικοποιήστε δηµόσια περιουσία για να ξεχρεώσετε και κα-
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ταφέραµε µέσα από τη διαπραγµάτευση αυτό τον δύσκολο, τον
επαχθή όρο να τον µετατρέψουµε σε µία αναλογία 50 - 50, δη-
λαδή µόνο το 50% από την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας
µέσω του Υπερταµείου να πηγαίνει στην αποπληρωµή του χρέ-
ους. 

Και βεβαίως αυτή τη σύµβαση την υπογράφετε χωρίς να υπάρ-
χει κανένας εξωτερικός καταναγκασµός. Την υπογράφετε αυτο-
βούλως και παραιτείστε από 30 δισεκατοµµύρια έσοδα σε βάθος
εικοσιπενταετίας. Αυτός ο δρόµος, κατά τη γνώµη µας, έπρεπε
να είναι δηµόσιος και βεβαίως τα έσοδα που θα προκύψουν από
εκεί να βελτιώσουν τις υπάρχουσες υποδοµές. 

Ο κ. Μητσοτάκης συνεχίζει τον πανηγυρισµό για τις ιδιωτικο-
ποιήσεις στα λιµάνια. Τι να θυµηθούµε; Το λιµάνι του Ηρακλείου
που πουλήθηκε όσο µισό καράβι; Να θυµηθούµε το 30% της συµ-
µετοχής στο αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος» που πωλήθηκε
για τίµηµα ίσο µε τα κέρδη της πενταετίας; Τι να θυµηθούµε τις
τράπεζες που το µπες-βγες του δηµοσίου κόστισε στον Έλληνα
φορολογούµενο 40 δισεκατοµµύρια ευρώ; Πουλήθηκε προχθές
ακόµα ένα µεγάλο µερίδιο της Εθνικής Τράπεζας. Γι’ αυτές τις
ιδιωτικοποιήσεις είστε περήφανοι; Ή µήπως εξακολουθείτε να
είστε περήφανοι για την πρόθεσή σας να ιδιωτικοποιήσετε την
υποδοµή του σιδηροδρόµου; 

Και θέλω να υπενθυµίσω για ακόµα µία φορά ότι λίγες µέρες
πριν το έγκληµα των Τεµπών ο κ. Καραµανλής -ο πολύς κ. Καρα-
µανλής, που µας έλεγε ότι «δεν πέφτουν τα κάστρα»- είχε δια-
φηµίσει 3 ΣΔΙΤ για την ιδιωτικοποίηση της υποδοµής του
σιδηροδρόµου στη βόρεια Ελλάδα, στην κεντρική Ελλάδα και
στη νότια Ελλάδα. Στη µεθοδευµένη εγκατάλειψη, την οποία
εσείς επιλέξατε για τον σιδηρόδροµο, µε τα γνωστά αποτελέ-
σµατα, έρχεται να απαντήσει η εναλλακτική προοδευτική στρα-
τηγική της στήριξης των υποδοµών, της στήριξης των µέσων
µεταφοράς. Μια στρατηγική την οποία περιγράψαµε µε άρτιο
τρόπο και συµφωνηµένο µε τους εταίρους µας στον Εθνικό Στρα-
τηγικό Σχεδιασµό για τις µεταφορές και τις υποδοµές που υπο-
βάλαµε στις υπηρεσίες της ΕΕ ήδη από το 2018 και τον οποίο
βεβαίως εσείς πετάξτε στον κάλαθο των αχρήστων. 

Πανηγυρίζει, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης ότι έφερε στα δηµόσια
ταµεία παραπάνω από 7 δισεκατοµµύρια από τις ιδιωτικοποι-
ήσεις, ακριβώς για να έχει την ευχέρεια να δώσει 15 δισεκατοµ-
µύρια απευθείας αναθέσεις. Διότι αυτό είναι το δίδυµο των
επιλογών το οποίο σας χαρακτηρίζει: ιδιωτικοποιήσεις από τη
µία, απευθείας αναθέσεις από την άλλη για τις σπατάλες. 

Ακούσαµε και για πολλαπλασιαστικά οφέλη για την οικονοµία.
Αλήθεια; Πού; Υπάρχει καµία δέσµευση των αναδόχων για επεν-
δύσεις στα λιµάνια; Καµία. Υπάρχει καµία δέσµευση των τραπε-
ζών για στήριξη των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων; Καµµία.
Υπάρχει στις άλλες ιδιωτικοποιήσεις που επιλέξατε, δέσµευση
για αύξηση της απασχόλησης, για βελτιωµένες συνθήκες εργα-
σίας για τους εργαζόµενους; Πουθενά και καµµία. Έχετε δροµο-
λογήσει τη µεγαλύτερη αναδιανοµή ακίνητης περιουσίας που
έγινε ποτέ στην Ελλάδα. 

Και να µη σας προκαλεί έκπληξη ότι οι επενδύσεις γενικώς, οι
οποίες γίνονται, χαρακτηρίζονται κατά µέγιστο βαθµό από αγο-
ρές ακινήτων και µεταφορά ιδιοκτησίας ακινήτων σε τίτλους, στα
λεγόµενα funds. 

Και ξέρετε, επειδή απ’ ό,τι καταλαβαίνω θα δούµε κι άλλα τέ-
τοια επεισόδια φωνασκούντων Βουλευτών της Πλειοψηφίας, θα
ήθελα να υπενθυµίσω και σε εσάς και σε αυτούς, ότι η δική σας
πολιτική εφαρµόζεται και µε τη δική τους ανοχή, στήριξη και
ενεργή θετική ψήφο. Συνεπώς αυτό το θέατρο του παραλόγου
κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει. Εάν οι φωνασκούντες συν-
τηρητικοί έχουν πάρει απόφαση να διαχωρίσουν τη θέση τους
από την κυβερνητική πολιτική, δεν έχουνε παρά να προστρέξουν
να υπερψηφίσουν µαζί µας, για παράδειγµα, την τροπολογία
προστασίας των ευάλωτων δανειοληπτών ή να δηλώσουν ότι
παύουν πλέον να στηρίζουν µε την ανοχή τους και τη θετική τους
ψήφο αυτή την Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χώρα µας έχει περάσει φουρ-
τούνες µεγάλες την τελευταία δεκαπενταετία. Και αυτή η περίο-
δος θα µπορούσε µακροσκοπικά, αν τη δει κανείς, να χωριστεί
σε τρεις ξεχωριστές φάσεις. Η πρώτη φάση είναι η φάση της

χρεοκοπίας, της τυπικής χρεοκοπίας και της κατάρρευσης η
οποία διήρκησε µέχρι το 2014. Ξεκίνησε το 2010 µε την τυπική
χρεοκοπία και ολοκληρώθηκε το 2014. Το 2015 µέχρι το 2019
έχουµε σταθεροποίηση και ανάταξη. Από το 2010 µέχρι το 2014
χάθηκαν ένα εκατοµµύριο θέσεις εργασίας. Το 2015 - 2019 ξα-
νακερδήθηκαν τετρακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας. Απέκτη-
σαν οι συµπολίτες µας, ακόµα και οι ανασφάλιστοι, πρόσβαση
στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, ρυθµίστηκε το χρέος και
βγήκε η Ελλάδα από τα µνηµόνια. 

Και βεβαίως ερχόµαστε τώρα στην τρίτη φάση, που για κακή
µας τύχη ως λαός βρίσκει τη Νέα Δηµοκρατία στην διακυβέρ-
νηση, η οποία χαρακτηρίζεται από την αναιµική µεγέθυνση για
λίγους. Και θα είµαστε εδώ για να υπογραµµίζουµε πάντα ότι τα
µεγέθη της οικονοµικής, εντός εισαγωγικών, «ανάπτυξης» -δεν
πρόκειται για ανάπτυξη, πρόκειται για µεγέθυνση του ΑΕΠ- αφο-
ρούν λίγους.

Πώς αποδεικνύεται αυτό; Ένας δείκτης και µόνο αρκεί για να
πειστεί κανείς, που είναι η κατάρρευση της αγοραστικής δύνα-
µης των Ελλήνων πολιτών. Είµαστε τελευταίοι στην ΕΕ. Άρα µε-
γεθύνεται ένα προϊόν και αυτή η µεγέθυνση αφορά ολοένα και
πιο λίγους. Διότι αν δεν ήταν έτσι, δεν θα ήταν η χώρα µας τε-
λευταία στην αγοραστική δύναµη των πολιτών. Αυτό είναι το
νήµα των εξελίξεων.

Και θα ήθελα να επαναλάβω για ακόµα µια φορά εµφατικά ότι
αυτός ο κορµός των γεγονότων που χαρακτηρίζουν την πρό-
σφατη οικονοµική και πολιτική ιστορία, θα είναι τα γεγονότα τα
οποία εµείς µονίµως θα υπενθυµίζουµε. Διότι η δική σας παρά-
ταξη έχει µπει µπροστά σε µία πάρα πολύ οργανωµένη επιχεί-
ρηση ιστορικού αναθεωρητισµού, η οποία διευκολύνει τον κ.
Μητσοτάκη για να ενσωµατώσει τις φωνές οι οποίες έχουν θη-
τεία µακρόχρονη στην ακροδεξιά και σε αντάλλαγµα σβήνει τις
αµαρτίες της ακροδεξιάς για την ταλαιπωρία που έχει υποστεί η
δηµοκρατία µας όλες τις περασµένες δεκαετίες και η ακροδεξιά
έρχεται µε τα ιδεολογικά και πολιτικά της εφόδια εντός της Νέας
Δηµοκρατίας για να µπορεί ευκόλως να συκοφαντεί συνδικάτα,
την Αριστερά την Κοινωνία των Πολιτών και οποιονδήποτε βε-
βαίως αντιστέκεται στις αλλαγές τις οποίες θέλετε να επιφέρετε. 

Ταυτόχρονα δε, προσπαθείτε να αλλάξετε και τη σύγχρονη πο-
λιτική και οικονοµική ιστορία και να πείσετε τον ελληνικό λαό ότι
δεν υπήρχε κρίση, δεν υπήρχε η βύθιση η οποία επήλθε µέχρι το
2014, αλλά υπήρχε µόνο το πρώτο εξάµηνο του 2015. Είναι µία
προσπάθεια η οποία θα αποτύχει και εµείς είµαστε εδώ για να
βεβαιώσουµε ότι πραγµατικά δεν υπάρχει περίπτωση αυτό να
επιτραπεί. 

Έρχοµαι στο µεσοπρόθεσµο. Τρία είναι τα χαρακτηριστικά:
Πρώτον, όπως είπα και πριν, αναιµική µεγέθυνση της οικονοµίας,
µια ανάπτυξη που αφορά λίγους, διότι η µεγάλη πλειοψηφία κα-
τατάσσεται στην τελευταία θέση στην ΕΕ µε όρους αγοραστικής
δύναµης. Δεύτερο χαρακτηριστικό, η πρόβλεψη για την αύξηση
της απασχόλησης που είναι επίσης αναιµική και µε το 50% των
θέσεων εργασίας να είναι θέσεις εργασίας µερικής απασχόλη-
σης. 

Υπάρχει και κάτι άλλο. Στην Γλαύκη κοντά στη Λάρισα χτες ένα
είκοσι πεντάχρονο κορίτσι έχασε τη ζωή του σε ένα εκκοκκιστήριο.
Ήταν ο έκτος θάνατος, εργατικό ατύχηµα, εργατικό δυστύχηµα,
µέσα σε εβδοµήντα δύο ώρες. Θεωρείτε ότι είναι τυχαίο; Είναι ένα
φυσικό φαινόµενο; Δεν σχετίζεται µε το ότι έχουν ξεχειλώσει τα
πάντα σε σχέση µε την προστασία της εργασίας, µε τις υπερω-
ρίες, µε την εξαύλωση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας;
Έχετε κάτι να πείτε γι’ αυτό, για το γεγονός ότι αυξήθηκαν οι θά-
νατοι κατά 70% από το 2022 στο 2023; Επαναλαµβάνω, υπάρχουν
έξι νεκροί εργαζόµενοι από το Σάββατο ως τη Δευτέρα! 

Μήπως να περιµένουµε καµµιά ανάρτηση του κ. Μητσοτάκη
γι’ αυτό, κύριε Λιβάνιε; Μήπως θα τον απασχολήσει κάτι τέτοιο;
Φοβάµαι ότι δεν είστε σε θέση να απαντήσετε εσείς, διότι δεν
γνωρίζετε εάν έχει την ευθιξία, την ευαισθησία και τη στοιχειώδη
λογική να απαντήσει σε ένα τόσο µείζον ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία)

Θα χρειαστώ τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
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Η τρίτη παρατήρηση για το µεσοπρόθεσµο αφορά τις επενδύ-
σεις. Έχετε δύο συνεχόµενα έτη πέσει έξω σε σχέση µε το ρυθµό
αύξησης των επενδύσεων. Και το προηγούµενο έτος και αυτό
µας λέγατε ότι η αύξηση των επενδύσεων θα είναι 15%. Προσ-
γειώθηκε στο 4% για την περασµένη χρονιά και οι προβλέψεις
σας για τη φετινή είναι ότι θα πάει γύρω στο 6,7%. Και πέραν
όλων των άλλων, έχουµε και άλλη µια πρωτιά αν δει κανείς την
κατάταξη από την ανάποδη. Είµαστε τελευταίοι στο ποσοστό των
επενδύσεων ως προς το ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Επανα-
λαµβάνω, η χώρα µας είναι τελευταία στο ποσοστό επενδύσεων
ως προς το ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και εδώ θέλω να θυµίσω ότι όλο το προηγούµενο διάστηµα
από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ είχατε πάρα πολύ έντονη κριτική, διότι
η Κυβέρνησή σας δεν συµµετείχε ενεργά στη συζήτηση για τις
αλλαγές στο Σύµφωνο Σταθερότητας. Και αφού σας πιέζαµε
ξανά και ξανά, έφτασε σε µια τηλεόραση, όχι στην Βουλή για να
υπάρχει αντίκρουση -εκεί που είναι προστατευµένα τα περιβάλ-
λοντα- ο κ. Χατζηδάκης να πει πως ό,τι και να γίνει στη συζήτηση
αυτή, όπως και να εξελιχθεί, η Ελλάδα θα µείνει πιστή στην τή-
ρηση των δηµοσιονοµικών στόχων, των υψηλών πλεονασµάτων.

Να σας ενηµερώσω λοιπόν ότι είκοσι µία χώρες στην Ευρω-
παϊκή Ένωση έχουν αναζητήσει δηµοσιονοµικό χώρο και µεταξύ
αυτών και «φειδωλές» -εντός εισαγωγικών- χώρες, αλλά όχι η Ελ-
λάδα. Η Ελλάδα είναι εκεί, είναι προσανατολισµένη µε θρησκευ-
τικούς όρους σε µία πολιτική η οποία παράγει υπερκέρδη και
υπερπλεονάσµατα. Δεκαπέντε δισεκατοµµύρια ήταν ο συγκεκρι-
µένος αριθµός, το συγκεκριµένο µέγεθος για τα έτη 2023 και
2025. 

Όσον αφορά το προσχέδιο προϋπολογισµού, θα ακούσουµε
πολλές ιστορίες αναπτυξιακής φαντασίας µέχρι να κλείσει το
έτος. Είναι απολύτως σίγουρο. Υπενθυµίζουµε την περίοδο ότι
2019 - 2023 παρ’ όλο που είχατε τη δυνατότητα να έχετε πολύ
µεγάλες δαπάνες και τη δυνατότητα από ένα σηµείο και µετά και
του Ταµείου Ανάκαµψης, η χώρα µας είχε αναιµική µεγέθυνση
της τάξης κατά µέσο όρο 1,4% του ΑΕΠ. Είναι από τη µέση και
κάτω στην κατάταξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν υπάρχει κα-
νένα λοιπόν αναπτυξιακό θαύµα. Υπάρχουν χαµένες ευκαιρίες
για τους πολλούς και χρυσές ευκαιρίες για τους πολύ λίγους. 

Προβλέπεται 6 δισεκατοµµύρια ευρώ πρωτογενές πλεόνασµα,
2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ αύξηση φόρων, 1,5 δισεκατοµµύριο θα
έρθει από την αύξηση του ΦΠΑ. Έχετε πραγµατικά συνδράµει
στο να συντελεστεί ένα θαύµα ως προς τις εισπράξεις του ΦΠΑ,
συγχαρητήρια! Είναι 9 δισ. περισσότερα από το 2021. Ποιος τα
πληρώνει αυτά, οι έχοντες και κατέχοντες, οι µερισµατούχοι που
φορολογούνται µόνο µε 5% για τα εισοδήµατά τους; Όχι. Η µε-
γάλη πλειοψηφία των καταναλωτών, οι οποίοι καταναλώνουν το
σύνολο του εισοδήµατός τους, πληρώνουν τους έµµεσους φό-
ρους τους οποίους αρνείστε συστηµατικά να µειώσετε. Και βε-
βαίως, προβλέπεται και µία αύξηση κατά 1 δισ. στον φόρο
εισοδήµατος, η µερίδα του λέοντος, η οποία προέρχεται -από τι
άλλο;- από το χαράτσι στους µικροµεσαίους, που αποδεικνύεται
ότι δεν το φέρατε για λόγους δηµοσιονοµικούς. 

Κοροϊδεύετε βέβαια και τους ανθρώπους, διότι τους φορτώ-
νετε 700 εκατοµµύρια και τους λέτε ότι θα σας απαλλάξω από
100 εκατοµµύρια, διότι καταργώ το τέλος επιτηδεύµατος. Ξέ-
ρετε, αυτά είναι λίγο προκλητικά. Μπορεί εδώ να τα λέµε στη
Βουλή, αλλά ο κόσµος που µας ακούει έξω, αισθάνεται ότι τον
κοροϊδεύετε στα µούτρα του. Θεωρείτε ότι δεν έχει πάρει τα εκ-
καθαριστικά της εφορίας, ότι τα ξέχασε, ότι µπορεί να ανταπο-
κριθεί στις υποχρεώσεις που γεννά αυτή η άδικη νοµοθέτηση εκ
µέρους σας; Δεν ισχύει λοιπόν κάτι τέτοιο και αυτό νοµίζω θα
έπρεπε να το έχετε καταλάβει. 

Δεν είστε βεβαίως η παράταξη που µειώνει τους φόρους. Οι
φόροι έχουν αυξηθεί κατά 20 δισεκατοµµύρια ευρώ από το 2021.
Ούτε εµείς είµαστε µια παράταξη η οποία πιστεύει ότι διαρκώς,
µονίµως και άνευ όρων οι φόροι πρέπει να µειώνονται. Πι-
στεύουµε όµως ότι δεν µπορεί να πληρώνουν µόνο οι µη προνο-
µιούχοι, οι µη έχοντες και κατέχοντες, τους φόρους αυτούς.
Σταµατήστε να υπερηφανεύεστε ότι, τάχα µου, έχετε µειώσει φό-
ρους. Κανέναν φόρο δεν έχετε µειώσει. Τα φορολογικά έσοδα
ως ποσοστό του ΑΕΠ έχουν καταγράψει ρεκόρ επί δικής σας δια-

κυβέρνησης, ξεπέρασαν το 40% µε 43%. Αυτή είναι η απλή αλή-
θεια. Όλα τα άλλα είναι φτηνά µαθηµατικά και αλχηµείες, για να
συνεχίζεται µια συζήτηση η οποία ξέρει πολύ καλά ο ελληνικός
λαός ότι δεν έχει βάση.

Και κάτι άλλο, κύριε Λιβάνιε, που σας αφορά. Φαίνεται ότι η
µισθοδοσία των δηµοσίων υπαλλήλων µειώνεται κατά 250 εκα-
τοµµύρια. Είναι µειωµένο το κονδύλι των µισθών. 

Δύο παρατηρήσεις θα κάνω για την εξέλιξη των εθνικών ζητη-
µάτων. Ο κ. Ερντογάν δήλωσε ότι υπάρχουν κάποια ζητήµατα
στο Αιγαίο και ότι ο Έλληνας Πρωθυπουργός δεσµεύτηκε ότι
αυτά θα τα θέσει στο τραπέζι. Ποια είναι τα ζητήµατα, δηλαδή
στον πληθυντικό; Είναι ή δεν είναι η εθνική θέση ότι υπάρχει µία
και µόνη ελληνοτουρκική διαφορά, που αφορά την οριοθέτηση
της υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ; Θέλουµε ξεκάθαρες απαντή-
σεις.

Ενηµερώστε τον κ. Μητσοτάκη ότι έχουµε ζητήσει επίσηµη
ενηµέρωση. Καταλαβαίνουµε ότι κάποια πράγµατα µπορεί να
µην είναι για τη δηµόσια σφαίρα ακόµα ώριµα, δεν µπορεί να
κρύβεται όµως γι’ αυτά, να γυρίζει από τον ΟΗΕ και να θεωρεί
ότι δεν χρειάζεται να ενηµερώσει τις πολιτικές δυνάµεις. 

Δεύτερο ζήτηµα: Ακούσαµε µία συνέντευξη του Υπουργού
Εξωτερικών. Η συµφωνία για την ΑΟΖ µε την Αίγυπτο είναι ολο-
κληρωµένη ή είναι ηµιτελής; Είναι πάρα πολύ απλό ερώτηµα.
Προσέξτε, εάν έχει ολοκληρωθεί, έχετε διαπράξει ολίσθηµα.
Χρειάζεται και εκεί µία διευκρίνιση.

Και βεβαίως ακούµε µε πολύ µεγάλη ανησυχία τα περί παρά-
θυρου ευκαιρίας στο Κυπριακό τη στιγµή που Ερντογάν βγαίνει
στη Συνέλευση του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και αξιώνει
την αναγνώριση του ψευδοκράτους. Πού είναι το παράθυρο ευ-
καιρίας; Κάπου άλλαξε η στρατηγική της Τουρκίας ή πάµε σε µια
λογική κατευνασµού, επειδή θα έρθει και ο Υπουργός των Εξω-
τερικών τους, και υποσχεθήκαµε να µην βάζουµε στο τραπέζι
ούτε τα ζητήµατα του Κυπριακού και να θολώνουµε και τα ήρεµα
νερά, λέγοντας ότι οι διαφορές µας είναι πολλές και έχουµε δε-
σµευτεί ότι θα τις συζητήσουµε; 

Εδώ θα ήθελα να επαναλάβω τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ για την εξε-
λισσόµενη τραγωδία στην Παλαιστίνη. Ο ΣΥΡΙΖΑ καταδικάζει
απερίφραστα τους συνεχιζόµενους ισραηλινούς βοµβαρδι-
σµούς, που παραβιάζουν το Διεθνές Δίκαιο, πλήττουν νοσοκο-
µεία και υποδοµές στη Λωρίδα της Γάζας, αλλά και σε πυκνο-
κατοικηµένες περιοχές του Λιβάνου συµπεριλαµβανοµένης και
της Βηρυτού µε θύµατα δεκάδες αµάχους καθώς και υγειονοµι-
κούς, όπως κατήγγειλε ο ίδιος Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας.
Καταδικάζουµε βεβαίως και τον βοµβαρδισµό του Τελ Αβίβ από
το Ιράν. 

Η χώρα θα µπορούσε να πρωταγωνιστεί. Η χώρα θα µπορούσε
να είναι παράγοντας σταθερότητας, αλλά δυστυχώς, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, επιλέξατε άλλη ρότα από τη ρότα που είχε
χαράξει δική µας διακυβέρνηση, της ενεργής εξωτερικής πολι-
τικής, η οποία είχε καταστήσει τη χώρα µας πρωταγωνίστρια, και
περάσατε στο δόγµα του δεδοµένου συµµάχου. 

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνω µε το εξής: Η χώρα, ο λαός, η πατρίδα µας, αντιµετω-

πίζει µεγάλες προκλήσεις, την κλιµατική κρίση, τη δηµογραφική
κρίση, τη δηµογραφική κατάρρευση και τα προεόρτια µιας νέας
οικονοµικής κρίσης. Η συντηρητική παράταξη αυτές τις κρίσεις
δεν µπορεί να τις επιλύσει προς όφελος του λαού. Τις πολλαπλα-
σιάζει και τις βαθαίνει µε τις επιλογές της. Είναι µισές πλέον οι
γεννήσεις από τους θανάτους για δύο και πάµε για τρίτο συνε-
χόµενο έτος και δεν ακούµε σχεδόν τίποτα για αυτό το µείζον ζή-
τηµα. Πληµµυρίζει η Θεσσαλία και δεν έχετε κάνει ένα
αντιπληµµυρικό έργο. Και βεβαίως συνεχίζετε στην ίδια πορεία
για την οικονοµία, που µαζεύει όλη την οικονοµική δραστηριό-
τητα σε λίγους και εκλεκτούς. 

Απάντηση σε αυτή την προοπτική είναι µια µεγάλη προοδευ-
τική αλλαγή και µεγάλη προοδευτική αλλαγή θα γίνει µόνο µε
την ενίσχυση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Θα είµαστε
εδώ, θα είµαστε παρόντες και σήµερα, και αύριο, και το επόµενο
διάστηµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο σε έναν οµιλητή και µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Χαρίτσης. 

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Παπαδάκη Παράσχο από την Ελλη-
νική Λύση και µετά είναι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς.

Ορίστε, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο.  
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήρθαν οι µάγοι στον Έβρο πριν µια εβδοµάδα -το µισό Υπουρ-

γικό Συµβούλιο- και µοίρασαν δώρα, υποσχέσεις, µεγαλοπρεπείς
εκφράσεις, δικαστικά µέγαρα, αστυνοµικά µέγαρα, εξαγγελίες
που τίποτα από όλα αυτά δεν θα γίνει. 

Να γνωρίζει η Κυβέρνησή σας ότι όσο υπάρχει Ελληνική Λύση
στο Νοµό Έβρου και έχει έντιµη εκπροσώπηση όχι µόνο το µισό
Υπουργικό Συµβούλιο θα φέρετε την άλλη φορά, αλλά και ειδικές
δυνάµεις θα φέρετε. Όµως ό,τι και να φέρετε και όποιος και να
έρθει πλέον το 44% που σας ψήφισε στις προηγούµενες εκλογές
σάς έχει πάρει χαµπάρι.

Εξαγγέλλατε δέκα εννέα µέτρα, υποτίθεται, για τη στήριξη του
Νοµού Έβρου, που τίποτα από όλα αυτά δεν θα κρατήσει τον
Εβρίτη στον τόπο. Γιατί ο Έβρος δεν θέλει µόνο κτηριακές υπο-
δοµές και δηµόσια κτήρια. Θέλει ανθρώπους που θα απολαύ-
σουν όλα αυτά τα έργα, που φυσικά δεν υπάρχουν. 

Τα δηµογραφικά στοιχεία για τον Έβρο τροµάζουν. Για φέτος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστε το, έχουν κλείσει πέντε
σχολεία, το Δηµοτικό Σχολείο στη Λεπτή Ορεστιάδας, το Δηµο-
τικό Σχολείο στο Ασπρονέρι Διδυµοτείχου, το Νηπιαγωγείο στο
Λάκκωµα Σαµοθράκης, το Νηπιαγωγείο στο Σοφικό Διδυµοτεί-
χου και το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Διδυµοτείχου. Την τελευταία
δεκαετία έχει πτώση πληθυσµού η Ορεστιάδα 16%, δηλαδή έξι
χιλιάδες άτοµα. Το Διδυµότειχο έχει πτώση 17%, δηλαδή τρεις
χιλιάδες διακόσια άτοµα. Το Σουφλί έχει πτώση 21%, δηλαδή
τρεις χιλιάδες τετρακόσια άτοµα. 

Κύριε Υπουργέ, σε λίγα χρόνια ο Εβρίτης θα είναι τοποθετη-
µένος σε ένα µουσείο ως κέρινο οµοίωµα και θα γράφεται µόνο
στα βιβλία της ιστορίας, αν δεν λάβετε επειγόντως ουσιαστικά
µέτρα για τον Έβρο. 

Και εσείς τι κάνετε για όλα αυτά; Είχατε τη φαεινή ιδέα, που
πραγµατικά δεν ξέρω ποιο µεγάλο µυαλό το σκέφτηκε, να δώ-
σετε ως κίνητρο για να µείνουν στον Έβρο οικογένειες 10.000
ευρώ, να δώσετε δηλαδή στις οικογένειες 10.000 ευρώ. Να µα-
ζευτούν στα χωριά του Έβρου κάποιοι Πακιστανοί που θα έρ-
θουν οι οποίοι πήραν πολιτικό άσυλο µε κάποιον τρόπο, αυτά τα
λεφτά θα τα φάνε στα καφενεία και όταν τελειώσουν τα δέκα χι-
λιάρικα θα εξαφανιστούν. Αυτούς λοιπόν κρατήστε τους εδώ,
στην Αθήνα, δεν τους θέλουµε. 

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για τους
χερσαίους συνοριακούς σταθµούς. Καµµία πρόβλεψη για τον συ-
νοριακό σταθµό στους Κήπους του Έβρου δεν υπάρχει. Κύριε
Υπουργέ, ελάτε να δείτε τον συνοριακό σταθµό στους Κήπους
του Έβρου, που µοιάζει µε µαντρί παρά µε δηµόσιο κτήριο που
περνάνε χιλιάδες τουρίστες, αναµονή πάνω από οκτώ ώρες
χωρίς υπερβολή το καλοκαίρι και ουρές χιλιοµέτρων. Μέχρι και
ανθρωποκτονία έγινε πρόπερσι, διότι περίµεναν στην ουρά και
έφυγε κάτοικος του χωριού Κήπων από την ουρά και νόµιζε ο
Τούρκος ότι παραβίασε την ουρά και του πήρε τη σειρά και τον
σκότωσε τον Έλληνα στο τελωνείο µπροστά.

Εδώ είναι οι φωτογραφίες του δικού µας τελωνείου, συνορια-
κού σταθµού, του πρώτου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό είναι
στα Ύψαλα στην Τουρκία, κύριε Υπουργέ. Ένα µεγαλοπρεπές,
επιβλητικό κτήριο, χωρίς καµία µα, καµία αναµονή. Πού; Σε τρίτη
χώρα, στην Τουρκία! Και σε εµάς, στον πρώτο σταθµό στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, περιµένουν οκτώ και δέκα ώρες. Αυτά είναι τα
σύνορα της Ευρώπης, που µόνο Ευρώπη δεν θυµίζουν. 

Φέρνετε επίσης σε αυτό το νοµοσχέδιο ρύθµιση οφειλών σε
δήµους, καλώς, πολύ καλώς. Φυσικά και συµφωνούµε. Βέβαια
θα θέλαµε παραπάνω δόσεις, όχι µόνο εξήντα, και εκατόν είκοσι
θα θέλαµε. Προβλέπεται σε αυτό το νοµοσχέδιο, σε αυτή τη ρύθ-
µιση, η µείωση των προσαυξήσεων, λέτε, και των τόκων για εφά-
παξ καταβολή -σε ποιους;- στους ευάλωτους!

Καλά, ο ευάλωτος έχει το χαµηλότερο εισοδηµατικό κριτήριο.
Είναι αυτός ο οποίος πραγµατικά δεν έχει να φάει. Πού θα βρει

εφάπαξ καταβολή όλου του ποσού το οποίο χρωστάει; Άρα είναι
µια διάταξη εντυπωσιασµού, ανενεργή, που δεν πρόκειται να
εφαρµοστεί σε καµµία των περιπτώσεων. Θα τα γεννήσει ο ευά-
λωτος τα λεφτά; 

Δεν θα έπρεπε να υπάρχουν προσαυξήσεις τόσες και τόκοι
τόσο µεγάλοι σε οφειλές στους δήµους και το δηµόσιο. Τις πε-
ρισσότερες φορές -κύριε Υπουργέ, το γνωρίζετε καλύτερα από
µένα- οι τόκοι και οι προσαυξήσεις είναι πολύ µεγαλύτεροι από
το ίδιο το κεφάλαιο. Και ρωτώ. Τι είναι το κράτος; Τοκογλύφος
είναι; Με τους τόκους θα ζήσει; Όταν, όµως, το δηµόσιο χρω-
στάει στον πολίτη, τον επαγγελµατία, η οφειλή γιατί δεν τοκίζε-
ται; 

Ο Δήµος Αλεξανδρούπολης στον Νοµό Έβρου έφτασε στο ση-
µείο, κύριε Υπουργέ, να κατασχέσει πέρυσι πάνω από τέσσερις
ή πέντε χιλιάδες λογαριασµούς πολιτών που χρωστούσαν για πα-
ραβάσεις τροχαίας εικοσαετίας. Φυσικά, αυτό είναι απαράδεκτο. 

Και ρωτώ. Για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του ίδιου του δήµου
προς ιδιώτες και άλλα νοµικά πρόσωπα έγινε κάποια κατάσχεση
των λογαριασµών των δήµων; Γιατί δεν ελέγχονται οι δήµοι που
έχουν ληξιπρόθεσµες οφειλές; Και εσείς µε αυτό το νοµοσχέδιο
έρχεστε και τους επιχορηγείτε κιόλας. Διασπαθίζουν δηµόσιο
χρήµα, κάνουν κακή διοίκηση του δηµοσίου χρήµατος και εσείς
επιπλέον τους δίνετε και 90 εκατοµµύρια. 

Σε ένα κανονικό κράτος θα έπρεπε να ελέγχονται οι δήµαρχοι
που έχουν µεγάλες ληξιπρόθεσµες οφειλές. Στην Ελλάδα, όµως,
τους «κερνάτε» χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου, τον
οποίο εσείς για 50 και 100 ευρώ του έχετε κατασχέσει τον τρα-
πεζικό του λογαριασµό. Αυτά βλέπει ο πολίτης και αηδιάζει µε
την πολιτική και τους πολιτικούς, δυστυχώς. 

Πείτε µου τώρα τι θα πω εγώ στον Αλεξανδρουπολίτη του
οποίου ο Δήµος Αλεξανδρούπολης του κατάσχεσε για 50 ευρώ
και για 100 ευρώ και για 200 ευρώ οφειλή τους λογαριασµούς
του και βλέπει ότι στον δήµαρχο του τώρα, ο οποίος έχει ληξι-
πρόθεσµες οφειλές, εσείς του δίνετε τα χρήµατα για να εξοφλή-
σει, ενώ έχει µεγάλα χρέη προς τρίτους. Αυτόν λοιπόν τον
επικροτούµε και τον επιχορηγούµε, ενώ αυτός ο οποίος είχε τη
µεγάλη οφειλή κατάσχεσε τον µικροοφειλέτη Αλεξανδρουπο-
λίτη. 

Δήµαρχος που δεν κάνει καλά τη δουλειά του και κάνει δια-
σπάθιση δηµοσίου χρήµατος πρέπει πρώτα να µπει σε επιτήρηση
και µετά να γίνει έρευνα για ποιον λόγο φτάσαµε σε τόσο µεγά-
λες ληξιπρόθεσµες οφειλές. 

Πείτε στους µικροεπαγγελµατίες, που είναι η ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας, ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχε-
ται ένα χαράτσι. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Με το άρθρο 30
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου τους βάζετε ακόµα ένα τέλος
που πρέπει να καταβάλουν. Από τα ακαθάριστα έσοδά τους -
λέτε- θα πληρώνουν στον δήµο από 0,5% µέχρι 5%, αναλόγως
της επιχείρησής τους. 

Είναι ένα ακόµα ένα µέτρο που «στραγγαλίζει» τον Έλληνα µι-
κροεπιχειρηµατία, µε τη µεγαλύτερη στην Ευρώπη φορολόγηση,
µε την παγκόσµια πρωτοτυπία προκαταβολής φόρου, µε τις ακρι-
βότερες εισφορές, µε την ακριβότερη κιλοβατώρα και ΔΕΗ, µε
τα ακριβότερα ενοίκια, µε πνευµατικά δικαιώµατα, κύριε
Υπουργέ, που ούτε αυτοί ξέρουν πόσα πληρώνουν. Ξεφυτρώ-
νουν εταιρείες, πληρώνουν πνευµατικά δικαιώµατα και λειτουρ-
γούν ανεξέλεγκτα µε την ανοχή του κράτους. Και ανάθεµα αν
αυτά τα έσοδα πάνε στους καλλιτέχνες και τους συνθέτες και
τους στιχουργούς. Θυµηθείτε το σκάνδαλο της ΑΕΠΙ. 

Αν θέλετε έσοδα για τους δήµους, να τα πάρετε από τα ακα-
θάριστα έσοδα των τραπεζών, από τα υποκαταστήµατα ανά
δήµο. Να τα πάρετε από τους ιδιοκτήτες ανεµογεννητριών ανά
δήµο. Να τα πάρετε από τους κατασκευαστές που λαµβάνουν
τρισεκατοµµύρια από δηµόσια έργα. Να τα πάρετε από τον
FSRU, που ξεκίνησε στον Έβρο και δεν άφησε ούτε ένα αντι-
σταθµιστικό όφελος, και όχι από τον µικροεπαγγελµατία στον
Έβρο που παλεύει για να µην φύγει από τον τόπο του. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.
Συνεχίζετε την ίδια τακτική αφαίµαξης των αδύναµων, για να σώ-
σετε την πολιτική σας ανικανότητα. Δεν αγγίζετε τους µεγάλους
φίλους σας και δεν αγγίζετε τις τράπεζες φυσικά. Είστε σε απο-
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δροµή και σε λίγο καιρό θα είστε ένας εφιάλτης που πέρασε,
αλλά δυστυχώς έκανε τεράστια ζηµιά στον τόπο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς,
ο κ. Χαρίτσης. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ
παρά να ξεκινήσω την οµιλία µου για µία ακόµη φορά το τελευ-
ταίο διάστηµα µε τη βαριά «σκιά» που πέφτει πάνω από όλους
εµάς, που πέφτει πάνω από ολόκληρη την ανθρωπότητα, που πέ-
φτει πάνω από όλο τον πλανήτη. Και αναφέροµαι βεβαίως στις
τραγικές εξελίξεις στη Μέση Ανατολή, εκεί όπου εδώ και έναν
χρόνο πλέον η κυβέρνηση του Ισραήλ διεξάγει µια εθνοκάθαρση,
µια γενοκτονία, σε βάρος των Παλαιστινίων, µε δεκάδες χιλιάδες
νεκρούς. 

Δεν ξέρουµε καν τον ακριβή αριθµό των θυµάτων, καθώς πάρα
πολλοί από αυτούς είναι ακόµη θαµµένοι στα ερείπια, µεταξύ
αυτών βρέφη και µικρά παιδιά. Ένας ολόκληρος λαός αφανίζεται
την ώρα που µιλάµε. Μια ολόκληρη περιοχή, η Γάζα, έχει µετα-
τραπεί σε σωρό ερειπίων. Είναι απάνθρωπο, είναι εξωφρενικό,
είναι πέρα από κάθε ανθρώπινη λογική, είναι και πέρα από κάθε
κανόνα του Διεθνούς Δικαίου. 

Οι εξελίξεις όµως γίνονται ολοένα και πιο δυσοίωνες. Η ανε-
ξέλεγκτη γενίκευση του πολέµου στη Μέση Ανατολή, µε την εµ-
πλοκή και του Ιράν, ανοίγει την πόρτα της «αβύσσου». Και ανοίγει
την πόρτα της «αβύσσου» για όλους µας. 

Ναι, πράγµατι, η Μέση Ανατολή -το γνωρίζουµε όλοι- εδώ και
πάρα πολλές δεκαετίες είναι ένα σύνθετο «µωσαϊκό», µε χιλιάδες
διαφορετικά αντιτιθέµενα, αλληλοσυγκρουόµενα συµφέροντα.
Δεν σηκώνει απλουστευτικές ερµηνείες και γενικεύσεις για να
καταλάβουµε τις εύθραυστες ισορροπίες σε αυτή την περιοχή. 

Σήµερα όµως που µιλάµε αυτή η γενίκευση του πολέµου έχει
όνοµα. Και το όνοµα αυτό είναι το όνοµα του Πρωθυπουργού
του Ισραήλ. Είναι η πολιτική Νετανιάχου σήµερα, ο οποίος φέ-
ρεται σαν εγκληµατίας πολέµου, που οδηγεί σε αυτή τη γενί-
κευση της σύρραξης. Και το κάνει αυτό, για να εξυπηρετήσει το
σχέδιο της δικής του πολιτικής επιβίωσης. Και δεν διστάζει να
καταφύγει στην εθνοκάθαρση, αλλά και στο να σύρει µια ολό-
κληρη περιοχή του πλανήτη, την ήδη εύφλεκτη Μέση Ανατολή,
σε µια κόλαση πολέµου. 

Και γι’ αυτόν τον λόγο θα έπρεπε η διεθνής κοινότητα ήδη να
έχει επιβάλει κυρώσεις απέναντι στην κυβέρνηση του Ισραήλ -
και απέναντι στα φυσικά πρόσωπα και απέναντι στην ίδια την κυ-
βέρνηση και το κράτος-, κυρώσεις οι οποίες θα έπρεπε να
ξεκινούν τουλάχιστον από το εµπάργκο -το µίνιµουµ είναι αυτό-
όπλων, τα οποία χρησιµοποιούνται αυτή τη στιγµή στη Γάζα,
στον Λίβανο, σε όλη τη Μέση Ανατολή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και για να έρθω και στα δικά µας και το δικό µας µερίδιο ευ-

θύνης ως χώρα για αυτή την κατάσταση, η σύµπλευση της ελλη-
νικής Κυβέρνησης µε την εγκληµατική πολιτική της κυβέρνησης
του Ισραήλ θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια και τη σταθερότητα
σε µια ευρύτερη περιοχή, στη δική µας περιοχή, στη δική µας
γειτονιά. Θέτει σε κίνδυνο τους πολίτες της δικής µας χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πόλεµος δεν είναι κάπου εκεί
έξω σε κάποιο υπερπέραν. Ο πόλεµος έχει φτάσει στην πόρτα
µας. Και θέλω να πιστεύω ειλικρινά ότι κανείς µέσα σ’ αυτήν εδώ
την Αίθουσα δεν είναι τόσο αφελής για να θεωρεί ότι αυτές οι
δραµατικές εξελίξεις δεν µας αφορούν, ότι η Ελλάδα -ειδικά η
Ελλάδα, δεν είµαστε ούτε Λουξεµβούργο ούτε Βέλγιο-, η οποία
βρίσκεται στο νοτιοανατολικό άκρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
δεν θα επηρεαστεί από όσα τραγικά συµβαίνουν αυτή τη στιγµή
στην άλλη ακριβώς πλευρά της Μεσογείου. 

Βρισκόµαστε δίπλα στον όλεθρο και οι συνέπειες για τη χώρα
µας θα είναι πολλαπλάσιες από ό,τι για οποιαδήποτε άλλη χώρα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και στην οικονοµία και στο προσφυ-
γικό και στην ενέργεια και στο ίδιο το ζήτηµα της ασφάλειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε λοιπόν µια εξωτερική

πολιτική από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη και τον κ. Μητσοτάκη
προσωπικά, που αποµακρύνει τη χώρα µας από τον ιστορικό της
ρόλο ως µια χώρα - γέφυρα µεταξύ Δύσης και Ανατολής. Και
αυτή είναι µια εξέλιξη και µια πολιτική εξαιρετικά επικίνδυνη. Κα-
θιστά τη χώρα µας ευάλωτη γεωπολιτικά και τραυµατίζει τις ισχυ-
ρές, παραδοσιακές, πολιτισµικές, οικονοµικές σχέσεις που είχε
η χώρα µας µε τον αραβικό κόσµο. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, λοιπόν, πρέπει έστω και τώρα, έστω
και µετά από όλο αυτό το χρονικό διάστηµα, να αναλάβει επιτέ-
λους πρωτοβουλίες για την πλήρη κατάπαυση του πυρός, για να
υπάρξει ειρήνη στη Μέση Ανατολή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Φυσικά οι πρωτοβουλίες αυτές δεν µπορούν παρά να ξεκινούν

από το κλειδί το οποίο ξεκλειδώνει το µεσανατολικό ζήτηµα και
το οποίο δεν είναι άλλο από την αναγνώριση του κράτους της
Παλαιστίνης. Αυτό επιτάσσει το Διεθνές Δίκαιο, το οποίο δεν
µπορούµε βεβαίως να το επικαλούµαστε αλά καρτ, όποτε µας
συµφέρει. Αυτό επιτάσσει η στοιχειώδης -εκεί έχουµε φτάσει
πλέον στις µέρες µας- αίσθηση του ανθρωπισµού, αυτό επιτάσ-
σει η ανάγκη για την ειρήνη, αυτό επιτάσσει και το εθνικό µας
συµφέρον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έλθω και σε ένα άλλο θέµα
για το οποίο τις τελευταίες ηµέρες είχε γίνει πολύ µεγάλος θό-
ρυβος, έχει σηκωθεί µεγάλος κουρνιαχτός και στα µέσα ενηµέ-
ρωσης, αλλά και στη δηµόσια συζήτηση.

Δυστυχώς, έχουµε µια Κυβέρνηση η οποία δεν είναι επικίνδυνη
µόνο στα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής, τα οποία βεβαίως είναι
κεφαλαιώδους σηµασίας. Ένα πρόσφατο παράδειγµα είναι ο
τρόπος µε τον οποίο διαχειρίστηκε η Κυβέρνηση και διαχειρίζεται
αυτές τις µέρες τα περιστατικά της βίας µεταξύ των ανηλίκων,
της εφηβικής βίας. Εδώ πραγµατικά όχι µία, αλλά πολλές επιστή-
µες σηκώνουν τα χέρια ψηλά σε σχέση µε το πώς διαχειρίζεται
αυτό το κρίσιµο, το κοινωνικά ευαίσθητο ζήτηµα η Κυβέρνηση
του κ. Μητσοτάκη, αυτή η Κυβέρνηση η οποία στο µυαλό της έχει
µόνο δύο πράγµατα, καταστολή και πλατφόρµες. 

Μας λέει, δηλαδή, η Κυβέρνηση ότι ένα σύνθετο, ένα πολύ
σύνθετο κοινωνικό ζήτηµα, ένα κοινωνικό φαινόµενο θα λυθεί µε
την αυστηροποίηση των ποινών µέσα από µία ακόµη αλλαγή
στον Ποινικό Κώδικα. Διαφωνούν οι νοµικοί, διαφωνούν οι κοινω-
νιολόγοι, διαφωνούν οι ψυχολόγοι, διαφωνούν όλοι οι ειδικοί.
Διαφωνεί µε ανακοίνωσή της µέχρι και η Ένωση Δικαστών και Ει-
σαγγελέων. Το δήλωσε και επίσηµα στη συνάντηση που είχε µε
τον  Υπουργό Δικαιοσύνης, χαρακτηρίζοντας την αυστηροποίηση
των ποινών και την επαναφορά της προφυλάκισης ως ατελέ-
σφορα για την πρόληψη µέτρα, τα οποία µάλιστα δεν επαλη-
θεύονται µε βάση τα επιστηµονικά δεδοµένα. Χρησιµοποιώ τις
λέξεις της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων. 

Η Κυβέρνηση, όµως, τι κάνει; Ακούει κανέναν απ’ όλους αυτούς;
Όχι. Η Κυβέρνηση έχει επιλέξει συνειδητά να µην ακούει κανέναν.
Γιατί; Διότι τη βολεύει την Κυβέρνηση να υπερπροβάλλονται µιν-
τιακά τέτοια περιστατικά. Την βολεύει να πουλάει αυστηροποίηση
των ποινών, γιατί έχει να «χαϊδέψει» και ένα ακροδεξιό ακροατή-
ριο, αλίµονο. Την βολεύει να στοχοποιεί σωρηδόν τους κακούς γο-
νείς, έτσι γενικώς και αορίστως, που θα τους κλείνει και φυλακή
γιατί δεν προσέχουν τα παιδιά τους. Τη βολεύει γιατί έτσι κρύβει
τα πραγµατικά προβλήµατα και αποφεύγει τις λύσεις που της χα-
λάνε τα σχέδια. Δεν θέλει να επενδύσει σε ψυχολόγους στα σχο-
λεία και σε κοινωνικούς λειτουργούς. Δεν θέλει δοµές υπο-
στηρικτικές για την οικογένεια. Θέλει, όµως, συγχωνεύσεις τµη-
µάτων, θέλει µείωση του διδακτικού προσωπικού, θέλει υποβάθ-
µιση της δηµόσιας παιδείας. 

Το πρόβληµα, όπως είπα και πριν, είναι πολυσύνθετο σε µια
εποχή η οποία είναι πολυσύνθετη. Προφανώς δεν µπορεί να
εξαντληθεί στο πλαίσιο µιας οµιλίας, όµως το µόνο βέβαιο, κύριε
Υπουργέ, είναι ότι η λύση δεν βρίσκεται σε µια καθ’ όλα αντιεπι-
στηµονική αντιµετώπιση µε καταστολή και αυστηροποίηση των
ποινών. Η λύση είναι η πρόληψη. Εκεί πρέπει να εστιάσουµε.
Αυτό πρέπει να δούµε πάρα πολύ σοβαρά σε συνεργασία µε την
επιστηµονική κοινότητα, αλλά και µε βελτίωση των συνθηκών για
τη στήριξη της οικογένειας στις σηµερινές εξαιρετικά αντίξοες
κοινωνικές συνθήκες. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να περάσω και στα του νοµο-
σχεδίου. Θα πω ότι είναι εµφανές ότι καµµία ουσιαστική αλλαγή
δεν επιφέρει και δεν προσπαθεί καν να επιφέρει η Κυβέρνηση µε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στη δραµατική κατάσταση στην
οποία βρίσκονται πάρα πολλοί Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης στη χώρα µας σήµερα. Μια από τα ίδια, χωρίς ειρµό, χωρίς
ένα συνεκτικό σχέδιο, προσλήψεις µε µπλοκάκια, πρόστιµα προς
τους πολίτες µε εµφανώς µη αναλογικό ως προς τις παραβάσεις
τους τρόπο, ρυθµίσεις για να φτιαχτεί µια επιτροπή που θα συ-
στήσει µια επιτροπή για να αναλάβει την κωδικοποίηση της νο-
µοθεσίας των ΟΤΑ. 

Όµως, µέσα σ’ όλον αυτόν τον κυκεώνα των ρυθµίσεων -µί-
λησε γι’ αυτά πολύ αναλυτικά ο εισηγητής µας Νάσος Ηλιόπου-
λος σήµερα το πρωί- υπάρχουν δύο σηµαντικές ρυθµίσεις στις
οποίες θα ήθελα να εστιάσω, δύο αρνητικά σηµαντικές ρυθµί-
σεις. 

Η πρώτη είναι πλέον η εξαίρεση που είδαµε να γίνεται στην
ΕΥΠ. Θυµάστε πριν από λίγα χρόνια, όταν «κουτσουρεύτηκαν»
τα τυπικά προσόντα που προβλέπονταν για τη θέση του επικε-
φαλής, προκειµένου να µπορέσει να τοποθετηθεί ως επικεφαλής
ο εκλεκτός του κ. Μητσοτάκη, ο κ. Κοντολέων, που βεβαίως στη
συνέχεια τον «παραίτησε» ο Πρωθυπουργός λόγω του σκανδά-
λου των υποκλοπών. Φαίνεται, λοιπόν, ότι αυτή η πρακτική, αυτή
η λογική αρχίζει να λαµβάνει και πιο µόνιµα χαρακτηριστικά. Ανα-
φέροµαι προφανώς στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας, στην οποία
είχαµε στο παρελθόν έναν διορισµό µεταβατικά, στη συνέχεια εί-
χαµε προκήρυξη της θέσης που κατοχυρώθηκε στον µεταβατικό
επικεφαλής µε καταγγελίες για «φωτογραφική» προκήρυξη και
ύποπτες µοριοδοτήσεις. Είχαµε µετά µια ξαφνική παραίτηση. Εί-
χαµε την αρχή για δύο χρόνια να παραµένει ακέφαλη.

Σήµερα τι κάνετε; Σήµερα αλλάζετε πάλι τα τυπικά προσόντα
για τη θέση του επικεφαλής, µάλλον για να προσαρµοστούν αυτά
τα τυπικά προσόντα στα προσόντα της σηµερινής αναπληρώ-
τριας. Δηλαδή µε αυτή την Κυβέρνηση κοιτάξτε πού έχουµε φτά-
σει τώρα: Δεν ψάχνουµε τον άνθρωπο µε τα κατάλληλα
προσόντα για να στελεχώσει µια θέση ευθύνης. Προσαρµόζουµε
τα προσόντα αναλόγως προς αυτόν που θέλουµε να καλύψει τη
συγκεκριµένη θέση. 

Αυτό κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό κάνει
το επιτελικό κράτος, το περίφηµο, το περιώνυµο επιτελικό κρά-
τος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, το οποίο δεν σταµατάει εδώ
και περισσότερα από πέντε χρόνια να µας εκπλήσσει δυστυχώς
πάρα πολύ αρνητικά, κύριε Υπουργέ, καθώς το πολυδιαφηµι-
σµένο επιτελικό κράτος σας είναι αυτό το οποίο έχει καταφέρει
να αλώσει τις ανεξάρτητες αρχές, έχοντας ως στόχο να τις ελέγ-
ξει και να τις χειραγωγήσει. Γι’ αυτό και βλέπουµε διορισµούς
εκλεκτών µε προσαρµογή των τυπικών προσόντων, βλέπουµε
ωµές παρεµβάσεις στο έργο τους, ακόµα και δολοφονίες χαρα-
κτήρων, όπως συνέβη στην περίπτωση του κ. Ράµµου της ΑΔΑΕ.

Υπάρχει και µια δεύτερη ρύθµιση που θα ήθελα να επισηµάνω
σε σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο και αφορά,, βεβαίως το θέµα
µε τις οφειλές προς τους ΟΤΑ.

Κοιτάξτε: Σε µια χώρα που µεγάλη µερίδα των πολιτών αντι-
µετωπίζει τεράστια προβλήµατα, µε οφειλές σε τράπεζες, µε
οφειλές σε παρόχους ενέργειας, µε οφειλές σε Οργανισµούς Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, σε µια χώρα που οι δηµότες διαµαρτύρον-
ται για αυξηµένα δηµοτικά τέλη, εξαιτίας κυρίως του
ενεργειακού, σε µια χώρα που ξεκίνησαν ήδη τα παρατράγουδα
και θα ενταθούν το επόµενο διάστηµα -θα επανέλθω σ’ αυτό- σε
σχέση µε τις νέες τιµολογήσεις του νερού, η Κυβέρνηση έρχεται
και λέει ότι «αν χάσεις τη ρύθµιση που έχεις κάνει για τις οφειλές,
θα βεβαιώνεται η οφειλή σου στη ΔΟΥ». Φαίνεται ότι δεν επαρκεί
το µπλοκάρισµα της φορολογικής ενηµερότητας. Θα βεβαιώνον-
ται τα ποσά στη ΔΟΥ, για να έχουµε και όλα τα σχετικά µέτρα
εκτέλεσης, κατασχέσεις, πλειστηριασµούς και δεν συµµαζεύεται. 

Μάλιστα! Υπέροχα, λαµπρά, κύριε Υπουργέ. Και λέτε ότι αυτό
είναι για να εξασφαλιστούν έσοδα για τους δήµους, για τους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Ποιους δήµους; Τους υποστελεχωµένους δήµους, τους υπο-
χρηµατοδοτηµένους δήµους. Από πού λέτε εσείς ότι θα εξασφα-
λίσουν έσοδα αυτοί οι δήµοι; Θα εξασφαλίσουν έσοδα από τους

δηµότες τους, που στην πλειοψηφία τους έχουν οφειλές γιατί
δεν τα βγάζουν πέρα. Και πώς θα εξασφαλιστούν αυτά τα έσοδα;
Τι τους λέτε µε το νοµοσχέδιο; Με κατάσχεση στην περιουσία
του οφειλέτη. Με κατάσχεση στην περιουσία του δηµότη. Και µη
µου πείτε τώρα ότι προβλέπεται κούρεµα τόκων για τους ευάλω-
τους, γιατί αυτό θα έπρεπε να ισχύει για τους περισσότερους κι
όχι µόνο για τους ευάλωτους και µε τη συγκεκριµένη έννοια που
θέτει η συγκεκριµένη ρύθµιση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να σας κουράσω σε
σχέση µε τα πάρα πολλά προβλήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα
η τοπική αυτοδιοίκηση στη χώρα µας. Τα γνωρίζω πάρα πολύ
καλά, κύριε Υπουργέ, και από τη δικιά µου θητεία στο Υπουργείο
Εσωτερικών. Είναι προβλήµατα τα οποία όµως έχουν οξυνθεί τα
τελευταία χρόνια σε πρωτοφανή βαθµό, λόγω ακριβώς της πο-
λιτικής που ακολουθεί στους ΟΤΑ η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Θα ήθελα, όµως, να θίξω δύο κρίσιµα ζητήµατα τα οποία χρο-
νίζουν και τα οποία θα είναι πηγή πολύ αρνητικών εξελίξεων για
τους ΟΤΑ, ειδικά για τους ΟΤΑ Α’ βαθµού, για τους δήµους, το
αµέσως επόµενο διάστηµα. 

Πρώτον, οι ΔΕΥΑ, δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και απο-
χέτευσης. Τα προβλήµατα εκεί ξεκινούν ήδη από το πολύ προ-
βληµατικό θεσµικό πλαίσιο, που δεν τους επιτρέπει ως νοµικά
πρόσωπα να αντλούν απευθείας χρηµατοδότηση από τους δή-
µους στους οποίους υπάγονται. Οξύνθηκαν τα προβλήµατα αυτά
µέσα στην περίοδο της κρίσης, όπου οι πολίτες, αλλά και οι
αγρότες µέσω των ΤΟΕΒ, αντιµετώπιζαν µεγάλα προβλήµατα
στην εξυπηρέτηση των οφειλών τους, λόγω του ενεργειακού, µε-
τακυλώντας τις δυσκολίες πληρωµής στις εταιρείες ύδρευσης,
οι οποίες µε τη σειρά τους µετακυλούσαν αυτή την οφειλή προς
τη ΔΕΗ. Απογειώθηκαν τα προβλήµατα αυτά όταν η Κυβέρνηση
την περίοδο του πληθωρισµού βάσει σχεδίου επέλεξε συνειδητά
το κόστος της ενέργειας να εκτοξευτεί, για να µη ζηµιωθούν οι
ηλεκτροπαραγωγοί και οι πάροχοι, χωρίς καµµία διάθεση να
τους χαλιναγωγήσει. Τα έχουµε ξαναπεί, αλλά ας τα επαναλά-
βουµε. 

Η συσσώρευση όλων αυτών των δεινών οδήγησε και έχει οδη-
γήσει πλήθος ΔΕΥΑ να βρίσκονται σήµερα αντιµέτωπες µε το
φάσµα της χρεοκοπίας. Μας τα είπε πρόσφατα στη συνάντηση
που είχαµε ο Πρόεδρος της Ένωσης ΔΕΥΑ, ο κ. Μαρινάκης, ο
Δήµαρχος Ρεθύµνου. Τι απάντηση δίνει σε αυτό η Κυβέρνηση;
Τι απάντησε η Κυβέρνηση γι’ αυτό το πρόβληµα µε τις ΔΕΥΑ; Μα,
φυσικά, την ιδιωτικοποίηση. 

Από τα τέλη του προηγούµενου έτους η Κυβέρνηση εξήγγειλε
ότι η Ρυθµιστική Αρχή θα εκπονούσε σχέδιο συγχώνευσης των
ΔΕΥΑ, την ίδια ώρα που συνειδητά απέφυγε να στρέψει πόρους
από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας στην κατεύθυνση
της αποκατάστασης του απαρχαιωµένου δικτύου και της συρρί-
κνωσης του ενεργειακού τους κόστους. Σε όλα αυτά προστέθηκε
και η αναγκαιότητα να αποκατασταθεί το µείζον πρόβληµα µε τις
διαρροές, το οποίο προφανώς είναι υπαρκτό, αλλά, όπως συµ-
βαίνει και µε τη λειψυδρία, η Κυβέρνηση εργαλειοποιεί αυτά τα
σοβαρά προβλήµατα, ειδικά σε νησιά και αγροτικές περιοχές. 

Τι έχουµε σήµερα; Έχουµε την τέλεια κρίση στο ζήτηµα του
νερού, την οποία ο κ. Μητσοτάκης βλέπει ως µία ακόµη ευκαιρία
για να κάνουν µπίζνες οι εκλεκτοί ισχυροί φίλοι του. Περί αυτού
πρόκειται. 

Δεν γνωρίζουµε σήµερα το σχέδιο της Κυβέρνησης, που πέ-
ταξε το µπαλάκι τεχνηέντως στην ανεξάρτητη αρχή για να το ευ-
λογήσει. Ξέρουµε όµως ότι πρόκειται για έναν σχεδιασµό που θα
προσπαθεί να αντλεί τους απαραίτητους πόρους από τον ιδιω-
τικό τοµέα και να εισάγει χρηµατοοικονοµικά και όχι αναπτυ-
ξιακά, όχι κοινωνικά κριτήρια στον τρόπο τιµολόγησης του
βασικότερου δηµόσιου αγαθού, που είναι το νερό. Ιδιωτικοποί-
ηση, λοιπόν, από το παράθυρο. 

Αυτό κάνει µε το νερό η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Ποιος τα λέει
αυτά; Τα λέµε εµείς, η εµµονική κρατικιστική Αριστερά; Όχι. Τα
λέει η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος, που, αν δεν απατώµαι,
κατά συντριπτική πλειοψηφία ανήκει και στην παράταξή σας.
Ανήκει στη Δεξιά. 

Δεύτερο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, που βασανίζει αυτόν τον
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καιρό τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Είναι ένα ζή-
τηµα στο οποίο θα έπρεπε να µας απαντήσει ο Υπουργός Οικο-
νοµικών. Ήταν πριν από λίγες µέρες εδώ στη Βουλή σε
αντίστοιχο νοµοσχέδιο, απέφυγε όµως να το απαντήσει. Θα
έπρεπε να απασχολεί και το Υπουργείο Εσωτερικών, καθώς
αφορά τους δήµους. 

Είναι η παύση πληρωµών από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. Αυτή η άτυπη στάση πληρωµών προς τους ΟΤΑ που
αποφάσισε η Κυβέρνηση απειλεί σήµερα τις εν εξελίξει εργολα-
βίες των δήµων και των περιφερειών σε όλη τη χώρα. Θα έχει
µακροπρόθεσµα αρνητικές και δηµοσιονοµικές συνέπειες εν
µέσω των έντονων πληθωριστικών πιέσεων στο κόστος κατα-
σκευών. Κυρίως απειλεί τις τοπικές κοινωνίες µε µια νέα γενιά,
όπως είχε γίνει και στο παρελθόν, από ηµιτελή έργα φαντά-
σµατα. Εκεί πάµε τώρα, µε διακοπές εργολαβιών, µε καταγγελίες
συµβάσεων. Εκεί οδηγούνται τα πράγµατα. 

Το πρόβληµα σας το έχουν επισηµάνει εδώ και πολλούς µήνες
οι συλλογικοί φορείς εκπροσώπησης του τεχνικού κόσµου, όπως
ο Πανελλήνιος Σύνδεσµος Τεχνικών Εταιρειών, ήδη από τις
αρχές του καλοκαιριού. Και βεβαίως κατανοούµε, πιστεύω, όλοι
ότι «το µάρµαρο» εδώ δεν θα το πληρώσουν µόνο οι δήµοι και οι
ΟΤΑ. Θα το πληρώσουν και οι µικρές εργοληπτικές εταιρείες. Πε-
ριέργως για τα µεγάλα έργα, τα µεγάλα κατασκευαστικά έργα
δεν υπάρχουν αντίστοιχα προβλήµατα πληρωµής. Στα µικρά, στα
τοπικά, στα περιφερειακά εκεί εντοπίζονται όλα τα προβλήµατα. 

Οι µικρές, λοιπόν, εργολαβικές εταιρείες, εργοληπτικές εται-
ρείες είναι αυτές οι οποίες σήµερα βρίσκονται συµπιεσµένες από
την αύξηση στις τιµές των οικοδοµικών υλικών. Είναι αποκλει-
σµένες βεβαίως από τις τράπεζες και µε τον βασικό τους πελάτη,
το κράτος, να κηρύττει στα κρυφά, άτυπα, στάση πληρωµών. Το
πληρώνουν, λοιπόν, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις που συνεργά-
ζονται µε τον ΟΤΑ και φυσικά οι εργαζόµενοί τους. 

Για όλα αυτά βεβαίως η Κυβέρνηση και σήµερα, όπως όλα τα
προηγούµενα χρόνια, δεν κάνει απολύτως τίποτα. Η Κυβέρνηση
που επαίρεται για τη γείωσή της, τη γείωση της συντηρητικής
παράταξης της Δεξιάς στους Οργανισµούς της Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης δεν κάνει απολύτως τίποτα για να αντιµετωπίσει τα προ-
βλήµατά τους. Και η Κυβέρνηση θα συνεχίσει να µην κάνει
απολύτως τίποτα όσο αισθάνεται ότι οι πολιτικές αυτές -η απα-
ξίωση των τοπικών κοινωνιών και των θεσµικών τους εκπροσω-
πήσεων, όπως είναι οι ΟΤΑ, η απαξίωση των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων και των εργαζοµένων τους, η απαξίωση της ίδιας
της Βουλής µε νοµοσχέδια καρικατούρες- δεν της προκαλούν
πολιτικό κόστος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κλείνω µε αυτό, αυτή την
πολιτική ακριβώς του δεξιού µονόδροµου, αυτή τη λογική ότι δεν
υπάρχει πολιτική εναλλακτική που να προστατεύει τα συµφέ-
ροντα της κοινωνικής πλειοψηφίας και άρα ότι η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη θα συνεχίσει να «παίζει µπάλα» µόνη της σε άδειο
γήπεδο, αυτή ακριβώς την πολιτική ήρθε η ώρα να την ανατρέ-
ψουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Χαρίτση.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αθηνά Λινού, Ανεξάρτητη Βουλευτής.

Θα ακολουθήσει ο κ. Σταύρος Παπασωτηρίου. 
Κυρία Λινού, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι που είµαι πα-

ρούσα εδώ για να σχολιάσω ένα πολύ εκτενές νοµοσχέδιο, µε
εξήντα δύο άρθρα, µε ποικίλα θέµατα, που τα περισσότερα
ασχολούνται µε την τοπική αυτοδιοίκηση. Επειδή είναι πρακτικά
αδύνατον να σχολιάσει κανείς το σύνολο ενός τόσο ευρέος νο-
µοσχεδίου, θα µιλήσω µόνο για τα άρθρα 15, 19 και 34, µε τα
οποία και επιστηµονικά κατά καιρούς έχω ασχοληθεί. Και τα τρία
αυτά άρθρα χαρακτηρίζονται από µια µετάθεση της ευθύνης,
είτε προς τον πολίτη είτε προς την αυτοδιοίκηση. 

Το πρώτο άρθρο, το 15, ασχολείται µε τη δωρεάν χορηγία γά-
λακτος σε ανθρώπους που δουλεύουν στα βαριά και ανθυγιεινά
επαγγέλµατα. Είναι ένα παλιό, πολυετές, υλικό µέσο προστα-

σίας, που πάει µαζί µε τα µέσα ατοµικής προστασίας, κυρίως πα-
πούτσια, ρούχα, γάντια κ.λπ.. Είναι µια αλλαγή που γίνεται σε
νόµο του 2019 -τότε που δίναµε το γάλα- και τώρα αποφασίσαµε,
ή προτείνουµε, αντί για γάλα να δώσουµε χρήµατα. 

Θα ήθελα, όµως, να επικεντρωθώ λίγο στο γιατί δίνουµε γάλα.
Το γάλα περιέχει πολλές πρωτεΐνες, όπως και όλα τα γαλακτο-
κοµικά, ιχνοστοιχεία, ασβέστιο και µαγνήσιο, ίσως είναι το τρό-
φιµο που περιέχει και δίνει τη δυνατότητα για µεγαλύτερη από
όλα τα άλλα χορήγηση ασβεστίου και βιταµινών. Και σε τι βοη-
θάνε αυτά; Και γιατί σε αυτούς που εργάζονται στα βαριά και αν-
θυγιεινά; Προστατεύουν, βελτιώνουν το µυοσκελετικό σύστηµα,
τους µυς, δηλαδή, και τα οστά, που τα χρειάζονται αυτοί οι άν-
θρωποι, προστατεύουν το ανοσοποιητικό και το βελτιώνουν. Μην
ξεχνάµε ότι σε αυτούς τους ανθρώπους περιλαµβάνονται και
αυτοί που σχετίζονται µε τη διαχείριση νεκρών στα νεκροταφεία.
Και γενικότερα είναι γνωστό -και αυτό λέει η βιβλιογραφία µου,
την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά µε τους εθνικούς διατρο-
φικούς οδηγούς που είχα την ευθύνη να εκδοθούν το 2014- ότι
προστατεύουν και από µεταδιδόµενα αλλά και από χρόνια νοσή-
µατα, υπέρταση και καρδιαγγειακά, καρκίνο του παχέος εντέρου
και οστεοπόρωση. 

Γιατί να µη δώσουµε χρήµατα; Το ίδιο πράγµα δεν είναι; Είναι
µια εναλλακτική λύση, αλλά είναι και εναλλακτική χρήση. Οι άν-
θρωποι που έχουν τόσο µεγάλη ανάγκη από χρήµατα µπορεί να
χρησιµοποιήσουν αυτά τα 25 ευρώ τον µήνα για να πληρώσουν
το ηλεκτρικό, το νερό και -σε ακραίες περιπτώσεις- για να πά-
ρουν αλκοόλ, τσιγάρα και άλλα ανθυγιεινά προϊόντα. Έχω προ-
σωπική εµπειρία σε αυτό. Όταν ξεκινήσαµε το πρόγραµµα
σίτισης δώσαµε στα µισά σχολεία 20 ευρώ το δεκαπενθήµερο
και στα άλλα µισά φαγητό. Οι οικογένειες οι περισσότερες αγό-
ρασαν τρόφιµα για να πάρουν τα παιδιά στο σχολείο. Πολλές,
όµως, χρησιµοποίησαν τα χρήµατα για να αγοράσουν αλκοόλ
στο σουπερµάρκετ, καλλυντικά και είναι και ένα ευτράπελο που
ζήσαµε, επειδή έπεσε η έναρξη αυτού του προγράµµατος να
συµπέσει µε το Πάσχα του 2022, πήραµε ευχαριστήριες επιστο-
λές γιατί µπόρεσαν να αγοράσουν αρνί. Είναι κακό το ότι αγό-
ρασαν οι οικογένειες αρνί; Καθόλου κακό. Δεν προστάτευσαν τα
παιδιά, όµως, από την πείνα τους την ώρα του µαθήµατος. 

Επιπλέον, αυτό το πρόγραµµα καταργεί τα επιδόµατα -ενώ
υπάρχει επίδοµα- και αναγκάζει τους ανθρώπους να χρησιµοποι-
ήσουν ακόµα και για τρόφιµα, ποικίλα τρόφιµα, µιας και το κό-
στος τους θα αυξηθεί. Υπάρχει εναλλακτική λύση; Υπάρχει. 

Η Κυβέρνηση πολύ συχνά δίνει κουπόνια, κύριε Υπουργέ. Θα
µπορούσε να είναι ένα κουπόνι αποκλειστικά για γάλα ή να δια-
τεθεί το γάλα στον χώρο εργασίας και να καταναλώνεται -ακόµα
καλύτερα- την ώρα εργασίας. 

Το δεύτερο άρθρο στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι το
άρθρο 19, που αφορά κινδύνους που σχετίζονται µε την πολιτική
προστασία. Υπάρχει ήδη ένα νοµοσχέδιο, που είναι ένα νοµοσχέ-
διο που αφορά την εκτίµηση του κινδύνου και υπάρχει δηµιουρ-
γία επιτροπής στον ν.5075/2023. 

Στο καινούργιο νοµοσχέδιο, στο άρθρο 19, δύναται -δεν υπο-
χρεούται- η περιφέρεια να συστήσει Επιτροπή Διαχείρισης και
Αντιµετώπισης. Δηλαδή, ξεκινάµε από την εκτίµηση του κινδύνου
και δίνουµε σε ένα άλλο κοµµάτι της πολιτείας τη διαχείριση και
την αντιµετώπιση του κινδύνου, αλλά δεν ξέρουµε τι ακριβώς
κάνει η κάθε επιτροπή. Παρ’ ότι περιγράφεται εκτενώς, δεν εµ-
πλέκουµε καθόλου τους δήµους. Αλλά ποιος ξέρει καλύτερα από
τον δήµο ή από τη δηµοτική ενότητα πού υπάρχουν ρέµατα, ποια
είναι τα σηµεία ευαλωτότητας σε περίπτωση σεισµού, ποια είναι
η κτηριακή ευαλωτότητα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε ένα έξτρα λεπτό, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Ποιες είναι οι συνέπειες των καταστροφών; Ποια είναι η δυνα-

τότητα των οµάδων να βοηθήσουν και ποιες οµάδες; Ο ΟΗΕ έχει
εκδώσει ένα πολυσέλιδο πλαίσιο για τη µείωση των κινδύνων από
καταστροφές, που αφορά την περίοδο του 2015 µε 2030 -θα το
καταθέσω αµέσως µετά, κύριε Πρόεδρε- και εκεί αναφέρει ότι
πρέπει να γίνει συλλογή, ανάλυση και χρήση των δεδοµένων,
ενηµέρωση και επικοινωνία των πολιτών, ανταλλαγή πληροφο-
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ριών σε τοπικό, δηµοτικό, περιφερειακό και εθνικό επίπεδο και
πρέπει να γίνει και ανταλλαγή καλών πρακτικών και αξιοποίηση
της κοινωνίας των πολιτών. 

Αυτό σηµαίνει ότι το νοµοσχέδιο πρέπει να ενοποιηθεί, να πε-
ριλάβει τους ρόλους των δήµων και να προχωρήσουµε µε έναν
καλύτερο τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αν έχω άλλο ένα λεπτό, θα ήθελα να µιλήσω και για τους παι-
δικούς σταθµούς, κύριε Πρόεδρε.

Το άρθρο 14 µιλάει για βελτιώσεις και διευκολύνσεις στην
αδειοδότηση παιδικών και βρεφονηπιακών σταθµών. Προφανώς,
χρειαζόµαστε πολλές θέσεις και τις χρειαζόµαστε γρήγορα. Η
λύση που προτείνετε είναι λιγότερες απαιτήσεις, µικρότερο κό-
στος, µετάθεση της ευθύνης στον δήµο. Όµως, η διεθνής γνώση
και βιβλιογραφία λέει ότι οι χίλιες πρώτες µέρες της ζωής -δη-
λαδή λίγο λιγότερο από τα τρία πρώτα χρόνια- είναι κρίσιµες για
τη σωµατική, την ψυχική και τη νοητική ανάπτυξη των παιδιών.
Οι ανεπαρκείς λύσεις που προτείνονται επηρεάζουν ακόµα και
τον υπαίθριο χώρο.

Και θα καταθέσω δύο µελέτες που δείχνουν πόσο βασική είναι
η επαφή του παιδιού σε αυτά τα πρώτα τρία χρόνια µε τον υπαί-
θριο χώρο για την ανάπτυξή του. 

Επιπλέον, υπάρχουν και άλλοι κανόνες που παρακάµπτονται,
οι κανόνες για αντισεισµική θωράκιση, για αντιπυρική θωράκιση,
οι κανόνες υγιεινής. Συζητάτε αν θα υπάρχει τουαλέτα για τους
επισκέπτες, για τους γονείς ή όχι, ανάλογα µε τον αριθµό των
παιδιών. Μιλάτε για «εθελοντική» και όχι «υποχρεωτική» ανά-
πτυξη χώρου πρασίνου, για µεσοβέζικες λύσεις στην υψοµετρική
ανισότητα, για αποστάσεις που είναι πολύ µικρές από θόρυβο
και εκλύσεις βιοµηχανιών. Όµως, σε τρία χρόνια θα έρθει µια
άλλη οµάδα παιδιών και όλα αυτά τα παιδιά, επειδή δεν θα εκτί-
θενται σε πράσινο, σε όµορφους και ασφαλείς χώρους, θα βιώ-
σουν ή θα εκδηλώσουν βία, µπορεί να συνηθίσουν ή να
εξαρτηθούν από χρήση οθονών, αφού δεν θα µπορούν να παί-
ζουν στο ύπαιθρο και µπορεί να εκδηλώσουν και µπούλινγκ. 

Γι’ αυτό νοµίζω ότι χρειάζεται µια πολύ σηµαντικότερη χρηµα-
τοδότηση και ενίσχυση των δήµων για πραγµατικά αξιόλογους
και σωστούς παιδικούς σταθµούς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Λινού.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παπασωτηρίου Σταύρος από τη Νέα

Δηµοκρατία και στη συνέχεια ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης.
Ορίστε, κύριε Παπασωτηρίου, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µας στη

Φλώρινα το συζητούµενο νοµοσχέδιο έχει µια ιδιαίτερη, συµβο-
λική -και όχι µόνο- σηµασία, γιατί αφορά την εσχατιά της Ελλά-
δας ή, να το πω καλύτερα, ακριτικούς νοµούς όπως είναι ο δικός
µας, η Φλώρινα, όπου στην πραγµατικότητα δεν τελειώνει, αλλά
αρχίζει η Ελλάδα. 

Ανάµεσα στα σηµεία αυτά από όπου ξεκινά η πατρίδα µας
είναι και οι χερσαίοι συνοριακοί σταθµοί για τους οποίους συζη-
τούµε σήµερα. Σηµαντικές κρατικές υποδοµές, που στεγάζουν
διάφορες δηµόσιες υπηρεσίες και ταυτόχρονα εξυπηρετούν
όλους τους διερχόµενους από τη µεθόριο, Έλληνες και ξένους. 

Γι’ αυτόν τον λόγο έχει πολύ µεγάλη σηµασία τόσο ο εκσυγ-
χρονισµός τους όσο και η καλή συντήρηση των εγκαταστάσεων
αυτών, καθώς και ουσιαστικά αποτελούν την πρώτη και την τε-
λευταία εικόνα της Ελλάδας για όσους µετακινούνται οδικά από
και προς τη χώρα µας. 

Πρόσφατα -και µάλιστα οφείλω εδώ να αναγνωρίσω δηµόσια
την καθοριστική παρέµβαση του κ. Λιβάνιου- είχαµε την ένταξη
στο Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του έργου αναβάθµισης των
συνοριακών σταθµών του Νοµού Φλώρινας. Αφορά τη χρηµατο-

δότηση 5,5 εκατοµµυρίων ευρώ της κατασκευής οδού διασύν-
δεσης της νέας µεθοριακής διάβασης Λαιµού µε το υφιστάµενο
οδικό δίκτυο στις Πρέσπες. Είναι ένα πολύ σηµαντικό έργο, που
θα ολοκληρωθεί ως το τέλος του 2025 µαζί µε την παράλληλη
διαµόρφωση του περιβάλλοντος χώρου των µεθοριακών σταθ-
µών Νίκης και Κρυσταλλοπηγής, εξασφαλίζοντας κατ’ αυτόν τον
τρόπο τη γρηγορότερη πρόσβαση στα σύνορά µας και τον εκ-
συγχρονισµό των µεθοριακών εγκαταστάσεων στον Νοµό Φλώ-
ρινας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν
αφορά βέβαια µόνο την αναβάθµιση των κρατικών υποδοµών,
αλλά και εκείνων των ΟΤΑ. Με αφορµή το άρθρο 20 για τα περι-
φερειακά έργα µείζονος σηµασίας, ήθελα να πω δυο λόγια για
τις σηµαντικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου Εσωτερικών σε
σχέση µε την Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας, αλλά και για τους
τρεις δήµους της Φλώρινας. Πρόκειται για τις χρηµατοδοτήσεις
των Δήµων Φλώρινας, Αµυνταίου και Πρεσπών, που αυτή η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ενέταξε σε εννέα αναπτυξιακά
προγράµµατα, αποδεχόµενη τις εισηγήσεις των εκπροσώπων
της τοπικής κοινωνίας. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να υπογραµµίσω την άριστη συνερ-
γασία που είχαµε τόσο µε τον ίδιο τον Υπουργό όσο και µε τον
αρµόδιο για τους ΟΤΑ Υφυπουργό, τον κ. Σπανάκη, που άκουσαν
µε προσοχή και αντιµετώπισαν θετικά τα αιτήµατα της Φλώρινας.
Επίσης, οφείλω να πω ότι χωρίς τις τεκµηριωµένες προτάσεις
και τα πλήρη τεχνικά δελτία έργων που υπέβαλαν οι Δήµαρχοι
Βασίλης Γιαννάκης, Γιάννης Λιάσης και Γιώργος Στεργίου δεν θα
είχαµε αυτές τις εγκρίσεις τόσο γρήγορα. 

Αναφέροµαι σε προγράµµατα όπως αυτά της αποκατάστασης
ζηµιών και φυσικών καταστροφών, του ψηφιακού µετασχηµατι-
σµού δήµων «Smart Cities», αλλά και της «Δίκαιης Αναπτυξιακής
Μετάβασης». Το τελευταίο πρόγραµµα, αν και αρµοδιότητας κυ-
ρίως του Υπουργείου Οικονοµικών, δεν θα µπορούσε να έχει ξε-
κινήσει χωρίς την κατάθεση τεχνικά ώριµων προτάσεων από
µέρους των δήµων µας. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η πρό-
σφατη έγκριση χρηµατοδότησης του Δήµου Αµυνταίου µε πάνω
από 30 εκατοµµύρια ευρώ για την αποκατάσταση του ορυχείου
Βεγόρας µε τους πόρους του προγράµµατος «Δίκαιη Αναπτυ-
ξιακή Μετάβαση».

Για εµάς στην Φλώρινα η αποκατάσταση και η επανάχρηση
των λιγνιτικών πεδίων δεν είναι απλά µια σηµαντική περιβαλλον-
τική ή αναπτυξιακή προτεραιότητα. Αποτελεί κρίσιµο ζητούµενο
της τοπικής κοινωνίας για το µέλλον του νοµού, ένα µέλλον που
θέλουµε να σχεδιάσουµε οργανωµένα, µαζί µε την πολιτεία, τη
ΔΕΗ και τους επιστηµονικούς φορείς και φυσικά µε τους οικείους
ΟΤΑ.

Αναφέροµαι εδώ στα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια που πρέπει
να οριστικοποιηθούν για τους πυρήνες απολιγνιτοποίησης στη
Φλώρινα, προκειµένου να µπορέσουµε να εγγυηθούµε τη βιώ-
σιµη ανάπτυξη των περιοχών αυτών, να σχεδιάσουµε, δηλαδή,
ορθολογικά και σε βάθος χρόνου το µέλλον του Νοµού Φλώρι-
νας στη µεταλιγνιτική εποχή προς όφελος όλων των κατοίκων
του τόπου µας. 

Κύριε Πρόεδρε, η βιωσιµότητα των τοπικών κοινωνιών πάει
χέρι-χέρι µε αυτή των ίδιων των ΟΤΑ. Γι’ αυτό και έχουν ξεχωρι-
στή αξία οι διατάξεις του νοµοσχεδίου που ρυθµίζουν θέµατα
οφειλών προς τους δήµους και τα νοµικά τους πρόσωπα. Έτσι,
µε το άρθρο 25 εισάγεται η δυνατότητα ρύθµισης έως εξήντα
δόσεις οφειλών προς τους ΟΤΑ που βεβαιώθηκαν µέχρι 31 Αυ-
γούστου του 2024. Ειδικά για τους ευάλωτους οφειλές θεσπίζε-
ται επιπλέον απαλλαγή από τις προσαυξήσεις έως και 95%.
Στόχος της ρύθµισης είναι αφ’ ενός η διευκόλυνση των οφειλε-
τών, που θα την αξιοποιήσουν προκειµένου να µπορούν να πά-
ρουν φορολογική ενηµερότητα, και αφ’ ετέρου η βελτίωση της
εισπραξιµότητας των δήµων, καθώς το ύψος των οφειλών αγγίζει
σήµερα τα 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Με το ίδιο σκεπτικό στο άρθρο 26 παρέχεται για κάθε οφειλή
προς τους δήµους άνω των 10.000 ευρώ η πάγια δυνατότητα
προσφυγής πολιτών ή επιχειρήσεων στον εξωδικαστικό µηχανι-
σµό ρύθµισης χρεών. Αποτελεί και αυτή η ρύθµιση ένα ακόµα
µέτρο διευκόλυνσης των οφειλετών και παράλληλης επιτάχυν-
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σης της ροής των εσόδων στους δήµους, µε την απεµπλοκή τους
από πολυετείς δικαστικές περιπέτειες. 

Μία ακόµα σηµαντική πηγή εσόδων για τους ΟΤΑ είναι οι Κεν-
τρικοί Αυτοτελείς Πόροι που προέρχονται από τον τακτικό προ-
ϋπολογισµό. Όπως επιβεβαιώνεται και από το προσχέδιο του
κρατικού προϋπολογισµού που µόλις κατατέθηκε στη Βουλή,
πλέον το σύνολο των διαθεσίµων ΚΑΠ στους ΟΤΑ για το έτος
2025 αυξάνεται, ξεπερνώντας πλέον τα 3,84 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Το γεγονός αυτό ότι η αύξηση αυτή καθιστά καθίσταται
πάγια µε το άρθρο 38 του παρόντος νοµοσχεδίου, αφορώντας
και κάθε επόµενο οικονοµικό έτος, αποτελεί χωρίς αµφιβολία πα-
ράγοντα σταθεροποίησης των οικονοµικών όλων των δήµων και
των περιφερειών, κάτι που αποδεικνύει ότι η βούληση της Κυ-
βέρνησης είναι η σταδιακή αποκατάσταση στους ΟΤΑ ενός κα-
θεστώτος µόνιµης λειτουργικής αυτονοµίας τους, όπως δεν θα
είναι πια απαραίτητες οι έκτακτες επιχορηγήσεις εκ µέρους της
κεντρικής Κυβέρνησης για την κάλυψη βασικών δαπανών τους. 

Κύριε Υπουργέ, ακριβώς µε αυτό το σκεπτικό οι άνθρωποι της
αυτοδιοίκησης στηρίζουν ουσιαστικά το παρόν νοµοσχέδιο,
καθώς αποτελεί µία µεταρρύθµιση τοµή στα οικονοµικά των
ΟΤΑ, µία παρέµβαση εξυγίανσης, που θα βοηθήσει ιδιαίτερα
τους δήµους να καλύψουν µε πιο προβλέψιµο τρόπο τις οικονο-
µικές τους υποχρεώσεις, προσφέροντας ταυτόχρονα καλύτερες
υπηρεσίες σε όλους τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον κ. Τσαβδαρίδη, έχει ζητήσει να παρέµβει ο Υπουργός,
για να καταθέσει κάποιες νοµοτεχνικές.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σε σχέση
και µε τις παρατηρήσεις Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής
κάποιες τεχνικές διορθώσεις. Είναι ήσσονος σηµασίας. Μία ανα-
φορά µόνο που προέκυψε από τη διαβούλευση στο άρθρο 17,
που αφορά τους δηµοτικούς αστυνοµικούς µετά την αλλαγή που
έγινε. Διαπιστώθηκε ότι υπάρχουν κάποιοι δηµοτικοί αστυνοµικοί

οι οποίοι, όταν τέλειωσε η προθεσµία για µετάταξη τον Δεκέµ-
βριο του 2022 δεν πρόλαβε να δηµοσιευθεί το ΦΕΚ µετάταξης,
ενώ είχαν κάνει την αίτηση, είχαν πάρει πρωτόκολλο από την
αποκεντρωµένη. Δίνουµε µία δυνατότητα για ένα δίµηνο να µπο-
ρέσουν να µεταταγούν. 

Επίσης, µια που πήρα τον λόγο -θα τοποθετηθώ ασφαλώς συ-
νολικά σε όλα τα θέµατα που έχουν τεθεί απ’ όλες τις παρατά-
ξεις- δυο λόγια για την τροπολογία η οποία είναι στο νοµοσχέδιο.
Περιλαµβάνει τρία άρθρα. 

Το τρίτο άρθρο -κατόπιν και της πολλής δουλειάς που έκανε
και ο Βουλευτής Λευκάδας, ο κ. Καββαδάς- αφορά την παρά-
ταση για ένα έτος της γέφυρας της Λευκάδας, η οποία συνδέει
το νησί µε την ηπειρωτική χώρα. 

Το πρώτο άρθρο αφορά διατάξεις για το ακατάσχετο της πά-
γιας προκαταβολής σε σχολικούς διευθυντές, η οποία προέκυψε
καθώς δόθηκαν προκαταβολές και κατασχέθηκαν επειδή οι δήµοι
είχαν υποχρέωση και υπήρχαν κατασχετήρια. Άρα κατασχέθηκε
και η πάγια προκαταβολή. Μαζί είναι και µία διάταξη ειδικά για
το έτος 2024 - 2025, που αφορά τη διανοµή των ξενόγλωσσων
βιβλίων, εν όψει του νέου σχολικού έτους, του 2025 πλέον. Θα
συζητηθεί από το µηδέν η συνολική διαδικασία.

Το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας αφορά µια ρύθµιση η
οποία εφαρµόζεται τα τρία τελευταία χρόνια και δίνει τη δυνα-
τότητα στους δήµους να µεταφέρουν χρήµατα είτε από ανταπο-
δοτικά σε µη ανταποδοτικές υπηρεσίες ή το ανάποδο. Για πρώτη
φορά δίνουµε τη δυνατότητα, χωρίς να θεωρείται κατ’ εξοχήν
ανταποδοτική υπηρεσία, εφόσον έχει πλεόνασµα ο δήµος από
τα ανταποδοτικά, να πληρώσει από τα κοµµάτια των ανταποδο-
τικών τη µισθοδοσία, τµήµα ή µέρος, των σχολικών καθαρι-
στριών. 

Συγγνώµη για τον χρόνο. Καταθέτω τις νοµοθετικές. 
Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Θεόδωρος Λιβά-

νιος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να δια-
νεµηθούν στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης από τη Νέα
Δηµοκρατία και θα ακολουθήσει ο κ. Αµπατιέλος Νίκος από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα πολυδύναµο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εσωτερικών που ρυθµίζει σειρά ζητηµάτων που
αφορούν στην καθηµερινότητα των πολιτών και στη λειτουργία
των δήµων και των περιφερειών της χώρας, ενώ θέτει για πρώτη
φορά ρητούς κανόνες για την οργάνωση, τη λειτουργία και τον
εκσυγχρονισµό των χερσαίων συνοριακών σταθµών µας.

Στην ουσία η Κυβέρνηση, µε εστίαση πάντα στη διευκόλυνση
της καθηµερινότητας των πολιτών, στηρίζει ακόµη περισσότερο
οικονοµικά την αυτοδιοίκηση και αναµορφώνει το θεσµικό πλαί-
σιο λειτουργίας της. Ταυτόχρονα, όµως, προχωρά σε ενέργειες
που προτάσσουν το εθνικό συµφέρον, ενισχύοντας το κύρος και
µεγεθύνοντας την αξιοπιστία του ελληνικού κράτους εντός αλλά
και εκτός συνόρων.

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω από το δεύτερο, γιατί, όσον αφορά
στην αναβάθµιση των υποδοµών των χερσαίων συνοριακών
σταθµών στην οποία και προχωρούµε µέσα από τις σχετικές δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου, αυτή δεν αποτελεί απλά µια υποχρέωση
που έχει αναλάβει η Ελλάδα προκειµένου να εναρµονιστεί µε
τους σχετικούς ευρωπαϊκούς κανονισµούς. Αποτελεί κυρίως την
υλοποίηση της δέσµευσής µας να εκτοξεύσουµε την ποιότητα
των παρεχόµενων υπηρεσιών, αλλά και να διευκολύνουµε τις δια-
συνοριακές µετακινήσεις και το εµπόριο, πάντα µε έµφαση στην
ασφάλεια και στην αποτελεσµατικότητα, µέσα από µια σειρά επι-
καιροποιήσεων του πλαισίου λειτουργίας τους, πλαίσιο που συµ-
περιλαµβάνει και τον ορισµό των αποκεντρωµένων διοικήσεων
της χώρας µας ως αρµόδιων για την υλοποίηση των απαραίτη-
των απαλλοτριώσεων, επεκτάσεων, συντηρήσεων, ανακατα-
σκευής και λειτουργίας των σταθµών, αλλά και τον καθορισµό
των απαραίτητων χρηµατοδοτικών εργαλείων για την υλοποίηση
των έργων αυτών.

Πολλές όµως και ιδιαίτερα σηµαντικές ρυθµίσεις στο παρόν
νοµοσχέδιο στρώνουν το χαλί για ακόµη µεγαλύτερη ώθηση
στον κοµβικό ρόλο του θεσµού της αυτοδιοίκησης και για τη βέλ-
τιστη αναβάθµιση του τρόπου διοίκησης των τοπικών υποθέσεων
εν αναµονή του νέου ενιαίου κώδικά της, νέος κώδικας που πυ-
ρετωδώς ετοιµάζουµε και ο οποίος θα τροφοδοτήσει οριστικά
την αυτοδιοίκηση στον δρόµο του µέλλοντος, µε σηµαντικό
βοηθό τη Μονάδα Σύνταξης και Εφαρµογής του Κώδικα που συ-
στήνουµε στο παρόν νοµοσχέδιο και η οποία θα συντονίσει
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς.

Σε αυτή την πορεία διαρκούς ενίσχυσης της αυτοδιοίκησης
σηµαντική είναι και η ρύθµιση αναφορικά µε το προσωπικό των
δήµων και των περιφερειών, καθώς δίνεται πλέον η δυνατότητα
στους ΟΤΑ να προσλάβουν το έκτακτο προσωπικό για την αντι-
µετώπιση των πρόσκαιρων αναγκών τους, χωρίς να υπάρχει η
εγγεγραµµένη πίστωση στον προϋπολογισµό, όταν βρισκόµαστε
προς το τέλος του έτους ή στην αρχή του νέου οικονοµικού
έτους. Όπως σηµαντική είναι και η ρύθµιση που αφορά στη βαθ-
µολογική κατάταξη του προσωπικού της Δηµοτικής Αστυνοµίας,
καθώς αναγνωρίζεται και ο χρόνος που έχουν υπηρετήσει σε
οποιαδήποτε δηµόσια υπηρεσία.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ακούει τις τοπικές κοι-
νωνίες, τους φορείς και τους λειτουργούς τους και ανταποκρί-
νεται πλήρως στις ανάγκες τους. Να γιατί διευκολύνει την
υλοποίηση έργων µείζονος σηµασίας σε ειδικές καταστάσεις πο-
λιτικής προστασίας. Να γιατί τριπλασιάζει το πρόστιµο για την
αυθαίρετη χρήση των κοινόχρηστων χώρων, πατάσσοντας έτσι
την ασυδοσία, που εµποδίζει µέχρι και διελεύσεις ατόµων µε ει-
δικές ανάγκες, αλλά και να γιατί δίνει τη δυνατότητα µίσθωσης
οχηµάτων από τις περιφέρειες για τη νέα σχολική χρονιά αναφο-
ρικά µε τις µεταφορές των µαθητών. Ακούει όµως και τις ανησυ-
χίες των ανθρώπων στις τοπικές κοινωνίες και δίνει ανάσες στις
δυσκολίες που αντιµετωπίζουν µε τρόπο υπεύθυνο. 

Να γιατί δίνει δυνατότητα αποπληρωµής οφειλών των πολιτών

προς τους δήµους, τις περιφέρειες και τα νοµικά τους πρόσωπα
σε εξήντα δόσεις για οφειλές που βεβαιώθηκαν µέχρι 31 Αυγού-
στου 2024 και υπάρχει αδυναµία είσπραξής τους. Να γιατί προ-
βλέπει για τους ευάλωτους οφειλέτες απαλλαγή του 95% των
προσαυξήσεων και πάγια δυνατότητα προσφυγής στον εξωδικα-
στικό µηχανισµό ρύθµισης για κάθε οφειλή προς τους δήµους
άνω των 10.000 ευρώ. Αλλά και να γιατί δίνει τη δυνατότητα συµ-
ψηφισµού χρεών από τους δήµους προς τις δηµοτικές επιχειρή-
σεις ύδρευσης, αλλά και από τις ΔΕΥΑ προς τους δήµους, χωρίς
να απαιτείται φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα.

Απέναντι σε όλα αυτά, η µίζερη κριτική από την Αντιπολίτευση
µας κατηγορεί ότι αφήνουµε τη «φουκαριάρα» -έτσι τη χαρακτή-
ρισαν- αυτοδιοίκηση δήθεν χωρίς πόρους, δήθεν υποστελεχω-
µένη και δήθεν επαίτη στην πραγµατικότητα. Τα λένε αυτά στην
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που έδωσε στην αυτοδιοί-
κηση πρωτόγνωρα χρηµατοδοτικά εργαλεία για την υλοποίηση
σηµαντικών δράσεων, προγραµµάτων, έργων σε όλα τα επίπεδα,
έργα που αυτή τη στιγµή που µιλάµε ξεπερνάνε τα χίλια διακόσια
που τρέχουν σε ολόκληρη την επικράτεια. 

Τα λένε αυτά σε εµάς, που µε το παρόν νοµοσχέδιο αυξάνουµε
φέτος κατά 108 εκατοµµύρια ευρώ τους Κεντρικούς Αυτοτελείς
Πόρους, εκ των οποίων τα 90 εκατοµµύρια ευρώ θα διατεθούν
για την εξόφληση εκκρεµών και ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων
των δήµων προς τρίτους, προκειµένου να µειωθούν οι οφειλές
τους και να βελτιωθεί η οικονοµική κατάσταση και των δήµων
αλλά και των τρίτων. Και τα λένε σε εµάς, που από το 2025 αυ-
ξάνουµε κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως τους Κεντρικούς
Αυτοτελείς Πόρους, προκειµένου να αντιµετωπιστούν οι αυξη-
µένες µισθολογικές αλλά και ενεργειακές δαπάνες. Ας συνεχί-
ζουν, όµως, να λένε.

Εµείς θα συνεχίσουµε µε σοβαρότητα την προσπάθειά µας, µε
υπέρτατο κριτή τον λαό, που µέχρι σήµερα συνεχίζει να µας τιµά
µε την εµπιστοσύνη του, ζητώντας να αγωνιζόµαστε καθηµερινά
µε ταπεινότητα, για να προσφέρουµε συνθήκες στον ελληνικό
λαό καλύτερες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αµπατιέλος Νικόλαος από το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδας. Θα ακολουθήσει ο κ. Σπάνιας, ο κ. Υψη-
λάντης και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο κ. Χήτας. Μετά
τον κ. Χήτα, θα συνεχίσουµε µε τρεις οµιλητές και έναν Κοινο-
βουλευτικό.

Κύριε Αµπατιέλο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΜΠΑΤΙΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι, επιτρέψτε µου να

ξεκινήσω κάπως ανάποδα, µε βάση µία από τις λοιπές διατάξεις
του άρθρου 61 µε το οποίο επιµένει η Κυβέρνηση να διατηρεί ως
πρόληψη την Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία. Τι κι αν έχετε φάει τα
µούτρα σας τόσες και τόσες φορές µέσα από τις πολύ µαζικές κι-
νητοποιήσεις των φοιτητών και όλου του λαού, εσείς εκεί.

Καλά εµείς δεν έχουµε καµµία αυταπάτη. Ξέρουµε πάρα πολύ
καλά ότι όσο οξύνονται οι συνέπειες από την πολιτική σας και
στα πανεπιστήµια αλλά και έξω από αυτά, στην παιδεία και
αλλού, όσο οξύνονται οι ανταγωνισµοί, οι πολεµικές συγκρού-
σεις, η απαράδεκτη εµπλοκή της χώρας σε αυτές µε διάφορους
τρόπους, η προετοιµασία για γενίκευση του πολέµου, όσο βα-
ράνε οι καµπάνες µιας νέας διεθνούς καπιταλιστικής οικονοµικής
κρίσης, τόσο και εσείς το µάτι σας θα το έχετε στην καταστολή,
στην προσπάθεια να κάτσει ο λαός και η νεολαία να παρακολου-
θεί αυτή την πορεία µε τις πολύ καταστροφικές για τον λαό συ-
νέπειες. Ξεχάστε το. Μπροστά είναι πάρα πολύ µεγάλα γεγονότα
και σε αυτά και στην αντιλαϊκή πολιτική και στις επικίνδυνες διε-
θνείς εξελίξεις το εργατικό λαϊκό κίνηµα έχει τη δυνατότητα και
την ευθύνη να ξεπεράσει όλα αυτά τα εµπόδια, να ορθώσει ανά-
στηµα και να σαρώσει τέτοιους νόµους, να τα γυρίσει όλα
τούµπα µε βάση και τους όρους που αξίζει να ζούµε τον 21ο

αιώνα σε σύγκρουση µε το σύστηµα της εκµετάλλευσης, της
φτώχειας και των πολέµων που υπηρετείτε.

Για το δεύτερο µέρος, το κύριο τµήµα του νοµοσχεδίου, είναι
άλλος ένας νόµος µε πολλές-πολλές διατάξεις για την τοπική δι-
οίκηση. Το µέχρι τώρα θεσµικό πλαίσιο που είκοσι χρόνια του-
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λάχιστον οι κυβερνήσεις έχετε διαµορφώσει, έχει πάρα πολύ
συγκεκριµένα αποτελέσµατα, το πού είµαστε σήµερα και σε τι
βάση συζητάµε. Δραστικό περιορισµό της χρηµατοδότησης των
δήµων από τον κρατικό προϋπολογισµό, υποστελέχωση σε
όλους τους τοµείς -και οι περισσότεροι πλέον από αυτούς είναι
πολύ κρίσιµοι για τον λαό- και εκτίναξη της ανταποδοτικότητας.
Δηλαδή τι; Ο λαός να πληρώνει και να ξαναπληρώνει αυτά που
του έχει πάρει η βαριά φορολογία. Θυµίζουµε και θα το ξαναλέµε
ότι το 95% των εσόδων το εισφέρουν οι εργαζόµενοι συνταξιού-
χοι αυτοαπασχολούµενοι και µόλις το 5% οι επιχειρηµατικοί όµι-
λοι, να ξαναπληρώνουν δηλαδή αυτοί για τέτοιες ανάγκες,
ιδιωτικοποιήσεις σε πρόνοια, υγεία, παιδεία, πάντα µε τη λογική
του επιχειρηµατικού κέρδους σε όλα τα έργα και τις υποδοµές.

Έρχεστε πάνω σε αυτό το έδαφος, κύριοι της Κυβέρνησης,
αντί να ενισχύσετε πραγµατικά τους δήµους, όπως προκλητικά
και παραπλανητικά έχετε στον τίτλο του νοµοσχεδίου, να πάτε
στην ίδια κατεύθυνση τα πράγµατα ένα βήµα παραπέρα.

Μεγάλη εικόνα είναι όµως η εξής: Έχει κυριολεκτικά πεταχτεί
πλήθος αρµοδιοτήτων στους δήµους, χωρίς να δίνετε τους αντί-
στοιχους οικονοµικούς πόρους από τον κρατικό προϋπολογισµό,
χωρίς το απαραίτητο εξειδικευµένο προσωπικό, για να ξεµπερ-
δέψει το κράτος από τις πολύ κρίσιµες ευθύνες του, να υποβαθ-
µίζονται όλα αυτά και ο λογαριασµός να γυρνάει ξανά στον λαό
και «να χάνει η µάνα το παιδί και το παιδί τη µάνα» στο ποιος έχει
τελικά την αρµοδιότητα για να λύσει τέτοια κρίσιµα για τις λαϊκές
ανάγκες ζητήµατα. 

Και έρχεστε τώρα να πείτε ότι αυξάνετε την απόδοση των Κεν-
τρικών Αυτοτελών Πόρων, όπως λέει χαρακτηριστικά το άρθρο
38. Τι είναι αυτή η αύξηση; Είναι 53 εκατοµµύρια, δηλαδή ούτε
συν 2% από την προηγούµενη, την ώρα που η κρατική χρηµατο-
δότηση στους δήµους από το 2009 έχει µειωθεί πάνω από 60%. 

Η πραγµατικότητα είναι αµείλικτη. Ούτε η µισθοδοσία του τα-
κτικού προσωπικού δεν µπορεί να καλυφθεί και ταυτόχρονα ο
µεγαλύτερος οφειλέτης στους δήµους είναι το ίδιο το κράτος.
Αλλού, βεβαίως, ξέρετε να τα δίνετε. Γι’ αυτά, περιορισµένες δη-
µοσιονοµικές δυνατότητες. Πακέτα όµως για µεγάλους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους δισ., για το ΝΑΤΟ δισ. κυριολεκτικά. Ξέρετε
αλλού να δηµιουργείτε ευνοϊκό περιβάλλον για την κερδοφορία
µε φοροαπαλλαγές, να µειώνετε το ενεργειακό κόστος αλλά και
το κόστος ύδρευσης και δικτύων. Το κράτος µέχρι τώρα µπορεί
να εξασφαλίζει µηδενικά τιµολόγια για εφοπλιστές και βιοµηχά-
νους, αλλά δεν µπορούν να εξασφαλιστούν για παιδικούς σταθ-
µούς, για σχολεία, για ΚΔΑΠ, για τα ΚΑΠΗ, για αθλητικές και
πολιτιστικές εγκαταστάσεις. Πόσω µάλλον για τη µεγάλη ανάγκη
κατασκευής νέων, σύγχρονων και ασφαλών σχολείων και παιδι-
κών σταθµών. Παράδειγµα στον Δήµο του Πειραιά, ένα νέο σχο-
λείο υπάρχει τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, όταν η ηλικία των
περισσότερων σχολείων ξεπερνάει τα πενήντα χρόνια ζωής. 

Με την ανάγκη να τελειώνουµε µε το αίσχος των κοντέινερ για
παιδιά πέντε και έξι χρόνων, ανάγκη για νέους χώρους πολιτι-
σµού ή άθλησης. Γι’ αυτά λεφτά δεν υπάρχουν. Όλα αυτά είναι
κόστος. Η ίδια λογική και στο ζωτικής σηµασίας θέµα της πολι-
τικής προστασίας. Συνεχίζουν να απουσιάζουν προκλητικά ολο-
κληρωµένες παρεµβάσεις, τη στιγµή που βλέπουµε κάθε
καλοκαίρι να καιγόµαστε, µε την πρόσφατη πυρκαγιά στη βορει-
οανατολική Αττική να φτάνει µέσα στον αστικό ιστό της πόλης,
χειµώνα να πνιγόµαστε και µην πιάσουµε τα ζητήµατα πρόληψης
και αντισεισµικής προστασίας. 

Τι προβλέπει το νοµοσχέδιο; Άλλο ένα συµβουλευτικό όργανο,
αυτή τη φορά στην απόλυτη ευχέρεια του περιφερειάρχη και που
οµολογεί µέσα ότι οι όποιες προτάσεις νοµοθετικών παρεµβά-
σεων υπάρξουν, θα είναι σύµφωνα µε την ευρωενωσιακή κατεύ-
θυνση νοµοθεσία και τις διεθνείς συµφωνίες. Σοβαρά το λέτε
αυτό; Για να καθησυχαστεί ο κόσµος µε αυτά που βλέπει να γί-
νονται; Είναι ή δεν είναι οι ίδιες οι κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που λένε στην ουσία κυνικά ότι όπου συµφέρει να δώ-
σεις καµιά αποζηµίωση, µην κάνεις αντιπληµµυρικά έργα που κο-
στίζουν. Γι’ αυτό και τα έργα αυτά είτε δεν είναι επιλέξιµα είτε
γίνονται αποσπασµατικά, µεταφέροντας συχνά το πρόβληµα πα-
ρακάτω µε προδιαγραφές που δεν εξασφαλίζουν την ουσιαστική
προστασία. 

Αυτό είναι οµολογία για το τι θα ζήσουµε. Είναι η πορεία που
µας έχει φτάσει ως εδώ, να λέει µέχρι και ο Περιφερειάρχης της
Νέας Δηµοκρατίας στην Αττική, για τους δικούς του βεβαίως λό-
γους, πονηρά, ότι η Αττική είναι αθωράκιστη για τον χειµώνα που
µας έρχεται. Και δεν πάει πολύς καιρός, ούτε έξι µήνες, από το
ενδεικτικό γεγονός του πώς αξιοποιούνται και τα πακέτα του Τα-
µείου Ανάκαµψης, που όλοι σας, όλα τα υπόλοιπα κόµµατα το
έχετε κορώνα στο κεφάλι σας, που έκοψε 300 εκατοµµύρια ευρώ
από τον προϋπολογισµό που είχαν µπει αντιπληµµυρικές υποδο-
µές της χώρας χωρίς χρηµατοδότηση, µη επιλέξιµα, δεν είναι
αναγκαία, άλλες προτεραιότητες. Τέλος. 

Η κατάσταση στους χώρους εργασίας των δήµων σε όλους
τους τοµείς έχει ξεπεράσει προ πολλού το να χαρακτηρίζεται
απλά οριακή. Έχει κυλήσει πραγµατικά πολύ νερό στο αυλάκι
από τη γενική πρόβλεψη για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης να επιτρέπεται να απασχολούν προσωπικό µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, για την αντιµετώ-
πιση δήθεν εποχικών ή άλλων περιοδικών, πρόσκαιρων αναγκών.

Σήµερα έχουµε οδηγηθεί στην κάλυψη µε τέτοιες συµβάσεις
βασικών λειτουργιών των δήµων, µε αποτέλεσµα και την εντατι-
κοποίηση, εκατοντάδες τα εργατικά ατυχήµατα, εκατοντάδες οι
νεκροί που έχουν πεθάνει εν ώρα εργασίας τα τελευταία είκοσι
χρόνια. Δυστυχώς είχαµε πρόσφατα τέτοια παραδείγµατα και
στον Δήµο του Πειραιά, που σε αυτό επιδρά ταυτόχρονα και η
ελλιπής σχέση βάσει της εναλλαγής που γίνεται, που διαµορφώ-
νουν οι εργαζόµενοι µε το αντικείµενο δουλειάς τους, χωρίς να
είναι δική τους ευθύνη. 

Αρνείστε πεισµατικά να ικανοποιείτε τα αιτήµατα πολλών
δήµων για τις αναγκαίες προσλήψεις σε µόνιµο προσωπικό. Και
τι λέτε τώρα; Αντί για µαζικούς διορισµούς µόνιµων υπαλλήλων,
γενναία αύξηση των µισθών, µε αύξηση αντίστοιχη της κρατικής
χρηµατοδότησης, καταργείτε και µέσα ατοµικής προστασίας σε
αυτές τις συνθήκες, όπως είναι η παροχή γάλακτος και το ρί-
χνετε για µια ακόµα φορά στην ατοµική ευθύνη, µε ένα ποσό
στην αρχή κάθε χρόνου, που δεν θα είναι η πρώτη φορά, εκτός
όλων των υπολοίπων, που πολύ πιο εύκολα κόβεται σε µια πο-
ρεία. 

Υπάρχει, όµως, απέναντι σε αυτή την πολιτική µία υπολογίσιµη
δύναµη, αγωνιστικής αντιπολίτευσης απέναντι στην Κυβέρνηση
και στο συνολικό αυτό νοµικό πλαίσιο, στηριγµένη στο εργατικό
λαϊκό κίνηµα, είτε από θέσεις διοίκησης σε δήµους, µε τους κοµ-
µουνιστές δηµάρχους µπροστά, είτε ως Αντιπολίτευση και απέ-
ναντι σε δηµοτικές αρχές που στηρίζονται και από τη Νέα
Δηµοκρατία και από το ΠΑΣΟΚ και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από διά-
φορους που το παίζουν ανεξάρτητοι και διαφόρους που αυτοα-
ποκαλούνται αυτοδιοικητικοί, κρύβοντας την πολιτική ουσία των
προβληµάτων και εξυπηρετώντας στην τελική αυτή την πολιτική
και τα µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα. Υπάρχει µια δύναµη
που αρνείται να παίξει τον ρόλο ενός ακόµα εισπράκτορα του
γενικού κράτους, που αρνείται να κυνηγά τους εργαζόµενους και
τους βιοπαλαιστές επαγγελµατίες, να κάθεται να υπολογίζει τα
βρέφη και τα νήπια σαν vouchers και σαν αριθµούς και ως κό-
στος, που αρνείται να κρύβει µεγάλες ευθύνες πολιτικές που
υπάρχουν και διεκδικεί εδώ και τώρα µέτρα στα κρίσιµα ζητή-
µατα της πολιτικής προστασίας, της σχολικής στέγης, της υγείας
και ασφάλειας όλων των εργαζοµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Αριστοτέλη Σπάνια από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Θα ακολουθήσει ο κ. Υψηλάντης, ο κ. Χήτας και έπεται στη συ-
νέχεια, η κ. Βολουδάκη. Ανά τρεις Βουλευτές θα µιλάει, όπως εί-
παµε, ένας Κοινοβουλευτικός, από αυτούς που έχουν δηλωθεί
τουλάχιστον ως τώρα.

Ορίστε, κύριε Σπάνια, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, µε τίτλο:
«Ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, την ενί-
σχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και λοιπές δια-
τάξεις». 
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Το σχέδιο νόµου περιέχει σηµαντικές παρεµβάσεις, που βελ-
τιώνουν τη λειτουργία των χερσαίων συνοριακών σταθµών της
χώρας, των οδικών και σιδηροδροµικών συνοριακών σηµείων διέ-
λευσης, όπως επίσης προβλέπεται και η ίδρυση νέων συνορια-
κών σταθµών. Εφαρµόζεται το Ενωσιακό Δίκαιο στη λειτουργία
των υπηρεσιών, εντός των συνοριακών σταθµών, που αφορούν
υπηρεσίες διαβατηρίου, τελωνειακού, κτηνιατρικού και φυτοϋ-
γειονοµικού ελέγχου, κοµβικής σηµασίας για την προστασία των
εθνικών, αλλά και των συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
της δηµόσιας υγείας και του καταναλωτικού κοινού. Γίνονται πα-
ρεµβάσεις στους ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού πάνω στο θεσµικό πλαί-
σιο λειτουργίας τους, αλλάζοντας τον τρόπο διοίκησης και
διαχείρισης των τοπικών ζητηµάτων.

Από το 2025 αυξάνεται 53 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως η ΚΑΠ
των δήµων και περιφερειών για την αντιµετώπιση του κόστους
µισθοδοσίας και ενέργειας, ενώ για το 2024 αυξάνονται κατά 108
εκατοµµύρια ευρώ εκ των οποίων τα 90 για την εξόφληση εκκρε-
µών ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων των δήµων προς τρίτους. Ενι-
σχύσεις στη συµβουλή προς τις περιφέρειες για τη διαχείριση
κινδύνων και κρίσεων, για τη δυνατότητα σύστασης επιτροπής
για τη διαχείριση κινδύνων, µε τη συµµετοχή εξειδικευµένων επι-
στηµόνων και επαγγελµατιών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Προτεραιοποιούνται και διευκολύνονται έργα ιδιαίτερης ση-
µασίας και ειδικής κατάστασης πολιτικής προστασίας των περι-
φερειών, µε ταχείες και άµεσες διαδικασίες για την αποκα-
τάσταση καταστροφών ή την εξυπηρέτηση αναγκών περιφερει-
ακού χαρακτήρα. Προβλέπεται καταχώριση στο Εθνικό Μητρώο
Διοικητικών Διαδικασιών κάθε διοικητικής διαδικασίας που συµ-
περιλαµβάνεται σε νέες κανονιστικές πράξεις, διευκολύνοντας
έτσι την πρόσβαση των πολιτών στα δηµόσια έγγραφα. Αποσα-
φηνίζεται η διαδικασία λήψης δηµοτικότητας τέκνου και πολιτο-
γράφησης οµογενών της πρώην Σοβιετικής Ένωσης.
Παρατείνεται η εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων. Οµαλο-
ποιείται η διαδικασία έκδοσης ελληνικών διαβατηρίων. Γίνονται
παρεµβάσεις στους ειδικούς φρουρούς που υπηρετούν στις
οµάδες προστασίας πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων, όπως και το
προσωπικό της Δηµοτικής Αστυνοµίας και των συµβασιούχων
ορισµένου χρόνου. 

Για την πρόσληψη ατόµων µε σκοπό την κάλυψη πρόσκαιρων
αναγκών, εξαιτίας της µη πρόσληψης πιστώσεων, δίνεται η δυ-
νατότητα βεβαίωσης αυτών από το αρµόδιο όργανο και εγγραφή
τους στον προϋπολογισµό σε επόµενο χρόνο, διευκολύνοντας
έτσι τους ΟΤΑ και την πρόσληψη εποχικού προσωπικού όταν
ακόµη υπάρχει εκκρεµής προϋπολογισµός, εγκεκριµένος για το
επόµενο έτος. Δίνεται η δυνατότητα η παροχή γάλακτος σε συγ-
κεκριµένη οµάδα εργαζοµένων ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού και των νο-
µικών προσώπων του να αντικαθίσταται µε την καταβολή κάθε
έτους αντίστοιχης αξίας χρηµατικού ποσού. Εισάγεται η δυνα-
τότητα ρύθµισης των οφειλών προς τους δήµους και τα νοµικά
τους πρόσωπα µε καταβολή έως και εξήντα δόσεις για οφειλές
που βεβαιώθηκαν ως τις 31 Οκτωβρίου του 2024. 

Η ρύθµιση οφειλών σε δόσεις περιλαµβάνει και κατά ποσοστό
απαλλαγής από τις προσαυξήσεις ως και 95% και τους τόκους
εκπρόθεσµης καταβολής για τους ευάλωτους οφειλέτες. Ακόµη
για τους οφειλέτες των δήµων προβλέπεται προσφυγή στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών όταν αυτές υπερβαίνουν
τις 10 χιλιάδες ευρώ. Παρέχεται η δυνατότητα συµψηφισµού των
οφειλών των ΔΕΥΑ µε αυτές των δήµων, χωρίς την προσκόµιση
φορολογικής ή ασφαλιστικής ενηµερότητας, για να επιτευχθεί
µείωση των ληξιπρόθεσµων οφειλών των φορέων της γενικής κυ-
βέρνησης. 

Εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο υποβολής του τέλους παραδηµο-
τών. Δίνεται η δυνατότητα επιλογής από τον κάθε δήµο για πο-
σόστωση 0,5% ή 0,75% για την ενίσχυση των εσόδων τους,
ανάλογα µε τις υποδοµές και τις τοπικές τους ιδιαιτερότητες.
Αυστηροποιούνται τα πρόστιµα αυθαίρετης κατάληψης κοινό-
χρηστου χώρου. Εκσυγχρονίζεται το τέλος επί χρήσης φυσικών
ιαµατικών πηγών. Νοµιµοποιείται η σύνθεση της επιτροπής για
τη σύνταξη του κώδικα αυτοδιοίκησης, η ενεργοποίηση της

οποίας θα οδηγήσει στην αναγκαία επικαιροποίηση του συνόλου
του θεσµικού πλαισίου των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού. Γνωστοποιείται
το αρµόδιο πρόσωπο ανά φορέα για τη συγκέντρωση και υπο-
βολή στοιχείων στον κόσµο παρακολούθησης επιδόσεων τοπικής
αυτοδιοίκησης. Εγγράφονται στο υποµητρώο φιλοζωικών σωµα-
τείων και οργανώσεων του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντροφιάς,
τα σωµατεία φροντίδας ζώων συντροφιάς, ώστε να παρίστανται
σε ποινικές δίκες για αδικήµατα. Απαλλάσσονται, λόγω αδυνα-
µίας λήψης µέτρων, οι δήµοι από κάθε ευθύνη σε τροχαίο που
προκαλείται από αδέσποτα ζώα συντροφιάς. Μειώνεται η δα-
πάνη των ιδιοκτητών ζώων συντροφιάς που δεν επιθυµούν να
στειρώσουν τα ζώα τους, για τη λήψη απασχολούνται νέοι, στα
90 ευρώ από 160 που ήταν για τους κυνηγετικούς σκύλους και
στα 120 για τα λοιπά ζώα συντροφιάς. Διευκολύνεται η εγγραφή
των τέκνων στην οικογενειακή µερίδα µε τον έχοντα την επιµέ-
λεια γονέα, ανεξαρτήτως του τρόπου έκδοσης του διαζυγίου.
Προσδιορίζονται οι περιπτώσεις τέκνων που πρέπει να εκδοθεί
απόφαση διαπίστωσης της ελληνικής ιθαγένειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου η Κυβέρνηση παρεµβαίνει σε σηµαντικά ζητήµατα, που
αφορούν βελτιώσεις σε θέµατα λειτουργίας των ΟΤΑ Α’ και Β’
βαθµού, που έχουν σαν στόχο τη βελτίωση της λειτουργίας τους,
τη διευκόλυνση των πολιτών στις συναλλαγές τους µε το δηµό-
σιο, την τακτοποίηση οφειλών και εκκρεµοτήτων που κρατούν
τους δηµότες και τους δήµους δέσµιους σε χρόνιες αγκυλώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ΟΤΑ αλλάζουν, εκσυγχρονί-
ζονται, προσφέροντας ταχύτερες και ποιοτικότερη υπηρεσίες,
διευκολύνοντας έτσι τη ζωή του Έλληνα πολίτη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Υψηλάντης, Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Χήτας, η κ.
Βολουδάκη, ο κ. Καππάτος και ο κ. Ζεµπίλης.

Κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέ-

διο και τις διατάξεις του βελτιώνεται το πλαίσιο που διέπει τη λει-
τουργία των χερσαίων συνοριακών σταθµών της χώρας, καθώς
και των χερσαίων οδικών και σιδηροδροµικών συνοριακών ση-
µείων διέλευσης που βρίσκονται µέσα στην ελληνική επικράτεια.

Αναφέρθηκε πολύ διεξοδικά στο κοµµάτι αυτό τόσο ο εισηγη-
τής µας όσο και η ηγεσία του Υπουργείου για την αναγκαιότητα
και την επικαιροποίηση των ρυθµίσεων αυτών.

Από µεριάς µου θα ήθελα να εστιάσω κυρίως στο δεύτερο
µέρος του νοµοσχεδίου, που αναφέρεται στους ΟΤΑ και προάγει
την εύρυθµη λειτουργία τους, συµβάλλοντας στην ουσιαστική
αναβάθµισή τους, µε διατάξεις εκσυγχρονισµού της διαδικασίας
διακυβέρνησής τους οι οποίες βελτιώνουν έτι περαιτέρω τον
τρόπο διοίκησης των τοπικών υποθέσεων και το επίπεδο των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών προς το σύνολο των πολιτών.

Οι κυριότερες νοµοθετικές παρεµβάσεις που αποτυπώνουν
την προσπάθεια βελτίωσης της λειτουργίας των ΟΤΑ στην
πράξη, ώστε να καταστούν πιο φιλικοί στους πολίτες, δείχνοντας
παράλληλα και το κοινωνικό τους πρόσωπο, είναι µεταξύ άλλων
οι ακόλουθες:

Πρώτον, η δυνατότητα άµεσης ρύθµισης των οφειλών προς
τους δήµους, τις περιφέρειες και τα νοµικά τους πρόσωπα. Συγ-
κεκριµένα, θεσπίζεται η καταβολή έως εξήντα δόσεων για οφει-
λές που έχουν βεβαιωθεί ως την 31η Οκτωβρίου 2024 και ήδη
έχουµε και παρατάσεις αυτών των προθεσµιών µε νοµοθετικές
παρεµβάσεις. Ειδικά για τους ευάλωτους οφειλέτες θεσπίζεται
επιπρόσθετα απαλλαγή από τις προσαυξήσεις και τους τόκους
εκπρόθεσµης καταβολής έως και 95%, αναλόγως του τρόπου
επιλογής εξόφλησης, εφάπαξ ή σε δόσεις. Προβλέπεται και η
αναστολή της αναγκαστικής εκτέλεσης για την οφειλή που ρυθ-
µίζεται, εφόσον βεβαίως η ρύθµιση αυτή εξυπηρετείται.

Σηµαντικό είναι να τονιστεί ότι η αίτηση του οφειλέτη για την
υπαγωγή στην εν λόγω ρύθµιση υποβάλλεται έως 31-1-2025. Ο
στόχος της ρύθµισης αυτής είναι διττός: Αφ’ ενός η διευκόλυνση
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των οφειλετών που θα µπορούν να λάβουν ενηµερότητα και αφ’
ετέρου η βελτίωση της εισπραξιµότητας των δήµων.

Δεύτερον, εισάγεται για τους οφειλέτες των δήµων η δυνατό-
τητα προσφυγής στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφει-
λών του ν.4738/2020, εφόσον οι οφειλές υπερβαίνουν τις 10.000
ευρώ, µε σκοπό τη διευκόλυνση της αποπληρωµής των εν λόγω
οφειλών και της αποτελεσµατικής αύξησης των εσόδων των
ΟΤΑ. Με τον τρόπο αυτόν ανοίγει ο δρόµος για τους οφειλέτες,
εφόσον υπαχθούν στον εξωδικαστικό µηχανισµό, να πετύχουν
υπό προϋποθέσεις τη διαγραφή της βασικής οφειλής των τόκων,
των προστίµων και των προσαυξήσεων.

Τρίτον, διευκολύνονται οι ΟΤΑ στην πρόσληψη προσωπικού
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου για την αντιµετώπιση επο-
χικών αναγκών όταν δεν υπάρχει ακόµα εγκεκριµένος προϋπο-
λογισµός για το επόµενο έτος. Προκειµένου, λοιπόν, το
προσωπικό να παρέχει την εργασία του κατά τη χρονική περίοδο
που πραγµατικά υπάρχει ανάγκη, ο προγραµµατισµός των προσ-
λήψεων εποχικών υπαλλήλων του επόµενου ηµερολογιακού
έτους αποδεσµεύεται από την ύπαρξη συγκεκριµένου προϋπο-
λογισµού και αντικαθίσταται από τη βεβαίωση του Προϊσταµένου
της Οικονοµικής Υπηρεσίας για την εγγραφή των σχετικών πι-
στώσεων στον προϋπολογισµό του επόµενου έτους. Αναµφίβολα
αποτελεί µια πολύ χρήσιµη διάταξη για τη χώρα µας, αλλά και
για τα νησιά µας ιδιαιτέρως, όπου η εποχικότητα είναι άρρηκτα
συνδεδεµένη µε τον τουρισµό και τις µεταβαλλόµενες ανάγκες
που αυτός συνεπιφέρει. 

Τέταρτον, θα µιλήσω για την ιδιαιτέρως σηµαντική για τα νησιά
της Ρόδου και της Κω πρόβλεψη του άρθρου 35, σύµφωνα µε
την οποία προβλέπεται ότι οι Δήµοι της Ρόδου και της Κω, ως
καθολικοί διάδοχοι των κοινωφελών τους επιχειρήσεων, δη της
Δηµοτικής Επιχείρησης Συγκοινωνιών, ΡΟΔΑ, και της Κοινωφε-
λούς Επιχείρησης Κοινωνικής Προστασίας, Αλληλεγγύης, Πρό-
νοιας, Υγείας και Αστικής Συγκοινωνίας του Δήµου Κω
αντίστοιχα, συνεχίζουν να διατηρούν το δικαίωµα άδειας κυκλο-
φορίας των λεωφορείων δηµοσίας χρήσης που είχε χορηγηθεί
σε αυτές. Για λόγους χρηστής διοίκησης, οι πινακίδες θα παρα-
µείνουν οι ίδιες, καθώς εξακολουθούν να φέρουν κοινές πινακί-
δες αυτοκινήτων δηµόσιας χρήσης.

Είναι προφανές ότι µε τη ρύθµιση αυτή διασφαλίζεται η απρό-
σκοπτη παροχή συγκοινωνιακού έργου στους Δήµους Ρόδου και
Κω, γεγονός που κρίνεται ιδιαίτερα σηµαντικό για τις τοπικές κοι-
νωνίες, καθώς στα νησιά αυτά της Δωδεκανήσου µετακινείται µε
τη συγκοινωνία τόσο ο τοπικός πληθυσµός όσο και χιλιάδες του-
ρίστες που επισκέπτονται κάθε χρόνο τα νησιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι η καθηµερινή
λειτουργία και η οικονοµική και διοικητική διαχείριση των ΟΤΑ Α’
και Β’ βαθµού αντιµετωπίζει κρίσιµες προκλήσεις, οι οποίες απαι-
τούν άµεσες απαντήσεις. Εδραιώνουµε µια αυτοδιοίκηση περισ-
σότερο ευέλικτη, ενστερνιζόµενοι τις σύγχρονες ανάγκες των
πολιτών, καθώς όλες αυτές οι παρεµβάσεις σήµερα συγκλίνουν
σε ένα πράγµα, αποδεικνύουν το αταλάντευτο ενδιαφέρον της
Κυβέρνησης να δίνει απτές λύσεις σε καθηµερινά ζητήµατα που
ταλανίζουν τους πολίτες.

Οφείλω δε µε την ευκαιρία να συγχαρώ τον κύριο Υπουργό και
την ηγεσία του Υπουργείου γενικότερα και για την οριστική τα-
κτοποίηση των θεµάτων αυτών µε το νοµοθετικό έργο το οποίο
επιτελείτε, καθώς το κράτος µας µέρα µε τη µέρα καθίσταται πε-
ρισσότερο λειτουργικό και η ζωή των πολιτών καλύτερη.

Εννοείται ότι το ψηφίζω.
Μου δίνεται η ευκαιρία στα λίγα δευτερόλεπτα, κύριε

Υπουργέ, να σας αναφέρω τις καταγγελίες που δέχτηκα κατά
την πρόσφατη επίσκεψή µου µε την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας
στην Όλυµπο Καρπάθου. Το θέµα της καταστροφής µε την ασύ-
δοτη βοσκή αµνοεριφίων πρέπει να τελειώσει.

Οφείλουµε να δώσουµε απάντηση σ’ αυτό το ζήτηµα και να
µην παραπέµπεται µε αυτό το ατελές νοµοθετικό πλαίσιο που
υπάρχει η µπάλα από τον έναν στον άλλον και να µη δίδεται ορι-
στική λύση. Είναι απαίτηση ενός µεγάλου µέρους του πληθυ-
σµού µας και σας ζητώ, σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να το
δούµε πολύ προσεκτικά και να δώσουµε λύση και σ’ αυτό το µε-
γάλο πρόβληµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο των
επικαίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 9 Οκτωβρίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 13/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Θεόφιλου Ξανθόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Άµεση ενίσχυση του νοσοκοµείου Δράµας και κάλυψη
των κενών θέσεων σε ιατρικό προσωπικό και εργαζόµενους -
Προκηρύξεις θέσεων ιατρών και νοσηλευτών µε κίνητρα για τις
άγονες περιοχές - Επέκταση του επιδόµατος επικίνδυνης και αν-
θυγιεινής εργασίας.

2. Η µε αριθµό 10/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Προγραµµατισµός προσλήψεων στο Γενικό Νοσοκοµείο
Δράµας µετά τον χαρακτηρισµό του ως άγονο τύπου Α’».

3. Η µε αριθµό 24/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να µην απολυ-
θούν οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου στις υπη-
ρεσίες καθαριότητας, φύλαξης και σίτισης των δηµοσίων
µονάδων υγείας και µε νοµοθετική ρύθµιση να µετατραπούν οι
συµβάσεις τους σε αορίστου χρόνου µε πλήρη εργασιακά και µι-
σθολογικά δικαιώµατα».

4. Η µε αριθµό 9/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» και Βουλευτή
Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών, µε θέµα: «Συνεχίζεται από την Κυβέρνηση ο εµ-
παιγµός για τον οδικό άξονα Πύργος «Καλό Νερό» Τσακώνα, σε
βάρος της οδικής ασφάλειας και της ανάπτυξης της περιοχής».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 17/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Γαβρήλου προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Χωρίς Παιδιατρική Κλινική παραµένει το Γενικό Νοσο-
κοµείου του Νοµού Αργολίδας».

2. Η µε αριθµό 25/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τη συνέχεια
λειτουργίας υπηρεσιών και τη διασφάλιση θέσεων εργασίας µε
πλήρη εργασιακά δικαιώµατα στις δοµές απεξάρτησης που υπά-
γονται σε ψυχιατρικά νοσοκοµεία και αναµένεται να ενταχθούν
στον Εθνικό Οργανισµό Πρόληψης και Αντιµετώπισης Εξαρτή-
σεων (ΕΟΠΑΕ)».

3. Η µε αριθµό 26/7-10-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Βασιλείου Μεταξά προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Συνέχιση της λειτουργίας των κινητών µονάδων ψυχι-
κής υγείας στη Θεσσαλία µε ευθύνη του κράτους».

Συνεχίζουµε επί του νοµοσχεδίου.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ

πάρα πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, "πολιτικό Μαθουσάλα" δεν µε λέει κανείς.

Είµαι ακόµα νεαρός. Μόλις πεντέµισι χρόνια είµαι στη Βουλή, δη-
λαδή, δεν είµαι τριάντα-σαράντα, αυτό θέλω να πω. Στα πεντέ-
µισι χρόνια αυτά όµως, κύριε Υπουργέ, έχω καταλάβει πάρα
πολλά πράγµατα. Δυστυχώς, µιλάµε για έναν νοµοθετικό παρα-
λογισµό, δηλαδή, αν άκουγε κανείς τι γίνεται µέσα στη Βουλή
των Ελλήνων. Ακούω τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας
ότι από σήµερα αλλάζει η τοπική αυτοδιοίκηση, από σήµερα όλα
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θα είναι διαφορετικά, λύνονται δεκάδες προβλήµατα και όλα
αυτά.

Ακούστε τώρα, γιατί πάλι νοµοθετείτε για να νοµοθετείτε και
ποτέ δεν εφαρµόζεται τίποτα απ’ ό,τι νοµοθετείτε. Αυτό έχω κα-
ταλάβει εγώ στα πεντέµισι µόλις χρόνια που είµαι εδώ. Ούτε
δέκα είµαι ούτε δεκαπέντε ούτε είκοσι. Και το κατάλαβα από τον
πρώτο χρόνο. Δεν µου χρειάστηκαν πεντέµισι χρόνια για να το
καταλάβω. Ήµουν και εισηγητής τότε και το λέω για να καταλά-
βουν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες σήµερα το τι συµβαίνει εδώ
µέσα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ψήφισε έναν νόµο για τα
ζώα συντροφιάς τον Σεπτέµβριο του ’21 -ήµουν εισηγητής- είναι
ο ν.4830/2021. Έγινε τότε κουβέντα. Ο Βορίδης τότε ήταν «φύγε
κακό από τα µάτια µου», είχε µπλέξει µε τις φιλοζωικές -έτσι το
θεωρούσε- και το είχε πάρει ο Πέτσας πάνω του. Το θυµάµαι σαν
τώρα. Ήταν ο νόµος τότε, ο οποίος έλυνε άπαξ διά παντός το
πρόβληµα µε τα αδέσποτα ζώα. Έτσι λέγατε εσείς, η Κυβέρνηση.
Ε, παιδιά, λέγαµε εµείς, δεν είναι έτσι. Μας λέγατε, όχι, τέλος,
λύθηκαν όλα. Μακάρι, λέγαµε εµείς, αλλά δεν το βλέπουµε. 

Στην πορεία φάνηκε και αποδείχθηκε πως δεν λύθηκε κανένα
απολύτως πρόβληµα. Γιατί; Οκτώ-εννιά µήνες µετά από αυτό το
«κόσµηµα» νοµοθέτηµα, που θα έλυνε άπαξ διά παντός το πρό-
βληµα, στις 8 Ιουνίου του ’22 ο κ. Πέτσας έφερε µια τροπολογία,
µε την οποία τροποποιούσε όσα είχε ψηφίσει πριν από οκτώ-
εννιά µήνες ο ίδιος ο Υπουργός, έδινε παρατάσεις και ανέστειλε
την εφαρµογή κάποιων άρθρων του νόµου, όπως για παράδειγµα
την υποχρεωτικότητα της στείρωσης.

Δείτε τώρα. Έχουµε ξεκινήσει από το ’21, έχουµε φτάσει στο
’22 και αλλάζετε και τροποποιείτε τα όσα έχετε νοµοθετήσει.
Εννέα µήνες, λοιπόν, µετά τη ψήφιση του νόµου η Κυβέρνηση
δεν είχε φροντίσει να γίνουν οι αναγκαίες πλατφόρµες από το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Δηλαδή, είχατε νοµοθε-
τήσει κάτι, το οποίο δεν ήσασταν έτοιµοι καν να εφαρµόσετε και
να κάνετε πράξη. Αλλά εδώ ερχόσασταν όλοι οι Βουλευτές να
υπερασπιστείτε το νοµοσχέδιο και οι Υπουργοί να λένε τι καλό
νοµοσχέδιο είναι αυτό. Τζάµπα ξενύχτια εδώ µέσα.

Έως και σήµερα, λοιπόν, οι διατάξεις του ν.4830/21 περί υπο-
χρεωτικής στείρωσης και αποστολής του γενετικού υλικού είναι
στα χαρτιά και παίρνει ακόµη παρατάσεις. Δείτε τώρα. Σήµερα,
8 Οκτωβρίου, ταξιδεύουµε στον χρόνο πίσω στο 2021, που είχατε
νοµοθετήσει, περνάµε και την τροπολογία του ’22 και φτάνουµε
µε έναν µαγικό τρόπο στον Οκτώβριο του ’24, που µιλάµε πάλι
για το ίδιο νοµοσχέδιο. Και σήµερα, λοιπόν, µε το άρθρο 49 η
επιβολή των προστίµων για τη µη στείρωση των ζώων, µετατίθε-
ται πλέον για την 1η Ιουλίου του ’25.

Δηλαδή, τι να πούµε παραπάνω, κυρίες και κύριοι, αγαπητοί
συνέλληνες; Αυτά συµβαίνουν. Αυτό το οποίο νοµοθετήθηκε το
’21 σήµερα παίρνει παράταση για το ’25, πέντε χρόνια µετά τη
ψήφιση του σχεδίου του σχετικού νόµου. Ουσιαστικά, λοιπόν, η
Κυβέρνηση ψηφίζει νόµους, τους οποίους δεν εφαρµόζει και έρ-
χεται να ψηφίσει άλλους νόµους για να τους τροποποιήσει πριν
τους εφαρµόσει και πάει λέγοντας. Αυτό είναι. 

Τι να πω; Θα µου πείτε: Τι φταίω εγώ; Εσείς, δηλαδή. Δεν ήσα-
σταν εσείς Υπουργός, αλλά σας παίρνει η µπάλα και εσάς. Δυ-
στυχώς, είναι σύµπτωµα της Κυβέρνησης αυτό. Και πολλούς
νόµους µπορώ να αραδιάσω τώρα εδώ, οι οποίοι ψηφίστηκαν,
δεν εφαρµόστηκαν, πήραν παρατάσεις, τροποποιήθηκαν. Από
πού να ξεκινήσω; Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, πολλά, πολλά,
πολλά.

Άρα τι να πούµε για το νοµοσχέδιο; Να ακούω τους συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας να λένε ότι από σήµερα αλλάζει η
τοπική αυτοδιοίκηση; Ηρεµήστε λίγο. Τίποτα δεν πρέπει να αλ-
λάξει και το ξέρετε και εσείς πάρα πολύ καλά µέσα σας.

Θέλω να πάω σε ένα θέµα που για εµάς είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Είχε κάνει µία τοποθέτηση πριν από περίπου µια βδο-
µάδα, δέκα µέρες ο Πρόεδρος µας, ο Κυριάκος ο Βελόπουλος,
µε αφορµή ως ένα αίτιο αυτό το ξέσπασµα της προεφηβικής,
εφηβικής βίας που µε τρόµο όλοι παρακολουθούµε. Και επειδή
πλέον τα γεγονότα εξελίσσονται, η πρόταση που κατέθεσε ο
Πρόεδρός µας και η Ελληνική Λύση βρήκε ευήκοα ώτα και θέ-
λουν µια σοβαρή µερίδα Ελλήνων να εφαρµοστεί. Πρόκειται, λοι-

πόν, για την πρόταση µας από το Βήµα της Βουλής του Κυριάκου
του Βελόπουλου για την επαναφορά της ενιαίας σχολικής αµφίε-
σης. Όλοι έχουµε παραδείγµατα από παιδιά -είτε τα παιδιά µας
είτε στον κύκλο µας- που στο δηµοτικό δεν είχαµε το βάσανο τι
θα φορέσει κάθε µέρα η θυγατέρα. Φορούσε τη φορµίτσα τού
σχολείου µε το σηµατάκι ή όχι, όποιο και να ήταν αυτό. Μόλις
πήγε στο γυµνάσιο από το προηγούµενο βράδυ δύο ώρες τι να
βάλω, τι να µη βάλω, ποιο ρουχαλάκι να βάλω. Ή µαµά δώσε µου
το δικό σου, ή µπαµπά, άµα είναι αγοράκι, δώσε µου το δικό σου.
Το παιδί εκείνο πήρε τα Force, εγώ θέλω τα Mars και πάει λέγον-
τας. Τα ξέρουµε όλοι αυτά, µην εθελοτυφλούµε. 

Στα δηµόσια σχολεία οι σύλλογοι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, γο-
νέων δηµοτικών σχολείων της Αττικής µε απόλυτα δηµοκρατικές
διαδικασίες εισηγούνται την εφαρµογή της συγκεκριµένης πρό-
τασης για τα δηµόσια εκπαιδευτικά ιδρύµατα που εκπροσωπούν
φυσικά οι συγκεκριµένοι σύλλογοι γονέων και κηδεµόνων. Πρό-
κειται για µια πρωτοβουλία κοινωνικής υπευθυνότητας. Εµείς
έτσι το βλέπουµε. Είναι µια πρωτοβουλία, η οποία αντιµάχεται
την κοινωνική αδικία, η οποία δυστυχώς υπάρχει και µάλιστα την
βλέπουµε καθηµερινά µε την πιο σκληρή της έκφραση. Είναι
αυτή που διαχωρίζει -κάντε το εικόνα- τα µικρά αυτά παιδιά βάσει
της αµφίεσης σε πλούσια και φτωχά µε ότι αυτό συνεπάγεται
στην ίδια την εκπαιδευτική διαδικασία. Αυτά είναι πραγµατικότη-
τες, ισχύουν. Μην εθελοτυφλούµε. Είναι µια πραγµατικότητα. 

Είναι αυτονόητο, λοιπόν, από την πλευρά τη δικιά µας από τη
στιγµή που το προτείναµε κιόλας, ο Πρόεδρός µας, ότι η Ελλη-
νική Λύση υποστηρίζει µε όλες της τις δυνάµεις τη συγκεκριµένη
απόλυτα δηµοκρατική πρωτοβουλία των γονέων. Καλούµε την
Κυβέρνηση, καλούµε, όµως και τα υπόλοιπα κόµµατα -στο σύ-
νολο τις πολιτικές δυνάµεις- να σεβαστούν αυτή τη δηµοκρατική
διαδικασία και να επιτρέψει σε όσα δηµόσια σχολεία το επιθυ-
µούν να επαναφέρουν την ενιαία σχολική αµφίεση, µε όποια
µορφή αποφασίζουν οι γονείς, όπως θέλουν οι σύλλογοι γονέων
και κηδεµόνων. 

Έτσι, πραγµατικά, θα πετύχουµε και την άµιλλα και την αρι-
στεία σε επίπεδο εκπαίδευσης και ουσίας. Θα σας πω ότι στη
Γαλλία το αποφάσισε και ο Μακρόν, που τον αγαπάτε και πολύ
εσείς οι νεοδηµοκράτες και το εφάρµοσε πιλοτικά σε εκατό σχο-
λεία στη Γαλλία. Ο δικός σας ο Μακρόν το εφάρµοσε πιλοτικά
σε εκατό σχολεία. Επειδή το θέµα ξεφεύγει πρέπει πλέον ότι να
σκύψουµε από πάνω και να το δούµε σοβαρά. Η αντίδραση, αχ
ο Βελόπουλος θέλει τις ποδιές, είναι αστεία. Το να ακούσουµε,
όµως, τους γονείς, τους συλλόγους γονέων και κηδεµόνων στην
πρόταση, την οποία καταθέσαµε, για ενιαία σχολική αµφίεση
είναι κάτι άλλο. Να το δούµε, γιατί το θέµα είναι πάρα πολύ σο-
βαρό. 

Κατατέθηκε προχθές το σχέδιο του προϋπολογισµού. Να
πούµε δύο κουβέντες. Τα φορολογικά έσοδα το 2025, αγαπητέ
κύριε Υφυπουργέ, θα φτάσουν τα 68,7 δισεκατοµµύρια. 

Τα µεγαλύτερα φορολογικά βάρη θα σηκώσουν καταναλωτές
και νοικοκυριά κυρίως λόγω των έµµεσων φόρων και του αυξη-
µένου φόρου εισοδήµατος. 

Ακούστε τώρα. Οι έµµεσοι φόροι του 2025 θα ξεπεράσουν τα
36 δισεκατοµµύρια, εκ των οποίων τα 26,5 δισεκατοµµύρια είναι
έσοδα από τον ΦΠΑ. Μιλάµε για ληστεία. Η τέλεια ληστεία, «Casa
de papel». Αυξηµένα φέτος κατά 1,25 δισεκατοµµύρια σε σχέση
µε πέρσι. Και θα µου πεις ότι είναι λόγω της ανόδου των τιµών.
Ενώ περίπου 7 δισεκατοµµύρια είναι τα έσοδα από τους ειδικούς
φόρους κατανάλωσης. 

Όλοι οι οικονοµολόγοι, αλλά και αυτοί που δεν είναι οικονοµο-
λόγοι, γνωρίζουν πάρα πολύ καλά ότι οι έµµεσοι φόροι -το ξέ-
ρουµε όλοι αυτό- πλήττουν κυρίως τους χαµηλόµισθους και τους
χαµηλοσυνταξιούχους, γιατί ουσιαστικά ροκανίζουν, εξανεµίζουν
το εισόδηµά τους. 

Διάβαζα ένα κείµενο του δικού µας οικονοµολόγου και Βου-
λευτή µας, του κ. Βιλιάρδου. Η Ελλάδα κατέλαβε, κύριε Σπανάκη,
την τρίτη θέση στις χώρες του ΟΟΣΑ όσον αφορά την άνοδο της
φορολογίας -είναι +1,5%- κυρίως λόγω των άδικων έµµεσων
φόρων, ΦΠΑ, κ.λπ.. Πρώτη είναι η Νότιος Κορέα -λίγο ακόµα θέ-
λουµε- στο +2,2% και δεύτερη είναι η Νορβηγία. Εµείς τρίτοι. Σε
ό,τι κακό, έχουµε µετάλλιο στην τσέπη. Αργυρό, χρυσό ή χάλ-
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κινο; Στην τσέπη το µετάλλιο σε ό,τι είναι κακό. Στα καλά είµαστε
ουραγοί. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Μιλάµε για την καθηµε-
ρινότητα και θα κλείσω µε το οικονοµικό κοµµάτι. 

Στα µέσα του 2021, κύριε Υφυπουργέ, το ποσοστό αποταµίευ-
σης των Ελλήνων ήταν στο 7,01%. Το ποσοστό αποταµίευσης
σήµερα είναι µείον 5,63. Όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι -φυ-
σικά συν- +15,66%. Κάποτε όλοι οι Έλληνες, µικροί, µεσαίοι, µι-
κροµεσαίοι, εύποροι, πλούσιοι -εννοείται αυτοί- µπορούσαν να
βάλουν κάτι στην άκρη, ένα µικρό κοµπόδεµα για τη δύσκολη
στιγµή, Χίλια, δύο πέντε χιλιάδες. Έβαζε ο άλλος κάτι µέσα στον
χρόνο, 100, 200. Τώρα είναι µείον! Ζουν οι περισσότεροι µε δα-
νεικά. 

Θέµα τεράστιο, στο οποίο επιµένουµε και δίνουµε πολύ µε-
γάλο βάρος ως Ελληνική Λύση: Δηµογραφικό. Ξέρετε γιατί το
αναφέρω; Έγινε το Σαββατοκύριακο που µας πέρασε -και δεν
ξέρω αν ασχολήθηκε κάποιο µέσο ενηµέρωσης ή αν απασχόλησε
εµάς εδώ- ένα πολύ σηµαντικό συνέδριο, το 15ο Πανελλήνιο Συ-
νέδριο Μικρών Νησιών στη Μήλο, όπου συζητήθηκε το δηµογρα-
φικό στα νησιά µας. Τα στοιχεία είναι τροµακτικά, ανα-
τριχιαστικά. Ξαναλέω, έγινε το 15ο Πανελλήνιο Συνέδριο Μικρών
Νησιών µε θέµα το δηµογραφικό. «Η Ελλάδα έχει από τους χα-
µηλότερους ρυθµούς γεννήσεων στην Ευρώπη» είπαν οι επιστή-
µονες που ήταν εκεί. Ορισµένα χωριά -είπαν οι άνθρωποι- δεν
έχουν καταγράψει ούτε µία γέννα εδώ και χρόνια, µία γέννα για
δείγµα. Η περιφέρεια αδειάζει και δεν ενδιαφέρεται κανείς, τί-
ποτα. Λέµε ότι το δηµογραφικό είναι πολύ µεγάλο πρόβληµα,
αλλά προχωράµε και πάµε στο επόµενο θέµα. Δεν ασχολείται κα-
νένας. 

Ο Γενικός Γραµµατέας της Ελληνικής Εταιρείας Αναπαραγω-
γικής Ιατρικής είπε τα εξής: «Για να διασφαλιστεί η συνέχιση
ενός έθνους, µιας χώρας, µιας περιοχής, ο δείκτης γονιµότητας
θα πρέπει διαχρονικά να διατηρείται πάνω από 2,1 παιδιά ανά
γυναίκα». Τα είπε αυτός ο άνθρωπος και παρουσίασε στοιχεία
στο συνέδριο αυτό. Είναι η τέταρτη, λοιπόν, χρονιά που έχουµε
αρνητικό ισοζύγιο µεταξύ γεννήσεων και θανάτων στη χώρα µας
και αν δεν υπάρξουν συγκροτηµένες πολιτικές άµεσα, που να δί-
νουν κίνητρο απόκτησης παιδιού στις νέες οικογένειες, να στη-
ριχθεί η Ελληνίδα µάνα, η ελληνική οικογένεια, ο πατέρας και η
µητέρα, τα νέα παιδιά, τα δικά µας τα παιδιά, για να γεννήσουν,
να κάνουν Ελληνόπουλα, έχουµε σβήσει! Τελειώσαµε! Είπε ο άν-
θρωπος ότι το 2050 ο πληθυσµός της Ελλάδας δεν θα ξεπερνά
τα επτάµισι εκατοµµύρια. Τι να πούµε άλλο; Τι συζητάµε σήµερα
εδώ; 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, κι ευχαριστώ για την ανοχή, αλλά δεν
µπορώ να µην απαντήσω στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος καταχειροκροτήθηκε νωρίτερα,
πριν την έναρξη της συνεδρίασης, από τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας, όταν είπαµε το εξής ως Ελληνική Λύση, ότι δεν γί-
νεται η Βουλή να είναι άδεια. Αυτό λέµε, αυτό µας λένε και µας
ενοχλεί κι µας. Και λέει: «Όχι, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας είναι οι περισσότεροι οµιλητές». Χαίρω πολύ, αλλά είστε
εκατόν πενήντα οκτώ και είµαστε έντεκα. Τι να κάνουµε; Τι συγ-
κρίνετε τώρα; Το εκατόν πενήντα οκτώ µε το έντεκα; Τώρα είµα-
στε εδώ έξι από τους έντεκα, πάνω από το 55%-60%. Το 60% από
τους εκατόν πενήντα οκτώ είναι εβδοµήντα, ογδόντα Βουλευτές. 

Χρειάζεται λογική, παιδιά! Αυτό που λέµε µας αφορά όλους.
Είναι ο καθρέφτης µας στην κοινωνία. Κανένας δεν αισθάνεται
καλά όταν λένε ότι η Βουλή είναι άδεια. Η Βουλή πρέπει να γεµί-
σει και πρέπει να είµαστε εδώ. Αυτό λέµε εµείς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί κοινή παραδοχή πως η τοπική αυ-
τοδιοίκηση τα τελευταία χρόνια έχει αναδειχθεί ως ο πολυτιµό-
τερος παράγοντας για την επίτευξη των εθνικών στόχων. Το
ξέρουµε καλά πως όταν η τοπική αυτοδιοίκηση λειτουργεί, µπο-
ρεί να καταδείξει προβλήµατα, να προτείνει λύσεις και τελικά να

δώσει ζωτικό χώρο στην περιφέρεια να αναπνεύσει και να προ-
οδεύσει. 

Δεν είναι υπερβολή να πούµε ότι η αυτοδιοίκηση αποτελεί συ-
στατικό στοιχείο της σύγχρονης δηµοκρατίας. Αποτελεί, παράλ-
ληλα, βασικό πυλώνα για την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας.
Με αυτή τη βασική αρχή η Κυβέρνηση σχεδιάζει και υλοποιεί πο-
λιτικές και θεσµικές αλλαγές που ενισχύουν τον ρόλο της αυτο-
διοίκησης, που αντιµετωπίζουν χρόνιες παθογένειες,
αποσαφηνίσουν αρµοδιότητες και εκσυγχρονίζουν το πλαίσιο
λειτουργίας των δήµων και των περιφερειών. 

Με τον τρόπο αυτό οι ρυθµίσεις που ήδη έχουµε νοµοθετήσει
και οι διατάξεις που συζητούµε σήµερα, συναντούν τις µεταρ-
ρυθµίσεις των υπόλοιπων Υπουργείων και συνθέτουν σταθερά
και συνεκτικά το σχέδιό µας για τη βελτίωση της καθηµερινότη-
τας των πολιτών, δηλαδή, την ταχύτερη, ευκολότερη και απλού-
στερη εξυπηρέτηση του πολίτη, είτε συναλλάσσεται µε τον στενό
πυρήνα του κράτους, είτε µε τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. 

Σε αυτό το ευρύτερο πλαίσιο κινείται και το σχέδιο νόµου που
συζητάµε σήµερα. Είναι ένα πολυδύναµο νοµοσχέδιο που στόχο
έχει να επιλύσει πολλά καθηµερινά προβλήµατα. Κάθε απλοποί-
ηση και επικαιροποίηση των διαδικασιών, κάθε βήµα για εκσυγ-
χρονισµό και µείωση της γραφειοκρατίας έχει θετικό αντίκτυπο
στο σύνολο της κοινωνίας και σύµµαχο κάθε πολίτη. 

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου επιδιώκεται κυρίως η βελ-
τίωση του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου που διέπει τη λει-
τουργία των χερσαίων συνοριακών σταθµών και των σηµείων
διέλευσης αλλά και την αντιµετώπιση των αυξανόµενων οικονο-
µικών αναγκών των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Ακόµη
επιδιώκεται και η βελτίωση της εισπραξιµότητας των οφειλών
προς αυτούς, ενώ περιλαµβάνονται και διορθωτικές ρυθµίσεις
για τη διευκόλυνση των έργων των ΟΤΑ. Ζητήµατα, δηλαδή, που
είναι εξαιρετικά κρίσιµα για τη βιωσιµότητά τους. 

Με λίγα λόγια µιλάµε για µία ενεργητική και δυναµική αποκέν-
τρωση αρµοδιοτήτων, κάτι που ως γενική προσέγγιση αποτελεί
πάγιο αίτηµα της τοπικής αυτοδιοίκησης αλλά και πρόδηλο αί-
τηµα της κοινής λογικής. 

Αποκέντρωση, βέβαια, χωρίς πόρους είναι κενό γράµµα. Γι’
αυτόν ακριβώς τον λόγο και προς υποστήριξη της βελτίωσης της
εισπραξιµότητας οφειλών εκ µέρους των δήµων και των περιφε-
ρειών προβλέπεται η δυνατότητα υπαγωγής σε ρύθµιση εξήντα
δόσεων. Ενδεικτικά αναφέρω ότι οι οφειλές στους δήµους της
χώρας ανέρχονται στα 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ασφαλώς προ-
βλέπεται και ευµενέστερη ρύθµιση για τα πρόσωπα που υπάγον-
ται στην κατηγορία του ευάλωτου οφειλέτη, µε απαλλαγή
µάλιστα από τις προσαυξήσεις έως και 95%,για να συµβαδίζει το
δίκαιο µε την ευαισθησία. 

Επίσης, θεσπίζεται και η δυνατότητα υπαγωγής των οφειλών
σε δήµους σε ρύθµιση εντός του εξωδικαστικού µηχανισµού,
εφόσον αυτές υπερβαίνουν τα 10.000 ευρώ. Ταυτόχρονα, επικαι-
ροποιείται στο πλαίσιο του τέλους παρεπιδηµούντων, ώστε ο
κάθε δήµος, αναλόγως των αναγκών του, να προβαίνει στην επι-
βολή του µεταξύ 0,50% µέχρι 0,75%, ενώ προβλέπεται και η αύ-
ξηση των προστίµων για την αυθαίρετη χρήση κοινόχρηστων
χώρων µε την αυστηροποίηση του νοµοθετικού πλαισίου.

Έτσι διασφαλίζεται η απρόσκοπτη και ελεύθερη χρήση του δη-
µοσίου χώρου από τους πολίτες και η προσβασιµότητα από τους
συµπολίτες µας µε δυσκολίες κίνησης. 

Επιπρόσθετα, υποστηρίζεται έµπρακτα το έργο των ΟΤΑ µε
διορθωτικές ρυθµίσεις που θα λύσουν προβλήµατα της καθηµε-
ρινότητας, όπως η απλοποίηση της διαδικασίας πρόσληψης επο-
χικού προσωπικού. 

Ακόµη, υποστηρίζεται η δυνατότητα σύστασης Επιστηµονικής
Επιτροπής Διαχείρισης και Αντιµετώπισης Κινδύνων και Κρίσεων,
ώστε οι περιφέρειες να είναι σε θέση να ασκούν πολιτικές δια-
χείρισης και αντιµετώπισης κινδύνων, να εισηγούνται και να προ-
τείνουν µέτρα, να προλαµβάνουν την επίδραση των κρίσεων µε
το κατάλληλο και εξειδικευµένο ανθρώπινο δυναµικό. 

Μάλιστα, επιταχύνονται αυτά τα έργα µείζονος σηµασίας και
ειδικών καταστάσεων µε τη σύντµηση προθεσµιών και την απλο-
ποίηση της διαδικασίας. Ως αποτέλεσµα, θα υλοποιούνται άµεσα
έργα πρόληψης και αντιµετώπισης των κινδύνων και των εκτά-
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κτων καταστάσεων, χωρίς να υπάρχουν χρονοτριβές, χωρίς επι-
πλοκές και χωρίς κοστοβόρες διαδικασίες. Πρόκειται για µια
ρύθµιση µείζονος σηµασίας, ειδικά σήµερα που όλοι µας βιώ-
νουµε τις τροµακτικές συνέπειες της κλιµατικής κρίσης. 

Στην ίδια κλίµακα απλοποίησης διαδικασιών και υποστήριξης
των ΟΤΑ, βρίσκεται η διάταξη σχετικά µε την επέκταση της δυ-
νατότητας µίσθωσης οχηµάτων µεταφοράς µαθητών από τις πε-
ριφέρειες, σε περίπτωση που αποβούν άγονοι οι σχετικοί
διαγωνισµοί. Κάθε µαθητής θα συνεχίσει να πηγαίνει µε ασφά-
λεια κάθε µέρα στο σχολείο του, όσο µακριά κι αν είναι από το
σπίτι του. Και το σηµαντικότερο όλων είναι ότι θεσπίζεται η αύ-
ξηση των κεντρικών αυτοτελών πόρων κατά 53 εκατοµµύρια
ευρώ ετησίως, ώστε οι ΟΤΑ να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν
στις αυξηµένες οικονοµικές τους ανάγκες, να στηριχθεί το έργο
τους και η λειτουργία τους άµεσα, καθώς και η θέσπιση του κώ-
δικα αυτοδιοίκησης µε τη συγκρότηση αρχικά οµάδας εργασίας
για τη σύνταξη αυτού σε συνεργασία µε τους ΟΤΑ. Πρόκειται για
έναν κώδικα ευέλικτο και απλό που θα περιλαµβάνει το σύνολο
των αρµοδιοτήτων και των διαδικασιών και που θα βελτιστοποιεί
τον τρόπο λειτουργίας των ΟΤΑ. 

Αναµφίβολα, πρόκειται για µια σηµαντική και ξεκάθαρα επω-
φελή µεταρρύθµιση, καθώς ο κώδικας αυτοδιοίκησης αποτελεί
µιας µεγάλης σηµασίας νοµοθετικό έργο, το οποίο µε την πά-
ροδο των ετών και δεκάδων διάσπαρτων νοµοθετηµάτων, που
ισχύουν σήµερα, θα αποτελέσει ένα νέο ενοποιηµένο και σύγ-
χρονο νοµοθετικό πλαίσιο για τις αρµοδιότητες και τον τρόπο
λειτουργίας της αυτοδιοίκησης στη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι και µε το παρόν
σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση, σεβόµενη και ενισχύοντας το αυτοδι-
οίκητο, δίνει στους δήµους τη δυνατότητα να παίρνουν αποφάσεις
για θέµατα που τους αφορούν, ενισχύει τη λειτουργικότητα και
την αποτελεσµατικότητα της τοπικής αυτοδιοίκησης και αναγνω-
ρίζει έµπρακτα τον ζωτικό ρόλο που αυτή διαδραµατίζει στην κα-
θηµερινή ζωή των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βολουδάκη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα ακολουθήσει ο κ. Ζεµπίλης και µετά η κ. Φωτίου. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νέο νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εσωτερικών αγγίζει την καρδιά της τοπικής
αυτοδιοίκησης και βελτιώνει την καθηµερινότητα των πολιτών
µας, δίνοντας έµφαση στη λειτουργικότητα και την ανάπτυξη των
τοπικών µας κοινωνιών. Έχοντας γνώση και της δικής µου περι-
φέρειας, είµαι πεπεισµένος ότι αυτό το νοµοθέτηµα απαντά σε
πολλές από τις ανάγκες που αντιµετωπίζουµε στα νησιά µας και
ευρύτερα στις ελληνικές κοινότητες. Βασικός στόχος του είναι
να φέρει αλλαγές που θα κάνουν τη ζωή µας καλύτερη, από την
οικονοµική ανακούφιση των πολιτών και την ενίσχυση της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης µέχρι και την ενδυνάµωση του τουριστικού
δυναµικού της χώρας µας. 

Αρχικά το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ρυθµίσεις που στοχεύουν
στη βελτίωση της διαχείρισης των οικονοµικών των δήµων. Η δυ-
νατότητα να ρυθµιστούν οφειλές προς τους δήµους σε έως και
εξήντα δόσεις αποτελεί µια σηµαντική κίνηση για να διευκολυν-
θούν οι πολίτες και οι επιχειρήσεις, ειδικά όσοι βρίσκονται σε δυ-
σκολία. Στα νησιά µας, στην Κεφαλονιά και την Ιθάκη, αυτό
σηµαίνει ότι θα δοθεί µια ανάσα σε οικογένειες και σε µικρές επι-
χειρήσεις που αντιµετωπίζουν οικονοµικά προβλήµατα. 

Είναι σηµαντικό να δώσουµε στους πολίτες µας τη δυνατότητα
να αποπληρώσουν τα χρέη τους µε δίκαιους και ευέλικτους
όρους, ώστε να µπορούν να επανέλθουν στην κανονικότητα.
Πέρα από αυτό, οι ρυθµίσεις προβλέπουν την προσφυγή στον
εξωδικαστικό µηχανισµό για οφειλές άνω των 10.000 ευρώ και
προσφέρουν µια πιο ευέλικτη προσέγγιση στη διαχείριση των οι-
κονοµικών υποχρεώσεων, µειώνοντας την πίεση στους οφειλέτες
και επιτρέποντάς τους να διακανονίσουν τις υποχρεώσεις τους
χωρίς περιττές διαδικασίες. 

Αυτές οι προτάσεις είναι ιδιαίτερα χρήσιµες για τις τοπικές επι-
χειρήσεις µας που προσπαθούν να ανακάµψουν από τα δύσκολα
χρόνια της οικονοµικής κρίσης και της πανδηµίας. 

Μια ακόµα σηµαντική αλλαγή αφορά την αναµόρφωση του τέ-
λους παρεπιδηµούντων. Πρόκειται για έναν φόρο που επηρεάζει
τις επιχειρήσεις και τα τουριστικά καταλύµατα, ιδιαίτερα σε νη-
σιωτικές περιοχές, όπου ο τουρισµός είναι ένας από τους βασι-
κούς πυλώνες της οικονοµίας. Με το νέο πλαίσιο κάθε δήµος θα
µπορεί να καθορίζει το ποσοστό του τέλους, ανάλογα µε τις
ανάγκες της περιοχής του, διασφαλίζοντας ότι τα έσοδα που θα
προκύπτουν από τη φορολογία αυτή θα χρησιµοποιούνται για τη
βελτίωση των τοπικών υποδοµών και την κάλυψη των καθηµερι-
νών αναγκών των κατοίκων και των επισκεπτών. Αυτός ο πιο ανα-
λογικός και ευέλικτος τρόπος καθορισµού του τέλους, θα
συµβάλει στην ανάπτυξη των περιοχών µας, διασφαλίζοντας τη
δίκαιη κατανοµή των βαρών. 

Το νοµοσχέδιο επίσης εισάγει ρυθµίσεις που διευκολύνουν την
πρόσληψη εποχικού προσωπικού από τους δήµους και τις περι-
φέρειες, επιτρέποντάς τους να ανταποκριθούν καλύτερα στις
ανάγκες που προκύπτουν, ειδικά κατά την περίοδο της αυξηµέ-
νης τουριστικής κίνησης. Αυτή η δυνατότητα είναι πολύ σηµαν-
τική, ιδιαίτερα για περιοχές όπου κατά τους καλοκαιρινούς µήνες
οι ανάγκες για υπηρεσίες αυξάνονται κατακόρυφα, λόγω των χι-
λιάδων επισκεπτών που τις κατακλύζουν. 

Επιπλέον, θα ήθελα να σταθώ στην αναβάθµιση των χερσαίων
συνοριακών σταθµών της χώρας µας. Πρόκειται για µια πρωτο-
βουλία που αναγνωρίζει τη σηµασία της διευκόλυνσης εισόδου
και εξόδου από τη χώρα τόσο για τουρίστες όσο και για εµπο-
ρεύµατα. Η Ελλάδα είναι πύλη προς την Ευρώπη και οι συνορια-
κοί µας σταθµοί παίζουν σηµαντικό ρόλο στην εικόνα που
παρουσιάζουµε ως χώρα. 

Η αναβάθµισή τους δεν είναι µόνο θέµα συµµόρφωσης µε τις
ευρωπαϊκές απαιτήσεις, αλλά και µια ουσιαστική επένδυση στο
τουριστικό µας προϊόν. Ειδικά ο οδικός τουρισµός που εισρέει
στη χώρα, κυρίως από τις γειτονικές βαλκανικές χώρες, είναι ζω-
τικής σηµασίας για πολλές περιοχές, οι οποίες επωφελούνται
από τους επισκέπτες που επιλέγουν να ταξιδέψουν µε τα οχή-
µατά τους, κάνοντας την Ελλάδα ελκυστικό προορισµό για οικο-
γενειακές διακοπές. 

Επίσης, αξίζει να σηµειώσουµε την αύξηση των κεντρικών αυ-
τοτελών πόρων που θα αποδοθούν στους δήµους και τις περι-
φέρειες. Αυτή η αύξηση θα ενισχύσει τους προϋπολογισµούς
των τοπικών αρχών, δίνοντάς τους τη δυνατότητα να καλύψουν
αυξηµένες ανάγκες, όπως µισθούς και ενεργειακές δαπάνες,
αλλά και να µειώσουν τις ληξιπρόθεσµες οφειλές τους. Πρόκει-
ται για µια απαραίτητη στήριξη που θα επιτρέψει στις τοπικές
αρχές να λειτουργούν πιο αποτελεσµατικά και να ανταποκρίνον-
ται στις ανάγκες των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που εξετά-
ζουµε σήµερα είναι µια ακόµη σηµαντική προσθήκη στις µεταρ-
ρυθµίσεις που προωθεί η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
µε στόχο την ενδυνάµωση της τοπικής αυτοδιοίκησης και τη βιώ-
σιµη ανάπτυξη των κοινοτήτων µας. Μέσα από ουσιαστικές και
εφαρµόσιµες λύσεις, ενισχύουµε την αυτονοµία των δήµων και
των περιφερειών, προσφέροντάς τους τα απαραίτητα εργαλεία
για να ανταποκριθούν στις σύγχρονες απαιτήσεις και να βελτιώ-
σουν την ποιότητα ζωής των πολιτών. Αυτό το νοµοθετικό πλαί-
σιο ανοίγει νέους δρόµους για την ανάπτυξη σε ολόκληρη την
Ελλάδα. 

Οι προβλεπόµενες ρυθµίσεις αποτελούν ένα σύγχρονο σχέδιο
που εστιάζει στην ορθολογική διαχείριση πόρων, την αναβάθµιση
των υποδοµών και τη στήριξη της τοπικής επιχειρηµατικότητας.
Με αυτόν τον τρόπο µπορούµε να οικοδοµήσουµε ένα πιο στα-
θερό και ευηµερούν µέλλον για κάθε περιοχή της χώρας και φυ-
σικά για τα νησιά µας. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι µια έµπρακτη
απόδειξη της εµπιστοσύνης µας στις δυνάµεις των τοπικών κοι-
νωνιών, στην αποκέντρωση των εξουσιών και στην ενίσχυση της
ιδιωτικής πρωτοβουλίας, αρχές που αποτελούν θεµελιώδη στοι-
χεία της φιλελεύθερης πολιτικής µας. 

Ενδυναµώνουµε τους θεσµούς της αυτοδιοίκησης, ώστε να
προχωρήσουν µε σιγουριά προς το µέλλον, αναλαµβάνοντας τις
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ευθύνες τους και αξιοποιώντας τις δυνατότητές τους στο έπα-
κρο. 

Καλώ, λοιπόν, όλους τους συναδέλφους να στηρίξουν το νο-
µοσχέδιο, καθώς προωθεί την ουσιαστική αναβάθµιση της τοπι-
κής διακυβέρνησης και δίνει στις κοινότητες τη δύναµη που
χρειάζονται για να προοδεύσουν. Οικοδοµούµε βήµα-βήµα µια
Ελλάδα που προσφέρει στους πολίτες της περισσότερες ευκαι-
ρίες και µεγαλύτερη ελευθερία να διαµορφώσουν το µέλλον
τους. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αθανάσιος Ζεµπί-
λης Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για

ένα πολυδύναµο σχέδιο νόµου µε πολλές και σηµαντικές διατά-
ξεις, το οποίο αποτελεί συνάµα και µια άριστη νοµοθετική επι-
λογή, καθώς αντί για τη µορφή των διάσπαρτων τροπολογιών
συγκεντρώνονται πολλές ρυθµίσεις σε ένα νοµοθέτηµα, το οποίο
τίθεται σε δηµόσια διαβούλευση και εισάγεται ως ενιαίο σύνολο
στις επιτροπές για επεξεργασία.

Από τις πολλές ευεργετικές διατάξεις για την αυτοδιοίκηση µε
τις οποίες ενισχύεται η εισπραξιµότητα των εσόδων, αυξάνονται
οι τακτικοί πόροι, ρυθµίζονται θέµατα για την έγκαιρη πρόσληψη
του έκτακτου προσωπικού, εκσυγχρονίζεται το τέλος παρεπιδη-
µούντων, θα ήθελα να σταθώ κυρίως στη σύσταση µονάδας για
την κωδικοποίηση των διατάξεων της αυτοδιοίκησης. Και αυτό
γιατί η κωδικοποίηση είναι πολύ σηµαντική για την αποσαφήνιση
των αρµοδιοτήτων της αυτοδιοίκησης, την κατοχύρωση των δι-
καιωµάτων των πολιτών, τη διευκόλυνση των διοικητικών οργά-
νων κατά την άσκηση των καθηκόντων τους, την ευχερέστερη
επικράτηση των αρχών της νοµιµότητας και της ασφάλειας δι-
καίου και τέλος την εµπέδωση της αρχής του κράτους δικαίου. 

Αλλά και στο επίπεδο της περιφερειακής διοίκησης µε το
παρόν σχέδιο νόµου επιταχύνεται και απλοποιείται η διαδικασία
δροµολόγησης έργων αποκατάστασης από θεοµηνίες, ενώ δίνε-
ται η δυνατότητα σύστασης επιτροπών µε τη συµµετοχή επιστη-
µόνων για τη διαµόρφωση και επιστηµονική τεκµηρίωση
δηµοσίων πολιτικών διαχείρισης κινδύνων και κρίσεων. Δεν υπάρ-
χει αµφιβολία ότι µε τα νέα δεδοµένα απαιτούνται άρτιες µελέτες
και σχέδια που να στηρίζονται σε πρωτότυπες αναλύσεις των το-
πικών συνθηκών και να εξειδικεύουν τους νέους κινδύνους που
εγκυµονεί η επελαύνουσα κλιµατική κρίση. 

Στον τόπο µου, την Εύβοια, την ανάγκη ενός τέτοιου σχεδια-
σµού τη συνειδητοποιήσαµε στις πληµµύρες του Λήλαντα και αρ-
γότερα στις πληµµύρες της βόρειας Εύβοιας. Διαπιστώσαµε ότι
ο αντιπληµµυρικός σχεδιασµός στηριζόταν σε ξεπερασµένα µον-
τέλα και σε µη ρεαλιστικές υποθέσεις. Χρειαζόµαστε συνεπώς
επικαιροποιηµένα σχέδια κινδύνων πληµµύρας ιδιαίτερα σε πε-
ριοχές µε ιδιόµορφο γεωδυναµικό καθεστώς. Αντίστοιχα όµως η
κλιµατική κρίση αλλάζει τα δεδοµένα και ως προς τον τοµέα των
αποκαταστάσεων των υποδοµών. Απαιτούνται πλέον έργα µε
διαστασιολόγηση ικανή να ανταποκριθεί στην ένταση και τη συ-
χνότητα των φαινοµένων. 

Μετά τις περσινές πληµµύρες στη βόρεια Εύβοια µε παρεµ-
βάσεις µου ζήτησα δίκαιο µερίδιο από το κοινοτικό πακέτο που
εξασφάλισε ο Έλληνας Πρωθυπουργός από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Είµαι σήµερα ιδιαίτερα ικανοποιηµένος ότι από το πακέτο
των 900 εκατοµµυρίων ευρώ για τα οδικά έργα η βόρεια Εύβοια
λαµβάνει ποσοστό 9,5%. Έτσι κατά το επόµενο διάστηµα θα δρο-
µολογηθούν έργα αποκατάστασης από τις θεοµηνίες συνολικού
προϋπολογισµού 87.300.000 ευρώ. Είναι µάλιστα σηµαντικό ότι
από την αρχική πρόβλεψη των 75 εκατοµµυρίων ευρώ προστέ-
θηκαν επιπλέον 12.300.000 ευρώ. Ειδικότερα 44.400.000 ευρώ
θα διατεθούν για τον Δήµο Ιστιαίας - Αιδηψού µε τριάντα εννέα
θέσεις παρέµβασης και 42.900.000 ευρώ για τον Δήµο Μαντου-
δίου – Λίµνης - Αγίας Άννας µε δεκαεννέα σηµεία επέµβασης. Και
βέβαια, όπως είχα ζητήσει, το πακέτο αυτό θα πιάσει τόπο και
θα αφήσει πίσω του µεγάλα έργα και ολοκληρωµένες οδικές πα-
ρεµβάσεις. Έργα που θα ενισχύσουν την ανθεκτικότητα και θα

βελτιώσουν τη προσβασιµότητα της περιοχής. Έργα που θα συµ-
βάλλουν στην ανασυγκρότηση της βόρειας Εύβοιας, όπως ο οδι-
κός άξονας Λίµνης - Αιδηψού, ο άξονας Ροβιές – Βουτάς -
Ιστιαίας αλλά και οι συνδετήριοι οδοί. 

Περαιτέρω, µε αφορµή τις διατάξεις για τη δηµοτική αστυνο-
µία και την αυστηροποίηση του πλαισίου για τους κοινόχρηστους
χώρους, έχω να κάνω µία επισήµανση. Η απόφαση κατά τη µνη-
µονιακή περίοδο για την κατάργηση της δηµοτικής αστυνοµίας
είχε δυσµενείς επιπτώσεις στους δήµους και τις τοπικές κοινω-
νίες. Τι σηµαίνει για µία πόλη ή έναν δήµο, όπως ο Δήµος Χαλκι-
δέων, µε περισσότερους από εκατό χιλιάδες κατοίκους να
στερείται δηµοτικής αστυνοµίας όταν µάλιστα η Ελληνική Αστυ-
νοµία ουδέποτε θεώρησε το κοµµάτι αυτό ως τµήµα των αρµο-
διοτήτων της; Σηµαίνει ότι σταδιακά εξαπλώνεται µια παραλυτική
νοοτροπία αυθαιρεσίας και ατιµωρησίας. Το αντιµετωπίσαµε και
στην Εύβοια. Η Χαλκίδα πήγε είκοσι χρόνια πίσω στον τοµέα της
οργάνωσης και της αστυνόµευσης παρά τις προσπάθειες τις επί-
µονες και φιλότιµες των δηµοτικών αρχών. 

Και επειδή στην πορεία χάθηκε παντελώς ο έλεγχος, πολύ
σωστά σήµερα επιλέγεται η αυστηροποίηση των κυρώσεων σε
συνδυασµό µε την επαναδραστηριοποίηση της δηµοτικής αστυ-
νοµίας. Γιατί είναι πράγµατι καιρός να αντιστραφεί η κατάσταση
αυτή και να ενισχυθεί η κουλτούρα του δηµόσιου χώρου γεγονός
που θα επαναπροσδιορίσει και τις σχέσεις των δηµοτών µε τις
πόλεις, των ενεργών δηµοτών, που θα πρέπει να συνδράµουν
στην προσπάθεια επανάκτησης του δηµόσιου χώρου, αποτρέ-
ποντας συµπεριφορές αυθαίρετης οικειοποίησης και καταλή-
ψεων πλατειών, πεζοδροµίων, κοινόχρηστων χώρων. Γιατί η
ελεύθερη πρόσβαση στον δηµόσιο χώρο και η ελεύθερη φύση
του είναι ζήτηµα άρρηκτα συνδεδεµένο µε την ποιότητα ζωής
των πολιτών. 

Επίσης και στον τοµέα των αδέσποτων ζώων καµµία δηµοτική
αρχή δεν µπορεί να αντιµετωπίσει ένα τόσο σύνθετο ζήτηµα
χωρίς τους εθελοντές και χωρίς µια ευαισθητοποιηµένη κοινω-
νία. Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να ευχαριστήσω όλα τα φιλο-
ζωικά σωµατεία και όλους όσοι πασχίζουν σε καθηµερινή βάση
για να φροντίσουν και να περιθάλψουν άστεγα ζώα. Βέβαια και
για την ευζωία των ζώων συντροφιάς συµβάλλει και το πρό-
γραµµα «ΑΡΓΟΣ», που διαθέτει ικανούς χρηµατοδοτικούς πό-
ρους στους δήµους για εγκαταστάσεις καταφυγίων ζώων και για
ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα διαχείρισης των αδέσποτων.
Ωστόσο, είναι σίγουρο ότι το καταφύγιο δεν είναι λύση, γιατί σύν-
τοµα οι εγκαταστάσεις του θα υπερκορεστούν πολλώ δε µάλλον
που καλλιεργείται και µία αντίληψη ασυλοποίησης των ζώων και
αυτό είναι λάθος, γιατί τα αδέσποτα είναι µέλη της κοινωνίας
µας, είναι µέλη του πολιτισµού της καθηµερινότητάς µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η πα-
ρούσα Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή έθεσε στο επίκεντρο
της πολιτικής της και του νοµοθετικού της έργου τα δικαιώµατα
και τις ελευθερίες των ζώων. Με αλλεπάλληλες πρωτοβουλίες
και δράσεις επιχειρεί να ευαισθητοποιήσει πρόσωπα και κοινω-
νίες µε σκοπό τον σεβασµό των ζώων. Επιχειρεί να διαµορφώσει
µια διαφορετική κουλτούρα και µια φιλοζωική παιδεία. Προς την
κατεύθυνση αυτή κατευθύνει και το παρόν σχέδιο νόµου, το
οποίο υπερψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ζεµπίλη. Καλείται στο Βήµα η κ. Θεανώ Φωτίου, Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς. Θα ακολουθήσουν ο
κ. Οικονόµου, ο κ. Παπαθανάσης και ο κ. Παππάς.

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. Έχει µιλήσει ο
Πρόεδρος του κόµµατός σας. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Βάλτε και όλα τα υπόλοιπα λεπτά, κύριε
Πρόεδρε. Δεν θα ξαναµιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έξι λεπτά έχετε. Δεν
υπάρχουν υπόλοιπα. Θα έχετε όµως κάποια ανοχή.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Έχω άλλα τρία λεπτά, επιπλέον.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα έχετε κάποια

ανοχή. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που θα

322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ψηφίσει µόνη της η Νέα Δηµοκρατία πάλι είναι, κατά την προ-
σφιλή σας µέθοδο, ένα νοµοσχέδιο σκούπα και ράβε-ξήλωνε.
Νοµίζω ότι αναφέρθηκε πολύ αναλυτικά και ο Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής µας Οµάδας και ο αγορητής µας και άρα δεν πρό-
κειται να αναφερθώ αναλυτικά σε όλο το νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι
το έχουµε υπερκαλύψει.

Σε τι θα αναφερθώ; Μόνο στο άρθρο 32, το οποίο ενώ ζητή-
σαµε να αποσυρθεί στις επιτροπές δεν αποσύρθηκε. Σήµερα ζη-
τάµε από το ΠΑΣΟΚ, τον ΣΥΡΙΖΑ - ΠΣ, το ΚΚΕ να καταθέσουν
ονοµαστική ψηφοφορία για αυτό το άρθρο. Μέχρι στιγµής δεν
έχω ακούσει αν δέχονται ή δεν δέχονται αυτή την πρόταση. Διότι
θα δούµε να χάνουν την πρώτη τους κατοικία πολίτες από λίγες
χιλιάδες ευρώ χρέη που έχουν στους φορείς τοπικής αυτοδιοί-
κησης.

Είπε ο Νάσος Ηλιόπουλος το πρωί ότι πρόκειται για τη µεγα-
λύτερη αναδιανοµή από κάτω προς τα πάνω της περιουσίας του
ελληνικού λαού, της ακίνητής του περιουσίας, προς τους οικο-
νοµικά ισχυρούς, τις τράπεζες, τα funds, το µεγάλο τουριστικό
κεφάλαιο και το µεγάλο κεφάλαιο των κεφαλαιούχων. 

Γιατί γίνεται και πώς γίνεται αυτό; Θα εξηγήσω πώς γίνεται
αυτό από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη και θα εξηγήσω και ποιες
είναι οι προτάσεις µας, γιατί όσο δεν υπάρχει µια κοινή πλατ-
φόρµα όλων των κοµµάτων της Αριστεράς, αλλά και του προ-
οδευτικού χώρου, τόσο κόσµος δεν πρόκειται να εγερθεί για να
διεκδικήσει κάτι, το οποίο κάθε µέρα τον βυθίζει στην απελπισία
καθώς χάνει τα σπίτια του. 

Η στεγαστική κρίση επί Μητσοτάκη στην Ελλάδα είναι η µεγα-
λύτερη στην Ευρώπη. Το 2022 ήταν 28,5%, δηλαδή περίπου ένα
στα τρία νοικοκυριά βρισκόταν σε στεγαστική κρίση. Ξέρετε τι
είναι στεγαστική κρίση; Αν δαπανάς πάνω από το 40% του εισο-
δήµατός σου σε έξοδα στέγης, δηλαδή νοίκι, δάνειο, ρεύµα,
ψύξη, θέρµανση και κοινόχρηστα. Λοιπόν, το 2022 ήταν η 28,5%
αυτή η κρίση, δηλαδή ένα στα τρία νοικοκυριά. Σήµερα είναι ένα
στα δύο νοικοκυριά, όταν η Ευρώπη έχει ένα στα δέκα ή λιγό-
τερο από ένα στα δέκα νοικοκυριά. 

Πώς το κατάφερε η Νέα Δηµοκρατία αυτό; Από το 2019 µει-
ώνεται η ιδιοκατοίκηση στην Ελλάδα και αυξάνονται οι ενοικια-
στές. Δηλαδή, το 2019 το 74,4% του ελληνικού πληθυσµού
ιδιοκατοικούσε, είχε δικό του σπίτι. Το 2023 αυτό το ποσοστό
είχε πέσει στο 69,6%. Δηλαδή, φτάσαµε τον µέσο όρο της Ευ-
ρώπης εκεί που είχαµε το µεγαλύτερο ποσοστό ιδιοκατοίκησης
80% σε όλη την Ευρώπη. Πού πήγαν τα σπίτια του ελληνικού
λαού, τα οποία είναι εκεί που έχει ο ελληνικός λαός σήµερα όλη
του την περιουσία; Πήγαν στα funds, πήγαν στις τράπεζες, πήγαν
στο τουριστικό κεφάλαιο, πήγαν στους µεγαλοκεφαλαιούχους.
Αυτό είναι το πολύ απλό τι έγινε τόσα χρόνια επί Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Και τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι εξακόσιες χιλιάδες πολίτες
που µέχρι το 2019 έµεναν στο δικό τους σπίτι, τώρα αναγκάζον-
ται να νοικιάσουν. Είναι πρωταθλήτρια η Ελλάδα στην κρίση
ακρίβειας όπου η κρίση ακρίβειας µαζί µε τη στεγαστική κρίση
δηµιουργούν την κρίση διαβίωσης. Γι’ αυτό στα επτά από τα δέκα
νοικοκυριά τελειώνει το εισόδηµά τους στις δεκαεπτά πρώτες
µέρες. Αυτό σηµαίνει κρίση στεγαστική ακρίβειας που κάνει την
κρίση διαβίωσης.

Ποιους πλήττει η στεγαστική κρίση µε ιδιαίτερη σφοδρότητα;
Πρώτον, τους ενοικιαστές. Πόσα εκατοµµύρια νοικοκυριά
έχουµε στην Ελλάδα; Τέσσερα εκατοµµύρια τριακόσιες τριάντα
χιλιάδες. Αυτά είναι όλα τα νοικοκυριά. Πόσα από αυτά νοικιά-
ζουν; Το ένα εκατοµµύριο τριάντα δύο χιλιάδες. Ποιοι βρίσκονται
σε στεγαστική κρίση; Πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες τριάντα
νοικοκυριά. Εκεί κατάντησε η Νέα Δηµοκρατία τους Έλληνες.
Πάνω από τριακόσιες χιλιάδες ιδιοκτήτες µε κόκκινα δάνεια σε
funds ή τράπεζες κινδυνεύουν. Άλλες τριακόσιες χιλιάδες εγγυη-
τές των δανείων αυτών και διακόσιες χιλιάδες που κινδυνεύουν
να κοκκινίσουν τα δάνειά τους. Τρίτον, τα δύο τρίτα των νέων
από δεκαοχτώ έως τριάντα πέντε ετών. Πάνω από ένα εκατοµ-
µύριο διακόσιες χιλιάδες νέοι και νέες ζουν µε τους γονείς τους
ή συντηρούνται από αυτούς, φοιτητές, δηµόσιοι υπάλληλοι, µο-
νογονεϊκές οικογένειες κ.λπ..

Τι λέµε εµείς; Λέµε ότι πρέπει όλες οι πτέρυγες του δηµοκρα-

τικού τόξου να φτιάξουν µια πλατφόρµα εδώ µέσα στη Βουλή
για να δείξουν στον ελληνικό λαό ότι υπάρχει alternative, εναλ-
λακτική λύση. Δεν µας ενδιαφέρει να συµφωνήσετε µε εµάς. Μας
ενδιαφέρει να καταλάβει ο ελληνικός λαός ότι υπάρχει εναλλα-
κτική λύση. 

Πώς θα κάνουµε αυτήν την εναλλακτική λύση; Σε τέσσερις κα-
τηγορίες προτάσεων, προτάσεις, που συγκρατούν τις τιµές και
προστατεύουν την πρώτη κατοικία και ενισχύουν το διαθέσιµο
εισόδηµα, αναστολή πλειστηριασµών του πτωχευτικού νόµου
κ.λπ., άµεση µείωση των ενοικίων, πάγωµα αυξήσεων κ.λπ., πλα-
φόν αύξησης ενοικίου, διπλασιασµός του επιδόµατος ενοικίου
για νέους από είκοσι πέντε έως σαράντα πέντε χρόνων µε ταυ-
τόχρονη διασφάλιση ότι δεν θα αυξηθεί το ενοίκιό τους, προτά-
σεις που περιορίζουν τη ζήτηση για βραχυχρόνια µίσθωση και
ενισχύουν την προσφορά οικιστικών ακινήτων, πλήρη απαγό-
ρευση της βραχυχρόνιας µίσθωσης για εταιρείες, δηλαδή του
Airbnb -να επιτρέπεται µόνο για φυσικά πρόσωπα έως δύο ακί-
νητα-, απαγόρευση της Golden Visa και δηµιουργία µιας τράπε-
ζας αποθέµατος ενοικιαζόµενων κατοικιών, γιατί αυτό είναι το
πρόβληµα σήµερα, να υπάρξει ένα απόθεµα ενοικιαζόµενων κα-
τοικιών, δοµικές και θεσµικές παρεµβάσεις που αφορούν την κοι-
νωνική κατοικία µε νέους όρους, δηλαδή νέος νόµος πλαίσιο,
δηµιουργία κεντρικής δηµόσιας διοικητικής δοµής σε επίπεδο
Υπουργείου ή Υφυπουργείου, το οποίο θα έχει συνέργεια µε την
τοπική αυτοδιοίκηση και την κοινωνία των πολιτών και δηµιουρ-
γία αποθέµατος κοινωνικών κατοικιών µε διαχείριση από το δη-
µόσιο ή και την κοινότητα από συνεταιριστικά σχήµατα. 

Τέλος, εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να αξιοποιηθεί η δηµόσια
γη για ανέγερση κοινωνικής ενοικιαζόµενης συνεταιριστικής κα-
τοικίας. Αυτή τη στιγµή όλα όσα κάνει και κατασπαταλάει η Κυ-
βέρνηση 2 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης σε δάνεια
δήθεν για νέους –δήθεν- µέχρι πενήντα χρονών ενισχύουν τις
τράπεζες στην πραγµατικότητα. Πρέπει να αναδιαταχθούν τα κε-
φάλαια από το Ταµείο Ανάκαµψης και πρέπει να πάνε σε κοινω-
νική κατοικία για όλους µε νέους όρους.

Εµείς ρωτάµε: Θα ενώσετε τις δυνάµεις σας για µια τέτοια
πλατφόρµα;. Δεν µας ενδιαφέρει αν συµφωνείτε σε όλα. Μας εν-
διαφέρει να καταγραφούν και οι διαφορές, αν υπάρχουν, αλλά
να υπάρξει και µια κοινή πλατφόρµα, ώστε ο κόσµος και ο λαός
να καταλάβει ότι υπάρχει εναλλακτική κίνηση, υπάρχει εναλλα-
κτικό σχέδιο και µπορεί να το διεκδικήσει για να πέσει η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Φωτίου. Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Οικονόµου, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή

µας έρχεται για πολλοστή φορά να νοµοθετήσει υπέρ των δήµων
µε απώτερο σκοπό το όφελος των πολιτών και την εύρυθµη λει-
τουργία του κράτους. Νοµίζω ότι πρέπει να είναι σαφές ότι γι’
αυτό νοµοθετούµε και όχι µόνο υπέρ των δηµοτικών αρχών ή
προς εξυπηρέτησή τους.

Από το σύνολο του νοµοσχεδίου, των θεσµικών ρυθµίσεων,
κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ξεχωρίσω πέντε που είτε ανταπο-
κρίνονται σε σηµαντικές αναγκαιότητες είτε αντιµετωπίζουν
στρεβλώσεις και παθογένειες του παρελθόντος.

Πρώτα από όλα, αναφέρω τη δυνατότητα της ρύθµισης των
οφειλών στους δήµους και στα νοµικά πρόσωπα µε καταβολή
έως και εξήντα δόσεις για οφειλές που βεβαιώθηκαν έως 31 Αυ-
γούστου, την αυστηροποίηση των κυρώσεων ανάµεσα στα άλλα
και µε τριπλασιασµό των προστίµων για την αυθαίρετη χρήση
κοινόχρηστων χώρων και τη µη συµµόρφωση των παραβατών
στις αποφάσεις για την απελευθέρωση του δηµόσιου χώρου –ο
δηµόσιος χώρος είναι κάτι που θέλει φροντίδα και προστασία
στους δήµους µας- τις απαιτούµενες προσαρµογές για την αδει-
οδότηση των παιδικών σταθµών, κυρίως σε ό,τι αφορά τα ζητή-
µατα της ασφάλειας, τις έγκαιρες προσλήψεις του προσωπικού,
προκειµένου να αξιοποιείται όταν είναι απαραίτητο και όχι µε κα-
θυστέρηση και κατόπιν εορτής και τη διευκόλυνση της υλοποί-
ησης έργων µείζονος σηµασίας και ειδικής κατάστασης πολι-
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τικής προστασίας των περιφερειών και, φυσικά, και τις προβλέ-
ψεις του νοµοσχεδίου -µια πολύ αναγκαία παρέµβαση- για την
αναβάθµιση των χερσαίων συνοριακών σταθµών της χώρας, ανα-
βάθµιση που είναι κοµβική και σηµαντική όχι µόνο για λόγους αι-
σθητικής και κύρους. 

Πολλές φορές σε συνοριακούς σταθµούς –χωρίς να θέλω να
προσβάλω καµµία χώρα και κανέναν- αν δεν ήξερες από ποια
πλευρά των συνόρων ήσουν, µπερδευόσουν σε ποια χώρα είσαι
και αυτό δεν περιποιούσε τιµή στη χώρα µας. Όµως, η αναβάθ-
µιση είναι σηµαντική και για τον έλεγχο της παράνοµης µετανά-
στευσης και της ασφάλειας της χώρας.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µας δίνει τη δυνατότητα να συζητήσουµε, να αναπτύ-
ξουµε και έναν ευρύτερο προβληµατισµό γύρω από την
αυτοδιοίκηση. Η υλοποίηση των σχεδίων «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και
«ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» για πολλά χρόνια πλέον άλλαξαν τη µορφή του
διοικητικού χάρτη της χώρας µε πολλά καλά, πολλές θετικές συ-
νέπειες. Δηµιούργησαν όµως και µια σειρά προβληµατικών Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρωτοβάθµιων και
δευτεροβάθµιων.

Δηµιουργήθηκαν, κύριε Υπουργέ, δήµοι µε τεράστιο εύρος γε-
ωγραφικό και πληθυσµιακό. Δηµιουργήθηκαν δήµοι µε ανοµοι-
ογένειες και σε ό,τι αφορά τη λαογραφία και την παράδοσή τους
και σε ό,τι αφορά την οικονοµική τους δραστηριότητα, µε τερά-
στιο πλέγµα αρµοδιοτήτων, χωρίς να διαθέτουν το αντίστοιχο
προσωπικό και την εµπειρία που απαιτείται. Παράλληλα, οι περι-
φέρειες πολλές φορές δεν µπόρεσαν να ανταποκριθούν στον
ρόλο τους, καθώς οι δήµοι ενίοτε λειτουργούσαν εντελώς αντα-
γωνιστικά και επιπλέον οι αποκεντρωµένες διοικήσεις των περι-
φερειών κατά κανόνα αποκεντρώνουν γραφειοκρατία και κάθε
είδους αρµοδιότητα για τους πολίτες ή σχεδόν κάθε τους αρµο-
διότητα είναι συνώνυµο της χρονοκαθυστέρησης.

Ποια είναι τα αποτελέσµατα της κατάστασης αυτής; Από τη
µια µεριά οι δήµοι συνεχώς παραπονιούνται και ζητούν περισσό-
τερα χρήµατα, παρ’ ότι συνεχώς η Κυβέρνηση αυξάνει φόρους
και δίνει χρήµατα -το κεντρικό κράτος µεριµνά- αλλά πολλές
φορές βλέπουµε ότι οι διαµαρτυρίες συνεχίζονται γιατί τα χρή-
µατα είτε δεν φτάνουν είτε δεν γίνονται όλα µόνο µε χρήµατα.

Για παράδειγµα, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε η πολιτεία έρ-
χεται να αντιµετωπίσει κάτι που οι δήµοι ενδεχοµένως θα έπρεπε
να είχαν λύσει από καιρό µόνοι τους, οφειλές, µακροχρόνιες τε-
ράστιες οφειλές, µε αποτέλεσµα οι δήµοι να στερούνται εσόδων
και να µην µπορούν να συµπληρώσουν την κρατική επιχορήγηση
για να αντεπεξέλθουν στην υποστήριξη κρίσιµων υποδοµών, πε-
ριλαµβανοµένων των σχολικών κτηρίων που σε αρκετές περιπτώ-
σεις είναι εντελώς απαράδεκτα για χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης τον εικοστό πρώτο αιώνα.

Δέχοµαι ότι µέρος των οφειλών αυτών προφανώς και οφείλε-
ται στις δύσκολες οικονοµικές συγκυρίες που πέρασαν οι Έλλη-
νες πολίτες. Όµως, µην γελιόµαστε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µέρος του προβλήµατος οφείλεται στην κακή ορ-
γάνωση των εισπρακτικών µηχανισµών στους δήµους, για να µην
πω και ότι σε πολλές περιπτώσεις είχαµε και κλείσιµο του µατιού
για ψηφοθηρικούς λόγους.

Από την άλλη, οι πολλαπλές αρµοδιότητες στα επίπεδα της
αυτοδιοίκησης, κύριε Υπουργέ και ιδιαίτερα ο ρόλος των απο-
κεντρωµένων διοικήσεων όχι απλώς καθυστερούσαν, αλλά σε
πολλές περιπτώσεις µπλόκαραν εντελώς κρίσιµες για τους πο-
λίτες δραστηριότητες.

Θα σας πω δυο παραδείγµατα: Για τις γεωτρήσεις στη Φθιώ-
τιδα -φαντάζοµαι και σε κάθε άλλη περιοχή της χώρας- προκει-
µένου να αρδευτούν σωστά οι αγροτικές καλλιέργειες, αρµόδια
για ένα πλαίσιο θεσµικών παρεµβάσεων είναι η Διεύθυνση Υδά-
των και Αγροτικών Θεµάτων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης
Θεσσαλίας και Στερεάς Ελλάδας. Αναλογικά το ίδιο συµβαίνει
και στην υπόλοιπη χώρα. Η γραφειοκρατία, οι καθυστερήσεις, η
έλλειψη ανταπόκρισης που έχουν οι παραγωγοί όταν απευθύνον-
ται εκεί είναι πέραν πάσης περιγραφής.

Και τα ζητήµατα αυτά είναι ιδιαίτερα κρίσιµα και είναι ιδιαίτερα
κρίσιµα, γιατί συχνά οι συνέπειες είναι ολέθριες όχι µόνο σε
όρους οικονοµικού κόστους ή σε όρους µεγέθους και ποιότητας

της καλλιέργειας, αλλά και γιατί αναγκάζονται οι άνθρωποι να
εργάζονται στα όρια της νοµιµότητας, προκειµένου δηλαδή να
µην σταµατήσουν να ποτίζουν έρχονται αντιµέτωποι µε νοµικές
συνέπειες απέναντι σε άλλους φορείς και οργανισµούς, όπως
για παράδειγµα στον ΔΕΔΔΗΕ.

Ένα δεύτερο εξίσου σοβαρό -να µην πω, κύριε Υπουργέ, σο-
βαρότερο παράδειγµα- είναι το καθεστώς αδειοδότησης και λει-
τουργίας της αυτοδιοίκησης γύρω από το θέµα µε τις παιδικές
χαρές. Η αποκεντρωµένη διοίκηση εµπλέκεται και εδώ. Μόνο
που η εµπλοκή της ούτε επιταχύνει ούτε διαφωτίζει.

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, πρόσφατα -το ξέρετε, γιατί υπήρξε
ταχύτατη η αντίδρασή σας- σας κατέθεσα την 1η Ιουλίου µία ερώ-
τηση. Στην ερώτηση αυτή ήθελα να µάθω τι συµβαίνει µε τις παι-
δικές χαρές στη Λαµία και στον Νοµό Φθιώτιδας συνολικότερα.
Ανάµεσα στα άλλα, λοιπόν, ρώτησα να µάθω πόσες λειτουργούν
µε άδεια, πόσες έχουν το πιστοποιητικό καταλληλότητας που ο
νόµος προβλέπει, σε πόσες έχει εκκινήσει η διαδικασία για να εγ-
κριθεί το πιστοποιητικό και σε πόσες έχει αρθεί το πιστοποιητικό,
έγιναν έλεγχοι δηλαδή και έκλεισαν. Απαντήσατε -και σωστά και
γρήγορα και έγκυρα- και µε παραπέµψατε σε µία κίνηση που
έπρεπε να έχει κάνει σωστά η αποκεντρωµένη διοίκηση της πε-
ριφέρειας, η οποία λέει ότι έχει στείλει χαρτί στους δήµους και
περιµένει να ενηµερωθεί, για να ενηµερώσει και σας, για να ενη-
µερώσετε εµένα πόσες παιδικές χαρές πληρούν αυτές τις προ-
ϋποθέσεις και σε µια σειρά από τα υπόλοιπα ερωτήµατα.

Και µέχρι τότε, κύριε Υπουργέ, είµαι σίγουρος ότι εσείς, σί-
γουρα εγώ, φαντάζοµαι και ο επικεφαλής της αποκεντρωµένης
περιφέρειας θα ελπίζουµε και θα ευχόµαστε το µόνο άσχηµο που
συµβαίνει σε αυτή τη διαδικασία, το µόνο λάθος που συµβαίνει
να είναι το έλλειµµα ενηµέρωσης και όχι τίποτα άλλο χειρότερο
για λόγους που δεν χρειάζεται να αναλύσω περαιτέρω.

Αυτά τα απαράδεκτα και αρκετά ακόµα άλλα χρήζουν παρεµ-
βάσεις άµεσες και γρήγορες.

Να προσθέσω σε αυτά την άναρχη οικιστική ανάπτυξη µε ευ-
θύνη των δήµων που η Κυβέρνησή µας τώρα προσπαθεί να λύσει
µε παρεµβάσεις από το Κτηµατολόγιο µέχρι τα τοπικά περιφε-
ρειακά και χωροταξικά σχέδια; Να προσθέσω τα ζητήµατα της
αδεσποτίας στα ζώα συντροφιάς που θίγει και αυτό το νοµοσχέ-
διο και που η κατάσταση είναι κατώτερη των προσδοκιών των
πολιτών στην επαρχία, στην περιφέρεια και πολλές φορές µε κιν-
δύνους και για την ασφάλειά της;

Αποτελούν όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πτυχή
χρόνιων στρεβλώσεων και παθογενειών που η Κυβέρνησή µας
µεθοδικά, µε σχέδιο και επίµονα προσπαθεί να απαντήσει.

Δυστυχώς, είναι αρκετές οι φορές που το κεντρικό κράτος, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, φορτώνεται ευθύνες που δεν του
αναλογούν από τους πολίτες, γιατί η ευθύνη και η αρµοδιότητα
ανήκει αλλού. Χωρίς σύγχρονη και λειτουργική αυτοδιοίκηση,
χωρίς ξεκαθάρισµα αρµοδιοτήτων, χωρίς άριστη συνεργασία µε-
ταξύ του κράτους και της αυτοδιοίκησης, η αποτελεσµατικότητα
των παρεµβάσεών µας δεν θα είναι αυτή που επιθυµούµε. Γι’
αυτό και είναι ανάγκη να έχουµε συνεχώς βήµατα προς την κα-
τεύθυνση αυτή, να έχουµε σύντοµα και άλλες νοµοθετικές πα-
ρεµβάσεις στη φιλοσοφία, κύριε Υπουργέ και στην κατεύθυνση
που διέπει και το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Οικονόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι σύµφωνα µε το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βου-
λής, Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής υποβάλλουν αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της
αρχής, επί του άρθρου 32, επί του άρθρου 53 και του άρθρου 54
του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθµίσεις για
τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, την ενίσχυση των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και λοιπές διατάξεις. 

Την αίτηση υπογράφουν όλοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ.
(Η προαναφερθείσα αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφο-

φορίας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής καταχωρίζεται στα
Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης, Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε την ευ-
καιρία να συζητήσουµε το νοµοσχέδιο που φέρει τον τίτλο: «Ρυθ-
µίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, την ενίσχυση
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και λοιπές διατάξεις»,
ένα νοµοσχέδιο που καλύπτει κρίσιµες πτυχές της λειτουργίας
των δήµων και των περιφερειών, καθώς και τη διαδικασία εκσυγ-
χρονισµού των συνοριακών µας σταθµών.

Ένας από τους κύριους πυλώνες του νοµοσχεδίου είναι η βελ-
τίωση της λειτουργίας των δήµων. Μία σπουδαία παρέµβαση
αποτελεί η δυνατότητα ρύθµισης οφειλών προς τους δήµους
που θα βοηθήσει χιλιάδες συµπολίτες µας να αποκαταστήσουν
τη φορολογική τους ενηµερότητα και να εξασφαλίσουν και να
εξοφλήσουν τις οφειλές τους µε όρους που είναι τόσο δίκαιοι
όσο και εφικτοί. Αυτό υποστηρίζει τους πολίτες που αντιµετωπί-
ζουν δυσκολίες, ενώ παράλληλα αναµένεται να βελτιώσει την ει-
σπραξιµότητα των δήµων σε µία εποχή που οι οικονοµικές
πιέσεις είναι έντονες και θα επιτρέψει στους δήµους να συνεχί-
σουν να παρέχουν κρίσιµες υπηρεσίες και να υλοποιούν έργα
που βελτιώνουν την ποιότητα ζωής όλων µας.

Επιγραµµατικά στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται σηµαντικές
µεταρρυθµίσεις, όπως η δυνατότητα ρύθµισης οφειλών προς
τους δήµους και τα νοµικά τους πρόσωπα µε καταβολή σε
εξήντα δόσεις για οφειλές που βεβαιώθηκαν έως τις 30 Οκτω-
βρίου του 2024. Για κάθε οφειλή προς τους δήµους άνω των
10.000 ευρώ θεσπίζεται πάγια δυνατότητα προσφυγής στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών. Εκσυγχρονίζεται το
πλαίσιο επιβολής του τέλους παρεπιδηµούντων, προκειµένου να
επιβάλλεται από τους δήµους µε τρόπο δικαιότερο και αναλογι-
κότερο. Τριπλασιάζεται το πρόστιµο για την αυθαίρετη χρήση
κοινόχρηστων χώρων και αυστηροποιούνται οι κυρώσεις από τη
µη συµµόρφωση των παραβατών. Διευκολύνεται ο συµψηφισµός
των οφειλών των ΔΕΥΑ µε αυτές των δήµων, χωρίς την προσκό-
µιση ενηµερότητας, µειώνοντας µε τον τρόπο αυτό τις ληξιπρό-
θεσµες οφειλές τους. Διευκολύνονται οι δήµοι, προκειµένου να
ολοκληρώσουν τις απαιτούµενες προσαρµογές για την αδειοδό-
τηση των δηµοτικών παιδικών και βρεφικών σταθµών. Διευκολύ-
νονται οι ΟΤΑ να εκκινούν έγκαιρα τη διαδικασία προσλήψεων
συµβασιούχων, ώστε το προσωπικό να παρέχει την εργασία του
κατά τη χρονική περίοδο που υφίστανται οι πραγµατικές ανάγ-
κες. Δίνεται η δυνατότητα η παροχή γάλακτος στους δικαιού-
χους εργαζόµενους των ΟΤΑ µε απόφαση του οικείου
συµβουλίου να αντικατασταθεί από ετήσια καταβολή χρηµατικού
ποσού ύψους 300 ευρώ, ώστε να ωφεληθούν άµεσα οι εργαζό-
µενοι.

Σηµαντική οικονοµική ανάσα δίνεται στους ΟΤΑ, αφού αυξά-
νονται κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως από το 2025 οι κεν-
τρικοί αυτοτελείς πόροι που αποδίδονται στους δήµους και τις
περιφέρειες, ενώ ειδικά για το 2024 οι ΚΑΠ αυξάνονται κατά 108
εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 90 θα διατεθούν για την
εξόφληση εκκρεµών και ληξιπρόθεσµων οφειλών των δήµων
προς τρίτους, προκειµένου να µειωθούν οι οφειλές τους και να
βελτιωθεί η οικονοµική τους κατάσταση.

Εισάγονται ρυθµίσεις που επιταχύνουν τη συνολική αναµόρ-
φωση του θεσµικού πλαισίου της αυτοδιοίκησης. Συστήνεται Μο-
νάδα Σύνταξης και Εφαρµογής του Κώδικα Αυτοδιοίκησης στο
Υπουργείο Εσωτερικών για την προετοιµασία και υλοποίηση του
νέου σύγχρονου ενιαίου κώδικα αυτοδιοίκησης.

Επιπλέον, ρυθµίσεις για την ενίσχυση των περιφερειών θα δώ-
σουν τη δυνατότητα για τη σύσταση επιτροπής διαχείρισης κιν-
δύνων, κάτι που είναι ιδιαίτερα σηµαντικό για την αντιµετώπιση
των κρίσεων, καθώς και για την ταχύτερη ολοκλήρωση έργων
πολιτικής προστασίας. Αυτή η επιτροπή θα εξασφαλίσει τον κα-
λύτερο συντονισµό µεταξύ των υπηρεσιών, τη γρήγορη λήψη
αποφάσεων και την πιο αποτελεσµατική διάθεση των πόρων.
Στόχος µας είναι να µειώσουµε τον χρόνο απόκρισης και να µε-
γιστοποιήσουµε την αποτελεσµατικότητα των παρεµβάσεων µας.

Παράλληλα µε τις νέες ρυθµίσεις θα επιτευχθεί η ταχύτερη

ολοκλήρωση έργων πολιτικής προστασίας. Είναι γεγονός ότι
συχνά η γραφειοκρατία καθυστερεί την εκτέλεση κρίσιµων
έργων. Η αλλαγή αυτή θα µειώσει αυτές τις αγκυλώσεις επιτρέ-
ποντας στα έργα να προχωρούν χωρίς καθυστερήσεις, διασφα-
λίζοντας έτσι την άµεση προστασία των πολιτών.

Αξιοσηµείωτη είναι η αναβάθµιση των χερσαίων συνοριακών
σταθµών µε στόχο τη συµµόρφωση προς τις ευρωπαϊκές προ-
διαγραφές. Αυτή η παρέµβαση αποτελεί προτεραιότητά µας όχι
µόνο για την οµαλή λειτουργία των σταθµών, αλλά και για την
εξυπηρέτηση των πολιτών που καθηµερινά διακινούνται µέσω
αυτών. Η καθηµερινή ροή πολιτών - τουριστών, αλλά και η επι-
χειρηµατική δραστηριότητα επιβάλλει τη βελτίωση των υποδο-
µών µας για καλύτερη και ταχύτερη εξυπηρέτηση. Είναι ζωτικής
σηµασίας να εξασφαλίσουµε σε όλους όσοι διακινούνται µέσω
αυτών έναν υψηλό βαθµό ασφάλειας και αποτελεσµατικότητας. 

Είναι, επίσης, σηµαντικό να αναφέρουµε τις διατάξεις που δι-
ευκολύνουν τους γονείς στην εγγραφή των τέκνων στην οικογε-
νειακή µερίδα από τον έχοντα την επιµέλεια γονέα, ανεξαρτήτως
του τρόπου έκδοσης του διαζυγίου. Πρόκειται για µια διαδικασία
που θα απλοποιήσει τη ζωή χιλιάδων οικογενειών διασφαλίζον-
τας ότι θα λαµβάνουν εύκολα και γρήγορα τις απαραίτητες διοι-
κητικές διευκολύνσεις που δικαιούνται. Οι οικογένειες στη χώρα
µας αξίζουν την υποστήριξή µας και µε αυτό το µέτρο κάνουµε
ένα αποφασιστικό βήµα προς αυτόν τον στόχο. 

Εξίσου σηµαντική είναι η στήριξη που προσφέρει το νοµοσχέ-
διο στους οµογενείς από την Ουκρανία παρέχοντας τη δυνατό-
τητα να αποκτήσουν την ελληνική ιθαγένεια. Σε µια εποχή
έντονων γεωπολιτικών και κοινωνικών αλλαγών δεσµευόµαστε
να προσφέρουµε καταφύγιο και νέες ευκαιρίες σε όσους αναζη-
τούν στη χώρα µας µια καλύτερη ζωή. Μέσω αυτού του µέτρου
προωθούµε την κοινωνική ενσωµάτωση και ενισχύουµε το αί-
σθηµα ότι η Ελλάδα παραµένει µια ανοιχτή και φιλόξενη χώρα
µε κοινωνική αλληλεγγύη.

Τέλος, το παρόν νοµοσχέδιο υποστηρίζει το αίτηµα των κυνη-
γετικών συλλόγων και των ιδιοκτητών ζώων συντροφιάς που δεν
επιθυµούν να στειρώσουν  τα ζώα τους, προκειµένου να προχω-
ρήσουν στη λήψη και αποστολή DNA µε τη µείωση του ύψους
σχετικού παραβόλου στα 70 ευρώ από τα 135 που είναι σήµερα
και για τους κυνηγετικούς σκύλους στα 40 ευρώ, ενώ απαλλάσ-
σονται του παραβόλου οι ποιµενικοί σκύλοι στηρίζοντας τους
κτηνοτρόφους µας.

Παράλληλα, το ανώτατο όριο αµοιβής των κτηνιάτρων για την
εργασία αυτή αυξάνεται από τα 25 ευρώ στα 50 ευρώ. Συνολικά,
δηλαδή, µειώνεται σηµαντικά η δαπάνη για τη λήψη και απο-
στολή του DNA. Στόχος των ρυθµίσεων αυτών είναι να περιορι-
στεί το φαινόµενο της αδεσποτίας και να βελτιωθεί η ευζωία των
ζώων συντροφιάς.

Αξιότιµοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, ως άνθρωπος που
έχω υπηρετήσει την τοπική αυτοδιοίκηση για είκοσι ένα συναπτά
έτη τόσο από τη θέση του Δηµάρχου Ναυπάκτου όσο και ως
µέλος της διοίκησης της ΚΕΔΕ και του κογκρέσου τοπικών και
περιφερειακών αρχών του Συµβουλίου της Ευρώπης, θεωρώ ότι
µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις ενισχύουµε την αυτονοµία των
τοπικών αρχών και προωθούµε την ενεργότερη συµµετοχή των
πολιτών στη διαδικασία λήψης αποφάσεων.

Επιπλέον, µε τις αλλαγές στη χρηµατοδότηση και την ανακα-
τανοµή των πόρων εξασφαλίζουµε την ευελιξία και την οικονο-
µική βιωσιµότητά τους. Ας µην ξεχνάµε ότι οι δήµοι και οι
περιφέρειες αποτελούν σηµαντικούς πυλώνες της κοινωνίας
µας. Είναι οι θεσµοί που βρίσκονται πιο κοντά στον πολίτη και
που κατά τη διάρκεια των κρίσεων και της πανδηµίας στήριξαν
την κοινωνική συνοχή. 

Σήµερα προχωράµε σε σηµαντικές αλλαγές που θα ενισχύ-
σουν την αποτελεσµατικότητα και τη διαφάνεια. Στηρίζουµε την
προσπάθεια για τον εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση των
δήµων και των περιφερειών µας. Με το νοµοσχέδιο αυτό προχω-
ράµε σε πιο ειλικρινείς και ανοιχτές διαδικασίες. Ενθαρρύνουµε
την καινοτοµία και υποστηρίζουµε τις προσπάθειες των τοπικών
αρχών να αξιοποιήσουν τα σύγχρονα εργαλεία και τεχνολογίες.
Προτεραιότητά µας η δέσµευσή µας για την ενίσχυση και τη βιω-
σιµότητα των ΟΤΑ προς όφελος των πολιτών, της αναβάθµιση
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της ποιότητας ζωής των πολιτών και της κοινωνικής αλληλεγ-
γύης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπαθανάση.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Θεοφάνης Παπάς, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε σή-
µερα στην Ολοµέλεια µία ακόµα µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης εστιασµένη κυρίως στις ανάγκες βελτίωσης της
λειτουργίας των δήµων, των περιφερειών, καθώς και των συνο-
ριακών σταθµών της χώρας. Στην Ελλάδα λειτουργούν δεκαέξι
οδικοί και τρεις σιδηροδροµικοί σταθµοί, χερσαίοι συνοριακοί οι
οποίοι αποτελούν την πρώτη επαφή, την πρώτη εικόνα για κά-
ποιον που εισέρχεται στη χώρα µας. Ως εκ τούτου, πρέπει πρω-
τίστως οι σταθµοί αυτοί να είναι ευπρεπισµένοι, λειτουργικοί και
σύγχρονοι παρέχοντας ποιοτικές και ταχύτερες υπηρεσίες.

Για πρώτη φορά µπαίνουν ξεκάθαροι κανόνες στην οργάνωση
και τη λειτουργία τους. Οι οικείες αποκεντρωµένες διοικήσεις
της χώρας ορίζονται ως καθ’ ύλην αρµόδιες για τον σκοπό αυτό,
ενώ σε συνεργασία µε το ΤΑΙΠΕΔ ξεκινά το µεγαλύτερο πρό-
γραµµα αναβάθµισης των υποδοµών τους. 

Το νοµοσχέδιο έρχεται παράλληλα να δώσει λύσεις σε προ-
βλήµατα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Η αυτοδιοί-
κηση είναι ο πρώτος άµεσος σύνδεσµος επαφής κάθε πολίτη µε
το κράτος. Ως εκ τούτου, η δηµιουργία ενός υγιούς, εύρυθµου
και αποτελεσµατικού µοντέλου διοικητικής και οικονοµικής λει-
τουργίας του ΟΤΑ αποτελεί επιτακτική ανάγκη για την πρόοδο
της χώρας. Για τον σκοπό αυτό εντός του 2024 η Κυβέρνηση θα
διαθέσει σχεδόν 200 εκατοµµύρια ευρώ σε δήµους και περιφέ-
ρειες για την κάλυψη λειτουργικών δαπανών και ληξιπρόθεσµων
υποχρεώσεών τους. Ειδικότερα, οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι
του 2024 αυξάνονται κατά 108 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων
τα 90 θα διατεθούν για την εξόφληση υποχρεώσεων των ΟΤΑ
προς τρίτους.

Το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει ότι από το 2025 και για κάθε
έτος οι ΚΑΠ προς τους δήµους και τις περιφέρειες θα αυξηθούν
κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ, για να µπορέσουν να αντιµετωπί-
σουν τις αυξηµένες µισθολογικές και ενεργειακές δαπάνες τους.
Από την άλλη µεριά, αξίζει να τονιστεί ότι το ύψος των οφειλών
προς τους δήµους και τις ΔΕΥΑ αγγίζει σήµερα τα 3,6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ.

Για την εξυγίανση των οικονοµικών των ΟΤΑ, αλλά ταυτόχρονα
και για τη διευκόλυνση πολιτών ή επιχειρήσεων που οφείλουν
προς τους δήµους, τις περιφέρειες και τα νοµικά πρόσωπα
αυτών, το νοµοσχέδιο προβλέπει µια πολύ ευνοϊκή ρύθµιση. Η
εν λόγω ρύθµιση αφορά αποπληρωµή οφειλών σε εξήντα δόσεις,
ενώ ειδικότερα σε ευάλωτους οφειλέτες θα δίνεται έως και 95%
απαλλαγή από τις προσαυξήσεις. Επιπρόσθετα, για οφειλές άνω
των 10.000 ευρώ θεσπίζεται η δυνατότητα προσφυγής στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό.

Παράλληλα, εξορθολογίζεται το τέλος παρεπιδηµούντων, προ-
κειµένου να επιβάλλεται µε τρόπο αναλογικότερο βάσει των ιδι-
αιτεροτήτων κάθε περιοχής και της επιβάρυνσης των δηµοτικών
υποδοµών και υπηρεσιών.

Στο παρόν σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περι-
λαµβάνονται, επίσης, διατάξεις για το προσωπικό των δήµων και
των περιφερειών. Ειδικότερα, διευκολύνεται η πρόσληψη προ-
σωπικού για την κάλυψη κυρίως εποχικών ή έκτακτων αναγκών
που προκύπτουν. Θα ξεκινά έγκαιρα πλέον η διαδικασία προσ-
λήψεων συµβασιούχων, ώστε το προσωπικό να παρέχει την ερ-
γασία του κατά τη χρονική περίοδο που υφίστανται οι
πραγµατικές ανάγκες. Οι δήµοι και οι περιφέρειες, δηλαδή, θα
προσλαµβάνουν αυτό το προσωπικό άµεσα µε τη δέσµευση ότι
θα κάνουν την εγγραφή της σχετικής πίστωσης στον επόµενο
προϋπολογισµό. Έτσι, ντροπιαστικές για τη χώρα εικόνες σε του-
ριστικές περιοχές και όχι µόνο, εξαιτίας της προβληµατικής απο-
κοµιδής απορριµµάτων ή της ελλιπούς καθαριότητας και
ευπρέπειας του δηµόσιου χώρου, θα εξαλειφθούν. 

Μια άλλη διάταξη του παρόντος νοµοσχεδίου, για την οποία
έγινε και πολύ µεγάλη συζήτηση, αφορά την υφιστάµενη υπο-
χρέωση των ΟΤΑ να παρέχουν γάλα ως µέτρο ατοµικής προστα-
σίας στους εργαζόµενους. Επειδή προέρχοµαι από την ύπαιθρο
της Θεσσαλονίκης, στην οποία πρέπει να τονίσω ότι παράγεται
το µεγαλύτερο ποσοστό αγελαδινού γάλακτος στην Ελλάδα,
είναι προφανές ότι το ζήτηµα αυτό µε προβληµάτισε ιδιαίτερα.
Είναι σηµαντικό ότι µέσα από πολλές συζητήσεις και εκτενή δια-
βούλευση η εν λόγω διάταξη τροποποιήθηκε και δίνεται πλέον
µια συµβιβαστική λύση. Τα δηµοτικά ή περιφερειακά συµβούλια
ανάλογα µε τις προτεραιότητες και τις ανάγκες τους θα αποφα-
σίζουν εάν θα παρέχουν γάλα στους δικαιούχους ή αν θα αντι-
καταστήσουν την παροχή γάλακτος µε την καταβολή χρηµατικού
ποσού 300 ευρώ τον χρόνο.

Στο Μέρος Γ’ του νοµοσχεδίου εισάγονται διατάξεις που αφο-
ρούν στα ζώα συντροφιάς µε στόχο την ενίσχυση της στείρωσης,
της σήµανσης και της καταγραφής τους, προκειµένου να περιο-
ριστεί το φαινόµενο των αδέσποτων ζώων.

Τέλος, όσον αφορά τις περιφέρειες της χώρας, οι παρεµβά-
σεις που εισάγονται στο νοµοσχέδιο εστιάζονται κυρίως σε δύο
νευραλγικά ζητήµατα, σε αυτό της πολιτικής προστασίας και της
µεταφοράς µαθητών. Διευκολύνεται η υλοποίηση έργων µείζο-
νος σηµασίας και ειδικών καταστάσεων πολιτικής προστασίας
µέσω της επιτάχυνσης των διαδικασιών για την αποκατάσταση
καταστροφών ή έκτακτων αναγκών.

Παράλληλα συστήνεται Επιτροπή Διαχείρισης Κινδύνων και Κρί-
σεων σε περιφερειακό επίπεδο µε αντικείµενο τη διαµόρφωση και
επιστηµονική τεκµηρίωση πολιτικών για την αντιµετώπιση κατα-
στροφών µε συµµετοχή επιστηµόνων και εξειδικευµένων επαγγελ-
µατιών. 

Το άλλο ζήτηµα είναι αυτό της µεταφοράς µαθητών, µε το
οποίο προσωπικά είχα ασχοληθεί ιδιαίτερα ως Αντιπεριφερειάρ-
χης κεντρικής Μακεδονίας και προσπάθησα µε προτάσεις µου
να συµβάλω διαχρονικά στη βελτίωση του θεσµικού πλαισίου.
Βέβαια, εδώ να θυµίσω ότι τότε µε τον Υπουργό µας κ. Λιβάνιο,
τότε ως Γενικός Γραµµατέας, πασχίζαµε να δώσουµε λύσεις στα
αδιέξοδα της µεταφοράς µαθητών. Ιδιαίτερα δεν θα ξεχάσω
ποτέ τις αγωνίες των γονέων που έχουν παιδιά µε ειδικές ανάγ-
κες.

Για να ξεπεραστούν εγκαίρως τυχόν προβλήµατα εξαιτίας
άγονων διαγωνισµών, το νοµοσχέδιο σοφά προνοεί για την επό-
µενη χρονιά επεκτείνοντας µεταξύ άλλων τη δυνατότητα άµεσης
µίσθωσης οχηµάτων από τις περιφέρειες µέσω leasing. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σας καλώ να ψηφίσουµε
τις διατάξεις αυτού του σχεδίου νόµου που επιπρόσθετα προ-
βλέπει ρυθµίσεις ενίσχυσης της διαφάνειας και του κράτους δι-
καίου µέσω της επέκτασης του δικαιώµατος πρόσβασης στα
δηµόσια έγγραφα. Η ψήφιση τέτοιων µεταρρυθµιστικών πρωτο-
βουλιών που φέρνουν κοινωνικό αποτύπωµα και αναπτυξιακό
πρόσηµο δηµιουργούν βήµα-βήµα προϋποθέσεις για µια Ελλάδα
που όλοι θέλουµε, µια Ελλάδα πιο παραγωγική και κοινωνικά δί-
καιη, µια Ελλάδα σύγχρονη και ισχυρή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπά.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Κόντης, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος των Σπαρτιατών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο που δίνει µεγάλη έµφαση
στους ΟΤΑ και στους συνοριακούς µας σταθµούς. Όπως ξέ-
ρουµε όλοι, µε τους πολέµους που διεξάγονται αυτή τη στιγµή
είναι ένα επίκαιρο νοµοσχέδιο, το οποίο ίσως στο µέλλον φανεί
υπέρ το δέον χρήσιµο στον τοµέα της ενίσχυσης των σταθµών.
Όµως, δεν ξέρουµε κατά πόσο θα ενισχυθούν στην πραγµατικό-
τητα και θα απαγορεύουν τη διέλευση πολλών ατόµων που διέρ-
χονται κάθε µέρα. Ειδικά τώρα µε την έξαρση αυτών των
πολεµικών γεγονότων στη Μέση Ανατολή βλέπουµε ότι αυτές τις
µέρες αποβιβάστηκαν στη Γαύδο πάνω από τριακόσιοι µετανά-
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στες οι οποίοι πραγµατικά αυτήν την εποχή είναι όντως αυτοί
που διαφεύγουν από πόλεµο, από τον Λίβανο ή από τις γύρω πε-
ριοχές, πηγαίνουν στη Λιβύη. Είναι ένα θέµα που πρέπει να προ-
σέξουµε, γιατί πιστεύουµε ότι θα υπάρξει τεράστια εισροή αυτών
των µεταναστών που πραγµατικά είναι µια οµάδα που δεν έχουν
πού να πάνε αυτή τη στιγµή, ειδικά εκεί στον Λίβανο και στη
Γάζα. 

Εµείς ακόµα δεν παίρνουµε µέρος γιατί όποια πλευρά και να
πάρουµε, θεωρούµε ότι έχει κάνει τα δικά της σφάλµατα. Ούτε
υπέρ του Ισραήλ είµαστε ούτε υπέρ των Παλαιστινίων. Απλά θε-
ωρούµε ότι πρέπει να υπάρξει ειρήνη και στην Ουκρανία και στη
Μέση Ανατολή και λυπούµαστε που η Ευρωπαϊκή Ένωση συµµε-
τέχει ενεργά στον έναν πόλεµο χρηµατοδοτώντας την Ουκρανία
µε πάρα πολλά δισεκατοµµύρια –και αυτή και η Αµερική- αντί να
πάρει ενεργό ρόλο για να σταµατήσει αυτός ο πόλεµος. Δεν
ακούµε καµµία λέξη για ειρήνη. Δεν ακούµε τίποτα. Καµµία από
όλες τις παρατάξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν µιλάει για ει-
ρήνη στην Ουκρανία. Όλοι περιµένουν να γίνει ένας τελειωτικός
πόλεµος εκεί µέχρι να δούµε τον νικητή. Είναι όπως βλέπαµε στις
αρένες. Έµπαιναν στο Κολοσσαίο και έβγαιναν µόνο όταν έβλε-
παν νεκρούς τους αντιπάλους του ενός και έµενε ένας νικητής.

Δυστυχώς, έχουµε πει εκατοντάδες φορές ότι αυτά τα ει-
σπράττουµε και µε αυξήσεις και µε νεκρούς και µε θύµατα. Διά-
βαζα ότι οι Ουκρανοί έχουν πάνω από διακόσιους χιλιάδες
νεκρούς νέους. Άλλοι έχουν φύγει στην Ευρώπη. Δεν υπάρχει
προσωπικό όχι µόνο να λειτουργεί την οικονοµία τους, αλλά δεν
ασχολείται κανείς πια µε αυτά. 

Το ίδιο συµβαίνει στη Γάζα στην Παλαιστίνη. Δυστυχώς, όµως,
για να πιάνουµε τα πράγµατα από το πώς αρχίζουν, µία αρχή
τροµοκρατική που κυβερνά από το 2006, η Χαµάς, είχε την ανοχή
όλων των κατοίκων της περιοχής και την ψήφιζαν κυβέρνηση
εκεί. 

Γνωρίζοντας την προϊστορία της και επειδή εµείς, κύριοι, δεν
ξεχνάµε τι έχει συµβεί, οι Παλαιστίνιοι τους οποίους τόσο αγα-
πάνε κάποιοι στην Ελλάδα είναι αυτοί οι οποίοι κατά καιρούς
έχουν στοχοποιήσει την Ελλάδα σε βοµβιστικές δολοφονικές επι-
θέσεις. Τι να απαριθµήσω; Να πω για το «City of Poros» το 1988
που άνοιξαν πυρ σε ένα ελληνικό πλοίο έξω από την Αίγινα και
δολοφόνησαν επτά άτοµα και τον Έλληνα Υποπλοίαρχο η τα-
ξιαρχία του Αµπού Νιντάλ ή τη βόµβα στο Τροκαντερό που
έσκασε επειδή ετοίµαζαν να ανατινάξουν το ίδιο πλοίο και σκο-
τώθηκαν οι ίδιοι οι βοµβιστές; Να πω για το αεροπλάνο, την
πτήση 841, που σκοτώθηκαν ογδόντα οκτώ άτοµα πάνω από την
Κεφαλλονιά στην Ελλάδα, οι οποίοι ήταν πάλι Παλαιστίνιοι βοµ-
βιστές ή να πούµε την επίθεση στο αεροδρόµιο του Ελληνικού
το 1973 µε τρεις νεκρούς και πενήντα οκτώ τραυµατίες; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Και τους ανταµείψαµε µε
εξήντα χιλιάδες…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν προσµετρώ νεκρούς. Είναι απαρά-
δεκτο αυτό που συµβαίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,
δεν θα κάνουµε διάλογο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Όµως, δεν θα µετράµε µόνο τη µία
πλευρά. Ποιοι ξεκίνησαν τις τροµοκρατικές επιθέσεις πριν χρό-
νια; Είναι αυτοί. Και να σας πω κάτι; Το 2002 ήµουν στη Νετάνια,
έξω από το Ισραήλ. Είναι µια πόλη του Ισραήλ. Πήγαινα εγώ για
το ποδόσφαιρο. Ασχολούµουν µε τη Μακάµπι Νετάνια και οµά-
δες εκεί. Τρεις µέρες µετά που έφυγα από το ξενοδοχείο, έβαλαν
βόµβα σε ένα γάµο και σκότωσαν πενήντα άτοµα. Θα µπορούσα
να είµαι κι εγώ εκεί ή εσείς. 

Δεν είναι ενέργειες αυτές που προάγουν την ειρήνη ούτε τον
απελευθερωτικό τους αγώνα. Δεν την πληρώνουν άµαχοι για
απελευθερωτικό αγώνα κανενός. Αυτό είναι που πρέπει να επι-
κρατήσει σε όλον τον κόσµο. Το ότι είµαστε τώρα υπέρ των αµά-
χων που σκοτώνονται εκεί, είµαστε 100% υπέρ τους και γι’ αυτό
είπα πριν ότι για µένα είναι ευπρόσδεκτοι ακόµη και τέτοιοι µε-
τανάστες πολέµου στη χώρα µας εάν έρθουν και έχουν ανάγκη.
Είναι η πρώτη φορά που µιλάµε γι’ αυτό. Εµείς είµαστε κατά της
εισροής των οικονοµικών µεταναστών. Αυτοί είναι άνθρωποι εξα-
θλιωµένοι από βοµβισµούς, από τα πάντα και έχουν κάθε δι-
καίωµα να βρουν ζωή πραγµατικά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί κάνουν απελευθερω-
τικό αγώνα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ. Δεν διακόπτουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Είναι ένα άλλο θέµα, γιατί αν το ψάξουµε
παλιά, Παλαιστίνιοι δεν υπήρχαν. Δεν υπήρχε ποτέ κράτος Πα-
λαιστίνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κόντη, σας πα-
ρακαλώ. Μην απευθύνεστε στους Βουλευτές.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Εµείς είµαστε υπέρ των ανθρώπων, κύριε
συνάδελφε και υπέρ του ότι δεν πρέπει ούτε να αγγίζουµε από
παιδί ως µεγάλο άνθρωπο. Δεν πρέπει να τον αγγίζουµε, όχι να
τον δολοφονούµε. 

Να πούµε και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε, συνεχίζοντας. Υπάρ-
χουν πόλεµοι γύρω µας. Ο κ. Αποστολάκης γνωρίζει καλύτερα
από µένα. Υπάρχουν χώρες, όπως η Ελβετία, οι οποίες έχουν εκ-
παιδεύσει τον λαό τους για καταστάσεις πολιτικής προστασίας,
είτε από σεισµούς, είτε από πόλεµο. Η Ελλάδα µπήκε στον πό-
λεµο του 1940 έχοντας όλα τα σπίτια καταφύγια από κάτω, στα
υπόγεια. Σήµερα οι Έλληνες δεν ξέρουν πού θα πάνε σε µια πε-
ρίπτωση τέτοια, είτε σε σεισµό, είτε σε έναν πόλεµο –µακριά από
εµάς- σε ένα καταφύγιο. Δεν έχουν µία µάσκα αερίων στο σπίτι
τους. Δεν ξέρουν να χειρίζονται, δεν ξέρουν να προστατεύονται,
γιατί το κράτος δεν ασχολείται να τους µάθει ότι µπορεί να συµ-
βεί και αυτό. Και νοµίζουµε όλοι ότι επειδή συµβαίνουν µακριά
από εµάς, δεν πρόκειται να συµβεί τίποτα. Βλέπουµε όµως ότι
όλα είναι ρευστά και δεν ασχολείται κανένας.

Υπάρχουν καταφύγια στην Ελλάδα, κύριε ναύαρχε, εσείς που
γνωρίζετε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Υπάρχουν, όχι επαρκώς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν υπάρχουν επαρκώς. Κατασκευά-

ζουµε άλλα; Δεν κατασκευάζουµε. Μαθαίνουµε στους πολίτες
που γειτνιάζουν έστω µε τα υπάρχοντα πώς θα πρέπει να προ-
στρέξουν σε αυτά και αν είναι ανοιχτά; Όχι. Δεν ασχολούµαστε
καθόλου µε την πολιτική προστασία σε αυτό το επίπεδο. Και µα-
κάρι –ξαναλέω- να µη χρειαστεί. Όµως, αν χρειαστεί, θα δούµε
σκηνές που δεν θα έχουµε δει ποτέ ούτε φανταστεί. Ο ένας θα
τρώει τον άλλον. Αυτή θα είναι η κατάσταση. 

Πάµε τώρα στις ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς
σταθµούς. Οι συνοριακοί σταθµοί δεν είναι µόνο σηµεία διέλευ-
σης για εµπορεύµατα ή για τουρίστες, αλλά είναι τα σύνορα της
χώρας µας, οι πύλες της χώρας µας και δεν πρέπει να γίνουν
αποκλειστικά µε στόχο την τήρηση των ευρωπαϊκών οδηγιών και
κανονισµών, αλλά µε γνώµονα και τη διασφάλιση της εθνικής µας
ασφάλειας, σύµφωνα µε την ευάλωτη γεωπολιτική θέση που βρι-
σκόµαστε. Πώς µπορούµε να εξασφαλίσουµε όµως την ασφά-
λεια των πολιτών µας, όταν δίνουµε µεγάλη έµφαση στη
συµµόρφωση µε τη Σένγκεν και τη διευκόλυνση διασυνοριακών
µετακινήσεων, χωρίς να δίνουµε προτεραιότητα στην ενίσχυση
των µηχανισµών ασφαλείας; Πρέπει να ενισχυθούν οι σταθµοί µε
προσωπικό, τεχνολογίες και µέσα που θα εξασφαλίζουν αυστηρό
έλεγχο των εισερχοµένων και εξερχοµένων και όχι να λειτουρ-
γούν µόνο ως πύλες εισόδου και εξόδου προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση, αλλά ως φρουροί της εθνικής µας ασφαλείας. 

Το άρθρο 4, προβλέπει ότι η χρηµατοδότηση των χερσαίων
συνοριακών σταθµών θα καλυφθεί από εθνικούς πόρους και συγ-
χρηµατοδοτούµενα προγράµµατα. Εδώ, όµως, έχουµε το ερώ-
τηµα γιατί πρέπει να αναλάβουµε το µεγαλύτερο βάρος της
χρηµατοδότησης για υποδοµές που εξυπηρετούν στην ουσία την
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ειδικά οι συνοριακοί σταθµοί στα ανατολικά µας σύνορα δεν
εξυπηρετούν µόνο εθνικούς σκοπούς, αλλά και είναι και µέρος
της συνολικής ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πρέπει, λοιπόν, να απαιτηθεί µεγαλύτερη συνεισφορά από την
Ευρωπαϊκή Ένωση για τη χρηµατοδότηση των έργων αυτών
µέσω ειδικών κονδυλίων και προγραµµάτων που θα καλύπτουν
το µεγαλύτερο µέρος των δαπανών. Ήδη είχαµε τη δυνατότητα
να δείξουµε πριν κάποια χρόνια ότι όντως και εµείς σταθήκαµε
όσο µπορούσαµε στο ύψος των περιστάσεων, πολεµήσαµε και
µπορούµε να πούµε ότι κλείσαµε εκείνη την εισβολή που γινόταν
από την πλευρά της Τουρκίας µε δεκάδες χιλιάδες καθοδηγού-
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µενους και ωθούµενους προς τα εκεί µετανάστες για να εισέλ-
θουν στο δικό µας έδαφος. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 6 προβλέπεται η απαλλοτρίωση εκτά-
σεων για την κατασκευή νέων συνοριακών σταθµών ή επέκταση
των υφισταµένων. Οι απαλλοτριώσεις, όµως, αποτελούν πάντα
ένα ευαίσθητο θέµα. Οι πολίτες που χάνουν τις περιουσίες τους
για να δηµιουργηθούν οι συνοριακοί σταθµοί πρέπει να αποζη-
µιώνονται δίκαια και µε διαφάνεια. Πρέπει να υπάρξουν φοροα-
παλλαγές για τους κατοίκους των περιοχών αυτών, ειδικά
επενδυτικά προγράµµατα για την ανάπτυξη των τοπικών υποδο-
µών, οδικό δίκτυο, νοσοκοµεία, σχολεία, ενίσχυση των τοπικών
αγροτικών και τουριστικών δραστηριοτήτων, για να αντισταθµί-
σουµε την απώλεια γης και εισοδήµατος. 

Το άρθρο 7, προβλέπει τη ρύθµιση της λειτουργίας συνορια-
κού σταθµού µέσω του Γενικού Κανονισµού που θα καθορίζει τις
συνθήκες λειτουργίας, τους όρους δόµησης και τις υπηρεσίες
που θα εγκαθίστανται.

Το άρθρο 8, επιτρέπει την εγκατάσταση ιδιωτικών φορέων σε
χώρους συνοριακών σταθµών. Εδώ πρέπει να υπάρξει µεγάλη
προσοχή γιατί δεν πρέπει να επιτρέψουµε την ανεξέλεγκτη συµ-
µετοχή ιδιωτικών συµφερόντων στους συνοριακούς σταθµούς,
καθώς υπάρχει κίνδυνος να υποβαθµιστεί η ασφάλεια και η απο-
τελεσµατικότητα των υπηρεσιών που παρέχονται στους πολίτες
µας. Πρέπει να θεσπιστούν αυστηρότερα κριτήρια για εγκατά-
σταση ιδιωτικών φορέων στους συνοριακούς σταθµούς και να
ελέγχονται αυστηρά οι επιχειρήσεις που θα εγκατασταθούν εκεί.

Στο Μέρος Β’ στις ρυθµίσεις για τους ΟΤΑ και την οικονοµική
διαχείριση στο άρθρο 38 προβλέπεται η αύξηση των αποδόσεων
κεντρικών αυτοτελών πόρων στους ΟΤΑ, µία κίνηση που θεωρη-
τικά θα ενισχύσει τους δήµους και τις περιφέρειες. Ωστόσο δεν
παρέχονται σαφείς µηχανισµοί διαφάνειας και λογοδοσίας για
διαχείριση των πόρων. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 15: «Εργασιακές ρυθµίσεις στους
ΟΤΑ», προβλέπεται η καταβολή ετήσιου ποσού στους εργαζόµε-
νους των ΟΤΑ αντί της παροχής γάλακτος. Αυτή η ρύθµιση θεω-
ρούµε ότι είναι απαράδεκτη, γιατί προκαλεί περισσότερο ζηµιά
στους παραγωγούς του γάλακτος, οι οποίοι έχουν µία δυνατό-
τητα είσπραξης χρηµάτων από αυτήν την προσφορά του γάλα-
κτος που κάνουν σε αντιδιαστολή µε τα χρήµατα που δίνει το
κράτος. Στην άλλη πλευρά του άρθρου αυτού θα παίρνει κάποιος
τα 300 αυτά ευρώ και θα τα χαλάει σε άλλες αγορές. Πιστεύουµε
ότι χρειάζεται ενίσχυση των παραγωγών του γάλακτος, που
ούτως ή άλλως έχουν συρρικνωθεί τα µέγιστα και δεν θα πρέπει
να το περάσουµε αυτό. 

Στο τρίτο µέρος για τα ζώα συντροφιάς, µε τη δηµιουργία υπο-
δοµών και µητρώων φιλοζωικών σίγουρα είµαστε υπέρ, αλλά θα
πρέπει να µην γίνει µονόδροµος στο βάρος αυτών των ευθυνών
ο δήµος και οι τοπικές αρχές, χωρίς να έχουν τους απαραίτη-
τους, αλλά και αυστηρά ελεγχόµενους πόρους, οι οποίοι θα προ-
ορίζονται γι’ αυτό, γιατί ειδικά οι µικροί δήµοι δεν µπορούν να
αντεπεξέλθουν στις αυξηµένες υποχρεώσεις τους. Πρέπει να
έχουµε ειδικά κονδύλια για την υποστήριξη της φροντίδας των
αδέσποτων ζώων. Χωρίς την απαραίτητη υποστήριξη, δεν θα
µπορούν να ανταποκριθούν οι δήµοι σε όλα αυτά. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόντη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γιάννης Λοβέρδος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Κουλκουδίνας Σπυ-
ρίδων και ο κ. Γιώργος Ιωάννης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Σήµερα είναι
κατά τη γνώµη µου µια ιστορική µέρα για τη Βουλή µετά την από-
φαση που έλαβε κατόπιν προτάσεως η Διάσκεψη των Προέδρων
για να διευκολυνθεί η δυνατότητα στους Βουλευτές να οµιλούν
πιο γρήγορα, πιο άµεσα και χωρίς να περιµένουν τις µεταµεσο-
νύκτιες ώρες, όπως συνέβαινε µέχρι τώρα, λόγω του υπαρκτού
θέµατος, που είναι τα εννέα κοινοβουλευτικά κόµµατα που υπάρ-
χουν σήµερα για πρώτη φορά από τον πόλεµο και µετά στη
Βουλή συν την οµάδα των Ανεξαρτήτων, όπως είπε και ο Πρό-

εδρος, ο κ. Τασούλας, το πρωί. 
Ξέρετε, όποτε ανεβαίνω σε αυτό εδώ το Βήµα, νιώθω δέος

γιατί έχω διαβάσει ιστορία, όπως θα έπρεπε να έχουµε κάνει
όλοι. Αυτή η Αίθουσα ήταν κάποτε το παλάτι του βασιλιά Όθωνα.
Άρχισε να λειτουργεί µετά τη Μικρασιατική Καταστροφή όταν
ανακαινίστηκε ο χώρος αυτός επί Ελευθερίου Βενιζέλου. Από
αυτό εδώ το Βήµα έχει περάσει ο Ελευθέριος Βενιζέλος, ίσως η
κορυφαία για πολλούς πολιτική φυσιογνωµία της χώρας µας.
Μετά τον Βενιζέλο ποιους να πρωτοπώ; Ο Σοφούλης, ο Γεώργιος
Παπανδρέου, ο Ανδρέας, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ο Ηλίας
Ηλιού, ο  Γιάννης Πασαλίδης, ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης και
τόσοι άλλοι που δεν µπορώ καν να τους ονοµατίσω, διότι θα πε-
ράσει όλη η ώρα. Και φυσικά είχα την τύχη πολλούς εξ αυτών να
τους ακούσω, όχι µέσα από αυτή την Αίθουσα, αλλά από την τη-
λεόραση ή από κλειστό κύκλωµα, µεγάλες προσωπικότητες που
δεν ήταν πρωθυπουργοί ή αρχηγοί κοµµάτων, αλλά που ήταν
εξαιρετικοί και άριστοι οµιλητές, όπως ο Κωνσταντίνος Τσάτσος
που έγινε Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, ο Παναγής Παπαληγού-
ρας, ο Ευάγγελος Αβέρωφ και τόσοι άλλοι. 

Συνεπώς, όταν ανεβαίνουµε σε αυτό το Βήµα όλοι µας -και εγώ
φυσικά το νιώθω- έχουµε τιµή, αλλά και χρέος να υπηρετούµε
τον κοινοβουλευτισµό. Και αυτό ισχύει και για τους τριακόσιους.
Και οι τριακόσιοι πρέπει να νιώθουµε τιµή και χρέος για να ανε-
βαίνουµε πάνω σε αυτό το Βήµα. Αυτό ελπίζω ότι ήρθε να διορ-
θώσει η σηµερινή πρώτη απόφαση που έλαβε η Βουλή µετά την
εισήγηση της Διάσκεψης των Προέδρων προς την κατεύθυνση
αυτή.

Υπήρξαν και άλλες προτάσεις που έγιναν σε συνέχεια αυτής,
όπως, για παράδειγµα, η πρόταση που έκανε ο Γραµµατέας της
Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας κ. Καλαφάτης, που είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση, νοµίζω, ότι δεν επιτρέπεται σε κανέναν να
ξεπερνάει τον χρόνο που ορίζεται από τον Κανονισµό. Το να
δοθεί µια διευκόλυνση από τα επτά στα οκτώ λεπτά είναι κατα-
νοητό, από τα δώδεκα στα δεκατρία, δεκατέσσερα για τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους κατανοητό, αλλά όχι να µιλάµε
επί ώρες. Υπάρχουν πολιτικοί αρχηγοί που τους δίνονται είκοσι
λεπτά να µιλήσουν και µιλάνε για µιάµιση ώρα. 

Ξέρετε, για να µην υπάρχει αυτό το φαινόµενο της άδειας Αί-
θουσας, που σωστά κάποιοι το επισήµαναν, χρειάζεται να σεβό-
µαστε όλοι εξίσου τον Κανονισµό και ζητώ και καλώ όλους τους
συναδέλφους να συµµετέχουν στις κοινοβουλευτικές διαδικα-
σίες ενεργότερα. Επειδή, όµως, το πρωί ειπώθηκε κάτι το οποίο
είναι λίγο άδικο για τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να πω ότι συµµετέχουν στον
βαθµό που συµµετέχουν και περισσότερο οι Βουλευτές των
άλλων κοµµάτων. Για παράδειγµα, σήµερα έχουν εγγραφεί -και
ευτυχώς και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση- σαράντα οκτώ
οµιλητές, εκ των οποίων οι είκοσι επτά είναι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, παραπάνω από αναλογικά ποσοστιαία από τη δύναµή της
µέσα στη Βουλή. Αυτό είναι θετικό. Ταυτόχρονα δεν σας κρύβω
ότι, επειδή εγώ είµαι κάθε µέρα στη Βουλή και µιλάω σε όλα τα
νοµοσχέδια άνευ χειρογράφου, υπάρχουν και πάρα πολλοί Βου-
λευτές που τους βλέπω κάθε µέρα. Σε κάποιους µάλιστα έλεγα
αστειευόµενος ότι: «Έχω βαρεθεί να σας βλέπω κάθε µέρα, σας
βλέπω περισσότερο από την οικογένειά µου».

Και υπάρχουν και κάποιοι άλλοι που τους βλέπω σε πιο σπά-
νιες περιπτώσεις. Υπάρχουν και κάποιοι άλλοι που έχω ξεχάσει
πώς µοιάζουν, µπορεί να τους δω σε µια έκτακτη ψηφοφορία,
γιατί µόνο τότε εµφανίζονται. Πώς το λένε αυτόν άραγε; Είχα ξε-
χάσει πώς λέγεται. 

Θα µας δοθεί ευκαιρία, από ό,τι κατάλαβα έκανε πρόταση το
ΠΑΣΟΚ, όπως έχει δικαίωµα φυσικά, για ονοµαστική ψηφοφορία
απόψε, άρα θα είναι και οι τριακόσιοι ή σχεδόν οι τριακόσιοι και
θα έχουµε ευκαιρία να δούµε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αύριο το πρωί.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αύριο το πρωί

θα γίνει; Εντάξει, ακόµη καλύτερα να µην µας ξενυχτήσετε κιό-
λας. Αύριο το πρωί θα δούµε και τους τριακόσιους. Καλό αυτό.

Αλλά σε κάθε περίπτωση, να πω ότι εγώ -ως Βουλευτής Αθη-
νών βέβαια έχω αυτήν τη δυνατότητα- είµαι κάθε µέρα και στο
Βήµα της Βουλής και στη Βουλή και στις κοινοβουλευτικές δια-
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δικασίες και στην περιφέρειά µου πολλές ώρες, αλλά αυτό είναι
το καθήκον µας. Ξέρω ότι το ίδιο δεν µπορεί να ισχύει για τους
Βουλευτές της περιφέρειας. Είναι πιο δύσκολο γι’ αυτούς να πη-
γαίνουν στην περιφέρειά τους, αλλά εφόσον βρίσκονται στην
Αθήνα πρέπει να συµµετέχουν ενεργότερα στις κοινοβουλευτι-
κές διαδικασίες. Σε αυτό συµφωνούµε όλοι.

Τώρα επί του νοµοσχεδίου, νοµίζω ότι παρ’ όλο που γράφτη-
καν σαράντα οκτώ Βουλευτές, δεν είδα ουσιαστικές και σηµαν-
τικές διαφωνίες. Το µόνο σηµείο -και γι’ αυτό υποθέτω ότι
κατέθεσε πρόταση το ΠΑΣΟΚ- είναι η Εθνική Αρχή Διαφάνειας
και πώς θα γίνεται η επιλογή της διοίκησης. Εντάξει, το κατανοώ,
θεµιτό είναι αυτό να υπάρχουν διαφωνίες για ένα συγκεκριµένο
θέµα. 

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία θα την υπερψηφίσουµε τη διάταξη
αυτή στην αυριανή ψηφοφορία, όπως ενηµερώθηκα από τον κ.
Χήτα, αλλά σε κάθε περίπτωση πρέπει να είµαστε επίσης έτοιµοι
και εσείς από την Αντιπολίτευση να υπερψηφίσετε κάποιες δια-
τάξεις, γιατί αυτό το νοµοσχέδιο λύνει και προβλήµατα, δεν είναι
ιδεολογικού περιεχοµένου νοµοσχέδιο, λύνει κάποια γραφει-
οκρατικά βέβαια θέµατα, κάποιες αγκυλώσεις που υπάρχουν, κά-
ποιες αδικίες που µπορεί να έχουν γίνει, όπως αυτό το θέµα µε
τη στείρωση των κυνηγετικών σκύλων, όπως είναι η µεταφορά
µαθητών, όπως είναι η ρύθµιση χρεών προς τους ΟΤΑ. 

Αυτά είναι θέµατα στα οποία δεν νοµίζω ότι υπάρχουν πραγ-
µατικές διαφωνίες µεταξύ µας. Ας τα ψηφίσετε. Δεν θέλετε να
ψηφίσετε στο σύνολό του το νοµοσχέδιο; Ψηφίστε όµως τις δια-
τάξεις που είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, έστω και αν έχετε
ενστάσεις προς την Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Όλα αυτά τα θέ-
µατα τα λύνει αυτό το νοµοσχέδιο, δεν είναι κάποιο συνολικό νο-
µοσχέδιο, θα φέρει, υποθέτω, το Υπουργείο Εσωτερικών και
άλλα νοµοσχέδια. Ήδη κατετέθη ένα σήµερα για τη διευκόλυνση
των προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ στο δηµόσιο που είναι πάρα πολύ
σηµαντικό θέµα και θα τα δούµε και θα τα συζητήσουµε στη συ-
νέχεια. 

Εγώ σας ευχαριστώ πολύ. Σεβόµενος τον Κανονισµό, ολοκλη-
ρώνω εδώ. Να είστε καλά. Καλό σας απόγευµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λοβέρδο. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας, Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ολοµέλεια

της Βουλής έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση ένα ση-
µαντικό νοµοσχέδιο που αντιµετωπίζει και δίνει λύσεις σε πραγ-
µατικά υπαρκτά ζητήµατα που αφορούν στον θεσµό της
αυτοδιοίκησης πρώτου και δευτέρου βαθµού, στην αντιµετώπιση
τοπικών, καθώς και υπερτοπικής σηµασίας θα έλεγα προβληµά-
των, αλλά και µε την εισαγωγή ενός νέου πλαισίου ρυθµίσεων
οφειλών προς τους δήµους. 

Είναι θεωρώ στείρα και µηδενιστική η κριτική που ασκείται από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης, ιδιαίτερα όταν όλοι γνωρίζουν
ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν αυτή που αύξησε
τη χρηµατοδότηση των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης
µέσω των κεντρικών αυτοτελών πόρων κατά 33,5% την πενταετία
2019 - 2024. 

Μάλιστα µε το άρθρο 38 αυτού του νοµοσχεδίου αυξάνονται
κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως από το 2025 οι Κεντρικοί Αυ-
τοτελείς Πόροι που αποδίδει το κράτος στους δήµους και τις πε-
ριφέρειες της χώρας, προκειµένου να καλυφθούν αυξηµένες
λειτουργικές, καθώς και ενεργειακές ανάγκες. 

Θέλω όµως να σταθώ στις διατάξεις του νοµοσχεδίου για την
αναβάθµιση των χερσαίων συνοριακών σταθµών που δεν θα πρέ-
πει να υποτιµούνται από κανέναν. 

Οι χερσαίοι συνοριακοί σταθµοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αποτελούν κύρια πύλη εισόδου στη χώρα για τη βόρεια Ελλάδα.
Ιδιαίτερα για τις περιοχές της βορείου Ελλάδος που συνδέονται
µε τον τουρισµό, όπως η Πιερία, θα πρέπει να σας πω ότι περισ-
σότερο από 75% του τουρισµού στην Πιερία είναι οδικός τουρι-
σµός και υπάρχει η ανάγκη σίγουρα ταχύτερης εξυπηρέτησης

και διέλευσης των επισκεπτών µας, αλλά και αναβάθµισης της
λειτουργίας τους καθώς και των παρεχόµενων υπηρεσιών τους. 

Διαµορφώνεται λοιπόν ένα σαφές και συγκεκριµένο πλαίσιο
το οποίο στοχεύει στην αναβάθµισή τους. Αναφέρω χαρακτηρι-
στικά τον προσδιορισµό των όρων δόµησης για την ίδρυση νέων
χερσαίων συνοριακών σταθµών και την επέκταση αυτών που ήδη
λειτουργούν, την αναβάθµιση των εγκαταστάσεών τους που µπο-
ρεί να χρηµατοδοτηθεί από εθνικούς πόρους αλλά και συγχρη-
µατοδοτούµενα τοµεακά ή περιφερειακά ευρωπαϊκά
προγράµµατα, την εκχώρηση επίσης στις περιφέρειες των αρ-
µοδιοτήτων για την κατασκευή και τη συντήρηση του οδικού δι-
κτύου και των παράπλευρων δρόµων που εξυπηρετούν τους
χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, καθώς και όλων των συνο-
δών έργων που πρέπει να γίνουν.

Μέσα από την αναβάθµιση των συνοριακών σταθµών αναβαθ-
µίζεται συνολικά και το τουριστικό µας προϊόν και αυτό είναι κάτι
το οποίο πρέπει να αντιληφθούµε. Καλύτερες υπηρεσίες και τα-
χύτερη διέλευση των επισκεπτών µας είναι στοιχεία που αποτε-
λούσαν για πολλά χρόνια µεγάλα ζητούµενα, αλλά και αιτήµατα
όλων των τουριστικών φορέων της βορείου Ελλάδος. 

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να
επισηµάνω το θετικό πρόσηµο που έχουν οι διατάξεις του νοµο-
σχεδίου που αφορούν τόσο σε θεσµικά και λειτουργικά ζητήµατα
της αυτοδιοίκησης όσο και για τους ίδιους τους πολίτες. Δεν αν-
τιλαµβάνοµαι καθόλου πραγµατικά τον λόγο για τον οποίο κά-
ποιοι θα µπορούσαν να εγείρουν ενστάσεις στη ρύθµιση µε την
οποία δίνεται η δυνατότητα ρύθµισης οφειλών προς τους δή-
µους και τα νοµικά τους πρόσωπα µε αποπληρωµή έως εξήντα
δόσεις για τους πολίτες. Μάλιστα όπως τόνισαν και πολλοί συ-
νάδελφοι προηγουµένως, προβλέπεται και απαλλαγή από τις
προσαυξήσεις έως και 95% του συνολικού ποσού αυτών των
προσαυξήσεων.

Επιπρόσθετα, δίνεται η δυνατότητα προσφυγής στον εξωδι-
καστικό συµβιβασµό για οφειλές σε δήµους που υπερβαίνουν τις
10.000 ευρώ. Ταυτόχρονα, αλλάζει και βελτιώνεται το πλαίσιο
επιβολής του τέλους παρεπιδηµούντων, προκειµένου να γίνει δι-
καιότερο και αναλογικότερο. Δεν θα έχει σε καµµία περίπτωση
οριζόντια διάσταση, αλλά δίνεται η δυνατότητα σε κάθε δήµο να
προσδιορίζει από µόνος του το ποσό του τέλους, ανάλογα µε τις
ιδιαιτερότητες της κάθε περιοχής και την επιβάρυνση που υφί-
σταται αυτή από τους επισκέπτες και τις επιχειρήσεις που λει-
τουργούν στη συγκεκριµένη περιοχή.

Θα πω ένα παράδειγµα από την Πιερία. Ο Δήµος Δίου - Ολύµ-
που θα µπορεί στον πρώην Δήµο Ανατολικού Ολύµπου να αυξή-
σει το τέλος παρεπιδηµούντων και στον Δήµου Δίου που είναι
αγροτική περιοχή να το διατηρήσει ίδιο ή για τον Δήµο Κατερί-
νης, στον Δήµο Παραλίας που είναι άκρως τουριστικός δήµος θα
µπορεί να το αυξήσει και στον Δήµο Ελαφίνας, ας πούµε, να το
διατηρήσει ίδιο. 

Η ρύθµιση αυτή λοιπόν είναι εύλογη και αποτελούσε διαχρο-
νικό αίτηµα της αυτοδιοίκησης στο σύνολο και κυρίως, των
δήµων που αποτελούν τουριστικό προορισµό. Και βέβαια ο
προσδιορισµός του τέλους παρεπιδηµούντων θα κινείται σε µια
κλίµακα µεταξύ 0,50% και 0,75%, την οποία θα καθορίζουν οι
δήµοι. 

Δύναται λοιπόν ο κάθε δήµος, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, να αυξάνει τα έσοδά του και όχι να τα µειώνει, όπως είπε
πριν από το Βήµα της Βουλής ο κ. Παππάς λανθασµένα. 

Επισηµαίνω επίσης διατάξεις του νοµοσχεδίου που δίνουν λύ-
σεις σε υπαρκτά προβλήµατα της αυτοδιοίκησης, όπως η διευ-
κόλυνση της διαδικασίας προσλήψεων των συµβασιούχων
υπαλλήλων των δήµων, ιδιαίτερα στις ανταποδοτικές υπηρεσίες,
η διευκόλυνση των δήµων σε ό,τι αφορά στη διαδικασία της αδει-
οδότησης των δηµοτικών παιδικών και βρεφικών σταθµών, η
πρόβλεψη σύµφωνα µε την οποία ο συµψηφισµός των οφειλών
των ΔΕΥΑ µε αυτόν στον δήµο θα µπορεί να γίνεται χωρίς την
προσκόµιση ενηµερότητας, η δυνατότητα αντικατάστασης της
υποχρέωσης παροχής γάλακτος, η οποία αναλύθηκε επίσης από
τους δήµους προς τους εργαζόµενους, µε µια ετήσια παροχή ει-
δικού επιδόµατος ύψους 300 ευρώ που θα είναι ακατάσχετο και
ταυτόχρονα θα είναι και αφορολόγητο, η θεσµοθέτηση επίσης
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ταχύτατων διαδικασιών για την υλοποίηση έργων πολιτικής προ-
στασίας ή για την αποκατάσταση καταστροφών από τις περιφέ-
ρειες, κάτι το οποίο αντιλαµβανόµαστε όλοι εδώ µέσα ότι πλέον
είναι πιο επίκαιρο από ποτέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφος των Βουλευτών της
κυβερνητικής πλειοψηφίας στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προ-
φανέστατα και είναι θετική και αρραγής, όπως θετική είναι κατά
βάση και η αποτίµηση των φορέων της αυτοδιοίκησης αλλά κυ-
ρίως των πολιτών. Η Κυβέρνηση πλέον ανεβάζει ρυθµούς, υλο-
ποιεί ένα νοµοθετικό και µεταρρυθµιστικό έργο που αντιµετω-
πίζει και λύνει προβλήµατα. 

Η Κυβέρνηση βήµα - βήµα υλοποιεί όλες τις προεκλογικές της
δεσµεύσεις, δεσµεύσεις για τις οποίες -να σας υπενθυµίσω κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι- µας ψήφισε δύο φορές ο ελληνικός
λαός το 2023. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κουλκουδίνα.

Πριν προχωρήσουµε στον επόµενο οµιλητή, θα ήθελα να κάνω
µια ανακοίνωση στο Σώµα: 

Μετά την κατάθεση ονοµαστικής ψηφοφορίας εκ µέρους του
ΠΑΣΟΚ, σήµερα θα ολοκληρωθεί ο κατάλογος των οµιλητών και
αύριο στις 11 το πρωί θα διεξαχθεί η ψηφοφορία, τόσο η ονοµα-
στική όσο και για όλα τα άρθρα. Αύριο δεν θα υπάρξει καµµία
οµιλία, µόνο ψηφοφορία.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Γιώργος, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος. Με

το νούµερο πέντε την προηγούµενη φορά ξεκίνησα το πρωί και
ανέβηκα στο Βήµα στις 19.30’, µε το νούµερο δεκαεπτά σήµερα
στις 17.00’. Είναι ένα βήµα στην πρόοδο. 

Ως Βουλευτής προερχόµενος από την αυτοδιοίκηση -επί
τριάντα χρόνια υπηρέτησα τον Α’ και τον Β’ βαθµό, κυρίως τον
Β’, ως Αντιπεριφερειάρχης δεκατρία, δεκατέσσερα χρόνια, ως
Αντινοµάρχης οκτώ χρόνια- θα εκφράσω την αγωνία που έζησα
από κοντά και το άγχος του αυτοδιοικητικού, κατά την άσκηση
των καθηκόντων µου. Ελπίδα µας σε κάθε κυβερνητική αλλαγή
είναι να βρεθεί ένας άνθρωπος Βουλευτής ή εξωκοινοβουλευτι-
κός, που θα έπαιρνε τη θέση του Υπουργού Εσωτερικών, ο
οποίος θα ήταν γνώστης των θεµάτων, ώστε να πάνε όλα καλά.
Και να, που φτάσαµε στη σηµερινή µέρα -και είναι γνωστό σε
όλους µας- που ο Υπουργός Εσωτερικών, κ. Θεόδωρος Λιβάνιος
-µε τον οποίο είχα την τιµή και την τύχη να συνεργαστώ µαζί του
και στο παρελθόν, µιας και για πολλά χρόνια, όπως είπε, υπηρέ-
τησε την αυτοδιοίκηση- είναι άριστος γνώστης των θεµάτων που
άπτονται του Υπουργείου Εσωτερικών και κυρίως άνθρωπος του
διαλόγου και της ουσίας των θεµάτων. Άλλωστε, αυτό αποτυπώ-
θηκε και κατά τις συνεδριάσεις της επιτροπής από την πρώτη
µέχρι την τέταρτη, όπου οι παρεµβάσεις και οι τοποθετήσεις του
Υπουργού και των εισηγητών µας, ήταν προς την ολοκλήρωση
της συζήτησης του νοµοσχεδίου, καθοριστικές και σίγουρα χρή-
σιµες. 

Ειδικότερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο
προβλέπονται παρεµβάσεις ουσιαστικού χαρακτήρα και εισάγε-
ται η δυνατότητα ρύθµισης οφειλών στους δήµους και τα νοµικά
πρόσωπα µε καταβολή σε εξήντα δόσεις για οφειλές που βεβαι-
ώθηκαν µέχρι 31 Οκτωβρίου. Ανάσα για τους οφειλέτες πολίτες,
αλλά και για τα ταµεία των δήµων. Ειδικά για τους ευάλωτους
οφειλέτες θεσπίζεται επιπλέον απαλλαγή από τις προσαυξήσεις
έως και 95%. 

Στόχος βέβαια της ρύθµισης, όπως είπα, είναι να ελαφρυνθούν
οι οφειλέτες, να αξιοποιήσουν αυτό που τους δίνεται, λαµβάνον-
τας µε αυτόν τον τρόπο φορολογική ενηµερότητα και αφ’ ετέρου
να βελτιωθεί η εισπραξιµότητα των δήµων. Τα χρήµατα τα οποία
οφείλονται προς τους δήµους είναι περίπου 3,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Για κάθε οφειλή άνω των 10.000 ευρώ θεσπίζεται η πάγια
δυνατότητα προσφυγής στον εξωδικαστικό µηχανισµό. 

Εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο επιβολής του τέλους παρεπιδη-
µούντων, προκειµένου να επιβάλλεται από τους δήµους µε

τρόπο δικαιότερο και αναλογικότερο, σύµφωνα πάντα µε τις ιδι-
αιτερότητες κάθε περιοχής. Αναφέρθηκε προηγουµένως ο συ-
νάδελφος κ. Κουλκουδίνας για τον τρόπο µε τον οποίο αυτό
µπορεί να γίνεται. 

Τριπλασιάζεται το πρόστιµο για αυθαίρετη χρήση κοινοχρή-
στων χώρων, έτσι ώστε να δοθεί η δυνατότητα να απελευθερω-
θεί δηµόσιος χώρος και να τιµωρούνται οι παραβάτες. 

Καθορίζονται οι προϋποθέσεις αδειοδότησης και λειτουργίας
των παιδικών σταθµών, µια γάγγραινα που τα τελευταία χρόνια
ταλαιπώρησε τους δήµους. Εάν  δεν υπήρχε τούτη τη στιγµή η
παρέµβαση, το ένα τέταρτο των παιδικών σταθµών των δήµων
θα λειτουργούσε. 

Προστίθενται δε στην αρµοδιότητά τους η ίδρυση και η λει-
τουργία των ελαιοτριβείων. 

Προκειµένου οι ΟΤΑ να εκκινούν έγκαιρα τη διαδικασία προσ-
λήψεων συµβασιούχων εποχικών υπαλλήλων, ώστε το προσω-
πικό να παρέχει την εργασία του κατά τη χρονική περίοδο που
υφίστανται οι πραγµατικές ανάγκες, ο προγραµµατισµός των
προσλήψεων του επόµενου ηµερολογιακού έτους αποδεσµεύε-
ται από την ύπαρξη εγκεκριµένου προϋπολογισµού κι αυτό είναι
άλλο ένα αίτηµα των δήµων. 

Η παροχή γάλακτος στους δικαιούχους εργαζόµενους των
ΟΤΑ δύναται, µε απόφαση του οικείου συµβουλίου, να αντικατα-
σταθεί από ετήσια καταβολή χρηµατικού ποσού ύψους 300 ευρώ
αφορολόγητη και ακατάσχετη, προκειµένου να ωφεληθούν
άµεσα οι εργαζόµενοι. Με τη συγκεκριµένη ρύθµιση δεν καταρ-
γούνται βέβαια τα µέσα ατοµικής προστασίας, τουναντίον δίνεται
µια ευελιξία προκειµένου να αντιµετωπιστεί ένα υπαρκτό πρό-
βληµα. 

Στις ρυθµίσεις για την ενίσχυση των περιφερειών, προβλέπεται
η δυνατότητα σύστασης επιτροπής για τη διαχείριση κινδύνων
σε περιφερειακό επίπεδο µε τη συµµετοχή επιστηµόνων και
επαγγελµατιών µε σχετική εξειδίκευση, µια παρέµβαση που
έχρηζε άµεσης υλοποίησης, καθώς είναι σηµαντικό να υπάρχει
ένας µηχανισµός ανά περιοχή που θα µπορεί να αντιµετωπίζει
αυτού του είδους τα προβλήµατα. Για όσους ζήσαµε καταστά-
σεις όπως τον κυκλώνα του 2019 στη Χαλκιδική ή τον «Ντάνιελ»
ή τον «Μπάλλο», είµαστε σε θέση να καταλάβουµε τι σηµαίνει τα-
χύτητα και γρήγορη αντιµετώπιση των επιπτώσεων ενός φυσικού
φαινοµένου. 

Ένα µόνιµο πρόβληµα, που βρίσκει, όµως, τη λύση του -κατά
την άποψή µου-, είναι η αντιµετώπιση θεµάτων µετακίνησης µα-
θητών, κυρίως µεµονωµένων σε ορεινές και µειονεκτικές περιο-
χές, όπως αυτές της Χαλκιδικής, γεγονός που οδήγησε στη λήψη
απόφασης ώστε να δίνεται η δυνατότητα σύναψης συµβάσεων
leasing για τη µίσθωση οχηµάτων από τις περιφέρειες προκειµέ-
νου να αντιµετωπιστούν δυσκολίες στη µεταφορά µαθητών που
ανακύπτουν όταν οι σχετικές διαγωνιστικές διαδικασίες αποβαί-
νουν άγονες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις τελευταίες επαφές µου µε
τους αυτοδιοικητικούς του νοµού µού τέθηκε το µεγάλο ζήτηµα
της αποπληρωµής παλαιών χρεών και η αδυναµία να αντεπεξέλ-
θουν στις αυξηµένες ανάγκες λόγω ακρίβειας, κυρίως στο ενερ-
γειακό τους. Η Κυβέρνηση αφουγκράστηκε την αγωνία τους και
αυξάνει κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως από το 2025 τους
ΚΑΠ που αποδίδονται από το κράτος στους δήµους και στις πε-
ριφέρειες της χώρας, προκειµένου να υποστηριχθούν στην αντι-
µετώπιση των αυξηµένων µισθολογικών και ενεργειακών
δαπανών. 

Επιπλέον, ειδικά για το 2024, οι ΚΑΠ αυξάνονται κατά 108 εκα-
τοµµύρια, εκ των οποίων τα 90 εκατοµµύρια θα διατεθούν για
την εξόφληση εκκρεµών και ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων των
δήµων προς τρίτους, που αποτελεί γι’ αυτούς θηλιά στο λαιµό. 

Εισάγονται ρυθµίσεις που επιταχύνουν τη συνολική αναµόρ-
φωση του θεσµικού πλαισίου της αυτοδιοίκησης µε τη σύσταση
µονάδας σύνταξης και εφαρµογής του Κώδικα Αυτοδιοίκησης
στο Υπουργείο Εσωτερικών, ο οποίος θα αποτελέσει το νέο ενο-
ποιηµένο και σύγχρονο νοµοθετικό πλαίσιο για τις αρµοδιότητες
και τον τρόπο λειτουργίας της αυτοδιοίκησης της χώρας. 

Όσον αφορά στην αναβάθµιση των χερσαίων συνοριακών
σταθµών –αναφέρθηκε, επίσης, ο προηγούµενος οµιλητής- για
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όλους εµάς, που βρισκόµαστε σε νοµούς της βόρειας Ελλάδας,
ο οδικός τουρισµός αποτελεί µια από τις κύριες πηγές εσόδων.
Στόχος του παρόντος είναι οι χερσαίοι συνοριακοί σταθµοί να
καταστούν λειτουργικοί και σύγχρονοι, σύµφωνα µε τις πρότυ-
πες προδιαγραφές λειτουργίας και τους σχετικούς ευρωπαϊκούς
κανονισµούς και τη συµµόρφωση της Ελλάδας προς το κεκτη-
µένο Σένγκεν. 

Ιδιαίτερη αναφορά γίνεται στο νοµοσχέδιο για τους ιδιοκτήτες
ζώων συντροφιάς που δεν επιθυµούν να στειρώσουν τα ζώα τους
και για τους κυνηγετικούς σκύλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει
σηµαντικά βήµατα από πλευράς της Κυβέρνησης ως προς την
οικονοµική και θεσµική στήριξη της αυτοδιοίκησης, προκειµένου
να δηµιουργηθεί ένα σύγχρονο αποτελεσµατικό κράτος και µια
σύγχρονη και ισχυρή αυτοδιοίκηση µε αναπτυξιακή προοπτική
και µε στόχο πάντα την εξυπηρέτηση του πολίτη που είναι στον
πυρήνα της πολιτικής µας. 

Από την πολύχρονη θητεία µου στην αυτοδιοίκηση, το παρόν
νοµοσχέδιο είµαι σίγουρος ότι θα αναµορφώσει και θα ενδυνα-
µώσει το θεσµικό πλαίσιο και το αυτοδιοίκητο της τοπικής αυτο-
διοίκησης και όπως ανέφερε κι ο εκπρόσωπος των ατόµων µε
ειδικές ανάγκες, κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτρο-
πής, κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση γι’ αυτούς. 

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο. 
Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιώργο Ιωάννη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Στύλιος, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας και µετά θα ακολουθήσει ο κ. Μάντζος,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. 

Παρακαλώ, κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα σηµαν-

τικό νοµοσχέδιο για τους δήµους της χώρας µας. Στην οµιλία
µου θα επικεντρωθώ στο καίριο ζήτηµα των ληξιπρόθεσµων
οφειλών των δήµων και θα αναφερθώ συγκεκριµένα στο άρθρο
38 που αντιµετωπίζει το συγκεκριµένο θέµα.

Γνωρίζω από πρώτο χέρι το πρόβληµα, γιατί και στον δικό µου
νοµό, στην Άρτα, υπάρχουν δήµοι µε ληξιπρόθεσµες οφειλές.
Σύµφωνα µε τις διοικήσεις και τις αρχές των δήµων του νοµού
µου, ορισµένοι µπορούν να διαχειριστούν τις οφειλές τους και
τις διαχειρίζονται, ενώ άλλοι -όπως ισχυρίζονται οι ίδιοι, οι δή-
µαρχοι, δηλαδή- έχουν υποχρεώσεις ανελαστικές και δεν µπο-
ρούν να τις διαχειριστούν.

Ποιο είναι, όµως, το αποτέλεσµα; Δηµιουργείται σύγχυση στις
επιχειρήσεις που συναλλάσσονται µε τους δήµους και µε τον
συγκεκριµένο δήµο. Δίνεται πρόσφορο έδαφος για ανεδαφικές
αντιπαραθέσεις µεταξύ αντιπολίτευσης και συµπολίτευσης στον
εκάστοτε δήµο. Στο διά ταύτα, ο δήµος δεν λειτουργεί και τέλος,
ο πολίτης δεν εξυπηρετείται. 

Ας δούµε πρώτα, γιατί υπάρχει το πρόβληµα των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών. Θα σας πω και τη δική µου άποψη και τη δική µου
αντίληψη.

Πρώτον, παρατηρούνται συχνά τυπικές ελλείψεις που εµποδί-
ζουν τη διαδικασία πληρωµής. Αυτές οφείλονται σε αδράνεια ή
και σε λάθη των διοικητικών υπαλλήλων και της διοίκησης γενι-
κότερα. Οφείλεται, επιπλέον, σε ελλείψεις στα δικαιολογητικά ή
και σε ολιγωρία στη µη έγκαιρη υποβολή των παραστατικών από
τους ίδιους τους προµηθευτές, τους εργολάβους και τις επιχει-
ρήσεις που συναλλάσσονται µε τους δήµους. 

Δεύτερον, οι ληξιπρόθεσµες οφειλές, είναι απόρροια της
απουσίας ενός πνεύµατος συνετής διαχείρισης από τις ίδιες τις
δηµοτικές αρχές. Εξηγούµαι, οι δήµοι πολλές φορές αναλαµβά-
νουν περισσότερες υποχρεώσεις από όσα τα διαθέσιµα που
έχουν µε βάση τον προϋπολογισµό τους. Επιπλέον, οι δηµοτικές
αρχές δεν εξηγούν στον πολίτη ότι τα χρήµατα είναι πεπερα-
σµένα. Ο πολίτης ζητά να γίνει αυτό που επιδιώκει, οι δήµοι για
να γίνουν αρεστοί, ικανοποιούν αυτά τα αιτήµατα και µετά ανα-
ζητούν να καλύψουν τις υποχρεώσεις και τις δαπάνες από ποσά
που δεν είχαν και δεν έχουν, µε συνέπεια να δηµιουργούνται

οφειλές και να έχουµε, µάλιστα, και ληξιπρόθεσµες οφειλές. 
Ας είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας. Το πρόβληµα των οφειλών

δεν είναι καινούργιο. Υπήρχε και υπάρχει και σήµερα. Στο τέλος,
όµως, το βάρος πέφτει στον Έλληνα φορολογούµενο, ο οποίος
καλείται να καταβάλει επιπλέον φόρους, τη στιγµή που οι δήµοι
παρουσιάζουν σοβαρές δυσλειτουργίες καθηµερινά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το άρθρο 38 που προτείνεται
σήµερα, γίνεται ένα βήµα για τη λύση του συγκεκριµένου προ-
βλήµατος. Ας δούµε τα τρία βασικά σηµεία του συγκεκριµένου
άρθρου:

Πρώτον, από το 2025 η χρηµατοδότηση των δήµων και των πε-
ριφερειών στον τακτικό τους προϋπολογισµό αυξάνεται κατά
53.000.000 ευρώ ετησίως, ώστε να καλυφθούν έξοδα µισθοδο-
σίας, ενέργειας και άλλες λειτουργικές δαπάνες και ανάγκες. 

Δεύτερον, οι υποχρεώσεις των δήµων από δικαστικές αποφά-
σεις και διαταγές πληρωµής που κατέστησαν τελεσίδικες έως τις
15 Σεπτεµβρίου 2024, µπορούν να εξοφληθούν µέσα από τον λο-
γαριασµό, ύψους 80.000.000 ευρώ, που τηρείται στο Ταµείο Πα-
ρακαταθηκών και Δανείων.

Τρίτον -και µεγάλης σηµασίας-, δίνονται 108.000.000 επιπλέον
ως εξής: Για λειτουργικές δαπάνες στις περιφέρειες δίνονται
8.000.000 ευρώ, για λειτουργικές δαπάνες στους δήµους
10.000.000 ευρώ και ειδικά για την αποπληρωµή των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών των δήµων 90.000.000 ευρώ. Τα χρήµατα αυτά θα
καταβληθούν και θα δοθούν απευθείας στους δήµους. Τα
108.000.000 είναι έκτακτη επιχορήγηση για φέτος. 

Το ποσό της επιχορήγησης, θα ανέρχεται µέχρι το 60% των
ληξιπρόθεσµων οφειλών για κάθε δήµο, σύµφωνα µε τα οικονο-
µικά στοιχεία, όµως, που έχουν υποβληθεί στο Υπουργείο Εσω-
τερικών µέχρι τον Αύγουστο του 2024. Για να είµαστε ξεκάθαροι,
για να δοθούν αυτά τα χρήµατα, θα πρέπει οι οφειλές να έχουν
δηλωθεί. Αν κάποιοι δήµοι δεν τις δήλωσαν εγκαίρως στη βάση
του Υπουργείου Εσωτερικών, δεν θα µπορούν να λάβουν το
ποσό της επιχορήγησης από τα 90.000.000 ευρώ, για την απο-
πληρωµή των ληξιπρόθεσµων.

Ευελπιστώ, όµως, ότι δεν θα έχουµε τέτοια φαινόµενα, διότι
πιστεύω ότι η πλειοψηφία των δηµοτικών υπαλλήλων είναι εξοι-
κειωµένοι µε τη συγκεκριµένη διαδικασία υποβολής οικονοµικών
στοιχείων, η οποία προβλέπεται από το 2017. Με αυτή τη διαδι-
κασία διασφαλίζεται ότι τα χρήµατα θα χρησιµοποιηθούν µε δια-
φάνεια.

Το 2020, µάλιστα, η κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη εξει-
δίκευσε τον τρόπο µε τον οποίο δηλώνονται οι οφειλές αυτές
προς το Υπουργείο Εσωτερικών ανά κατηγορία δαπανών, τις
οποίες προσδιόρισε και αναπτύχθηκε έτσι ένας κόµβος, ένας µη-
χανισµός αποτροπής συσσώρευσης ληξιπρόθεσµων οφειλών.

Παρ’ όλα αυτά τα µέτρα, οι δήµοι συνεχίζουν να αναλαµβά-
νουν υποχρεώσεις προς τρίτους µε χρήµατα που δεν έχουν και
χρήµατα που δεν τους έχουν χορηγηθεί, διογκώνοντας έτσι τις
ληξιπρόθεσµες οφειλές τους αντί να τις περιορίσουν. Αυτό δεν
µπορεί να συνεχίζεται και ούτε µπορεί το κράτος να δίνει εµβα-
λωµατικά επιχορηγήσεις. Στο τέλος αυτό αποβαίνει σε βάρος
του Έλληνα φορολογούµενου του σήµερα και θέτει σε κίνδυνο
τη δηµοσιονοµική βιωσιµότητα των επόµενων γενεών. Κάπως
έτσι φτάσαµε κάποια στιγµή και στα πρόθυρα της χρεοκοπίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας τους κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Είναι σκόπιµο, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να βελτιωθεί ο µηχανι-

σµός αυτός, για να είναι οι λύσεις πιο αποτελεσµατικές, για να
µη γίνεται η εξαίρεση κανόνας, για να µην αναγκαζόµαστε κάθε
χρόνο να ψάχνουµε για έκτακτες πιστώσεις από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Όµως, δεν αρκεί µόνο αυτό. Χρειάζεται υπευθυνό-
τητα και συνεργασία από όλους, για να λειτουργεί το κράτος
απρόσκοπτα. Και εξηγούµαι: δηµοτικές αρχές, διοικήσεις των
δήµων -δήµαρχοι δηλαδή- υπάλληλοι, προµηθευτές και πολίτες.

Με τη σηµερινή νοµοθετική ρύθµιση πάµε σε µια δραστική
λύση, για να εκπληρώνουν οι δήµοι τις υποχρεώσεις τους. Ορ-
γανώνουµε το κράτος για να γίνει πιο αξιόπιστο, πιο διαφανές
και φερέγγυο. Δηµιουργούµε αίσθηµα ασφάλειας σε αυτόν που
παρέχει έργα και υπηρεσίες στους δήµους, για να µπορεί και
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αυτός µε τη σειρά του να προγραµµατίσει τις δικές του υποχρε-
ώσεις. Οι προµηθευτές πληρώνονται έγκαιρα και µπορεί να βελ-
τιώνεται συστηµατικά έτσι το επίπεδο των υπηρεσιών που
απολαµβάνει ο κάθε δηµότης. Με απλά λόγια, κάνουµε το κρά-
τος καλύτερο και τους δήµους πιο αποτελεσµατικούς.

Σας καλώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπερψη-
φίσετε για αυτούς τους λόγους το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Στύλιο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Δηµήτρης Μάντζος, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε αυτές τις ηµέρες έναν

χρόνο από την αποτρόπαιη τροµοκρατική επίθεση της Χαµάς,
πέρυσι στις 7 του Οκτώβρη 2023, µε πολλούς νεκρούς, οµήρους
οι οποίοι ακόµη κρατούνται και έναν χρόνο από την έναρξη των
ισραηλινών επιθέσεων στη Λωρίδα της Γάζας, στη Δυτική Όχθη,
επιθέσεων οι οποίες έχουν λάβει χαρακτηριστικά εθνοκάθαρσης,
εγκληµάτων πολέµου, µε µια κυβέρνηση που, δυστυχώς, φαίνε-
ται σαν να προσπαθεί να αντλήσει νοµιµοποίηση µέσα από τη
βία.

Σε αυτόν τον έναν χρόνο βλέπουµε τη διεύρυνση του κύκλου
της βίας και του αίµατος και του µίσους, µε την εµπλοκή περιφε-
ρειακών παραγόντων, όπως το Ιράν, όπως ο Λίβανος και η Χεζµ-
πολάχ και µε νέες τροµοκρατικές επιθέσεις εις βάρος αµάχων
στο Ισραήλ. Αυτή, ακριβώς, η κατάσταση επισηµαίνει και υπο-
γραµµίζει την ανάγκη να υπάρξει ενεργητική πρωτοβουλία από
τη διεθνή κοινότητα µε την ενεργητική συµµετοχή της Ελλάδας
για τη διαµεσολάβηση, για την άµεση κατάπαυση του πυρός και
για την έναρξη συνοµιλιών για τη µόνη δίκαιη, βιώσιµη µακρο-
πρόθεσµη λύση της ειρηνικής συµβίωσης δύο επίσηµα αναγνω-
ρισµένων κρατών, του παλαιστινιακού κράτους και του κράτους
του Ισραήλ στην περιοχή. 

Στα καθ’ ηµάς, είναι ήδη δυσανάλογα πολλές οι φορές και οι
περιπτώσεις που σε αυτή εδώ την Αίθουσα έχουµε αναγκαστεί
να επιστρέψουµε στα βασικά, σε θεµελιώδεις έννοιες πολιτικής
οργάνωσης και λειτουργίας.

Είναι, πράγµατι, πολλές οι φορές και οι νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες αυτής της Κυβέρνησης που έχουν αναδείξει την ουσία,
ότι δεν πρόκειται για απλές παρεµβάσεις µε τις οποίες διαφωνεί
κάποιος, αλλά ότι πρόκειται για βαθιά διαφορά φιλοσοφίας. Και
είναι µια ιστορία αυτή που αρχίζει πέντε χρόνια πίσω, από τον
Ιούλιο του 2019, µε το πρώτο σχέδιο νόµου αυτής της κυβέρνη-
σης, της προηγούµενης κυβέρνησης ή αυτής υπό την προηγού-
µενη εκδοχή της, όπως µπορεί να το πει κάποιος ακριβέστερα,
ένα νέο σχέδιο οργάνωσης της κυβέρνησης που δεν θα αφο-
ρούσε τελικά µόνο στην κυβέρνηση, αλλά και στο κράτος. Δεν
θα δηµιουργούσε απλώς το κράτος η κυβέρνηση. Η κυβέρνηση
θα γινόταν το κράτος, «L’ état, c’est moi!», ένα συγκεντρωτικό,
άρα αναποτελεσµατικό κράτος, που δεν θα είχε ως κριτήριο απο-
δοτικότητας τη θεραπεία του δηµοσίου συµφέροντος, αλλά του
συµφέροντος των ιδίων των εµπνευστών του. Ένα εταιρικό µον-
τέλο µάνατζµεντ, µε ένα κλειστό ολιγοµελές διοικητικό συµβού-
λιο, παχυλά µερίσµατα για τους φίλους, «ηµέτερους», µετόχους
και µηδενική εταιρική κοινωνική ευθύνη. Η κοινωνία εντελώς
απούσα. Κανένα όφελος για αυτή.

Και σε αυτό το κλειστό µοντέλο διοίκησης ήµασταν και είµαστε
διαχρονικά πολιτικά, φιλοσοφικά αντίθετοι. Διότι άλλο είναι ο
συντονισµός και η επιτελικότητα και άλλο η υπερσυγκέντρωση,
άλλο η ευελιξία και άλλο ο εναγκαλισµός, άλλο η αποδοτικότητα
και άλλο η παρεµβατικότητα.

Αποτελεσµατικό κράτος είναι ένα κράτος το οποίο µπορεί και
φέρνει εις πέρας τον σκοπό του, να επιτελεί τον ρόλο του αρω-
γού του πολίτη. Δεν είναι ένα κράτος το οποίο παρατείνει τα
πάντα, επειδή αδυνατεί να τα εφαρµόσει, ακόµα και σε νοµοθε-
σίες όπως αυτές για τα ζώα συντροφιάς. Ένα κράτος το οποίο
είναι αποτελεσµατικό δεν είναι ένα κράτος το οποίο τρέχει
ασθµαίνοντας πίσω από τις εξελίξεις και τις κοινωνικές παθογέ-
νειες, κάνοντας ότι τώρα συνειδητοποιεί, για παράδειγµα, ότι

υπάρχει η κοινωνική παθολογία της νεανικής παραβατικότητας
και της σχολικής βίας. Ένα αποτελεσµατικό κράτος προνοεί, µε-
λετά και έρχεται µε λύσεις πρόληψης, όχι απλής και τυφλής κα-
ταστολής, που µάλιστα λαµβάνουν πολλές φορές και ακραίες
διατυπώσεις, όπως αυτές που επεφύλαξε ο Υπουργός Δικαιοσύ-
νης για την παιδαγωγική πρακτική του 2024, ίσως εκατό χρόνια
πίσω.

Σε αυτή, ακριβώς, τη φιλοσοφική διαφορά εδράζεται όλη η αν-
τίθεσή µας στον πυρήνα του επιτελικού κράτους και στον τρόπο
που επέλεξε αυτή η Κυβέρνηση να λειτουργήσει µεταξύ άλλων
και ως κοµµάτι του επιτελικού κράτους και η ίδια η Εθνική Αρχή
Διαφάνειας εξ υπαρχής. Και εκεί, ακριβώς, εδράζεται η δική σας
φιλοσοφία, της Νέας Δηµοκρατίας, στις επιλογές που κάνατε και
κάνετε, ακόµα και στο κρίσιµο και ευαίσθητο πεδίο των ανεξάρ-
τητων αρχών.

Διαφωνούσαµε εξαρχής µε τον ορισµό του πρώτου διοικητή
της αρχής αυτής από τον Πρωθυπουργό. Διαφωνούσαµε εξαρ-
χής µε τον τρόπο που συγκροτήθηκε το συµβούλιο διοίκησης,
όπως το είχατε προβλέψει. Από αυτό εδώ το Βήµα, ο τότε ειδικός
αγορητής µας Χάρης Καστανίδης, στις 30 Ιουλίου του 2019 στις
επιτροπές και µετά στην Ολοµέλεια, τα είχε πει.

Διαφωνήσαµε, στη συνέχεια, τον Απρίλιο του 2021, µε τη φω-
τογραφική προκήρυξη για την τοποθέτηση του τότε διοικητή, την
οριστική τοποθέτηση, την επικύρωση ουσιαστικά της τοποθέτη-
σης. Σας τα λέγαµε τόσα χρόνια και τώρα απλώς επιβεβαιωνό-
µαστε στην τρίτη εκδοχή.

Η επιλεγµένη από τον προηγούµενο διοικητή εκτελούσα χρέη
διοικητή, πρέπει σήµερα ντε και καλά να µπει και αυτή στο οικο-
γενειακό άλµπουµ φωτογραφιών. Είναι επαίσχυντο αυτό που γί-
νεται. Δεν µπορεί εν έτει 2024, αντί να τοποθετείται σε κρίσιµη
θέση ευθύνης ένα άτοµο µε τα απαιτούµενα προσόντα της
θέσης, να έρχεται η Κυβέρνηση και να πλάθει τη θέση κατ’ εικόνα
και καθ’ οµοίωση του προσώπου που επιλέγει για αυτή.

Δεν µπορούµε πλέον να µιλάµε για εµπιστοσύνη στη λειτουρ-
γία της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας πολύ απλά, διότι δείχνει να
µην υπηρετεί τη διαφάνεια και αποδεικνύεται πολλές φορές προ-
σχηµατική η λειτουργία της. Άλλες φορές έχει φτάσει στο σηµείο
να εµποδίσει και την ανάδειξη της αλήθειας, προσδεµένη σε κυ-
βερνητικά αφηγήµατα, φοβούµαστε.

Δύο είναι οι εµβληµατικές, αλλά όχι οι µόνες περιπτώσεις. Τον
περασµένο Φεβρουάριο του 2024, στην εξεταστική επιτροπή για
τη διερεύνηση του εγκλήµατος στα Τέµπη, όπου σε ερωτήσεις και
της Μιλένας Αποστολάκη -σας το υπενθύµισε το πρωί- η ασκούσα
χρέη διοικητή µίλησε µε προκλητικό τρόπο στην αρµόδια επιτροπή
της Βουλής για παθογένειες, διοικητικές αστοχίες, ενώ η παντελής
έλλειψη ασφαλιστικών δικλίδων στο σιδηροδροµικό δίκτυο έχει
πλέον πιστοποιηθεί από διεθνείς φορείς και δικαστικές αρχές ότι
κόστισε τη ζωή σε πενήντα επτά συνανθρώπους µας.

Και όµως, µία επιθεωρήτρια της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας
έφυγε από την αρχή -αφού της αφαιρέθηκε ο φάκελος- και δύο
ελεγκτές ήδη ελέγχονται ποινικά για πληµµελή έλεγχο σε σχέση
ακριβώς µε την αµαρτωλή και αιµατηρή ήδη σύµβαση 717/2014
για τη φωτοσήµανση και τηλεδιοίκηση της σιδηροδροµικής
γραµµής. Διότι βρήκαν πληµµέλειες και καθυστερήσεις, αλλά
διέγνωσαν µόνο πειθαρχικές και όχι ποινικές ευθύνες. Τι και αν
µετά ήρθε η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία και άσκησε ποινικές διώξεις
σε είκοσι τρία φυσικά πρόσωπα γι’ αυτές ακριβώς τις καθυστε-
ρήσεις;

Όµως και παλαιότερα, τον Σεπτέµβριο του 2022, όπως θα µπο-
ρούσε να σας υπενθυµίσει, πράγµατι, η Ευαγγελία Λιακούλη και
ο Δηµήτρης Μπιάγκης, που συµµετείχαν τότε εκ µέρους της Κοι-
νοβουλευτικής µας Οµάδας στην εξεταστική επιτροπή για τη διε-
ρεύνηση του σκανδάλου των υποκλοπών, πάλι η ίδια ασκούσα
τα χρέη διοικητή της αρχής ενηµέρωσε τη Βουλή πως θεωρεί και
θεωρούσε επαρκή έλεγχο της υπόθεσης ένα ερώτηµα προς την
ΕΥΠ αν έχει και είχε σύµβαση µε τις εταιρείες που διακινούσαν
και εισήγαγαν και εξήγαγαν µε τις ευλογίες της Κυβέρνησης
στην Αφρική το «Predator», αν έχει σύµβαση η ΕΥΠ για το «Preda-
tor» και ένα δεύτερο ερώτηµα, εάν η εισαγγελέας της ΕΥΠ έχει
κάνει σωστά τη δουλειά της. Και µε ένα «όχι» στην πρώτη ερώ-
τηση και ένα «ναι» στη δεύτερη ερώτηση, η Εθνική Αρχή Διαφά-
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νειας έκρινε ότι καθάρισε, ότι έδειξε την αλήθεια. Δηλαδή, ένα
πολύκροτο σκάνδαλο ευρωπαϊκών διαστάσεων, που εκθέτει βά-
ναυσα τη δηµοκρατία µας στον ίδιο τον πυρήνα του κράτους δι-
καίου, η Εθνική Αρχή Διαφάνειας, που αυτή η πολιτεία έχει
δηµιουργήσει για να ερευνά, ακριβώς, τις κυβερνητικές ή κρατι-
κές ευθύνες για τα ζητήµατα, ακριβώς, προστασίας των δικαιω-
µάτων, ικανοποιείται µε δύο απλές ερωταπαντήσεις.

Και ακόµα χειρότερα, η αρχή δεν έχει βρει µέχρι σήµερα ούτε
ίχνος κρατικής κακοδιαχείρισης και δεν έχει ενοχλήσει, όπως
άλλες ανεξάρτητες αρχές, την Κυβέρνηση. Είναι κοµµάτι µιας τε-
λετουργίας στο πλαίσιο ενός επιτελικού κράτους και αυτό είναι
απλώς ένα πρόσχηµα.

Είδαµε πρόσφατα, για παράδειγµα, Έλληνας επιστήµονας να
αναλαµβάνει διευθυντής σε ένα διεθνές κέντρο του Πανεπιστη-
µίου της Κολούµπια που ξεκίνησε τη λειτουργία του στην Αθήνα.
Δεν είναι τυχαίος επιστήµονας. Ήταν µέχρι πρόσφατα µετακλη-
τός υπάλληλος στο Υπουργείο Παιδείας, έως και στο Μέγαρο
Μαξίµου και δεν πέρασε ένας χρόνος από τότε που παραιτήθηκε
από τη θέση του µετακλητού, όπως απαιτεί ο ίδιος νόµος που
ψήφισε αυτή η Κυβέρνηση και ανέλαβε καθήκοντα, σύµφωνα µε
την ιστοσελίδα της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, χωρίς να έχει ζη-
τήσει την άδεια της Επιτροπής Δεοντολογίας, που λειτουργεί
στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας, ώστε να διαγνωστεί αν υπάρχει ή
όχι σύγκρουση συµφερόντων στην περίπτωσή του, ως πρώην µε-
τακλητού, όπως προβλέπει το άρθρο 76 του ν.4622/2019. Ο κύ-
ριος αυτός, όπως και πολλοί ακόµα, ένιωσε ασφαλής, γιατί ο
έλεγχος δεν θα γινόταν αυτεπαγγέλτως, θα γινόταν µόνο κατόπιν
παραγγελίας. Κανείς µέχρι σήµερα δεν έχει ελεγχθεί κατόπιν εν-
τολής ή παραγγελίας.

Ξέρετε, συνάδελφοι, για πόσες περιπτώσεις έχει συγκληθεί
αυτή η Επιτροπή Δεοντολογίας της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας
από τον Οκτώβρη του 2021 έως σήµερα; Για δεκαεπτά περιπτώ-
σεις και διατρέχοντας αυτές τις περιπτώσεις, διαβάζουµε πολύ
στενή ερµηνεία της σύγκρουσης συµφερόντων. Για παράδειγµα,
πρώην Υπουργός που αποχώρησε από το Υπουργείο του για να
αναλάβει διευθυντής σε εταιρεία ναυπηγείων -το Υπουργείο του
ήταν το Υπουργείο Ναυτιλίας- έλαβε άδεια χωρίς να ελέγχεται
για σύγκρουση συµφερόντων, παρ’ όλο ότι συµµετείχε στο
Υπουργικό Συµβούλιο, ακριβώς, µε το χαρτοφυλάκιο της ναυτι-
λίας. Δεν το θεώρησε αυτό η Επιτροπή Δεοντολογίας σύγκρουση
συµφερόντων και του επιβλήθηκε απλώς ένας αχαρακτήριστος
περιορισµός απαγόρευσης για ένα έτος της εκπροσώπησης της
εταιρείας σε συνεννοήσεις ή συναντήσεις και επαφές µε την ηγε-
σία του Υπουργείου της προέλευσής του.

Ένας άλλος πάλι έπιασε δουλειά υψηλόβαθµου στελέχους σε
εταιρεία φύλαξης που είχε αναλάβει τη φύλαξη των δοµών που
µέχρι πρότινος διοικούσε. Αυτή είναι η έννοια της διαφάνειας και
της δεοντολογίας για την ελληνική πολιτεία, όπως εκφράζεται
σήµερα από τα αρµόδια όργανα της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας σε µια δηµοκρατία δεν πρέπει να
ασκεί έλεγχο κατόπιν εντολών ή εγκρίσεων από την κυβέρνηση,
πρέπει να λειτουργεί αυτεπαγγέλτως, για να ελέγχει, όχι να κα-
λύπτει, για να εκθέτει, όχι να αποσιωπά. Αν θέλει η Κυβέρνηση
να έχει τις ελεγκτικές αρχές στα µέτρα της, αν δεν θέλει αντι-
δράσεις και φωνές, εµείς δεν θα της κάνουµε τη χάρη, εµείς δεν
θα σιωπήσουµε, θα την εκθέτουµε και θα καταγγέλλουµε τις µε-
θοδεύσεις σε κάθε περίπτωση, όπως κάναµε µε την πρώτη εκ-
δοχή αυτής της φωτογραφικής αναξιοκρατίας.

Ένας πτυχιούχος µουσικής τοποθετήθηκε πριν από πέντε χρό-
νια διοικητής της ΕΥΠ µε νοµοθετική παρέµβαση που άλλαζε τα
προσόντα -όπως γίνεται ακριβώς σήµερα για τον διοικητή της
Εθνικής Αρχής Διαφάνειας- και πλέον όλη η Ευρώπη συζητά τα
έργα και τις ηµέρες αυτού του καθηγητή µουσικής µε τις παρα-
κολουθήσεις και τις υποκλοπές. Εν συνεχεία, η σύνθεση της
Αρχής Διασφάλισης Απορρήτου Επικοινωνιών άλλαξε από τη
Βουλή µόλις την παραµονή λήψης κρίσιµης απόφασης για τις
υποκλοπές εις βάρος της ΕΥΠ, µε µεθόδευση της Νέας Δηµο-
κρατίας και του κόµµατος της Ελληνικής Λύσης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Για εσάς οι ανεξάρτητες αρχές πρέπει να είναι ανεξάρτητες
µόνο στον βαθµό που σας βολεύει, στον βαθµό που υπηρετούν
τις πολιτικές και τις σκοπιµότητες της Νέας Δηµοκρατίας, να
είναι πλήρως ελεγχόµενες από το αόρατο χέρι της Κυβέρνησης,
αλλά να διατηρούν και τον µανδύα της ανεξαρτησίας. Αλλιώς,
κάνετε και ορισµένες επιθέσεις στους επικεφαλής τους. Το εί-
δαµε αυτό. Η ανεξαρτησία, όµως, δεν είναι έννοια υποκειµενικά
δοµηµένη ανάλογα µε το συµφέρον του κόµµατος που κυβερνά.
Η ανεξαρτησία των αρχών είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένη,
υπηρετεί το κράτος δικαίου και τη δηµοκρατική αρχή. Δεν είναι
αυτά απλές θεωρίες σε συγγράµµατα και εγχειρίδια Συνταγµα-
τικού Δικαίου. Αλλά είναι έξω από την κουλτούρα σας. Είναι η φι-
λοσοφία που δεν µετριάζεται ούτε από θετικά µέτρα, όπως για
παράδειγµα, η µερική και µάλλον, αµήχανη και απρόθυµη προ-
σαρµογή στη σύµβαση του Τρόµσο του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης, για το οποίο φυσικά απαιτείται ολιστικό νοµοθετικό πλαίσιο
και, όπως µας είπε ο Συνήγορος του Πολίτη, πρόσβαση σε ανοι-
χτά δεδοµένα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγα λεπτά από τη δευτεροµιλία
µου για το θέµα της αυτοδιοίκησης. 

Και είναι, ακριβώς, αυτή η φιλοσοφία που διατρέχει οριζόντια
τη στάση της Κυβέρνησης και στις ανεξάρτητες αρχές και στο
κράτος, όπως πρόλαβα να σηµειώσω, αλλά προφανώς και την
αυτοδιοίκηση. Ακούµε πολλά για τη δήθεν οικονοµική στήριξη
της Κυβέρνησης στους δήµους και στις περιφέρειες, και δεν
χρειάζεται να απαντήσουµε εµείς. Η ειδική αγορήτριά µας Ευαγ-
γελία Λιακούλη σάς ανέφερε τα στοιχεία του προσχεδίου του
κρατικού προϋπολογισµού του 2025 που η Κυβέρνησή σας κα-
τέθεσε εχθές στη Βουλή: έλλειµµα 250 εκατοµµύρια ευρώ το
2024, έλλειµµα 267 εκατοµµυρίων το 2025, για την τοπική αυτο-
διοίκηση. Ελλειµµατική τοπική αυτοδιοίκηση κατά εκατοντάδες
εκατοµµύρια ευρώ και αντί η Κυβέρνηση να απολογείται γι’ αυτό,
επαίρεται και από πάνω. Είναι ξεκάθαρο ότι οι παρεµβάσεις της
Κυβέρνησης είναι αποσπασµατικές, εξ αυτού του λόγου αποδει-
κνύονται αναποτελεσµατικές, και δεν αντιµετωπίζουν τη ρίζα του
προβλήµατος. Και γνωρίζετε ότι εµείς σε αυτό δεν µπορούµε να
συναινούµε, διότι εµείς πιστεύουµε στην οικονοµική αυτοτέλεια
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όπως κατ’ επιταγή
ισχύει από το άρθρο 102 του Συντάγµατος. 

Η χώρα µας είναι ουραγός στους πόρους που αντιστοιχούν
στην τοπική αυτοδιοίκηση. Τεράστια ανισορροπία ανάµεσα στις
δαπάνες της κεντρικής κυβέρνησης και των ΟΤΑ, µε χρηµατοδο-
τήσεις που δεν επαρκούν στους δήµους και τους έχουν φέρει
στα όρια της χρεοκοπίας. Πασχίζουν πολλοί από αυτούς για να
µην κηρύξουν παύση πληρωµών. Περιφερειάρχες και δήµαρχοι
πιέζουν την κεντρική εξουσία, ελεηµονώντας, προκειµένου να
χρηµατοδοτήσει αναγκαία έργα. Μεταφέρονται ευθύνες και όχι
αρµοδιότητες στους δήµους, χωρίς να δίνονται οι ανάλογοι
πόροι. Αγωνία για έλλειψη πόρων και προσωπικού που εκφράζει
αυθεντικά η ΚΕΔΕ, που δεν είναι όλοι και αντιπολιτευόµενοι δή-
µαρχοι στην ΚΕΔΕ. 

Το µοτίβο είναι σταθερό: Αποκέντρωση µόνο των ευθυνών.
Συγκέντρωση της εξουσίας. Και η τοπική αυτοδιοίκηση αποκοµ-
µένη από κάθε αναπτυξιακό σχεδιασµό. Το είδαµε χαρακτηρι-
στικά στη διαβούλευση για το Ταµείο Ανάκαµψης. Υπηρεσίες
δήµων µε ελλιπές προσωπικό, το οποίο δεν είναι εξειδικευµένο,
και δεν µπορούν οι δήµοι να ανταποκριθούν στις αυξηµένες αρ-
µοδιότητές τους και να εξασφαλίσουν τη βέλτιστη λειτουργία
των υπηρεσιών προς όφελος των δηµοτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας, η εξισορρό-
πηση και ο έλεγχος της εξουσίας είναι µια διαρκής διαδικασία.
Είναι πολλαπλώς επιβεβαιωµένο, δυστυχώς, ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει σοβαρή αλλεργία στον έλεγχο. Και απέναντι σε αυτή
την παθογένεια εµείς απαντούµε µε ακόµα περισσότερη διαφά-
νεια, ακόµα βαθύτερο έλεγχο. Η ενίσχυση της δηµοκρατικής πα-
ράταξης είναι πλέον κοινωνικό αίτηµα που διατρέχει και
υπερβαίνει κοµµατικούς σχηµατισµούς. Η οικοδόµηση ενός µε-
τώπου προστασίας των θεσµών του κράτους, των ανεξάρτητων
αρχών και της τοπικής αυτοδιοίκησης, είναι κοινωνική ανάγκη.
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Με όρους, όµως, πολιτικής συνέργειας, πολιτικής αποτύπωσης
της κοινωνικής αντιπολίτευσης, που είναι παντού ολοένα και πιο
δυνατή, όχι στη βάση προσωπικών συµπράξεων, αλλά στη βάση
ενός σχεδίου προοδευτικής διακυβέρνησης µε µεταρρυθµίσεις
δίκαιες και ωφέλιµες για τους πολλούς. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής βρίσκεται διαχρονικά στον πυ-
ρήνα αυτής ακριβώς της συλλογικής προσπάθειας, όχι µε όρους
δεσπόζουσας θέσης, αλλά ιστορικής ευθύνης, µε γνώση των
σφαλµάτων και ανάληψη της ευθύνης, µε µία µοναδική στην ελ-
ληνική πολιτική ιστορία λογοδοσία, µε την παρακαταθήκη των
µεγάλων µεταρρυθµίσεων για την αποκέντρωση της εξουσίας,
τη χειραφέτηση της περιφέρειας από το κέντρο, την ισόρροπη
περιφερειακή ανάπτυξη, και κυρίως, το όραµα, το σχέδιο και την
προσήλωση σε έννοιες βασικές, όπως η αυτοδιοίκηση, που επι-
τέλους πρέπει να αποκτήσει ξανά το νόηµα που της αξίζει, ως
πυρήνα τοπικής δηµοκρατίας, ως φορέα δίκαιης και βιώσιµης πε-
ριφερειακής ανάπτυξης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μάντζο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Θωµαΐς Οικονόµου από τη

Νέα Δηµοκρατία.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θα

ήθελα να ευχαριστήσω τον αρµόδιο Υπουργό κ. Λιβάνιο, για την
καθοριστική παρέµβασή του σε µεγάλες χρηµατοδότησης έργων
που αφορούν στην Ευρυτανία και για την προσωπική του δέ-
σµευση να αξιοποιηθεί µέχρι και το τελευταίο ευρώ για την πε-
ριφερειακή και τοπική ανάπτυξη. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
της δέσµευσης αυτής αποτελεί και η σηµερινή νοµοθετική πρω-
τοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών για την ενίσχυση των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Μια πρωτοβουλία που
στήριξε, βέβαια και ο συναρµόδιος Υφυπουργός κ. Σπανάκης και
έρχεται να επιβεβαιώσει τη γενικότερη πολιτική της Νέας Δηµο-
κρατίας για την οικονοµική αυτονοµία των ΟΤΑ. 

Κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζουµε, η σηµαντικότερη πηγή
εσόδων για τους ΟΤΑ είναι οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι που
προέρχονται από τον τακτικό προϋπολογισµό. Όπως διαβάσαµε
και στο προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού που κατατέ-
θηκε εχθές στη Βουλή, το σύνολο των διαθέσιµων ΚΑΠ για τους
ΟΤΑ αυξάνεται από το 2025, ξεπερνώντας πλέον τα 3,84 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό ότι η αύξηση αυτή
των διαθέσιµων πόρων καθίσταται πάγια µε το άρθρο 38 του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου από το 2025 και πέρα, συνεισφέροντας κα-
θοριστικά στην οικονοµική σταθερότητα όλων των δήµων και των
περιφερειών της χώρας µας και αποδεικνύοντας ότι η πολιτική
βούληση αυτής της Κυβέρνησης είναι να αποκτήσουν τελικά οι
ΟΤΑ µόνιµη λειτουργική αυτονοµία, χωρίς να πρέπει να στηρί-
ζονται σε έκτακτες κρατικές επιχορηγήσεις για την κάλυψη βα-
σικών υποχρεώσεών τους. 

Κύριε Υπουργέ, στην Ευρυτανία έχουµε συγκεκριµένες τοπι-
κές υποδοµές, όπως επαρχιακούς δρόµους, γέφυρες και άλλες
δοµές, που έχουν υποστεί διαχρονικά µεγάλες ζηµιές από φυ-
σικά φαινόµενα και έχουν ανάγκη την άµεση παρέµβαση της πο-
λιτείας. Πολλά από αυτά αποτελούν και µνηµεία πολιτιστικής
κληρονοµιάς. Όπως, λόγου χάριν, ένα γεφύρι στο Σαµάρι των
Επινιανών του Δήµου Αγράφων αν δεν επισκευαστεί, οι λίγοι κά-
τοικοι που διαµένουν εκεί δεν µπορούν -στην κυριολεξία- να πάνε
στα σπίτια τους. Είναι έργα που πρέπει να προχωρήσουν κατε-
πειγόντως, για την άρση της αποµόνωσης πολλών αποµακρυ-
σµένων περιοχών και της Ευρυτανίας, αλλά και πολλών άλλων
περιοχών της χώρας µας, τα οποία µπορεί να στηρίξει το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών.

Έτσι, µε το άρθρο 20 του νοµοσχεδίου καθίσταται πλέον
απλούστερη η διαδικασία ενεργοποίησης της περιφέρειας και
χρηµατοδότησής της από το κράτος για την κατασκευή τέτοιων
έργων ειδικής κατάστασης πολιτικής προστασίας. Και ως ειδικής
κατάστασης πολιτικής προστασίας νοούνται τα έργα που απαι-
τούνται για την πρόληψη, ετοιµότητα, αντιµετώπιση και αποκα-

τάσταση καταστροφών και λοιπών απειλών σε υπερτοπικό επί-
πεδο και για την προστασία της ζωής, της ασφάλειας, της υγείας
και της περιουσίας των πολιτών, αλλά και των τοπικών υποδοµών
ζωτικής σηµασίας από θεοµηνίες. 

Η αξιοποίηση, λοιπόν, της διάταξης αυτής που ψηφίζουµε θα
επιτρέψει την απλοποίηση της αδειοδότησης και την επιτάχυνση
της υλοποίησης από την περιφέρεια δηµοσίων έργων που αφο-
ρούν σε πληττόµενες τοπικές κοινωνίες. 

Κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή αποδεικνύει µε το
παρόν νοµοσχέδιο για ακόµα µια φορά ότι έχει στο επίκεντρο
του ενδιαφέροντός της τον πολίτη. Αυτό δείχνουν και οι διατά-
ξεις του που ρυθµίζουν θέµατα οφειλών προς τους δήµους και
τα νοµικά τους πρόσωπα. 

Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 25 εισάγεται η δυνατότητα ρύθµι-
σης έως εξήντα δόσεις οφειλών προς τους ΟΤΑ που βεβαιώθη-
καν µέχρι τις 31 Αυγούστου του 2024. Ειδικά για τους ευάλωτους
οφειλέτες θεσπίζεται επιπλέον απαλλαγή από τις προσαυξήσεις
έως και 95%. Στόχος της διάταξης αυτής είναι αφ’ ενός η διευ-
κόλυνση των οφειλετών που θα την αξιοποιήσουν, προκειµένου
να µπορούν να πάρουν φορολογική ενηµερότητα, και αφ’ ετέρου
η βελτίωση της εισπραξιµότητας των δήµων, καθώς το ύψος των
οφειλών από ιδιώτες αγγίζει σήµερα τα 3,6 δισ. ευρώ. 

Στην ίδια κατεύθυνση, µε το άρθρο 26 παρέχεται για κάθε
οφειλή προς τους δήµους άνω των 10.000 ευρώ η πάγια δυνα-
τότητα προσφυγής πολιτών ή επιχειρήσεων στον εξωδικαστικό
µηχανισµό ρύθµισης χρεών. Αποτελεί και αυτή η ρύθµιση ένα
ακόµα µέτρο ουσιαστικής διευκόλυνσης των οφειλετών µε πα-
ράλληλη απεµπλοκή τους από πολυετείς δικαστικές περιπέτειες. 

Κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, και αφού επαναλάβω την
ανάγκη στήριξης του παρόντος νοµοσχεδίου από όλες τις πτέ-
ρυγες της Βουλής, θα ήθελα να αναγνωρίσω δηµόσια την προ-
σπάθεια που κάνει η πολιτική και φυσική ηγεσία της Ελληνικής
Αστυνοµίας για την οικονοµική ενίσχυση του προσωπικού της.
Με το άρθρο, λοιπόν, 63 διευκολύνεται η κάλυψη δαπανών µε-
τακίνησης αστυνοµικού προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και
απρόβλεπτων αναγκών µέχρι και το τέλος του έτους. Είναι αναµ-
φίβολα µία θετική παρέµβαση, η οποία όλοι αναµένουµε να συ-
νοδευτεί και από άλλες συµπληρωµατικές κινήσεις που θα
στηρίξουν οικονοµικά αλλά και ηθικά όλους εκείνους που βρί-
σκονται καθηµερινά στην πρώτη γραµµή για την ασφάλεια του
πολίτη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Αθανάσιο Καββαδά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Εσωτερικών, που έρχεται σήµερα προς συζή-
τηση και ψήφιση στη Βουλή, συνδέεται µε µια σειρά θετικών ρυθ-
µίσεων και διατάξεων που απαντούν σε πραγµατικά προβλήµατα.
Πολλές από αυτές τις θετικές ρυθµίσεις και διατάξεις έχουν ως
πεδίο εφαρµογής την αυτοδιοίκηση, τον εγγύτερο θεσµό εξου-
σίας προς τον πολίτη, µε στόχο τη βελτίωση της λειτουργίας της. 

Ενδεικτικά αναφέρω:
Πρώτον, ρυθµίζονται οι οφειλές των πολιτών προς τους δή-

µους και τα νοµικά τους πρόσωπα. Αφορά οφειλές βεβαιωµένες
έως 31-8-2024 και προβλέπεται αποπληρωµή σε έως εξήντα δό-
σεις, ενώ ειδικά για τους ευάλωτους οφειλέτες καθιερώνεται επι-
πλέον απαλλαγή από τις προσαυξήσεις έως και 95%. Πρόκειται
για µια ρύθµιση ευεργετική όχι µόνο για τους οφειλέτες, αλλά
και για τους δήµους, αφού οι οφειλές προς τους δήµους και τους
οργανισµούς ύδρευσης αγγίζουν τα 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Δεύτερον, δίνεται η δυνατότητα στους πολίτες να προσφεύ-
γουν στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών για οφει-
λές σε δήµους που υπερβαίνουν τις 10.000 ευρώ. Η ευεργετική
αυτή ρύθµιση -που ίσχυε ήδη για οφειλές προς τράπεζες, δηµό-
σιο και ασφαλιστικούς φορείς- επεκτείνεται πλέον και στους
ΟΤΑ. 

Τρίτον, αυξάνεται η χρηµατοδότηση µέσω των κεντρικών αυ-
τοτελών πόρων σε δήµους και περιφέρειες κατά 53 εκατοµµύρια
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ευρώ σε ετήσια βάση από το 2025. Η Κυβέρνηση συνεχίζει έτσι
να στηρίζει το έργο της τοπικής αυτοδιοίκησης, αφού ήδη µέσα
στο 2024 συνολικά θα διατεθούν σχεδόν 200 εκατοµµύρια ευρώ
στους δήµους και τις περιφέρειες της χώρας. Πρόκειται για µια
αύξηση 108 εκατοµµυρίων ευρώ σε σχέση µε τους αρχικούς ΚΑΠ
που θα βοηθήσουν τους ΟΤΑ, πέρα από τις αυξηµένες λειτουρ-
γικές τους ανάγκες, να καλύψουν και τις εκκρεµείς και ληξιπρό-
θεσµες υποχρεώσεις τους. 

Τέταρτον οι ΟΤΑ, θα έχουν πλέον τη διακριτική ευχέρεια να
αντικαταστήσουν την παροχή γάλακτος προς τους εργαζόµε-
νους µε ένα ετήσιο αφορολόγητο και ακατάσχετο επίδοµα
ύψους 300 ευρώ. 

Πέµπτον, για τη βαθµολογική κατάταξη των δηµοτικών αστυ-
νοµικών αναγνωρίζεται ο χρόνος υπηρεσίας τους στην Ελληνική
Αστυνοµία, στα καταστήµατα κράτησης και σε υπηρεσίες των
δήµων. 

Έκτον, δίνεται πλέον η δυνατότητα στους δήµους να καθορί-
ζουν και να διαφοροποιούν το τέλος παρεπιδηµούντων ανάλογα
µε τις ιδιαιτερότητες κάθε περιοχής. Να επισηµάνω ότι µέχρι το
2009 το τέλος ήταν 2%. Μειώθηκε στο 0,5% και πλέον είναι στη
διακριτική ευχέρεια κάθε δήµου να επιλέξει αν θα προχωρήσει
σε αύξηση η οποία δεν µπορεί να υπερβαίνει το 50%, δηλαδή να
φτάσει µέχρι και το 0,75%.

Έβδοµον, διευκολύνεται η διαδικασία πρόσληψης συµβασιού-
χων εποχικών υπαλλήλων στους δήµους για τις ανταποδοτικές
υπηρεσίες, όπως για παράδειγµα η καθαριότητα, προκειµένου
αυτές να πραγµατοποιούνται εγκαίρως. Για τον σκοπό αυτό δεν
θα απαιτείται η ύπαρξη εγκεκριµένου προϋπολογισµού για τον
προγραµµατισµό των προσλήψεων εποχικών υπαλλήλων του
επόµενου ηµερολογιακού έτους. 

Όγδοον, επεκτείνεται και για την επόµενη σχολική χρονιά η
δυνατότητα σύναψης συµβάσεων leasing για τη µίσθωση οχηµά-
των από τις περιφέρειες για τη µεταφορά µαθητών. Είναι µια
αναγκαία ρύθµιση για περιπτώσεις που οι σχετικοί διαγωνισµοί
αποβαίνουν άγονοι. 

Ένατον, δίνεται η δυνατότητα ίδρυσης και λειτουργίας δηµο-
τικών ελαιοτριβείων, µια δραστηριότητα που συνδέεται µε τον
πρωτογενή τοµέα και θα επιλύσει ένα υπαρκτό πρόβληµα ιδιαί-
τερα στους νησιωτικούς δήµους που πρέπει να στηρίξουν την
τοπική παραγωγή και µεταποίηση. 

Τέλος, µια κορυφαία θεσµική παρέµβαση για την αυτοδιοίκηση
που βρίσκεται στο στάδιο της προετοιµασίας και θα πρέπει να
αποτελέσει πεδίο διαλόγου, συνεργασίας και συναίνεσης είναι ο
νέος κώδικας αυτοδιοίκησης. Μια ειδική µέριµνα που θα δηµι-
ουργηθεί στο Υπουργείο Εσωτερικών, στελεχωµένη µε εξειδικευ-
µένο και έµπειρο προσωπικό, θα ενσωµατώσει τα δεκάδες
νοµοθετήµατα που έχουµε σήµερα σε ένα ενιαίο νοµικό κείµενο
σε συνεργασία µε τους εµπλεκόµενους φορείς, ώστε να έχουµε
έναn νέο ενιαίο κώδικα τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Θα κλείσω την οµιλία µου µε την υπουργική τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 252 και ειδικό 17, η οποία στο άρθρο 3 περιλαµβάνει
µία διάταξη ευεργετική για το νησί µου. Για όσους δεν γνωρί-
ζουν, η Λευκάδα ενώνεται µε την ηπειρωτική Ελλάδα µε µία
πλωτή γέφυρα η οποία αποτελεί προέκταση του οδικού δικτύου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όλοι το γνωρίζουµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Για όσους δεν γνωρίζουν. Εσείς το

γνωρίζετε. Είναι πολύ καλό. Σηµαίνει ότι έχετε έρθει και στη Λευ-
κάδα. 

Πρόκειται για τη µοναδική τέτοια γέφυρα σε όλη την Ελλάδα.
Η γέφυρα αυτή εφοδιάζεται κάθε τέσσερα χρόνια µε πιστοποι-
ητικό ασφαλούς λειτουργίας, διότι ο νοµοθέτης την αντιµετωπί-
ζει όπως τα άλλα πλωτά µέσα, κάτι που, όµως, δεν ισχύει. Η
γέφυρα δεν µετακινείται, µόνο περιστρέφεται γύρω από έναν
άξονα, όταν ανοίγει, για να περάσουν τα σκάφη από τον δίαυλο
της Λευκάδας. Για να βγει το πιστοποιητικό, η γέφυρα πρέπει να
φύγει από το σηµείο της, να µεταφερθεί και να δεξαµενιστεί σε
ναυπηγείο, να συντηρηθεί και να επιστρέψει. Για να συµβεί αυτό,
πρέπει να γίνει διαγωνισµός και να υπάρξει σύµβαση συντήρη-
σης και δεξαµενισµού. Αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει ούτε πιστο-
ποιητικό ούτε σύµβαση, µε αποτέλεσµα η γέφυρα εδώ και λίγο
καιρό να µην περιστρέφεται και να εξυπηρετεί µόνο τα οχήµατα.

Τα σκάφη δεν περνούν. Ο θαλάσσιος τουρισµός στη Λευκάδα
και σε όλη την περιοχή έχει υποστεί σοβαρό πλήγµα. 

Αντιλαµβάνεστε, κύριοι συνάδελφοι, ότι η κοινωνία της Λευκά-
δας είναι ανάστατη, γι’ αυτό από την πρώτη στιγµή ανέλαβα πρω-
τοβουλίες, ζητώντας λύσεις από την Κυβέρνηση. Και οι λύσεις
αυτές έρχονται ήδη, µε πρώτη την πολύ σηµαντική αυτή τροπο-
λογία, η οποία παρατείνει κατά έναν χρόνο την ισχύ του πιστο-
ποιητικού υπό προϋποθέσεις που θα καθοριστούν και θα
εξειδικευτούν µε υπουργική απόφαση. Οι προϋποθέσεις θα εγ-
γυηθούν και τα θέµατα ασφαλείας, αφού θα προβλέπεται επιτό-
πιος έλεγχος µε δύτες που θα πιστοποιήσουν την ασφαλή
λειτουργία της. Από εκεί και έπειτα, θα υπάρξει χρηµατοδότηση
από το Υπουργείο, ώστε η περιφέρεια να προχωρήσει στον δια-
γωνισµό για τον δεξαµενισµό, ώστε να γίνει στη συνέχεια ανανέ-
ωση του πιστοποιητικού ασφαλείας. 

Θέλω να ευχαριστήσω θερµά όλα τα συναρµόδια Υπουργεία,
καθώς και το γραφείο και τους συνεργάτες του Πρωθυπουργού,
οι οποίοι άµεσα ανταποκρίθηκαν στο αίτηµά µου και -έπειτα από
µια διευρυµένη σύσκεψη την προηγούµενη Τρίτη- δροµολόγη-
σαν τη λύση του προβλήµατος. Θέλω, επίσης, να ευχαριστήσω
τον Περιφερειάρχη Ιονίων Νήσων, καθώς και τον Αντιπεριφερει-
άρχη Λευκάδας, µε τους οποίους από την αρχή έχουµε µια στενή
και άψογη συνεργασία. Θέλω να ευχαριστήσω και τον Υπουργό
κ. Θεόδωρο Λιβάνιο, διότι έκανε δεκτή αυτή την κρίσιµη τροπο-
λογία για το νησί µου, τη Λευκάδα. Και βεβαίως, να συγχαρώ και
τον ίδιο, αλλά και το σύνολο της ηγεσίας και τα επιτελεία του
Υπουργείου Εσωτερικών γι’ αυτό το πολύ καλό νοµοσχέδιο, το
οποίο φυσικά και στηρίζω και ψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Καββαδά.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Ευάγγελο Αποστολάκη από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καιροί ενδιαφέ-
ροντες, καιροί ζοφεροί. Σε αυτούς τους καιρούς ζούµε, αξιότιµοι
συνάδελφοι, µε δύο πολεµικά µέτωπα που παραµένουν ενεργά
και µε το ένα -αυτό στο Ισραήλ- να κινδυνεύει να µετατραπεί σε
περιφερειακό πόλεµο. Δυστυχώς, η ανθρωπιστική κρίση στη
Γάζα παραµένει και οι όποιες συζητήσεις για εκεχειρία έχουν
αποµακρυνθεί. Οι νεκροί ξεπερνούν τους σαράντα δύο χιλιάδες
πεντακόσιους και οι τραυµατίες ανέρχονται σε περισσότερους
από ενενήντα έξι χιλιάδες. Έχουµε αρχίσει να συνηθίζουµε τον
πόλεµο, κύριοι, και έχουµε αρχίσει να συνηθίζουµε και τους νε-
κρούς. Το µέτωπο επεκτείνεται και στον Λίβανο µε νεκρούς, αµά-
χους και τραυµατίες και σε αυτή την περιοχή. Και ενώ αυτά θα
έπρεπε να έχουν κινητοποιήσει όλη την παγκόσµια κοινότητα για
να ενεργοποιήσει κάθε διπλωµατικό µέσο που διαθέτει, κάτι τέ-
τοιο δεν έχει συµβεί, τουλάχιστον, όχι στον βαθµό που απαιτούν
οι περιστάσεις. Η δε ευθεία εµπλοκή του Ιράν µε το Ισραήλ εν-
τείνει εκθετικά τις ανησυχίες και τους προβληµατισµούς. Δυστυ-
χώς, θα πω ότι ενώ η χώρα µας έχει τα εχέγγυα και το µέγεθος
και τα εργαλεία για να ενεργοποιήσει µια πολυδιάστατη διπλω-
µατία και να λειτουργήσει σαν γέφυρα επικοινωνίας, δεν το έχει
πράξει µέχρι σήµερα. Αντιθέτως, φαίνεται να ακολουθεί µια πε-
ριορισµένη εξωτερική πολιτική που δεν παράγει κανένα θετικό
αποτέλεσµα ούτε για την ίδια τη χώρα ούτε για την ευρύτερη πε-
ριοχή της Ανατολικής Μεσογείου. Όλες οι ενέργειες της χώρας
µας αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα πρέπει να έχουν στόχο
την άµεση αποκλιµάκωση της κατάστασης και την προάσπιση
των αρχών και των κανόνων του Διεθνούς Δικαίου που τόσο µας
αρέσει να επικαλούµαστε.

Έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Ρυθ-
µίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, την ενίσχυση
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και λοιπές διατάξεις».
Είναι εµφανές από µια απλή ανάγνωση του κειµένου ότι πρόκει-
ται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο τα έχει µέσα όλα, συνοριακούς
σταθµούς, περιφέρειες, δήµους, Δηµοτική Αστυνοµία, Ανεξάρ-
τητη Αρχή Διαφάνειας και άλλα πολλά. Θα επικεντρωθώ σε κά-
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ποια άρθρα του νοµοσχεδίου και γιατί ο χρόνος είναι ελάχιστος
για να αναλυθούν ακόµα και οι πιο σηµαντικές διατάξεις και γιατί
η εισηγήτριά µας κ. Πούλου, έχει ήδη κάνει µια αναλυτική και εµ-
περιστατωµένη εισήγηση. 

Ξεκινώντας µε το άρθρο 4, δίνεται η αρµοδιότητα για την κα-
τασκευή, την επισκευή, τη συντήρηση κ.λπ. των συνοριακών
σταθµών στις αποκεντρωµένες διοικήσεις. Και πράγµατι, γεννά-
ται µια απορία για το αν τελικά η Κυβέρνηση επιθυµεί ή όχι την
ύπαρξη και εύρυθµη λειτουργία των αποκεντρωµένων διοική-
σεων, δεδοµένου ότι η ίδια η Κυβέρνηση έχει επιλέξει την απο-
δυνάµωσή τους, αφαιρώντας τους αρµοδιότητες και στερώντας
στον πολίτη το πολύτιµο προσωπικό και πόρους. Επειδή η αρµο-
διότητα παραχωρείται µε το παρόν στις αποκεντρωµένες διοική-
σεις και είναι ιδιαίτερα απαιτητική αλλά και κρίσιµη, τίθεται ένα
σοβαρό ερώτηµα: Έχουν οι αποκεντρωµένες διοικήσεις τη διοι-
κητική ικανότητα να φέρουν εις πέρας το ανατιθέµενο έργο; Δια-
θέτουν τα κατάλληλα µέσα και εργαλεία; Διαθέτουν το
απαραίτητο σε γνώσεις, αλλά και αριθµό προσωπικό; 

Στο άρθρο 19 προβλέπεται η σύσταση Επιστηµονικής Επιτρο-
πής Διαχείρισης και Αντιµετώπισης Κινδύνων και Κρίσεων µε
στόχο τη λήψη ταχύτερων και αποτελεσµατικότερων αποφά-
σεων. Προκύπτουν εδώ πολλά ερωτήµατα. Τα δεκατρία περιφε-
ρειακά συµβούλια µπορούν να συστήσουν το καθένα τη δική του
επιτροπή; Θα συµµετέχουν σε αυτά οι προϊστάµενοι της Γενικής
Διεύθυνσης Δασών και της Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών;
Είναι αυτό πρακτικά δυνατόν; Θα συµµετέχουν άλλοι υπάλληλοι
των διευθύνσεων; Επίσης, διερωτόµαστε: Ποια θα είναι η σχέση
των επιτροπών µε τα Περιφερειακά Επιχειρησιακά Κέντρα Πολι-
τικής Προστασίας; Αυτά είναι µερικά από τα ερωτήµατα που
προκύπτουν, ενώ θα έπρεπε να έχουν ήδη δοθεί απαντήσεις.

Υπάρχει σοβαρό έλλειµµα στον τοµέα της πρόληψης και αντι-
µετώπισης πυρκαγιών στη χώρα. Οι συνέπειες µέχρι τώρα είναι
τραγικές. Η φωτιά στην Κορινθία κατέκαψε χιλιάδες στρέµµατα.
Χάσαµε δύο ανθρώπους. Η σύσταση επιτροπών δεν θα µας
φέρει τη λύση. Χρειαζόµαστε µελέτη, σχέδιο και ταχύτητα εφαρ-
µογής.

Προχωράµε στο άρθρο 25 του νοµοσχεδίου για τη ρύθµιση
οφειλών προς τους δήµους. Οι οφειλές αυτές ανέρχονται σε 3,6
δισεκατοµµύρια. Στόχος της διάταξης είναι η διευκόλυνση των
οφειλετών µέσω της δυνατότητας ρύθµισης των οφειλών αυτών
για να ενισχυθεί η εισπραξιµότητα των δήµων και κατ’ επέκταση
τα οικονοµικά τους. Θα µπορούσε µια τέτοια ρύθµιση να δώσει
µια ευκαιρία στους δήµους να ανακάµψουν, πλην όµως πρόκειται
για µια συντηρητική ρύθµιση που βρίσκεται µακριά από τις κυ-
βερνητικές εξαγγελίες και µακριά από τις πραγµατικές δυνατό-
τητες που θα είχε η Κυβέρνηση, εάν διέθετε την πολιτική
βούληση. 

Το 2019 η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε πετύχει ρύθµιση εκατό
δόσεων µε διαγραφή προσαυξήσεων, πέραν των ευάλωτων του
πτωχευτικού κώδικα. Η διάταξη αυτή είναι στην ουσία η επέ-
κταση των σήµερα χορηγούµενων είκοσι τεσσάρων δόσεων του
δηµοτικού κώδικα σε εξήντα, χωρίς καµµία µείωση. Δεν δίνεται
δηλαδή, δραστική λύση σε ένα σοβαρότατο πρόβληµα για την
τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και τις τοπικές κοινωνίες. 

Θέλω στο τέλος να αναφερθώ στο άρθρο 57 για την έκταση
εφαρµογής ενιαίου συστήµατος κινητικότητας. Πέραν του ότι το
θέµα δεν εξετάζεται στο σύνολό του και αφήνονται ανεπίλυτα ζη-
τήµατα, όπως αυτό των διοικητών των νοσοκοµείων, αλλά και
των εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Υγείας, έχει ανα-
κύψει ένα σοβαρό ζήτηµα µε την κατάργηση στην ουσία της κι-
νητικότητας των εκπαιδευτικών. Η Κυβέρνηση, χρησιµοποιώντας
προσχηµατικά την ανάγκη για κάλυψη κενών στα σχολεία, απο-
φάσισε να αντιµετωπίσει το πρόβληµα, όχι µε προσλήψεις και
µονιµοποίηση εκπαιδευτικών, αλλά στερώντας από τους εκπαι-
δευτικούς ένα αυτονόητο δικαίωµα που προσφέρεται σχεδόν σε
όλον τον υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα, απαγορεύει δηλαδή στους
εκπαιδευτικούς τη συµµετοχή τους στους κύκλους κινητικότη-
τας. Στην κυβερνητική αυτή επιλογή έχουν αντιδράσει έντονα οι
φορείς των εκπαιδευτικών και δικαίως κατά τη γνώµη µας. 

Η Κυβέρνηση έχει συστηµατικά απαξιώσει τη δηµόσια παιδεία
και τους εκπαιδευτικούς µας, γεγονός που αποδεικνύεται και

από τη θεαµατική σε ελλείψεις έναρξη της φετινής σχολικής χρο-
νιάς και προσπαθεί τώρα µε αυτή τη ρύθµιση να καλύψει όπως-
όπως τα κενά, αντιδρώντας τιµωρητικά και ενεργώντας
αποσπασµατικά και χωρίς να διαθέτει ένα µελετηµένο και ολο-
κληρωµένο σχέδιο. Η άσκηση της διακυβέρνησης δεν µπορεί να
βασίζεται σε λύσεις-µπαλώµατα που γεννούν άλλες µεγαλύτερες
αδικίες ή που δεν λύνουν κανένα πρόβληµα στον πυρήνα του. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Αποστολάκη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Γεώργιο Ψυχογιό από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η προτεινόµενη

νοµοθεσία είναι, όπως φάνηκε και από την ακρόαση των φορέων
που συµµετείχαν στην επιτροπή, ανεπαρκώς δοµηµένη και στε-
ρείται συνοχής. Δεν µας εκπλήσσει. Είναι µια πάγια πρακτική το
πως νοµοθετεί η Κυβέρνηση αυτή. Αποτυγχάνει να αντιµετωπίσει
πιεστικά ζητήµατα των ΟΤΑ και της δηµόσιας διοίκησης. 

Είναι έντονες οι ανησυχίες των δήµων για την οικονοµική τους
κατάσταση και δεδοµένη η ανάγκη για καλύτερη διαχείριση και
υποστήριξη από την Κυβέρνηση. Και θυµίζω ότι η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτή που µέσα στα µνηµόνια, στους περιορισµούς,
στον πόλεµο από συµφέροντα και διαπλοκή, χρηµατοδότησε την
αυτοδιοίκηση µε προγράµµατα σαν το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», υποδειγ-
µατικά προγράµµατα, µε προσωπικό και µόνιµο προσωπικό, µε
µέσα, µε µηχανήµατα, µε οχήµατα και τους ενίσχυσε πραγµατικά
οριζόντια, χωρίς να κάνει διακρίσεις ποιος είναι δήµαρχος και
από πού προέρχεται. 

Με δεδοµένη, επίσης, τη µη διασφάλιση της απαραίτητης δι-
οικητικής ικανότητας των αποκεντρωµένων διοικήσεων ερωτή-
µατα προκύπτουν σχετικά µε το αν µπορούν να λαµβάνουν
κρίσιµες αποφάσεις σε σοβαρά ζητήµατα και να επικοινωνούν
αποτελεσµατικά µε διεθνείς οργανισµούς, όπως η Ιντερπόλ και
η FRONTEX. Παραµένει, λοιπόν, σταθερό το αίτηµά µας και ζη-
τάµε επαρκείς διοικητικούς οικονοµικούς και ανθρώπινους πό-
ρους για την ενδυνάµωσή τους. 

Τα δε άρθρα 19 έως 23 προβλέπουν τη σύσταση επιστηµονι-
κής επιτροπής για τη διαχείριση κινδύνων και αντιµετώπιση κρί-
σεων εγείροντας ανησυχίες σχετικά µε την αποτελεσµατικότητά
της και πιθανές γραφειοκρατικές καθυστερήσεις.

Και δεν µπορώ εδώ να µην αναφερθώ στην Κορινθία. Πριν από
λίγες ηµέρες είχαµε µια τεράστια φωτιά και το βασικό πρόβληµα
ήταν η έλλειψη συντονισµού, σχεδίου, κατανοµής δυνάµεων,
γνώσης της περιοχής, συνεργασίας των υπηρεσιών και τώρα µας
λέτε να κάνουµε άλλη µια επιτροπή. Ογδόντα χιλιάδες στρέµ-
µατα κάηκαν, είχαµε και δύο νεκρούς. Εµείς έχουµε προτείνει
επί της ουσίας πράγµατα -το σχέδιο Γκολντάµερ το πετάξατε στα
σκουπίδια-, όπως ενίσχυση της Πυροσβεστικής για να καλυ-
φθούν τα κενά, δώδεκα µήνες οι εποχικοί πυροσβέστες - τα αυ-
τονόητα-, εκσυγχρονισµός των οχηµάτων και άλλα πολλά.

Και έρχοµαι στα άρθρα της αρµοδιότητάς µου ως Τοµεάρχης
της Μεταναστευτικής Πολιτικής.

Όσον αφορά στο άρθρο 55, κατ’ ουσίαν πρόκειται, κύριε
Υπουργέ, για µια διάταξη που προβλέπει µια κατά παρέκκλιση
διαδικασία για την προθεσµία που έχει ο Υπουργός Εσωτερικών
για τους δικαιούχους επικουρικής προστασίας και διεθνούς προ-
στασίας και τους εντάσσει, κυρίως τους Ουκρανούς πρόσφυγες,
σε πιο ευνοϊκές διατάξεις. Η ρύθµιση είναι σε θετική κατεύθυνση
και την είχαµε ζητήσει και εµείς. Όµως, είχαµε εντοπίσει, επίσης,
ότι υπάρχουν και άλλοι δικαιούχοι διεθνούς προστασίας και επι-
κουρικής, οι οποίοι δεν µπορούν να αποκλείονται από αυτό και
να υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά και, µάλιστα, να γίνονται
ακόµα δυσµενέστερες οι διατάξεις µε επιµήκυνση των ετών για
να πάρει κάποιος ιθαγένεια όταν είναι από άλλη χώρα δικαιούχος
διεθνούς προστασίας. Άρα, την ψηφίζουµε µε αυτή τη σηµείωση
ότι θα έπρεπε να υπάρχει και µια επέκταση και σε ανθρώπους οι
οποίοι είναι πρόσφυγες και έχουν πάρει αυτό το καθεστώς στη
χώρα.
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Όσον αφορά στο άρθρο 56, πρόκειται για την παράγραφο 1
του άρθρου 26, όπως ξέρετε, του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας
που τροποποιείται καθορίζοντας την ελληνική ιθαγένεια να απο-
κτάται µέσω απόφασης διαπίστωσης για πρόσωπα που πληρούν
συγκεκριµένα κριτήρια, δηλαδή για τέκνα που έχουν γεννηθεί σε
γάµο ή σύµφωνο συµβίωσης από γονείς όπου ένας εκ των
οποίων απέκτησε ελληνική ιθαγένεια µετά ή εκτός γάµου από µη-
τέρα Ελληνίδα, η οποία απέκτησε µετά τη γέννηση ιθαγένεια στη
χώρα. Η διάταξη είναι στη σωστή κατεύθυνση, επίσης. Χρειάζον-
ται, όµως, πολλές ακόµα πρωτοβουλίες -σας το λέω και σ’ εσάς
που γνωρίζετε τα θέµατα προσωπικά- και τροποποιήσεις της δια-
δικασίας πολιτογράφησης, η οποία έχει καταστεί εξαιρετικά προ-
βληµατική για ανθρώπους που ζουν και εργάζονται για δεκαετίες
στη χώρα όχι µόνο λόγω των θεµάτων των εξετάσεων που δεν
έχουν καµµία σχέση µε τους ισχυρούς δεσµούς µε τη χώρα,
αλλά και λόγω του κριτηρίου του ταξικού, άδικου κριτηρίου, του
εισοδηµατικού που δεν το πιάνουν ούτε οι Έλληνες πολίτες και
το οποίο είναι «κόφτης» και αποκλείει χιλιάδες ανθρώπους. Αγ-
γίζει τα όρια του θεσµικού ρατσισµού αυτό για ανθρώπους που
είναι τόσα χρόνια στη χώρα και προσφέρουν και έχουν ενταχθεί
πλήρως. 

Άρα, λέµε «ναι» στη διάταξη γιατί για οποιαδήποτε βελτίωση
υπάρχει στο καθεστώς των ανθρώπων αυτών είµαστε θετικοί και
το έχουµε ζητήσει µε πολλές παρεµβάσεις, όπως και ο Συνήγο-
ρος του Πολίτη, διεθνείς οργανισµοί και άλλοι φορείς. Έχουµε,
όµως, ένα ολόκληρο σχέδιο -και θα το συζητήσουµε- εναρµονι-
σµένο µε τις ευρωπαϊκές πρακτικές και χώρες γιατί η κτήση θα
γίνεται µέσω πολιτογράφησης για ανθρώπους που είναι χρόνια
στη χώρα και αδικούνται αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα, παρ’ ότι
τα χωριά µας θα είχαν αδειάσει, πολλά από αυτά θα είχαν ερη-
µοποιηθεί χωρίς αυτούς. 

Επίσης, σας εφιστώ την προσοχή στη στελέχωση των υπηρε-
σιών της ιθαγένειας, γιατί έχουµε πάνω από έναν χρόνο καθυ-
στερήσεις ακόµα και γι’ αυτούς που παίρνουν ιθαγένεια µε
πολιτογράφηση διότι δεν έχουν προσωπικό και µέσα και χρει-
άζονται ενίσχυση για να µειωθούν οι χρόνοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία θα ανταποκριθεί ως ισχυρή Αντιπολίτευση µε ευθύνη στις
ανάγκες της εποχής και της κοινωνίας µέσα και έξω από τη
Βουλή, στην κοινωνία, στα κινήµατα, στους αγώνες του λαού µας
που δοκιµάζεται, αλλά διεκδικεί, αντέχει. 

Σε αυτή την κατεύθυνση η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα έχει
αναλάβει µια σειρά από πρωτοβουλίες. Καταθέσαµε τροπολογία
για να προστατεύονται οι ευάλωτοι δανειολήπτες που τους έχετε
αφήσει, µε την κατάργηση της οποιασδήποτε προστασίας βορά,
στα funds και τους servicers. 

Καταθέτουµε εκ νέου αίτηµα για ειδική συνεδρίαση της Επι-
τροπής Παραγωγής και Εµπορίου για ζητήµατα του αγροτικού
τοµέα. Ένα παράδειγµα είναι ο ΟΠΕΚΕΠΕ που ζητάει αυτή τη
στιγµή εκατοντάδες εκατοµµύρια ως αχρεωστήτως καταβλη-
θέντα από παραγωγούς για δικά του λάθη και για τα οποία έχουν
φορολογηθεί οι παραγωγοί. Ντροπή είναι αυτό και δείχνει το
µπάχαλο, όπως επίσης και τα κόκκινα αγροτικά δάνεια που τους
πνίγουν και δεν µπορούν να κάνουν ευνοϊκές ρυθµίσεις, όπως
είχε κάνει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που υποχρέωνε τις δύο µε-
ριές να δεχτούν τους όρους για να είναι επωφελείς και για τους
δύο. 

Καταθέτουµε, επίσης, αίτηµα να συνεδριάσουν οι αρµόδιες
επιτροπές για την πολιτική τιµολόγησης των τραπεζών, των τρα-
πεζών που έχουν τα υπερκέρδη, των τραπεζών που έχουν επιτό-
κια καταθέσεων και δανείζουν µε ένα τεράστιο χάσµα µεταξύ
τους, µε προµήθειες σε κάθε συναλλαγή που επιβαρύνουν τους
πολίτες και µε χαράτσια ακόµα και για τα POS, τα οποία εγκατέ-
στησαν οι πολίτες 45, 50, 80, 100 ευρώ για το καθένα και τους
έρχονται τώρα τα «ραβασάκια».

Και, βέβαια, καταθέσαµε αίτηµα για προ ηµερησίας διατάξεως
συζήτηση για τις φωτιές, τις αιτίες και την αποκατάσταση. 

Σε όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία απευθυνόµαστε ειδικά στις αριστερές και
προοδευτικές δυνάµεις µέσα και έξω από τη Βουλή για να πά-
ρουν θέση, αλλά και για να κάνουµε ένα κοινωνικό µέτωπο για

να υπερασπιστούµε την κοινωνία, η οποία χειµάζεται, αλλά και
να είµαστε απέναντι και να ρίξουµε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη,
την Κυβέρνησή σας, η οποία καθηµερινά «ξηλώνει» κατακτήσεις
δεκαετιών, κοινωνικά δικαιώµατα και φτωχοποιεί τον ελληνικό
λαό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Ψυχογιό.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιο Πλεύρη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω από τις παρατηρήσεις του συναδέλφου από τον

ΣΥΡΙΖΑ που µόλις µίλησε από το Βήµα αναφορικώς µε το κοµµάτι
που έχει να κάνει µε την ιθαγένεια και τις γενικότερες παρατη-
ρήσεις που είχε ως προς την ευρύτερη µεταναστευτική πολιτική.
Και, ναι, αυτή είναι µια µεγάλη διαφορά µας στο πώς αντιλαµβα-
νόµαστε τη λύση πολλών προβληµάτων µεταξύ των οποίων και
το δηµογραφικό. 

Είπατε πως ερηµώνει η ύπαιθρος και µε αυτούς τους ανθρώ-
πους καλύπτεται. Εµείς θεωρούµε ότι το δηµογραφικό δεν λύνε-
ται µε την παράνοµη µετανάστευση, µε τη λαθροµετανάστευση,
λύνεται µε πολιτικές που έχουν να κάνουν µε το πώς θα βοηθή-
σεις τους Έλληνες να κάνουν περισσότερα παιδιά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: …(Δεν ακούστηκε).
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα έρθω στην ιθαγένεια που είπατε.
Παράλληλα, στο κοµµάτι της ιθαγένειας, που είναι ένα λεπτό

σηµείο που ξεπερνά την απλή άδεια διαµονής, είναι προφανέ-
στατο ότι η θέση αυτής της Κυβέρνησης είναι ότι ιθαγένεια δι-
καιούνται όσοι πραγµατικά αποδεικνύουν τον πολύ στενό δεσµό,
όχι ως ένα απλό εργατικό δυναµικό στη χώρα, αλλά µε τέτοιας
φύσεως σύνδεση που να αισθάνονται ως κοµµάτι του εθνικού
ιστού. 

Άρα, αν είχαµε να κάνουµε µια συζήτηση για τις εξετάσεις, θα
ήταν αν πρέπει να αυστηροποιηθούν ακόµα περισσότερο, διότι
αυτή τη στιγµή αν κάποιος δεν µπορεί να απαντήσει σε ερωτή-
σεις που συνδυάζονται µε την ελληνική ιστορία, τη γεωγραφία,
ναι, τριακόσια χρόνια να µπορούσε να είναι εδώ δεν µπορεί να
είναι κοµµάτι του ελληνικού έθνους, γιατί το ελληνικό έθνος έχει
τη σχέση και του δεσµού της ιθαγένειας, που αποκτάται διά αί-
µατος, όπως σε όλες τις χώρες, και της πολιτογράφησης, στην
οποία, όµως, θα πρέπει να αποδεικνύεται η στενή σχέση αυτού
που ζητάει την ιθαγένεια ως ένα κοµµάτι του εθνικού ιστού και
όχι απλώς ενός ανθρώπου ο οποίος έχει έρθει να εργαστεί.
Αυτές είναι κοµβικές διαφορές που διαχωρίζουν, αν θέλετε, την
Κεντροαριστερά µε την Κεντροδεξιά.

Επειδή θα αναφερθώ σε δύο-τρία ζητήµατα πριν έρθω στο νο-
µοσχέδιο, τα οποία αναπτύχθηκαν πριν, ξέρετε, σήµερα άκουσα
κυρίως από τα κόµµατα της Αριστεράς να έρχονται στο Βήµα και
να αναφέρονται στην κατάσταση η οποία υπάρχει στη Μέση Ανα-
τολή χωρίς να υπάρχει µια αναφορά στο τι έγινε χθες πριν από
ένα χρόνο. 

Πριν από έναν χρόνο µπήκαν οι τροµοκράτες της Χαµάς, σκό-
τωσαν, βίασαν, άρπαξαν και αυτή τη στιγµή έχουν οµήρους. Έτσι
ξεκίνησε αυτό το οποίο συζητάµε τώρα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Οι Σπαρτιάτες τα είπαν αυτά!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εδώ, λοιπόν, προσέξτε, δεν υπάρχει

ούτε µία αναφορά και υπάρχει και συγκεκριµένο κόµµα, το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, που δεν δέχεται να καταδικάσει την
εισβολή των τροµοκρατών της Χαµάς στο Ισραήλ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τα εβδοµήντα πέντε χρόνια κατοχής
τα καταδικάζετε; Αυτό οδηγεί εκεί!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εµείς αποδεχόµαστε το δικαίωµα του Ισραήλ να αµυνθεί, όπως
για να σας τα φέρω σε ίδια εικόνα, εάν έµπαιναν σε ένα ελληνικό
νησί και έπαιρναν οµήρους, προφανέστατα µε κάθε τρόπο θα θέ-
λαµε να επιστραφούν πίσω οι όµηροι και δεν µπορείτε άλλο να
κλείνετε τα µάτια στις τροµοκρατικές οργανώσεις.

Και σε γενική θεώρηση µπορεί να έχετε όποια θέση θέλετε για
το θέµα της Μέσης Ανατολής. Μπορείτε να πείτε «είµαι µε τη µία
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ή µε την άλλη πλευρά», αλλά να µην µπορούµε να συµφωνή-
σουµε στο αυτονόητο, ότι αυτό που έγινε πριν από έναν χρόνο
σαν εχθές ήταν κάτι κατακριτέο, όπου άµαχος πληθυσµός δέ-
χτηκε τα πυρά; Εσείς, δηλαδή, συµφωνείτε τώρα που αυτή τη
στιγµή υπάρχουν όµηροι και κρατούνται και δεν γυρνάνε στις οι-
κογένειές τους, επειδή αποκλειστικά και µόνο είναι πολίτες του
Ισραήλ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τα εβδοµήντα πέντε χρόνια κατοχής
τα καταδικάζετε; Αυτό οδηγεί εκεί!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είδατε; Η δυσκολία σας, ο συµψηφι-
σµός που θέλετε! Εδώ έχουµε µια ξεκάθαρη πράξη. Η ξεκάθαρη
πράξη είναι ότι µπορεί του οποιουδήποτε το παιδί να βρισκόταν
εκεί πέρα -και βρισκόταν για φιλειρηνικό σκοπό κιόλας- και σή-
µερα να έχει απαχθεί και να βιάζεται από τους τροµοκράτες της
Χαµάς. Τι να συζητήσουµε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Στη Γάζα τι γινόταν τόσα
χρόνια; Δεν µιλήσατε για τη Γάζα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και επειδή είδα και µία ενόχληση από
τη Νέα Αριστερά και από τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί υπήρξε µία αναφορά
µου που είναι προσωπική µου θέση -εδώ µιλάω τώρα µε την ιδιό-
τητα του Βουλευτή και όχι του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
στο συγκεκριµένο- όπου υπήρξε στρατεύσιµος που ήταν σε εκ-
δήλωση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας µε τη στολή του
και εξέφρασε πολιτικές θέσεις και ζήτησε από την ηγεσία να αλ-
λάξει απόφαση. Και είπα -και προφανέστατα φαντάζοµαι ότι θα
ακολουθηθεί η διαδικασία- ότι πρέπει να ακολουθηθεί η πειθαρ-
χική διαδικασία και να τιµωρηθεί. Με εγκάλεσε ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, εγκαλέσατε τον
Βουλευτή σας Πέτρο Παππά που είχε ακριβώς την ίδια θέση µε
εµένα και εγώ σας λέω κάτι πάρα πολύ απλό: Εφαρµόζονται ή
όχι νόµοι; π.δ.48/2022, άρθρο 8 περίπτωση 13 για το τι συνιστά
πειθαρχικό αδίκηµα. Διαχρονικά βρίσκεται, δεν το κατήργησε ο
ΣΥΡΙΖΑ, ίσα ίσα το προεδρικό διάταγµα του 2022 περιόρισε,
αυτό που θα σας διαβάσω είναι διαχρονικά: «Απαγορεύεται
στους στρατεύσιµους η άσκηση κοµµατικής δραστηριότητας και
οποιασδήποτε µορφής έκφρασης, άποψης υπέρ ή κατά πολιτι-
κού κόµµατος».

Εγώ, λοιπόν, σας ζητώ να εφαρµοστεί αυτό που ορίζει το Πει-
θαρχικό Δίκαιο. Εσείς αν θέλετε να είστε έντιµοι, πρέπει να πείτε
να αλλάξει το Πειθαρχικό Δίκαιο, ότι «θέλουµε οι στρατεύσιµοι
να φοράνε τη στολή τους, να φοράνε το εθνόσηµο και να πηγαί-
νουν στις κοµµατικές εκδηλώσεις».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ειρηνική διαδήλωση ήταν!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αλλά πέντε χρόνια που ήσασταν κυ-

βέρνηση αυτό το Πειθαρχικό Δίκαιο που ίσχυε, το προϊσχύον του
2022 που είχε αυτή την περίπτωση, γιατί δεν το αλλάξατε; Γιατί
µε συγχωρείτε –και εδώ είναι η ιδεολογική µάχη- το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας συνεχώς θέλει να είναι στο απυρόβλητο.

Όχι, κυρίες και κύριοι, δεν µπορεί ένας άνθρωπος στρατεύσι-
µος που υπηρετεί τη θητεία του, µε τη στολή του και µε το εθνό-
σηµο να βρίσκεται σε εκδήλωσή σας και να εκφράζεται υπέρ σας
ούτε µπορεί ένας στρατεύσιµος µε το εθνόσηµο και τον µπερέ
του να πηγαίνει και να λέει «διαφωνώ µε διαταγή που έχει δώσει
η προϊστάµενη αρχή να βρίσκονται φρεγάτες στην Ερυθρά Θά-
λασσα». Αυτό µπορείτε να το κάνετε εσείς ως κόµµα, αλλά όταν
εσείς θα είσαστε στρατιώτες, οφείλετε πειθαρχία.

Άρα, το Πειθαρχικό Δίκαιο πρέπει να εφαρµόζεται και ο στρα-
τεύσιµος έχει τη µία βασική υποχρέωση που επιφυλάσσει η πα-
τρίδα για εµάς τους άνδρες, να υπηρετήσουµε τη στρατιωτική
µας θητεία και στη διάρκεια αυτής της υπηρεσίας µάς ζητάει ένα
πράγµα, ό,τι άποψη και να έχεις, δικαίωµά σου, αλλά κατά τη
διάρκεια που είσαι στρατεύσιµος δεν πρέπει να εκδηλώνεσαι
υπέρ ή κατά ενός κόµµατος και να συµµετέχεις σε πολιτικές εκ-
δηλώσεις. Δεν σας αρέσει, πείτε να τα αλλάξετε! Συζητήστε µε
τον ΣΥΡΙΖΑ να αλλάξει!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Και ο Παπαδόπουλος τα ίδια
έλεγε!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πάµε, λοιπόν. Εγώ σας λέω άρθρο

του Πειθαρχικού Δικαίου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ησυχία!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είναι άρθρο του Πειθαρχικού Δι-
καίου. Δεν σας άρεσε; Να το είχατε αλλάξει. Δεν το αλλάξετε
γιατί κατά βάθος ξέρετε ότι αυτό που είπε και ο Πέτρος Παππάς
είναι σωστό. Του τραβήξατε το αυτί, αλλά στην πραγµατικότητα
ξέρετε ότι είπε κάτι αυτονόητο. Το αυτονόητο είναι ότι όταν
φοράς τη στολή και το εθνόσηµο, εκείνη τη στιγµή είσαι στρα-
τεύσιµος, άρα υπάγεσαι στις αρµοδιότητες και στις κυρώσεις
που υπάρχουν.

Και εδώ έχουµε τον Αρχηγό του στρατεύµατος και πραγµατικά
θα ήθελα την άποψη του Αρχηγού του στρατεύµατος τι θα έκανε
ο ίδιος ως Αρχηγός εάν ξαφνικά συνολικά οι οπλίτες, αφού ορ-
κίζονταν, έβαζαν τη στολή εξόδου τους -που δεν είναι και στολή
εξόδου η συγκεκριµένη, βγήκε µε τη στολή η οποία είναι µόνο
µέσα στο στρατόπεδο- και πήγαιναν, λοιπόν, συνολικά στις πο-
λιτικές εκδηλώσεις και εξέφραζαν θέση και να µας πει αν αυτό
θα ήταν προάσπιση του αξιόµαχου του στρατεύµατος, για να λύ-
νουµε, τουλάχιστον, τα αυτονόητα εδώ πέρα.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Μία παρα-
τήρηση για το ΠΑΣΟΚ: Δεν έχω καταλάβει την ονοµαστική ψη-
φοφορία την οποία έχετε θέσει ως προς το άρθρο 32. Το άρθρο
32 που έχει να κάνει µε τη δυνατότητα των δήµων να κατάσχουν
µε ηλεκτρονικά µέσα υπάρχει αυτή τη στιγµή που µιλάµε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μα, το ξέρουµε αυτό!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Η αλλαγή που γίνεται είναι ότι αντί

για τον διοικητή της ΑΑΔΕ στον οποίο αναφέρεται είναι ο προ-
ϊστάµενος της Οικονοµικής Υπηρεσίας. Καταλαβαίνω ότι έχετε
εκλογές µεθαύριο, αλλά τι λέτε στον κόσµο; Ότι ναι, υπάρχει η
δυνατότητα των κατασχέσεων, υπάρχει η δυνατότητα των κατα-
σχέσεων µε ηλεκτρονικά µέσα και προφανώς, οι δήµοι άµα µπο-
ρούν να βρουν χρήµατα που τους οφείλονται, µπορούν να
κατασχέσουν, αλλά µπορούν σήµερα, σήµερα που µιλάµε µπο-
ρούν, αυτό δεν αλλάζει, αυτό σήµερα υπάρχει. Ενώ, λοιπόν,
υπάρχει σήµερα αυτή η δυνατότητα, τι λέει; Αντί για τον διοικητή
της ΑΑΔΕ, πας στον προϊστάµενο της Οικονοµικής Υπηρεσίας.
Αν δεν περάσει, άµα το αποσύρει σήµερα ο Υπουργός το συγκε-
κριµένο, παύουν οι κατασχέσεις µε ηλεκτρονικά µέσα; Όχι, δεν
παύουν, συνεχίζουν να γίνονται. Είναι µια τυπική απλή διαδικασία
του άρθρου 32 και κάποιος µπορεί να έλεγε ότι ο προϊστάµενος
της Οικονοµικής Υπηρεσίας µπορεί να είναι και ελαφρώς πιο
διαλλακτικός από την ΑΑΔΕ, αλλά δεν µπαίνω σε αυτό. Μπαίνω
στην υποκρισία που υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Να
βγουν και να πουν «βάλαµε ονοµαστική ψηφοφορία. Γιατί βάλαµε
ονοµαστική ψηφοφορία; Γιατί η Κυβέρνηση φέρνει τη δυνατό-
τητα κατασχέσεων µε ηλεκτρονικά µέσα στους δήµους», ενώ η
αλήθεια είναι ότι αυτή η δυνατότητα υπάρχει, εκτελείται σήµερα
που συζητάµε κανονικά και απλά αλλάζει η διαδικασία και θα
έλεγα ότι αλλάζει και προς το ευνοϊκό για τον διοικούµενο.

Ερχόµενοι τώρα στο κοµµάτι του λοιπού νοµοσχεδίου, πραγ-
µατικά ακούσαµε τα πάντα, ακούσαµε µια ευρύτερη συζήτηση
και τελικά θα έχουµε το εξής οξύµωρο, για το οποίο -να σας το
πω απλά, κύριε Υπουργέ- είµαι έτοιµος να βάλω και στοίχηµα:
Θα έχουµε κόµµατα τα οποία δεν θα έχουν ψηφίσει επί της
αρχής το νοµοσχέδιο και θα έχουν ψηφίσει τα περισσότερα
άρθρα του νοµοσχεδίου. Διότι θα µου κάνει µεγάλη εντύπωση:
Δεν θα ψηφίσετε τα άρθρα τα οποία δίνουν και διευκολύνουν τη
δυνατότητα προσωπικού ΙΔΟΧ στους ΟΤΑ; Δεν θα ψηφίσετε το
άρθρο που στηρίζει τους υπαλλήλους, δίνοντάς τους 300 ευρώ
επίδοµα; Δεν θα ψηφίσετε την αναβάθµιση των συνοριακών
σταθµών; Δεν θα ψηφίσετε τη δυνατότητα του προσωπικού που
υπηρετεί στη Δηµοτική Αστυνοµία να αναγνωρίζει την προϋπη-
ρεσία του στην Αστυνοµία; Δεν θα ψηφίσετε τη δυνατότητα για
τις εξήντα δόσεις; Γιατί άκουσα και προηγούµενη κριτική, ναι και
εµείς έχουµε κάνει σειρά ρυθµίσεων και εκατόν είκοσι δόσεων.
Τώρα έρχεται µία ρύθµιση εξήντα δόσεων. Δεν θα την ψηφίσετε
τη συγκεκριµένη ρύθµιση των εξήντα δόσεων, που περιµένει κό-
σµος αυτή τη στιγµή να κάνει τη ρύθµισή του; Δεν θα ψηφίσετε
τα πρόστιµα τα οποία έρχονται για την αυθαίρετη χρήση κοινο-
χρήστων; Δεν θα ψηφίσετε διατάξεις που έρχονται και εξορθο-
λογίζουν όλο το πλαίσιο για τα ζώα συντροφιάς; Δεν θα ψηφίσετε
την αύξηση πόρων 53 εκατοµµύρια και από ΚΑΠ 108 εκατοµµύ-
ρια, εκ των οποίων τα 90 εκατοµµύρια πηγαίνουν για να πληρω-
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θούν ληξιπρόθεσµα; Προφανώς, όλες αυτές τις διατάξεις θα τις
ψηφίσετε και αυτές οι διατάξεις λίγο πολύ είναι το σύνολο του
νοµοσχεδίου.

Όµως, εδώ έχουµε την εξής διαδικασία: Ένα κόµµα που κάνει
τις εσωτερικές του διαδικασίες µε πολύ συντεταγµένο τρόπο,
οφείλω να πω -αναφέροµαι στη διαδικασία που γίνεται στο
ΠΑΣΟΚ- τώρα βρίσκεται σε µια φάση που σου λέει και ο νυν Πρό-
εδρος πώς να πάµε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο και µετά να
έχουµε εκλογές και να το χρησιµοποιήσει ο Δήµαρχος Αθηναίων; 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν µας έδωσε καµµία εντολή ο Πρό-
εδρος!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ τώρα από την άλλη βρίσκε-
ται σε µια κατάσταση που φαντάζοµαι ότι, τουλάχιστον, για τον
επόµενο µήνα θα τον απασχολούν άλλα θέµατα, οπότε σου λέει
πώς να ψηφίσουµε. 

Και έρχοµαι τώρα και σε όλα τα άλλα κόµµατα. Ψάχνετε να
βρείτε µια δικαιολογία, γιατί είναι φοβερό και τροµακτικό να πείτε
ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που βλέπετε να έχει αρχή, µέση και
τέλος και θετικές ρυθµίσεις, όπως αυτές αναπτύχθηκαν και ότι
θα έρθετε να τις ψηφίσετε επί της αρχής εκφράζοντας και τις
όποιες επιµέρους διαφωνίες. Ακόµα και για διατάξεις οι οποίες
ήρθαν και για τις οποίες είχαν εκφραστεί παράπονα -και αναφέ-
ροµαι στα οδοιπορικά των αστυνοµικών- πάλι υπάρχει µια παρά-
ταση µέχρι το τέλος του χρόνου. Εκεί, κύριε Υπουργέ, δεν είναι
δική σας αρµοδιότητα. Όπως θέσαµε κι άλλοι Βουλευτές, δεδο-
µένου ότι θα αλλάξει τώρα το ποσό της αποζηµίωσης, θα µπο-
ρούσε να εξεταστεί έστω και ως το τέλος της σηµερινής
συζήτησης, για να δούµε µήπως δεν ζητηθούν χρήµατα για
χρόνο που έχει τρέξει από αυτό το διάστηµα. Όµως, και πάλι
αυτή η διάταξη έρχεται και παρατείνει ένα µέτρο που δεν υπήρχε
και που θα µπορούσε να χρήζει διόρθωσης. 

Με αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σας ζητώ να ψηφίσετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και να αφή-
σουµε την αντιπαράθεση εκεί που πραγµατικά υπάρχει. 

Και επειδή αναφερθήκαµε πολύ σε ένα θέµα, ναι, κυρίες και
κύριοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, υπάρχουν και
εδώ πέρα φωνές οι οποίες θα έρχονται και θα σας λένε ότι όταν
παρανοµείτε, δεν θα έχετε άλλη αντιµετώπιση από αυτή που
έχουν τα άλλα κόµµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Πλεύρη. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε για

ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πλεύρη, δέχοµαι το καλό σας

σχόλιο για το πόσο συντεταγµένες είναι οι εσωκοµµατικές δια-
δικασίες…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και ως εκεί!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ναι, και ως εκεί, κύριε Πλεύρη, διότι

όσον αφορά σε όλο το υπόλοιπο, ήταν τόσο συντεταγµένες οι
διαδικασίες που δεν θα ερχόσασταν εδώ ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας να µας πείτε αν τις χρησι-
µοποιούµε και για τις θέσεις µας στα σχέδια νόµου. Μίλησα δε-
καοκτώ λεπτά µε την ανοχή του Προεδρείου, δεκαεπτά µισό η
αγορήτρια µας κ. Αποστολάκη ως οµιλήτρια και σας παραθέσαµε
σειρά λόγων για τους οποίους καταψηφίζουµε επί της αρχής το
σχέδιο νόµου και µια σειρά κρίσιµων διατάξεων. Μάλιστα, ανα-
φερθήκατε αρκετά στα θέµατα της αυτοδιοίκησης, αλλά χωρίς
να απαντάτε στις αιτιάσεις µας και στους ισχυρισµούς µας. Για
έναν, όµως, θεµέλιο λόγο για τον οποίο θα καταψηφίσουµε το
σχέδιο νόµου και ο οποίος έχει να κάνει µε τη φωτογραφική -για
πολλοστή φορά- ρύθµιση των προσόντων για έναν κρίσιµο τοµέα
της δηµόσιας διοίκησης, όπως είναι η Εθνική Αρχή Διαφάνειας,
δεν βρήκατε να πείτε ούτε µισή λέξη! Βρήκατε να πείτε δύο,
τρεις, τέσσερις προτάσεις για τις εσωκοµµατικές µας διαδικα-
σίες, για την Αντιπολίτευση και για το πώς αυτή λειτουργεί, αλλά
δεν βρήκατε να πείτε ούτε µισή λέξη για τον τρόπο µε τον οποίο
νοµοθετεί για πολλοστή φορά φωτογραφικά αυτή η Κυβέρνηση
για την Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Θα θέλαµε, λοιπόν, να ακού-

σουµε τη γνώµη σας, αν αυτή υπάρχει, επί αυτών των ισχυρι-
σµών, έστω τη φωνή σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 
Παρακαλώ, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο νοµοσχέδιο που καταθέτει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-

κρατίας εισάγονται διατάξεις που αφορούν κατά κύριο λόγο
στους ΟΤΑ. Όταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µιλάει για
ενίσχυση της τοπικής αυτοδιοίκησης, εννοεί την µέγιστη συµ-
βολή στην καπιταλιστική ανάπτυξη, στον πιο σφιχτό εναγκαλι-
σµό, στις κεντρικές αντιλαϊκές πολιτικές και στη διαµόρφωση
ενός καλύτερου φιλικού επενδυτικού κλίµατος και στους δήµους
και στις περιφέρειες. Ένας τέτοιος ρόλος περνάει µέσα από την
ασφυκτική και συνεχή υποχρηµατοδότηση και υποστελέχωση,
την ανταποδοτικότητα που οδηγεί τα λαϊκά νοικοκυριά στο να
βάζουν ολοένα και βαθύτερα το χέρι στην τσέπη µε αύξηση
φόρων και τελών, από  την παράδοση της καθαριότητας και των
κοινωνικών υπηρεσιών σε ιδιώτες, από το τσάκισµα των εργασια-
κών δικαιωµάτων, µισθών και συντάξεων και από ευέλικτες ερ-
γασιακές σχέσεις.

Όλα αυτά, όµως, έχουν την υπογραφή όλων σας: και της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ διαχρονικά. Άλλω-
στε, κατά το παρελθόν όλες οι θεσµικές αλλαγές, όπως ήταν ο
«ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ», ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και ο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ Ι»
κ.ο.κ. είχαν ως βασική επιδίωξη τον δραστικό περιορισµό της
χρηµατοδότησης των δήµων από τον κρατικό προϋπολογισµό,
τον ευνουχισµό τους από πόρους και ανθρώπινο δυναµικό. Οι
πάνω από διακόσιες αρµοδιότητες που πέρασαν από το κεντρικό
κράτος στους δήµους έγιναν στο όνοµα µιας ψευδεπίγραφης
αποκέντρωσης για να είναι δήθεν πιο κοντά στον πολίτη, όπως
λέγατε, ενώ στην πράξη επιδιώκατε την απαλλαγή του κράτους
από την καταβολή των συνταγµατικά κατοχυρωµένων πόρων,
αλλά και για να συνδεθεί πιο οργανικά ο όποιος σχεδιασµός
στους δήµους και στις περιφέρειες µε τις ιεραρχήσεις και τις επι-
διώξεις κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων, όπως για πα-
ράδειγµα, στη διαχείριση των απορριµµάτων µε τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, για το µεταφορικό έργο και τώρα προ των
πυλών για τη διαχείριση των νερών, τον τουρισµό, µε αλλαγές
στις χρήσεις γης που διευκολύνουν την επιχειρηµατικότητα, µε
καταπατήσεις ορεινών όγκων, ακτών και παραλιών, αποχαρακτη-
ρισµό περιοχών «NATURA», νοµιµοποίηση της αυθαιρεσίας και
των επιχειρηµατικών σχεδίων, µε τις εγκρίσεις διαφόρων µελε-
τών από τα περιφερειακά συµβούλια µε συνοδεία προκλητικών
φοροαπαλλαγών και διευκολύνσεων.

Για παράδειγµα, στον Δήµο Ηρακλείου µε χίλιους επτακόσιους
περίπου εργαζόµενους, σε έναν από τους µεγαλύτερους δήµους
της χώρας, δεν υπάρχει γιατρός εργασίας. Και αυτός ο δήµος
µετράει πάνω από εξήντα νεκρούς εργαζόµενους. Και αντί να δι-
ευρύνετε την παροχή του ενός λίτρου γάλακτος ανά ηµέρα για
όλους τους εργαζόµενους µε τέτοιες συνθήκες εργασίας και
ανεξαρτήτως των σχέσεων εργασίας, εσείς µετατρέπετε αυτή
την υποχρέωση σε ένα ετήσιο επίδοµα των 300 ευρώ. Φυσικά,
µε τη ρύθµιση αυτή ανοίγετε τον δρόµο για την κατάργησή τους
σε µία λογική κόστους-οφέλους, αφού µε βάση τους υπολογι-
σµούς σας, το αυξηµένο κόστος από τη διαδικασία της διάθεσης
του γάλακτος µπορεί να µειωθεί µε το ετήσιο επίδοµα που προ-
βλέπετε. Υποβαθµίζετε την έννοια της βαριάς και ανθυγιεινής ερ-
γασίας και µετατρέπετε την προληπτική ιατρική σε ατοµική
υπόθεση. Για εσάς το κόστος µετράει περισσότερο από την
υγεία, τη σωµατική ακεραιότητα, ακόµα και από τη ζωή των ερ-
γαζοµένων και µάλιστα, σε έναν κλάδο που µετράει εκατοντάδες
νεκρούς εργάτες.

Σε αυτόν τον δήµο, το 40% του προσωπικού είναι συµβασιού-
χοι. Ολόκληρες δοµές λειτουργούν σχεδόν εξ ολοκλήρου µε ερ-
γαζόµενους ορισµένου χρόνου, πολλοί από τους οποίους
υπογράφουν συνεχόµενες συµβάσεις για περισσότερο από δε-
καπέντε χρόνια, κάτι που αποτελεί και τη µεγαλύτερη απόδειξη
ότι οι προσφερόµενες υπηρεσίες τους καλύπτουν πάγιες και
διαρκείς ανάγκες της κοινωνίας και όχι εποχικές και πρόσκαιρες.
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Και αντί να µετατρέψετε τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου σε αο-
ρίστου, αυτό που κάνετε στο παρόν νοµοσχέδιο, προκειµένου να
ξεπεραστούν τα όποια προβλήµατα από τους µη εγκεκριµένους
προϋπολογισµούς, είναι να δυσκολέψετε ακόµα περισσότερο τη
µετατροπή τους σε αορίστου. 

Δεν είναι τυχαίο ότι αυτές οι µεταρρυθµίσεις, όπως είναι η
υποχρηµατοδότηση, η υποστελέχωση, η ανταποδοτικότητα, η
ανατροπή των εργασιακών σχέσεων και πολλά άλλα, στηρίχθη-
καν από το σύνολο του αστικού πολιτικού προσωπικού, από τα
θεσµικά όργανα της τοπικής διοίκησης, την ΚΕΔΕ, την ΕΜΠΕ και
από δηµάρχους και περιφερειάρχες που στην πλειοψηφία τους
προέρχονται από τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ.
Διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις µαζί µε τις τοπικές και περιφε-
ρειακές αρχές έκοβαν κορδέλες σε υποτιθέµενα έργα πνοής εξυ-
πηρετώντας µικροκοµµατικά παιχνίδια.

Τι έχετε να πείτε, όµως, για τους χιλιάδες νεκρούς στον Βόρειο
Οδικό Άξονα της Κρήτης, ο οποίος δικαιολογηµένα έχει χαρα-
κτηριστεί ως τα «Τέµπη της Κρήτης»; Τι έχετε να πείτε για το
πρόσφατο θανατηφόρο τροχαίο που συγκλόνισε όλη τη χώρα µε
την απώλεια τριών νέων εργαζόµενων στον ΒΟΑΚ, στο ύψος του
Γαλατά Χανίων, ένα έγκληµα προδιαγεγραµµένο µε τις ευθύνες
να βαραίνουν στο ακέραιο το κεντρικό και τοπικό κράτος; Δεν
ήταν απλά ένα τροχαίο, αλλά ένα ακόµα εργατικό δυστύχηµα,
αποτέλεσµα της εργασιακής εντατικοποίησης, καθώς οι άτυχοι
νέοι εργαζόµενοι επέστρεφαν από την εργασία τους σε κέντρο
διασκέδασης και ακόµα διερευνώνται οι συνθήκες εργασίας
τους, όπως το πόσες ώρες δούλευαν, µε τι καθεστώς δούλευε ο
δεκαπεντάχρονος που έχασε τη ζωή του και άλλα αµείλικτα ερω-
τήµατα.

Αυτό είναι το τουριστικό θαύµα που έχετε διαµορφώσει µε
εξαντλητική δουλειά των εργαζοµένων µέχρι θανάτου και µε µο-
ναδικό στόχο την αύξηση των κερδών των µεγαλοξενοδόχων. Η
Κυβέρνηση παίζει παιχνίδια, όπως και οι προηγούµενες. Ο λαός,
όµως, δεν µπορεί να αποδεχτεί ως κανονικότητα το να σκοτώνε-
ται στον δρόµο, να πνίγεται τον χειµώνα από τις πληµµύρες και
το καλοκαίρι να καίγεται από τις πυρκαγιές, να γκρεµίζονται τα
σπίτια του από τους σεισµούς χωρίς κανένα σχέδιο αναδόµησης
και αποζηµίωσης στο 100% των ζηµιών και χωρίς γενναία χρη-
µατοδότηση για έργα και υποδοµές αντιπληµµυρικής, αντιπυρι-
κής και αντισεισµικής θωράκισης της χώρας. 

Τι έχετε να πείτε για τις µεγάλες πληµµυρικές καταστροφές
από το 2019 µέχρι και πρόσφατα σε Πλατανιά Χανίων, Χερσό-
νησο, Μάλια, Αγία Πελαγία και Παλαιόκαστρο Δήµου Μαλεβιζίου,
Σητεία και άλλες περιοχές, µε αποκορύφωµα τις µεγάλες κατα-
στροφές στη Θεσσαλία, µε τεράστιες καταστροφές σε υποδο-
µές, καλλιέργειες, κατοικίες και απώλειες ανθρώπινων ζωών που
ακόµη περιµένουν τις αποζηµιώσεις;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ και τρία χρόνια, µετά από τον σεισµό στο Αρκαλοχώρι, η
Κυβέρνηση χόρτασε τους σεισµόπληκτους από κούφια λόγια και
υποσχέσεις. Τους έχει αφήσει απροστάτευτους ακόµα και σε
πλειστηριασµούς των ήδη ετοιµόρροπων σπιτιών και σε δεσµεύ-
σεις των λογαριασµών αρωγής. Επιβαρύνονται ακόµα και µε το
ηλεκτρικό ρεύµα στους οικίσκους που διαµένουν, ενώ πληρώ-
νουν στο ακέραιο τους λογαριασµούς ρεύµατος και νερού στα
γκρεµισµένα σπίτια τους. 

Υπάρχει πλήρης ανυπαρξία ολοκληρωµένου κρατικού σχεδίου

για πλήρη αποκατάσταση ζηµιών, για πλήρη αποζηµίωση των
πληγέντων, για αντισεισµική προστασία, για ανοικοδόµηση της
περιοχής σε όφελος του λαού. Η µόνιµη πρεµούρα σας είναι η
κατασκευή του νέου ιδιωτικού αεροδροµίου στο Καστέλι, δίπλα
ακριβώς από το σεισµόπληκτο Αρκαλοχώρι, µετατρέποντας την
περιοχή από περιοχή υψηλής παραγωγικότητας αγροτικών προ-
ϊόντων, σε ένα απέραντο real estate στήνοντας µπίζνες στα ερεί-
πια και αξιοποιώντας τους κατοίκους ως φτηνό εργατικό
δυναµικό στις µεγάλες επενδύσεις. 

Πίσω από τον ΒΟΑΚ-καρµανιόλα, το µισογκρεµισµένο Αρκα-
λοχώρι, τα Τέµπη, τις καταστροφές στη Θεσσαλία, πίσω από τη
Μάνδρα, το Μάτι, την Εύβοια, πίσω από τους αποχαρακτηρι-
σµούς περιοχών «NATURA», τις καταπατήσεις ελεύθερων χώρων
αιγιαλών, πίσω από την άναρχη δόµηση, τις νόµιµες αυθαίρετες
κατασκευές, βρίσκεται ο πραγµατικός ένοχος που είναι η δίψα
για το καπιταλιστικό κέρδος. Γι’ αυτό βέβαια και απορρίπτετε συ-
στηµατικά τις προτάσεις του ΚΚΕ για συνολική και ολοκληρω-
µένη διαχείριση και προστασία δασών και οικισµών από κάθε
κίνδυνο.

Τέλος, το ΚΚΕ έχει καταθέσει πάρα πολλές φορές τις προτά-
σεις του και εδώ. Η λαϊκή συσπείρωση στους δήµους και στις πε-
ριφέρειες για τη γενναία αύξηση της κρατικής χρηµατοδότησης
στους δήµους και στις περιφέρειες, για προσλήψεις µε µόνιµη
σχέση εργασίας και µε πλήρη ασφαλιστικά δικαιώµατα. Εναντιώ-
νεται στην αποκέντρωση και στην ανταποδοτική λειτουργία. Διεκ-
δικεί σχεδιασµό και υλοποίηση σε κεντρικό, περιφερειακό και
τοπικό επίπεδο υποδοµών και µηχανισµών δηµόσιας προστασίας
από πληµµύρες, πυρκαγιές, σεισµούς και άλλες καταστροφές. 

Τέλος, σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, ως απαίτηση πολλών
οφειλετών για παλαιές οφειλές από ανείσπρακτα βεβαιωθέντα
πρόστιµα για τη διατήρηση αυθαίρετων κτηρίων, να τεθεί εκ νέου
σε ισχύ η σχετική διάταξη του ν.4178/2013 -αναφέροµαι στα
άρθρα 13 και 23- για όσο χρονικό διάστηµα χρειαστεί, προκειµέ-
νου να τακτοποιήσουν τις οφειλές τους, δηλαδή τα πρόστιµα.
Αφορά σε πάρα πολύ κόσµο, ο οποίος από άγνοια δεν αξιοποί-
ησε αυτή τη δυνατότητα. Σας έχουµε καταθέσει και σχετική ανα-
φορά, την επιστολή του Συλλόγου Οικιστών Εκτός Σχεδίου
Πόλης Νοµού Ηρακλείου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Συντυχάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω

ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ και
Βουλευτές του κόµµατος έχουν καταθέσει το ακόλουθο αίτηµα
για τη διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας, µε βάση το άρθρο
72 του Κανονισµού της Βουλής: 

«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, εµείς οι Βουλευτές που υπογρά-
φουµε την παρούσα αίτηση αιτούµεθα τη διενέργεια ψηφοφο-
ρίας µε ονοµαστική κλήση επί της αρχής και επί των άρθρων 26,
32, 53 και 54 στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, την ενί-
σχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και λοιπές δια-
τάξεις»».

Παρακαλώ να φωτοτυπηθεί και να διανεµηθεί.
(Η προαναφερθείσα αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφο-

φορίας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία καταχωρίζεται στα
Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στον κ. Αναστάσιο Δηµοσχάκη. Στη συνέχεια θα πάρει τον
λόγο ο κ. Μπαραλιάκος. Ακολουθεί ο κ. Κούβελας και µετά ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ. Καραθανασόπουλος.

Ορίστε, κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-

χαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι και-

νοτόµο, πολυδύναµο και ουσιαστικό, αλλά και ιστορικό, κύριε
Υπουργέ, καθώς ανταποκρίνεται στις σύγχρονες κοινωνικές
ανάγκες επιλύοντας χρόνιες παθογένειες και εξυπηρετώντας
τους πολίτες µε τον πλέον βέλτιστο δυνατό τρόπο. Επιτυγχάνεται
ο εκσυγχρονισµός και η αναβάθµιση των υποδοµών των χερ-
σαίων συνοριακών σταθµών και ορθώς το Υπουργείο Εσωτερι-
κών θα αποτελέσει τον συνδετικό κρίκο των λοιπών κεντρικών
υπηρεσιών Υπουργείων της χώρας. Βελτιώνονται οι συνθήκες
λειτουργίας τους και οι παρεχόµενες υπηρεσίες διευκολύνοντας
τις διασυνοριακές µετακινήσεις και το εµπόριο. Ουσιαστικά η
χώρα συµµορφώνεται, όπως οφείλει, προς το κεκτηµένο Σένγ-
κεν, ένα κεκτηµένο το οποίο οφείλουµε να διαφυλάξουµε ως πο-
λύτιµο ευρωπαϊκό θησαυρό και να δηµιουργήσουµε τις
υποδοµές προσαρµογής στις νέες απαιτήσεις, υπενθυµίζοντας
ότι η Σένγκεν σηµαίνει ελεύθερη διακίνηση προσώπων πραγµά-
των και κεφαλαίου, το τρίπτυχο της µεγάλης ευρωπαϊκής οικο-
γένειας. 

Μία ευρωπαϊκή χώρα η οποία σέβεται τον εαυτό της οφείλει
να παραµένει διαµπερής, αλλά να προστατεύει ταυτόχρονα τα
σύνορά της και την εθνική της κυριαρχία. Μέσα από µία δέσµη
καινοτόµων διατάξεων επικαιροποιείται το θεσµικό πλαίσιο λει-
τουργίας των συνοριακών σταθµών. Ορίζονται οι οικείες αποκεν-
τρωµένες διοικήσεις της χώρας ως αρµόδιες για τα ζητήµατα
αναβάθµισης, συντήρησης, επέκτασης, λειτουργίας και κατα-
σκευής των σταθµών, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις απαιτήσεις του
συνόλου των υπηρεσιών που στεγάζονται στους χερσαίους συ-
νοριακούς σταθµούς, ενώ ταυτόχρονα καθορίζονται οι όροι δό-
µησής τους, η διαδικασία απαλλοτριώσεων ή παραχώρησης
εκτάσεων για την κατασκευή τους, αλλά και τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία για την υλοποίηση των αναγκαίων έργων και την κά-
λυψη των δαπανών τους. 

Η παρούσα νοµοθετική πρόβλεψη δικαιώνει τον πολυετή και
αταλάντευτο κοινοβουλευτικό µου αγώνα, καθώς µε πολυάριθ-
µες κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις, οµιλίες, συναντήσεις και επι-
σκέψεις σε όλα τα επίπεδα, διεκδικούσα και υπογράµµιζα την
αναγκαιότητα αναβάθµισης και εκσυγχρονισµού όλων των ση-
µείων εισόδου - εξόδου στα χερσαία σύνορα στον Έβρο και τη
διασφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας αυτών. Δεν είναι τιµητικό
να έχουµε ανάσχεση της κυκλοφορίας χιλιοµέτρων ένθεν κακεί-
θεν των συνόρων µας. Ο ακριτικός Έβρος είναι ο πρώτος νοµός
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη που διαθέτει επτά σηµεία εισόδου
- εξόδου µε όµορες χώρες. Ούτε τα κράτη έχουν επτά σηµεία ει-
σόδου - εξόδου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ωστόσο διαθέτει πα-
ρακµιακή εικόνα σε οργάνωση, λειτουργία και εξυπηρέτηση,
λόγω έλλειψης εγκαταστάσεων της υφιστάµενης δυσλειτουρ-
γίας. Χάνονται κυκλοφοριακοί φόρτοι, τα αυτοτελή φορτία και οι
πελάτες από τον κοστοβόρο αυτοκινητόδροµο νέα Εγνατία της
χώρας προς όφελος της λεγόµενης «παρα-Εγνατίας», Κωνσταν-
τινούπολης – Αδριανούπολης - Σόφιας.

Ευτυχώς, εδώ και καιρό έχει αναθέσει ο Πρωθυπουργός, ο κ.
Κυριάκος Μητσοτάκης, στον Υπουργό Εσωτερικών, πριν ακόµα
νοµοθετηθεί, να αναλάβει ευθύνες για να αποπερατώσει το έργο
αυτό το οποίο υπογραµµίζω, µε στόχο ο Έβρος να καταστεί ένα
πραγµατικό πρότυπο, γέφυρα εισόδου στη Δύση και στην Ανα-
τολή. Θα πρέπει τα δύο συνοριακά σηµεία κυρίως των Κήπων και
των Καστανιών να αποτελέσουν προορισµό όλων αυτών που
προέρχονται από τις υπερκαυκάσιες, τις ασιατικές και τις µεσα-
νατολικές χώρες. Γι’ αυτό διεκδικώ και προτείνω τη δηµιουργία
διασυνοριακών πάρκων και οικονοµικών χωριών ειδικού καθε-
στώτος, τα οποία θα πλαισιώνουν τις λειτουργίες στο σηµείο ει-
σόδου - εξόδου σε παρακείµενες εκτάσεις, ώστε να είναι
προορισµός των γειτόνων µας και όχι προορισµός των υπηκόων
µας, των συµπολιτών µας, να είναι προορισµός οι πρωτεύουσες

των γειτονικών χωρών και όχι µόνο. Mε το καθεστώς ΣΔΙΤ δύναν-
ται να συσταθούν υποδοµές διαµονής, χώροι ελεγχόµενης στάθ-
µευσης, χώροι εστίασης, εµπορικά πολυκαταστήµατα και άλλα. 

Το δε κύριο κτήριο προτείνω, κύριε Υπουργέ, να έχει αρχιτε-
κτονικό ρυθµό που να θυµίζει Ελλάδα µε τη νεοκλασική γραµµή
και να κυριαρχήσει βήµα βήµα αυτό µε την πάροδο των ετών σε
όλα τα σηµεία εισόδου και εξόδου, προκειµένου το σύµπλεγµα
αυτό να αποτελέσει προορισµό, µία πολιτεία που να θυµίζει την
καταγωγή µας και όχι µόνο. Η συγκεκριµένη επένδυση θα αποβεί
προσοδοφόρα, τόσο για τον ιδιωτικό τοµέα, όσο και για το ελ-
ληνικό κράτος, το οποίο θα εισπράξει οφέλη από την αύξηση της
κίνησης, αλλά και από την ανάσχεση απώλειας σκληρού συναλ-
λάγµατος.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κύρια πύλη
της Ευρώπης προς ανατολάς θα πρέπει να διαθέτει νέες υπερ-
σύγχρονες υποδοµές, να προσφέρει γρήγορες υπηρεσίες στους
διερχόµενους επισκέπτες και επαγγελµατίες και να καλύπτει
όλες τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές λειτουργίας και απόδοσης.

Επιπρόσθετα, µε το παρόν νοµοσχέδιο βελτιώνεται η λειτουρ-
γία των δήµων και των περιφερειών µε αναπτυξιακή προοπτική
και µε στόχο την εξυπηρέτηση του πολίτη. Ειδικότερα, διασφα-
λίζεται η βελτίωση της καθηµερινής λειτουργίας, της οικονοµικής
και διοικητικής διαχείρισης των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκη-
σης Α’ και Β’ βαθµού και αναµορφώνεται ολοκληρωτικά το θε-
σµικό πλαίσιο λειτουργίας τους και συνάµα ενισχύονται οι
περιφέρειες µε µία σειρά καινοτόµων διατάξεων, όπως η σύ-
σταση επιτροπής για τη διαχείριση κινδύνων σε περιφερειακό
επίπεδο, µε αντικείµενο τη διαµόρφωση και επιστηµονική τεκµη-
ρίωση πολιτικών διαχείρισης κινδύνων και κρίσεων. Ουσιαστικά
θεσµοθετείται µία task force ανά περιοχή, που θα αντιµετωπίζει
τις έκτακτες αυτές περιπτώσεις, και ταυτόχρονα διευκολύνεται
η υλοποίηση έργων µείζονος σηµασίας και ειδικής κατάστασης
πολιτικής προστασίας των περιφερειών. Με ταχείες διαδικασίες
για την αµεσότερη ολοκλήρωση κρίσιµων παρεµβάσεων που
σχετίζονται µε την αποκατάσταση καταστροφών και την εξυπη-
ρέτηση αναγκών τα µέτρα αυτά συµβάλλουν στη θωράκιση των
περιοχών έναντι των φυσικών καταστροφών και είναι µείζονος
σηµασίας, όπως για τον Έβρο, ο οποίος βίωσε τις καταστροφι-
κές συνέπειες του πύρινου εφιάλτη το περασµένο καλοκαίρι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για ένα λεπτό.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον παρόντα

νόµο του Υπουργείου Εσωτερικών έχει προστεθεί το άρθρο 63 -
προφανώς του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη-, που αφορά
τα έξοδα εκτός έδρας εκτέλεσης υπηρεσίας των αστυνοµικών
για έκτακτη αποστολή µετά από απόσπαση του αρχηγείου, όπως
επιχειρήσεις ευρείας κλίµακας, αντιµετώπισης της εγκληµατικό-
τητας και λοιπές έκτακτες και επικίνδυνες αποστολές υψηλού
υπηρεσιακού ενδιαφέροντος και χαρακτήρα.

Η πρόσθετη διάταξη θέλει µία δεύτερη µατιά. Είµαι σίγουρος
ότι θα γίνει αυτό µε πνεύµα δικαίου και προς όφελος των ιδίων
και των οικογενειών τους. Πρέπει να τροποποιηθεί ή να διορθω-
θεί. Κατόπιν αυτού, προτείνω όπως διορθωθεί και συµπληρωθεί
η αναδροµικότητα και απαλειφθεί η διάταξη του άρθρου 63,
ώστε µε καθαρότερη και δικαιότερη σκέψη να εξεταστεί από µη-
δενική βάση, όπως επιθυµεί το λαϊκό αίσθηµα όσον αφορά έναν
βασικό κεντρικό οργανισµό του ελληνικού κράτους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο φέρει
αναπτυξιακό πρόσηµο, θέτοντας τις βάσεις για µία ισχυρή και
ανθεκτική αυτοδιοίκηση, επιλύοντας για πρώτη φορά ζητήµατα
που σχετίζονται µε την καθηµερινότητα των πολιτών, αλλά κυ-
ρίως για το ποιος έχει την ευθύνη. Την έχει το τελωνείο; Την έχει
η Ελληνική Αστυνοµία; Την έχει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης µε τον υγειονοµικό και τον φυτοϋγειονοµικό έλεγχο;

Με τον νόµο αυτό λύνουµε τα προβλήµατα, βελτιώνουµε τις
λειτουργίες, µε πολιτικές που προτάσσουν το εθνικό συµφέρον
και ενισχύουν το κύρος και την αξιοπιστία του ελληνικού κρά-
τους. Για τον λόγο αυτόν υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο, µε τον
αστερίσκο που υπογράµµισα.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δηµοσχάκη.
Τον λόγο έχει ο κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει στηρίξει τα τελευ-
ταία χρόνια µε κάθε τρόπο έµπρακτο και συνεπή την τοπική
αυτοδιοίκηση σε µια σειρά θεµάτων και έχουν γίνει σηµαντικά
βήµατα ως προς την οικονοµική και θεσµική θωράκισή της.

Οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου βάζουν σε τάξη µια
σειρά ζητηµάτων, τα οποία εδώ και χρόνια έχουν δηµιουργήσει
αγκυλώσεις και αβελτηρίες, τόσο στην εισπραξιµότητα µιας κρί-
σιµης µάζας δηµοσίων εσόδων, όσο και στη διευκόλυνση των πο-
λιτών ως προς την αποπληρωµή οφειλών τους προς τους δήµους
και τα νοµικά τους πρόσωπα. Μάλιστα αυτές οι ρυθµίσεις, όπως
ενδεικτικά η δυνατότητα ρύθµισης σε έως και εξήντα δόσεις
οφειλών που βεβαιώθηκαν έως τις 31 Ιουλίου 2024, η δυνατότητα
προσφυγής στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών
άνω των 10 χιλιάδων ευρώ, ο συµψηφισµός των οφειλών των
ΔΕΥΑ µε αυτές των δήµων χωρίς την προσκόµιση ενηµερότητας
έρχονται να πλαισιωθούν από µια ταχύτερη, πιο αποτελεσµατική
και ευέλικτη διαδικασία πρόσληψης και ενίσχυσης των υπηρε-
σιών των δήµων µε προσωπικό, το οποίο θα παρέχει την εργασία
του κατά την χρονική περίοδο που υφίστανται οι πραγµατικές
ανάγκες σε κάθε τοπική κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις για την ενίσχυση
της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι πολύ σηµαντικές και αυτές,
καθώς επιλύουν πολλά ανοιχτά µέχρι πρότινος ζητήµατα, τα
οποία ασφαλώς και συζητήθηκαν µε πρωτοβουλία του Πρωθυ-
πουργού σε πρόσφατη συνάντησή του µε την Εκτελεστική Επι-
τροπή της ΚΕΔΕ. 

Επίσης, στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο θεσπίζονται διατάξεις
για ένα θέµα το οποίο συνιστά ένα σπουδαίο κεφάλαιο για την
οικονοµική δραστηριότητα της πατρίδας µας σε πολλά επίπεδα,
από τον τουρισµό και τις µεταφορές ως τις εφοδιαστικές αλυσί-
δες, την απρόσκοπτη µετακίνηση ανθρώπων και την ανεµπόδιστη
διακίνηση αγαθών.

Στη χώρα µας και συγκεκριµένα στις Περιφέρειες Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, Κεντρικής Μακεδονίας, της Δυτικής
Μακεδονίας και της Ηπείρου λειτουργούν δεκαέξι οδικοί και
τρεις σιδηροδροµικοί χερσαίοι συνοριακοί σταθµοί, οι οποίοι
εξυπηρετούν καθηµερινά µεγάλο αριθµό εισερχοµένων και εξερ-
χόµενων πολιτών και εµπορευµάτων. 

Η αναβάθµιση των χερσαίων συνοριακών σταθµών µας υπήρξε
από την πρώτη στιγµή που εξελέγην Βουλευτής µία από τις κο-
ρυφαίες προτεραιότητες µε την οποία ασχολήθηκα συστηµατικά
και προσπάθησα σε συνεργασία µε όλα τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία, ακόµα και την εποχή της πανδηµικής κρίσης, µε τις ιδιαιτε-
ρότητες βέβαια εκείνης της εποχής. Θα ήθελα µε τη σηµερινή
ευκαιρία να ευχαριστήσω όλους τους διατελέσαντες Υπουργούς
και Υφυπουργούς Εσωτερικών, Δηµόσιας Τάξεως, Υγείας, Του-
ρισµού και Οικονοµικών, που συνέβαλαν στην εξεύρεση λύσεων
ανάλογα µε την εποχή, τις δυσκολίες και τις ιδιαιτερότητες που
αντιµετωπίζαµε κάθε µέρα τα δύο δύσκολα καλοκαίρια της παν-
δηµίας. Προσπαθήσαµε όλοι µαζί να συµβάλουµε δηµιουργικά
στην επίλυση µιας σειράς προβληµατικών καταστάσεων κυρίως
λόγω της πολυδιάσπασης των αρµοδιοτήτων και της εµπλοκής
πολλών Υπουργείων και υπηρεσιών, οι οποίες µε τις ρυθµίσεις
του παρόντος νοµοσχεδίου εξοµαλύνονται και δηµιουργούν τις
συνθήκες για την ολοκληρωτική µετάβαση σε µια νέα εποχή. 

Ένα πάγιο αίτηµα -το πρώτο ίσως- των τοπικών τουριστικών
φορέων της Πιερίας, της Ένωσης Ξενοδόχων, της Οµοσπονδίας
Ενοικιαζόµενων Δωµατίων, των κάµπινγκ, των τουριστικών πρα-
κτόρων και των µεταφορών, µε τους οποίους βρίσκοµαι από την
αρχή σε στενή συνεργασία, µιας και έχουµε αναλάβει από κοινού
σειρά πρωτοβουλιών παίρνει επιτέλους τον δρόµο του. 

Δεν ήταν εύκολο, κύριε Υπουργέ, αλλά ήταν για όλους εµάς
µια µεγάλη προτεραιότητα. Και για να καταδειχθεί η σπουδαι-
ότητα και ο µείζων ρόλος των χερσαίων τελωνείων, επιτρέψτε

µου να παραθέσω ορισµένα συγκεκριµένα στοιχεία του Ινστιτού-
του Συνδέσµου Ελληνικών Τουριστικών Επιχειρήσεων, τα οποία
αναφέρουν ότι οι οδικές αφίξεις ανέκαµψαν το 2024 και έχουν
υπερβεί τα επίπεδα του 2019, τη χρόνια δηλαδή που ο τουρισµός
πήγε άριστα στην Ελλάδα, τη χρονιά πριν από την πανδηµία. 

Ειδικότερα την περίοδο Ιανουαρίου - Αυγούστου 2024 κατα-
γράφηκαν 8,8 εκατοµµύρια διεθνείς οδικές αφίξεις, έναντι 7,7
εκατοµµυρίων την αντίστοιχη περίοδο του 2023, παρουσιάζοντας
αύξηση κατά 14%. Εντυπωσιακή ήταν η άνοδος που καταγρά-
φηκε κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού. Τον Ιούνιο οι οδικές αφί-
ξεις ήταν 1,5 εκατοµµύριο µε αύξηση 14,5%, τον Ιούλιο
καταγράφηκαν 2,3 εκατοµµύρια αφίξεις, σηµειώνοντας αύξηση
13,9% και τέλος, τον Αύγουστο του 2024 καταγράφηκαν 2,5 εκα-
τοµµύρια αφίξεις, έχοντας αύξηση 14,5%. 

Τα στοιχεία του ΙΝΣΕΤΕ δείχνουν επίσης πως το οκτάµηνο του
2024 οι περισσότερες οδικές αφίξεις σηµειώθηκαν στον σταθµό
του Προµαχώνα µε 2,3 εκατοµµύρια αφίξεις, αύξηση περίπου
9,5%, ενώ στον σταθµό των Ευζώνων σηµειώθηκαν 1,9 εκατοµ-
µύρια, µε αύξηση 9,9%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πρόδηλο ότι οι συνοριακοί
σταθµοί διαδραµατίζουν καίριο ρόλο κυρίως στο τουριστικό µας
προϊόν, αλλά όχι µόνο. Και παρ’ όλα αυτά, τόσο οι κτηριακές µας
εγκαταστάσεις, τα συστήµατά τους και το προσωπικό τους είχαν
τοποθετηθεί σε δεύτερη µοίρα.

Για νοµούς όπως η πατρίδα µου, η Πιερία, η αναβάθµιση των
χερσαίων συνοριακών σταθµών, προκειµένου να καταστούν λει-
τουργικοί και σύγχρονοι, σύµφωνα µε τις πρότυπες προδιαγρα-
φές λειτουργίας και τους σχετικούς ευρωπαϊκούς κανονισµούς,
παραµένει ζωτικής σηµασίας.

Θα ήθελα να ευχαριστήσω την ηγεσία του Υπουργείου Εσω-
τερικών, προσωπικά τον Υπουργό κ. Λιβάνιο, τον Υφυπουργό
Εσωτερικών αρµόδιο για τα θέµατα Μακεδονίας και Θράκης κ.
Γκιουλέκα, οι οποίοι αντιλαµβανόµενοι το ζήτηµα και ανταποκρι-
νόµενοι σε ένα δίκαιο και διαρκές αίτηµα, το οποίο αποτελεί και
την εικόνα της πατρίδας µας στον υπόλοιπο κόσµο, νοµοθετούν
σήµερα ένα πλέγµα θετικών ρυθµίσεων που δίνουν άλλη προ-
οπτική στις πύλες εισόδου της πατρίδας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Όλες οι αρµοδιότητες µεταφέρονται στις οικείες αποκεντρω-

µένες διοικήσεις της χώρας, οι οποίες θα είναι πλέον υπεύθυνες
για τα ζητήµατα αναβάθµισης, συντήρησης, επέκτασης λειτουρ-
γίας και κατασκευής των σταθµών, ενώ καθορίζονται οι όροι δό-
µησής τους, η διαδικασία απαλλοτριώσεων ή παραχώρησης
εκτάσεων για την κατασκευή τους, τα χρηµατοδοτικά εργαλεία
για την υλοποίηση των αναγκαίων έργων, καθώς και ζητήµατα
χωροθέτησης και εύρυθµης λειτουργίας τους, λαµβάνοντας υπ’
όψιν τις απαιτήσεις του συνόλου των υπηρεσιών που στεγάζον-
ται στους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, και γνωρίζοντας ότι έχετε ασχο-
ληθεί επισταµένως µε το συγκεκριµένο θέµα, θα ήθελα να σας
θέσω δύο αιτήµατα και να σας παρακαλέσω να τα εντάξετε στο
άµεσο σχέδιο υλοποίησης. 

Πρώτον, να δοθεί προτεραιότητα στις εργασίες της αναβάθ-
µισης και στελέχωσης του συνοριακού σταθµού των Ευζώνων,
µιας και είναι µαζί µε τον Προµαχώνα οι κύριες πύλες εισόδου
στη χώρα µας και σύµφωνα µε τα στοιχεία, από τα συγκεκριµένα
σηµεία εισέρχονται στη χώρα µας το 50% των οδικών αφίξεων
και δεύτερον, να µεριµνήσετε ώστε κατά την έναρξη της τουρι-
στικής περιόδου του 2025 να έχουν πραγµατοποιηθεί οι απαραί-
τητες παρεµβάσεις ώστε και να µην έχουµε καθυστερήσεις στα
σύνορα κατά την είσοδο των τουριστών, αλλά και η πρώτη εικόνα
υποδοχής να είναι αντιπροσωπευτική της πατρίδας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία αφουγκρά-
ζεται τις αληθινές ανάγκες των τοπικών κοινωνιών και των πολι-
τών και ενεργοποιεί λύσεις σε ολιγωρίες δεκαετιών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μπαραλιάκο.
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Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Δηµήτριο Κούβελα από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζη-

τάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν αποτελεί απλά ένα σύνολο τε-
χνικών βελτιώσεων προηγούµενων νοµοθετηµάτων, όπως
ακούστηκε µε διάφορες ευκαιρίες. Είναι µια στοχευµένη πολιτική
παρέµβαση που αποδεικνύει την αποφασιστικότητα της Κυβέρ-
νησης να προχωρήσει στον εκσυγχρονισµό κρίσιµων υποδοµών
των χερσαίων συνοριακών σταθµών µας, αλλά και την ενίσχυση
της τοπικής αυτοδιοίκησης συνολικά, µε στόχο την ασφάλεια, τη
διαφάνεια, την ανάπτυξη.

Και επειδή κάποιοι από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης
αναρωτήθηκαν για τις προθέσεις και το ενδιαφέρον της Κυβέρ-
νησης για την τοπική αυτοδιοίκηση, σας θυµίζω ότι η Νέα Δηµο-
κρατία έχει βαθιά στο DNA της την πεποίθηση ότι η τοπική
αυτοδιοίκηση αποτελεί πυλώνα ανάπτυξης και συνιστώσα κοινω-
νικής συνοχής σε ολόκληρη τη χώρα. Εµείς πιστεύουµε στην
ανάγκη άριστης συνεργασίας ανάµεσα στην κεντρική διοίκηση,
τις περιφέρειες και τους δηµάρχους της χώρας. Και αυτό το κά-
νουµε πράξη. 

Αυτή την ανάγκη υπηρετεί η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβου-
λία. Άλλοι είναι αυτοί που θέλησαν να τινάξουν στον αέρα το οι-
κοδόµηµα της αυτοδιοίκησης µε τον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ», την απλή
αναλογική, τον άθλιο νόµο Σκουρλέτη, παρά τις κραυγές αγω-
νίας όλων των αυτοδιοικητικών παραγόντων την εποχή εκείνη,
αλλά και της Νέας Δηµοκρατίας ως αντιπολίτευση.

Και πληρώσαµε τον νόµο ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε µια χαµένη τετρα-
ετία για την τοπική αυτοδιοίκηση στην Ελλάδα. Αυτό δεν θέλουµε
να ξανασυµβεί. Γι’ αυτό εµείς ακούµε την ΚΕΔΕ, ακούµε την
ΕΝΠΕ και συνεργαζόµαστε µαζί τους. Δεν είναι τυχαίο άλλωστε
ότι το κλίµα που εισπράττουµε από όλη την Ελλάδα, από τους
ίδιους τους δηµάρχους και τους περιφερειάρχες, είναι ότι η ηγε-
σία του Υπουργείου Εσωτερικών ακούει προσεκτικά και όπου
χρειάζεται παρεµβαίνουµε νοµοθετικά. Αυτό θα πει καλή συνερ-
γασία άλλωστε.

Σήµερα η παρέµβαση της Κυβέρνησης είναι αποφασιστική. Θα
σταθώ σε µερικά από τα σηµεία του νοµοσχεδίου που θεωρώ
πολύ κρίσιµα, όπως η δυνατότητα ρύθµισης οφειλών προς τους
δήµους και τα νοµικά τους πρόσωπα. Προβλέπονται λοιπόν έως
και εξήντα δόσεις για οφειλές που βεβαιώθηκαν µέχρι πολύ πρό-
σφατα. Πρόκειται για µια από τις σηµαντικότερες διευκολύνσεις
που παρέχονται στους πολίτες και τις επιχειρήσεις. Ειδικά για
τους πλέον ευάλωτους οφειλέτες, η δυνατότητα σχεδόν εξάλει-
ψης των προσαυξήσεων είναι πάρα πολύ σηµαντικό µέτρο, τους
διευκολύνει στο σύνολό τους τους οφειλέτες, µπορούν να απο-
κτήσουν πάλι φορολογική ενηµερότητα, αλλά ταυτόχρονα ενι-
σχύει ουσιαστικά την εισπραξιµότητα των δήµων. 

Ας µην ξεχνάµε πως οι οφειλές προς τους δήµους αλλά και τις
ΔΕΥΑ αγγίζουν σήµερα ένα ποσό που φτάνει τα 4 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Πρόκειται λοιπόν για µια πρωτοβουλία που συµβάλλει
αποφασιστικά στην οικονοµική βιωσιµότητα των ΟΤΑ, αλλά ταυ-
τόχρονα είναι και µια δίκαιη λύση για πολίτες που την έχουν
ανάγκη, έχουν την πρόθεση να πληρώσουν οφειλές, αλλά αξίζει
και έχουν ανάγκη να τους διευκολύνουµε. 

Ποιος µπορεί άραγε να διαφωνήσει µε µια τέτοια ρύθµιση;
Όσο και αν επιµένουν κάποιοι συνάδελφοι από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, νοµίζω ότι δεν αντέχει ιδιαίτερα στην κοινή λο-
γική.

Εντάχθηκαν, κύριε Υπουργέ, και οι οφειλές προς τις περιφέ-
ρειες και αυτό είναι σηµαντικό. Άρα λοιπόν νοµίζω ότι µε την επι-
πλέον ρύθµιση για τη δυνατότητα προσφυγής στον εξωδικαστικό
µηχανισµό για τη ρύθµιση οφειλών του ν.4730/2020, εφόσον οι
οφειλές αυτές που ανέφερα προηγουµένως ξεπερνούν τις
10.000, νοµίζω ότι υπάρχει ένα πλαίσιο πλήρες, ολοκληρωµένο
που θα διευκολύνει αυτή την εξέλιξη, δηλαδή να µπουν οφειλό-
µενα χρήµατα στα ταµεία των ΟΤΑ, διευκολύνοντας και τους πο-
λίτες, επιµένω, αποφεύγοντας και ξεπερνώντας γραφειοκρατικές
διαδικασίες και δικαστικές αντιπαραθέσεις που µόνο χρόνο και
χρήµατα στον αέρα θα προκαλούσαν. 

Έτσι, λοιπόν, δείχνει η Κυβέρνηση πως έµπρακτα αντιµετωπί-

ζει και ανταποκρίνεται στις ανάγκες των δήµων, αλλά και το πρό-
βληµα των οφειλετών µε ρεαλισµό και ευαισθησία. Παράλληλα,
αυξάνονται οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι των δήµων κατά 54
εκατοµµύρια ευρώ από το 2025 για έκτακτες ανάγκες, για το αυ-
ξηµένο κόστος της ενέργειας, ξεπερνώντας το συνολικό ποσό
3,85 δισεκατοµµυρίων ευρώ τον χρόνο.

Όπως βλέπουµε στο προσχέδιο του προϋπολογισµού που κα-
τατέθηκε χθες, προσφέρονται επιπλέον αναγκαίοι πόροι στους
ΟΤΑ και απαραίτητα εργαλεία για τη χρηµατοδότηση τοπικών
έργων. Ρυθµίσεις, όπως είναι η δυνατότητα των περιφερειών να
µισθώνουν λεωφορεία για τη µεταφορά των µαθητών, να µετα-
βιβάζουν οι δήµοι ακίνητα από τις δηµοτικές τους επιχειρήσεις,
οι οποίες έχουν εκκαθαριστεί για να βελτιώσουν έτσι τη ρευστό-
τητά τους, αλλά και τη δηµοτική τους περιουσία, νοµίζω ότι είναι
µόνο προς τη σωστή κατεύθυνση το ίδιο και το πλαίσιο αδειοδό-
τησης των παιδικών σταθµών. 

Περισσότερες και ποιοτικότερες υπηρεσίες προς τους πολίτες
θα προσφέρουν ακόµη και οι ρυθµίσεις για τον δηµόσιο χώρο,
για τον κοινόχρηστο χώρο. Η εφαρµογή η οποία αναγγέλθηκε
από το Υπουργείο  Εσωτερικών, ανάλογη του «my coast», θα
δίνει τη δυνατότητα στον καθένα µας να βλέπει, να παρακολου-
θεί πού απλώνεται το δικαίωµα της κάθε επιχείρησης εστίασης
σε τραπεζοκαθίσµατα και πού είναι ο δηµόσιος κοινόχρηστος
χώρος και αυτό νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµο. 

Όµως, ειδικά για τη βόρεια Ελλάδα και τη Θεσσαλονίκη µας,
οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου έχουν κοµβική σηµασία. Η Θεσ-
σαλονίκη ως πύλη από και προς τα Βαλκάνια και την κεντρική και
ανατολική Ευρώπη µε τους συνοριακούς σταθµούς των Ευζώ-
νων, αλλά και ανατολικότερα ακόµη των Κήπων, αποτελούν έναν
κρίσιµο κόµβο διεθνών µεταφορών για το εµπόριο, αλλά και για
την οικονοµική και τουριστική ανάπτυξη, όχι µόνο της Μακεδο-
νίας, της Βόρειας Ελλάδας, αλλά της χώρας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. 
Το λέω µε κάθε ευκαιρία ότι σύγχρονη ευρωπαϊκή µεγαλού-

πολη είναι η Θεσσαλονίκη, θα γίνει η Θεσσαλονίκη, µόνο όταν
αξιοποιήσουµε πλήρως τα συγκριτικά της πλεονεκτήµατα και δώ-
σουµε νέα πνοή στις υποδοµές της: Το λιµάνι, τον σιδηρόδροµο,
τον αυτοκινητόδροµο από την Πάτρα µέχρι τους Ευζώνους. 

Με γεµίζει, λοιπόν, ικανοποίηση που αυτές οι διατάξεις του νο-
µοσχεδίου δίνουν αυτό που έχει ανάγκη η περιοχή, αναβαθµίζουν
τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, τις πύλες εισόδου, κά-
νοντας τη διέλευση των επισκεπτών αλλά και των προϊόντων
ακόµη ευκολότερη. 

Και βέβαια, είναι πολύ σηµαντική η αναβάθµιση των ελέγχων
που θα γίνονται εκεί στο πλαίσιο του χώρου Σένγκεν. Μην ξεχνάµε
ότι τα σύνορα αυτά, οι χερσαίοι αυτοί σταθµοί είναι και ευρωπαϊκά
σύνορα και είναι απαραίτητο για την ασφάλεια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της χώρας να αναβαθµιστεί αυτή η λειτουργία. 

Σας καλώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να στηρίξουµε αυτή
τη νοµοθετική πρωτοβουλία, γιατί ανταποκρίνεται πραγµατικά
στις ανάγκες τόσο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όσο και των Ελ-
λήνων πολιτών. 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κούβελα.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Παρακολουθήσαµε πριν από λίγο ένα παραλήρηµα του κ.
Πλεύρη, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Δεν ξέρουµε αν συναγωνίζεται τον Πέτρο Παππά, τον Βου-
λευτή του ΣΥΡΙΖΑ, για το ποιος θα είναι περισσότερο κήρυκας
της λογικής «νόµος και υποταγή». 

Υποταγή και τροµοκράτηση θέλει ο κ. Πλεύρης, αλλά είναι
βαθιά γελασµένος. Με ένα στιχάκι θα σας απαντήσουµε: «Σιγά
µην κλάψω, σιγά µη φοβηθώ». Θα τροµοκρατηθούµε τώρα από
τις απειλές του κ. Πλεύρη. 
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Και το λέµε αυτό, γιατί κύριε Πλεύρη είσαστε και βαθιά ανι-
στόρητος. Η κοινωνική εξέλιξη, η ιστορία, γράφεται πάντα µε
όρους απειθαρχίας και ανυπακοής. Αν δεν ήταν έτσι, θα ήµαστε
στην εποχή της δουλείας και της δουλοκτητικής κοινωνίας, γιατί
και τότε οι δούλοι δεν είχαν κανένα δικαίωµα. Αυτός ήταν ο
νόµος που ίσχυε τότε. 

Και τώρα, αυτούς τους νόµους σας, που θωρακίζουν επί της
ουσίας την ταξική κοινωνία, το δίκαιο του ισχυρού να επιβάλλεται
στον ανίσχυρο -που είναι και η πλειοψηφία του λαού- µε κάθε
τρόπο, αυτούς τους νόµους µε την πάλη του ο λαός, τούς έχει
καταργήσει. Και θα τους καταργεί συνολικά το σύστηµα της τα-
ξικής εκµετάλλευσης. 

Για παράδειγµα λέτε «υπάρχει ένα προεδρικό διάταγµα που
καθορίζει τις πειθαρχικές ποινές». Σιγά! Αυτές τις πειθαρχικές
ποινές τις έχει καταργήσει η νεολαία στην πράξη µε την πάλη
της. Δεκαετίες τώρα ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» µπαίνει µέσα στα στρα-
τόπεδα, παρά τις φυλακίσεις, παρά τις διώξεις παρά την τροµο-
κρατία. Δεκαετίες τώρα ένστολοι συµµετέχουν µαζικά σε
πορείες, σε συγκεντρώσεις, σε διαµαρτυρίες και του µαζικού
φορέα αλλά και του ΚΚΕ, καταργώντας στην πράξη όλο αυτό το
αντιδηµοκρατικό πλαίσιο. 

Οι φοιτητές µε την πάλη τους κατήργησαν την Πανεπιστηµιακή
Αστυνοµία, που µόνο στον τίτλο έχει µείνει και παραµένει ακόµη
στο νοµοσχέδιο, ενώ αυτό το πράγµα δεν υπάρχει. 

Από αυτή την άποψη, εµείς είµαστε καθαροί. Λέµε καθαρά ότι
αποτελεί αναφαίρετο δικαίωµα των στρατευµένων, η πολιτική
τους έκφραση. Η έκφραση διαµαρτυρίας είναι αναφαίρετο δι-
καίωµά τους και δεν αναστέλλεται ούτε καταργείται στην πε-
ρίοδο της θητείας. Και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο είναι
απαράδεκτο να τιµωρηθούν. Είναι απαράδεκτο να τιµωρηθούν,
γιατί ακριβώς, µε αυτή τους τη στάση κρατούν ψηλά την πατριω-
τική περηφάνια των ένστολων. 

Ο στρατιώτης και ο αξιωµατικός και τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων ορκίστηκαν να φυλάνε τα σύνορα και τα κυριαρχικά
δικαιώµατα της χώρας µας. Ορκίστηκαν στην ελληνική σηµαία
και όχι στη νατοϊκή ούτε στην ισραηλιτική ούτε στην αµερικανική
σηµαία για να µπαίνουν υπό τις διαταγές των Αµερικανών, των
νατοϊκών, των Ισραηλινών. Τι δουλειά έχει ο Ελληνικός Στρατός
στο εξωτερικό; Το καράβι του Πολεµικού Ναυτικού στην Ερυθρά
Θάλασσα τι δουλειά έχει. Μήπως ισχύει ότι τα σύνορα της χώρας
είναι αυτά που εξυπηρετούν τους εφοπλιστές; Μόνο και µόνο για
τους εφοπλιστές! Και εµπλεκόµαστε άµεσα στις πολεµικές συγ-
κρούσεις. Δεν έχουν καµµία δουλειά. 

Η συστοιχία Patriot τι δουλειά έχει στη Σαουδική Αραβία µαζί
µε τα στελέχη; Δεν γνωρίζετε ότι υπήρξε κύµα παραιτήσεων στε-
λεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και ιδιαίτερα του Πολεµικού Ναυ-
τικού, γιατί αντιδρούσαν σε αυτές τις διαταγές και τις εντολές;
Όχι µόνο τώρα, αλλά και στο παρελθόν. Δεν γνωρίζετε την ιστο-
ρία του ’99 µε τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας, όταν το ΠΑΣΟΚ
και η κυβέρνηση έστειλε το πολεµικό πλοίο για να συµµετάσχει
στους βοµβαρδισµούς της Γιουγκοσλαβίας που αρνήθηκαν οι
ναύτες, οι υπαξιωµατικοί και το υπόλοιπο πλήρωµα και δεν συµ-
µετείχε στο τέλος; Και µε τιµωρία βεβαίως! Όµως κράτησαν την
αξιοπρέπεια ψηλά, γιατί δεν έχει καµµία θέση να συµµετέχει στο
µακέλεµα του γιουγκοσλαβικού λαού το αντιτορπιλικό που δια-
τάχθηκε να σταλεί εκεί. 

Αυτή είναι η ιστορία. Έτσι γράφεται, κύριε Πλεύρη, η ιστορία.
Και από αυτή την άποψη, οι νέοι έδωσαν όρκο υπεράσπισης των
συνόρων και των κυριαρχικών δικαιωµάτων. Και από αυτή την
άποψη είναι υπόλογη η Κυβέρνηση, αλλά και τα κόµµατα του
υπόλοιπου νατοϊκού τόξου που δίνουν γη και ύδωρ τη χώρα µας,
ως ορµητήριο στις επιδιώξεις των Αµερικάνων και των νατοϊκών
ιµπεριαλιστών στην ευρύτερη περιοχή. 

Διότι, κοιτάξτε, η ιστορία δεν ξεκινάει -όσες φιλότιµες προσπά-
θειες κι αν κάνει η Κυβέρνηση, άλλα µέσα ενηµέρωσης, τα διά-
φορα κόµµατα- στις 7 Οκτωβρίου του 2023. Δεν διαγράφονται
µε αυτό τον τρόπο τα εγκλήµατα που κάνει επί δεκαετίες τώρα
το κράτος του Ισραήλ, µε τους εποικισµούς, µε τις δολοφονίες
αµάχων Παλαιστινίων, µε τις εκτοπίσεις, µε το εµπάργκο στη
Γάζα σε ρεύµα και νερό, καταδικάζοντας σε πείνα και σε δίψα
τους Παλαιστίνιους.

Όλα αυτά τα µέτρα που έχει πάρει δεν τα διαγράφουν όλα
αυτά, γιατί ακριβώς επί της ουσίας το κράτος - δολοφόνος είναι
αυτό το οποίο έχει την τεράστια ευθύνη για την κατάσταση που
υπάρχει σήµερα στη Μέση Ανατολή. Αυτό δολοφονεί µαζικά: σα-
ράντα δύο χιλιάδες νεκροί, η πλειοψηφία τους άµαχοι Παλαιστί-
νιοι είναι µέχρι τώρα. Εισβολή στον Λίβανο, σε µία άλλη
ανεξάρτητη χώρα. Χτύπηµα στην Υεµένη και χτύπηµα στόχου
στο Ιράν. Τι είναι αυτά; Το δικαίωµα στην αυτοάµυνα; Αλήθεια;
Το δικαίωµα, δηλαδή, του κατακτητή στην άµυνα απέναντι στους
κατακτηµένους; Οι υπόλοιποι δεν πρέπει να αντιδράσουν; Οι Πα-
λαιστίνιοι, που τους χαρακτήρισε το φασιστικό µόρφωµα των
Σπαρτιατών ως τροµοκράτες, δεν πρέπει να διεκδικήσουν την
πατρίδα τους;

Πού είναι αυτό το Διεθνές Δίκαιο, στο οποίο οµνύετε όρκους
πίστης και εσείς και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, όταν λέει «αναγνώ-
ριση ανεξάρτητου παλαιστινιακού κράτους στα σύνορα του ’67
και µε πρωτεύουσα την ανατολική Ιερουσαλήµ; Αυτό δεν είναι
απόφαση του ΟΗΕ; Όµως, έχουµε πάντοτε δύο µέτρα και δύο
σταθµά.

Επί της ουσίας για αυτό το αιµατοκύλισµα και τον κίνδυνο γε-
νίκευσης του πολέµου δεν φταίει µόνο ο άφρων Νετανιάχου,
όπως µας δήλωσε ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Αριστεράς κ. Χαρίτσης. Δηλαδή, οι υπόλοιποι τι είναι;
Άµοιροι των ευθυνών; Δεν συµµετέχουν, δεν στηρίζουν τα φο-
νικά, δολοφονικά σχέδια του Ισραήλ; Ποιος στέλνει τεράστια εξο-
πλιστικά πακέτα στο Ισραήλ; Δεν είναι Αµερικανοί που το
εξοπλίζουν, για να µπορεί να συνεχίσει τις µαζικές δολοφονίες
και τις εκτοπίσεις, τα εγκληµατικά τους σχέδια; Δεν είναι το
ΝΑΤΟ και οι υπόλοιπες δυνάµεις που άµεσα εµπλέκονται; Ποιος
συµµετείχε στην αντιµετώπιση των ιρανικών αντιποίνων µε τους
πυραύλους προχθές; Δεν ήταν οι αµερικανικές δυνάµεις, οι βρε-
τανικές και οι γαλλικές που συµµετείχαν στο να προστατεύσουν
το κράτος-δολοφόνος του Ισραήλ;

Άρα, λοιπόν, υπάρχει ένα συνολικότερο σχέδιο µε την άµεση
εµπλοκή νατοϊκών, Αµερικανών, Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ελλά-
δας σε αυτή τη γενικευµένη σύγκρουση στη Μέση Ανατολή.

Βεβαίως, η σύγκρουση δεν γίνεται για το δικαίωµα στην άµυνα
του Ισραήλ. Η σύγκρουση γίνεται για τους ανταγωνισµούς ανά-
µεσα σε ισχυρά ιµπεριαλιστικά κέντρα, από τη µία µεριά των
Ηνωµένων Πολιτειών και από την άλλη της Κίνας, για τον έλεγχο
των ενεργειακών διαδροµών, των εµπορικών διαδρόµων. Αυτό
είναι που έχει οδηγήσει στο να αναφλεχθεί συνολικότερα η Μέση
Ανατολή και να υπάρχει κίνδυνος γενίκευσης του πολέµου.

Άρα, λοιπόν, την αξιοπρέπεια του ελληνικού λαού τη σώζουν
αυτοί οι ένστολοι, που πήραν το θάρρος και είχαν το δικαίωµα
να βγουν µπροστά και να απαιτήσουν απεµπλοκή της χώρας µας
από αυτά τα πολεµοκάπηλα σχέδια Είναι οι µαζικές διαδηλώσεις
του λαού µας σε όλη την Ελλάδα που εκφράζουν την αλληλεγ-
γύη τους στον παλαιστινιακό λαό και καταδικάζουν το κράτος-
τροµοκράτη του Ισραήλ. Αυτό είναι το σπουδαιότερο µήνυµα για
την άµεση απεµπλοκή της χώρας µας από αυτούς τους ιµπερια-
λιστικούς σχεδιασµούς, για να σταµατήσει το αιµατοκύλισµα των
λαών, να επιστρέψουν οι ελληνικές αποστολές από το εξωτερικό
στη χώρα µας, να κλείσουν οι αµερικανικές βάσεις του θανάτου.

Για να έρθουµε στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, βεβαίως όλες
οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης -αλλά και των
προηγούµενων κυβερνήσεων- είναι για να µετατρέπονται όλο και
περισσότερο οι δήµοι σε τοπικούς µηχανισµούς του αστικού κρά-
τους, να χάσουν την οποιαδήποτε µορφή ευελιξίας είχαν το προ-
ηγούµενο διάστηµα. Δεν είναι αυτοδιοίκηση, τοπική διοίκηση
είναι, όργανα, µηχανισµοί του κράτους, τα οποία είναι εντεταλ-
µένα να εφαρµόσουν την αντιλαϊκή πολιτική. Για παράδειγµα,
υπάρχουν µια σειρά από διατάξεις.

Πρόσφατα ψηφίσαµε τον νόµο για το αναπτυξιακό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, όπου καταργεί την οποιαδήποτε
ευελιξία είχαν οι δήµοι ή οι περιφέρειες στο να βάλουν κάποια
έργα στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Όλα θα καθορί-
ζονται κεντρικά από το Υπουργείο Οικονοµικών. Ερχόσαστε
εσείς να επιταχύνετε ακόµα περισσότερο µια διαδικασία µε το
άρθρο 41, για το παρατηρητήριο, το gov.gr, το οποίο επίσης ονο-
µάζετε «παρακολούθηση επίδοσης της τοπικής» όπως τη λέτε
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«αυτοδιοίκησης», δηλαδή για το κατά πόσο εφαρµόζει τις εντο-
λές της κεντρικής κυβέρνησης, τις κατευθύνσεις, τις υποδείξεις
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα ζητήµατα των πολιτικών επιλογών,
των προτεραιοτήτων και της οικονοµικής διαχείρισης. Μάλιστα,
µε απειλή, αν δεν είναι σωστά τα στοιχεία και αν δεν συµµετέ-
χουν, για να αξιοποιήσετε όλα αυτά τα ευρήµατα στην αναθεώ-
ρηση του Κώδικα Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όπως το λέτε.

Επί της ουσίας, ποια είναι τα βασικά προβλήµατα που έχουν
οι δήµοι; Κύριε Υπουργέ, τα ξέρετε πολύ καλά. Είναι η έλλειψη
ανθρώπινου δυναµικού. Εσείς αντί να προχωρήσετε σε µαζικές
προσλήψεις, για να καλυφθούν τα τεράστια κενά που έχουν οι
δήµοι, µε αορίστου χρόνου εργαζόµενους, µε πλήρη εργασιακά,
ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά δικαιώµατα, µε συλλογικές συµ-
βάσεις, µε πλήρη απασχόληση, πού οδηγείτε τους δήµους; Τους
οδηγείτε στις εργολαβίες, για να µπορέσουν να καλύψουν έκτα-
κτες και τακτικές τους ανάγκες, στα προγράµµατα ανακύκλωσης
της ανεργίας, τα διάφορα προγράµµατα µαθητείας, µε αποτέλε-
σµα να µην µπορούν να καλύψουν τις υποχρεώσεις και τις ανάγ-
κες τις οποίες έχουν. 

Δεύτερο ζήτηµα είναι οι πόροι. Κατατέθηκε χθες το προσχέδιο
του κρατικού προϋπολογισµού. Ποιος είναι ο χαρακτήρας του
κρατικού προϋπολογισµού; Βαθύτατα αντιλαϊκός. Αυξάνονται
ακόµα 2,5 δισεκατοµµύρια οι φόροι. Ήταν να συγκεντρωθούν 62
δισεκατοµµύρια το 2024 µε βάση τον προϋπολογισµό και συγ-
κεντρώνονται 66 δισεκατοµµύρια, για να εκτοξευθούν το 2025
στα 68,8 δισεκατοµµύρια. Αλήθεια, αυτή η αύξηση των 2,5 δισε-
κατοµµυρίων, από πού θα προέλθει; Από τους αντιλαϊκούς έµµε-
σους φόρους -το ΦΠΑ- που βαραίνουν τα λαϊκά στρώµατα το 1,5
δισεκατοµµύριο και ακόµα 1 δισεκατοµµύριο από τη φορολογία
των φυσικών προσώπων, των λαϊκών στρωµάτων, αυτοαπασχο-
λούµενων, µισθωτών, συνταξιούχων.

Το κεφάλαιο, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι συµβάλλουν κάτι σε
αυτό; Όχι. Παρά την τεράστια κερδοφορία, εκτιµάται ότι θα πλη-
ρώσουν τους ίδιους φόρους που πλήρωσαν και το 2024, ενώ
έχουν τεράστια κερδοφορία πάνω από 30% οι εισηγµένες. Πώς
µεταφράζεται αυτό στις φορολογικές επιβαρύνσεις; Πουθενά.
Κάτω από το 5% των συνολικών εσόδων είναι η συµµετοχή των
επιχειρηµατικών οµίλων. Το υπόλοιπο 95%, ποιος το πληρώνει; 

Να έρθουµε τώρα να δούµε πού πάνε αυτά τα χρήµατα. Πόσα
δίνουµε για την εξυπηρέτηση του δηµόσιου κρατικού χρέους,
κύριε Υπουργέ; Δίνουµε 13,5 δισεκατοµµύρια, το 6% του ΑΕΠ.
Τα 7,9 δισεκατοµµύρια είναι η πληρωµή των τόκων και τα 5,7 δι-
σεκατοµµύρια είναι τα «µατωµένα» υπερπλεονάσµατα που τα
πληρώνει ο λαός, όπως και τους τόκους για την εξυπηρέτηση.
Είναι 13,5 δισεκατοµµύρια.. Δεν δίνετε τόσα χρήµατα συνολικά
για την υγεία και για την παιδεία. Δίνετε περισσότερα χρήµατα
για το κρατικό χρέος, για το οποίο δεν ευθύνεται ο λαός, µε χρή-
µατα των φορολογουµένων και πολύ λιγότερα για την παιδεία
και για την υγεία.

Για τους δήµους, τι δίνετε, επί της ουσίας; Δίνετε πέντε εκα-
τοµµύρια λιγότερα από ό,τι δίνατε το 2024, µε βάση την εκτίµησή
σας. Το 2024 δώσατε από τρέχουσες και λοιπές κεφαλαιακές µε-
ταβιβάσεις 5.969.000.000 ευρώ και για το 2025 προβλέπετε
5.964.000.000, 5.000.000 εκατοµµύρια λιγότερα. Τι αυξάνετε; Αυ-
ξάνετε τη φορολογία, τα ανταποδοτικά και τα υπόλοιπα έσοδα,
την εµπορευµατοποίηση. Εκατό εκατοµµύρια παραπάνω έσοδα
για τους δήµους από αυτούς τους πόρους. Να πώς επιβεβαιώνε-
ται ο αντιλαϊκός χαρακτήρας. Επί της ουσίας, ενώ έχετε περικό-
ψει πάνω από το 60% των κεντρικών αυτοτελών πόρων από το
2009 έως σήµερα, τι τους λέτε; Βάλτε ανταποδοτικά τέλη. Διπλή
φορολόγηση, λοιπόν, για τον λαό, για να πληρώσει.

Εµπορευµατοποιείτε ακόµα περισσότερο µια σειρά δραστη-
ριότητες των δήµων, αλλά πάλι σε βάρος των λαϊκών αναγκών.
Επί της ουσίας, τα χρέη που έχουν συσσωρευτεί, µέτρα αναγκα-
στικής είσπραξης. Βεβαία, σε αυτό δεν ευθύνεται µόνο η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Έχει ξεκινήσει από προηγούµενες
κυβερνήσεις: ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί ο ΣΥΡΙΖΑ, µέτρα ηλε-
κτρονικών κατασχέσεων σε τραπεζικούς λογαριασµούς. Εσείς
τα εφαρµόζετε και τα πάτε ένα βήµα παραπέρα. 

Γι’ αυτό και είναι υποκριτικές οι φωνές που ακούστηκαν τώρα
από τη Νέα Αριστερά, από τον ΣΥΡΙΖΑ για τα µέτρα καταναγκα-

στικής είσπραξης, γιατί έχετε συνδιαµορφώσει αυτό το αντιλαϊκό
πλαίσιο. Και όταν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνηση -ο ενιαίος τότε ΣΥ-
ΡΙΖΑ µαζί µε τη Νέα Αριστερά- είχατε αρνηθεί, όπως και η Νέα
Δηµοκρατία, όταν ήρθε στην Κυβέρνηση µετά, την πρόταση
νόµου του ΚΚΕ, που έδινε το δικαίωµα στους δήµους και στα δη-
µοτικά συµβούλια µε αυξηµένη πλειοψηφία να καθορίζουν πώς
θα αντιµετωπιστεί το χρέος του καθενός, µε βάση συγκεκριµένα
κριτήρια, κοινωνικά κριτήρια, να µπορούν να διαγράφουν τις
προσαυξήσεις και τους τόκους, ακόµη και κεφάλαιο για νοικο-
κυριά τα οποία είναι, όπως τα χαρακτηρίζετε, ευάλωτα, κάτω από
το όριο της φτώχειας και της εξαθλίωσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε, µε αυτή την κουβέντα.

Εσείς σήµερα τι κάνετε; Επιταχύνετε µια διαδικασία που σφίγ-
γει και στραγγαλίζει από όλες τις µεριές -και από τις τράπεζες,
από την εφορία, από τα ασφαλιστικά ταµεία και από τους δή-
µους- τα χρέη που έχουν τα λαϊκά νοικοκυριά.

Εµείς γι’ αυτό θα καταθέσουµε ονοµαστική ψηφοφορία για το
άρθρο 26, όχι γιατί λέµε ότι είναι καλές αυτές οι διαδικασίες των
εξωδικαστικών µηχανισµών -εµείς το είχαµε καταψηφίσει- αλλά
τουλάχιστον δεν υλοποιείτε για αυτόν τον λόγο το αίτηµα που
σας έκανε η ΚΕΔΕ να εξαιρεθεί από αυτόν τον µηχανισµό ο πλει-
στηριασµός πρώτης κατοικίας.

Για αυτόν τον λόγο, θα καταθέσουµε ονοµαστική ψηφοφορία
και επί της αρχής, κύριε Υπουργέ. Κάντε αυτό το βήµα τουλάχι-
στον, το κουτσό, να µη µπορούν για χρέη προς τους δήµους να
γίνεται πλειστηριασµός της πρώτης κατοικίας. Είναι αίτηµα στο
υπόµνηµα που σας κατέθεσε η ΚΕΔΕ. Εξαιρέστε το.

Επί της ουσίας, λοιπόν, µπροστά στην κλιµάκωση της αντιλαϊ-
κής επίθεσης από µεριάς της Κυβέρνησης, ένας δρόµος υπάρχει
για τον λαό: Να πάρει την υπόθεση στα χέρια του, να κλιµακώσει
την πάλη του, αλλά και το ρεύµα απειθαρχίας απέναντι στην κυ-
ρίαρχη πολιτική, διαµορφώνοντας τις προϋποθέσεις συνολικό-
τερων ρήξεων και ανατροπών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Αλέξανδρο Μαρκογιαννάκη,
µετά στην κ. Διγενή και στη συνέχεια, θα πάρει τον λόγο ο Υφυ-
πουργός Εσωτερικών, ο κ. Σπανάκης.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών που συζητούµε περιλαµβάνει µια ευ-
ρεία γκάµα διατάξεων, όπως ακριβώς αντίστοιχη είναι και η ευ-
ρύτητα αρµοδιοτήτων του Υπουργείου. Είναι διατάξεις οι οποίες
έρχονται να ρυθµίσουν προς το καλύτερο ζητήµατα που κυρίως
αφορούν στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και τις συ-
ναλλαγές των πολιτών µε αυτούς.

Εντάσσεται και αυτό το σχέδιο νόµου στο συνολικότερο πλαί-
σιο των κυβερνητικών παρεµβάσεων που έρχονται από το
Υπουργείο Εσωτερικών για να καλυτερεύσουν διαδικασίες και να
εξορθολογήσουν τη σχέση των πολιτών µε το κράτος και τους
φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά και να ενισχύσουν ση-
µαντικά δήµους και περιφέρειες στο έργο τους. Είναι, δηλαδή,
µέρος της διαρκούς µεταρρύθµισης που επιχειρεί µε συνέπεια
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σε όλα τα πεδία λειτουρ-
γίας της πολιτείας.

Θα προσπαθήσω µέσα από το πλήθος των διατάξεων να ξε-
χωρίσω µέσα στον χρόνο που διαθέτω τις πιο σηµαντικές και χα-
ρακτηριστικές σε αυτό το σχέδιο νόµου. Στο Μέρος Α’ οι
παρεµβάσεις για τη λειτουργία των χερσαίων συνοριακών σταθ-
µών έρχονται ως συνέπεια των υποχρεώσεων που έχει αναλάβει
η χώρα µας, όπως και κάθε κράτος-µέλος, έναντι της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Κατά µήκος των χερσαίων ελληνικών συνόρων λει-
τουργούν δεκαέξι οδικοί και τρεις σιδηροδροµικοί συνοριακοί
σταθµοί. Από αυτούς διέρχεται καθηµερινά µεγάλος αριθµός ει-
σερχόµενων και εξερχόµενων πολιτών, αλλά και εµπορευµάτων.
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Η αναβάθµιση αυτών των συνοριακών σταθµών αποτελεί υπο-
χρέωση που έχουµε αναλάβει στο πλαίσιο της Σένγκεν, προκει-
µένου οι συνοριακοί σταθµοί να είναι λειτουργικοί και σύγχρονοι,
σύµφωνα µε τις πρότυπες προδιαγραφές και τους σχετικούς ευ-
ρωπαϊκούς κανονισµούς.

Με το Μέρος Β’ του σχεδίου νόµου περνάµε στα θέµατα της
τοπικής αυτοδιοίκησης. Εδώ, ο στόχος είναι η βελτίωση της κα-
θηµερινής λειτουργίας των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού και η ρύθµιση
θεµάτων προσωπικού.

Ξεκινώντας από το τελευταίο, επισηµαίνω την επιτέλους αντι-
κατάσταση του παρωχηµένου µέτρου παροχής γάλακτος, µε την
ετήσια καταβολή χρηµατικού ποσού ύψους 300 ευρώ στους ερ-
γαζόµενους. Μπορεί να µοιάζει µε λεπτοµέρεια και µάλλον, είναι
λεπτοµέρεια, αλλά για όσους έχουµε υπηρετήσει την τοπική αυ-
τοδιοίκηση, καταργεί έναν παραλογισµό πολλών ετών, ο οποίος
είχε φτάσει σε όρια γραφικότητας.

Σκεφτείτε ότι µέχρι τώρα, αντί της καταβολής του επιδόµατος,
χρειαζόταν, πρώτον, η διενέργεια διαγωνιστικής διαδικασίας για
την προµήθεια του γάλακτος από τις υπηρεσίες και δεύτερον, η
οργάνωση µιας διαδικασίας για το µοίρασµα του γάλακτος
στους υπαλλήλους. Δηλαδή, γραφειοκρατία και δαπάνη χρόνου,
χωρίς κανένα όφελος.

Φεύγοντας από τα του γάλακτος, ξεχωρίζω ως πολύ σηµαντική
ρύθµιση το άρθρο για τη διευκόλυνση της πρόσληψης προσω-
πικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου για την κάλυψη περιο-
δικών και πρόσκαιρων αναγκών, όταν δεν υπάρχει ακόµα
εγκεκριµένος προϋπολογισµός για το επόµενο έτος. Και αυτή η
ρύθµιση έρχεται να επιλύσει ένα συχνό πρόβληµα στους δήµους
και τις περιφέρειες που είχε να κάνει µε την ταχύτητα της αντί-
δρασής τους σε έκτακτες περιπτώσεις και σε ανάγκες. Πόσες
φορές δεν ακούσαµε για αργά αντανακλαστικά, για καθυστέ-
ρηση παρέµβασης και τόσα άλλα που εξέθεταν τις υπηρεσίες
στα µάτια των πολιτών ως ανίκανες ή αδιάφορες. Αυτή η ρύθµιση
βοηθά να ξεπεράσουµε αγκυλώσεις και να γίνουµε πιο αποτελε-
σµατικοί και ουσιαστικοί και στα µάτια των πολιτών.

Σηµαντική ακόµα είναι η ενίσχυση των περιφερειών σε ό,τι έχει
να κάνει µε τη διαχείριση κινδύνων και κρίσεων, µέσα από τη σύ-
σταση Επιστηµονικής Επιτροπής. Και δεν χρειάζεται, νοµίζω, κα-
θόλου να το πούµε πιο αναλυτικά, καθώς βλέπουµε ότι ζούµε σε
µια περίοδο διαρκών προκλήσεων που απαιτούν πρόληψη και
άµεση αντίδραση των φορέων της πολιτείας.

Ακριβώς η ίδια αιτία, η όξυνση αναγκών και προκλήσεων, φέρ-
νει και τη διάταξη για τη σύσταση συντονιστικής µητροπολιτικής
επιτροπής, που ενισχύει την αποτελεσµατικότητα και την ταχύ-
τητα υλοποίησης αποφάσεων του µητροπολιτικού χαρακτήρα
της Περιφέρειας Αττικής.

Για τους πολίτες και τις οικονοµικές τους σχέσεις µε τους
ΟΤΑ, είναι θετικό ότι στο νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα πε-
ριλαµβάνεται και η δυνατότητα ρύθµισης οφειλών προς τους δή-
µους και τα νοµικά τους πρόσωπα, µε αποπληρωµή έως εξήντα
δόσεις. Υπάρχει επιπλέον και ειδική µέριµνα για τους ευάλωτους
οφειλέτες, για τους οποίους θεσπίζεται επιπλέον απαλλαγή από
τις προσαυξήσεις έως και 95%.

Τέλος, είναι σηµαντικό ότι θεσπίζεται ως πάγια ρύθµιση η δυ-
νατότητα προσφυγής στον εξωδικαστικό συµβιβασµό για οφει-
λές σε δήµους που υπερβαίνουν τις 10.000 ευρώ.

Περαιτέρω, για την οικονοµική λειτουργία και ευρωστία των
δήµων και των περιφερειών, είναι πολύ σηµαντικό ότι σχεδόν 200
εκατοµµύρια ευρώ θα διατεθούν εντός του 2024 τόσο για τις λει-
τουργικές τους δαπάνες όσο και για την εξόφληση ληξιπρόθε-
σµων υποχρεώσεων. Και δεν πρόκειται για ενίσχυση άπαξ.
Θεσπίζεται ότι από το 2025, η χρηµατοδότησή τους αυξάνεται
κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως ως µόνιµη συνθήκη.

Από άλλες διατάξεις σηµειώνω τον τριπλασιασµό των προστί-
µων για την αυθαίρετη χρήση κοινόχρηστων χώρων και γενικά,
την αυστηροποίηση κυρώσεων για τη µη συµµόρφωση των πα-
ραβατών στην άρση της παράνοµης κατάληψης. Είναι σηµαντικό
να εµπεδωθεί σε όλους ότι ο δηµόσιος χώρος πρέπει να γίνεται
σεβαστός όχι ως υποχρέωση απέναντι στο κράτος ή την αυτοδι-
οίκηση, αλλά ως υποχρέωση απέναντι στους συµπολίτες µας.
Είναι ζήτηµα στοιχειώδους κοινωνικής ευθύνης, ειδικά όταν η αυ-
θαίρετη χρήση αφορά οδεύσεις τυφλών ή ελεύθερη ζώνη σε πε-
ζόδροµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών λειτουργεί θεσµικά και βελτιωτικά σε πολλές
όψεις της λειτουργίας των ΟΤΑ και αναβαθµίζει τις δυνατότητές
τους να προσφέρουν στους πολίτες, αλλά και να αντιµετωπίζουν
επαρκέστερα και ταχύτερα τα προβλήµατά τους. Η υπερψήφισή
του βελτιώνει το κράτος µας, µειώνει τη γραφειοκρατία, βελτιώ-
νει τη λειτουργικότητα των ΟΤΑ και ενισχύει τα οικονοµικά τους.
Αυτό είναι και το νόηµα της διαρκούς µεταρρύθµισης µέσα από
µικρές και µεγάλες παρεµβάσεις, που συνθέτουν τελικά τον µε-
ταρρυθµιστικό καµβά της Κυβέρνησης.

Για όλα αυτά, υπερψηφίζω το σχέδιο νόµου, πράττοντας και
εγώ από την πλευρά µου το καθήκον µου για ένα καλύτερο κρά-
τος, µε αναβαθµισµένες υπηρεσίες προς τους πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μαρκογιαννάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει κατατεθεί αίτηµα για τη διε-
νέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος. Το αίτηµα υπο-
γράφεται από τον Πρόεδρο και το σύνολο των Βουλευτών του
κόµµατος:

«Οι υπογράφοντες ζητάµε, σύµφωνα µε το άρθρο 72 του Κα-
νονισµού της Βουλής, τη διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας
επί της αρχής και επί του άρθρου 26 του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνο-
ριακούς σταθµούς, την ενίσχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης και λοιπές διατάξεις»».

Παρακαλώ να φωτοτυπηθεί και να διανεµηθεί.
(Η προαναφερθείσα αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφο-

φορίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας καταχωρίζεται
στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στην κ. Σεµίνα Διγενή.

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα εστιάσω στο Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου, εκεί που αναφέ-

ρεστε στην ενίσχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Ας δούµε πώς αντιλαµβάνεστε αυτή την ενίσχυση, κύριοι της Κυ-
βέρνησης. Με το θεσµικό πλαίσιο που έχετε ψηφίσει και εσείς
και οι προηγούµενοι, φροντίσατε πρώτα πρώτα όλες οι ρυθµίσεις
να συνδεθούν µε τον δραστικό περιορισµό της χρηµατοδότησης
των δήµων από τον κρατικό προϋπολογισµό και την υποστελέ-
χωσή τους, µε την ένταση της φοροεπιδροµής και µε την επιβά-
ρυνση του λαϊκού εισοδήµατος. Συρρικνώσατε τις κοινωνικές
δοµές και τις υπηρεσίες. Προωθήσατε τις ιδιωτικοποιήσεις σε
πρόνοια, υγεία, παιδεία µε τις ΣΔΙΤ, τις συµπράξεις δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα για έργα και υποδοµές. Ανατρέψατε τις εργα-
σιακές σχέσεις και τα δικαιώµατα και αποδυναµώσατε τις υπη-
ρεσίες των δήµων και των περιφερειών από µόνιµο προσωπικό. 

Η αλήθεια είναι πως όλοι εσείς που κυβερνήσετε, φροντίσατε
µε ιδιαίτερο ζήλο να ρυθµιστούν όλα αυτά. Εσείς είστε αυτοί που
δηµιουργήσατε αυτό το πολυπλόκαµο τέρας που έχει καταστρέ-
ψει τη χώρα, που την έχει διαλύσει µε την ένταση της υπερφο-
ρολόγησης των εργατικών λαϊκών στρωµάτων, µε την προώθηση
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, κάτι που απογειώνει την τιµή
της κιλοβατώρας. Βυθίσατε στην ενεργειακή φτώχεια τον λαό.
Παραδώσατε κρατικές υποδοµές και πόρους σε επιχειρηµατι-
κούς οµίλους και κανονίσατε τη διαχείριση των απορριµµάτων,
όπως ακριβώς βολεύει αυτούς, µε επιβάρυνση της δηµόσιας
υγείας και του περιβάλλοντος. 

Και βέβαια ούτε λόγος για αντισεισµική θωράκιση, για αντι-
πληµµυρική ή αντιπυρική προστασία. Ό,τι απέµεινε από ελεύθε-
ρους χώρους και παραλίες, όπως παραδείγµατος χάριν, όλο το
παράκτιο µέτωπο της Αττικής, το δωρίσατε στο ιδιωτικό κεφά-
λαιο, µαζί µε τις κοινωνικές δοµές και τις υποδοµές υγείας και
πρόνοιας, τη σχολική στέγη και αλλά. Και µέσω των συµπράξεων
δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, τοµείς καθαριότητας, ηλεκτροφω-
τισµού, πρασίνου παραδίδονται στους εργολάβους µε προίκα τα
ανταποδοτικά τέλη και το φτηνό εργατικό δυναµικό.

Με τις αντιδραστικές θεσµικές ανατροπές της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας έγινε ακόµη πιο αντιδραστικό το εκλογικό
σύστηµα και η θεσµική συγκρότηση και η λειτουργία των οργά-
νων της τοπικής αυτοδιοίκησης. Αποτέλεσµα; Τα δηµοτικά συµ-
βούλια µετατρέπονται σε διακοσµητικά όργανα και παρα-
κολουθητές του κάθε δηµάρχου, της πολιτικής του, της κάθε Κυ-
βέρνησης και σίγουρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό θεωρείτε
εσείς ενίσχυση και όχι τα σύγχρονα σχολεία, τους δρόµους, τις
πλατείες, τους παιδικούς σταθµούς, τις υποδοµές, τα αντιπληµ-
µυρικά και αντιπυρική έργα, τον αντισεισµικό έλεγχο των δηµο-
σίων κτηρίων. 

Για εσάς, όλα αυτά είναι λέξεις και πράξεις απαγορευµένες,
όπως είναι και οι προσλήψεις µονίµων εργαζοµένων, η µετα-
τροπή των συµβάσεων ορισµένου χρόνου και όσων άλλων εφαρ-
µόζονται σε µόνιµη και σταθερή δουλειά. Ούτε να ακούτε για
µείωση των φόρων και τελών που επιβάλλουν οι δηµοτικές αρχές
και για ανατροπή της εµπορευµατοποίησης και της ιδιωτικοποί-
ησης των υπηρεσιών του δήµου. Το θέµα το δικό σας είναι να
ακολουθείτε τυφλά τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε
οι αναδιαρθρώσεις στην τοπική διοίκηση να ευθυγραµµίζονται
µε τις επιταγές και µε τις ανάγκες της ευρωενωσιακής αγοράς.
Και αυτές δεν προβλέπουν θέσπιση µέτρων υγείας και ασφά-
λειας των εργαζοµένων, ούτε ενδιαφέρονται να σταµατήσει το
έγκληµα που συντελείται σε βάρος της ζωής τους. Ξέρετε τι είναι
ενίσχυση όµως; Ενίσχυση είναι οι αυξήσεις στους µισθούς των
εργαζοµένων. Είναι η επαναφορά του δέκατου τρίτου και του δέ-
κατου τέταρτου µισθού, το τριανταπεντάωρο, το πεντάωρο, το
πενθήµερο για όλους.

Να επισηµάνουµε και κάτι ακόµη, κάτι απαράδεκτο και προ-
κλητικό. Πριν από λίγες ηµέρες οι Βουλευτές του ΚΚΕ καταθέ-
σαµε ερώτηση προς τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας,
Περιβάλλοντος και Εσωτερικών, ζητώντας την ελεύθερη πρό-
σβαση του λαού στην παραλία Αλίµου, µε κατάργηση κάθε επι-
χειρηµατικής δράσης. Υπογραµµίσαµε τότε πως οι κάτοικοι του

Λεκανοπεδίου βιώνουν την ανυπόφορη κατάσταση, όπου ένας
στους δύο αδυνατεί να κάνει διακοπές και ταυτόχρονα να αντα-
πεξέλθει στο κόστος, ακόµη και ενός µπάνιο στις παραλίες της
Αττικής. Η παραλία και ο αιγιαλός στον Δήµο Αλίµου γεωγραφικά
αποτελούνται από πέντε οικόπεδα. Το πρώτο οικόπεδο έχει ήδη
παραχωρηθεί στον όµιλο Λάτση και στη «LAMDA DEVELOP-
MENT» για την ανέγερση πολυτελών κατοικιών της επένδυσης
του Ελληνικού. Εκτός από την έξωση του Εθνικού Αθλητικού Κέν-
τρου Νεότητας Αγίου Κοσµά, η παραχώρηση καθιστά αδύνατη
την πρόσβαση των κατοίκων στη θάλασσα. 

Τα άλλα τέσσερα οικόπεδα -Ζέφυρος, Α Αλίπεδο, «Ακτή του
Ήλιου», Β Αλίπεδο- το 2016 πέρασαν στον έλεγχο της Εταιρείας
Ακινήτου Δηµοσίου Α.Ε., η οποία το 2017 υπέγραψε σύµβαση πα-
ραχώρησης µετ’ ανταλλάγµατος του οικοπέδου Ζέφυρος µε τον
Δήµο Αλίµου. Σε αυτό το οικόπεδο λειτουργούν δύο επιχειρήσεις
και το θερινό σινεµά του δήµου. Η µία από αυτές τις επιχειρή-
σεις, αν και έχει άδεια αναψυκτήριου για επτακόσια τετραγωνικά
µέτρα, λειτουργεί αυθαίρετα ως καφετέρια και νυχτερινό κέντρο
σε δύο χιλιάδες εξακόσια τετραγωνικά µέτρα, µε τη στήριξη της
«ΕΤΑΔ». Η «ΕΤΑΔ» σήµερα δεν αναγνωρίζει τη σύµβαση µε τον
Δήµο Αλίµου, εκδίδοντας µάλιστα απόφαση κατεδάφισης του θε-
ρινού σινεµά.

Στο Α Αλίπεδο, αν και τυπικά είναι ελεύθερη η παραλία, λει-
τουργεί επιχείρηση, η οποία παρά τη σύµβαση µε την «ΕΤΑΔ» για
είκοσι έξι τετραγωνικά µέτρα, έχει επεκταθεί στα οκτακόσια τε-
τραγωνικά µέτρα, καταλαµβάνοντας όλη την παραλία µε ξαπλώ-
στρες, ενώ έχει καταγγελθεί για ηχορύπανση τις νυχτερινές
ώρες. Οι κάτοικοι µάς καταγγέλλουν καθηµερινά το µεγάλο πρό-
βληµα που βιώνουν εκεί. Η «Ακτή του Ήλιου» λειτουργεί ως ορ-
γανωµένη παραλία, επιβάλλει εισιτήριο για την είσοδο του κοινού
και είναι πλήρως κατειληµµένη από επιχειρήσεις που λειτουρ-
γούν ως νυκτερινά κέντρα διασκέδασης, αν και έχουν άδεια καν-
τίνας και αναψυκτηρίου.

Στο Β Αλίπεδο παραµένει ένα µέρος ελεύθερης παραλίας,
όπου προβλέπεται να εκβάλλει το ρέµα των Τραχώνων µετά την
εκτροπή του. Σήµερα το ρέµα εκβάλλει στον Άγιο Κοσµά, εκεί
όπου κατασκευάζονται οι πολυτελείς κατοικίες του έργου του
Ελληνικού. Οι κάτοικοι διαµαρτύρονται για την εκτροπή γιατί
ανησυχούν για την υποβάθµιση της παραλίας. Μαζί µε την πα-
ραχώρηση της µαρίνας Αλίµου στον όµιλο «ΕΛΛΑΚΤΩΡ», προκύ-
πτει ότι το σύνολο της παραλίας του Αλίµου έχει παραδοθεί,
µέσω της «ΕΤΑΔ Α.Ε.» και µε ευθύνη της Κυβέρνησης, στο του-
ριστικό και κατασκευαστικό κεφάλαιο, αφαιρώντας από τους κα-
τοίκους το ζωτικό τους δικαίωµα στην ελεύθερη πρόσβαση και
χρήση του αιγιαλού και της παραλίας για αναψυχή, αθλητισµό
και πολιτισµό.

Το ΚΚΕ αγωνίζεται, µαζί µε τους κατοίκους της περιοχής, για
να διασφαλιστεί η ελεύθερη πρόσβαση του λαού στην παραλία
του Αλίµου µε δωρεάν και σύγχρονες υποδοµές και το απαιτού-
µενο προσωπικό και να ακυρωθεί η απόφαση κατεδάφισης του
θερινού σινεµά, και να σταµατήσει κάθε επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα στην παραλία και τον αιγιαλό. Ελπίζω να έγινε ξεκάθαρο
το πώς αντιλαµβάνεστε εσείς την ενίσχυση και πώς την αντιλαµ-
βάνεται ο λαός και το ΚΚΕ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Διγενή. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υφυπουργό Εσωτερικών, τον κ.

Βασίλειο Σπανάκη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Έρχεται ένα νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς

ψήφιση εξήντα επτά άρθρων. Αποτελείται από τέσσερα µέρη και
µία τροπολογία τριών άρθρων. Άρα λοιπόν το Κοινοβούλιό µας,
και αφού ολοκληρωθούν οι τοποθετήσεις των συναδέλφων,
αύριο το πρωί θα κληθεί να ψηφίσουµε για να γίνει νόµος του
κράτους αυτά τα εβδοµήντα άρθρα. 

Δεν σας κρύβω ότι από όσες τοποθετήσεις άκουσα και κυρίως
από συναδέλφους της Αριστεράς, δεν είδα κάτι συγκεκριµένο
επί άρθρων που απασχολούν και λύνουν σοβαρά προβλήµατα
κοινωνικά. Και ενώ τέθηκε, και από το ΠΑΣΟΚ και απ’ το ΣΥΡΙΖΑ,
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το θέµα της ονοµαστικής ψηφοφορίας για συγκεκριµένα άρθρα,
δεν µας είπατε τι θα κάνετε στα υπόλοιπα άρθρα που λύνουν σο-
βαρά ζητήµατα. Δηλαδή, για παράδειγµα, το 65 άρθρο, που φέρ-
νουµε την κατάργηση των διοικητικών πράξεων επιβολής
προστίµου σε ανθρώπους που δουλεύουν σε λαϊκές αγορές και
έτυχε να λήξει η άδειά τους ή για κάποιο άλλο λόγο, και καταρ-
γούµε αυτή τη στιγµή αυτές τις πράξεις, θα το καταψηφίσετε;
Μήπως αυτοί οι άνθρωποι δεν είναι του µεροκάµατου; Είναι
µήπως οι λίγοι; Ρωτάω.

Δεύτερον, σε αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και στο άρθρο
38 προβλέπεται η αυξηµένη χρηµατοδότηση που θα ξεπεράσει
τα 200 εκατοµµύρια ευρώ. Επαναλαµβάνω: Η αυξηµένη, η πρό-
σθετη χρηµατοδότηση που θα ξεπεράσει τα 200 εκατοµµύρια
ευρώ για το 2024 στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Θα έρθετε, λοιπόν, εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κα-
ταψηφίσετε το άρθρο 38, που µαζί µε τις υπουργικές αποφάσεις
που έχει υπογράψει ο Υπουργός για τις δικαστικές αποφάσεις
ξεπερνάµε τα 220 εκατοµµύρια; Θέλετε να δούµε αναλυτικά τι
προβλήµατα λύθηκαν µε την πληρωµή και την ενίσχυση της ρευ-
στότητας των δήµων, για να λήξουν τα θέµατα δικαστικών απο-
φάσεων ετών, όπως για παράδειγµα στο Δήµο Νέας Σµύρνης
που λύθηκε ένα πρόβληµα δεκαετιών µε την Εστία Νέας Σµύρνης
και πάρα πολλά άλλα θέµατα; Θα το καταψηφίσετε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Ρωτώ.

Πάµε σε ένα άλλο θέµα, για το γάλα. Ασχολούµαι µε την το-
πική αυτοδιοίκηση από τις αρχές της δεκαετίας του 2000 και πολ-
λοί από εσάς έχετε διατελέσει και δήµαρχοι. Εγώ δεν είχα την
τύχη να γίνω δήµαρχος, ήµουν επικεφαλής µειοψηφίας. Ο Θεός
τα έφερε και έγινα Υφυπουργός Αυτοδιοίκησης και χαίροµαι που
υπηρετώ από ένα άλλο πόστο. Για το γάλα, το αίτηµα αυτό των
εργαζοµένων το θυµάµαι -εδώ βλέπω και έµπειρους δηµάρχους-
από τις αρχές της δεκαετίας του 2000. Και ερχόµαστε σήµερα
και φέρνουµε διάταξη και λέµε ότι αυτό µπορεί να πηγαίνει σε
χρήµα. Η ΑΑΔΕ -γιατί είπε προηγουµένως συνάδελφος της Ελ-
ληνικής Λύσης- λέει ότι αυτό δεν είναι εισόδηµα. Το λέµε ξεκά-
θαρα εµείς στη διάταξη µας. Λέµε ότι δεν συµψηφίζεται, δεν
φορολογείται, δεν κατάσχεται αυτό το εισόδηµα που θα λάβει ο
εργαζόµενος. Είναι ξεκάθαρη η άποψη. Και σας ρωτώ: Θα έρ-
θετε να καταψηφίσετε αυτήν τη διάταξη, που είναι ένα πάγιο αί-
τηµα; Αν θέλετε και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις στην
επιτροπή της Βουλής τοποθετήθηκαν επ' αυτού. 

Πάµε στο άρθρο 16: προσωπικό. Δυνατότητα στους οργανι-
σµούς τοπικής αυτοδιοίκησης για την κάλυψη εποχιακών εκτά-
κτων αναγκών. Τι πιο απλό; Εσείς δεν λέτε ότι είναι υποστε-
λεχωµένες οι υπηρεσίες; Θα  έρθετε να καταψηφίσετε, λοιπόν,
το άρθρο 16 που δίνουµε αυτήν τη δυνατότητα;

Άρα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολιτεύ-
σεως, µήπως τελικά στην ουσία των θεµάτων και στην ουσία των
άρθρων κάνετε το αντίθετο από αυτό που λέτε; Μήπως, λοιπόν,
τελικά εδώ υπάρχει µια ατελείωτη υποκρισία απέναντι στους αν-
θρώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης;

Και µιας και τα λέµε όλα αυτά και µιλάτε για την ενίσχυση της
αυτοδιοίκησης, για πρώτη φορά στο νοµοσχέδιο αυτό έρχεται ο
Λογαριασµός Αρωγής Δήµων, όπου χρηµατοδοτείται µε έναν
συγκεκριµένο τρόπο και το προβλέπει το συγκεκριµένο άρθρο.
Και γιατί υπάρχει αυτός ο λογαριασµός και από πού έρχεται; Έρ-
χεται από το 0,5% έως και 5% -γιατί υπάρχει συγκεκριµένη δια-
δικασία, το λέει το συγκεκριµένο άρθρο- για τους οικονοµικά
ασθενέστερους δήµους. Εδώ ακούσαµε τοποθετήσεις για τους
ορεινούς, για τους νησιωτικούς, για τους µικρούς, για τους αδύ-
ναµους. Και τώρα που η Κυβέρνηση Μητσοτάκη φέρνει τον Λο-
γαριασµό Αρωγής Δήµων εσείς λέτε ότι θα καταψηφίσετε το
νοµοσχέδιο. Επιτέλους!

Και πάµε τώρα σε ένα άλλο ζήτηµα, στο ζήτηµα της ρύθµισης
των οφειλών που προβλέπει το άρθρο 25. Τελευταία προσθήκη
από τον Υπουργό, τον Θοδωρή Λιβάνιο. Δεν είναι µόνο οι οφειλές
για τους δήµους, αλλά είναι και οι οφειλές για τις περιφέρειες.
Χρωστούν 3,6 δισ. σε δήµους και ΔΕΥΑ -3 δισ. σε δήµους 600
εκατοµµύρια σε ΔΕΥΑ- και ένα ποσό, το οποίο δεν είναι µικρό,
στις περιφέρειες. Και ερχόµαστε και λέµε ότι φυσικά και νοµικά
πρόσωπα, ανεξάρτητα από την οικονοµική κατάσταση, µπορούν

να ρυθµίσουν έως 60 δόσεις. Αν δε είναι ευάλωτος ο οφειλέτης,
µπορεί να έχει διαγραφή προσαυξήσεων, προστίµων κ.λπ. από
75% έως 95%!

Σας ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Πού είναι το κακό
και το παράλογο; Δηλαδή, τι µας λέτε σήµερα σε αυτή την Αί-
θουσα; Ότι, αν κάποιος, για παράδειγµα, έχει ένα µεγάλο µπου-
ζουξίδικο και χρωστάει στο δήµο από το 5% που είναι τα κέντρα
διασκέδασης, θα τον βάλουµε στην ίδια µοίρα µε αυτόν που είναι
ευάλωτος οφειλέτης. Είναι δίκαιο; Ρωτώ. Είναι κοινωνικά δίκαιο;
Να ξέρουµε, γιατί αύριο θα πάµε στις πλατείες, θα πάµε στις γει-
τονιές, θα πάµε στις έδρες των δηµοτικών συµβουλίων, θα µιλή-
σουµε µε όλες τις δηµοτικές παρατάξεις από τα δεξιά µέχρι τα
αριστερά. Γιατί δεν υπάρχουν παρατάξεις µέσα στα δηµοτικά
συµβούλια µε χρώµα. Η αυτοδιοίκηση είναι µία και η αποστολή
της αυτοδιοίκησης είναι µία, να λύσει προβλήµατα της καθηµε-
ρινότητας. 

Και ερχόµαστε στο θέµα του εξωδικαστικού. Όταν κάποιος
χρωστά πάνω από 10.000, µπορεί να µπει στη ρύθµιση του εξω-
δικαστικού. Θέλετε να σας πω ένα νέο; Από πέρσι µέχρι φέτος
έχουν αυξηθεί οι ρυθµίσεις κατά 75,7%. Και έρχεστε εσείς σή-
µερα στο Κοινοβούλιο να βάλετε ονοµαστική ψηφοφορία, γιατί
δίνουµε τη δυνατότητα αυτήν στον οφειλέτη. Ε, καλά κάνουµε!
Δίνουµε επιλογή να µπει στον εξωδικαστικό. Και εσείς αυτή τη
στιγµή φέρνετε ονοµαστική για ποιο λόγο; Δεν έχω καταλάβει
ακόµα. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Μας µαλώνετε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Τοποθετούµαι.
Συνοριακοί σταθµοί. Τρεις λέξεις. Είναι περίπου έντεκα άρθρα.

Αναβάθµιση συνοριακών σταθµών, αρµοδιότητες ξεκάθαρες και
αναβαθµισµένος ο ρόλος του γραµµατέα της αποκεντρωµένης.
Και φυσικά, θέλουµε τον εκσυγχρονισµό.

Άκουσα πολλούς συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας να µι-
λούν για συγκεκριµένους συνοριακούς σταθµούς. Ναι, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αυτός είναι ο βασικός µας στόχος. Με αυτό
το νοµοσχέδιο ανοίγουµε τον δρόµο, ώστε να έχουµε τις διαδι-
κασίες πολύ συγκεκριµένες και ξεκάθαρες. 

Άρθρο 19: Σύσταση Επιστηµονικής Επιτροπής Διαχείρισης και
Αντιµετώπισης Κινδύνων και Κρίσεων. Κυρίες και κύριοι, γνωρί-
ζετε πάρα πολύ καλά ότι η τοπική αυτοδιοίκηση έχει έναν καθο-
ριστικό ρόλο στην κλιµατική κρίση. Και στις πυρκαγιές και στις
πληµµύρες η αυτοδιοίκηση είναι εδώ. Εθελοντές, εθελοντικές
οργανώσεις εργαζόµενοι της αυτοδιοίκησης. Τι λέει το άρθρο
αυτό; Ότι µπορεί να συσταθεί µία επιτροπή µε συγκεκριµένη
διάρκεια, ώστε να µπορέσουµε να έχουµε ένα σχέδιο αντιµετώ-
πισης κινδύνων και κρίσεων. Και ρωτώ: Αυτό το άρθρο χρώµα
έχει; Έχει κάποια κατηγορία;

Να σας πάω στο άρθρο 20. Κατηγοριοποίηση έργων περιφέ-
ρειας. Μεγάλωσα σε µια γειτονιά -και είµαι περήφανος γι’ αυτό-
στο Μοσχάτο ανάµεσα στον Κηφισό και στον Ιλισό. Έζησα τις
πληµµύρες του Κηφισού. Και σήµερα έρχεται διάταξη για την κα-
τηγοριοποίηση των έργων της περιφέρειας, ώστε να υπάρχει
ευελιξία στην πραγµατοποίηση των έργων. Δεν το θέλετε αυτό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Αύριο το πρωί θα είναι νόµος του
κράτους.

Και πάµε σε ένα άλλο θέµα που αφορά όλους τους δήµους
της χώρας. Άρθρο 34: Προϋποθέσεις και λειτουργία των παιδι-
κών και βρεφονηπιακών σταθµών. Με τη νοµοθετική βελτίωση
που κατέθεσε ο Υπουργός αυξάνονται σηµαντικά τα βρέφη
στους βρεφονηπιακούς σταθµούς όλων των δήµων και επιτέλους
λύνονται προβλήµατα και ικανοποιούνται αιτήµατα των δήµων. 

Θα κλείσω µε δύο θέµατα και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή σας Ακούστηκε για το νερό. Ξεκάθαρη απάντηση της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Κανένα σενάριο, κανένα εν-
δεχόµενο ιδιωτικοποίησης του νερού. Αντιθέτως, Ρυθµιστική
Αρχή, συγκεκριµένη τιµολογιακή πολιτική. Προχθές υπογράψαµε
τη συγκεκριµένη κοινή υπουργική απόφαση και η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη είναι αυτή που πήρε την ΕΥΔΑΠ από το ΤΑΙΠΕΔ και την
έφερε στο δηµόσιο. Αυτή είναι η διαφορά µας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. 

Και πάµε -και κλείνω εδώ- στα ζώα συντροφιάς. Κυρίες και κύ-
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ριοι συνάδελφοι, όλο αυτό το διάστηµα που έχω την τύχη να
είµαι µαζί µε τον Θοδωρή τον Λιβάνιο και τον Κώστα τον Γκιου-
λέκα και τη Βιβή τη Χαραλαµπογιάννη στο Υπουργείο Εσωτερι-
κών έχουµε προσεγγίσει αρκετά θέµατα. Δεν σας κρύβω ότι
πολλές ώρες µε φιλοζωικές οργανώσεις, µε τον Ειδικό Γραµµα-
τέα Ζώων Συντροφιάς, µε τους κτηνιάτρους, µε Κυνηγετικούς
Συλλόγους έχουµε κάνει συζήτηση. Σήµερα εδώ ικανοποιούνται
αιτήµατα πρωτίστως των ιδιοκτητών ζώων συντροφιάς, διότι το
παράβολο µειώνεται στο 50%. Είναι κάτι το οποίο το ζητούσαν.
Δεύτερον, η αµοιβή των κτηνιάτρων από 10 ευρώ που ήταν πάει
έως 50 ευρώ. Είναι κάτι το οποίο το ζητούσαν. Οι κυνηγετικοί
σύλλογοι, επίσης, ικανοποιείται το αίτηµά τους για χαµηλό πα-
ράβολο, όπως επίσης και για σεβασµό σε κάποιες συγκεκριµένες
ράτσες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θεωρώ ότι η Κυβέρ-
νηση προχωρά το έργο της και για θέµατα ενίσχυσης της αυτο-
διοίκησης αυτό το νοµοσχέδιο φέρνει µεγάλες τοµές. Φέρνει
µεγάλες τοµές πλάι στα 6,5 δισεκατοµµύρια έργων που έχει ξε-
κινήσει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη από το 2019 µέχρι σήµερα. Και
νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο αυτό πρέπει να υπερψηφιστεί αύριο
από όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου, διότι έχει συγκεκρι-
µένη ατζέντα και έχει ένα κοινωνικό αποτύπωµα και αυτό το κοι-
νωνικό αποτύπωµα δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Ξανθόπουλο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω µία παρατήρηση, γιατί τυχαίνει να διαδέχοµαι τον

κύριο Υφυπουργό στο Βήµα. Η συζήτηση που έγινε επί τέσσερις
µέρες στις επιτροπές έπρεπε να σας έχει φωτίσει, κύριε
Υπουργέ, σχετικά µε τις επιφυλάξεις της Αντιπολίτευσης για συγ-
κεκριµένα ζητήµατα. Και τα ρητορικά ερωτήµατα που απευθύ-
νατε έχουν απαντηθεί σε όλη τη διαδικασία. Δηλαδή στο τριάντα
τέσσερα που είπατε είµαστε θετικοί. Στο τριάντα οκτώ που εί-
πατε για την επιδότηση των δήµων και των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης είµαστε αρνητικοί µε το σκεπτικό που έχουµε πει,
ότι επιδοτείτε ουσιαστικά τους οργανισµούς για να πληρώσουν
ένα µεγάλο µέρος των οφειλών τους και τίποτα δεν µένει στο τα-
µείο. Άρα, µην έρχεστε και απλοποιείτε -µε την αρνητική έννοια-
τα ερωτήµατα και λέτε «αυτό γιατί δεν το ψηφίζετε». Υπάρχουν
τα σκεπτικά που έχουν αναπτύξει οι εισηγητές µας και οι Βου-
λευτές µας στις επιτροπές και µε βάση αυτά πορευόµαστε.

Τώρα να µπούµε στην ουσία. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
συζητάµε ένα νοµοσχέδιο στην Εθνική Αντιπροσωπεία και θα µου
επιτρέψετε να αναφερθώ ακροθιγώς στις επικεφαλίδες. Μέρος
Α’, ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς. Μέρος
Β’, διατάξεις ΟΤΑ. Μέρος Γ’, ζώα συντροφιάς. Και ειλικρινά αυτό
αποτελεί συνεκτικό νοµοθέτηµα; Είναι δηλαδή η πρόθεση των
Υπουργών να φέρουν ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποτελεί µια
βάση συζήτησης για έναν τοµέα αρµοδιότητας του Υπουργείου
Εσωτερικών στον οποίο µπορούµε να αφιερωθούµε και να συζη-
τήσουµε ή να πεταγόµαστε από το ένα θέµα στο άλλο και ακρο-
θιγώς να µιλάµε και να αντιπαρατιθέµεθα στα θέµατα και τις
διατάξεις;

Εισηγείστε, λοιπόν, επικαιροποίηση του 4830 για την ευζωία
των ζώων συντροφιάς. Ρυθµίσεις για το Εθνικό Μητρώο Διοικη-
τικών Διαδικασιών. Για τη διαδικασία λήψης δηµοτικότητας τέ-
κνου και τη διαδικασία πολιτογράφησης των οµογενών από
χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης και ειδικότερα από την Ου-
κρανία. Για την ονοµασία της ιδιότητας των µελών του Εθνικού
Συµβουλίου Πολυεπίπεδης Διακυβέρνησης. Για τα απαιτούµενα
προσόντα του διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας και την
επιλογή των προσώπων. Αυτό το πράγµα υποβαθµίζει το νοµο-
θετικό έργο. 

Και ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, προΐστασθε του κορυφαίου
Υπουργείου, κατά το παλαιό πρωτόκολλο, του Υπουργείου Εσω-
τερικών, και έχω απαίτηση και από εσάς προσωπικά τα ζητήµατα
της ορθής νοµοθέτησης µαζί µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης να
τα έχετε σε κορυφαία θέση και να µη φέρνετε ένα patchwork εδώ

από διάφορες διατάξεις για διάφορα ζητήµατα στην προσπάθεια
να υλοποιήσετε τις επιταγές του επιτελικού κράτους.

Θέλω τώρα να είµαι πολύ συγκεκριµένος. Θα αναφερθώ σε
δύο διατάξεις, γιατί έχει γίνει πολλή συζήτηση. Θα αναφερθώ
στα προσόντα των υποψηφίων για τη θέση του διοικητή της Εθνι-
κής Αρχής Διαφάνειας και βεβαίως θα αναφερθώ και στο δι-
καίωµα πληροφόρησης του πολίτη από τις διοικητικές αρχές. 

Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας θεσµοθετήθηκε, θυµίζω, µε τον
ν.4622/2019 περί επιτελικού κράτους και ενσωµατώθηκαν σε
αυτήν ο Γενικός Επιθεωρητής Δηµόσιας Διοίκησης, το Σώµα Επι-
θεωρητών Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης, η Γενική Γραµµατεία
Καταπολέµησης της Διαφθοράς και άλλα εργαλεία του κράτους
ουσιαστικά για την αντιµετώπιση, την αναγνώριση και την κατα-
πολέµηση της διαφθοράς. Άρα, είναι µία επιλογή που έχετε κάνει
να τα συνενώσετε όλα αυτά το ’19 και να διαµορφώσετε το κα-
τάλληλο πλαίσιο για να ηγηθεί ένας άνθρωπος.

Προφανώς ο κ. Μπίνης, ο οποίος σας αποχαιρέτησε κι έφυγε
και είναι κάπου στο εξωτερικό, δεν ήταν ο άνθρωπος ο οποίος
ανταποκρίθηκε στις υποχρεώσεις. Και έρχεστε τώρα και αλλά-
ζετε ξανά τις προϋποθέσεις. Δεν ξέρω τι έχετε στο µυαλό σας,
ούτε θα κάνω ονοµατολογία, αλλά θυµάµαι την κραυγαλέα περί-
πτωση του επικεφαλής της ΕΥΠ που αλλάξατε τις προϋποθέσεις
για να µπει ο άνθρωπος ο οποίος βεβαίως «κατάπιε» το σκάνδαλο
των υποκλοπών. Και δεν σας έκανε αυτή η υποβάθµιση του κρά-
τους δικαίου σοφότερους, αντίθετα πάτε τώρα σε µια άλλη δια-
δικασία για να φωτογραφίσετε αυτόν που έχετε ενδεχοµένως
κατά νου και ξανά αλλάζετε τις προϋποθέσεις.

Εδώ είναι η Εθνική Αρχή Διαφάνειας, η οποία υποτίθεται ότι
είναι το ρυµουλκό της προσπάθειας που κάνετε για την καταπο-
λέµηση των παρανοµιών στον δηµόσιο τοµέα. Ενώσατε όλες τις
επιµέρους αρχές σε αυτήν και αλλάζετε τις προϋποθέσεις για να
βάλετε κάποιον, τον οποίο -να µου επιτρέψετε- θεωρώ ότι είναι
αρεστός και όχι άριστος. Και µε αυτή την έννοια έχει πολύ µε-
γάλη σηµασία να αναδείξουµε αυτές τις επιµέρους ρουσφετο-
λογικές, θα έλεγα, και µικρονοϊκές αντιµετωπίσεις στη λογική «να
κάνουµε τη δουλειά µας και δεν βαριέσαι για τα υπόλοιπα».

Τέλος, πρόσβαση στα δηµόσια έγγραφα. Βεβαίως, είναι ένα
πολύ βασικό ζήτηµα και θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, ότι είναι και
ένα σηµαντικό στοιχείο του κράτους δικαίου. Δηλαδή ο πολίτης
πρέπει να αισθάνεται ότι η διοίκηση τον ακούει και ότι την αφορά
αυτό που λέει ο πολίτης. Γιατί δεν το φέρνετε αυτό στον νέο Κώ-
δικα Διοικητικής Διαδικασίας; Γιατί έρχεται ως εµβόλιµο εκεί που
µιλάµε για τα ζώα συντροφιάς και την ενίσχυση για τους παιδι-
κούς σταθµούς; Τι είναι αυτό που το καθιστά κατεπείγον και
µπαίνει σε ένα νοµοσχέδιο άσχετο καθ’ ύλην; Γιατί, λοιπόν, να
µην πάει σε έναν κώδικα, που έχετε πει εν πάση περιπτώσει ότι
θα τον φέρετε; 

Παραµένει, βέβαια, η διάταξη αυτή ατελής, στον βαθµό που
δεν ορίζεται µια πιο αυστηρή διαδικασία συµµόρφωσης της δι-
οίκησης στα δικαιώµατα των πολιτών θα έλεγα. Ενδεικτικό είναι
ότι ο Συνήγορος του Πολίτη καταγράφει ετησίως δεκάδες περι-
πτώσεις τέτοιων συµπεριφορών από πλευράς της διοίκησης, οι
οποίες εξακολουθούν παρ’ όλες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες.
Και να κάνω µια παρατήρηση ότι οι υπηρεσίες δεν είναι εύκολο
να αλλάξουν πρακτική µόνο µε νοµοθετικά µέτρα. Επίσης, σχο-
λιάζω το ότι προβλέπεται ως πειθαρχικό παράπτωµα η άρνηση
παροχής πληροφόρησης στους πολίτες και τις αρχές. Ποια είναι
η εικόνα του Υπουργείου; Επιβάλλονται ποινές; Πόσες ποινές
έχουν επιβληθεί τα τελευταία χρόνια;

Τέλος, κάτι πιο σηµαντικό. Με την οδηγία 2003/98, όπως αυτή
τροποποιήθηκε µε την 2013/37 και συνέχεια µε το άρθρο 108 του
4727 για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, δεν µιλάµε πλέον για έγ-
γραφα. Ενδεχοµένως πρέπει να κάνετε µια νοµοτεχνική εδώ,
κύριε Υπουργέ. Μιλάµε για στοιχεία που βρίσκονται στους φα-
κέλους µιας υπηρεσίας και σχετικά πρόσφατα µιλάµε πλέον για
πληροφορίες που συνάγονται κατόπιν µιας κάποιας επεξεργα-
σίας όλων των δεδοµένων που βρίσκονται στους υπηρεσιακούς
φακέλους. Ο όρος «στοιχείο» είναι ευρύτερος, όπως αντιλαµβά-
νεστε, και περιλαµβάνει καθετί που έχει στα χέρια της αυτή η
υπηρεσία. 

Για να είναι, λοιπόν, διαφανής η διοικητική ενέργεια είναι απα-
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ραίτητο ο πολίτης να µπορεί να έχει πρόσβαση σε όλα αυτά και
όχι µόνο στα έγγραφα και ό,τι εξοµοιώνεται µε αυτό. Άρα, θα
έλεγα, έστω και την τελευταία στιγµή, να αλλάξετε τον όρο «έγ-
γραφα».

Θα θέσω και ένα πρακτικό ζήτηµα, γιατί εγώ ως δικηγόρος τα
έχω βιώσει στη δικηγορική µου θητεία. Όταν, λοιπόν, εγώ θέλω
να πάρω κάτι από τον φάκελο, µπορώ να τα πάρω όλα αυτά που
περιέχει ο φάκελος; Μπορώ να πάρω και αυτά που κατέθεσε
ένας δικηγόρος σε ένα δικηγορικό γραφείο και όχι από την αρ-
µόδια υπηρεσία του Υπουργείου σας ή θα µου πείτε «ζητά µου
συγκεκριµένα έγγραφα»; Με όλα τα προηγούµενα ήθελα να πω
ότι δεν είναι πολύ σαφές τι ακριβώς θέλει να κάνει το Υπουργείο
και σας ζητούµε, επειδή ακριβώς είναι ένα κοµβικό σηµείο αυτό
των σχέσεων πολίτη και κράτους, να το δείτε ξανά. 

Θα κάνω και µια τελευταία παρατήρηση, κύριε Υπουργέ. Η
ακροτελεύτια παράγραφος, η παράγραφος 8, καταλήγει µε το
εδάφιο ότι «είναι στην αρµοδιότητα του Υπουργού και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την υπογραφή του παρόντος». Τροµάζω. Θα
πρέπει να δώσετε κάποιες διευκρινίσεις να µπουν στα Πρακτικά.
Τι θα πει «κάθε άλλο θέµα µε την υπογραφή του παρόντος»; 

Έχω περάσει τον χρόνο µου, αλλά περιµένω, κύριε Υπουργέ,
επειδή ουσιαστικά έθεσα συγκεκριµένα ερωτήµατα και συγκε-
κριµένα ζητήµατα να κλείσουµε τα θέµατα αυτά, γιατί θεωρώ ότι
δεν µπορεί να µένουν έτσι τέτοια νοµοσχέδια από το Υπουργείο
Εσωτερικών µε τον Υπουργό Εσωτερικόν, τον κ. Θεόδωρο Λιβά-
νιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Ξανθόπουλο.
Θα δώσω τον λόγο στον κ. Παναγιωτόπουλο και στη συνέχεια

στον Υπουργό Εσωτερικών κ. Λιβάνιο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε ένα νοµοσχέδιο µάλλον «σκούπα» θα έλεγα, γιατί, απ’

ότι φαίνεται, περιλαµβάνει ατάκτως διάφορες διατάξεις µε
άσχετα θέµατα και προσπαθεί ανεπιτυχώς, απ’ ότι φαίνεται, να
µαζέψει όλα αυτά τα οποία θέλει. Δεν βλέπουµε να υπάρχει ένας
στρατηγικός συνολικά προγραµµατισµός, καµµία οργανωµένη
αντίληψη και θέση για το τι αυτοδιοίκηση θέλουµε και πώς αυτή
µπορούµε να τη στηρίξουµε ως κράτος ούτως ώστε να εξυπη-
ρετεί τις τοπικές κοινωνίες και να συµβάλλει στην τοπική και ευ-
ρύτερα στην περιφερειακή ανάπτυξη.

Και προσπαθώ πραγµατικά να καταλάβω -διότι και εγώ ως αι-
ρετός από το 1994, κύριε Σπανάκη, µέχρι το 2019 από διάφορες
θέσεις τις περισσότερες, όµως, ως εκλεγµένος δήµαρχος και,
µάλιστα, µε υψηλά ποσοστά από την πρώτη Κυριακή- τι επιδιώκει
µε αυτό το νοµοσχέδιο η Νέα Δηµοκρατία και το τι είδους αυτο-
διοίκηση θέλει, όταν µε την αλλαγή του εκλογικού νόµου περιο-
ρίζει τη φωνή του λαού στα δηµοτικά συµβούλια, όταν εκλέγει
δηµοτικές και περιφερειακές αρχές µε µειωµένα ποσοστά και όχι
µε απόλυτη πλειοψηφία όπως ήταν µέχρι τώρα, όταν καταργεί
την αυτοτέλεια των κοινοτικών συµβουλίων και ρηµάζει η περι-
φέρεια και τα χωριά -δικά σας έργα είναι-, όταν µειώνει την κρα-
τική επιχορήγηση στους ΟΤΑ, οι οποίοι δεν µπορούν καν να
καλύψουν τα λειτουργικά τους έξοδα, πόσω µάλλον να καλύ-
ψουν βασικές ανάγκες των πολιτών σε µια περίοδο όπου κατα-
φέρατε ο ένας στους τέσσερις πολίτες να είναι στα όρια της
φτώχειας, όταν ακόµα δεν έχει λυθεί το θέµα της αλληλοεπικά-
λυψης των αρµοδιοτήτων, όταν η υποστελέχωση και η απαράδε-
κτη οµηρία µε τους συµβασιούχους εργαζόµενους που δεν
επαρκούν για να ανταποκριθούν στις όλο και περισσότερες αρ-
µοδιότητες που το κράτος εκχωρεί και πετά στους δήµους και
τις περιφέρειες, χωρίς όµως αυτές να συνοδεύονται µε τους αν-
τίστοιχους πόρους. Και, βεβαίως, αποφεύγει την κρατική ευθύνη
και τη λογοδοσία. 

Οφείλουν, επιτέλους, οι Κυβερνώντες να κατανοήσουν ότι η
αποκέντρωση είναι µια πολιτική πολυδιάστατη και χρειάζεται να
υπάρχει ένα συντονισµένο σχέδιο µε συνεργασία διαφορετικών
Υπουργείων, µε πρόγραµµα και µέτρα πολιτικής, µε µακροπρό-
θεσµο χαρακτήρα και ασφαλώς µε διασφαλισµένους τους πό-

ρους. Η αποκέντρωση θα πρέπει να αποτελέσει προτεραιότητα
µιας κυβέρνησης και ενός σύγχρονου κράτους. Γιατί; Γιατί διέ-
πεται, πρώτα από όλα, κατά τις αρχές του Συντάγµατος, από τις
αρχές της εγγύτητας και της επικουρικότητας, τις οποίες ποτέ
δεν λάβατε υπ’ όψιν, ποτέ δεν νοµοθετήσατε. 

Οι δήµοι και οι περιφέρειες γνωρίζουν καλύτερα τα προβλή-
µατα του τόπου. Οι δήµοι και οι περιφέρειες καλούνται να λογο-
δοτήσουν στους πολίτες για όποιο πρόβληµα και αν έχουν. Οι
δήµοι και περιφέρειες αποτελούν βασικό πυλώνα καθηµερινής
λειτουργίας του κράτους, αλλά βλέπετε πώς καταντήσαµε τους
δήµους αλλά και τις περιφέρειες. 

Προσφάτως, κάηκε ο Δήµος Ερυµάνθου στον Νοµό Αχαΐας. Τι
κάνει ο δήµος; Τρέχει ακόµα να διεκδικήσει να πάρει κάνα
φράγκο µήπως αποκαταστήσει τις υποδοµές του, όταν οι κατα-
γραφές των πληγέντων κτηνοτρόφων δεν έχουν ακόµα ολοκλη-
ρωθεί. 

Αυτή είναι δουλειά του δήµου, αυτή, κύριε Υπουργέ, την αυ-
τοδιοίκηση ονειρευόµαστε; Αντί ο δήµος µε την περιφέρεια να
κάτσουν κάτω και να αναπτύξουν ειδικό αναπτυξιακό επιχειρη-
σιακό σχέδιο τοπικού χαρακτήρα, ώστε να πάρει µπροστά µια
περιοχή όταν έχουν καεί τα πάντα, πώς είναι δυνατόν µε τον «ζή-
τουλα» αυτόν που ψάχνει ακόµα µήπως η πληγείσα και κατεπει-
γόντως έκτακτης ανάγκης ανακηρυχθείσα περιοχή να πάρει κάνα
φράγκο;

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό, το οποίο αναφέρεται
στους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς. Προβλέπεται µια
σειρά αυξηµένων και υψηλών απαιτήσεων αρµοδιότητες σχετικά
µε χρήσεις γης, αναβάθµιση των εγκαταστάσεων, επικοινωνία µε
διεθνείς και ευρωπαϊκούς οργανισµούς που δηµιουργούν εύλογη
απορία κατά πόσο οι αποκεντρωµένες διοικήσεις, από τις οποίες
αφαιρείτε και δίνετε αρµοδιότητες κατά το δοκούν ανάλογα µε
το τι συµφέρει την Κυβέρνηση κάθε φορά, θα µπορέσουν να αν-
ταποκριθούν, όταν δεν έχουν πλέον επαρκές προσωπικό και υπο-
δοµές. 

Δεν έχετε ένα ευρύτερο όραµα και ένα µεταρρυθµιστικό σχέ-
διο και απλώς τα αφήνετε ως έχουν: Μια αποκεντρωµένη, δέκα
περιφέρειες, ένας δήµος, τρία δασαρχεία, τρία υποθηκοφυλα-
κεία, δυο µητροπόλεις, άλλες υγειονοµικές περιφέρειες και ούτω
καθεξής. Δεν µελετάτε ένα σχέδιο ριζικής διοικητικής αναδιάρ-
θρωσης της χώρας, εκσυγχρονισµού του µοντέλου διοίκησης
της χώρας και αυτοδιοίκησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από ό,τι φαίνεται, η µόνη σας µέριµνα για τις αποκεντρωµένες

διοικήσεις ήταν η τοποθέτηση κοµµατικών γενικών γραµµατέων
για να ελέγχετε καλύτερα τη δουλειά τους, ενώ ταυτόχρονα το
προσωπικό τους παραµένει µε χαµηλές αµοιβές και, βεβαίως,
δεν έχουµε την επάρκεια εκείνη, αλλά και την κατάρτιση εκείνη
των στελεχών της αποκεντρωµένης διοίκησης για να ανταποκρι-
θούν στα αυξηµένα καθήκοντα τους. Ας αποφασίσει, επιτέλους,
η Κυβέρνηση τι είδους αποκεντρωµένες διοικήσεις θέλει για να
το µάθουν και οι υπάλληλοί της, αλλά και οι πολίτες. 

Γυρίζω ξανά στα οικονοµικά των ΟΤΑ. Το άρθρο 38 προβλέπει
αύξηση των ΚΑΠ, πάγιο αίτηµα της ΚΕΔΕ και της ΕΛΠΕ, όπως
έλεγε ο κ. Σπανάκης. Ειδικότερα, προβλέπει φέτος 108 εκατοµ-
µύρια για την κάλυψη των λειτουργικών δαπανών, όπου τα 90
είναι δαπάνες σε ληξιπρόθεσµες οφειλές και θα µείνουν τα 18
για τα λειτουργικά τους έξοδα. 

Είναι δυνατόν, λοιπόν, έτσι να τα βγάλουν πέρα; Θα βουλιά-
ζουν συνεχώς και θα βουλιάζουν γιατί; Γιατί η φτώχεια µεγαλώνει
στη χώρα, η ενεργειακή κατάρρευση παίρνει µαζί της ΔΕΥΑ και
όλους τους υπόλοιπους δήµους και τις περιφέρειες και δεν
φροντίζετε να έχετε ένα σχέδιο τέτοιο, που ουσιαστικά θα ανα-
βαθµίσει είτε την ενεργειακή κοινότητα είτε µε άλλα υποστηρι-
κτικά µέσα για να σταθεί η ΔΕΥΑ στα πόδια της. 

Τι νοµίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι µε µια επιχορήγηση του κρά-
τους φέτος ή την άλλη χρονιά θα είναι βιώσιµες, θα σταθούν;
Δεν είναι!

Αντικαθιστάτε το γάλα και µε µεγάλη ευκολία ο κ. Σπανάκης
µάς κατηγορούσε κιόλας και µε αυστηρό ύφος απευθυνόταν
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στους Βουλευτές. Ναι, βεβαίως, θα το καταψηφίσουµε. Γιατί;
Γιατί το γάλα δόθηκε στους υπαλλήλους των βαρέων και ανθυ-
γιεινών επαγγελµάτων για ποιον λόγο; Διότι επιστηµονικά και
υγειονοµικά είναι τέτοιο στοιχείο, είναι πλήρης τροφή που πρέπει
να τους κρατήσει όρθιους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Δίνετε 300 ευρώ. Τα 300 ευρώ, κύριε Υπουργέ, είναι υπολογι-
σµός µε γάλα εβαπορέ, δεν είναι µε το φρέσκο γάλα που γίνεται
σήµερα. Είναι µε το 1 ευρώ που έχει το εβαπορέ, τους τρώτε και
50 ευρώ, τουτέστιν 500 ευρώ στο σύνολο. Κάντε τους υπολογι-
σµούς και θα το δείτε.

Ξαναδείτε το, λοιπόν, οι δήµοι µε τα χρέη που έχουν και τις
υποχρεώσεις που έχουν, έτσι όπως δουλεύουν αφ’ ενός και ο
πολίτης µε τις υποχρεώσεις που έχει, αφ’ ετέρου, µόνο γάλα δεν
θα πάρει µε τα 300 ευρώ. Αντιλαµβάνεστε τι ζηµιά κάνουµε στο
ανθρώπινο δυναµικό µας που το θέλουµε αξιόµαχο.

Και να πω και κάτι άλλο που το είχα πει και στην Επιτροπή Οδι-
κής Ασφάλειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να ολοκληρώσετε,
κύριε Παναγιωτόπουλε, παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε.
Τα πρόστιµα του ΚΟΚ, κύριε Υπουργέ, πάνε όλα στον κοινό

προϋπολογισµό και είχα προτείνει και στην Επιτροπή Οδικής
Ασφάλειας να φτιαχτεί ειδικός κωδικός όπου τα πρόστιµα του
ΚΟΚ να πηγαίνουν για την οδική ασφάλεια του δήµου και όχι γε-
νικώς να καλύπτουµε τρύπες. Είναι αυτά που κάναµε µέχρι τώρα,
διότι αυτές ήταν οι ανάγκες των δήµων. Και είχα πει και άλλα,
βέβαια, τα έχουµε στην έκθεσή µας, θα τα δείτε, ότι και Αντιδή-
µαρχος Οδικής Ασφάλειας πρέπει να υπάρχει, διότι βλέπετε το
πώς πληρώνουµε κάθε φορά.

Και να πω και κάτι άλλο, για να κλείσω, κυρία Πρόεδρε. Συγ-
γνώµη, αλλά εµείς πιστεύουµε σε µια αυτοδιοίκηση που θα είναι
πραγµατική αυτοδιοίκηση, που το δηµοτικό συµβούλιο ξέροντας
τις ανάγκες της περιοχής του θα έχει το περιθώριο εκείνο να
δράσει. Γιατί βάζετε εξήντα δόσεις και γιατί δεν βάζετε εκατόν
είκοσι δόσεις; Και γιατί δεν βάζετε διαγραφή των χρεών πλήρως
σε όλους και να µπορεί το δηµοτικό συµβούλιο να το αποφασίζει
αυτό και να το κανονίζει;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Γιατί τα λεφτά τα βάζει το κράτος!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλετε το κράτος, γιατί δεν

πιστεύετε στην τοπική αυτοδιοίκηση, αυτή είναι η λογική σας.
Εµείς, όµως, πιστεύουµε, εµπιστευόµαστε τους φορείς της το-
πικής αυτοδιοίκησης, εµπιστευόµαστε την κοινωνία, τους πολίτες
και τη θέλουµε αποκεντρωµένη την εξουσία, δεν τη φοβόµαστε.
Η Δεξιά τη φοβάται, γι’ αυτό ποτέ δεν έκανε µεγάλη µεταρρύθ-
µιση στην τοπική αυτοδιοίκηση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Υπουργός Εσωτε-

ρικών κ. Λιβάνιος έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιλέξαµε να έρθουν οι συγκεκρι-

µένες διατάξεις ως ένα ενιαίο νοµοσχέδιο σήµερα που συµπωµα-
τικά κατατέθηκε και το δεύτερο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών που αφορά την επιτάχυνση των προσλήψεων µέσω
ΑΣΕΠ και το οποίο θα έχουµε τη χαρά να το συζητήσουµε και να
ανταλλάξουµε απόψεις τις επόµενες ηµέρες στην επιτροπή και
ασφαλώς στην Ολοµέλεια.

Είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο ένα νοµοσχέδιο στο οποίο δο-
κιµάσαµε κάτι διαφορετικό ως Υπουργείο Εσωτερικών. Πολλές
φορές όταν βγαίνει ένα νοµοσχέδιο στη διαβούλευση, δεν είναι
πλήρως κατανοητό στον απλό άνθρωπο τι αλλαγές φέρνει. Φτιά-
ξαµε, λοιπόν, δοκιµαστικά µία ιστοσελίδα, όπου άρθρο-άρθρο
του νοµοσχεδίου -και του συγκεκριµένου, αλλά και του ΑΣΕΠ-
προσπαθήσαµε µε απλά λόγια να εξηγήσουµε τι αλλάζει και είχε
πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, γιατί είχε µεγαλύτερη επισκεψι-
µότητα από ό,τι περιµέναµε. Και ήταν ένα ενδιαφέρον πείραµα
το οποίο ευελπιστούµε να συνεχιστεί και σε άλλες νοµοθετικές

πρωτοβουλίες του Υπουργείου Εσωτερικών, ιδίως όταν χρειαστεί
να ανταλλάξουµε απόψεις για τα θέµατα που µας απασχολούν.

Ταυτόχρονα, είχα την εξαιρετική τιµή σε όλα τα πολιτικά κόµ-
µατα να στείλω το σχέδιο του νοµοσχεδίου και να ζητήσω ιδέες,
διευκρινίσεις, παρατηρήσεις, ό,τι χρειάζεται για να είναι όλα
έτοιµα εν όψει της συζήτησης και στις επιτροπές και στην Ολο-
µέλεια της Βουλής. Και θεωρώ ότι ήταν ένα σηµαντικό βήµα,
γιατί µέσα από την ανταλλαγή απόψεων µπορούν να βελτιωθούν
διαδικασίες, νοµοθετήµατα και πολλά άλλα πράγµατα, ασχέτως
αν έχουµε διαφορετικές αφετηρίες, διαφορετικές προσεγγίσεις
σε θέµατα, αλλά σίγουρα ο διάλογος βοηθάει.

Και επειδή πιστεύω πάντα στον διάλογο και πιστεύω στην καλή
πρόθεση, θέλω να σας παρακαλέσω να µου δώσετε τον χρόνο
να σας εξηγήσω συνοπτικά ορισµένες διατάξεις τις οποίες θέ-
σατε και στην επιτροπή, αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια.

Το πρώτο κοµµάτι του νοµοσχεδίου αφορά τους χερσαίους
συνοριακούς σταθµούς ιδίως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακρι-
τικών και παραµεθόριων περιοχών, όπου ξέρουµε την κατάσταση
και ξέρουµε ότι η κατάσταση αυτή δεν είναι η κατάσταση που
αρµόζει σε ένα ευρωπαϊκό κράτος. Ιδίως όταν εισερχόµαστε
στην Ελλάδα από τους Κήπους, νοµίζω ότι η εικόνα είναι ακριβώς
αντίστροφη. Πράγµατι, είχε δίκιο Βουλευτής της Ελληνικής
Λύσης, επειδή έχω επισκεφθεί τους Κήπους πολλές φορές τον
τελευταίο καιρό, η εικόνα είναι η ανάποδη, νοµίζεις ότι φεύγεις
από την Ευρώπη, όχι ότι µπαίνεις στην Ευρώπη και γι’ αυτό
άµεσα δεσµεύσαµε 6 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία δηµοπρατ-
τούνται τις επόµενες ηµέρες, µε στόχο κοντά στο Πάσχα του
2025 το πρώτο βήµα αναβάθµισης των χερσαίων συνοριακών
σταθµών των Κήπων να γίνει. Ακολουθούν οι Καστανιές και οι Εύ-
ζωνοι, που είναι οι τρεις µεγάλες πόλεις, µε έµφαση στις Καστα-
νιές που είναι και κοντά στον κεντρικό οδικό άξονα, όπου ο
συνοριακός σταθµός βρίσκεται εντός, κυριολεκτικά µέσα στο
χωριό, µε αποτέλεσµα να είναι πολύ δυσχερής η κίνηση.

Και επειδή συζητάµε για αναπτυξιακές προοπτικές της βό-
ρειας Ελλάδας, όταν κάποιος από µία γειτονική χώρα θέλει έξι
ώρες στα σύνορα να µπει και έξι ώρες να βγει, αντιλαµβάνεστε
ότι δεν θα µας προτιµήσει για αυτό που λέγεται «προορισµός
Σαββατοκύριακου», ή να έρθει να κάνει τα ψώνια του, ή να έρθει
να απολαύσει τις παραλίες στη βόρεια Ελλάδα, για παράδειγµα.

Άρα, λοιπόν, για πολλούς λόγους και λόγους ασφαλείας και
λόγους οικονοµίας και λόγους εθνικούς η αναβάθµιση των χερ-
σαίων συνοριακών σταθµών θα προχωρήσει και θα προχωρήσει
γρήγορα. Ήδη, δηλαδή σας επαναλαµβάνω, στους Κήπους σύν-
τοµα θα αρχίσουν να γίνονται οι εργασίες που χρειάζονται σε
πρώτη φάση και σε δεύτερη φάση, παράλληλα µε την κατασκευή
της νέας γέφυρας η οποία κατασκευάζεται από την Εγνατία, θα
γίνει η µεγαλύτερη επέκταση, ώστε να καλύπτει πλήρως τον
φόρτο που υπολογίζουµε.

Κάνουµε το εξής στους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς: Το
πρώτο, το εξής λογικό, νοµιµοποιούµε τα σηµερινά κτίσµατα που
είναι χωρίς άδεια. Φτιάχτηκαν όποτε φτιάχτηκαν σε διαφορετικές
περιόδους, µε διαφορετικές προδιαγραφές, χωρίς άδεια και απο-
τέλεσµα ήταν να προσπαθούµε να κάνουµε την επέκταση και να
µην έχουµε τη δυνατότητα να βρούµε τα τοπογραφικά, τα πολεο-
δοµικά, τις άδειες οικοδοµής, τίποτα από αυτά. Ήταν κοινώς ένα
από τα αγαπηµένα πράγµατα που έχει διαχρονικά το ελληνικό
κράτος, κρατικά αυθαίρετα. Αυτό προσπαθούµε να το λύσουµε.

Ποιος ο ρόλος, επειδή άκουσα και από τον κ. Παναγιωτόπουλο
επιφυλάξεις, των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων; Οι Αποκεντρω-
µένες Διοικήσεις έχουν τη µέριµνα για την ορθή λειτουργία του
συνοριακού σταθµού, ούτε τους αστυνοµικούς θα κάνουν, ούτε
τους τελωνειακούς θα κάνουν, ούτε τους υπαλλήλους του Αγρο-
τικής Ανάπτυξης θα κάνουν, που παρεµπιπτόντως είναι πολύ σο-
βαρό θέµα ο φυτοϋγειονοµικός έλεγχος ιδίως των εισερχόµενων
τροφίµων στη χώρα µας. Πού; Στους Κήπους που είναι τόσο
ωραία οργανωµένος που µπαίνουν στο αντίθετο ρεύµα της κυ-
κλοφορίας τα φορτηγά, γιατί είναι από την απέναντι µεριά ο φυ-
τοϋγειονοµικός έλεγχος, είναι στο αντίθετο ακριβώς και είναι
περιπτώσεις που είναι λόγοι και δηµόσιας υγείας και ελληνοποί-
ησης των κρεάτων, των γαλάτων και άλλων περιπτώσεων που
αφορούν τα τρόφιµα.
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Άρα, λοιπόν, τι κάνουµε; Οι αποκεντρωµένες, επειδή είναι η κρα-
τική οντότητα πιο κοντά στους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς,
αναλαµβάνουν αυτόν τον σηµαντικό ρόλο χωρίς, όµως, να χρει-
αστεί να επιφορτιστούν µε πράγµατα τα οποία δεν ταιριάζουν στην
αποστολή τους. Η οργανωτική δοµή των υπηρεσιακών µονάδων
που σταθµεύουν, εδρεύουν στους χερσαίους συνοριακούς σταθ-
µούς θα συνεχίσει να είναι στις υπηρεσίες που ανήκουν. Δεν θα
ντύσουµε αστυνοµικό τον Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης, για παράδειγµα.

Όπως είπα και στην επιτροπή, ήταν µια προσπάθεια η οποία
είχε γίνει µία απόπειρα να ξεκινήσει, αν θυµάµαι καλά, το 2016-
2017 και η οποία δεν κατέληξε ποτέ σε νοµοθετικό κείµενο. Και
για να είµαι δίκαιος, κοµµάτια από εκεί αξιοποιήθηκαν και χρησι-
µοποιήθηκαν προκειµένου να φτιάξουµε ένα θεσµικό πλαίσιο, να
φτιάξουµε όλες οι συναρµόδιες υπηρεσίες κάποια στιγµή έναν
κανονισµό λειτουργίας για να λειτουργήσουν. Αυτό αφορά και
τους δεκαεννέα χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, από το Μαρ-
γαρίτι και την Κακαβιά µέχρι τους Κήπους, τις Καστανιές, την
Εξοχή και το Νυµφαίο. Και αυτός, κατά τη γνώµη µου, είναι ένας
πάρα πολύ σηµαντικός στόχος. Γι’ αυτό εκτιµώ ότι είναι κάτι το
οποίο πρέπει να τύχει της θετικής ανταπόκρισης ως συγκεκρι-
µένο κοµµάτι.

Πριν πάω τώρα στο κοµµάτι για τους ΟΤΑ που είναι το Μέρος
Β’ του νοµοσχεδίου, θα σας πω το σκεπτικό των διατάξεων. Είναι
η τελευταία µείζονα νοµοθετική πρωτοβουλία που αφορά τους
ΟΤΑ πριν το εµβληµατικό έργο της σύνταξης του Ενιαίου Κώδικα
Αυτοδιοίκησης. Ήδη υπάρχουν δύο άρθρα µέσα. Άκουσα ήδη
επιφυλάξεις από την κ. Πούλου, γιατί, λέει, κάνουµε µία µονάδα
και δεν την κάνει η υπάρχουσα µονάδα. Απαντώ, λοιπόν, ότι γί-
νεται για δύο λόγους. Ο πρώτος λόγος είναι ότι ο Κώδικας Αυ-
τοδιοίκησης δεν αφορά µία διεύθυνση, αλλά αφορά σχεδόν
οριζόντια το Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά και άλλα Υπουργεία.
Διότι όταν θα µπούµε, για παράδειγµα, στο κοµµάτι των αρµο-
διοτήτων -για τις αρµοδιότητες υπάρχουν καθ’ ύλην αρµόδια
Υπουργεία που ασκούν τις αρµοδιότητες που πρέπει να εξετα-
στούν- αντί να επιφορτιστεί µία διεύθυνση εκτός από την καθη-
µερινή λειτουργία που έχει η Διεύθυνση Οργάνωσης και
Λειτουργίας των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και είναι η
καθηµερινή διεπαφή των αυτοδιοικητικών µε το Υπουργείο Εσω-
τερικών, θα αξιοποιήσουµε το έµπειρο και άξιο προσωπικό του
Υπουργείου Εσωτερικών για να εργαστούν επί δεκαοκτώ µήνες
τόσο για τη σύνταξη του κώδικα όσο και για την υποστήριξη της
επιτροπής που γίνεται µε αξιόλογους συνεργάτες. Εκτός από
υπηρεσιακούς του Υπουργείου Εσωτερικών, θα υποστηριχθούν
και µε σύµβουλο Επικρατείας και µε σύµβουλο του Ελεγκτικού
Συνεδρίου και µε καθηγητή νοµικής και µε αντιπρόεδρο επί τιµή
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και µε εκπροσώπους της
ΚΕΔΕ και της ΕΜΠΕ και µε εκπροσώπους των τριών µεγαλύτε-
ρων συνδικαλιστικών οργανώσεων. 

Και όπως είπα και χθες στην επιτροπή, αλλά επαναλαµβάνω
και σήµερα ότι όταν µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο των χιλίων άρ-
θρων, αυτό θα τύχει και ευρείας διαβούλευσης και αναλυτικής
παρουσίας σε όλα τα κόµµατα και προφανώς και της δηµόσιας
διαβούλευσης που θα το συνοδέψει, όταν θα έρθει η ώρα της
ψήφισης εντός του 2025 για έναν πολύ απλό λόγο. Διότι είναι
κάτι το οποίο θα είναι η ραχοκοκαλιά της αυτοδιοίκησης. Θα είναι
αυτό που θα µαζέψει τα χιλιάδες διάσπαρτα νοµοθετήµατα σε
έναν νόµο και θα αφορά από το πώς εκλέγονται οι δηµοτικές
αρχές, το πώς διοικούνται, το ποιες αρµοδιότητες έχει η πρωτο-
βάθµια και η δευτεροβάθµια αυτοδιοίκηση, το πώς είναι η οικο-
νοµική τους διαχείριση, το πώς είναι ο έλεγχος νοµιµότητας,
αλλά και το πώς είναι η διαχείριση των νοµικών τους προσώπων.
Όλα αυτά µαζί θα συνενωθούν σε ένα κείµενο. Διότι δεν µπορώ
να δεχτώ ότι κλείνουµε ογδόντα χρόνια, εβδοµήντα σχεδόν χρό-
νια από το βασιλικό διάταγµα του ’58 που καθορίζει την οικονο-
µική διαχείριση των δήµων του 2024 και συζητάµε για την
αυτοδιοίκηση του 2030.

Θα µου επιτρέψετε, επειδή έκανε µία αναφορά ο κ. Παναγιω-
τόπουλος, να πω ότι η λύση της απλής αναλογικής στην τοπική
αυτοδιοίκηση απέτυχε. Απέτυχε για τους λόγους τους οποίους
έχω εξηγήσει πολλές φορές και δεν υπάρχει λόγος να τους επα-

ναλάβουµε και τώρα. Αποτυχία ήταν, επίσης, και ο τρόπος που
έγινε µε τη de facto ίδρυση τετάρτου βαθµού αυτοδιοίκησης, ου-
σιαστικά τρίτου βαθµού αυτοδιοίκησης, που ήταν το ξεχωριστό
ψηφοδέλτιο για τις δηµοτικές κοινότητες. Φτιάξαµε έναν τρίτο
βαθµό αυτοδιοίκησης που η µόνη διαφορά που είχε -γιατί δεν
είχε καµµία αρµοδιότητα!- ήταν ότι θα εκλέγονται από ξεχωριστό
ψηφοδέλτιο. 

Είναι περιττό, λοιπόν, να αναφέρω τα δύο κλασικά παραδείγ-
µατα. Ο προηγούµενος Δήµαρχος Θεσσαλονίκης που κέρδισε
τις εκλογές είχε πέντε από τους σαράντα εννέα δηµοτικούς συµ-
βούλους, ο Δήµαρχος Ορεστιάδας που εκλέχθηκε από τον
πρώτο γύρο είχε δεκαέξι από τους τριάντα τρεις δηµοτικούς
συµβούλους. Ενώ εκλέχθηκε από την πρώτη Κυριακή, δεν είχε
καν πλειοψηφία. Αυτό είχατε φτιάξει! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Και τι έπαθε ο δήµος; 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Μια χαρά δούλεψε!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Και θα εί-

χαµε το εξής καταπληκτικό: Η Αντιπολίτευση να ψηφίζει προ, η
Αντιπολίτευση να τραβάει τον δήµαρχο, λες και δεν γνωρίζουµε
ότι όταν έχεις άµεση εκλογή δηµάρχου από το εκλογικό σώµα
και µάλιστα µε αυξηµένη απόλυτη πλειοψηφία σε σύστηµα δύο
γύρων, υπάρχει ξεχωριστό αιρετό µονοπρόσωπο όργανο, το
οποίο δεν είχε καµµία ουσιαστικά εξουσία, γιατί δεν είχε πλει-
οψηφία στο δηµοτικό συµβούλιο. Αυτό ήταν το όραµα που είχατε
για την αυτοδιοίκηση!

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Δώσατε τα πάντα!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αυτό ήταν

το όραµα! Γιατί; Διότι οραµατιζόσασταν ότι θα πάτε να κάνετε
«πρασινορόζ» συνεργασίες σε τοπικό επίπεδο. Αυτό ήταν το
όραµά σας!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ερηµώσατε την ύπαιθρο!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ο κ. Σπανάκης είπε

προηγουµένως ότι είναι όλα καλά στην ύπαιθρο!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα τα

ακούσετε όλα! Θα ακούσετε πολλά πράγµατα. 
Δεν θέλω να αναφερθώ στο άρθρο για το γάλα, το οποίο είναι

αίτηµα κυρίως συνδικαλιστικών οργανώσεων, αλλά και δηµοτι-
κών αρχών, διότι δύο χρόνια εκκρεµούν στα δικαστήρια οι δια-
γωνισµοί αυτοί, µε αποτέλεσµα ούτε γάλα να παίρνουν οι
εργαζόµενοι ούτε χρήµατα. 

Στο άρθρο δε 16 υπάρχει το εξής καταπληκτικό. Θεραπεύει
κάτι το οποίο είναι προφανές. Όταν ένας νησιωτικός δήµος έχει
τουριστική κίνηση το καλοκαίρι, τους εργαζόµενους καθαριότη-
τας το καλοκαίρι τους θέλει, γιατί τότε έχει φόρτο. Μέχρι να εγ-
κριθεί προϋπολογισµός, µέχρι να ξεκινήσουν οι διαδικασίες του
ΑΣΕΠ, µέχρι να γίνουν αιτήσεις και µέχρι να βγουν τα αποτελέ-
σµατα, έφτανε Νοέµβριο για να βρει τους εργαζόµενους ο του-
ριστικός δήµος. Ας δούµε, λοιπόν, τι λέµε τώρα εµείς µιας και το
πρόβληµα αυτό συνδέθηκε µε την υποστελέχωση και µε το ότι
δίνουµε συµβασιούχους. Λέµε, λοιπόν, ότι οι διαδικασίες ξεκι-
νούν χωρίς να χρειάζεται ο προϋπολογισµός. 

Όσον αφορά τώρα στα τρία άρθρα που αφορούν τις περιφέ-
ρειες, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι ιδίως η σύσταση επιτροπής
ήταν αίτηµα περιφερειαρχών, η οποία έχει έναν συµβουλευτικό
ρόλο και µπορεί να διευκολύνει, να συµβουλεύει, χωρίς να έχει
αποφασιστικές αρµοδιότητες, τον περιφερειάρχη στο να προ-
ετοιµαστεί καλύτερα. Είµαστε ήδη στον µήνα Οκτώβριο και είναι
η κατάλληλη εποχή για να συζητήσουµε θέµατα που µπορεί να
αφορούν την αντιπυρική περίοδο του 2025. Θα δηµιουργηθεί
αυτή η επιτροπή και αυτό είναι που θα συζητήσει. 

Το επόµενο τώρα άρθρο, το άρθρο 20, προσπαθεί να λύσει
ένα τεράστιο πρόβληµα που το γνωρίζετε. Υπάρχουν αντιπληµ-
µυρικά έργα για τα οποία εκκρεµούν δικαστικές προσφυγές τέσ-
σερα και πέντε χρόνια, τα οποία δεν έχουν εκδικαστεί, µε
αποτέλεσµα ούτε τα έργα να γίνονται, αλλά και να υπάρχουν και
προφανείς κίνδυνοι για την ασφάλεια των κατοίκων. Τα έργα
αυτά είναι κολληµένα σε διαγωνισµούς. Τι κάνουµε, λοιπόν; Λέµε
ότι τα σηµαντικά έργα θα αδειοδοτούνται γρηγορότερα και αν
υπάρχει προσφυγή στο δικαστήριο, θα δικάζονται γρηγορότερα.

Πάµε λίγο στο άρθρο 25 που αφορά τη ρύθµιση οφειλών σε
συνδυασµό µε το άρθρο 26. Κατά την προσωπική µου άποψη,

360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



όποια διευκόλυνση και να δώσουµε, δεν θα πρέπει να αισθάνον-
ται κορόιδα αυτοί που είναι συνεπείς µε τις υποχρεώσεις τους
προς τους δήµους, αυτοί οι οποίοι είναι συνεπείς και πολλές
φορές καταβάλλουν αυτά που µπορούν από το υστέρηµά τους.
Μόνο στους δήµους είναι 3,6. Είναι 3 δισεκατοµµύρια στους δή-
µους και 600 εκατοµµύρια στις ΔΕΥΑ. 

Η δυνατότητα που δίνουµε τώρα είναι αυτή της ρύθµισης σε
εξήντα δόσεις, ενώ οι ευάλωτοι οφειλέτες, σύµφωνα µε τα κρι-
τήρια που ισχύουν για τον εξωδικαστικό µηχανισµό που έχει αν-
τικειµενικά κριτήρια, θα µπορούν να τύχουν και ευνοϊκότερης
ρύθµισης. 

Τι αφορούν αυτές οι οφειλές; Αφορούν από 20 ευρώ για κλή-
σεις ελεγχόµενης στάθµευσης, για παράδειγµα, έως πολύ µε-
γάλα πρόστιµα, είτε πολεοδοµικά είτε τραπεζοκαθισµάτων από
πολύ µεγάλα καταστήµατα κ.λπ.. Ο Δήµος Κέρκυρας, για παρά-
δειγµα, επέβαλε, απ’ ό,τι διάβασα, 300.000 ευρώ πρόστιµα για
αυθαίρετη χρήση κοινόχρηστου χώρου. 

Όλα αυτά, λοιπόν, θα ρυθµιστούν για τους µεν ευάλωτους µε
σηµαντικές προσαυξήσεις, για όλους τους υπόλοιπους έως
εξήντα δόσεις. Προσέξτε, µε αίτηση του οφειλέτη, εάν και εφό-
σον το θέλει ο οφειλέτης, µπορεί να µπει στον εξωδικαστικό µη-
χανισµό. Δεν θα συζητήσουµε τον εξωδικαστικό µηχανισµό γιατί
είναι άλλη συζήτηση. Όµως, δεν είναι ούτε υποχρεωτικό ούτε τι-
µωρητικό, διότι πολλές φορές οδηγεί και σε µεγάλες περικοπές
προστίµου και του αρχικού κεφαλαίου. 

Εκπλήσσοµαι ειλικρινά που ζητήθηκε ονοµαστική ψηφοφορία
για το άρθρο 16, όπως εκπλήσσοµαι περισσότερο για το άρθρο
32, διότι το αυτοδιοικητικό ΠΑΣΟΚ και ο αυτοδιοικητικός ΣΥΡΙΖΑ
που ακούνε τι λέει η ΚΕΔΕ κατά γράµµα, δεν ξέρουν ότι είναι
οµόφωνο αίτηµα και απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της
ΚΕΔΕ να τεθεί άµεσα σε εφαρµογή το άρθρο αυτό.

Και λέω, λοιπόν, το οµόφωνο. Δήµαρχοι όπως ο Γιώργος Ιωα-
κειµίδης, αξιόλογος δήµαρχος και υποψήφιος περιφερειάρχης
του ΣΥΡΙΖΑ στην Περιφέρεια Αττικής, ο Λάζαρος Μαλούτας, Δή-
µαρχος Κοζάνης, ο Απόστολος Καλογιάννης, ο εµβληµατικός δή-
µαρχος του ΣΥΡΙΖΑ, οµόφωνα το ζητήσανε. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ήταν πριν αυτοί. Ήταν οι προ-
ηγούµενοι.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Το ζήτησε
η ΚΕΔΕ το 2023, σε συνέχεια οµόφωνης απόφασης του Συνε-
δρίου της ΚΕΔΕ στον Βόλο του 2022. Αυτό είπε η ΚΕΔΕ οµό-
φωνα, «Φέρτε µας τη ρύθµιση για να µπορούµε να το κάνουµε». 

Πάµε στις ΚΑΠ και την υποχρηµατοδότηση. ΚΑΠ 2014: 2,2 δι-
σεκατοµµύρια. ΚΑΠ 2015: 1,9 δισεκατοµµύρια. ΚΑΠ 2016: 2 δι-
σεκατοµµύρια. ΚΑΠ 2017: 1,8 δισεκατοµµύρια. ΚΑΠ 2019: 1,8
δισεκατοµµύρια. Έρχεται η "κακιά" Κυβέρνηση Μητσοτάκη που
µισεί την αυτοδιοίκηση και το 2020 δίνει 2,3 δισεκατοµµύρια. Το
2021 δίνει 2,3 δισεκατοµµύρια. Το 2023 δίνει 2,32 δισεκατοµµύ-
ρια. Το 2024 δίνει 2,42 δισεκατοµµύρια και για το 2025 προβλέ-
πουµε αύξηση διπλή, 53 εκατοµµύρια ευρώ που θα καλύψει την
αύξηση του µισθολογικού κόστους στο 100%, συν κάποια αύ-
ξηση που θα πάρουν οι αιρετοί, διότι αυτή τη στιγµή υπάρχει το
πολύ συχνό φαινόµενο δήµαρχος να αµείβεται λιγότερο από τµη-
µατάρχη του δήµου. Είναι κάτι το οποίο είναι λάθος και διοικη-
τικά, γιατί υπάρχει και ιεραρχική δοµή. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εµάς το λέτε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα σας πω,

λοιπόν, γι’ αυτά που θα κάνουµε τώρα. Από το αποθεµατικό του
Υπουργείου Εσωτερικών υπάρχουν 130 εκατοµµύρια που θα δο-
θούν ως ΚΑΠ, συν 10 εκατοµµύρια από την αύξηση τώρα. Συνο-
λικά είναι 140 εκατοµµύρια. Τα 90 εκατοµµύρια, τα οποία τα
υποτιµήσατε λιγάκι, είναι για αύξηση ληξιπρόθεσµων υποχρεώ-
σεων. Τι είναι οι ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις; Χρωστάει ο δήµος
σε τρίτους, σε προµηθευτές, για παράδειγµα. Τα πληρώνει. Τα
90 εκατοµµύρια είναι σχεδόν το 60% των ληξιπρόθεσµων οφει-
λών των δήµων αυτή τη στιγµή και εξοφλούνται. Δίνουµε έκτακτη
δόση για λειτουργικά των σχολείων, 29 εκατοµµύρια ευρώ επι-
πλέον. Δίνουµε 20 εκατοµµύρια ευρώ παραπάνω για δικαστικές
αποφάσεις. Αυτά είναι χρήµατα, τα οποία θα τα πλήρωναν οι
δήµοι και τους διευκολύνουµε εξοφλώντας αυτές τις δικαστικές
αποφάσεις, να χρησιµοποιήσουν τα χρήµατά τους για άλλους

σκοπούς. Άρα, λοιπόν, επί της ουσίας, το αίτηµα της ΚΕΔΕ για
την είσπραξη των δύο ΚΑΠ υπερκαλύπτεται. 

Το άρθρο 31 θεωρώ ότι δεν έτυχε της προσοχής που έπρεπε.
Είναι πολύ σηµαντικό άρθρο και αφορά την πρόσβαση στον δη-
µόσιο χώρο. Δεν γίνεται ιδίως σε αστικά κέντρα οι πλατείες µας,
τα πεζοδρόµια µας, να είναι εγκλωβισµένα από άναρχη ανάπτυξη
τραπεζοκαθισµάτων. Μπορεί να συνυπάρξει και η βιώσιµη µετα-
κίνηση και η οικονοµική ανάπτυξη, χωρίς όµως να χρειαστεί να
κάνεις σλάλοµ ανάµεσα στα τραπεζοκαθίσµατα, χωρίς η µητέρα
µε το καροτσάκι να χρειαστεί να κατέβει στον δρόµο για να πε-
ράσει και χωρίς το άτοµο µε αναπηρία να δυσκολεύεται να πάει
από τη µία άκρη του τετραγώνου στην άλλη άκρη.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Προσλήψεις στη Δηµοτική
Αστυνοµία.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Για τη Δη-
µοτική Αστυνοµία θα βγουν σύντοµα οι οριστικοί πίνακες και θα
τους καλέσουµε για εκπαίδευση.

Οι εγκρίσεις του 2024 είναι χίλιοι οκτακόσιοι ογδόντα δύο στην
αυτοδιοίκηση, µόνο για δήµους.

Για το 2025 µιλάµε για δύο χιλιάδες επτακόσιες δεκαεπτά νέες
προσλήψεις και µε διάταξη που υπάρχει στο νοµοσχέδιο του
ΑΣΕΠ υπάρχει ειδική διαδικασία για αυτές τις κατηγορίες σε συν-
δυασµό µε την αυξηµένη εντοπιότητα σχεδόν µε το 70% των
δήµων της Ελλάδας να καλυφθούν οι θέσεις εντός του πρώτου
εξαµήνου του 2025. 

Για µένα, η εντοπιότητα είναι ίσως η σηµαντικότερη αλλαγή
που έρχεται και είναι η έµπρακτη στήριξη µε ειδική µέριµνα για
τον βόρειο Έβρο, για τις παραµεθόριες περιοχές και για το σύ-
νολο των νησιών ανεξαρτήτως πληθυσµού, από τη Γαύδο µέχρι
τη Ρόδο και από την Κέρκυρα µέχρι τον Άη Στράτη. Οι ντόπιοι, ο
νέος επιστήµονας, ο νέος κάτοικος, όποιος κάτοικος θέλει θα
έχει σχεδόν απόλυτη προτεραιότητα στην πρόληψη στην πε-
ριοχή του. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το άρθρο 32;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Είπα για το

άρθρο 32 ότι είναι αίτηµα της ΚΕΔΕ και αυτό που γίνεται είναι
κάτι το οποίο ισχύει σήµερα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ισχύει σήµερα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Είναι κάτι

το οποίο ισχύει. Απλώς, πολλές φορές πάει µε ένα πακέτο χαρτιά
ο δηµοτικός υπάλληλος από την οικονοµική υπηρεσία στις τρά-
πεζες και κάνει αυτή τη δουλειά.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ναι, αλλά να µην το κάνει ο
υπάλληλος του δήµου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα συνε-
χίσω πολύ σύντοµα µε δύο άρθρα. Το πρώτο -το έτερο άρθρο
για την ονοµαστική ψηφοφορία- αφορά τα προσόντα του διοι-
κητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Έχουµε το εξής οξύµωρο:
Κατηγορούµαστε για φωτογραφική διάταξη την ίδια στιγµή που
διευρύνεται ο κύκλος των υποψήφιων. Και το ερώτηµα είναι το
εξής: Ξέρουµε πώς είναι η διαδικασία επιλογής του διοικητή της
Εθνικής Αρχής Διαφάνειας; Γίνεται η προκήρυξη και µοριοδο-
τούνται. Ποια είναι η επιτροπή που µοριοδοτεί; Ο Πρόεδρος του
ΑΣΕΠ, δύο Αντιπρόεδροι του ΑΣΕΠ, ο Αντιπρόεδρος του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους και ο Γενικός Γραµµατέας Δηµό-
σιας Διοίκησης. Οι τέσσερις στους πέντε είναι από ανεξάρτητο
φορέα. Μοριοδοτούνται, επιλέγονται οι τέσσερις και πάει στο
Συµβούλιο Διοίκησης που αυτό θα προτείνει έναν από τους δύο
για να επιλεγεί τελικά ο νέος διοικητής. 

Μην αδικείτε το πρώτο πτυχίο στην επαγγελµατική εξέλιξη κά-
ποιου. Υπενθυµίζω ότι µε µια απλή υπογραφή διορίζονταν οι πρό-
εδροι και οι διοικητές αντίστοιχων οργανισµών. Και τώρα
κάνουµε ότι το ξεχνάµε και διαρρηγνύουµε τα ιµάτιά µας στο
όνοµα της διαφάνειας, την ίδια στιγµή που…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε δώσει δείγµατα γραφής.
Δεν τα λέµε από το κεφάλι µας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Να σας πω
κάτι; Όταν είχατε θεσπίσει πανηγυρικά το 2015 τους τοµεακούς
γραµµατείς -αν θυµάµαι καλά, κάπως έτσι τους λέγατε- πόσους
διορίσατε στα τέσσερα χρόνια θητείας; Έναν στο Τουρισµού!
Γιατί; Υπάρχει Υπουργείο όπου ο Υπουργός δεν προκήρυξε ποτέ
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τη θέση γιατί ήξερε ότι ο Γενικός Γραµµατέας που είχε που ήταν
η ραχοκοκκαλιά του Υπουργείου δεν θα διοριζόταν γιατί δεν είχε
τα προσόντα. Το ήξερε. Και σήµερα ακούσαµε τον ίδιο άνθρωπο
να λέει «Πω-πω, τι κάνετε;». 

Εν πάση περιπτώσει, όταν κάποιος έχει µεταπτυχιακά ή διδα-
κτορικά διπλώµατα, εµπειρία σε αντίστοιχη θέση, έχει µόνο
νόηµα το πρώτο πτυχίο; Από τη Νέα Αριστερά -το είπα και χθες-
ο κ. Ηλιόπουλος είναι πληροφορικάριος, πληροφορικός. Έχουµε
τελειώσει σχεδόν την ίδια σχολή. Ήταν ο Ειδικός Γραµµατέας
του Σώµατος Επιθεωρητών Δηµόσιας Διοίκησης. Δεν ήταν ούτε
εργατολόγος ούτε νοµικός ούτε οικονοµολόγος. Και µη βιάζεστε
να προεξοφλήσετε πράγµατα ιδίως σ’ αυτό το θέµα.

Ένα προτελευταίο θέµα είναι η Σύµβαση του Τρόµσο, κάτι το
οποίο επιλέγεται µε µια διαδικασία να µπει στον σηµερινό Κώδικα
Διοικητικής Διαδικασίας διότι υπάρχει όλο το υπόλοιπο νοµικό
πλαίσιο. Υπενθυµίζω ότι ιδίως στο πλαίσιο της διαφάνειας σε
σχέση µε άλλες χώρες έχουµε υποτιµήσει ότι το σύνολο των
εκτελεστών πράξεων του ελληνικού δηµοσίου είναι αναρτηµένο.
Και είναι η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Αυτό δεν το έχουν πολλές χώρες του κό-
σµου. Επιπροσθέτως, µε τις αλλαγές που κάνουµε διευρύνουµε
την πιθανότητα αναζήτησης και πρόσβασης στα δηµόσια έγ-
γραφα. Και, ναι, η εξουσιοδοτική θα αφορά κυρίως τον τρόπο
υποβολής της αίτησης, όπως για παράδειγµα τι σηµαίνει «ανώ-
νυµη αίτηση». 

Επί της ουσίας, όµως, δεν θα αλλάξει κάτι, διότι η διάταξη
νόµου είναι σαφής, έτυχε αποδοχής και επεξεργασίας µε την πο-
λύτιµη βοήθεια της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα και είχε να ισορροπήσει µεταξύ του απόλυτου σεβα-
σµού των προσωπικών δεδοµένων και του GTPR και την ίδια
στιγµή της ενσωµάτωσης µιας σύµβασης η οποία έρχεται από
το 2009, οκτώ χρόνια πριν από τη θεσµοθέτηση του GTPR.

Υπάρχουν επίσης και οι διατάξεις για τα ζώα συντροφιάς. Αν
στο  πλαίσιο της ακρόασης των φορέων οι οποίοι εµπλέκονται -
state holders, όπως λέµε - τους φωνάξουµε όλους, ειλικρινά σας
λέω ότι, εάν βρούµε κοινό τόπο, το νοµοθετούµε αύριο το πρωί.
Υπάρχουν αντικρουόµενες απόψεις όχι µόνο µεταξύ κυνηγών και
φιλόζωων, δηµάρχων φιλόζωων και δηµάρχων κυνηγών, αλλά και
µεταξύ των ίδιων των φιλόζωων. Υπάρχουν φιλόζωοι οι οποίοι
λένε «κλείστε όλα τα ζώα στο καταφύγιο». Υπάρχουν φιλόζωοι
που λένε «κανένα ζώο στο καταφύγιο». Υπάρχουν φιλόζωοι οι
οποίοι διαµαρτύρονται και κατηγορούν τους άλλους φιλόζωους
ότι είναι έµποροι ζώων. Υπάρχουν δεκάδες τάσεις και ειλικρινά
σάς λέω ότι όσο καιρό έχω ασχοληθεί δεν έχω καταφέρει να
βγάλω µία συνισταµένη. Είναι πάρα πολύ δύσκολο.

Εδώ προσπαθούµε να κάνουµε δύο πράγµατα: Πρώτον, να
υποχρεώσουµε όλους να κάνουν το αυτονόητο, που ισχύει είκοσι
χρόνια σχεδόν, δηλαδή να σηµάνουν, να βάλουν ένα τσιπ στον
σκύλο ή στη γάτα τους. Είναι το αυτονόητο:

Δεύτερον, είναι το θέµα της στείρωσης. Υπάρχουν αυτοί που
θέλουν την υποχρεωτική στείρωση, οι φιλόζωοι, και αυτοί που
δεν τη θέλουν καθόλου. Πώς µπορούν να συγκεραστούν τα δύο
απόλυτα άκρα; 

Λέµε το εξής: Όποιος δεν το θέλει, από το να κρύψει το ζώο
του στη ντουλάπα και να µην το δηλώσει ποτέ, να µην το σηµάνει,
παρ’ ότι η στείρωση είναι η σωστή, η υπεύθυνη πράξη για το ζώο
συντροφιάς, αυτός ο άνθρωπος θα δώσει το DNA του, ώστε εάν
βρούµε ποτέ εγκαταλελειµµένο ζώο, όπως έγινε σε µία περί-
πτωση, να βρεθεί ο υπεύθυνος. Υπάρχουν, πλέον, και πολύ σο-
βαρές κυρώσεις. Ακούµε, µάλιστα, και ένα αίτηµα των ανθρώπων
που έχουν περισσότερα ζώα, οι οποίοι, όχι στο σύνολό τους,
αλλά υπάρχουν λίγες περιπτώσεις, µεµονωµένες, που δεν έχουν
δείξει «καλή διαγωγή» και πρότυπα φιλοσοφίας. Είναι, όµως,
λίγες περιπτώσεις. Ειδικά για τους κυνηγούς, λοιπόν, για το σύ-
νολό τους, θα υπάρχουν και µειωµένα πρόστιµα, ώστε να εξα-
ναγκάσουµε ακόµα και τους ελάχιστους κακούς ιδιοκτήτες-
κηδεµόνες ζώων να µπορέσουν να τα σηµάνουν ή να τα στειρώ-
σουν ή να δώσουν DNA µε µειωµένο κόστος, επειδή ακριβώς
έχουν περισσότερα ζώα. 

Υπάρχουν και άλλες διατάξεις µε µεγάλο ενδιαφέρον, όπως
αυτή που ρυθµίζει σε ποια οικογενειακή µερίδα θα πάει το παιδί
µετά από συναινετικό διαζύγιο γονέων. Η συντριπτική πλειοψη-

φία των διαζυγίων πλέον είναι συναινετικά. Πήγαινε υποχρεωτικά
στη µερίδα του πατέρα, άσχετα αν την επιµέλεια την είχε µητέρα
και χρειαζόταν δικαστική απόφαση. Είναι από τα πράγµατα που
επιλύουµε.

Επίσης, προσπαθούµε να βοηθήσουµε περιπτώσεις οµογενών
-και το τονίζω: οµογενών από την Ουκρανία, όχι Ουκρανών πολι-
τών- από την Ουκρανία οι οποίοι κανονικά θα έπρεπε να πάνε στο
Κίεβο να κάνουν την αίτησή τους για να πάρουν ελληνική ιθαγέ-
νεια. Επειδή δεν µπορούν να πάνε στο Κίεβο, θα την υποβάλλουν
στην Αθήνα.

Κλείνοντας, να σας πω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο προ-
σπαθεί να λύσει πολλά θέµατα. Θα µπορούσε να ήταν και δύο
και τρία νοµοσχέδια, όπως είπε ο κ. Ξανθόπουλος. Είναι όλα
όµως θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών. Επι-
λέξαµε να έχουµε δύο νοµοσχέδια -φανταστείτε να ήταν µέσα
και οι εξήντα διατάξεις του ΑΣΕΠ τι θα γινόταν- προκειµένου και
να τύχουν αποτελεσµατικότερης επεξεργασίας και να ξεκινή-
σουµε το µεγάλο βήµα. Και επιµένω ότι για µένα το µεγάλο βήµα
είναι αυτό το οποίο ξεκινάει από µεθαύριο, εφόσον τύχει το νο-
µοσχέδιο της έγκρισης της Βουλής, είναι η σύνταξη ενός νέου
σύγχρονου κώδικα ο οποίος θα δώσει και τα απαραίτητα εργα-
λεία στην τοπική αυτοδιοίκηση να κάνει τη δουλειά της και θα
δηµιουργηθούν οι µηχανισµοί λογοδοσίας και διαφάνειας που
πρέπει να έχει η αυτοδιοίκηση. Θα εξαντλήσουµε κάθε τρόπο για
να δώσουµε τα απαραίτητα εργαλεία για την αυτοδιοίκηση, διότι
την ίδια στιγµή που έχει ως ένα σηµείο δίκαιο για την αύξηση στα
λειτουργικά κόστη τον τελευταίο καιρό λόγω των παραγόντων
που γνωρίζουµε -ενεργειακή κρίση, πληθωρισµός κ.λπ.-, έχει
τύχει επιχορηγήσεων πάνω από 6 δισεκατοµµύρια για έργα. Σε
κάθε γωνιά της Ελλάδας γίνονται έργα που χρηµατοδοτούνται
µε τα λεφτά των φορολογούµενων, όλων µας, για να ενισχύ-
σουµε τις τοπικές κοινωνίες. Από τον Δήµο της Αθήνας µέχρι τη
Γαύδο προσπαθούµε να βοηθήσουµε όλους τους δήµους να κά-
νουν έργα για µια καλύτερη ζωή για όλους. 

Εγώ θα είµαι πάντα στη διάθεσή σας και εν όψει της σύνταξης
του Κώδικα και για ιδέες και παρατηρήσεις και θέλω ειλικρινά να
σκεφτείτε ότι ένα νοµοσχέδιο που έχει πληθώρα θετικών διατά-
ξεων, δεν είναι νοµοσχέδιο το οποίο η Αντιπολίτευση πρέπει να
το περάσει έτσι. Διαφορετικά, όπως µε την επιστολική ψήφο, θα
προχωρήσουµε µόνοι µας και θα βγούµε κερδισµένοι από αυτό.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πήραµε οµόφωνα απόφαση να µεσο-
λαβούν δύο οµιλητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μεταξύ τίνων;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Και ο χρόνος να µετράει και

για τους Υπουργούς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και για τους Υπουργούς και για

όλους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είχαµε µιλήσει για

τους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρία Πρόεδρε, βλέπω ότι και εννέα παρά τέταρτο το
βράδυ να ζητήσω τον λόγο, υπάρχει πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εν πάση περιπτώσει,
έχω δώσει τον λόγο στην Πρόεδρο µε βάση τον Κανονισµό και
θα συνεχίσουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ψηφίσατε και εσείς το ίδιο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κάνετε λάθος, κύριε Πλεύρη. Δεν πειράζει. Έχουµε δια-
φορετική αντίληψη για τη δηµοκρατία και είναι αδύνατον να
γεφυρώσουµε τη διαφορά µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συγγνώµη, κυρία Πρό-
εδρε. 

Έχει γίνει, όντως, συζήτηση στη Διάσκεψη των Προέδρων πολ-
λές φορές…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στην οποία δεν ήµασταν και όποτε έχει γίνει, έχουµε αν-
τιλέξει. 
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Μπορώ να έχω τον λόγο ή θέλετε να κατέβω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εν πάση περιπτώσει,

αυτή τη στιγµή έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Λόγω κατάληψης, λέει ο Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σας παρακαλώ, εγώ

έδωσα τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Το ανακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ είµαι µε τις καταλήψεις να ξέρετε και µε τους φοι-
τητές και µε τους ανθρώπους, οι οποίοι διαδηλώνουν και
χρησιµοποιούν αγωνιστικά και ακτιβιστικά µέσα, οπότε δεν µε
προσβάλλετε, κύριε Κυριαζίδη. Εσείς πάλι ως συνταξιούχος
αστυνοµικός θα έπρεπε να έχετε µεγαλύτερη έφεση να πιέσετε
την Κυβέρνηση να αναγνωρίσει το επίδοµα επικινδύνου, που πάλι
συνάντηση έκανε ο κ. Βορίδης, πάλι έταξε, πάλι έκανε. Ούτε
όµως στους αστυνοµικούς δεν έχετε αναγνωρίσει το επίδοµα
επικίνδυνου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κυριαζίδη, σας

παρακαλώ, το κάνετε συνεχώς. Μην κάνετε διάλογο. Δεν έχετε
τον λόγο.

Κυρία Πρόεδρε, συνεχίστε στο θέµα το οποίο αναπτύσσετε,
προχωρήστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αν δεν κάνω λάθος, κυρία Πρόεδρε, χωροφύλακα δεν
έχει εδώ η Αίθουσα, εκτός αν κάποιοι θέλουν να υλοποιήσουν
αυτόν τον ρόλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Προσπαθώ να περιο-
ρίσω τις ενστάσεις από κάτω! Ας σταµατήσουµε όµως τώρα γιατί
δεν θα τελειώσουµε ποτέ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ. Μόνο αν µπορείτε να µου µηδενίστε τον
χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Βεβαίως, θα τον µη-
δενίσω.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και να χρησιµοποιήσω αυτό που µόλις έγινε για να απο-
δείξω ότι αυτό που ενοχλεί δεν είναι το πόσο µιλάµε, είναι το ότι
µιλάµε. Γενικώς ενοχλεί ο αντίλογος, ενοχλεί η αντιπολίτευση,
σφόδρα ενοχλεί. Ο αγαπητός Υπουργός κ. Λιβάνιος αµέσως προ-
ηγουµένως µίλησε, νοµίζω, τριάντα ένα, τριάντα δύο λεπτά. Και
καλά έκανε. Χρειαζόταν αυτός ο χρόνος. Δεκαοκτώ λέει ο Κανο-
νισµός.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν είχα µι-
λήσει καθόλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ και άλλον χρόνο να ζητούσατε, κύριε Υπουργέ, θα
έλεγα να τον πάρετε. Ποτέ δεν ανέπτυξα αλλεργία στο να ακούω
και ποτέ δεν παρεξήγησα τι σηµαίνει «κοινοβουλευτική διαδικα-
σία». Κάποιοι νοµίζουν ότι η κοινοβουλευτική διαδικασία είναι να
ακούν τον εαυτό τους, να χειροκροτούν τους δικούς τους και να
βαυκαλίζονται ότι εκπληρώνουν έτσι οτιδήποτε.

Περίµενα µέχρι αυτή την ώρα για να δω µήπως και γεµίσει κά-
ποια στιγµή η Βουλή. Η Βουλή, όµως, ήταν άδεια όλη µέρα. Και
αναρωτιέµαι: Όλο αυτό που στήθηκε το πρωί από τους αγανα-
κτισµένους Βουλευτές που περιµένουν…

Εντάξει οµολογώ ότι έχετε σπάσει το κοντέρ σήµερα! Είστε
εννέα στην Αίθουσα. Νοµίζω δεν το έχουµε ξαναδεί αυτό εάν δεν
υπάρχει Πρωθυπουργός ή Καραµανλής υπόλογος -υπόδικος όχι
ακόµα δυστυχώς- να µιλήσει. Δεν το έχουµε ξαναδεί.

Οπότε, θερµά συγχαρητήρια, έχετε σπάσει το δικό σας ρεκόρ.
Ταυτόχρονα όµως δεν θα πρέπει να θεωρείτε ότι δεν καταλαβαί-
νει ο κόσµος τι είναι αυτό που σας ενοχλεί και αυτό το οποίο σας
ενοχλεί είναι ότι εµείς επιµένουµε να είµαστε εδώ. Επιµένουν οι
Βουλευτές µας να είναι παρόντες και παρούσες. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πού;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτή τη στιγµή είµαστε τρεις από τους έξι που σηµαίνει

ότι θα έπρεπε να είστε εβδοµήντα… Πόσοι είστε τώρα; Εκατόν
πενήντα έξι; Θυµίστε µου. Είστε εκατόν πενήντα έξι ή εκατόν πε-
νήντα οκτώ;

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Εκατόν πενήντα οκτώ αρχικά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα έπρεπε να είστε εβδοµήντα οκτώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ούτε έναν οµιλητή δεν έχετε σήµερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Λοιπόν, αν συνεχίσετε

από κάτω, µη διαµαρτύρεστε για το πόσο θα τραβήξει η διαδι-
κασία απόψε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα έπρεπε να είστε εβδοµήντα οκτώ, κύριοι. Οι αντί-
στοιχοι των τριών της Πλεύσης Ελευθερίας είναι εβδοµήντα
οκτώ και µπορώ να σας πω τις αντιστοιχίσεις για όλα, τώρα που
είστε εκατόν πενήντα έξι. Αν µείνετε λιγότεροι, θα το κόβουµε
και στο µισό και θα στρογγυλοποιείται προς τα πάνω και θα
δούµε και οι πλειοψηφίες πώς θα σχηµατίζονται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Αυτό όµως που πραγµατικά σας ενοχλεί είναι ότι µιλάµε και
ότι ερχόµαστε εδώ να φέρουµε τη φωνή των πολιτών. Και εγώ
τουλάχιστον ό,τι και να κάνετε, εξαιρέσεις από επιτροπές όπως
η επιτροπή των Τεµπών που µεθοδεύσατε την εξαίρεσή µου διά
του κ. Πλεύρη, ο όποιος δεν έχει δικαίωµα να είναι, διότι είναι
υπόλογος και µηνυθείς για τα Τέµπη. Ήρθε όµως να εξοικονο-
µήσει την εξαίρεσή µου. Κλείσιµο µικροφώνων, άλλου είδους
διαδικασίες, ό,τι και να κάνετε εµείς το καθήκον µας θα το κά-
νουµε. Εµείς αυτό για το οποίο µας εµπιστεύθηκε ο ελληνικός
λαός θα το εκπληρώνουµε. 

Εγώ, λοιπόν, σήµερα έχω έρθει εδώ εκπληρώνοντας ένα
υψηλό καθήκον, όπως εγώ το αντιλαµβάνοµαι, που είναι να µε-
ταφέρω τη φωνή των ανθρώπων που συνάντησα στην Αλεξαν-
δρούπολη, στις Φέρες, στο Σουφλί, στο Διδυµότειχο, στον Έβρο,
συνολικά των ανθρώπων αυτών που τους έχετε στερήσει τη
φωνή τους, των ανθρώπων αυτών που επιχείρησαν να τους κο-
ροϊδέψει ο κ. Μητσοτάκης. 

Πριν από λίγες µέρες πήγε στην Αλεξανδρούπολη και στον
Έβρο, έκανε κάποιες εξαγγελίες κοροϊδία, έταξε τα ίδια ή και
διαφορετικά από αυτά που είχε τάξει και δεν είχε εκπληρώσει και
απήλθε, µην τον είδατε και δεν τον είδαν βέβαια οι περισσότεροι
ούτε και αυτός είδε τον κόσµο, τους πραγµατικούς ανθρώπους,
τους πολίτες. 

Εγώ πέτυχα, η αλήθεια είναι, το πρωθυπουργικό αεροσκάφος
µε το που προσγειώθηκα στην Αλεξανδρούπολη, λέω κάπου θα
τον πετύχω, αλλά πουθενά, κρυπτόµενος ο Πρωθυπουργός.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Και αυτός σας έψαχνε, αλλά…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Με έψαχνε; Εγώ είµαι εδώ. Γιατί δεν έρχεται; Ίσα-ίσα
που τον προσκαλώ και έχει και µια σηµασία κάποια στιγµή να
µπει σε µια διαδικασία πολιτικής αντιπαράθεσης και διαλόγου,
διότι αυτό είναι και το ζητούµενο. Και βέβαια πρέπει να αντέχεις
και στον αντίλογο και στον διάλογο. 

Νοµίζω ότι τον στενοχωρήσατε βέβαια την περασµένη Τρίτη
γιατί ανέβηκε πάνω να µιλήσει και εσείς από συνήθεια που δεν
πατάτε, ήσασταν κάτω τριάντα οκτώ και ανέβηκε ολόκληρος
Πρωθυπουργός να µιλήσει και ήταν άδεια τα έδρανα της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. Εµείς ήµασταν εκεί
πάντως και του είπα «Μη φύγετε, να ακούσετε», όπου φύγει
φύγει. 

Είναι, λοιπόν, σηµαντικό να υπάρχει διάλογος και είναι σηµαν-
τικό -εγώ θέλω να µου απαντήσει, µπορεί να έρθει και αύριο και
µεθαύριο και αντιµεθαύριο- να µου απαντήσει γι’ αυτά τα οποία
εγώ ανέλαβα να πω και να µεταφέρω γιατί οι άνθρωποι στην Αλε-
ξανδρούπολη, στο Σουφλί, στο Διδυµότειχο, σε όλες τις περιο-
χές, στην Κίρκη, στη Δαδιά, όπου πήγα, είναι όχι απλώς
απογοητευµένοι, όχι απλώς µαταιωµένοι, αλλά εντελώς εξοργι-
σµένοι από αυτή τη φοβερή κοροϊδία. Και ξέρετε, αυτή η νοο-
τροπία της περιφρόνησης των πολιτών δεν µπορεί να οδηγήσει
µακριά. 

Συνάντησα στην Αλεξανδρούπολη τους συναδέλφους µου δι-
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κηγόρους, έγινε και το Πανελλαδικό Συνέδριο των Δικηγόρων και
επιβεβαίωσα ότι οι δικηγόροι της χώρας είναι επαναστατηµένοι
και εξοργισµένοι µε την περιβόητη µεταρρύθµιση του δικαστικού
χάρτη και είχαµε και κάποιες πολύ ενδιαφέρουσες τοποθετήσεις
του Υπουργού Δικαιοσύνης -δεν είδα να παίρνουν δηµοσιότητα
βέβαια- ότι θα µιλήσει για το περίφηµο κράτος δικαίου -αυτή τη
διατύπωση χρησιµοποίησε, το περίφηµο, είναι ενοχλητικό και γί-
νεται περίφηµο, πώς δεν µας είπε περιβόητο- αλλά και ότι θα
κάνει αλλαγές εν κινήσει. 

Τώρα µε συγχωρείτε γι’ αυτό που θα πω, αλλά αυτή η εξαγγε-
λία των αλλαγών εν κινήσει µου θυµίζει έναν πρώην Πρωθυ-
πουργό που πήγε να αλλάξει τις αλυσίδες του ποδηλάτου του εν
κινήσει. Καταλαβαίνουµε ποιες είναι οι συνέπειες και καταλαβαί-
νουµε τι σηµαίνει να το λέει αυτό ένας Υπουργός Δικαιοσύνης
για τη δικαιοσύνη ότι θα έκανε αλλαγές εν κινήσει για το πώς λει-
τουργούν τα δικαστήρια. Για σκεφτείτε.

Αλλά και στο νοσοκοµείο που πήγα, το Νοσοκοµείο της Αλε-
ξανδρούπολης, που θεωρείται συγκριτικά ότι είναι σε καλύτερη
συνθήκη από άλλα νοσοκοµεία, ξέρετε τι συνάντησα; Συνάντησα
διοικητικούς υπαλλήλους σε απόγνωση, συνάντησα γιατρούς οι
οποίοι είχαν καταµετρηµένες τις ελλείψεις και µου ανέφεραν ότι
στο Νοσοκοµείο Αλεξανδρούπολης διακοµίζονται -χωρίς να είναι
η διακοµιδή το πιο ασφαλές µέσο- ασθενείς που θα έπρεπε να
νοσηλεύονται σε τέσσερα τουλάχιστον γειτονικά νοσοκοµεία της
περιφέρειας, τα οποία όµως δεν έχουν το δυναµικό να υποδεχ-
θούν αυτά τα περιστατικά. Για φανταστείτε. 

Οι υπάλληλοι στην κοινωνική υπηρεσία -δύο άτοµα- συνταξιο-
δοτούνται σε τέσσερα χρόνια και δεν έχουν ιδέα τι θα γίνει µετά
από αυτούς. Είναι δεκαετίες στο Νοσοκοµείο της Αλεξανδρού-
πολης και δεν έχουν ιδέα τι θα γίνει µετά, διότι δεν υπάρχει διά-
δοχη κατάσταση. Και όλο το κεκτηµένο της εµπειρίας και της
εργασίας και της γνώσης που έχουν αποκοµίσει ανησυχούν ότι
θα πάει στράφι. 

Οι καθαρίστριες και οι καθαριστές, οι υπάλληλοι καθαρισµού,
µού είπαν «Ελάτε να δείτε τι γίνεται και στο τάδε τµήµα και στο
δείνα τµήµα», όλοι µε συµβάσεις ουσιαστικά ενοικίασης εργαζο-
µένων. Αυτές είναι οι συνθήκες που αναλογούν στη χώρα µας,
στην Ελλάδα µας, το 2024;

Άκουσα τον κύριο Υπουργό να αναφέρεται σε δηµάρχους,
στην αυτοδιοίκηση. Συνάντησα τον Δήµαρχο Σουφλίου, τον κ.
Παναγιώτη Καλακίκο, στο δηµαρχείο σε απόγνωση, καταγράφον-
τας ότι ο πληθυσµός του Σουφλίου έχει µείνει ανυπεράσπιστος
µετά τις φωτιές, ότι ο πληθυσµός του Σουφλίου έχει µειωθεί την
τελευταία δεκαετία κατά 22%, ότι µετά τη φωτιά αντί να υπάρχει
ανασυγκρότηση, υπάρχει οπισθοδρόµηση, ότι οι υποσχέσεις που
είχε κάνει ο κ. Μητσοτάκης έµειναν κενό γράµµα και ότι ουδεµία
ενίσχυση και τόνωση της περιοχής υπήρξε.

Όταν τον ρώτησα «τι λέτε;» γι’ αυτά τα µέτρα που εξήγγειλε ο
Πρωθυπουργός, για τον ΕΝΦΙΑ και ούτω καθεξής, µου είπε ότι
«εµείς ζητήσαµε αναπτυξιακή πολιτική, όχι οικονοµική ελά-
φρυνση». Με λίγα λόγια, οι άνθρωποι της περιφέρειας καταλα-
βαίνουν πάρα πολύ καλά, ότι µε ψίχουλα και καραµέλες προ-
σπαθεί ο Πρωθυπουργός να απαλύνει µια κατάσταση που θέλει
πολύ γενναίες, µα πάρα πολύ γενναίες πρωτοβουλίες. 

Στις Φέρες συνάντησα τους κτηνοτρόφους που θανατώνουν
τώρα, µε την πανώλη και την ευλογιά, για έβδοµη φορά τα ζώα
τους. Επίσης, καταγράφουν τεράστια αναλγησία και αβελτηρία
σε σχέση µε την στήριξή τους. Αυτό είναι το ζωντανό κοµµάτι
της κοινωνίας, ο πρωτογενής τοµέας. Και το Σαββατοκύριακο
ανακοινώθηκε ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ ζητά πίσω καταβληθέντα από το
2022 από τους αγρότες. Ήµασταν οι πρώτοι που αντιδράσαµε
µε τον αρµόδιο και υπεύθυνο για αγροτικά θέµατα της Πλεύσης
Ελευθερίας, τον Σωκράτη Αλειφτήρα, από το Σάββατο αντιδρά-
σαµε. Δηλαδή, αντί να ενισχύετε τους αγρότες, τους ζητάτε και
τα ρέστα, ως αχρεωστήτως καταβληθέντα, ποσά τα οποία έχουν
καταβληθεί την τελευταία διετία. Είναι δυνατόν; 

Ζητάτε 65 εκατοµµύρια και λέτε ότι θα δώσετε 100 σε επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο; Άρα
100 µείον 65, δηλαδή 35; Τι ακριβώς συµβαίνει; Πόσοι άλλοι;
Πόσο άλλο λογιστικό µαγείρεµα θα γίνει;

Συνάντησα τους πυρόπληκτους της Κίρκης, είναι ο αρχαιότε-

ρος οικισµός στον νότιο Έβρο. Ακόµη δεν έχουν αποκατασταθεί!
Με δάκρυα στα µάτια και ο πρόεδρος της κοινότητας και η πρό-
εδρος του πολιτιστικού συλλόγου. Αυτά δεν θέλετε να ακου-
στούν. Αυτά είναι που ενοχλούν και όχι ο χρόνος που µιλάµε.
Αυτά, τα οποία αν δεν τα πει η Αντιπολίτευση µέσα στη Βουλή,
αν δεν φέρει τη φωνή των ανθρώπων αυτών και τους ίδιους τους
ανθρώπους, γιατί εµείς όλους τους προσκαλούµε και τους φέρ-
νουµε µέσα στη Βουλή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Εσείς έχετε φροντίσει να µην ακούγονται! Να µην ακούγονται
σε αυτή την Αίθουσα και να µένει η νικητήρια, θριαµβευτική
έλευση και διέλευση αυτοκρατορικού τύπου του κ. Μητσοτάκη
από τον Έβρο, που εξήγγειλε δήθεν µέτρα και θριάµβευσε. Έτσι
ξέρουµε όλοι να σκηνοθετούµε ψεύτικους και κάλπικους θριάµ-
βους. 

Όµως, ο πραγµατικός θρίαµβος είναι να µπορείς να περπατάς
µέσα στην κοινωνία, να µιλάς µε τον κόσµο απευθείας, να τον
ακούς -και να µην ακούς µόνο τη φωνή σου- και να φέρνεις τη
φωνή του στο Κοινοβούλιο. Και σε ένα νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών που έχει να κάνει µε την περιφέρεια -και που
ακούστηκαν πάρα πολλά για τον Έβρο- δεν υπήρχε περίπτωση
εµείς να µη φέρουµε τη φωνή των ανθρώπων που συναντήσαµε. 

Συναντήσαµε και συνάντησα, τους ανθρώπους που δίνουν
πραγµατική µάχη στη Δαδιά και σε άλλους βιοτόπους της Εται-
ρίας Προστασίας Βιοποικιλότητας Θράκης. Μου επιβεβαίωσαν
ότι δρουν στο πεδίο σε πείσµα της έλλειψης πρόνοιας. Και αυτή
τη στιγµή εντοπίζουν τους λόγους και τις αιτίες για τις οποίες
καταστρέφονται οικοσυστήµατα, όχι µόνο από τις πυρκαγιές,
αλλά και από την εγκληµατική εγκατάσταση ανεµογεννητριών και
αιολικών πάρκων. Ξέρω ότι αυτά είναι πολύ ενοχλητικά και δεν
θα θέλατε να ακουστούν, να όµως που ακούγονται. Να όµως που
ακούγονται!

Συνάντησα τον Πρόεδρο των αλιέων της Αλεξανδρούπολης -
ο οποίος µου περιέγραψε µια κατάσταση, την έχει πει και δηµό-
σια- τον κ. Δηµήτρη Σαρίκα, ο οποίος για τη νέα αλιευτική
περίοδο που ξεκίνησε, λέει ότι αν καταφέρουµε να τη βγάλουµε
για Οκτώβριο και Νοέµβριο, θα πούµε πάλι καλά. 

Τα αλιευτικά σκάφη έχουν µειωθεί δραµατικά -σχεδόν στο
µισό- και αντιµετωπίζουν -εσείς που υποτίθεται ότι ενδιαφέρεστε
και για την προστασία των χωρικών µας υδάτων- παραβιαστικές
ενέργειες επιθετικής αλιείας από τουρκικά σκάφη εντός των χω-
ρικών υδάτων, για τις οποίες η πολιτεία δεν κάνει το παραµικρό.
Αυτά εµείς δεσµευτήκαµε να φέρουµε εδώ. 

Συναντήσαµε και συνάντησα την Οικολογική Εταιρεία Έβρου
και τον Πρόεδρό της κ. Δεµερίδη που µου περιέγραψε τον αγώνα
που δίνουν σε τοπικό επίπεδο κατά της ρύπανσης που προκαλεί-
ται από τα χρυσωρυχεία, από τη δραστηριότητα των χρυσωρυ-
χείων, αλλά και για την καταστροφή της πανίδας και χλωρίδας
από τις ανεµογεννήτριες και τα αιολικά πάρκα, αλλά και ένα θέµα
που το συναντάω παντού όπου υπάρχουν αυτοδιοικητικοί της
Νέας Δηµοκρατίας, αυτή η δενδροφαγία, αυτή η καταστροφή
του αστικού πρασίνου, όπου πάρκα πνεύµονες των πόλεων και
πάρκο στην Αλεξανδρούπολη, εξαϋλώνονται για να δηµιουργη-
θούν δοµές, οι οποίες πολλές φορές ουδέποτε οικοδοµούνται.
Έχουµε µια τέτοια περίπτωση στην Αγία Παρασκευή που αιωνό-
βια δέντρα κόπηκαν µέσα στο lock down, δήθεν για να γίνει δη-
µαρχείο, φαγώθηκαν τα χρήµατα για το δηµαρχείο, κανένα
δηµαρχείο δεν έγινε, µια µεγάλη τρύπα έγινε, αλλά ο κόσµος
έχασε έναν ελεύθερο χώρο του αστικού πράσινου, δεκαπέντε αι-
ωνόβια πεύκα και έναν χώρο αναψυχής και σκιάς δεκαετιών. 

Αυτά είναι που δεν θέλετε να ειπωθούν από το Βήµα της Βου-
λής. Συνάντησα στο Διδυµότειχο -και καλό είναι να πείτε και γι’
αυτό στον κ. Μητσοτάκη να έρθει εδώ να µου απαντήσει- τους
γονείς και τον αδερφό, την οικογένεια της δολοφονηµένης Ελέ-
νης Τοπαλούδη, της κοπέλας, της οποίας η δολοφονία αποτέ-
λεσε την αφορµή για να µιλάµε για γυναικοκτονίες στη χώρα. Οι
γονείς του κοριτσιού αυτού που δολοφονήθηκε το 2018, έχουν
την απορία και τον καηµό, γιατί δεν στηρίζονται οι οικογένειες
των θυµάτων έµφυλης βίας, γιατί µέχρι σήµερα δεν έχει ποινικο-
ποιηθεί, ως αυτοτελές κακούργηµα, η γυναικοκτονία και πώς
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τολµάνε οι κυβερνητικοί επιτελείς και ο Πρωθυπουργός να δια-
φηµίζουν ότι κάτι κάνουν, όταν δεν κάνουν; Πείτε του να έρθει
να µου απαντήσει. Γιατί αυτά είναι που δεν θέλετε να ακούσετε.
Αυτά είναι που δεν θέλετε να ακουστούν εδώ στο Κοινοβούλιο. 

Είναι βέβαιο πως ό,τι και να κάνετε και όσο και να αντιδράσετε
και όσο και να φωνάξετε και όσο και να προπηλακίσετε και όσο
και να συκοφαντήσετε και όσα µικρόφωνα κι αν κλείσετε και όσα
πόδια και χέρια κι αν χτυπήσετε και όσες συκοφαντίες και αν
χρησιµοποιήσετε και όσο bullying κι αν επιστρατεύσετε, είναι δε-
δοµένο -και πάρτε το απόφαση- ότι όσο η Πλεύση Ελευθερίας
βρίσκεται µέσα στη Βουλή, η φωνή των πολιτών και οι ίδιοι οι πο-
λίτες θα βρίσκονται µέσα στη Βουλή. 

Είναι δεδοµένο ότι η λογική που έχετε, πως αρκεί η πλειοψη-
φία σας, που έχει πια καταρρεύσει και κοινωνικά και εκλογικά,
είναι µια λογική που σας φέρνει αντιµέτωπους µε την κοινωνία.

Είναι δεδοµένο ότι οι προσπάθειες που κάνετε να κρατήσετε
την κοινωνία απ’ έξω, όπως κάνατε και στο νοµοσχέδιο που έρ-
χεται αύριο για τον ΦΠΑ, να µην ακούσετε τους φορείς, να µην
ακουστούν οι φορείς… Αν είναι δυνατόν! Να µην ακουστούν οι
φορείς της κοινωνίας για το ΦΠΑ; Για τον φόρο προστιθέµενης
αξίας που θίγει κάθε πολίτη και ιδίως τα νοικοκυριά και τους ευά-
λωτους ανθρώπους και τους αυτοαπασχολούµενους και τους
αγρότες και τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις οικογένειες
και τους πολύτεκνους και τους τρίτεκνους και τους δηµοσίους
υπαλλήλους και τους εκπαιδευτικούς και τους νέους, να µην
ακουστεί η κοινωνία για τον ΦΠΑ; Τολµήσατε να κάνετε σε µία
συνεδρίαση ολοκλήρωση της διαδικασίας για τον ΦΠΑ και αύριο
να τον φέρετε µε περιορισµένη συζήτηση;

Έγινε και µια πρωτοφανής διαδικασία στην επιτροπή. Δεν χρει-
άζεται, λέει, να ακουστεί η αντιπολίτευση, αρκεί που υπάρχει η
πλειοψηφία της Κυβέρνησης. Σοβαρά; Να σας αδειάσουµε και
τη γωνιά; Μα δεν είστε καν εδώ. Δεν είστε καν εδώ! Διεκδικείτε
να µην ακούγεται όχι η αντιπολίτευση αλλά ούτε η κοινωνία.

Όσο εµείς υπάρχουµε, η κοινωνία θα ακούγεται. Όσο εµείς
υπάρχουµε, τα ζητήµατα θα τίθενται επί τάπητος.

Ήταν κακοπαιγµένη η πρωινή παράσταση και κακοσκηνοθετη-
µένη. Θα µας επιτρέψετε, έχουµε και µια ευαισθησία εµείς στα
καλλιτεχνικά. Κακοπαιγµένη και κακοσκηνοθετηµένη και δεν την
είχατε προβάρει κιόλας καλά. Κακοπαιγµένη και ατελέσφορη και
φρούδα η απόπειρα να πείτε ότι το πρόβληµα τελικά εδώ, στη
Βουλή, είναι αυτή η Πρόεδρος που µιλάει πολύ και εκτός θέµατος.
Έχετε πολύ σοβαρότερα προβλήµατα γενικά. Ότι εµείς είµαστε
το βασικό σας πρόβληµα, όµως, σε επίπεδο αντιπολίτευσης, το
γνωρίζουµε. Ότι δεν θα µας σταµατήσετε, το γνωρίζετε. Ότι είµα-
στε εδώ για τους πολίτες, το γνωρίζουν πολύ καλά οι πολίτες και
το καταλαβαίνουν σιγά-σιγά ακόµα και εκείνοι οι πολίτες που είχαν
απογοητευτεί, ακόµα και εκείνοι οι πολίτες που απείχαν, ακόµα
και εκείνοι οι πολίτες που αισθάνονταν ότι δεν µπορούν να κάνουν
τίποτε, γιατί κανείς δεν τους εκπροσωπεί.

Αυτός είναι ο µεγάλος σας φόβος, ότι αυτό το 50% της αποχής
θα συµµετάσχει και ότι αυτοί όλοι οι άνθρωποι που µπορεί να βο-
λόδερναν, ψάχνοντας έκφραση, βρίσκουν πια την έκφραση.

Κάνουµε µια καµπάνια αυτές τις µέρες για το τι σηµαίνει αντι-
πολίτευση. Πρωταγωνιστείτε κάποιοι στα σποτ µας. Αντιπολί-
τευση σηµαίνει ακριβώς να ενοχλείς. Αντιπολίτευση σηµαίνει
ακριβώς να σε φοβούνται, να σε υπολογίζουν, να µη θέλουν να
µιλάς, να προσπαθούν να σε εξαφανίσουν µε κάθε τρόπο. Αντι-
πολίτευση σηµαίνει να είσαι εκεί για τους πολίτες. Αντιπολίτευση
σηµαίνει να υπερασπίζεσαι την κοινωνία, το δίκαιο και το δίκαιο
των ανθρώπων, τη χώρα, την Ελλάδα, το περιβάλλον, τα δάση,
τα ζώα, κάθε ζωντανή ύπαρξη. Αντιπολίτευση σηµαίνει παρουσία,
σηµαίνει αγώνας, σηµαίνει παρέµβαση, σηµαίνει υπεράσπιση,
σηµαίνει και ενόχληση.

Αυτό, λοιπόν, σας συµβουλεύω να το επεξεργαστείτε. Είναι
κάτι µε το οποίο χρειάζεται τουλάχιστον να συµφιλιωθείτε. Διότι
αν περιµένετε εµείς να συµφιλιωθούµε µε την κυβερνητική αυ-
θαιρεσία, αναλγησία και ασυδοσία, σας διαβεβαιώ θα περιµένετε
εις µάτην.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Μπαρτζώκας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αξιότιµε, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, αγαπητές και αγα-

πητοί Βουλευτές, πριν µπω στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω δυο
κουβέντες σε σχέση µε αυτά που ακούστηκαν από την Πρόεδρο
της Πλεύσης Ελευθερίας. Όπως πολύ καλά γνωρίζουµε όλοι σε
αυτή την Αίθουσα, ότι δεν υπάρχει µέτρο στο πόσο ο καθένας
από εµάς πονάει ή νοιάζεται, πέρα από κόµµατα και παρατάξεις,
ιδιαιτέρως για νέα παιδιά ή για γυναίκες οι οποίες προσβάλλον-
ται µε κάθε τρόπο και γενικότερα για κάθε ανθρώπινη ζωή. 

Θα ήθελα να πω ότι µάλλον ξεχνάτε, κυρία Πρόεδρε, τι κάναµε
εµείς ως Νέα Δηµοκρατία. Θα ήθελα να σας θυµίσω ότι παραλά-
βαµε τον οµαδικό βιασµό µε µια ποινή στον Ποινικό Κώδικα επί
ΣΥΡΙΖΑ έως δεκαπέντε έτη και το πήγαµε ισόβια. Επίσης, παρα-
λάβαµε µια ποινή για την ανθρωποκτονία επί ΣΥΡΙΖΑ στον Ποι-
νικό Κώδικα από δεκαπέντε χρόνια έως ισόβια και επίσης, το
πήγαµε σε ισόβια. Άρα ή κάτι ξεχάσατε ή διαστρεβλώνετε την
πραγµατικότητα ως προς το ποιος κάνει πράγµατα και πολιτική
ουσίας. 

Να έρθω τώρα στο νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο που συζητάµε
αυτές τις µέρες είναι µια συλλογή διατάξεων και ρυθµίσεων,
άκρως χρήσιµων και σηµαντικών, για τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης αλλά και για τους χερσαίους συνοριακούς σταθ-
µούς της χώρας µας. Η ταυτόχρονη επίλυση πολλών εκκρεµών
ζητηµάτων από το Υπουργείο, όπως ανέφερε και ο Υπουργός
διεξοδικά, σε καµµία περίπτωση δεν ανταποκρίνεται σε όσα
ακούσαµε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, δηλαδή ότι έχουµε
δήθεν ένα νοµοσχέδιο που είναι προϊόν πρόχειρης και αποσπα-
σµατικής νοµοθέτησης. Είναι ακριβώς το αντίθετο.

Πρόκειται για αλλαγές µελετηµένες, αναγκαίες, οι οποίες πα-
ρεµβαίνουν, προκειµένου να διευκολύνουν τους πολίτες, αλλά
κυρίως να συνδράµουν την προσπάθεια που ξεκίνησε η παρούσα
Κυβέρνηση, ώστε να ενισχυθεί η θεσµική και οικονοµική αυτοτέ-
λεια των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Να γίνουν, επιτέ-
λους, οι δήµοι και οι περιφέρειες της χώρας µας ισχυροί
πυλώνες διοίκησης, που θα µπορούν να παρεµβαίνουν και να επι-
λύουν σοβαρά προβλήµατα σε τοπικό επίπεδο. 

Κατ’ αρχάς, διευθετείται ένα ζήτηµα που αφορά µεγάλο
αριθµό πολιτών που ταλαιπωρείται και αδυνατεί να εξοφλήσει τις
οφειλές προς τους δήµους. Μάλιστα, δηλωτικό του µεγέθους
του προβλήµατος που έχει δηµιουργηθεί, τόσο για τους οφειλέ-
τες όσο και για τους δήµους, είναι ότι συνολικά σήµερα οι οφει-
λές αυτές αγγίζουν τα 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η σηµερινή
ρύθµιση του Υπουργείου Εσωτερικών, δίνει διέξοδο σε όλους,
καθώς πλέον -όπως ακούστηκε επανειληµµένως- ρυθµίζεται η
αποπληρωµή σε εξήντα δόσεις και µάλιστα, για τους ευάλωτους
οφειλέτες προβλέπεται σχεδόν ολοκληρωτική απαλλαγή από τις
προσαυξήσεις έως και 65%. 

Στην ίδια κατεύθυνση και η διευκόλυνση των οφειλετών που
χρωστούν ποσά άνω των 10.000 ευρώ προς τους δήµους και των
οποίων η οφειλή µπορεί πλέον να ρυθµιστεί µέσω του εξωδικα-
στικού µηχανισµού. Με αυτό τον τρόπο, το κράτος δείχνει το κοι-
νωνικό του πρόσωπο και ταυτόχρονα, εξασφαλίζεται στους
δήµους µεγαλύτερη εισπραξιµότητα για τις οφειλές που έχουν
δυστυχώς γιγαντωθεί.

Επιπλέον, ενισχύονται οι ΟΤΑ και τους δίνεται ευελιξία, προ-
κειµένου να µπορούν να καλυφθούν οι άµεσες ανάγκες τους,
αφού επιτρέπεται η πρόσληψη προσωπικού µε σύµβαση ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου, ακόµα και αν το µισθολογικό κό-
στος δεν έχει προϋπολογιστεί. Δίνεται, δηλαδή, η δυνατότητα
πρώτα να γίνει η πρόσληψη και σε δεύτερο χρόνο να καταγραφεί
η δαπάνη αυτή στον επόµενο προϋπολογισµό. 

Μία ακόµα αλλαγή που έρχεται για να έχουν εναλλακτική δυ-
νατότητα οι δήµοι αφορά στην επιλογή που τους δίνεται αντί για
την παροχή γάλακτος -όπως έχει ακουστεί και έγινε και ιδιαίτερα
έντονο θέµα-, η προµήθειά του οποίου µέσω διαγωνιστικών δια-
δικασιών συχνά καθυστερεί, να ενισχύουν µε επίδοµα 300 ευρώ
ανά έτος τους εργαζόµενους στην καθαριότητα. 

Σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, καθώς καλά το γνωρίζετε,
θα ήθελα να αρπάξω την ευκαιρία και να σας θέσω για ακόµα µία
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φορά, ένα ζήτηµα για το οποίο κατέθεσα πρόσφατα µία κοινο-
βουλευτική ερώτηση και αφορά τους εργαζόµενους µε σχέση
εργασίας ΙΔΟΧ, στον Δήµο Βέροιας.

Πιθανόν αυτό ισχύει και σε άλλους δήµους. Αυτοί οι εργαζό-
µενοι, µετά την κατάργηση του νοµικού προσώπου του δήµου
και παρά το γεγονός ότι συνεχίζουν να απασχολούνται όπως και
πριν στην καθαριότητα παιδικών σταθµών και ΚΔΑΠ, δεν λαµβά-
νουν το επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας ούτε λαµ-
βάνουν την παροχή γάλακτος.

Έχει υποβάλει ερώτηµα και ο δήµος για το θέµα, αλλά ζητούν
µια κατευθυντήρια γραµµή από το Υπουργείο για το τι πρέπει να
πράξουν από εδώ και πέρα. Όµως, µε δεδοµένη τη φύση της ερ-
γασίας που επιτελούν, είναι επιβεβληµένη η λήψη όλων των απα-
ραίτητων µέτρων ασφαλείας, αλλά και η παροχή των ανάλογων
επιδοµάτων.

Είµαι σίγουρος ότι θα δείτε και αυτό το θέµα µε ευαισθησία
και θα το λύσετε, έτσι ώστε να τελειώσει αυτή η δική τους ταλαι-
πωρία.

Η εµπειρία των τελευταίων ετών µε τα ακραία και επικίνδυνα
φαινόµενα µας οδηγεί στο να λάβουµε επίσης έκτακτα µέτρα και
να αναζητούµε επίµονα και εντατικά τρόπους πρόληψης και αν-
τιµετώπισής τους. Έτσι, σε επίπεδο περιφέρειας συστήνονται
πια επιτροπές για τη διαχείριση κινδύνων, µε τη συµµετοχή επι-
στηµόνων και επαγγελµατιών, που θα κληθούν να καταθέσουν
τις επιστηµονικές απόψεις για τον τρόπο που µπορούµε να προ-
στατευτούµε στο µέλλον από µια επόµενη φυσική καταστροφή.

Όπως είπα και στην αρχή, αυτή η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έθεσαν εξαρχής τον στόχο να
αποκτήσει η Ελλάδα πιο ισχυρή τοπική αυτοδιοίκηση. Έµπρακτη
απόδειξη η σηµερινή αύξηση κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως
από το 2025 στους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους, που χορηγεί
το κράτος σε δήµους και περιφέρειες.

Μάλιστα, σε µια προσπάθεια οικονοµικής ενίσχυσης των ΟΤΑ,
ειδικά για το 2024, οι πόροι αυτοί αυξάνονται κατά 108 εκατοµ-
µύρια ευρώ, ώστε να καλυφθούν οι οφειλές τους και να ξεπερα-
στούν οι άµεσες οικονοµικές ανάγκες τους.

Πέρα από τις σηµαντικές αλλαγές στο πεδίο της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, το σηµερινό νοµοσχέδιο παρεµβαίνει δυναµικά και
στην εικόνα που παρουσιάζουν οι χερσαίοι συνοριακοί σταθµοί
της χώρας µας. Ο Υπουργός κ. Λιβάνιος µας περιέγραψε λεπτο-
µερώς στο στάδιο των επιτροπών, αλλά και σήµερα την κατά-
σταση που επικρατεί αυτή τη στιγµή σε αυτούς τους σταθµούς
και όπως χαρακτηριστικά τόνισε, δεν διαθέτουν ούτε καν οικο-
δοµικές άδειες.

Εποµένως η προσπάθεια που γίνεται από το Υπουργείο Εσω-
τερικών για ουσιαστική αναβάθµιση και εκσυγχρονισµό τους
είναι κάτι παραπάνω από επιβεβληµένη. Οι χερσαίοι συνοριακοί
σταθµοί, όπως ξέρουµε όλοι µας και όπως ανέφερε εύγλωττα ο
Υπουργός, είναι η πρώτη εικόνα της χώρας µας για τους εισερ-
χόµενους επισκέπτες και το επίπεδο των εγκαταστάσεων και
υπηρεσιών οφείλει να είναι ανάλογο του ρόλου που επιτελούν
και ανάλογο της εικόνας της υπόλοιπης χώρας.

Εξάλλου, η αναβάθµισή τους συνιστά ταυτόχρονα και υποχρέ-
ωση της χώρας µας προς το κεκτηµένο Σένγκεν, ώστε να εναρ-
µονιστούµε προς τους ευρωπαϊκούς κανονισµούς και το Ενω-
σιακό Δίκαιο.

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω, να πω και να επαναλάβω ότι
όποιος µελετήσει το σύνολο των σηµερινών διατάξεων, σε ένα
συµπέρασµα µόνο µπορεί να καταλήξει, ότι λύνονται πολλά προ-
βλήµατα, ενισχύονται οι ΟΤΑ οικονοµικά και µε προσωπικό, όταν
το χρειάζονται και δίνονται διέξοδοι στους δήµους και στις περι-
φέρειες της χώρας να µπορούν µε ευελιξία να επιλύσουν τα θέ-
µατα που προκύπτουν.

Φυσικά, όλα αυτά οδηγούν σε καλύτερη, αποδοτικότερη και
πιο αποτελεσµατική τοπική αυτοδιοίκηση, που δεν είναι απλώς
δεκανίκι της κεντρικής κυβέρνησης, αλλά µπορεί να σταθεί αυ-
θύπαρκτη δίπλα στον δηµότη και τις τοπικές ανάγκες κάθε πε-
ριοχής, µια τοπική αυτοδιοίκηση όπως αξίζει σε όλους τους
πολίτες και όπως ακριβώς την οραµατίστηκε η ελληνική Κυβέρ-
νηση και ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτάκης.

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Γιάννης Σαρακιώτης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν περάσει

δεκαπέντε µέρες από τη συνάντηση του Έλληνα Πρωθυπουργού
µε τον Τούρκο Πρόεδρο στον ΟΗΕ και ακόµη η Εθνική Αντιπρο-
σωπεία δεν έχει ενηµερωθεί για το τι διηµείφθη σε αυτή την τόσο
κρίσιµη συνάντηση. Ακούσαµε δηλώσεις του Τούρκου Προ-
έδρου, ότι από τις αρχές του νέου έτους θα γίνει συζήτηση για
το θέµα του Αιγαίου.

Ο Έλληνας Πρωθυπουργός δεν έχει κάνει τη χάρη στην Εθνική
Αντιπροσωπεία να έρθει να µας ενηµερώσει και δεν µπορούµε -
θα το πω για µια ακόµη φορά- να ξεχάσουµε τη δήλωσή του µετά
τις εκλογές του 2023, ότι οποιαδήποτε συµφωνία µε την Τουρκία
ενδεχοµένως να συνεπάγεται υποχωρήσεις.

Ποιες είναι αυτές οι υποχωρήσεις που εξήγγειλε αµέσως µετά
τις εκλογές του 2023 ο κ. Μητσοτάκης; Θα τις δούµε να υλοποι-
ούνται το επόµενο χρονικό διάστηµα;

Εδώ δεν µπορούµε να ξεχάσουµε ότι πριν από λίγους µήνες,
µόλις τον Μάιο, ο Έλληνας Πρωθυπουργός µίλησε για δηµιουρ-
γία θαλάσσιων πάρκων, επισηµαίνοντας ότι δεν ζητάµε την άδεια
κανενός. Ακολούθησαν πηγές της τουρκικής διπλωµατίας, οι
οποίες ανέφεραν ότι η δηµιουργία θαλάσσιων πάρκων σε µια τέ-
τοια αµφισβητούµενη περιοχή θα επιδεινώσει την κατάσταση και
έκτοτε, τα θαλάσσια πάρκα αγνοούνται.

Ως προς το ειδικό χωροταξικό σχέδιο που φέρνετε για τον του-
ρισµό, θα πρέπει να γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, ότι προβλέπεται η απαγόρευση τουριστικής
ανάπτυξης σε ελληνικά νησιά, συµπεριλαµβανοµένων ακατοίκη-
των νησιών και βραχονησίδων, άνευ υποδοµών οικονοµικής δρα-
στηριότητας.

Και ας δούµε τι αναφέρει το άρθρο 121 παράγραφος 3 της
Σύµβασης για το δίκαιο της θάλασσας, το οποίο επικαλούµαστε
-µέχρι σήµερα τουλάχιστον επικαλούµασταν- ως χώρα: Οι βρά-
χοι οι οποίοι δεν µπορούν να συντηρήσουν ανθρώπινη διαβίωση
ή δική τους οικονοµική ζωή δεν θα έχουν αποκλειστική οικονο-
µική ζώνη ή υφαλοκρηπίδα.

Με πολύ απλά λόγια, ποια ήταν η πάγια ελληνική θέση; Ότι τα
νησιά και οι νησίδες που συντηρούν οικονοµική ζωή έχουν πλήρη
δικαιώµατα σε όλες τις θαλάσσιες ζώνες, σύµφωνα µε το Διεθνές
Δίκαιο. Ποια ήταν η πάγια τουρκική θέση; Ότι δεν έχει δικαίωµα
σε ΑΟΖ και υφαλοκρηπίδα η κάθε νησιωτική οντότητα.

Και τι κάνει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο η ελληνική Κυβέρ-
νηση και αποφεύγει, όπως ο διάολος το λιβάνι, να απαντήσει ο
κ. Μητσοτάκης και να έρθει στην Εθνική Αντιπροσωπεία; Αφαιρεί
την οικονοµική δραστηριότητα από µικρές νησίδες του Αιγαίου,
µε πρόσχηµα -άκουσον, άκουσον!- την προστασία του περιβάλ-
λοντος. Ουσιαστικά, για να µην κουράζεται η Τουρκία να βρίσκει
επιχειρήµατα αµφισβήτησης.

Από τη µία πλευρά, δηλαδή, έχουµε τη γειτονική χώρα η οποία
προωθεί σε κάθε ευκαιρία τη «γαλάζια πατρίδα» και από την
άλλη, τη χώρα µας, η οποία µε τα νοµοθετήµατα που θα φέρετε
σε λίγο για ψήφιση, αποδυναµώνει συστηµατικά τη διαπραγµα-
τευτική µας θέση.

Θα έλεγε κανείς ότι ο κ. Μητσοτάκης όχι µόνο δεν ενηµερώνει
την Εθνική Αντιπροσωπεία για τα εθνικά ζητήµατα, αλλά δεν
ασχολείται ούτε µε τα ζητήµατα της πολύ σκληρής καθηµερινό-
τητας που έχει διαµορφωθεί εξαιτίας των πολιτικών πρωτοβου-
λιών της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.

Ακούσαµε και το φοβερό για τη νέα µεταρρύθµιση, τη φορο-
λόγηση των φιλοδωρήµατα. Η Κυβέρνηση, η οποία εξελέγη το
2019 µε το σύνθηµα «λιγότερους φόρους», έρχεται να φορολο-
γήσει ακόµη και τα φιλοδωρήµατα. Ούτε κουβέντα, βεβαίως, για
τις προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για τη στή-
ριξη της µεσαίας τάξης, τη στήριξη της ελληνικής επιχειρηµατι-
κότητας, για πλαφόν στη λιανική τιµή στο ρεύµα, όταν και η ίδια
η Κοµισιόν στις επιστολές του κ. Μητσοτάκη το προτείνει ως
λύση. Καµµία συζήτηση για τις προτάσεις µας για τη µείωση του
ΦΠΑ στα είδη πρώτης ανάγκης. Από την άλλη, όµως, µηχανεύε-
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στε τρόπους να φορολογήσετε ακόµη και το φιλοδώρηµα.
Βεβαίως, ο κ. Μητσοτάκης δεν µας έκανε τη χάρη να τοποθε-

τηθεί και για άλλα µείζονα ζητήµατα, όπως το θέµα των οικογε-
νειακών επιδοµάτων. Τι διαβάζουµε; Πρώτο ψαλίδι σε
ελεύθερους επαγγελµατίες και κόφτες στους υπόλοιπους δι-
καιούχους. Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία, στη σύγκριση Σε-
πτεµβρίου του περασµένου έτους και του τρέχοντος έτους -τα
στοιχεία του ΟΠΕΚΑ- έχουµε εκατόν δεκατέσσερις χιλιάδες λι-
γότερους δικαιούχους. Προφανώς, έγιναν πλούσιοι αυτοί οι εκα-
τόν δεκατέσσερις χιλιάδες και γι’ αυτό, τους στερείτε µε το
τεκµαρτό και άλλες νοµοθετήσεις σας τη δυνατότητα να λαµβά-
νουν ένα οικογενειακό επίδοµα.

Άρα την περίοδο που η χώρα µας συναγωνίζεται τη Βουλγαρία
για το ποιος θα έχει την τελευταία θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
στο διαθέσιµο εισόδηµα τη στιγµή που το πρώτο ζήτηµα του σή-
µερα και των επόµενων ετών, δηλαδή το δηµογραφικό θα πρέπει
να µας απασχολεί όλους, τι κάνει η Κυβέρνηση; Κόφτη και στα
επιδόµατα. Όµως, δεν θα ασχοληθεί µε αυτά τα µικρά ο κ. Μη-
τσοτάκης!

Θα έρθω -γιατί έγινε πολλή συζήτηση για το άρθρο 15- και στο
θέµα της παροχής του γάλακτος στους εργαζόµενους. Ακού-
στηκε από διάφορους οµιλητές ότι έχει να κάνει πρωτίστως µε
θέµατα υγείας των εργαζοµένων, πράγµα το οποίο δεν εθίγη από
τα στελέχη της Κυβέρνησης. Βεβαίως, υπάρχει και η διάσταση
της στήριξης της κτηνοτροφίας.

Όχι πως ενδιαφέρεστε βεβαίως για την κτηνοτροφία. Αλλά,
κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ακούσω την άποψη του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης -αν έχει άποψη- γι’ αυτό το µείζον ζήτηµα.
Δηλαδή να µας πει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης αν το
µέτρο που έρχεστε και νοµοθετείτε θα ενισχύσει, και µε ποιον
τρόπο, την ελληνική κτηνοτροφία, τη στιγµή µάλιστα που µει-
ώνονται δραµατικά τα κοπάδια στην ελληνική περιφέρεια. 

Βεβαίως έχει να ασχοληθεί µε άλλα ζητήµατα Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. Θα καταθέσω τα Πρακτικά σχετικά έγγραφα,
και διαβάζω: «Μπερδεύει ο ΟΠΕΚΕΠΕ πληγέντες κτηνοτρόφους
µε δήλωση στον ΟΣΔΕ», «αλαλούµ για τις αποζηµιώσεις λόγω
θανατώσεων ζώων εξαιτίας της πανώλης», «κίνδυνος για τη λήψη
συνδεδεµένης κρέατος-γάλατος». Αυτά είναι θέµατα µε τα οποία
θα έπρεπε να ασχολείται ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης. Φαί-
νεται ούτε µε αυτά δεν ασχολείται. Πάµε και στις επιδοτήσεις.
Διαβάζω: «Νέο φιάσκο του ΟΠΕΚΕΠΕ- Βαρύς ο λογαριασµός για
τους αγρότες», «Νέο φιάσκο εις βάρος των αγροτών και των κτη-
νοτρόφων». 

Να τα καταθέσω και αυτά στα Πρακτικά, µήπως ενηµερωθεί ο
Υπουργός Αγροτικής ανάπτυξης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρακιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βλέπουµε ότι τη στιγµή που ο πρωτογενής τοµέας περνάει µια
πρωτοφανή κρίση, έρχεται το Υπουργείο Εσωτερικών να του
δώσει και αυτό ένα τελευταίο χτύπηµα και προφανώς για να τον
αποτελειώσει. Δεν µπορώ να αντιληφθώ δηλαδή τοποθετήσεις
όπως αυτή που άκουσα από Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας ο
οποίος µίλησε για «παρωχηµένο µέτρο», παραλογισµό στα όρια
της γραφικότητας. Η έµµεση στήριξη της ελληνικής κτηνοτρο-
φίας για τους Βουλευτές της Κυβέρνησης αγγίζει τα όρια της
γραφικότητας. Βεβαίως, είχαµε και τις δηλώσεις των εκπροσώ-
πων τους, µετά τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, όπου µίλησαν
για κοροϊδία και ότι δεν έδωσε για µία ακόµη φορά τίποτα στην
ελληνική κτηνοτροφία ο κ. Μητσοτάκης. Και έρχεστε σήµερα µε
τη νοµοθέτησή σας να τους επιβεβαιώσετε ότι όχι µόνο δεν θα
εξελιχθεί, δεν θα στηριχθεί, αλλά θα της δώσετε άλλο ένα ακόµη
πλήγµα.

Και δεν θα µπορούσε να παραστεί ο κ. Μητσοτάκης να µιλήσει
για οικονοµικά ζητήµατα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας -και αν-
τιλαµβάνοµαι την απουσία του για ένα πολύ µεγάλο χρονικό διά-
στηµα- καθώς, όπως θα καταθέσω στα Πρακτικά, βλέπουµε και
άλλα δύο έγγραφα που καταγράφουν την εξαιρετική πορεία της
οικονοµίας της χώρας µας. Αυξήθηκαν κατά 700 εκατοµµύρια
ευρώ τα χρέη στον ΕΦΚΑ σε ένα τρίµηνο. Στα 525 εκατοµµύρια

ευρώ τα νέα φέσια στην εφορία στο εξάµηνο. Είναι αποτέλεσµα
της οικονοµικής στρατηγικής που έχετε ακολουθήσει, της στρα-
τηγικής που πανηγυρίζετε κατά καιρούς και της πολιτικής την
οποία βιώνουν οι Έλληνες πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρακιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνοντας, µια κουβέντα θα πω και για τις ανεξάρτητες
αρχές. Έχετε µπερδευτεί προφανώς στην Κυβέρνηση. Θεωρείτε
ότι στελεχώνονται µε µετακλητούς της αρεσκείας σας. Θεωρείτε
ότι οι επικεφαλής τους πρέπει να είναι φίλοι της οικογένειας Μη-
τσοτάκη. Δείτε τι συνέβη στη ΕΥΠ. Και είναι δεδοµένο ότι έχετε
αλλεργία και µε το θέµα της διαφάνειας. Δεν µπορούµε να αντι-
ληφθούµε διαφορετικά τη νέα νοµοθέτησή σας για την Εθνική
Αρχή της Διαφάνειας. Για τον λόγο αυτό καταθέσαµε και ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας για τα άρθρα 26, 32, 53 και 54. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Μεταξάς Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, κατά τη διάρκεια της συζήτησης του παρόν-
τος νοµοσχεδίου και µε αφορµή τις πληµµύρες στη Θεσσαλία
και τα ζητήµατα που αφορούν, τόσο την κεντρική όσο και την το-
πική διοίκηση, παρακολουθήσαµε να αναπτύσσεται µια αντιπα-
ράθεση ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ. Στο επίκεντρο αυτής της διαµάχης οι αντίστοιχοι οµιλη-
τές έθεσαν, ανάµεσα στα άλλα, τα ζητήµατα αρµοδιοτήτων και
το πραγµατικό µπάχαλο που επικρατεί πολλές φορές -αλήθεια
είναι- ανάµεσα στους δήµους, την περιφέρεια, την Κυβέρνηση,
ανάµεσα στις διάφορες υπηρεσίες. Ένα µπάχαλο που ξεκινάει
από το ποιος έχει την ευθύνη, για παράδειγµα, για το κλάδεµα
των δέντρων δίπλα στις γραµµές του τρένου ή για την καθαριό-
τητα σε µια υπόγεια διάβαση του ΟΣΕ. Πραγµατικό παράδειγµα
στο Νέο Δέλτα του Βόλου. Μια πληµµυρισµένη και υπόγεια διά-
βαση καθαρίστηκε µόλις λίγες ηµέρες πριν, έναν χρόνο µετά τις
πληµµύρες. Ένα µπάχαλο που φτάνει µέχρι το ποιος έχει την ευ-
θύνη για το περιβαλλοντικό έγκληµα, για παράδειγµα, στον Πα-
γασητικό µε τα ψάρια.

Δίπλα βέβαια σε αυτό το µπάχαλο υπάρχει και η πολυδιά-
σπαση των αρµοδιοτήτων, για παράδειγµα, στα σχολεία που την
ευθύνη για το διδακτικό έργο την έχει το Υπουργείο, για τα κτή-
ρια ο δήµος και για τη µεταφορά των µαθητών η περιφέρεια. Επί-
σης, πραγµατικό παράδειγµα, στον Δήµο Αλµυρού και τα χωριά
της Δηµοτικής Ενότητας Σούρπης όπου αυτή τη στιγµή εικοσι-
πέντε περίπου παιδιά που πήγαιναν στο σχολείο µε λεωφορείο -
που είχε δοθεί δωρεά στον δήµο- είναι στον αέρα γιατί ο οδηγός
πήρε σύνταξη και, τόσο ο δήµος όσο και η περιφέρεια, σηκώνουν
τα χέρια ψηλά, πετώντας το µπαλάκι ο ένας στον άλλο. 

Άλλο θέµα. Μόλις σήµερα καταθέσαµε αναφορά των κτηνο-
τρόφων που καταστράφηκαν από τις πληµµύρες. Η αποζηµίωση
-που µάλιστα ακόµα δεν έχετε δώσει- είναι από 75 ευρώ έως 120
ευρώ το ζώο και υπόλοιπο εκκαθάρισης 30 ευρώ, χωρίς αποζη-
µίωση στα ζώα κάτω του ενός έτους και παραπέµποντας στο
άγνωστο «Μέτρο 5.2» που έχει χρεοκοπήσει και όχι αποκαταστή-
σει στο 100% της αξίας των ζώων που χάθηκαν. Την ίδια στιγµή
ανακοινώνεται για τους κτηνοτρόφους, που χάσανε τα ζώα τους
από την πανώλη, το ποσό των 250 ευρώ το ζώο, ακόµη και των
ζώων που ήταν κάτω του ενός έτους. Και εδώ θα παίξετε µε το
µπαλάκι ευθυνών, ώστε να µην αποζηµιώσετε τους πληµµυρο-
παθείς. Θα πείτε άλλο το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης, άλλο το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, άλλο ο ΕΛΓΑ. Το έχουµε ξα-
ναδεί αυτό το έργο.

Γενικότερα το µπαλάκι ευθυνών είναι µια σταθερή κατάσταση
µε την οποία έρχονται αντιµέτωπες οι λαϊκές οικογένειες σε οτι-
δήποτε έχει να κάνει µε την εξασφάλιση, ακόµα και στοιχειωδών
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λαϊκών αναγκών και δικαιωµάτων. Και θα το ξαναπούµε. Όλως
περιέργως για τα ζητήµατα που αφορούν αυτά τα δικαιώµατα
και αυτές τις ανάγκες και όταν δεν περιλαµβάνουν κάποιο αντί-
τιµο, τη λεγόµενη ανταποδοτικότητα, δηλαδή µια ενέργεια που
θα επιφέρει κάποιο όφελος, κάποιο κέρδος, τότε όλοι οι φορείς
–δήµοι, περιφέρειες, κυβέρνηση- τρέχουν µακριά, πετούν την
καυτή πατάτα στον επόµενο, ανακαλύπτουν γκρίζες ζώνες, έλ-
λειψη συντονισµού και ούτω καθεξής. Όταν όµως πρόκειται για
έργα που έχουν ανταποδοτικότητα ή πολύ περισσότερο όταν
πρόκειται για επενδυτικά πακέτα σε επιχειρηµατικούς οµίλους,
επενδυτικά και αναπτυξιακά προγράµµατα, που φυσικά η µερίδα
του λέοντος πηγαίνει στο µεγάλο κεφάλαιο, τότε τρέχουν όλοι
και παραγκωνίζονται µεταξύ τους ποιος θα πρωτοαναλάβει,
ποιος θα πρωτοπρολάβει, ποιος θα αναλάβει πρώτος την ευ-
θύνη. Εκεί ξεχνιέται η αρµοδιότητα, συντονίζονται µια χαρά, οι
ζώνες είναι πεντακάθαρες και όλοι θέλουν κοµµάτι από την πίτα. 

Φυσικά τα παραπάνω δεν ειπώθηκαν από κανέναν από εσάς
στην αντιπαράθεση αυτή που αναπτύχθηκε. Αλλά νοµίζουµε ότι
έχει κυλήσει και νερό στο αυλάκι. Είκοσι και τριάντα χρόνια πίσω
µια τέτοια αντιπαράθεση που έγινε σήµερα εδώ, εύκολα θα
µπέρδευε, αφού δεν θα είχαν προηγηθεί οι διαδοχικές κυβερνή-
σεις του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ µαζί µε τη
Νέα Δηµοκρατία συγκυβέρνηση, ή κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Δεν θα
υπήρχε δηλαδή επιπλέον πείρα από την κοινή σας στάση σε µια
ενιαία στρατηγική που την εφαρµόζατε, την ψηφίζατε, τη στηρί-
ζατε, γιατί εσείς ήσασταν όλοι µαζί που στη λογική του κόστους
οφέλους, για παράδειγµα, πετάξατε αρµοδιότητες από την κεν-
τρική διοίκηση, µε στόχο να απαλλαγεί το κράτος από την υπο-
χρέωση να λύνει τα θέµατα της πυροπροστασίας, της
αντιπληµµυρικής θωράκισης, γενικότερα της συντήρησης και λει-
τουργίας των απαραίτητων υποδοµών για τη ζωή του λαού και
των παιδιών. Όλοι µαζί το κάνατε, και µε τη στήριξη των δηµοτι-
κών και περιφερειακών αρχών του κοµµάτων σας, που είδαν τότε
µία ευκαιρία για να δικαιολογήσουν την φοροαφαίµαξη του λαού
σε τοπικό επίπεδο, για να διαχειριστούν άµεσα προγράµµατα,
για να ανοίξουν άµεση επικοινωνία µε εργολάβους, κατασκευα-
στικές και κάθε είδους διαχειριστές της δηµόσιας περιουσίας,
δηλαδή µε το κεφάλαιο, µέσω, για παράδειγµα, των συµπράξεων
δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. 

Αυτή η προσαρµογή ήταν αναγκαία για τη στήριξη της καπι-
ταλιστικής ανάπτυξης. Αποτέλεσε πρώτα και κύρια στρατηγική
επιλογή της αστικής τάξης και γι’ αυτό και στηρίχθηκε από όλους
σας. Αλλά σας βοήθησε επιπλέον και στο εξής. Να συσκοτίσετε
µια βαθιά αλήθεια. Είτε τοπικά είτε κεντρικά µιλάµε για το ίδιο
αστικό κράτος. Και τώρα, που τα αποτελέσµατα αυτής της πολι-
τικής έφεραν απανωτά πλήγµατα, όπως είχε προειδοποιήσει το
ΚΚΕ, παρουσιάζεστε ως απατηµένες σύζυγοι. Ποια, λοιπόν, αν-
τιπαράθεση, ποια αντιπολίτευση να σηκώσετε από µεριάς
ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία που συνεχίζει
από εκεί που σταµατήσατε εσείς;

Είναι η Νέα Δηµοκρατία ή το ΠΑΣΟΚ οι εµπνευστές της task
force που προτείνετε στο νοµοσχέδιο; Αυτή ήταν η αντιπαράθεση
εισηγητών Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, ποιος θα πάρει τα εύ-
σηµα για τη δηµιουργία και όχι φυσικά για το ασφυκτικό και κα-
τευθυνόµενο πλαίσιο λειτουργίας αυτών των επιτροπών που
τελικά θα καθορίζει τα όποια πορίσµατα ανεξάρτητα από την επι-
στηµονική επάρκεια ακόµα και καλοπροαίρετων επιστηµόνων
που συµµετέχουν, όπως ρητά αναφέρεται µέσα στο νοµοσχέδιο,
σύµφωνα µε την ενωσιακή νοµοθεσία και τις διεθνείς συµφωνίες,
δηλαδή την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις πληµµύρες
που θέτει ως όρο το κόστος και την ανταποδοτικότητα για τα
όποια αντιπληµµυρικά έργα, την οδηγία για τα νερά, που σηµαί-
νει ιδιωτικοποίηση, να πνιγόµαστε το χειµώνα και να διψάµε το
καλοκαίρι. Σε αυτά, είπαµε, υπάρχει συµφωνία.

Για τον αντίστοιχο λόγο οι όποιες αναφορές της εισηγήτριας
του ΠΑΣΟΚ στο σχέδιο ιδιωτικοποίησης των νερών της Θεσσα-
λίας από τη Νέα Δηµοκρατία µε τη δηµιουργία του Οργανισµού
Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας Ανώνυµη Εταιρεία ήταν ότι η Κυ-
βέρνηση καθυστερεί τη σύστασή του. Έχει εγκαταλειφθεί, όπως
είπε, ενώ προδιέγραψε την αποτυχία του, γιατί η Νέα Δηµοκρα-
τία θα βάλει, λέει, µέσα «ηµετέρους» και όχι βέβαια επειδή πρό-

κειται για καραµπινάτο µηχανισµό για την παραπέρα εµπορευ-
µατοποίηση των νερών, ακριβώς όπως προβλέπει η Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Ποια, λοιπόν, αντιπολίτευση; Ή καλύτερα, αντιπολίτευση για
ποιον; Ακόµα κι όταν ξεστοµίζονται µεγάλα λόγια, γρήγορα ισιά-
ζουν. Χαρακτηριστικό παράδειγµα ο εκλεκτός των ΣΥΡΙΖΑ και
ΠΑΣΟΚ στην Περιφέρεια Θεσσαλίας Δηµήτρης Κουρέτας, που
πριν λίγο καιρό ήταν λάβρος δήθεν ενάντια στο σχέδιο των Ολ-
λανδών για τη Θεσσαλία. Διαβάζω προχθεσινή δήλωση του: «Βρι-
σκόµαστε σε τροχιά υλοποίησης του αντιπληµµυρικού σχεδίου
της Περιφέρειας Θεσσαλίας που διαµόρφωσε σε συνεργασία µε
τα συναρµόδια Υπουργεία και την ολλανδική εταιρεία «HVA»».
Θυµίζω ότι ο ίδιος πριν από λίγους µήνες έλεγε ότι το µοντέλο
των Ολλανδών προτρέπει και µετατρέπει τον µικρό παραγωγό
σε υπάλληλο. Μια χαρά τα βρήκαν τώρα. Η σύγκλιση αυτή τελικά
δεν είναι τίποτα άλλο παρά η λογική κατάληξη αλλά και η εξειδί-
κευση στην περιοχή της Θεσσαλίας της στρατηγικής σύµπλευ-
σης της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ -όταν
βγαίνουν από τη µέση οι φιοριτούρες- την οποία αποκαλύπτει το
ΚΚΕ. 

Απέναντι, λοιπόν -και κλείνω µε αυτό- στον αντιλαϊκό σχεδια-
σµό της Κυβέρνησης ο λαός έχει αποκούµπι, έχει το ΚΚΕ. Η πο-
λιτική πρόταση που θέτουµε στον λαό µέσα στους αγώνες, για
τις διεκδικήσεις των εργαζόµενων, επαγγελµατιών, βιοπαλαι-
στών, αγροτών, φοιτητών, µαθητών, στους οποίους πρωτοστα-
τούν οι κοµµουνιστές σε κάθε χώρο, µια τέτοια εργατική λαϊκή
αντιπολίτευση είναι απαραίτητο να δυναµώσει σήµερα ανοίγον-
τας τον δρόµο της σύγκρουσης και της ανατροπής για τον σο-
σιαλισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ-ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Λείπει ο κ. Σπανάκης. Ο κ. Σπανάκης στην τοποθέτησή του µας
µάλωσε. Είχαµε αρχίσει να τροµάζουµε µε τον τρόπο που µας
µιλούσε, επιβάλλοντας σε εµάς να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Είναι το στυλ του.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ-ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ναι, το ξέρω. Το σχο-

λιάζω χαµογελώντας φυσικά. 
Επιτρέψτε µου, πριν την παράθεση κάποιων στοιχείων για το

νοµοσχέδιο και κάποιων επιχειρηµάτων, να κάνω δύο-τρεις επι-
σηµάνσεις και το κάνω πάντοτε, γιατί νοµίζω ότι ο Βουλευτής, αν
µιλάει µόνο για το νοµοσχέδιο, ποτέ δεν θα µιλήσει για την επι-
καιρότητα. 

Μου έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση, θετική εντύπωση ότι µέσα
σε ελάχιστο χρόνο έχουν κοπεί όλα τα εισιτήρια για την εκδή-
λωση που κάνει ο σύλλογος των συγγενών του εγκλήµατος των
Τεµπών στο Καλλιµάρµαρο. Μου έκανε εντύπωση να σας πω
γιατί. Μας δίνει την εικόνα ότι ο λαός της Ελλάδας δεν έχει ξε-
χάσει το µεγάλο έγκληµα των Τεµπών. Το έχει ουσιαστικά µέσα
του. Έχει γίνει ζωντανή συνείδηση και έχει γίνει ζωντανή συνεί-
δηση σε όλους µας, πόσο µάλλον σε εµένα που ήµουν µέλος της
εξεταστικής επιτροπής και δεν κρύβω να σας πω ότι πονέσαµε.
Δικηγόρος τόσων ετών πόνεσα και µόνο µε τη µελέτη της δικο-
γραφίας.

Θέλω να σας θυµίσω κάτι. Έχει έρθει δικογραφία ειδικά για το
µπάζωµα. Εµείς δεν το ξεχνάµε. Το προετοιµάζουµε και θα το
δείτε στο αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα ότι οι προθέσεις
µας είναι το θέµα αυτό να µην ξεχαστεί στην Ολοµέλεια της Βου-
λής, στη Βουλή των Ελλήνων. Έχετε δει ότι κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε για το κράτος δικαίου σε αυτόν τον έρµο τόπο που λέγεται
Ελλάδα. 

Δεύτερη επισήµανση. Είχε υποσχεθεί ο κ. Μητσοτάκης ότι
µετά τη Διεθνή Έκθεση θα έρθει στην Κέρκυρα –το λέω µια και
είµαι Βουλευτής Κέρκυρας- να µας ανακοινώσει ότι θα προχω-
ρήσει το έργο ύδρευσης της Κέρκυρας, το οποίο έχει ξεκινήσει
πλέον των τριάντα ετών. Οι µελέτες τελείωσαν πριν από τριάντα
χρόνια, έγινε η διαδικασία της απαλλοτρίωσης. Και τι έγινε; Στα-
µάτησε η διαδικασία της δηµοπρασίας, γιατί λείπουν 60 εκατοµ-
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µύρια και φέτος η Κέρκυρα πόνεσε -λέω δεύτερη φορά τη λέξη
«πόνεσε»- γιατί δεν είχε νερό να εξυπηρετήσει τους κατοίκους
αλλά και εκατοντάδες χιλιάδες επισκέπτες. Είχαµε ακυρώσεις.
Και ακόµα δεν ήρθε. Το λέω έτσι για να καταλάβετε πώς λειτουρ-
γείτε γι’ αυτό το θέµα. 

Περιττό να πω ότι σε πολλές περιοχές της Ελλάδας δεν έχει
γίνει κανένα έργο. Και µιλώ και για τη δική µου περιοχή. Αν έρ-
θετε εκεί τα πέντε ολόκληρα χρόνια που κυβερνάτε και µου δεί-
ξετε -εγώ ήµουν στην αυτοδιοίκηση χρόνια και δήµαρχος- ή µου
πείτε ποιο είναι το έργο που έκανε ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρ-
νησή σας, θα σας παραδεχτώ και θα σας κεράσω σε καλό µέρος. 

Τρίτη και τελευταία παρατήρηση. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι που τυγχάνετε αυτήν την περίοδο κατέχοντες και κατέχου-
σες υπουργικούς θώκους, περιορίστε λίγο την οίηση, την
αλαζονεία και τους εξυπνακισµούς. Γιατί το λέω αυτό; Αφ’ ενός
µεν δεν προσφέρουν τίποτα, αφ’ ετέρου αποτελούν πρόσφορο
έδαφος αντιπαράθεσης σηµαντικής. 

Γιατί το λέω αυτό και ακούστε το. Μαρινάκης, Κυβερνητικός
Εκπρόσωπος. Ακούστε τι σχολιάζει 7-10-2024 και αναφέρεται
στις εσωκοµµατικές εκλογές του ΠΑΣΟΚ: «Επιτέλους, να απο-
κτήσει η χώρα µια αξιόπιστη εναλλακτική πρόταση µε κοστολο-
γηµένο πρόγραµµα, για να γίνονται και συγκρίσεις µε την
Κυβέρνηση». Επέλεξε η Κυβέρνηση ότι αυτοί θα είναι Αντιπολί-
τευση. Δεν είναι περίεργο; Τι λέτε που χαµογελάτε; 

Θα µου πείτε ότι έχουµε εσωτερικά προβλήµατα εµείς του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Κατ’ αρχάς, δεν σας πέφτει λόγος, γιατί έχετε και εσείς µια
σωρεία προβληµάτων και δεν είναι έτσι του πεταµού τα προβλή-
µατα που έχετε. Για καθίστε λίγο στο Εντευκτήριο ή στο καφε-
νείο της Βουλής να δείτε τι γίνεται µε τους δικούς σας. Μην
πετάξουµε τη στάση των δύο προέδρων σας που δεν πήγαν στη
γιορτή των πενήντα ετών. 

Τι θέλω να πω; Αν φτάσουµε σε αυτήν τη µεµψιµοιρία και αν
ουσιαστικά ειρωνευόµαστε ή χαιρέκακα αισθανόµαστε για προ-
βλήµατα εσωτερικά των άλλων κοµµάτων, δεν είµαστε για την
πολιτική, καλύτερα να πάµε στο σπίτι µας. Υπάρχει ένα κόµµα το
οποίο αντιµετωπίζει προβλήµατα, όπως και εσείς το 2012-2013,
τότε που πήρατε το 17,5%-18%. Τα θυµάστε. Θυµάται και το
ΠΑΣΟΚ ότι είχε πάρει περίπου 4%; Μη σας πω ότι, µε την κρίση
που περνάει το πολιτικό σύστηµα, οι αντιθέσεις στο εσωτερικό
των κοµµάτων µπορεί να λειτουργήσουν και θετικά, να ξεπηδήσει
το νέο.

Τελειώνω εδώ µε αυτές τις τρεις επισηµάνσεις και πηγαίνω
στο νοµοσχέδιο. Θα σηµειώσω δύο-τρία πράγµατα. 

Άρθρο 38. Μιλάµε για αύξηση των Κεντρικών Αυτοτελών
Πόρων. Η ΚΕΔΕ, κύριε Υπουργέ, ζήτησε δύο δόσεις ΚΑΠ. Δίνετε
µία και αυτή λειψή µε παραπλανητικό τρόπο. Το είπαν και άλλοι
συνάδελφοι. Λέτε ότι δίνετε 108 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά τα 90
εκατοµµύρια προορίζονται για ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις
προς τρίτους. Αποµένουν µόλις 10 εκατοµµύρια ευρώ για δή-
µους και 8 εκατοµµύρια ευρώ για τις περιφέρειες της χώρας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): 270 εκα-
τοµµύρια.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Άρα πού καταλή-
γουµε; Καταλήγουµε στο εξής, ότι ποτέ δεν θα ανασάνουν οι
δήµοι. Όταν θα δώσετε 10 εκατοµµύρια τώρα µε τα τεράστια
προβλήµατα που έχει ολόκληρη η περιφέρεια και ο Δήµος της
Αθήνας, µε τα τόσα προβλήµατα, µε πληµµύρες, µε όλα αυτά
που έχουν συµβεί, δεν µπορούν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες
των δηµοτών.

Και λέτε ότι «δώσαµε αυτά». Αυτά τα έχουν δανειστεί οι δήµοι
γιατί δεν κατάφεραν τα προηγούµενα χρόνια να επιλύσουν προ-
βλήµατα των δηµοτών τους. Αυτή είναι η κατάσταση. Και µετά
περηφανεύεστε βάζοντας ουσιαστικά τα νούµερα µπροστά σας.
Αµ δεν είναι έτσι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Έχουν δοθεί πρόσθετα για τις πληµµύ-
ρες.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Σας είπα, γνωρίζω
καλά.

Και µοιράζετε έτσι ψίχουλα και θα δούµε τι θα κάνουν όλοι
αυτοί. 

Άρθρο 17, περί ειδικού ένστολου προσωπικού Δηµοτικής

Αστυνοµίας. Σας έπιασε ο πόνος για τους δηµοτικούς αστυνοµι-
κούς. Θα σας θυµίσω κάτι. Ποιος ήταν εκείνος ο οποίος διέλυσε
το Σώµα της Δηµοτικής Αστυνοµίας; Ρητορικό το ερώτηµα και
απαντάω αµέσως: Ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος είναι Πρωθυπουρ-
γός της Ελλάδας. Ποιος επανέφερε σε λειτουργία τη Δηµοτική
Αστυνοµία; Ρητορικό το ερώτηµα. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία. 

Και έρχεστε τώρα εσείς. Να πω και τους νόµους; Επειδή όλη
µου ζωή είναι µέσα στους νόµους, τους κατήργησε ο κ. Μητσο-
τάκης µε τον ν.4172/2013. Τους επανέφερε µε Υπουργό της Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης τον Γιάννη τον Πανούση µε τον
ν.4325/2015. Στο άρθρο 19 το λέει. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ο Βούτσης
ήταν. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ο Βούτσης ήταν; Θα
το ελέγξω και θα ζητήσω συγγνώµη. 

Μην κάνετε, λοιπόν, τους ευαίσθητους για το Σώµα αυτό που
λέγεται Δηµοτική Αστυνοµία.

Άρθρα 19 και 20 -και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, δώστε µου τη
δυνατότητα για ένα λεπτό- περί σύστασης Επιστηµονικής Επι-
τροπής Διαχείρισης και Αντιµετώπισης Κινδύνων και Κρίσεων. Τι
σχέση έχει αυτή η επιτροπή και πώς θα λειτουργήσει µε τα περι-
φερειακά κέντρα πολιτικής προστασίας; Τι συµβαίνει µε τα κτή-
ρια των περιφερειακών κέντρων για την πολιτική προστασία;
Θυµάστε που τα έχει θεσπίσει;

Δεν φτάνει µόνο αυτό. Είχε έρθει ένας διορισµένος, θυµάµαι,
στην Κέρκυρα και ψάχναµε πού να βάλουµε αυτήν την υπηρεσία.
Εµφανίζεται ο κ. Καββαδάς, ο Βουλευτής της Λευκάδας, και λέει
«έχουµε εµείς κτήριο». Και αρχίζουµε να τσακωνόµαστε η Λευ-
κάδα µε την Κέρκυρα ποιος θα πάρει το κτήριο. Δεν έγινε, λοι-
πόν, ούτε επιχειρησιακό κέντρο, δεν έγινε τίποτα και εµφανίζεστε
σήµερα να κάνετε αυτό το πράγµα. 

Ευτυχώς που ήρθε ο κ. Καββαδάς σήµερα και ο καηµένος δα-
πάνησε τα τρία τέταρτα της οµιλίας του -ακούστε επιτελικό κρά-
τος!- για να σας πείσει ως Κυβέρνηση, επειδή έχει ζηµία η κινητή,
η πλωτή γέφυρα που συνδέει τη στεριά µε τη Λευκάδα, να φτιά-
ξετε αυτό διότι δεν περνάνε πια τα πλοία από κάτω, τα σκάφη.
Και χρειάστηκε να δαπανήσει, ενώ θα µπορούσε µε ένα τηλέ-
φωνο η επιτελική σας Κυβέρνηση να µην αποκόψει τη Λευκάδα
από το συνηθισµένο σηµείο πρόσβασης σκαφών προς το λιµάνι
της Λευκάδας. Φοβερό επιτελικό κράτος! Ειλικρινά, µου κάνει εν-
τύπωση. Λυπάµαι τον συνάδελφό µου, που είµαστε από τα ιόνια
νησιά και οι δύο.

Τέλος, το παρόν νοµοσχέδιο περιορίζει τη δυνατότητα των
οφειλετών των ΟΤΑ να ρυθµίζουν ευνοϊκά τα χρέη τους, µειώνει
πόρους της τοπικής αυτοδιοίκησης περιορίζοντας ακόµα και το
τέλος παρεπιδηµούντων. Θυµάµαι τότε που µειώθηκε το τέλος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, γιατί είµαστε στα δέκα λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τελειώνω, κυρία
Πρόεδρε. Ήµουν δήµαρχος.

Από 2% ή 3%, δεν θυµάµαι, έγινε µισό και δεν ξέραµε από πού
να πληρώσουµε. Έτσι προέκυψαν τα χρέη διαχρονικά. Δεν ξέ-
ραµε από πού να πληρώσουµε. Το θυµάστε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Βεβαίως.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Επειδή, λοιπόν, δα-

πάνησα πολύ περισσότερο χρόνο απ’ αυτόν που πίστευα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αντιληπτά τα ζητή-

µατα των Επτανήσων βεβαίως.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: ...θέλω να τονίσω ότι

εµείς συµφωνούµε µε την άποψη της εισήγησής µας. Θα ψηφί-
σουµε άρθρα από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, διότι πάντοτε
έτσι κάνουµε, αλλά στο σύνολό του το νοµοσχέδιο αυτό δεν θα
το ψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Κα-
ζαµίας. Σας θυµίζω, κύριε Καζαµία, ότι έχετε έξι λεπτά, µε την
δέουσα ανοχή, όπως γίνεται για όλους, αλλά παρ’ όλα αυτά πολύ
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συντετµηµένη τοποθέτηση, λόγω της τοποθέτησης της Προ-
έδρου.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Θα ήθελα, κατ’ αρχάς, να διευκρι-
νίσω ότι νωρίτερα το πρωί, όταν συζητήσαµε για την παρεµβολή
των δύο Βουλευτών στην διαδικασία, η Πλεύση Ελευθερίας ου-
δέποτε συναίνεσε, όπως έχει κυκλοφορήσει στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, στο να παρεµβάλλονται δύο Βουλευτές στη διαδι-
κασία µεταξύ των Αρχηγών. Αυτό που είπα ξεκάθαρα και βρίσκε-
ται στα Πρακτικά είναι ότι αντίρρηση δεν έχουµε στο να
µεσολαβούν δύο Βουλευτές ανάµεσα στις παρεµβάσεις Υπουρ-
γών. Αυτό είπα. Δεν αναφερθήκαµε σε πολιτικούς Αρχηγούς. Και
µάλιστα, απαντούσα σε µία παρέµβαση που είχε κάνει λίγο πριν
ο κ. Καλαφάτης ο οποίος είπε «εγώ βάζω το κοµµάτι αυτό, δεν
φτάνω στους πολιτικούς Αρχηγούς, ας ξεκινήσουµε µε το κοµ-
µάτι των Υπουργών» και εγώ απαντούσα σε αυτό το πράγµα.
Αυτό για να µην υπάρχουν οποιεσδήποτε παρερµηνείες του ποια
είναι η στάση της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Έρχοµαι τώρα στην οµιλία µου. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την περασµένη εβδοµάδα η Κυ-

βέρνηση υπέβαλε στην Ευρωπαϊκή Ένωση το µεσοπρόθεσµο δη-
µοσιονοµικό διαρθρωτικό πρόγραµµα για το ’25-’28, ένα
σηµαντικό έγγραφο µε το οποίο παρουσιάζει το σχέδιό της για
τους προϋπολογισµούς των επόµενων τεσσάρων χρόνων. Βε-
βαίως, αν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πράγµατι εφαρ-
µόσει όσα προτείνει µέσα σε αυτό το τετραετές οικονοµικό
πρόγραµµα, είναι πολύ αµφίβολο αν θα παραµείνει στην εξουσία
αρκετά χρόνια ούτως ώστε να το υλοποιήσει µέχρι τέλους. 

Ωστόσο, η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι εκείνη που ζητά από τα εί-
κοσι επτά κράτη-µέλη της, για πρώτη φορά φέτος, να υποβάλουν
ένα τετραετές δηµοσιονοµικό πρόγραµµα στο πλαίσιο των νέων
κανόνων του γνωστού Συµφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης.
Έτσι, την περασµένη Παρασκευή η Επιτροπή Οικονοµικών Υπο-
θέσεων της Βουλής συζήτησε το τετραετές µεσοπρόθεσµο δη-
µοσιονοµικό πρόγραµµα, ένα έγγραφο εκατόν εξήντα σελίδων.
Αν και πρόκειται για µία νέα εξέλιξη χωρίς προηγούµενο στην οι-
κονοµική ιστορία της χώρας, η απουσία πολλών Βουλευτών από
τη συνεδρίαση της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων, καθώς
και η σχεδόν ανύπαρκτη κάλυψη του µεσοπρόθεσµου προγράµ-
µατος από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης δείχνουν πως η τερά-
στια σηµασία του για το οικονοµικό µέλλον της χώρας δεν έχει
γίνει κατανοητή. 

Στη διάρκεια της συζήτησης στην Επιτροπή Οικονοµικών Υπο-
θέσεων η Πλεύση Ελευθερίας άσκησε συνολική κριτική στην πο-
λιτική της σκληρής και συνεχούς λιτότητας που βρίσκεται στο
επίκεντρο του µεσοπρόθεσµου δηµοσιονοµικού προγράµµατος
της Κυβέρνησης. Χθες επιπλέον, η Ζωή Κωνσταντοπούλου και
εγώ καταθέσαµε δύο επίκαιρες ερωτήσεις στον κ. Χατζηδάκη
σχετικά µε κεντρικές οικονοµικές επιλογές της Κυβέρνησης που
διατυπώνονται µέσα στο µεσοπρόθεσµο δηµοσιονοµικό πρό-
γραµµα.

Παράλληλα, υπενθυµίζουµε ότι ο κ. Χατζηδάκης ως Υπουργός
που παρακολουθείτο από την ΕΥΠ ως στόχος, αν θυµάστε,
«5046c» και από το «Predator», αρνείται πεισµατικά να απαντήσει
σε προγενέστερη επίκαιρη ερώτηση της Ζωής Κωνσταντοπού-
λου για τις ενέργειες στις οποίες προέβη ή πρόκειται να προβεί
προκειµένου να µάθει ο ίδιος -και µαζί του εµείς- ποιοι και γιατί
τον παρακολουθούσαν ως πρόσωπο ύποπτο για πράξεις που
απειλούν την εθνική ασφάλεια. Αφού εµφανίστηκε την περα-
σµένη εβδοµάδα στη Βουλή µετά από απουσία δύο και πλέον
µηνών, η Πλεύση Ελευθερίας τον καλεί να έρθει ξανά στη Βουλή
και να απαντήσει στις επίκαιρες ερωτήσεις που του υποβάλλει η
Πλεύση Ελευθερίας. 

Σχετικά τώρα µε το µεσοπρόθεσµο δηµοσιονοµικό πρό-
γραµµα, παράλληλα µε τη σκληρή λιτότητα, κάτι που η Κυβέρ-
νηση πραγµατοποιεί µε τον υπερδιπλασιασµό των πρωτογενών
πλεονασµάτων από το 2022 µέχρι σήµερα, που έχουν φτάσει το
2,4% του ΑΕΠ, η Πλεύση Ελευθερίας άσκησε κριτική σε όλα τα
επίπεδα. Επικρίναµε τη χαµηλή αύξηση των δαπανών του προ-
ϋπολογισµού που προορίζονται κυρίως για το κοινωνικό κράτος

και οι οποίες θα είναι, σύµφωνα µε το πρόγραµµα, στο 3,3% του
ΑΕΠ ετησίως τη στιγµή που ο πληθωρισµός µαζί µε την ανάπτυξη
προβλέπεται να αυξάνονται ετησίως τουλάχιστον κατά 4,5% του
ΑΕΠ. Αυτό σηµαίνει ότι ως ποσοστό του Ακαθάριστου Εθνικού
Προϊόντος, δηλαδή του µεγέθους της ελληνικής οικονοµίας, οι
δαπάνες του προϋπολογισµού που στηρίζουν, µεταξύ άλλων, την
υγεία, την παιδεία, το κοινωνικό κράτος, αλλά και τους µισθούς
των δηµοσίων υπαλλήλων θα συρρικνώνονται κάθε χρόνο κατά
1,2% ως ποσοστό του ΑΕΠ για τα επόµενα τέσσερα χρόνια. 

Μία άλλη βασική διαφωνία µας µε το πρόγραµµα αυτό αφορά
την πολιτική της Κυβέρνησης για το δηµόσιο χρέος. Σύµφωνα µε
το µεσοπρόθεσµο δηµοσιονοµικό πρόγραµµα, αν η Ελλάδα δια-
τηρήσει πολιτική σκληρής λιτότητας έως το 2038, δηλαδή για
άλλα δεκατέσσερα χρόνια, το χρέος θα επανέλθει εκεί που ήταν
όταν η χώρα µας χρεοκόπησε και µπήκε στα µνηµόνια το 2010.
Κατά τη γνώµη µας, το χρέος δεν είναι βιώσιµο και η αποπλη-
ρωµή του µέσα από ένα σκληρό πρόγραµµα λιτότητας για τα
επόµενα δεκατέσσερα χρόνια και δεν θα το µειώσει σηµαντικά
ενώ καταδικάζει στο µεταξύ τη χώρα µας, ιδίως τα µεσαία και
ασθενέστερα κοινωνικά στρώµατα, σε µια µόνιµη οικονοµική στα-
σιµότητα που θα οξύνει το πρόβληµα της ακρίβειας και θα πα-
ρατείνει τη φτωχοποίησή τους. 

Στο σηµείο αυτό, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να κάνω και κάποια
σχόλια για τις τραγικές εξελίξεις στη Μέση Ανατολή όπου συµ-
πληρώθηκε χθες ένα έτος πλέον από το ξέσπασµα των εχθρο-
πραξιών στη Γάζα. Στη διάρκεια αυτού του χρόνου έχασαν τη
ζωή τους σαράντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι εκ των οποίων σα-
ράντα δύο χιλιάδες είναι Παλαιστίνιοι, δύο χιλιάδες είναι Άραβες
του Λιβάνου και χίλιοι διακόσιοι είναι Ισραηλινοί. Αυτός ο ανατρι-
χιαστικός απολογισµός καθιστά τον πόλεµο της Γάζας µε την
πρόσφατη κλιµάκωσή του στο Λίβανο, τη Συρία, την Υεµένη και
τώρα µε την εµπλοκή του Ιράν ως τον πιο αιµατηρό πόλεµο στην
ιστορία της Μέσης Ανατολής από τη σύσταση του κράτους του
Ισραήλ το 1948. Την ίδια στιγµή 1,9 εκατοµµύρια Παλαιστίνιοι
είναι εκτοπισµένοι από τα σπίτια τους, ενώ το 60% των κτηρίων
στη Γάζα έχουν ισοπεδωθεί. 

Από την αρχή η Πλεύση Ελευθερίας επεσήµανε ότι ο πόλεµος
αυτός, του οποίου το 98% των νεκρών είναι Άραβες, όχι µόνο
δεν πέτυχε να εξαρθρώσει τη Χαµάς, αλλά αντιθέτως έναν χρόνο
µετά βρίσκεται στο κατώφλι µιας νέας και άκρως επικίνδυνης κλι-
µάκωσης. Δυστυχώς, όµως, τόσο στη διάρκεια της οµιλίας του
στον ΟΗΕ όσο και στην προχθεσινή ανάρτησή του ο κ. Μητσο-
τάκης δήλωσε ξανά ότι «υποστηρίζει το νόµιµο υπερδικαίωµα
του Ισραήλ στην αυτοάµυνα» και διακήρυξε ότι «στηρίζει τον λαό
του Ισραήλ και το δικαίωµά του να ζει µε ασφάλεια».

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει κατ’ επανάληψη τονίσει ως κράτος
κατακτητής που κατέχει παράνοµα τα παλαιστινιακά εδάφη εδώ
και δεκαετίες και το οποίο διαπράττει σήµερα γενοκτονία στη
Γάζα το κράτος του Ισραήλ δεν έχει νόµιµο δικαίωµα στην αυτο-
άµυνα. Δικαίωµα στην αυτοάµυνα δεν έχουν ούτε οι κατακτητές
ούτε και τα κράτη που διαπράττουν γενοκτονία. Τέτοιο δικαίωµα
έχουν µόνο οι κατακτηµένοι, στη συγκεκριµένη περίπτωση οι Πα-
λαιστίνιοι, κάτι το οποίο ο κ. Μητσοτάκης ποτέ δεν έχει αναγνω-
ρίσει.

Όπως επισηµάναµε την περασµένη Πέµπτη στον κ. Γεραπε-
τρίτη, στη διάρκεια της ενηµέρωσης που µας έκανε στη Βουλή,
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη στη Μέση Ανατολή δεν ακολουθεί πο-
λιτική αρχών, όπως η ίδια ισχυρίζεται, αλλά ακολουθεί µια κατα-
στροφική για τα εθνικά µας συµφέροντα πολιτική συµµαχιών µε
το Ισραήλ και µε τον καταζητούµενο από το Διεθνές Ποινικό Δι-
καστήριο Μπενιαµίν Νετανιάχου. Η συνενοχή της ελληνικής Κυ-
βέρνησης στη γενοκτονική πολιτική του Νετανιάχου δεν είναι
µόνο ηθικά απαράδεκτη, αλλά είναι, όπως τονίσαµε επανειληµ-
µένως, µια ζηµιογόνα πολιτική για τα ελληνικά εθνικά συµφέ-
ροντα. Αν η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν εγκαταλείψει αµέσως
την πολιτική αυτή, αύριο η Ελλάδα δεν θα µπορεί να επικαλείται
το Διεθνές Δίκαιο για να διεκδικήσει τα νόµιµα δικαιώµατά της
στην Κύπρο και στο Αιγαίο. 

Γι’ αυτό η Πλεύση Ελευθερίας υποστηρίζει τη διακοπή των δι-
πλωµατικών σχέσεων της χώρας µας µε το Ισραήλ, την άµεση
κατάπαυση πυρός στη Μέση Ανατολή από όλα τα µέρη και τη
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συστράτευση µε άλλα ευρωπαϊκά κράτη, όπως η Νορβηγία, η
Ισπανία και η Ιρλανδία στην αναγνώριση της ανεξαρτησίας ενός
κυρίαρχου παλαιστινιακού κράτους. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καζαµία.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, η κ. Πόπη Τσαπανίδου. 
Ορίστε, κυρία Τσαπανίδου, έχετε τον λόγο. Δεν ξέρω αν είναι

και η πρώτη σας οµιλία.
ΠΑΡΘΕΝΑ (ΠΟΠΗ) ΤΣΑΠΑΝΙΔΟΥ: Είναι και ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να ευχηθώ να έχετε

πολλές και καλές και εποικοδοµητικές. 
ΠΑΡΘΕΝΑ (ΠΟΠΗ) ΤΣΑΠΑΝΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχα-

ριστώ πολύ και εκτιµώ ιδιαιτέρως το γεγονός ότι µε προσφωνή-
σατε µε το µικρό µου όνοµα. Θα ήταν πλεονασµός στην
παρθενική εµφάνιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έτσι σας ξέραµε από
παλιά που µας καλούσατε σε καµµιά εκποµπή.

ΠΑΡΘΕΝΑ (ΠΟΠΗ) ΤΣΑΠΑΝΙΔΟΥ: Να είστε καλά. Με βοη-
θάτε να σπάσω και το άγχος της πρώτης φοράς, γιατί πραγµα-
τικά είναι και µεγάλη ευθύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν έχετε άγχος
εσείς. Έχετε εµπειρία.

ΠΑΡΘΕΝΑ (ΠΟΠΗ) ΤΣΑΠΑΝΙΔΟΥ: Και άκουγα τον κ. Λο-
βέρδο να µιλάει για δέος που το αισθάνεται κανείς και την ευ-
θύνη επίσης.

Λοιπόν, για να προλάβω και τον χρόνο, σας άκουσα, κύριε
Υπουργέ, πολύ προσεκτικά και στην επιτροπή, αλλά και σήµερα
στη συνεδρίαση να αναφέρεστε στη σπουδαιότητα της αναβάθ-
µισης των χερσαίων συνοριακών σταθµών, διότι πραγµατικά απο-
τελούν και τη βιτρίνα της χώρας µας από µια πλευρά της, αλλά
και την ασφάλειά της, την πόρτα της. Αποτελούν και ασφάλεια
και οικονοµία και όλα όσα είπατε πράγµατι. 

Όµως, σας απασχολεί φαίνεται τόσο το θέµα που το βάλατε
µέσα σε ένα νοµοσχέδιο από αυτά που συνηθίζετε να φέρνετε
και που τα κάλυπτα δηµοσιογραφικά τόσο καιρό, σε ένα νοµο-
σχέδιο-«σκούπα». Και αναρωτιέται κανείς: Σκουπίζετε; Κρύβετε
και κάτω από το χαλί; Τι ακριβώς κάνετε; 

Θα ήθελα να το δούµε, να εστιάσω σε κάποια από τα σηµεία
του. Να ξεκινήσω, δηλαδή, µε τις διατάξεις αυτές του νοµοσχε-
δίου και την ανάθεση της αρµοδιότητας σε ό,τι έχει να κάνει µε
τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, τους υφιστάµενους,
αλλά και τους µελλοντικούς στις αποκεντρωµένες διοικήσεις. 

Και εδώ θα µου επιτρέψετε να θυµίσω σε αυτές τις διοικήσεις
που εσείς -τι τις κάνατε;- τις πολιτικοποιήσατε διορίζοντας γραµ-
µατείς δικά σας πολιτικά πρόσωπα, τις αποδυναµώσατε διότι δεν
αναπληρώσατε ποτέ όλο αυτόν τον κόσµο, τους εργαζόµενους
που έφυγαν είτε µε την κινητικότητα είτε µε σύνταξη.

Γιατί το κάνατε αυτό; Το κάνατε γιατί -νοµίζω ότι φαίνεται και
το καταλαβαίνουν και πολλοί πια- θέλετε να επεκτείνετε, θέλετε
να εγκαθιδρύσετε το κοµµατικό κράτος σε κάθε µορφή της δη-
µόσιας διοίκησης. Και αυτή τη στιγµή δίνετε µια πολύ σύνθετη,
πολυεπίπεδη, µια σπουδαία αρµοδιότητα σε έναν φορέα, ο
οποίος είναι εξαιρετικά υποστελεχωµένος µε δικές σας ευθύνες,
µε δικές σας ενέργειες. 

Αναρωτιέµαι τι θα συµβεί αν κάποια αποκεντρωµένη διοίκηση
δεν τα καταφέρει, για παράδειγµα, η αποκεντρωµένη διοίκηση
Ηπείρου δεν τα καταφέρει σε αυτές τις σηµαντικές αρµοδιότητες
που της δίνετε και δεν µπορεί παράλληλα να γυρίσει στη δηµόσια
διοίκηση. Τι µέτρα έχετε πάρει για να το αποτρέψετε αυτό, να
αποτρέψετε ένα τέτοιο ενδεχόµενο που δεν θα ήταν στη σωστή
κατεύθυνση, αλλά θα ήταν καταστροφικό; Εδώ µιλάµε και για την
ασφάλεια, εκτός από τους οικονοµικούς λόγους που αναφέρατε
για τη χώρα µας. 

Γιατί το λέω αυτό; Διότι διαβάζουµε µέσα στο νοµοσχέδιο για
αρµοδιότητες, οι οποίες έχουν δοθεί για να γίνουν µελέτες, να
γίνουν προµήθειες, να γίνουν έργα, να γίνουν συντηρήσεις, επέ-
κταση ενδεχοµένως για τους συνοριακούς σταθµούς, για αρµο-

διότητες σε σχέση µε τη συµµόρφωση της χώρας στο κεκτηµένο
Σένγκεν, την πλήρη εφαρµογή του Ενωσιακού Δικαίου κ.λπ.,
κ.λπ..

Δεν διαβάζουµε, όµως -και από εκεί εγείρονται οι όποιες ανη-
συχίες µας- απολύτως τίποτα για την ενίσχυση αυτών των απο-
κεντρωµένων διοικήσεων. Δεν διαβάζουµε τίποτε για προσλήψεις
προσωπικού. Δεν διαβάζουµε τίποτα για εκπαίδευση, για ενί-
σχυση δηλαδή δεξιοτήτων του υφιστάµενου προσωπικού, προ-
κειµένου να είναι σε θέση να ανταπεξέλθει σε µια τόσο σοβαρή
αρµοδιότητα που αναλαµβάνει. Και, βεβαίως, δεν διαβάζουµε τί-
ποτα -το είπαν και πολλοί συνάδελφοι-, τίποτα που να αφορά
στην παροχή των απαραίτητων διοικητικών και οικονοµικών
πόρων στον βαθµό που θα καθιστούσε επαρκές κάτι τέτοιο. 

Με λίγα λόγια, επιφορτίζετε την αποκεντρωµένη διοίκηση µε
ευθύνες, χωρίς όµως να έχετε εξασφαλίσει την ικανότητά της να
µπορεί να ανταπεξέλθει σε αυτές τις ευθύνες. Θα έλεγε κανείς
ότι πρόκειται για κάτι πρόχειρο. Θα µπορούσε να είναι, δηλαδή,
µια µνηµειώδης προχειρότητα της Κυβέρνησης στην αντιµετώ-
πιση ενός τόσο σοβαρού θέµατος. Θα µπορούσε να το πει κα-
νείς.

Μόνο που εδώ δεν πρόκειται για προχειρότητα. Εδώ δείχνει
το πράγµα να είναι κοµµάτι ενός σχεδίου, ενός δικού σας σχε-
δίου απαξίωσης της αυτοδιοίκησης, ενός σχεδίου απαξίωσης της
δηµόσιας διοίκησης, µε ποιον στόχο; Με στόχο την ανάθεση των
υπηρεσιών αυτών σε µια µερίδα εκλεκτών, σε δικούς σας ανθρώ-
πους, σε ανθρώπους στους οποίους εσείς θα κάνετε τα χατίρια,
θα τους εξυπηρετήσετε, σε φίλους, γνωστούς, δηλαδή, που είναι
και το χαρακτηριστικό µπραντ της κυβέρνησης επιτελικού κρά-
τους.

Από την άλλη πλευρά, πρόχειρη και καθόλου -καθόλου, καθό-
λου- γενναιόδωρη, χωρίς ίχνος ενσυναίσθησης είναι η άλλη αν-
τιµετώπιση, η διάταξη που αφορά στις ρυθµίσεις χρεών προς
τους δήµους. Είναι επιλεκτική, είναι προβληµατική, αφήνει απ’
έξω πάρα πολλούς. Βάζετε εξήντα δόσεις µε κλιµακωτή δια-
γραφή των προσαυξήσεων. Μάλιστα, ο Υφυπουργός σας µας µά-
λωνε –αν είναι δυνατόν- λέγοντας: Ποιος δεν συµφωνεί µε αυτό
το πράγµα; Λέτε στον κόσµο που θα νιώσει µια ελάφρυνση, θα
πάρει µια ανάσα, ότι δεν συµφωνείτε µε τις εξήντα δόσεις; Με
τις εξήντα δόσεις, µε προσαυξήσεις κοµµένες µόνο για τις ευά-
λωτες οµάδες, διότι, όλοι οι υπόλοιποι έχουν εξήντα δόσεις και
όλες τις προσαυξήσεις, πάνω τους κανονικά.

Ξέρετε, δεν συµφωνούµε µε άνω τελεία, διότι στα πολύ δύ-
σκολα χρόνια των µνηµονίων, που εσείς µας είχατε βάλει, τότε
που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ προσπαθούσε -και κατάφερε να µας
βγάλει από αυτά- καταφέραµε σε πολύ δύσκολες συνθήκες µε
οικονοµική επιτήρηση, µε έλεγχο, µε τροµακτική πίεση να εφαρ-
µόσουµε εκατό δόσεις για ανάλογα περιστατικά για ανθρώπους
που χρωστούσαν και όχι µόνο εκατό δόσεις, αλλά να κόψουµε
τις προσαυξήσεις, δίνοντας µια ανάσα σε πάρα πολλούς δικαιού-
χους αυτής της ρύθµισης. 

Αν σκεφτεί κανείς λίγο πιο ανοιχτά, θα δει ότι ίσως ήταν και η
τελευταία φορά που υπήρξε µια νοµοθέτηση από κυβέρνηση
προς όφελος των πολλών και όχι των λίγων, γιατί εσείς και τώρα
και την προηγούµενη τετραετία ό,τι ρυθµίσατε, το φέρατε προ-
βληµατικά, µε βραχυπρόθεσµη στόχευση σε επιµέρους θέµατα.
Δεν εξυπηρετούσατε τους πολλούς σε κάθε περίπτωση. 

Επειδή φαντάζοµαι ότι θα πείτε πώς ορίζει κανείς τους ευάλω-
τους -και είναι πάρα πολύ εύλογο το ερώτηµα- υπάρχουν διε-
θνείς φόρµες που ορίζει κανείς ποιος είναι στο όριο της
φτώχειας, ποιος είναι ο φτωχός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μόνο που εδώ µιλάµε για τα ελληνικά δεδοµένα και στα ελλη-
νικά δεδοµένα η φτώχεια διευρύνεται, µπαίνει µε ταχύτατους
ρυθµούς. Δεν το λέω εγώ, το λέει η ΕΛΣΤΑΤ πριν από δέκα ηµέ-
ρες. Φαντάζοµαι την ίδια µελέτη µε εµάς, πήρατε και εσείς. 

Ξέρετε ότι διευρύνονται τα νοικοκυριά τα οποία αγγίζουν τα
όρια της φτώχειας. Διαβάσατε ότι χρειάζονται –πόσα;- 1.628
ευρώ –δεν θυµάµαι ακριβώς το νούµερο, δεν το έχω σηµειώσει-
για τη διαµονή τους, για τη διατροφή τους και για τις µετακινή-
σεις τους. Άρα, λοιπόν, όταν εσείς ορίζετε στα 9.600 ευρώ το
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όριο των ευάλωτων, γιατί αφήνετε απ’ έξω αυτούς που παίρνουν
9.700 ευρώ, ή 10.000 ευρώ, αυτούς που έχουν εισόδηµα αυτού
του ύψους; Αυτοί οι άνθρωποι δεν είναι ευάλωτοι, κατά την
άποψή σας;

Εκεί, κύριε Σπανάκη, είναι η διαφωνία µας. Θέλουµε να δείτε
όσο το δυνατόν περισσότερους και νοµίζω ότι έχετε τη δυνατό-
τητα ακόµη και αυτή τη στιγµή να κάνετε µία αλλαγή -πώς κάνατε
µε τη Δηµοτική Αστυνοµία;- να το διευρύνετε. Μιλάµε για νοικο-
κυριά που ακόµη και από κλήσεις ή οτιδήποτε άλλο αναφέρατε
εσείς ζορίζονται για να τα βγάλουν πέρα στην καθηµερινότητά
τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχω σηµειώσει πολλά ακόµα για να σας πω, αλλά θα σεβαστώ
τον χρόνο.

Σας ευχαριστώ πολύ, θα έχουµε τη δυνατότητα να τα πούµε
ξανά πολλές φορές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ για τη
συνέπεια στον χρόνο, γιατί είναι και η ώρα περασµένη και αυτό
είναι πολύ θετικό.

Και να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας, τον κ. Σπυρίδωνα Κυριάκη, που πιστεύω να είναι και αυτός
συνεπής στον χρόνο του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχικά θα ήθελα να ευ-
χηθώ σε όλους να έχουµε µια γόνιµη και παραγωγική κοινοβου-
λευτική χρονιά. Βρισκόµαστε αισίως στην «Κ2» Κοινοβουλευτική
Σύνοδο και δεν µπορώ παρά να κάνω τον παραλληλισµό, διότι
διεθνώς µε τον όρο «Κ2» αναφέρεται η δεύτερη υψηλότερη κο-
ρυφή του κόσµου µετά το όρος Έβερεστ, η οποία ταυτόχρονα
είναι και η πιο δυσπρόσιτη, αλλά και η πιο επικίνδυνη. Ελπίζω,
λοιπόν, το δικό µας κοινοβουλευτικό και πολιτικό βουνό που συλ-
λογικά έχουµε να ανεβούµε σε αυτή την κοινοβουλευτική πε-
ρίοδο να είναι πιο ευκολοπρόσιτο και σε κάθε περίπτωση να έχει
λιγότερους κινδύνους.

Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, ένα πραγµατικά καλό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών και το αναφέρω ως καλό, γιατί αφ’ ενός λύνει προβλήµατα,
αλλά ταυτόχρονα έχει και µια σειρά από σηµαντικές διατάξεις
υπέρ των Ελλήνων πολιτών.

Θα ξεκινήσω λίγο ανάποδα και θα αναφερθώ στη µείωση του
τέλους για τους ιδιοκτήτες ζώων συντροφιάς, οι οποίοι δεν θέ-
λουν να στειρώσουν τα ζώα τους και οφείλουν να δηλώσουν το
DNA τους. Είναι µία διαδικασία η οποία µέχρι σήµερα κόστιζε
160 ευρώ, πλέον µε το νοµοθέτηµα αυτό θα κοστίζει µάξιµουµ
120 ευρώ, ενώ για όσους διαθέτουν κυνηγητικά ζώα, κυνηγητικά
σκυλιά, πλέον θα κοστίζει µάξιµουµ 90 ευρώ. Καταλαβαίνουµε
πως είναι µια σηµαντική ελάφρυνση, η οποία αφορά εκατοντάδες
χιλιάδες συµπολίτες µας.

Ταυτόχρονα, µε µια σειρά από άρθρα δίνονται λύσεις σε ζη-
τήµατα, όπως για παράδειγµα στις διαζευγµένες οικογένειες για
τη δήλωση των τέκνων τους στην οικογενειακή µερίδα, για τους
οµογενείς µας από την Ουκρανία στην προσπάθεια να πάρουν
την ελληνική υπηκοότητα, για όσους έχουν έρθει τα τελευταία
δύο χρόνια του πολέµου στην Ελλάδα. Όµως, ταυτόχρονα δίνον-
ται λύσεις στους Έλληνες πολίτες οι οποίοι θέλουν να έχουν
πρόσβαση στα δηµόσια έγγραφα µέσω της πλήρους ενσωµάτω-
σης της Συµφωνίας του Τρόµσο, έτσι ώστε να υπάρχει διεύ-
ρυνση των κρατικών υπηρεσιών οι οποίες θα υπάγονται στη
λογοδοσία της τήρησης των εγγράφων και της δυνατότητας των
πολιτών να έχουν πρόσβαση στα έγγραφα αυτά, η οποία πλέον
γίνεται µε µια απλή ηλεκτρονική αίτηση και ακόµα και ανώνυµα.
Καταλαβαίνουµε πως αυτό ενισχύει το κράτος δικαίου στη χώρα
µας.

Το µεγαλύτερο, όµως, κοµµάτι του νοµοσχεδίου έχει να κάνει
µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού.

Επιτρέψτε µου να σταθώ στη ρύθµιση µε την οποία µπορούν
όλοι οι δηµότες, όλοι οι Έλληνες πολίτες, οι οποίοι έχουν ληξι-
πρόθεσµα χρέη προς τους ΟΤΑ να τα ρυθµίσουν σε εξήντα δό-

σεις, µια πραγµατικά σηµαντική νοµοθέτηση, διότι το αποτέλε-
σµά της είναι διττό, αφ’ ενός οι Έλληνες πολίτες µπορούν µε
αυτό τον τρόπο να ρυθµίζουν τα χρέη και να έχουν άµεσα µια
δηµοτική ενηµερότητα, αλλά ταυτόχρονα αυξάνεται και η ει-
σπραξιµότητα από την πλευρά των δήµων και των ΔΕΥΑ στα λη-
ξιπρόθεσµα χρέη, τα οποία, δυστυχώς, ανέρχονται σε περισσό-
τερα από 3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Άλλες σηµαντικές διατάξεις έχουν να κάνουν µε την αύξηση
του φόρου παρεπιδηµούντων κατά περιπτώσεις και σε διαφορε-
τικές περιοχές εντός του ίδιου του δήµου, αλλά και γενικότερα
για τους δήµους λύνονται µια σειρά από προβλήµατα, όπως για
παράδειγµα αυτά µε τις αδειοδοτήσεις παιδικών σταθµών.

Για εµένα, το πλέον σηµαντικό κοµµάτι του νοµοσχεδίου έχει
να κάνει µε την αύξηση των ΚΑΠ, οι οποίοι για το 2025 ανέρχον-
ται στο ποσό των 53 εκατοµµυρίων ευρώ και για το 2024, για τη
χρονιά που ήδη διανύουµε, ανέρχονται στα 108 εκατοµµύρια
ευρώ. Από αυτά, τα 90 εκατοµµύρια θα διατεθούν για τις ληξι-
πρόθεσµες οφειλές των δήµων. Υπάρχουν πολλοί δήµοι αυτή τη
στιγµή στην Ελλάδα οι οποίοι στενάζουν υπό το βάρος των ληξι-
πρόθεσµων οφειλών.

Δυστυχώς, στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, στον Νοµό της Πρέ-
βεζας, έχουµε µια πρωτιά για την οποία κανένας µας δεν θα πρέ-
πει να είναι υπερήφανος. Όµως, µε αυτή τη νοµοθετική
πρωτοβουλία θα ευεργετηθούµε και οι τρεις δήµοι του Νοµού
της Πρέβεζας και ο Δήµος Πρεβέζης και ο Δήµος Ζηρού και ο
Δήµος Πάργας.

Υπό αυτό το πρίσµα θα ήθελα να σας συγχαρώ, κύριε
Υπουργέ, για τη νοµοθετική σας αυτή πρωτοβουλία, να σας συγ-
χαρώ εκ µέρους των δηµοτών του Νοµού της Πρέβεζας.

Όµως, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο
σηµείο αυτό θα πρέπει να τονίσω πως κάποια στιγµή θα πρέπει
να ανοίξουµε µια πιο σφαιρική συζήτηση για τον τοµέα της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης και να δούµε για ποιον λόγο κάποιοι δήµοι
συνεχίζουν να παράγουν χρέη, περιµένοντας κάθε τρία, τέσ-
σερα, ή πέντε χρόνια το κράτος ως «Από Μηχανής Θεός» να πάει
και να εξοφλήσει τα χρέη αυτά, διότι µε τα χρήµατα αυτά θα µπο-
ρούσαµε να κάνουµε έργα υποδοµής, θα µπορούσαµε να ανα-
πτύξουµε χώρους πρασίνου, θα µπορούσαµε να βελτιώσουµε
την καθηµερινότητα των πολιτών και δυστυχώς, αυτά πηγαίνουν
στη µαύρη τρύπα των χρεών.

Και στο σηµείο αυτό θα πρέπει κάποια στιγµή να εµφανίσουµε
τον ελέφαντα που επί δεκαετίες ολόκληρες κρύβουµε µέσα στο
δωµάτιο και να δούµε πώς ασκείται η διοίκηση στους ΟΤΑ και
κυρίως πώς ασκείται η οικονοµική διοίκηση στους ΟΤΑ. Γιατί κα-
νένας από όλους εµάς εδώ σήµερα δεν θα ήθελε να είχε στη
δουλειά του έναν άνθρωπο ο οποίος επί σειρά ετών παίρνει προ-
ϋπολογισµούς και αντί να τους εκτελεί, δηµιουργεί χρέη. Και
όµως, τα στελέχη της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι επί σειρά ετών
στο απυρόβλητο.

Και κατανοώ πως εµείς ως Κυβέρνηση θα πρέπει να νοµοθε-
τήσουµε έτσι ώστε να υπάρχουν περισσότερες ευθύνες από τα
στελέχη των ΟΤΑ, αλλά να υπάρχει και περισσότερη λογοδοσία.
Ίσως δεν θα πρέπει η υπέρβαση του προϋπολογισµού να οδηγεί
σε ποινικές ευθύνες. Θα πρέπει, όµως, σε κάθε περίπτωση να
οδηγεί σε διοικητικές και πολιτικές ευθύνες, µε το δικαίωµα της
αργίας και της παύσης των µελών -των εκλεγµένων µελών- των
δήµων και των περιφερειών οι οποίοι κάνουν υπέρβαση προϋπο-
λογισµών. Και κατανοώ ότι πολλές από αυτές τις οφειλές έρχον-
ται από προηγούµενα χρόνια, από προηγούµενες διοικήσεις και
από δικαστικές αποφάσεις.

Για αυτόν τον λόγο, στο νέο παρατηρητήριο που συστήνεται
για την τοπική αυτοδιοίκηση είναι κρίσιµο να υπάρχει µια πλατ-
φόρµα όπου κάθε δηµότης θα µπορεί να µπει και να δει στον δικό
του, στον οικείο δήµο, πόσα είναι τα χρέη, σε ποιον οφείλονται
αυτά τα χρέη και ποια περίοδο έχουν δηµιουργηθεί τα χρέη
αυτά, κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όπως καταλαβαίνετε, θα χρειαστώ µισό λεπτό ακόµα.
Είµαι υπέρ µίας σηµαντικής µεταρρύθµισης στον χώρο της το-

πικής αυτοδιοίκησης. Και το λέω αυτό γιατί γνωρίζω ότι δίπλα
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µου στα κυβερνητικά έδρανα έχω ευήκοα ώτα από ανθρώπους
οι οποίοι έχουν µάθει να δίνουν λύσεις, από ανθρώπους οι οποίοι
δεν φοβούνται να κάνουν µεταρρυθµίσεις, από µία Κυβέρνηση η
οποία έχει αποδείξει ότι µπορεί να κάνει µεταρρυθµίσεις.

Σας καλώ, λοιπόν, για µία σηµαντική τοµή στην τοπική αυτοδι-
οίκηση, η οποία σήµερα είναι κατακερµατισµένη, µε υπηρεσίες
υποστελεχωµένες, οι οποίες δεν ανταποκρίνονται στις προσδο-
κίες των πολιτών. Και εδώ είµαστε εµείς οι Βουλευτές να βά-
λουµε πλάτη και να υποστηρίξουµε µια τέτοια µεταρρύθµιση,
κύριε Υπουργέ, όπως κάνουµε και σήµερα υπερψηφίζοντας αυτό
το πολύ καλό νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Και καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, τον κ. Νικόλαο Έξαρχο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιό σας δεν έρχεται να φέρει κά-

ποια τοµή, για την ακρίβεια δεν αγγίζει καν τις αιτίες που δηµι-
ουργούν τα τεράστια προβλήµατα στην τοπική διοίκηση, όχι
µόνο δεν αγγίζει για παράδειγµα τη φοροληστεία σε βάρος του
λαού, αλλά τη µεγαλώνει, ρυθµίζοντας τους όρους µε τους οποί-
ους θα φτάνει ακόµη και στις πιο ακραία ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες. 

Αντίθετα, ρυθµίζει την υποχρηµατοδότηση από την κεντρική
εξουσία για να εδραιώνεται ακόµα παραπέρα η υποστελέχωση
και οι ιδιωτικοποιήσεις.

Θυµάστε ότι πριν λίγες µέρες έγινε µεγάλη συζήτηση που
έπαιξε σε όλα τα κεντρικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για τον
υπάλληλο που προσέλαβε η Περιφερειακή Αρχή της Νέας Δη-
µοκρατίας στα Γιάννενα για να κλείνει τα παράθυρα της περιφέ-
ρειας. Κανένας, όµως, δεν µίλησε για την πολιτική που τόσα
χρόνια ανοίγει τόσο πόρτες όσο και παράθυρα στους εργολά-
βους που µπαίνουν σε όλο και περισσότερες υπηρεσίες αντικα-
θιστώντας τη µόνιµη και σταθερή δουλειά µε τις κάθε µορφής
εργασιακές ελαστικές σχέσεις. 

Και φυσικά, δεν µπορούµε να ανεχθούµε να συζητάµε για την
τοπική διοίκηση και να µη γίνεται κουβέντα για τους δεκάδες χι-
λιάδες µακροχρόνια συµβασιούχους του ΕΣΠΑ στους παιδικούς
σταθµούς, στα ΚΔΑΠ, στις κοινωνικές δοµές ούτε βέβαια συµβι-
βαζόµαστε µε τη βάναυση εκµετάλλευση των χιλιάδων συµβασι-
ούχων σχολικών καθαριστριών στις οποίες οι νόµοι σας
επιβάλλουν να καθαρίζουν απλήρωτες -επαναλαµβάνω απλήρω-
τες!- σχολικές αυλές, σκάλες, γυµναστήρια και όποιους άλλους
βοηθητικούς χώρους. Φυσικά κουβέντα δεν γίνεται και για τις
σχολικές τροχονόµους, τις οποίες έχετε ανασφάλιστες µε 173
ευρώ τον µήνα. 

Δεν συµβιβαζόµαστε, λοιπόν, µε την κανονικότητά σας που
θέλει δεκάδες χιλιάδες συµβασιούχους στην καθαριότητα να πη-
γαίνουν οκτώ µήνες στη δουλειά, στη συνέχεια να καταλήγουν
στην ανεργία και σακατεµένοι από τα εργατικά ατυχήµατα. Μόνο
στον Δήµο Ιωαννιτών, σε έναν από τους τριακόσιους τριάντα δύο
δήµους, έχουµε ένα εργατικό ατύχηµα τον µήνα, το τελευταίο
προχθές το Σάββατο.

Και η Κυβέρνησή σας αντί να στελεχώσει τους δήµους µε τε-
χνικούς ασφαλείας και µε γιατρούς εργασίας σαν µόνιµο προ-
σωπικό, δίνει 300 ευρώ για να απαλλαγεί από την απόδοση για
γάλα και βέβαια στην πορεία, όπως έκανε παλιότερα και µε τα
έξοδα κίνησης, θα τα περικόψει, κάτι που είναι βέβαιο. 

Τι λένε, λοιπόν, οι δηµοτικές αρχές σας; Τέλειωσε το οκτά-
µηνο, δεν έχουµε προσωπικό, δώστε κι άλλα κοµµάτια της καθα-
ριότητας σε ιδιώτες. Όλοι µαζί, λοιπόν, Κυβέρνηση και δήµοι
σπρώχνετε στην ολοένα και µεγαλύτερη ιδιωτικοποίηση αντί να
προσλάβετε µόνιµο προσωπικό εκπαιδευµένο µε πλήρη δικαιώ-
µατα. Και βέβαια, οι εργασιακές σχέσεις-λάστιχο, η µερική απα-
σχόληση και η οµηρία δεν είναι φυσικά φαινόµενα, αλλά πολιτική
κατεύθυνση και επιλογή όλων διαχρονικά των κυβερνήσεων,
όλων όσων ορκίζονται στα ιερά και τα όσια της αγίας Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης!

Επίσης, το νοµοσχέδιό σας δεν αγγίζει ούτε καν τις σηµαντικές

πλευρές των λαϊκών αναγκών, όπως είναι, παραδείγµατος χάριν,
η σχολική στέγη. Στον Δήµο Ιωαννιτών το 50% των κτηρίων των
νηπιαγωγείων έχουν κατασκευαστεί πριν το 1985, πριν δηλαδή
τον αντισεισµικό κανονισµό, ενώ µόνο το 7% είναι µε τον κανονι-
σµό του 2000. Όσον αφορά τώρα τα δηµοτικά, υπάρχουν σχο-
λεία τα οποία είναι από την πρώτη δεκαετία του 1900. Δώδεκα
σχολεία έχουν κατασκευαστεί πριν το 1959 και µόνο έξι από τα
τριάντα εννέα σχολεία της πόλης έχουν χτιστεί µε τον τελευταίο
κανονισµό.

Τη στιγµή, λοιπόν, που όλα αυτά τα παλιά κτήρια στεγάζουν
χιλιάδες παιδιά και χρειάζονται συχνούς ελέγχους και παρεµβά-
σεις, ο δήµος δεν έχει ούτε καν συντηρητές για τα λεβητοστάσια,
εννοείται κανέναν σιδερά, ξυλουργό ή ελαιοχρωµατιστή για τις
διαλυµένες αίθουσες και τις αυλές των σχολείων. 

Καµµία λύση, επίσης, δεν δίνει το νοµοσχέδιό σας στα προ-
βλήµατα ύδρευσης που υπάρχουν σε όλη τη χώρα. Ακόµα και
στα Γιάννενα που οι δύο µεγαλύτερες βιοµηχανίες εµφιάλωσης
νερού εµφιαλώνουν ασταµάτητα επτά µέρες την εβδοµάδα, και
εκεί γίνονται συχνές διακοπές ιδιαίτερα το καλοκαίρι σε ολόκλη-
ρες γειτονιές, εξαιτίας του απαρχαιωµένου δικτύου που χάνεται
το 40% του νερού και βέβαια λόγω των µεγάλων ελλείψεων σε
προσωπικό συντήρησης.

Το κράτος σας είναι επιλεκτικά ανίκανο, όταν πρόκειται να ικα-
νοποιήσει ακόµα και τις πιο στοιχειώδεις λαϊκές ανάγκες, όπως
είναι το νερό, αλλά είναι ικανότατο για να «µπουκώνει» µε αρκε-
τές δεκάδες εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης, όπως κάνει
το τελευταίο διάστηµα, τις δύο βιοµηχανίες εµφιάλωσης νερού
της περιοχής. Και φυσικά, δεν έχετε χρήµατα για το δίκτυο της
πόλης και για προσλήψεις. 

Όσον αφορά τώρα την πολιτική προστασία, δηλαδή για την
προστασία της ζωής και της περιουσίας του λαού, δεν γίνεται
ούτε καν λόγος στο νοµοσχέδιο. Στους οκτώ δήµους των Ιωαν-
νίνων δεν υπάρχει ούτε ένας -ούτε ένας!- υπάλληλος που να απα-
σχολείται στην πολιτική προστασία, Ως τέτοιους βαφτίζουν
χειριστές οδοκαθαρισµού, ύδρευσης, οδηγούς απορριµµατοφό-
ρων που τρέχουν να σβήνουν φωτιές και να καθαρίζουν ρέµατα.
Ακόµα κι αν πριν τέσσερις εβδοµάδες παρέλυσε η πόλη και κα-
ταστράφηκαν λαϊκές περιουσίες από µια έντονη βροχόπτωση, η
ζωή συνεχίζεται.

Όσο για τα οικονοµικά των δήµων, δεν λύνετε ούτε καν τα προ-
βλήµατα που προκύπτουν από την αύξηση της τιµής της ενέρ-
γειας, της ενέργειας δηλαδή που γονατίζει τους δήµους, τους
οποίους οι πάροχοι χρεώνουν µε οικιακά τιµολόγια. Για τους δή-
µους, λοιπόν, για την κάλυψη βασικών αναγκών του λαού δίνετε
χρήµατα µε το σταγονόµετρο, για να µην κινδυνεύσει η δηµοσιο-
νοµική σταθερότητα.

Όµως, πώς µπορείτε να µιλάτε για έλλειψη πόρων, όταν δίνετε
δισεκατοµµύρια για στρατιωτικούς εξοπλισµούς και για τις πο-
λεµικές ανάγκες του ΝΑΤΟ και όταν πληρώνετε µισό εκατοµµύ-
ριο την ηµέρα για να στέλνετε την ελληνική φρεγάτα στις
νατοϊκές περιπολίες στην Ερυθρά Θάλασσα; Πώς για τις λαϊκές
ανάγκες βλέπετε περιορισµένες δηµοσιονοµικές δυνατότητες
και δεν βλέπετε το νέο ρεκόρ κερδών µετά το περσινό των
10.500.000.000 ευρώ των εισηγµένων επιχειρήσεων στο χρηµα-
τιστήριο, τα κέρδη 3,6 δισεκατοµµυρίων το πρώτο εξάµηνο των
τραπεζών που γδέρνουν τον κοσµάκη και του παίρνουν ακόµα
και τα σπίτια και τα 770 εκατοµµύρια που έχουν κέρδη το πρώτο
εξάµηνο οι όµιλοι της ενέργειας; Και βέβαια, είναι µακρύς ο κα-
τάλογος. Αυτό είναι το κράτος σας: εχθρικό για τον λαό, δισεκα-
τοµµύρια µατωµένων πλεονασµάτων από την αισχρή φορολογία,
κέρδη και προνόµια για το κεφάλαιο. 

Βεβαίως τεράστιες ευθύνες έχουν και οι δηµοτικές αρχές της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ και οι διάφοροι
αντάρτες που αντί να διεκδικήσουν µε τον λαό όσα τους οφεί-
λονται, τον τσακίζουν στα ανταποδοτικά τέλη και στα χαράτσια
και καλούν την Αστυνοµία στις διεκδικήσεις των εργαζοµένων,
ενώ βέβαια επιβάλλουν ακόµα και πρόστιµα µε γελοία επιχειρή-
µατα, όπως έγινε πριν λίγες µέρες από τον Δήµο Ιωαννιτών στο
εργατικό κέντρο. Τόσα, λοιπόν, χρήµατα έχουµε, τόσα κάνουµε,
όπως λένε οι δήµοι. Αυτή είναι η λογική τους, οι δήµοι σας! Στέλ-
νουν και καµµιά επιστολή πού και πού στο Υπουργείο σαν κι
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αυτές που στέλνει ο Πρωθυπουργός στη φον ντερ Λάιεν για να
λύσει το πρόβληµα της ακρίβειας και πάµε παρακάτω. Αυτή είναι
η κατάσταση!

Και βεβαίως γι’ αυτό σας χαλάνε τη σούπα οι εκλεγµένοι κοµ-
µουνιστές δήµαρχοι που παλεύουν µαζί µε τους δηµότες τους,
διεκδικούν αγωνιστικά και µπαίνουν µπροστά αποτρέποντας
πλειστηριασµούς λαϊκών σπιτιών, διεκδικώντας ελεύθερους χώ-
ρους για τους δηµότες, για σχολεία, για παιδικές χαρές και για
έργα υποδοµής για τον λαό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αυτόν, λοιπόν, τον δρόµο εµείς καλούµε τον λαό, καλούµε
τους εργαζοµένους ενάντια στην Κυβέρνηση, ενάντια στις δηµο-
τικές αρχές οργανωµένα µε τα συνδικάτα, τους άλλους φορείς,
τους αυτοαπασχολούµενους, τους αγρότες, τη νεολαία, τους
συλλόγους, τις γειτονιές, ώστε να δυναµώσουµε ακόµη περισ-
σότερο την πραγµατική εργατική λαϊκή αντιπολίτευση απέναντι
στην εχθρική κυρίαρχη για τον λαό πολιτική.

Αυτά τα χαρακτηριστικά δίνουµε και στη µεγάλη απεργία που
έχουµε µπροστά µας στις 20 Νοεµβρίου. Με µαζικότητα και µα-
χητικότητα θα δώσουµε την απάντηση σε όλα αυτά τα αντιλαϊκά,
αντεργατικά σχέδια του κεφαλαίου και της Κυβέρνησης, µε τα
οποία συµφωνούν στην ουσία και τα υπόλοιπα κόµµατα. Θα δώ-
σουµε τη µάχη για συλλογικές συµβάσεις µε γενναίες αυξήσεις,
για επτάωρο πενθήµερο και τριανταπεντάωρο και όχι για δουλειά
έξι, επτά ηµερών την βδοµάδα µε δεκάωρα και δεκατριάωρα. Θα
δώσουµε τη µάχη για µέτρα ενάντια στην ακρίβεια και για να απεµ-
πλακεί η χώρα µας από τους αµερικανονατοϊκούς σχεδιασµούς
και το µακελειό του παλαιστινιακού και του λιβανέζικου λαού από
το κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ και τους συµµάχους του. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή- θα
ήθελα να πω ότι επειδή πολλοί σήµερα εδώ εκφράσαµε την επι-
θυµία µας, αρκετοί υποκριτικά, για το σταµάτηµα του πολέµου
και για τη σφαγή του παλαιστινιακού και λιβανέζικου λαού -µάλι-
στα, κάποιοι ευχήθηκαν να σταµατήσει ο πόλεµος-, θα ήθελα να
πω ότι οι ιµπεριαλιστικοί πόλεµοι δεν σταµατάνε µε ευχές. Έχουν
αιτίες και σίγουρα βαθύτερες αιτίες ακόµα και από αυτήν που
επικαλέστηκε ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Αριστεράς, ο κ. Χαρίτσης, ότι δηλαδή γενικεύεται ο πόλε-
µος στη Μέση Ανατολή για το προσωπικό µέλλον του Νετανιά-
χου. Αν µη τι άλλο, αυτή η άποψη σκόπιµα κρύβει τις πραγµα-
τικές αιτίες.

Το χρέος, λοιπόν, καθενός που τάσσεται κατά του πολέµου
δεν εξαντλείται στις ευχές. Σήµερα απαιτείται η απεµπλοκή της
χώρας µας που είναι µπλεγµένη σε αυτόν τον πόλεµο, το κλεί-
σιµο όλων των αµερικανονατοϊκών βάσεων που φροντίσατε όλοι
σας και να επεκταθούν και να εκσυγχρονιστούν και που σήµερα
παίζουν ρόλο στον πόλεµο, ιδιαίτερα η βάση της Σούδας. Επί-
σης, απαιτείται να διακοπεί κάθε πολιτική, οικονοµική και στρα-
τιωτική σχέση µε το κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ και να
εφαρµοστεί η οµόφωνη απόφαση της ελληνικής Βουλής του
2015 για αναγνώριση ανεξάρτητου παλαιστινιακού κράτους στα
όρια του 1967. Και αυτά είναι για τώρα και όχι λόγια. Θα πρέπει,
λοιπόν, να αφήσετε τις ευχές για τους παπάδες -για να µην τους
παίρνουµε και το ψωµί!- και να αναλάβετε τις ευθύνες σας που
είναι πολλές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ, κύριε
Έξαρχε, αν και παραβιάσατε κατά πολύ τον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Αθανάσιος Δαβάκης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παλιά, όταν ήµουν νέος Βου-

λευτής και φεύγαµε από το θέµα, το Προεδρείο έλεγε το κλασικό
«Επανέλθετε στο θέµα, κύριε συνάδελφε» ή «Ξεφύγαµε από το
θέµα, κύριε συνάδελφε». Τώρα έχουµε διευρύνει λίγο την κατά-
σταση και αντιλαµβάνεστε ότι όλα αυτά δηµιουργούν µία νέα
ατµόσφαιρα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Καλό είναι και αυτό, γιατί
έχουµε µια σφαιρική αντίληψη και ένας συνάδελφος ο οποίος
θέλει να µιλήσει –δεν απευθύνοµαι µόνο σε σας- βάζει και διά-
φορα θέµατα, από την Παλαιστίνη µέχρι τα εσωκοµµατικά ζητή-
µατα, κ.λπ. και δηµιουργεί µια καλύτερη εικόνα.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι χρήσιµο, λειτουργικό και
πιστεύω εκσυγχρονιστικό, όχι µε την έννοια που είπε ο καλός συ-
νάδελφος κ. Κυριάκης να κάνουµε µια σφαιρική συζήτηση όλοι
σε αυτήν την Αίθουσα για την τοπική αυτοδιοίκηση του µέλλον-
τος γιατί υπάρχουν θέµατα για τα οποία πρέπει να συζητήσουµε
και τα οποία πρέπει να αλλάξουµε και να εξυγιάνουµε σε όλους
τους βαθµούς της αυτοδιοίκησης, αλλά γιατί παρ’ ότι ερανιστικό,
δίνει λύσεις –γι’ αυτό φαίνεται ότι ψηφίζουν πολλά άρθρα πολλές
πτέρυγες της Ολοµέλειας- και θεωρώ ότι αρµόζει διεστώσες κα-
ταστάσεις, οι οποίες τόσο καιρό ήταν σε κατάσταση εκκρεµότη-
τας. 

Αυτό το οποίο, όµως, θέλω να πω και µάλιστα παίρνοντας την
έκφραση του κυρίου Υπουργού περί µεγάλων χρεών της τοπικής
αυτοδιοίκησης –αν δεν κάνω λάθος ανέφερε γύρω στα
3.600.000.000 ευρώ, εκ των οποίων τα 600.000.000 ευρώ αφο-
ρούν τις ΔΕΥΑ- είναι ότι πρέπει να υπάρξει µία σηµαντική παρέµ-
βαση και µια σηµαντική τοµή. Πώς θα υπάρξει αυτή η τοµή; Έξω
από αυτήν την Αίθουσα, αυτοί που καλύτερα από εµάς γνωρίζουν
αυτό το καυτό θέµα για την τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και άλλα
θέµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης, είναι οι δήµαρχοι και οι πε-
ριφερειάρχες. 

Εστιάζω στους δηµάρχους, οι οποίοι έχουν και πρέπει να
έχουν µια αγαστή συνεργασία µε εµάς εδώ µέσα. Μεταφέρω,
λοιπόν, τη φωνή δύο δηµάρχων του τόπου µου, της Λακωνίας,
παλαιµάχων και κατ’ επανάληψη εκλεγµένων, µε µετρήσιµα απο-
τελέσµατα έργων στον τόπο τους και µε µια εµπειρία την οποία
κανένας δεν την έχει περισσότερο από αυτούς σε αυτήν την Αί-
θουσα, τους νοµοθετούντες και τους κυβερνώντες.

Ο Δήµαρχος Μονεµβασίας, σχετικά µε τη ρύθµιση των οφει-
λών των ΟΤΑ,  προτείνει, κύριε Υπουργέ, αύξηση των δόσεων.
Άκουσα το σκεπτικό σας. Πιστεύω, όµως, ότι πρέπει να το δείτε.
Μιλάµε για µία αύξηση η οποία έχει συµβεί στο παρελθόν και
υπήρξε ανάλογη ρύθµιση σε εκατό δόσεις. Είχε εξαιρετικά απο-
τελέσµατα. Συνέχεια οι δηµότες παίρνουν στους δήµους και ζη-
τούν –υπάρχει σωρεία αιτηµάτων- ευνοϊκότερη ρύθµιση των
οφειλών, τις οποίες ρυθµίζουµε εµείς µε εξήντα δόσεις και κοι-
νός τόπος όλων αυτών είναι η αύξηση του αριθµού των δόσεων. 

Πρέπει να το προχωρήσετε. Σέβοµαι την άποψή σας. Πιστεύω,
όµως, ότι πρέπει να ακούσουµε και αυτούς, οι οποίοι έχουν τον
πρώτο λόγο σε αυτήν την υπόθεση.

Στη ρύθµιση των εξήντα δόσεων, η µείωση των προσαυξήσεων
να αφορά σε όλους τους δηµότες επίσης και όχι µόνο στους ευά-
λωτους. 

Καταθέτω το έγγραφο του Δηµάρχου Μονεµβασίας προς
εσάς, µε ηµεροµηνία 28 Φεβρουαρίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Δαβάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί τους ευάλωτους µόνο; Συµφωνώ, έχουν προτεραιότητα
οι ευάλωτοι. Ούτως η άλλως, τον Μάρτιο του 2025, θα ισχύει η
αποσβεστική προθεσµία της πενταετίας, εκτός αν οι δήµοι έχουν
προβεί σε κατάσχεση της περιουσίας των οφειλετών. Νοµίζω ότι
πρέπει να αφαιρεθούν οι προσαυξήσεις και να πάνε όλοι να πλη-
ρώσουν. Αυτό είναι στο άρθρο 25. 

Θα αναφερθώ στο άρθρο 30, σχετικά µε τα τέλη παρεπιδη-
µούντων. Πράγµατι ειπώθηκε προηγουµένως –δεν θυµάµαι από
ποιον συνάδελφο- ότι παλιά ήταν 2%. Τώρα υπάρχει µία διακύ-
µανση από το 0,5% έως το 75% και θα το καθορίζει ο δήµος. 

Εδώ υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Πρώτον,
ο δήµος δεν ενηµερώνεται ποιες επιχειρήσεις υποβάλλουν δή-
λωση απόδοσης. Δεν γνωρίζει ποιες επιχειρήσεις απέδωσαν το
τέλος. Δεν γνωρίζει από τα ποσά που αποδίδονται, τι αφορά στο
τέλος παρεπιδηµούντων και τι αφορά στο τέλος των ακαθαρί-
στων και δεν γνωρίζει πότε θα αποδοθούν τα ποσά που υποβλή-
θηκαν. 

Πρέπει να γίνει το σύστηµα πιο διαφανές. Η ΑΑΔΕ, όπως ξέ-
ρουµε, παρακρατά το 20% και το 80% το παίρνουν πίσω οι δήµοι.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): (Δεν ακού-
στηκε)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεκτό.
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Εγώ πιστεύω ότι οι λογιστές υποβάλλουν απευθείας. Ό,τι υπο-
βάλλουν οι λογιστές στην ΑΑΔΕ, αυτό είναι. Πρέπει να το δείτε.
Συµφωνώ µε το αρχικό σκεπτικό ότι πρέπει όλα αυτά τα έξοδα
των δήµων, ειδικά των τουριστικών δήµων όπως είναι οι δικοί µου
δήµοι, να έχουν την ισχυρή ενίσχυση των τελών παρεπιδηµούν-
των, αλλά πρέπει να γίνει πιο λειτουργικό, πιο διαφανές το σύ-
στηµα –και αυτό είναι πάλι θέµα της συζήτησης που πρότεινε ο
κύριος συνάδελφος- και ο δήµος να παρακολουθεί τι γίνεται. Δεν
ξέρει ποια επιχείρηση πληρώνει και ποια δεν πληρώνει και ποιος
τρόπος είσπραξης υπάρχει γι’ αυτόν που δεν πληρώνει στα τέλη
παρεπιδηµούντων.

Επανέρχοµαι στις οφειλές. Έχουµε 600 εκατοµµύρια στη
ΔΕΥΑ, µία τεράστια µαύρη τρύπα. Ο Δήµαρχος Ανατολικής
Μάνης, ο κ. Ανδρεάκος, καθώς το ετήσιο ενεργειακό κόστος
ανέρχεται πλέον από τις 200.000 ευρώ που ήταν για την ύδρευση
του δήµου του, στις 800.000 ευρώ, προτείνει από τη στιγµή που
το νερό –θα καταθέσω και αυτό το έγγραφο- αποτελεί βασικό
κοινωνικό αγαθό, η χρέωση της τιµής του ρεύµατος να γίνεται
µε τιµή οικίας και όχι επιχείρησης, οι οφειλές των ΔΕΥΑ προς τη
ΔΕΗ τα τελευταία δέκα χρόνια να επαναϋπολογιστούν µε χρέ-
ωση τιµής οικίας και όχι επιχείρησης.

Είναι τεράστια τα κόστη, τεράστιες οι οφειλές. Η ΔΕΥΑ είναι
ένα µέρος του διοικητικού προβλήµατος της χώρας, θα έλεγα,
µε αδιαφάνειες, µε λειτουργικά προβλήµατα. Έτσι είναι γενικά η
διαχείριση των νερών, αλλά τώρα λέµε για τις ΔΕΥΑ. Όλα αυτά
συνθέτουν ένα εκρηκτικό µείγµα. Πρέπει να το δείτε µε µία διά-
θεση συνεργασίας και ακοής των δήµων. Όχι ότι δεν το έχετε
κάνει. Το κάνετε κατ’ επανάληψη. Έχουµε άριστη συνεργασία,
αλλά πιστεύω ότι πρέπει να το δείτε αυτό που λένε οι δήµαρχοι.

Καταθέτω στα Πρακτικά και την επιστολή του κυρίου Δηµάρ-
χου Ανατολικής Μάνης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Δαβάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, όσον αφορά τις αποκεντρωµένες, είναι µια άλλη τερά-
στια συζήτηση, κεφάλαιο της οποίας µπορεί να είναι αυτό που
πάλι πρότεινε ο συνάδελφος. Πρέπει να γίνει αυτή η µεταρρύθ-
µιση, κύριε Υπουργέ, στην τοπική αυτοδιοίκηση από τη δική µας
παράταξη, µια ριζική, σοβαρή, δηµοκρατική µεταρρύθµιση.
Όµως, το θέµα των αποκεντρωµένων διοικήσεων, πέραν των το-
ποθετήσεων στελεχών ότι είναι κοµµατικά κ.λπ., δεν είναι θέµα
κοµµατικό. Είναι θέµα ανθρώπων οι οποίοι µπορεί να έχουν την
εµπιστοσύνη και την ευχέρεια συνεργασίας µε το κεντρικό πολι-
τικό σύστηµα, το οποίο εκείνη την ώρα έχει την ευθύνη της δια-
κυβέρνησης της χώρας. Και δεν είναι άµωµοι ευθυνών αυτοί οι
οποίοι τα επικαλούνται. Έχουµε κραυγαλέα παραδείγµατα. Για
παράδειγµα, αναφορικά µε τη διαχείριση των νερών, η Διεύ-
θυνση Υδάτων Πελοποννήσου υπάγεται στην αποκέντρωση διοί-
κηση στην Πάτρα. 

Υπάρχουν, λοιπόν, τεράστια προβλήµατα. Τα έχουµε συζητή-
σει και µαζί. Πρέπει όλα αυτά να µπουν επί τάπητος, να ξεκαθα-
ρίσουν τα πράγµατα και να µπούµε σε µία νέα πορεία
δηµιουργίας µιας άλλης προοπτικής και για την τοπική αυτοδιοί-
κηση, αλλά και για την ελληνική περιφέρεια, η οποία έχει συγκε-
κριµένα προβλήµατα τα οποία πρέπει επιτέλους να επιλυθούν.
Και νοµίζω ότι έχουµε και τη δυνατότητα και την ευχέρεια και την
πολιτική νοµιµοποίηση αυτή τη στιγµή να το κάνουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Δαβάκη.
Καλώ στο Βήµα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής

κ. Κατερίνα Σπυριδάκη. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, αν ρίξουµε µια µατιά στις περιφέρειές µας, νοµίζω πως όλοι
εντός και εκτός της Αίθουσας αντιλαµβανόµαστε την κρισιµό-
τητα της κατάστασης. Kαι δυστυχώς σήµερα έρχεται ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο δεν απαντά στα πραγµατικά προβλήµατα και
στις ανάγκες της χώρας. 

Δεν µπορούµε πια να κρυβόµαστε πίσω από τη ρητορική των
εύκολων λύσεων και των προσωρινών µέτρων. Αντί να έχετε ένα
σαφές και συγκροτηµένο πλαίσιο, φέρνετε ένα συνονθύλευµα
διατάξεων που προσπαθεί να καλύψει πολλές διαφορετικές πτυ-
χές της δηµόσιας διοίκησης χωρίς καµµία συνοχή. Αγγίζει τα
πάντα, αλλά δεν αντιµετωπίζει τίποτα. Είναι ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα της αποσπασµατικής νοµοθέτησης, που δυστυχώς
πλέον έχει γίνει κανόνας. 

Και το ερώτηµα είναι απλό: Τι επιδιώκουµε πραγµατικά µε τέ-
τοιου είδους νοµοθέτηση; Το πιο εξοργιστικό παράδειγµα της
νοµοθετικής προχειρότητας είναι η κατάσταση στην οποία βρί-
σκεται η τοπική αυτοδιοίκηση. Η Κυβέρνηση συνεχίζει την πάγια
τακτική της, αυτή της αποκέντρωσης αρµοδιοτήτων και ευθυνών
και της υπερσυγκέντρωσης των πόρων. Η τοπική αυτοδιοίκηση
βρίσκεται σε κρίσιµη κατάσταση υποχρηµατοδότησης και υπο-
στελέχωσης. Οι δήµοι και οι περιφέρειες έχουν επιφορτιστεί µε
ατελείωτες αρµοδιότητες που φτάνουν µέχρι τη διαχείριση της
κλιµατικής κρίσης, των αντιπληµµυρικών και εγγειοβελτιωτικών
έργων και των φυσικών καταστροφών, ενώ η Κυβέρνηση τους
αφήνει οικονοµικά γυµνούς και έκθετους. Είδαµε άλλωστε το επι-
τελικό µπάχαλο που έλαβε χώρα µε τον νέο κανονισµό πυροπρο-
στασίας, µε τη µετατόπιση της κρατικής ευθύνης στον ιδιωτικό
τοµέα, µε ένα ασαφές πλαίσιο, µε µια προχειρότητα στον σχε-
διασµό και µε έλλειψη εγκυκλίων. 

Οι δήµοι και οι περιφέρειες, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
ζητάνε χρηµατοδότηση, ζητάνε προσωπικό, ζητάνε πόρους για
να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν στις αυξηµένες ανάγκες τους
και εσείς τους πετάτε ψίχουλα. 

Και ρωτώ: Αρκούν οι πόροι της τοπικής αυτοδιοίκησης για να
αντεπεξέλθει στις αρµοδιότητες και τις ευθύνες που εσείς τις
έχετε αναθέσει;

Ας δούµε ένα παράδειγµα από την Περιφέρεια Κρήτης, όπου
εκατοντάδες συµβασιούχοι βιώνουν µια εργασιακή οµηρία. Στην
Αντιπεριφέρεια Λασιθίου συνεχίζουν να εργάζονται εξήντα ένας
εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου καλύπτοντας πά-
γιες και διαρκείς ανάγκες. Αυτοί οι εργαζόµενοι στελεχώνουν
κρίσιµους τοµείς της πληροφορικής, της κοινωνικής πρόνοιας,
της διοίκησης, εργάζονται µε εβδοµαδιαίο ωράριο σαράντα
ωρών και παίρνουν τον µισθό των 630 ευρώ. Παρά την κρίσιµη
συνεισφορά τους, δεν δικαιούνται άδειες ούτε δώρα και κάθε
χρόνο αντιµετωπίζουν την ανασφάλεια της απόλυσης λόγω του
προσωρινού καθεστώτος των συµβάσεών τους. Είναι αδιανόητο
να συνεχίζουµε να κρατάµε αυτούς τους ανθρώπους σε κατά-
σταση διαρκούς εργασιακής επισφάλειας, όταν οι ανάγκες που
καλύπτουν είναι µόνιµες, διαρκείς και όταν το αναγνωρίζει και το
επιβεβαιώνει το ίδιο το περιφερειακό συµβούλιο. Δυστυχώς
όµως είναι ένα µοντέλο το οποίο χρησιµοποιείτε παντού, στην
τοπική αυτοδιοίκηση, το ΕΣΥ, τις δοµές ψυχικής υγείας, τα σώ-
µατα ασφαλείας και σε πολλούς άλλους τοµείς. 

Κύριε Υπουργέ, αναφορικά µε τη χρηµατοδότηση, η αύξηση
των ΚΑΠ που προβλέπει το νοµοσχέδιο, δεν λύνει το πρόβληµα.
Είναι σαν να προσπαθούµε να σβήσουµε µια φωτιά µε ένα ποτήρι
νερό. Οι ανάγκες είναι τεράστιες και η λύση που προτείνετε, είναι
τουλάχιστον ανεπαρκής. 

Η ΚΕΔΕ, οι δήµοι, οι περιφέρειες φωνάζουν εδώ και χρόνια για
ουσιαστική χρηµατοδότηση, αλλά ποιος τους ακούει; Βλέπουµε
εργολάβους να σταµατούν κοµβικής σηµασίας έργα λόγω έλλει-
ψης χρηµατοδότησης, µε αποτέλεσµα να καθυστερούν κρίσιµες
υποδοµές που είναι απαραίτητες για τις τοπικές κοινωνίες και
την ανάπτυξή τους. Και η ευθύνη πού αλλού; Στην τοπική αυτο-
διοίκηση, στους δήµους και στις περιφέρειες. 

Για πόσο πιστεύετε ότι µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατά-
σταση; Δεν ακούσατε την ΚΕΔΕ; Το 42% των δήµων της Ελλάδας
αντιµετωπίζει σοβαρό οικονοµικό πρόβληµα και κάποιοι από αυ-
τούς βρίσκονται κοντά στην παύση πληρωµών και στην πτώ-
χευση λόγω της συνεχιζόµενης µείωσης των πόρων και της
αύξησης των λειτουργικών δαπανών. Και εσείς τι κάνετε γι’ αυτό;
Μπαίνετε στη διαδικασία και µας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο δίνει ελάχιστα µπροστά στις πραγµατικές απαιτήσεις και
τις ανάγκες της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα άλλο θέµα που αξίζει ιδιαί-
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τερη αναφορά είναι η διαχείριση των ζώων συντροφιάς. Το νο-
µοσχέδιο ξαναφέρνει αλλαγές, που όχι µόνο δεν λύνουν προβλή-
µατα, αλλά δηµιουργούν περισσότερα. Οι συνεχείς
τροποποιήσεις του νόµου και οι παρατάσεις µάς αποδεικνύουν
την προχειρότητα µε την οποία αντιµετωπίζετε το θέµα, ενώ το
Υπουργείο οξύνει την ένταση µεταξύ φιλοζωικών οργανώσεων,
κυνηγών και άλλων οµάδων, αντί να δώσει µια δίκαιη λύση. 

Τι βλέπουµε όµως στην πράξη; Ολιγωρία, αποκλεισµό φορέων,
παρατάσεις και ασυνέπεια. Και ποιος τελικά πληρώνει το τίµηµα;
Τα αδέσποτα τα οποία συνεχώς αυξάνονται. Είναι αυτή πολιτική
για τα ζώα; Είναι αυτός ο σεβασµός που τους αξίζει;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, φέρνετε µια ρύθµιση για
την παράταση της χαµηλής αποζηµίωσης των δαπανών κίνησης
των αστυνοµικών. Τι ακριβώς κάνετε; Τους πληρώνετε µε ψί-
χουλα, 45 ευρώ για τις δαπάνες µετακίνησης, όταν πριν ήταν 105
ευρώ. Είναι λογικό αυτό; Πώς περιµένουµε από τους αστυνοµι-
κούς µας να κάνουν σωστά τη δουλειά τους και να αντεπεξέλ-
θουν στις υποχρεώσεις τους όταν δεν τους δίνουµε τα
στοιχειώδη µέσα για να καλύψουν τα έξοδά τους; 

Το πρόβληµα όµως είναι βαθύτερο, γιατί αυτή η Κυβέρνηση,
η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν σέβεται τους εργα-
ζοµένους της πρώτης γραµµής γενικά. Το είδαµε στους γιατρούς
του ΕΣΥ και στους υγειονοµικούς υπαλλήλους. Το βλέπουµε
κάθε χρόνο µε τους εποχικούς πυροσβέστες και συνεχίζουµε να
το βιώνουµε και µε τους αστυνοµικούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσω θα ήθελα να ανα-
φερθώ στο τέλος παρεπιδηµούντων, όπως αυτό εισάγεται στο
νοµοσχέδιο. Ουσιαστικά η Κυβέρνηση πετάει το µπαλάκι της
εξεύρεσης πόρων στους δήµους µέσω της δυνατότητας να αυ-
ξήσουν το τέλος ακόµα και κατά 50%. Όµως οι τσέπες τους πα-
ραµένουν τρύπιες, καθώς το 10% των εσόδων πηγαίνει στην
ΑΑΔΕ και στον λογαριασµό αρωγής δήµων, µειώνοντας σηµαν-
τικά τα πραγµατικά έσοδα που µπορούν να αξιοποιήσουν οι
δήµοι για την ανάπτυξή τους.

Επιπλέον αναρωτιέµαι: Ως πότε θα αλλάζετε κάθε τρεις και
λίγο το επενδυτικό περιβάλλον; Ως πότε θα αντλείτε έσοδα από
τον τουριστικό και ξενοδοχειακό κλάδο µε οριζόντιο τρόπο; Η
επιβολή νέων τελών επιβαρύνει ακόµα περισσότερες επιχειρή-
σεις, ιδιαίτερα τις µικροµεσαίες, δηµιουργώντας σοβαρά προ-
βλήµατα στον ανταγωνισµό. Και το ερώτηµα είναι το εξής: Πόσα
τέλη και εισπρακτικά µέτρα θα επιβληθούν ακόµη στον τουρισµό;
Και τέλος πάντων ποια η ανταποδοτικότητα; Υπάρχει στρατηγι-
κός σχεδιασµός ή κάθε φορά που µας λείπουν χρήµατα για κάτι,
θα ερχόµαστε στον τουρισµό και θα επιβάλουµε είτε ένα τέλος
είτε µια αύξηση σε ένα τέλος; Αντί για αποσπασµατικές επιβα-
ρύνσεις, γιατί να µην κατατεθούν τα έσοδα του τέλους ανθεκτι-
κότητας του αδιαφανούς Πράσινου Ταµείου σε ουσιαστικά έργα
που θα ενισχύσουν τις τοπικές υποδοµές; Αν αυτό δεν είναι ανά-
πτυξη, τότε τι είναι; Αυτή είναι µια πραγµατική επένδυση που
οφείλουµε στις τοπικές κοινωνίες και που θα φέρει την πολυπό-
θητη ανταποδοτικότητα. 

Η ισόρροπη τουριστική ανάπτυξη, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν επιτυγχάνεται µε µονοµερή και δυσανάλογη επιβά-
ρυνση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και τι έχουµε σήµερα; Ένα
νοµοσχέδιο γεµάτο αντιφάσεις και κενά, ένα νοµοσχέδιο που όχι
µόνο δεν αντιµετωπίζει τα προβλήµατα της χώρας, αλλά δηµι-
ουργεί και άλλα. Η Κυβέρνηση πρέπει να σταµατήσει την προ-
χειρότητα και να αναλάβει τις ευθύνες της υπεύθυνα. Οι
Έλληνες αξίζουν καλύτερο σχεδιασµό, αξίζουν καλύτερη νοµο-
θέτηση, µα πάνω απ’ όλα αξίζουν σεβασµό και µία ζωή µε ασφά-
λεια, προοπτική και αξιοπρέπεια, την οποία µέχρι τώρα φαίνεται
να µην µπορείτε να τους παρέχετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Σπυριδάκη για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, η κ.

Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κά-
νουµε ένα ακόµη βήµα από πλευράς Κυβέρνησης ως προς την
οικονοµική και θεσµική στήριξη της αυτοδιοίκησης, προκειµένου
να δηµιουργήσουµε ένα σύγχρονο και αποτελεσµατικό κράτος
και βέβαια µια σύγχρονη και ισχυρή αυτοδιοίκηση. 

Βελτιώνουµε τη λειτουργία των δήµων και των περιφερειών µε
αναπτυξιακή προοπτική και πάντα την εξυπηρέτηση του πολίτη
κεντρικό στόχο και πυρήνα της πολιτικής µας. 

Ρυθµίζουµε ζητήµατα που αφορούν στη βελτίωση της λειτουρ-
γίας των δήµων και των περιφερειών της χώρας, στην αναβάθ-
µιση των χερσαίων συνοριακών σταθµών, βάζοντας για πρώτη
φορά ρητούς κανόνες για την οργάνωση, τη λειτουργία και τον
εκσυγχρονισµό τους. Η αναβάθµιση των υποδοµών των χερ-
σαίων συνοριακών σταθµών έχει σκοπό την ουσιαστική βελτίωση
των συνθηκών λειτουργίας τους, αλλά και των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών, ώστε να µειωθεί ο χρόνος αναµονής των πολιτών, να ενι-
σχυθεί ο έλεγχος, αλλά και να διευκολυνθούν οι διασυνοριακές
µετακινήσεις και το εµπόριο. Αν αναλογιστεί κανείς ότι καθηµε-
ρινά περνούν από εκεί χιλιάδες πολίτες είτε εισερχόµενοι είτε
βγαίνοντας από την Ελλάδα, όπως και τόνοι εµπορευµάτων και
διαφόρων προϊόντων τα οποία καταλήγουν στην ελληνική αγορά
και πολλά από αυτά στα τραπέζια µας, αν αναφερθούµε σε τρό-
φιµα, οι συνθήκες λειτουργίας τους δείχνουν να είναι κοµβικής
σηµασίας για την προστασία των εθνικών συµφερόντων και των
συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της δηµόσιας υγείας και
του καταναλωτικού κοινού, µιας και αναφερόµαστε στις αρµό-
διες υπηρεσίες διαβατηριακού, τελωνειακού, κτηνιατρικού και
φυτοϋγειονοµικού ελέγχου.

Ο εκσυγχρονισµός και η αναβάθµιση των υποδοµών στους
σταθµούς αυτούς για την αποτελεσµατική υποστήριξη σύγχρο-
νου τεχνολογικού εξοπλισµού είναι µια αναγκαιότητα και ταυτό-
χρονα υποχρέωση της χώρας ως µέλος της Σένγκεν, προ-
κειµένου να τους καταστήσουµε λειτουργικούς και σύγχρονους,
σύµφωνα µε τους σχετικούς ευρωπαϊκούς κανονισµούς. 

Ορίζονται λοιπόν οι οικείες αποκεντρωµένες διοικήσεις της
χώρας ως αρµόδιες για τα ζητήµατα αναβάθµισης, συντήρησης,
επέκτασης, λειτουργίας και κατασκευής των σταθµών. Καθορί-
ζονται οι όροι δόµησης τους, η διαδικασία απαλλοτριώσεων ή
παραχώρησης εκτάσεων και την κατασκευή τους, τα χρηµατο-
δοτικά εργαλεία για την υλοποίηση των αναγκαίων έργων, καθώς
και ζητήµατα χωροθέτησης και εύρυθµης λειτουργίας τους, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τις απαιτήσεις του συνόλου των υπηρεσιών
που στεγάζονται στους σταθµούς.

Το ζητούµενο είναι ξεκάθαρο, να µπορούν οι υπηρεσίες να επι-
τελούν µε αρτιότητα και αξιοπιστία την αποστολή τους, προσαρ-
µοζόµενες στις απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής. 

Από εκεί και πέρα, µε γνώµονα την ουσιαστική αναβάθµιση του
τρόπου διοίκησης των τοπικών υποθέσεων και του επιπέδου των
παρεχόµενων υπηρεσιών προς το σύνολο των πολιτών, παρεµ-
βαίνουµε και βελτιώνουµε την καθηµερινή λειτουργία της οικο-
νοµικής και διοικητικής διαχείρισης των ΟΤΑ πρώτου και
δευτέρου βαθµού και αναµορφώνουµε το θεσµικό πλαίσιο λει-
τουργίας τους. 

Στέκοµαι στο άρθρο 16, βάσει του οποίου διευκολύνονται οι
ΟΤΑ κατά την πρόσληψη εποχικού προσωπικού, όταν ακόµα δεν
είναι εγκεκριµένος ο προϋπολογισµός για το επόµενο έτος. Για
να µην εµποδίζονται οι προσλήψεις εξαιτίας της µη πρόβλεψης
πιστώσεων, προβλέπεται βεβαίωση αυτών από το αρµόδιο όρ-
γανο και η εγγραφή τους στον προϋπολογισµό για τον επόµενο
χρόνο. Γιατί; Για να µπορούν να προσλάβουν το προσωπικό την
περίοδο που το χρειάζονται και όχι αρκετό καιρό αργότερα. 

Επιπλέον, εισάγεται η δυνατότητα ρύθµισης οφειλών προς
τους ΟΤΑ και τα νοµικά τους πρόσωπα µε καταβολή σε έως και
εξήντα δόσεις για οφειλές που βεβαιώθηκαν µέχρι 31 Οκτωβρίου
του 2024. Με το βλέµµα στραµµένο στους ευάλωτους οφειλέτες,
ειδικά γι’ αυτούς θεσπίζεται απαλλαγή από τις προσαυξήσεις
έως και 95%. Τους δίνεται αυτή η ευκαιρία, µια διευκόλυνση δη-
λαδή ώστε να µπορέσουν να αποπληρώσουν τις οφειλές τους. 

Με το άρθρο 31 θεσπίζουµε ένα αναγκαίο και δίκαιο µέτρο.
Τριπλασιάζουµε το πρόστιµο για την αυθαίρετη χρήση κοινόχρη-
στων χώρων και αυστηροποιούµε τις κυρώσεις από τη µη συµ-
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µόρφωση των παραβατών, προκειµένου να διευκολυνθεί η απε-
λευθέρωση του δηµόσιου χώρου και η απρόσκοπτη διέλευση
των πεζών. 

Η χρήση του κοινόχρηστου δηµόσιου χώρου είναι αναφαίρετο
δικαίωµα των πολιτών. Στις περιπτώσεις δε που η αυθαίρετη
χρήση αφορά οδεύσεις τυφλών ή ελεύθερης ζώνης σε πεζοδρό-
µιο, για τα οποία σήµερα προβλέπεται αυστηρότερο πρόστιµο,
προχωράµε σε διπλασιασµό σε σχέση µε το ισχύον. Σε περί-
πτωση δε υποτροπής, προβλέπεται κλιµάκωση των κυρώσεων η
οποία µπορεί να φτάσει και µέχρι την οριστική αφαίρεση της
άδειας λειτουργίας του καταστήµατος. 

Στην εποχή µας, σε µια περίοδο που οι φυσικές καταστροφές
και οι κίνδυνοι από τις κλιµατολογικές συνθήκες είναι µεγάλοι,
δίνουµε τη δυνατότητα στις περιφέρειες να συστήσουν επιτρο-
πές για τη διαχείριση κινδύνων σε περιφερειακό επίπεδο, µε αν-
τικείµενο τη διαµόρφωση και επιστηµονική τεκµηρίωση πολιτικών
διαχείρισης κινδύνων και κρίσεων, µε τη συµµετοχή επιστηµόνων
και επαγγελµατιών µε σχετική εξειδίκευση. 

Παράλληλα διευκολύνουµε την υλοποίηση έργων µείζονος ση-
µασίας και ειδικής κατάστασης πολιτικής προστασίας των περι-
φερειών µε ταχείες διαδικασίες για την αµεσότερη ολοκλήρωση
κρίσιµων παρεµβάσεων που σχετίζονται µε την αποκατάσταση
καταστροφών ή την εξυπηρέτηση αναγκών υπερτοπικού χαρα-
κτήρα. 

Κλείνω µε µια παρέµβαση που αφορά τόσο στους δήµους όσο
και στις περιφέρειες. 

Αυξάνουµε κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως από το 2025
τους ΚΑΠ, τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους, που αποδίδει το
κράτος στους δήµους και τις περιφέρειες της χώρας, προκειµέ-
νου να υποστηριχθούν στην αντιµετώπιση των αυξηµένων λει-
τουργικών τους δαπανών, µισθολογικών και ενεργειακών.

Ειδικά για το 2024 αυτοί αυξάνονται κατά 108 εκατοµµύρια
ευρώ, εκ των οποίων τα 90 θα διατεθούν για την εξόφληση εκ-
κρεµών και ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων των δήµων προς τρί-
τους, προκειµένου να µειωθούν οι οφειλές τους και να βελτιωθεί
η οικονοµική τους κατάσταση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα
νοµοσχέδιο χρήσιµο και λειτουργικό, που µέσα από µια δέσµη
διατάξεων αφ’ ενός, ρυθµίζει, απλοποιεί και επικαιροποιεί µια
σειρά θεµάτων που άπτονται της λειτουργίας των ΟΤΑ από τη
µια, αλλά και που εκσυγχρονίζει τις πύλες εισόδου της χώρας
από την άλλη. 

Είναι σαφής η στόχευση του Υπουργείου Εσωτερικών και εµ-
φανής η πολλή δουλειά που έχει γίνει πίσω από κάθε άρθρο. Σας
καλώ να το υπερψηφίσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πραγµατικά σας ευ-

χαριστώ για την οικονοµία του χρόνου τέτοια ώρα που είναι.
Καλώ στο Βήµα τον Ανεξάρτητο Βουλευτή, τον κ. Κωνσταντίνο

Φλώρο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το παρόν νοµο-

σχέδιο στο πρώτο µέρος του επιφέρει αλλαγές στις περισσότε-
ρες διατάξεις που σχετίζονται µε την οργάνωση και λειτουργία
των χερσαίων συνοριακών σταθµών. 

Οι χερσαίοι συνοριακοί σταθµοί αποτελούν αναπόσπαστο κοµ-
µάτι της εθνικής ασφάλειας των συνόρων της χώρας µας. Εδώ
και πάρα πολλά χρόνια αποτελούνται από πεπαλαιωµένες και εγ-
καταλελειµµένες υποδοµές δίχως να µπορούν να εξυπηρετή-
σουν τις σύγχρονες ανάγκες που απαιτούνται. 

Ο εκσυγχρονισµός που θεσπίζεται µε το παρόν νοµοσχέδιο
ήταν µια αδήριτη ανάγκη που έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί εδώ
και δεκαετίες, καθώς η συνθήκη Σένγκεν, αλλά και η Ευρωπαϊκή
Ένωση επιβάλλει αυτόν τον εκσυγχρονισµό. 

Η ανεπαρκής λειτουργία των συνοριακών σταθµών είναι µια
από τις αιτίες που λαθραία προϊόντα, εγκληµατίες και εγκληµα-
τικές οργανώσεις, παράνοµοι εισβολείς που λέτε µερικοί –εγώ
θα τους λέω λαθροµετανάστες και θα αναλύσω αργότερα το
γιατί- εισέρχονται και εξέρχονται από τη χώρα µας, ένα πρό-
βληµα που εσείς οι ίδιοι παραµελήσατε, ενώ έπρεπε εδώ και χρό-
νια να έχει επιλυθεί. 

Πάµε λίγο τώρα στα γρήγορα στον απαγορευµένο όρο «λα-
θροµετανάστες», γιατί πρέπει να δούµε τελικά ποιοι κάνουν
φθηνή και ρηχή πολιτική. Το λαθραίο ορίζεται ως συνώνυµο του
κρυφού, αυτό που περνάει χωρίς να το καταλάβεις. Εµφανίζεται
για πρώτη φορά στον Αισχύλο, πάντα κατά το λεξικό, ως λαθραία
Άτη. Ο ποιητής χαρακτηρίζει την Άτη λαθραία επειδή χτύπησε το
θύµα της χωρίς να την πάρει είδηση κανείς. Στο «Ετυµολογικό
Λεξικό» Μπαµπινιώτη η λέξη «λαθροµετανάστης» έχει πολιτογρα-
φηθεί ως ελληνική. Στο έτυµο της λέξης «λαθραίο» εµφανίζεται
το ρήµα λανθάνω, υπάρχω χωρίς να γίνω αντιληπτός. 

Κοινώς, το επιχείρηµα ότι δεν υπάρχουν λαθραίοι άνθρωποι
όχι µόνο δεν στέκει, αλλά είναι και παραπλανητικό γιατί εξισώ-
νετε τους πραγµατικούς πρόσφυγες µε όσους περνούν τα σύ-
νορα κρυφά, χωρίς ταυτότητα, αφού έχουν χάσει το διαβατήριό
τους, αλλά φυσικά δεν έχασαν το κινητό τους για να ξαναγεννη-
θούν εκ του µηδενός, δηλώνοντας ό,τι όνοµα θέλουν και όποια
χώρα καταγωγής επιθυµούν. 

Επιστρέφω ξανά επί του νοµοσχεδίου. 
Ο πάσχων συνοριακός έλεγχος εξυπηρετεί την εξαγωγή κλεµ-

µένων οχηµάτων είτε ακέραιων είτε τεµαχισµένων για να πουλη-
θούν ως ανταλλακτικά, καθώς η Ελλάδα είναι χώρα διέλευσης.
Οι παράνοµες αυτές µεταφορές πραγµατοποιούνται κυρίως
µέσω των λιµανιών Πάτρας, Ηγουµενίτσας και Πειραιά, ενώ τα
χερσαία σηµεία είναι οι συνοριακοί σταθµοί Κήπων, Ορµενίου,
Προµαχώνα, Κακαβιάς και Ευζώνων, αλλά και µε διεθνείς εµπο-
ρικές αµαξοστοιχίες ή µέσα σε φορτηγά συνοδευόµενα κυρίως
από πλαστά έγγραφα κυκλοφορίας από χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης προς Αλβανία, Βουλγαρία, Τουρκία, Γεωργία, λοιπές
ασιατικές χώρες και προορισµούς. 

Στο δεύτερο µέρος του παρόντος νοµοσχεδίου που ξεκινάει
µε ένα παραπλανητικό ανδραγάθηµα προσπαθείτε να κερδίσετε
εντυπώσεις, δίνοντας µεν παροχή υψηλότερου οικονοµικού οφέ-
λους, αλλάζοντας τη µορφή, µε την παροχή όµως να αποτιµάται
πλέον σε είδος και όχι σε προϊόν. 

Παρ’ ότι λοιπόν το γάλα του ενός λίτρου ως παροχή προϊόντος
θα κόστιζε µηνιαίως στον ΟΤΑ για κάθε εργαζόµενο περίπου 60
ευρώ, βλέπουµε το ποσό να αυξάνεται, αλλά είναι άγνωστο εάν
ο επιδιωκόµενος στόχος του µέτρου αυτού θα επιτευχθεί καθώς
δεν γνωρίζουµε αν τελικά το προϊόν αυτό θα το καταναλώσει ο
εργαζόµενος ή θα αναγκαστεί να εξυπηρετήσει άλλες ανάγκες
και άρα, θα το στερήσει στο τέλος από τον εαυτό του. 

Επιπροσθέτως, µε το εν λόγω µέτρο θα πληγούν οι Έλληνες
παραγωγοί, καθώς προµήθευαν τους δήµους µε µεγάλες ποσό-
τητες γάλακτος ελληνικής παραγωγής, ενώ πλέον οι εργαζόµε-
νοι για λόγους οικονοµίας δύνανται πλέον να αγοράζουν γάλα
εισαγόµενο και αµφιβόλου ποιότητας.

Αναφορικά µε τη διάταξη του άρθρου 25 και τις εξήντα δόσεις
για ρύθµιση οφειλών προς δήµους, δεν απαξιώνω το συγκεκρι-
µένο µέτρο, όµως θα έπρεπε να επεκταθεί και να συµπεριλη-
φθούν και άλλες υπηρεσίες, όπως σε εφορία και ασφαλιστικά
ταµεία, εκεί δηλαδή που έχουν συσσωρευτεί τα περισσότερα
χρέη των φορολογουµένων, καθώς οι Έλληνες πολίτες ασφυκτι-
ούν από τα χρέη, αλλά ταυτόχρονα βρίσκονται εν αναµονή µιας
επερχόµενης ραγδαίας αύξησης του κόστους ζωής εξαιτίας της
εµπόλεµης κατάστασης που επικρατεί στη Μέση Ανατολή και την
Ουκρανία. 

Εξαιτίας λοιπόν της πρόσφατης ιλιγγιώδους αύξησης του κό-
στους αγαθών και υπηρεσιών, η οποία εκτός προγράµµατος
προστέθηκε στα νοικοκυριά που ήδη είχαν οδηγήσει στη φτωχο-
ποίηση οι φοροεισπρακτικές πολιτικές σας τα τελευταία έτη, ζη-
τούµε άµεσα αύξηση µισθών σε δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα,
καθώς ο ελληνικός λαός λαµβάνει έναν από τους χαµηλότερους
κατώτατους µισθούς στην Ευρώπη. 

Όσο για την κατηγορία των ευάλωτων νοικοκυριών, θα πρέπει
άµεσα να διευρυνθούν οι προϋποθέσεις ένταξης των πολιτών µε
αύξηση των εισοδηµατικών και περιουσιακών κριτηρίων, µε
σκοπό να επωφεληθεί µεγαλύτερος αριθµός πολιτών των ευνοϊ-
κών αυτών διατάξεων, µε απώτερο πάντα σκοπό να προστατεύε-
ται η πρώτη κατοικία των ευάλωτων αυτών προσώπων. 

Προχωράµε τώρα στο σκέλος των ζώων συντροφιάς. Μας φέρ-
νετε διορθώσεις επί του προβληµατικού νοµοσχεδίου «Άργος».
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Σας έχω κάνει, κύριε Υπουργέ, σχετική ερώτηση, αναπάντητη έως
και σήµερα, πριν από έναν χρόνο ακριβώς, 19-10-2023. Την κατα-
θέτω και στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Φλώρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε αυτήν την ερώτηση τι σας αναφέρω;
Όπως είναι γνωστό, στην Ελλάδα έχουµε τον ελληνικό ποιµε-

νικό ο οποίος είναι στα πρόθυρα διεθνούς αναγνώρισης από την
παγκόσµια κυνοφιλική οµοσπονδία FCI. Στην Τουρκία έχουν ήδη
διεθνή αναγνώριση τον δικό τους ποιµενικό, τον Κανγκάλ.

Πάµε να θυµηθούµε λίγο τι ήταν ο Άργος. Ήταν ο πιστός σκύ-
λος τού πολυµήχανου Οδυσσέα που αναγνώρισε τον κύριό του,
ύστερα από είκοσι χρόνια, παρά το γεγονός ότι ο Οδυσσέας
εκείνη την περίοδο ήταν µεταµφιεσµένος σε ζητιάνο, επειδή προ-
σπαθούσε να ανακαλύψει τι συνέβαινε στο ανάκτορό του, κατά
τη µακρά απουσία του. 

Ο Άργος ήταν ένας ελεύθερος σκύλος που άφησε απογόνους.
Αντί, λοιπόν, να επιδοτήσετε την προσπάθεια αναπαραγωγής
αυτής της ελληνικής φυλής, έχετε ρίξει το βάρος ξανά στον Έλ-
ληνα φορολογούµενο που παλεύει µε προσωπική προσπάθεια
και µεγάλη χρηµατική δαπάνη να διασώσει ό,τι µπορεί. 

Λύστε, λοιπόν, αυτό το θέµα. Έχουµε -όπως σας είπα και πριν-
στα πρόθυρα της αναγνώρισης τον ελληνικό ποιµενικό. Βοηθή-
στε να αναγνωριστεί και να έχουµε επιτέλους, ως χώρα, ξανά µια
διεθνή αναγνώριση. 

Κλείνοντας -και θα χρειαστώ λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρό-
εδρε, καθώς το θέµα είναι πάρα πολύ σοβαρό και δυστυχώς, στα
επτά λεπτά χρόνου προσπαθούµε να χωρέσουµε όσα σηµαντικά
ζητήµατα µπορούµε- είναι γνωστό ότι η καταγωγή µου είναι κατά
το ήµισυ από τη Βοιωτία, τη Λειβαδιά και Κορώνεια συγκεκρι-
µένα. Το άλλο µισό όµως είναι από Σκόπελο και Σκύρο. 

Στην Σκύρο, λοιπόν, έχει ανακύψει ακόµη µια φορά το ζήτηµα
της εγκατάστασης ανεµογεννητριών και αιολικών πάρκων στο
νότιο τµήµα της Σκύρου, όπου έρχεστε ως Κυβέρνηση και βάζετε
µπουρλότο σε όλο το νησί µε το ΤΧΣ του ΥΠΕΝ, το οποίο χρήζει
αναγκαίας αναθεώρησης, δεδοµένου ότι στην περιοχή
«NATURA» της νότιας Σκύρου και νησίδων έχει ολοκληρωθεί η
διαβούλευση της ειδικής περιβαλλοντικής µελέτης που απαγο-
ρεύει απολύτως τις ανεµογεννήτριες. 

Όµως, επειδή δεν έχει ακόµα εκδοθεί το αναγκαίο προεδρικό
διάταγµα, παραµένει σε εκκρεµότητα η ολοκλήρωση της σχετι-
κής θεσµικής κάλυψης µέχρι την έκδοση του αναγκαίου προεδρι-
κού διατάγµατος. Όπως προκύπτει ξεκάθαρα από τα
χρονοδιαγράµµατα του προγράµµατος «Κωνσταντίνος Δοξιά-
δης» το µελλοντικό προεδρικό διάταγµα στο οποίο θα ενταχθεί
το ΤΧΣ Σκύρου θα προηγηθεί χρονικά. Για τον λόγο αυτόν, είναι
αναγκαίο να κατοχυρωθεί µε ασφάλεια η προστασία της Σκύρου
από την εγκατάσταση ανεµογεννητριών. Επιτρέψτε µου εδώ να
σας θυµίσω τη σχετική απορριπτέα απόφαση από το 2007 της
τότε διεύθυνσης φυσικού περιβάλλοντος σε ανάλογο αίτηµα της
Ιεράς Μονής Μεγίστης Λαύρας µε την ιδιότητα του επενδυτή, µε
την επωνυµία «Κοινοπραξία-Αιολική Νότιας Σκύρου του Αγίου
Όρους Εντέκα Α.Ε.» για την τοποθέτηση, λοιπόν, εκατόν έντεκα
ανεµογεννητριών και αιολικών πάρκων στην ίδια προστατευό-
µενη από τη «NATURA» περιοχή. 

Τι έλεγε αυτή η απόφαση; Ότι θα συνέβαινε ανεπανόρθωτη οι-
κολογική καταστροφή, ότι δεν υπήρχε σχέδιο αποκατάστασης
του περιβάλλοντος και ανακύκλωση των ανεµογεννητριών µετά
το τέλος λειτουργίας τους, ότι θα προκληθεί ανεπανόρθωτη
ζηµιά από την κατασκευή τού έργου στα προστατευόµενα είδη
ορνιθοπανίδας, όπως ο µαυροπετρίτης και ο σπιζαετός που είναι
µόνο στη Σκύρο -και στην Ελλάδα- και φυσικά ότι θα υπάρξει ανε-
πανόρθωτη αλλοίωση της υψηλής αισθητικής αξίας φυσικού το-
πίου της προστατευόµενης περιοχής. 

Τέλος, στο ιστορικό Αχίλλι -από εκεί που κατά τον Όµηρο απέ-
πλευσε ο Αχιλλέας για την Τροία, τον οποίο προηγουµένως είχε
ανακαλύψει πάλι Οδυσσέας- στην παραλία αυτή εδώ και τριάντα
χρόνια η αποτυχηµένη χωροθέτηση και ηµικατασκευή µαρίνας,
λόγω µελετητικών και κατασκευαστικών προβληµάτων, δεν ολο-

κληρώθηκε ποτέ. Δεν χρησιµοποιήθηκε ως τουριστικός λιµένας.
Ο αιγιαλός και η παραλία καταστράφηκαν από τις σχετικές τε-
χνικές παρεµβάσεις και ολόκληρη η περιοχή έχει απαξιωθεί εν-
τελώς. 

Το φαινόµενο απαξίωσης των µαρίνων δεν αφορά, βέβαια,
µόνο το Αχίλλι. Στη συγκεκριµένη, όµως, περίπτωση πρέπει
πρώτα να τεθεί το ζήτηµα του νοµικού καθεστώτος της µαρίνας,
η οποία δυστυχώς δεν ανήκει στο Δήµο Σκύρου αλλά στο δηµό-
σιο, ΤΑΙΠΕΔ και Υπερταµείο. 

Στη µελέτη του ΤΠΣ και στο ήπιο και στο δυναµικό σενάριο,
προτείνεται να κατασκευαστεί χώρος διαχείρισης, ανέλκυσης και
καθέλκυσης σκαφών και η κατασκευή να γίνει µέσω σύµπραξης
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Αν πραγµατοποιηθεί η συγκεκρι-
µένη πρόταση, η µεταποιητική και βιοµηχανική χρήση, ειδικά σε
ότι αφορά το χώρο διαχείµασης, όχι µόνο δεν θα προσφέρει κα-
νένα όφελος στον Δήµο Σκύρου σε επίπεδο εσόδων από τη λει-
τουργία της, αλλά κρίνεται και εξαιρετικά ρυπογόνος για την
περιοχή. 

Η µαρίνα αυτή, λοιπόν, θα ενταχθεί σε διαδικασία ιδιωτικοποι-
ήσεων και πώλησης λιµένων από το δηµόσιο σε ιδιώτες, όπως
γίνεται σταδιακά για όλα τα λιµάνια της χώρας, δυστυχώς. 

Άρα, εάν ποτέ κατασκευαστεί και αφού επιλυθούν τα άλυτα
ως σήµερα εγγενή προβλήµατα προσανατολισµού του όρµου
από τη λειτουργία της, θα αποφέρει έσοδα µόνο στον αγοραστή
και απολύτως τίποτα στον Δήµο Σκύρου. Το Δηµοτικό Συµβούλιο
Σκύρου αποφάσισε οµόφωνα τη διατήρηση της υφιστάµενης κα-
τάστασης και προ του σεναρίου της µελέτης του ΤΠΣ του ΥΠΕΝ
που όµως, το αναφέρει ως µηδενικής ανάπτυξης. 

Σας καταθέτω και την ανακοίνωση του Δήµου Σκύρου και τα
σχετικά συνηµµένα που έχουν οι ίδιοι καταθέσει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Φλώρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το µόνο πράγµα που ξέρω σίγουρα είναι ότι οι Σκυριανοί δεν
αρνούνται την ανάπτυξη. Θέλουν όµως να είναι προς όφελος του
τόπου τους, πράγµα που είναι απολύτως λογικό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εµείς ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταν-

τίνος Μπούµπας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρό-

εδρε, παρακαλώ τον λόγο για µια διευκρίνηση, µε την ανοχή του
κ. Μπούµπα. Θα χρειαστώ ένα δευτερόλεπτο µόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Στο άρθρο

3 της τροπολογίας, η παράγραφος 2 «έχει την έναρξη ισχύος»
µεταφέρεται στο τελευταίο άρθρο στο οποίο είναι οι υπόλοιπες
διατάξεις για την έναρξη ισχύος. Είναι µία διευκρίνιση. Είναι
σωστά τοποθετηµένο στα κείµενα που σας έχουν διανεµηθεί,
στους εισηγητές και ειδικούς αγορητές.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Ορίστε κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εναποµείναν-

τες στον ναό της δηµοκρατίας, στο ελληνικό Κοινοβούλιο πριν
πάµε σε αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα για τους οργανισµούς
τοπικής αυτοδιοίκησης, είναι µάλλον εταιροδιοίκηση καλύτερα
και όχι αυτοδιοίκηση. Είναι φορµαλιστική -θα λέγαµε- η ανάπτυξη
και η οργάνωση και η διοίκηση της αυτοδιοίκησης και αυτό θα
το επιχειρηµατολογήσουµε. Το λέει και η ίδια, η Κεντρική Ένωση
Δήµων και Κοινοτήτων, η ΚΕΔΕ.

Θα πάω λίγο σε αυτές τις αµαρτίες που καταθέσαµε ως Ελλη-
νική Λύση, σε ό,τι αφορά τον ΟΠΕΚΕΠΕ, στις ατασθαλίες και το
µεγάλο σκάνδαλο αυτού του οργανισµού. Διότι έρχονται ραβασά-
κια και ειδοποιητήρια τις τελευταίες µέρες από λάθη που έχουν
γίνει απέναντι στους αγρότες, χωρίς οι αγρότες να ευθύνονται. 
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Δηλαδή, δύο τεχνικοί σύµβουλοι µιας εταιρείας του ΟΠΕΚΕΠΕ
που συνεργάζονται τι έκαναν; Έδωσαν τις κοινοτικές ενισχύσεις
30 Ιουνίου του 2023 για τις κοινοτικές ενισχύσεις του 2022 µε τα
δεδοµένα που είχαν το 2021. Και τώρα προσπαθούν να δικαιο-
λογήσουν τα αδικαιολόγητα. Και οι αγρότες καλούνται να επι-
στρέψουν αχρεωστήτως καταβληθέντα, χρήµατα που έχουν
πάρει οι άνθρωποι µε τις ευλογίες του ΟΠΕΚΕΠΕ. Και δεν είναι
ο κ. Τσιάρας εδώ, οµοϊδεάτης του κ. Λιβάνιου, να πούµε ότι όσες
επιτηρήσεις και να κάνει στον ΟΠΕΚΕΠΕ, ο ΟΠΕΚΕΠΕ πρέπει να
καταργηθεί τώρα. Τα πρόστιµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση κα-
ραδοκούν. Το πρώτο πρόστιµο είναι 283 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ακούστε, λοιπόν. Ήταν σε διακόσιες χιλιάδες αγρότες. Μει-
ώθηκε το ποσοστό, πήγε στις εκατόν ενενήντα έξι χιλιάδες αγρό-
τες. Τους ζητούσαν 63 εκατοµµύρια ευρώ πίσω και τώρα τους
ζητάνε πίσω -λέει, κάναµε νέους υπολογισµούς, το βελτιώσαµε
λίγο- κάπου στα 53 εκατοµµύρια. Και οι αγρότες έχουν πληρώσει
γεωπόνους, πετρέλαια, έχουν πληρώσει υποχρεώσεις. Πού θα
τα βρουν; Ούτε µε δόσεις µπορούν. Τους ζητάνε µέχρι 29 Οκτω-
βρίου να καταβληθεί όλο το ποσό. Δηλαδή είναι να τρελαίνεσαι. 

Κύριε Υπουργέ, µη φεύγετε, να σας πω το εξής: Η εταιρεία
που το διαχειρίζεται είναι η «NEUROPUBLIC». Το λέω, επειδή
είστε άνθρωπος του know how. Κι εγώ ρωτάω, γιατί διατελέσατε
και τεχνικός σύµβουλος και στο σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και στον
Δήµο Αθηναίων; Πώς το δικαιολογούµε αυτό; Βγαίνει ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ να πει «οι τεχνικοί µου σύµβουλοι έκαναν λάθη»; Αυτό είναι
το κράτος το επιτελικό που οραµατίζεστε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης; Έχουµε γίνει ρεντίκολο στην Ευρώπη; 

Και επειδή δεν έχω πολύ χρόνο, να σας πω ότι στην Ιταλία
βγήκε ο αντίστοιχος οργανισµός και είπε «θέλω να πληρώσω
τώρα, αλλά µε προστάζει ο νόµος να πληρώσω µετά τις 16 Οκτω-
βρίου», και θα δώσει ο αντίστοιχος ιταλικός οργανισµός 1,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ φέτος σε τετρακόσιους χιλιάδες Ιταλούς
αγρότες. 

Πάµε λίγο στην Ιρλανδία, όπου ήδη πληρώνονται τα ecosche-
mes, τα οικολογικά σχήµατα. Ήδη ξεκίνησαν. Και να πάµε στην
Ισπανία που τον οµόλογο του κ. Τσιάρα, τον κ. Πλάνας, έτσι λέ-
γεται ο αντίστοιχος Ισπανός Υπουργός Γεωργίας. Είπε να πλη-
ρωθούν τώρα οι Ισπανοί αγρότες, γιατί υπάρχει πρόβληµα
ρευστότητας στον πρωτογενή τοµέα. 

Εµείς τώρα, πείτε µου, είµαστε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης; Εµείς δεν λέµε ότι η Ευρώπη είναι άγια. Αγγελούδια δεν
είναι στην Ευρώπη και έχουµε ταχθεί πολλές φορές εναντίον της
Κοµισιόν ως Ελληνική Λύση. Είναι η Ευρώπη της ολιγαρχίας από
τότε που ήταν η Ένωση Άνθρακα και Χάλυβα. Εδώ όµως δεν εί-
µαστε χώρα ισότιµη εµείς. Εδώ το πάρτι είναι µεγάλο. Εδώ έχουν
φάει 3,1 δισεκατοµµύρια ευρώ και δεν ξέρω πού έχουµε πάει.
Και είναι οι αγρότες σε απόγνωση. 

Και πάµε σήµερα να µιλήσουµε για τους ΟΤΑ. Είναι να τρελαί-
νεσαι. Όταν τους θεωρείτε κωπηλάτες τους δηµάρχους, τους θε-
ωρείτε κοµµατικά όργανα -όχι τώρα- για ποιους ΟΤΑ µιλάµε;
Έχουν αυτοτελείς πόρους οι ΟΤΑ; Μπορούν να επιβιώσουν οι-
κονοµικά οι ΟΤΑ; Είναι εξαρτηµένοι από το αθηνοκεντρικό µον-
τέλο όπως είναι δοµηµένο, γιατί δεν εκχωρούµε εξουσία στους
δηµάρχους. Φοβόµαστε. Όταν λέω φοβόµαστε, εννοώ γενικό-
τερα το αθηνοκεντρικό µοντέλο του κοινοβουλευτισµού. Και πα-
ρακαλάει η ΚΕΔΕ για αυτοτελείς πόρους, οι οποίοι τι είναι; Είναι
από τον ΦΠΑ και από τα έσοδα ακίνητης περιουσίας. 

Όµως, πείτε µου κάτι. Δώσαµε στους ΟΤΑ τα παρακρατη-
θέντα; Παλιά είχαµε θεσπίσει κι άλλους φόρους για τους ΟΤΑ
που δεν τους πήραν ποτέ. Άρα, λοιπόν, µη µιλάµε. Σήµερα εγώ
θα περίµενα να µιλήσετε για ένα στελεχιακό δυναµικό που θα
πρέπει να έχουν οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης µόνιµης
θέσης, σε ό,τι αφορά τους τεχνοκράτες που πρέπει να µπουν
µέσα, δηλαδή τεχνικούς συµβούλους. Διότι οι ΟΤΑ από το εθνικό
στρατηγικό πλαίσιο ανάπτυξης είχαν υπερκεράσει την ηµεροµη-
νία. Χάθηκαν έργα για τους ΟΤΑ γιατί δεν είχαν εκπονήσει τεχνι-
κές µελέτες, δεν ήταν ώριµες. 

Θα περίµενα να έχουµε σε κάποιους δήµους ανά την Ελλάδα,
πρόσληψη γεωπόνων και όχι µόνο να αλλάζουµε και να λέµε ότι
ο κτηνίατρος για τις στειρώσεις δεν θα υπόκειται στην κτηνια-
τρική υπηρεσία, µε βάση το νοµοσχέδιο, κύριε Γκιουλέκα, αλλά

του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου. Το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο,
είναι ένα θεσµοθετηµένο όργανο που πρέπει να αναβαθµιστεί,
αλλά αυτό είναι άλλη παράµετρος να συζητήσουµε. Είναι πολλά
τα ζητήµατα. Είναι µια πανσπερµία αυτό που πάτε να κάνετε.

Για ποιους ΟΤΑ µιλάµε; Μιλάµε για µια ετεροδιοίκηση, χωρίς
στελεχιακό δυναµικό, χωρίς να είναι ψηφιοποιηµένη. Έρχεστε
εσείς, λοιπόν, σήµερα και µιλάτε για αναβάθµιση των ΟΤΑ; Εσείς
δεν είστε -να σας θυµίσω- που υποβαθµίσατε την εκκλησία του
δήµου, τη συνάθροιση πολιτών, για να δώσετε µεγαλύτερη αξία
στην οικονοµική επιτροπή, όπου η οικονοµική επιτροπή του οι-
κείου δήµου, θα αποφασίζει αν το θέµα είναι µείζονος σηµασίας,
για να µπει προς συζήτηση στο δηµοτικό συµβούλιο;

Εσείς δεν είστε που κάνετε νεροκουβαλητές τους προέδρους
των δηµοτικών κοινοτήτων -αυτοί που έχουν τις περισσότερες
ψήφους, δεν είναι εκλεγµένοι, είναι οι δορυφόροι του δηµάρχου,
για να λειτουργήσει, λέει, το σχήµα-, χωρίς να τους δίνετε τις αρ-
µοδιότητες, παρά µόνο κάπου 300 ευρώ, χωρίς καµµία γραφει-
οκρατική στελέχωση και γραµµατειακή υποστήριξη, για να
ανταπεξέλθουν στα καθήκοντά τους.

Έχει σήµερα ο περιφερειακός σύµβουλος αναβαθµισµένο
ρόλο, όπως είναι στην υπόλοιπη γηραιά; Απλά είναι ένα όργανο.
Τι κάναµε; Θεσπίσατε την αποκεντρωµένη περιφέρεια και ό,τι δεν
µπορεί να περάσει από την αιρετή, διότι είναι δηµοκρατικά εκλεγ-
µένη η αιρετή περιφέρεια, περνάει στρίβειν διά του αρραβώνος
από την αποκεντρωµένη. Από την στιγµή που οι Οργανισµοί Το-
πικής Αυτοδιοίκησης δεν έχουν το χωροταξικό και πολεοδοµικό
σχεδιασµό, όπως σε πολλές χώρες της Ευρώπης µιλάµε για ανα-
βάθµιση της αυτοδιοίκησης; Ετεροδιοίκηση είναι. 

Πρότυπα για την αυτοδιοίκηση σήµερα -διαβάζω- είναι η Σκαν-
διναβία, η Ελβετία και η Γαλλία ως εξής: Γνωρίζετε ότι κλιµάκιο
του Υπουργείου Οικονοµικών της Γαλλίας είναι µέσα στους δή-
µους, για να υπάρχει ένας πιο ουσιαστικός έλεγχος; Εµείς τι κι-
νήσεις έχουµε κάνει; Προσπαθούµε και κάνουµε µπαλώµατα.
Αντί να µιλούµε σήµερα για οργανωµένα κυνοκοµεία, να µιλούµε
για πρόσληψη κτηνιάτρων στους δήµους, µιλάµε ότι οι δήµοι
αποποιούνται των ευθυνών για τα αδέσποτα;

Όταν εµείς, ως Ελληνική Λύση, φωνάζαµε για τους κυνηγούς
ότι το DNA που ζητάτε είναι ακριβό, το κατεβάζετε σήµερα πιο
λελογισµένο στα έξοδα; Δεν το δίνετε σε κρατικό φορέα στην
Καρδίτσα, σε κτηνιατρική υπηρεσία, αλλά σε ιδιώτες. Τότε ήταν
150 ευρώ και τώρα έχει κατέβει στα 90 ευρώ.

Εµείς, ως Ελληνική Λύση, δεν φωνάξαµε για τον λεγόµενο ποι-
µενικό, να µην πληρώνει ο ποιµήν, ο τσοπάνης; Εκεί επιτέλους
εισακουστήκαµε για τις στειρώσεις σε ό,τι αφορά τα δεσποζό-
µενα σκυλιά, τα οποία είναι σκυλιά εργασίας. Δεν είναι σκυλιά
συντροφιάς τα κυνηγόσκυλα. Είναι πάρα πολλά τα ζητήµατα και
δεν έχω πολύ χρόνο και δεν θέλω να τον υπερκεράσω. 

Να πάµε στους συνοριακούς σταθµούς. Θα µας τρελάνετε.
Πηγαίντε να δείτε στον Προµαχώνα, στην εκλογική µου περιφέ-
ρεια τις Σέρρες, που δεν υπάρχει -υπολειτουργεί- ηλεκτρονική
γεφυροπλάστιγκα και σκάνερ. Τώρα, επειδή θα µπει η Βουλγαρία
στη Συνθήκη Σένγκεν, θα απλοποιηθεί το ζήτηµα.

Για πάτε λίγο στους Κήπους, γιατί µιλούσε ο κ. Λιβάνιος που
δεν είναι στην Αίθουσα τώρα. Να πούµε τι δεν έχουν οι Κήποι.
Πρώτον, δεν υπάρχει γραµµή λωρίδας Σέγκεν. Υπάρχουν άνθρω-
ποι, οι οποίοι καθυστερούν ασύστολα στα προϊόντα και είναι ευ-
παθή τα προϊόντα. Ακούστε τι γίνεται. Οι γεωπόνοι στον
συνοριακό σταθµό των Κήπων δεν είναι δηµόσιοι υπάλληλοι.
Είναι από την περιφέρεια. Την Παρασκευή, λοιπόν, το µεσηµέρι
σχολάνε και ξαναπιάνουν δουλειά την Κυριακή. Το φορτηγό, λοι-
πόν, πρέπει να µείνει µε ανοιχτό το ψυγείο και το πετρέλαιο κά-
ποιες ώρες, για να µη χαλάσουν τα προϊόντα, για να έρθουν οι
γεωπόνοι να κάνουν έλεγχο.

Ήταν σωστό αυτό που είπε ο Υπουργός ότι η Τουρκία µοιάζει
µε Ευρώπη και εµείς µοιάζουµε να µην πω µε τι. Διότι στο ελλη-
νικό κοµµάτι, των Κήπων, δεν υπάρχει πάρκινγκ για τα βαρέα
τύπου οχήµατα. Ενηµερώθηκα καλά από ανθρώπους που το κά-
νουν καθηµερινά. Δεν υπάρχει πάρκινγκ ούτε λωρίδα Σένγκεν.
Οι Τούρκοι και πάρκινγκ έχουν και λωρίδα Σένγκεν έχουν.

Ρωτάω εγώ τώρα: Ευαγγελιζόµαστε ότι θα κάνουµε έτσι µια
ουσιαστική οργάνωση, αποκέντρωση; Κάλιο αργά παρά ποτέ.
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Τώρα θα δηµιουργήσουµε κάποιους συνοριακούς σταθµούς, οι
οποίοι θα είναι σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα.

Έτσι, λοιπόν, τώρα το να λέµε εµείς «θα δώσουµε αυτούς τους
αυτοτελείς πόρους και θα αυξήσουµε τους πόρους για την αυ-
τοδιοίκηση», όταν η αυτοδιοίκηση σήµερα υπολειτουργεί, χωρίς
στελεχιακό δυναµικό και έχεις τον εκάστοτε δήµαρχο να κάνει
«ρουσφέτια», γιατί παρακαλάει ο άλλος να πιάσει ένα δίµηνο
στην καθαριότητα. Και είµαστε σε µία χώρα η οποία δεν δίνει µι-
σθούς, δίνει επιδόµατα και δίνει τους εποχικούς, για να µπορεί
να το ανανεώνει µε προεκλογικά πυροτεχνήµατα και τερτίπια. Γι’
αυτό δίνουµε επιδόµατα στην Ελλάδα, για να µπορούµε να τα
κόβουµε και να υπόσχεται η κάθε κυβέρνηση στον φόβο της
εξουσίας ότι θα κάνει αυξήσεις. Αυτά είναι τεχνάσµατα πολιτικά.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 15 -για να ολοκληρώσω- σχετίζεται µε
την υγεία των ανθρώπων. Οι άνθρωποι βέβαια θα τα πάρουν τα
300 ευρώ και σιγά µην πάρουν γάλα. Σχολικά για τα παιδιά τους
θα πάρουν, κανένα φροντιστήριο θα πληρώσουν, τα κοινόχρηστα
στην οικοδοµή θα χρωστάνε, αλλά το σωστό είναι να προστατευ-
τεί η υγεία τους Όταν κάποτε στα νιάτα µου εργαζόµουν στο ερ-
γοστάσιο φωσφορικών λιπασµάτων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Εκεί, λοιπόν, το δηλητήριο ήταν πολύ µεγάλο. Όταν δεν µας

έδιναν γάλα -γιατί ήταν βαριά η δουλειά- λόγω του Τσέρνοµπιλ,
τα πήραµε σε χρήµα, αλλά υπήρχε δικαιολογία. Αυτό τώρα ότι
δεν γίνονται οι διαγωνισµοί και ότι χρονοτριβούν και ο γαλακτο-
παραγωγός την «πατάει» και η υγεία του προστατευόµενου ερ-
γαζόµενου στα βαρέα και ανθυγιεινά…, δεν θα πιει το γάλα, που
το έχει ανάγκη ο οργανισµός του. Θα πάρει 300 ευρώ και όλα
καλά.

Δεν γίνεται αυτοδιοίκηση µε αυτόν τον τρόπο, αν επιτέλους
δεν δώσουµε ουσιαστικές αρµοδιότητες στην αυτοδιοίκηση κατά
τα πρότυπα της Ευρώπης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα είπατε, φτάνει. Αρ-
κετά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δη-

µήτριος Κυριαζίδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, πράγµατι, έχει επέλθει µια κό-

πωση. Δεκατρείς ώρες βρισκόµαστε εδώ. Και κατά τη διάρκεια
των επιτροπών αλλά και σήµερα πιστεύω εξαντλήθηκε σε µεγάλο
βαθµό το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου - σηµαντικό, θα ανα-
φερθώ στη συνέχεια.

Όµως, είµαι υποχρεωµένος, αγαπητέ, αξιότιµε κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, µε σεβασµό
στους λειτουργούς της δικαιοσύνης, να αναφερθώ στην επαί-
σχυντη -θα έλεγα-, υποτιµητική τοποθέτηση της αυτόκλητης γε-
νικής εισαγγελέως της χώρας µας, της κ. -σε εισαγωγικά-
Κωνσταντοπούλου, κατά των αστυνοµικών, τους χωροφύλακες
δηλαδή όπως ανέφερε υποτιµητικά.

Να τονίσω ότι είµαι υπερήφανος που ήµουν αστυνοµικός και
Πρόεδρός τους επί είκοσι χρόνια, εκλεγόµενος θα έλεγα οµό-
φωνα. Πιστεύω -και έτσι είναι τα πράγµατα- ότι ποτέ δεν την είδα
να βρίσκεται δίπλα στον αστυνοµικό. Αλλά πώς θα µπορούσε να
βρίσκεται δίπλα στον αστυνοµικό, καθότι, όπως γνωρίζουµε, αµε-
ρικανοτραφείσα ήταν, στην Αµερική βρισκόταν, άρα δεν ήταν δυ-
νατόν να βρίσκεται δίπλα σε αγωνιζόµενους αστυνοµικούς, κάτω
από δύσκολες συνθήκες.

Ερχόµενος στο νοµοσχέδιο, οφείλω να τονίσω ότι είναι ένα
αναθεωρητικό νοµοσχέδιο, θετικό, αναγκαίο, χρήσιµο σε πάρα
πολλά επίπεδα και -θα έλεγα- συµπεριλαµβάνει σηµαντικές δια-
τάξεις από κάθε Υπουργείο που έχουν να κάνουν και µε την κα-
θηµερινότητα αλλά και µε τη λειτουργία του κράτους, αλλά
αναφέρεται και στην τοπική αυτοδιοίκηση και στον α’ και στον
β’. Οι διατάξεις, πράγµατι, είναι σηµαντικές, θετικές, δηµιουργι-
κές. Άλλωστε, τονίστηκαν, έστω και εσώκλειστα θα έλεγα, από
πλευράς όλων των συναδέλφων και της Αντιπολίτευσης και κατά
τη διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές αλλά και σήµερα. Κα-
τατέθηκαν αιτήσεις και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΠΑΣΟΚ από
το ΚΚΕ για ονοµαστική ψηφοφορία, αλλά αυτές εστιάστηκαν σε
δύο τρία άρθρα. Τα υπόλοιπα, όπως αναφέρθηκε εδώ, είναι θε-
τικά. Άρα είναι ένα θετικό νοµοσχέδιο, αλλά δεν θέλουµε να το
οµολογήσουµε, γιατί έτσι λειτουργούµε και συνεχίζουµε να λει-

τουργούµε στη χώρα µας κοινοβουλευτικά.
Βεβαίως, είµαι υποχρεωµένος να σταθώ σε ένα ιδιαίτερο ση-

µείο που έχει να κάνει µε τους συνοριακούς ελέγχους σε αυτούς
τους χερσαίους σταθµούς. Παίρνω ένα παράδειγµα από τον
σταθµό ελέγχου στην Εξοχή Δράµας, όπου η όποια κατασκευή
δήθεν τελωνείου, παρουσίας και αστυνοµικών εκεί µε τον τρόπο
που λειτουργεί, είναι αυθαίρετος. Ως αυθαίρετος δεν µπορούσε
να γίνει καµµία νέα εγκατάσταση, συντήρηση, επισκευή, επέ-
κταση, µε αποτέλεσµα να µην είναι δυνατός οποιοσδήποτε έλεγ-
χος λαθρεµπορίου και όχι µόνο -ναρκωτικών-, γιατί χρειάζονται
ιδιαίτεροι χώροι και συστήµατα για αυτό τον έλεγχο των αυτοκι-
νήτων, έτσι ώστε να µην έχουµε προβλήµατα, που τα έχουµε και
τα ζούµε όλοι και τα γνωρίζουµε όλοι. Όπως, επίσης και το ζή-
τηµα και το πρόβληµα αυτό της λαθροµετανάστευσης, που θα
τον συναντήσουµε εκ νέου. 

Έχουµε την πίεση στη Μέση Ανατολή που καταλαβαίνουµε ότι
και η χώρα µας θα δεχθεί, αλλά εκµεταλλευόµενη πάρα πολύ
αυτή ακριβώς την αναγκαστική µετακίνηση συνανθρώπων µας,
θα έχουµε και λαθροµετανάστες. Θα εκµεταλλευτούν ακριβώς
αυτήν την όποια κίνηση.

Το σύστηµα αυτό βελτιώνεται σε µεγάλο βαθµό σε συνορια-
κούς σταθµούς, στους µεθοριακούς. Αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Και βεβαίως, µε αυτόν, από πλευράς της Νέας
Δηµοκρατίας, τον φράχτη που κατασκευάστηκε και συνεχίζει να
κατασκευάζεται και στον Έβρο, αλλά πιστεύω και µε την ενί-
σχυση των µεθοριακών σταθµών θα υπάρξει αυτός ο έλεγχος.
Πρώτη φορά η χώρα µας θα έχει αυτόν τον έλεγχο και δεν θα
συµβεί αυτό που ζήσαµε την περίοδο του 2015.

Είµαστε η µόνη χώρα στην Ευρώπη που βάλαµε σύντοµα φρά-
χτη όχι για να µην µπαίνουν λαθροµετανάστες, αλλά για να µην
βγαίνουν. Αν το ενθυµείστε, το 2015, εισήλθαν στη χώρα εννια-
κόσιες εβδοµήντα χιλιάδες µετανάστες-λαθροµετανάστες. Κα-
ταµετρήθηκαν εκατόν σαράντα τέσσερις χιλιάδες. Οι περισσό-
τεροι από τους υπόλοιπους έφυγαν προς χώρες της Ευρώπης
και ειδικότερα, στη Γερµανία -πάνω από τετρακόσιες χιλιάδες-
και γι’ αυτό, πάντα είχαµε και µια πίεση -σε εισαγωγικά η λέξη-
ότι θα σας τους «φορτώσουµε» και θα σας τους φέρουµε στη
χώρα σας, ως πρώτη χώρα εισόδου.

Αυτό, λοιπόν, συνέβη επί ΣΥΡΙΖΑ. Τότε συνέβη αυτό. Συνέβη
πρώτη φορά στα χρονικά, αν θέλετε, της χώρας µας. Άρα, θα
έλεγα ότι είναι µια σηµαντική αναβάθµιση των συγκεκριµένων
σταθµών για τον έλεγχο.

Και βεβαίως, έρχοµαι σε ένα ιδιαίτερο ζήτηµα που αφορά στο
άρθρο 63 του συζητούµενου νοµοσχεδίου, που αφορά στις µε-
τακινήσεις-διανυκτερεύσεις των αστυνοµικών. Το πρώτο εξά-
µηνο τέθηκε σε εφαρµογή ο ν.4336/2015 αναφορικά µε την
αποζηµίωση για τις διανυκτερεύσεις και τη διατροφή των αστυ-
νοµικών. Για όσους, δηλαδή, µετακινούνταν στην Αθήνα, τη Θεσ-
σαλονίκη, σε ιδιαίτερες υπηρεσίες, µε ιδιαίτερη πίεση τότε είχε
δοθεί το ποσό σε ηµερήσια βάση για διανυκτέρευση-ξενοδοχεία
-αναγκαστικά µε τιµολόγια και όλα αυτά- των 104 ευρώ.

Στη συνέχεια, από τον Ιούνιο, αν θέλετε, µε καινούργια νοµο-
θέτηση, αυτό το ποσό από 104 ευρώ κατήλθε στα 45 ευρώ. Δη-
µιουργήθηκε τεράστιο πρόβληµα. Εν πάση περιπτώσει, όµως,
επειδή οι µετακινήσεις επεκτάθηκαν από τον Σεπτέµβριο µέχρι
τέλος του χρόνου, για την ισχύ του προηγούµενου νόµου των 45
ευρώ για κάθε µέρα, όπως έγινε από τον Ιούνιο µέχρι τον Αύγου-
στο, το πέρας ήταν τέλος Αυγούστου. Ο νόµος πλέον δεν ίσχυε.
Από αρχές Σεπτεµβρίου οι µετακινήσεις είχαν αυτό το περιεχό-
µενο. Οι αστυνοµικοί εγκαταστάθηκαν σε ξενοδοχεία, έκοψαν τι-
µολόγια-αποδείξεις, γιατί πέρασε ο µήνας Σεπτέµβριος, γιατί θα
έπρεπε να τα δικαιολογήσουν, γιατί δόθηκαν προκαταβολές.

Τώρα, µε τον σηµερινό νόµο που θα ψηφίσουµε -πιστεύω έστω
και µέχρι αύριο µήπως υπάρξει, αν θέλετε, αυτή η διόρθωση, να
µην έχει αναδροµική ισχύ- θα πρέπει να επιστρέψει ο καθένας
περίπου 2.000 ευρώ. Δεν είναι δυνατόν να συµβεί αυτό. Είναι, θα
έλεγα, σε βάρος αυτών των αστυνοµικών που έχουν επιφορτιστεί
ένα ιδιαίτερο καθήκον σε Θεσσαλονίκη και Αθήνα, να υπάρχει
αυτή η αντιµετώπιση.

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι θα υπάρξει µια αναθεώρηση, του-
λάχιστον να µην υπάρχει αναδροµική ισχύ για τον µήνα Σεπτέµ-
βριο, γιατί από τότε άρχεται η καινούργια ρύθµιση, ο νόµος που
θα ψηφίσουµε. Και βεβαίως, κυλάει και ο Οκτώβριος και οι συγ-
κεκριµένοι εργαζόµενοι έχουν καταθέσει ήδη, έχουν πληρώσει
και θα πρέπει να επιστρέψουν το ποσό που είπα προηγουµένως.

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μια χαρά ήσασταν,
χωρίς ανοχή, µέσα στον χρόνο.

Θα ολοκληρώσουµε τον κατάλογο των οµιλητών Βουλευτών
µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Μάρκο Καφούρο
και αµέσως µετά, θα δώσω σε όσους εκ των ειδικών αγορητών
και εισηγητών επιθυµούν από πέντε λεπτά δευτερολογία. Στη συ-
νέχεια, τη διαδικασία θα ολοκληρώσει ο Υπουργός, γιατί αύριο,
στις 11.00’, όπως ήδη έχει προαναγγελθεί, θα γίνει µόνο η ονο-
µαστική ψηφοφορία, αλλά και η ψηφοφορία επί των υπολοίπων
άρθρων. Δεν θα υπάρξουν τοποθετήσεις. Θα ολοκληρώσουµε
απόψε.

Ορίστε, κύριε Καφούρο, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, όσοι µείνατε ακόµη στην Αίθουσα, συζητάµε σήµερα το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, που περιλαµβάνει
ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, για τους
οργανισµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης, συµπληρωµατικές δια-
τάξεις για τα ζώα συντροφιάς, καθώς και επιµέρους θέµατα του
Υπουργείου Εσωτερικών.

Όπως ανέφερε ο κύριος Υπουργός, το σηµερινό νοµοσχέδιο
είναι το τελευταίο, τουλάχιστον από τα µείζονα νοµοσχέδια, πριν
από την έναρξη της συζήτησης για τον κώδικα της αυτοδιοίκη-
σης, ένας κώδικας που επιτέλους θα αναµορφώσει και θα επι-
καιροποιήσει το θεσµικό πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία της
τοπικής αυτοδιοίκησης, που δυστυχώς σήµερα αυτό το πλαίσιο
είναι κατακερµατισµένο σε πολλούς και διαφορετικούς νόµους
και κώδικες, δηµιουργώντας ένα περιβάλλον γραφειοκρατίας και
δυσλειτουργίας για τους δήµους αλλά και τις περιφέρειες της
χώρας µας.

Το Μέρος Α’ του σηµερινού νοµοσχεδίου περιλαµβάνει τις
ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς. Πρόκειται
ασφαλώς για αναγκαίες ρυθµίσεις σχετικές µε τα πολεοδοµικά
και χωροταξικά ζητήµατα, αλλά και ρυθµίσεις σχετικές µε τη χρη-
µατοδότηση νέων κατασκευών, εκσυγχρονισµού και επισκευών
στις πύλες εισόδου της χώρας µας.

Θα ήθελα, ωστόσο, να αναφερθώ πιο αναλυτικά στο Μέρος Β’
του νοµοσχεδίου, που περιλαµβάνει τις ρυθµίσεις για την τοπική
αυτοδιοίκηση.

Κύριε Υπουργέ, χαιρετίζουµε το άρθρο 16, µε το οποίο διευ-
κολύνονται οι οργανισµοί της τοπικής αυτοδιοίκησης στην πρόσ-
ληψη εποχικού προσωπικού και µάλιστα, στο χρονικό διάστηµα
που υπάρχει η ανάγκη και όχι ετεροχρονισµένα.

Στο σηµείο αυτό, να επισηµάνω την ιδιαιτερότητα της τοπικής
αυτοδιοίκησης στη νησιωτική χώρα, µε τις κατεπείγουσες επο-
χικές και αυξηµένες ανάγκες για προσωπικό κατά την τουριστική
περίοδο, η οποία τουριστική περίοδος πλέον στις µέρες µας ευ-
τυχώς συνεχώς επιµηκύνεται.

Χρόνια τώρα πάλευαν οι νησιωτικοί δήµοι να καλύψουν τις
ανάγκες αυτές µε διµηνίτες εποχικούς υπαλλήλους και ίσως θα
ήταν χρήσιµο ο σχετικός ν.3584/2007 να τροποποιηθεί ως προς
το διάστηµα, αντί για έως δύο, να πάει έως τέσσερις µήνες.

Κύριε Υπουργέ, ευελπιστούµε επίσης ότι στον νέο κώδικα που
θα φέρετε θα έχει θέση η νησιωτικότητα.

Στο πλαίσιο αυτό και µε δεδοµένο τη µεγάλη υποστελέχωση
των υπηρεσιών σε κρίσιµους κλάδους, όπως είναι η υγεία και η
παιδεία, θεωρούµε ότι η προτεινόµενη ρύθµιση του άρθρου 57
εξορθολογίζει το ενιαίο σύστηµα κινητικότητας προς όφελος της
στελέχωσης κρίσιµων υπηρεσιών, όπως είναι τα σχολεία και τα
νοσηλευτικά ιδρύµατα των νησιών αλλά και της υπόλοιπης
χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου φέρνει
πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις σχετικά µε τις οφειλές προς τους δή-
µους. Με τις ρυθµίσεις αυτές, αφ’ ενός, διευκολύνονται οι οφει-
λέτες να ρυθµίσουν τις οφειλές τους αφ’ ετέρου βελτιώνεται η
εισπραξιµότητα και βεβαίως η οικονοµική κατάσταση των δήµων.

Αξίζει να επισηµανθεί ότι το σχέδιο νόµου προβλέπει δυνατό-
τητα καταβολής των τελών σε δόσεις, καθώς και ποσοστιαίες
απαλλαγές από τις προσαυξήσεις και τους τόκους για τους ευά-
λωτους οφειλέτες.

Αντίστοιχες ευνοϊκές ρυθµίσεις για την τοπική αυτοδιοίκηση
επιφέρει και το άρθρο 30, που αφορά στο τέλος διαµονής παρε-
πιδηµούντων. Δίνεται πλέον η δυνατότητα στις δηµοτικές αρχές
να ρυθµίζουν δικαιότερα το τέλος στο ποσοστό από το 0,5%
µέχρι το 0,75%, ακόµα και µέσα στα όρια του δήµου, ανάλογα
µε τις ιδιαιτερότητες, τα χαρακτηριστικά, αλλά και την επιβά-
ρυνση της κάθε περιοχής.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον στο
άρθρο 36 και στην προτεινόµενη διάταξη, η οποία δίνει τη δυνα-
τότητα ίδρυσης και λειτουργίας ελαιοτριβείων στους δήµους.

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα και από το Βήµα της Βουλής να
σας ευχαριστήσω προσωπικά, κύριε Υπουργέ, για τη θετική και
άµεση ανταπόκριση του αιτήµατος του Δηµάρχου της Τήνου,
καθώς µε αυτή την τροπολογία ανοίγει η προοπτική ανάπτυξης
ενός σηµαντικού κλάδου στον πρωτογενή τοµέα, αυτού της ελαι-
οκοµίας, ειδικά στις νησιωτικές περιοχές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το άρθρο 38 αυξάνονται οι
Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι, οι γνωστοί ΚΑΠ, στους ΟΤΑ Α’ και
Β’ βαθµού, εκπληρώνοντας ένα πάγιο αίτηµα της τοπικής αυτο-
διοίκησης. Συγκεκριµένα, για το επόµενο έτος, το 2025, αυξά-
νονται κατά 53 εκατοµµύρια ευρώ, προκειµένου να καλύψουν τις
αυξηµένες ανάγκες, τις µισθολογικές και τις ενεργειακές δαπά-
νες. Για φέτος, για το 2004, οι δήµοι και οι περιφέρειες θα ενι-
σχυθούν µε επιπλέον 108 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα
90 εκατοµµύρια ευρώ θα διατεθούν για τις ληξιπρόθεσµες οφει-
λές προς τρίτους και τα υπόλοιπα 18 εκατοµµύρια ευρώ για την
κάλυψη των λειτουργικών τους δαπανών. 

Παράλληλα, χαιρετίζουµε τη σηµερινή κατάθεση στη Βουλή του
νοµοσχεδίου προσλήψεων µέσω του ΑΣΕΠ. Τόσο η επιτάχυνση
των προσλήψεων, όσο και η ενίσχυση της µοριοδότησης, βάσει
του κριτηρίου της εντοπιότητας, κύριε Υπουργέ, θα αντιµετωπί-
σουν το τεράστιο πρόβληµα της υποστελέχωσης των κρατικών
υπηρεσιών και των δύο βαθµών της τοπικής αυτοδιοίκησης, ιδιαί-
τερα στα νησιά µας που έχουµε τεράστιο πρόβληµα. 

Κλείνοντας, και όσο αφορά το τρίτο µέρος, που αφορά τα ζώα
συντροφιάς, µε το παρόν σχέδιο νόµου συµπληρώνονται και
αποσαφηνίζονται κάποια ζητήµατα του ν.4830/2021. Ωστόσο,
κύριε Υπουργέ, σε αυτόν τον νόµο που αφορά τα ζώα συντρο-
φιάς έχουν συµπεριληφθεί διατάξεις τις οποίες πρέπει να επα-
νεξετάσουµε, διατάξεις που επηρεάζουν αρνητικά την εκτροφή
των παραγωγικών ζώων στα νησιά και απειλούν την άσκηση της
κτηνοτροφίας ως παραγωγική δραστηριότητα. 

Αναφέροµαι στο άρθρο 24 του ανωτέρου νόµου που ποινικο-
ποιεί ρητά την ιπποπέδη, µια πρακτική που εφαρµόζεται για χι-
λιάδες χρόνια στα νησιά µας, λόγω των ιδιαιτεροτήτων, των
γεωµορφολογικών και των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών τους. Η
οριζόντια απαγόρευσή της έχει φέρει σε απελπισία τους Κυκλα-
δίτες κτηνοτρόφους, τους διασύρει ως εγκληµατίες και µάλιστα
τους ανθρώπους του µόχθου και κυρίως της µεγάλης ηλικίας.
Είναι τραγικό να σέρνονται στα δικαστήρια ως εγκληµατίες. Ελή-
φθησαν υπ’ όψιν στη σύνταξη του νοµοσχεδίου εισηγήσεις µη
σχετικών. Έγινε κουβέντα πριν και από εσάς. Και δεν λήφθηκε
καθόλου υπ’ όψιν η ιδιαιτερότητα των νησιών, αλλά κυρίως του
ευαίσθητου οικοσυστήµατος αυτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό.
Ενηµερώθηκα, κατά τη διάρκεια της διαδικασίας, ότι έχει έρθει

στο γραφείο σας και έχει κατατεθεί στον Γενικό Γραµµατέα της
Βουλής αίτηµα τροπολογίας για απόδοση της αρµοδιότητας
στον Δήµο Θήρας για την ίδρυση του ηφαιστειακού παρατηρη-
τηρίου. Θα σας παρακαλούσα, αν όχι σήµερα, στο επόµενο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών να ενσωµατωθεί αυτή η
τροπολογία -θα την υπογράψω- γιατί επείγει. Η προθεσµία υπο-
βολής χρηµατοδότησης είναι µέχρι 30 Οκτωβρίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι
καλό, είναι θετικό, είναι στη σωστή κατεύθυνση. Είναι σηµαντικό
να στηριχθεί. Είναι σηµαντικό να στηριχθεί, ώστε να ενισχυθεί
και να ενδυναµωθεί ο θεσµός της τοπικής αυτοδιοίκησης και να
µην αποτελεί «ετεροδιοίκηση». Φυσικά θα το ψηφίσω και καλώ
και όλους εσάς να πράξετε το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και εσάς για την
ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε συνάδελφε, για την οικονοµία του χρόνου.
Πάµε στις δευτερολογίες. Ξεκινάω µε τον ειδικό αγορητή του

κόµµατος των Σπαρτιατών κ. Πέτρο Δηµητριάδη. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρωί είχαµε

αναλύσει τους λόγους για τους οποίους καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο αυτό για µας είναι ελλιπές. Είναι πρό-
χειρο. Είναι ένα δείγµα αποσπασµατικής και πρόχειρης
νοµοθέτησης. Δεν είναι µόνο τέσσερα άρθρα τα οποία τέθηκαν
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σε ονοµαστική ψηφοφορία αρνητικά, είναι και άλλα τα οποία τα
αναλύσαµε και στις επιτροπές και στην πρωτολογία µας σήµερα
το πρωί. 

Αναφορικά µε τη στάση µας, εµείς αύριο θα καταψηφίσουµε
όλα τα άρθρα τα οποία τέθηκαν σε ονοµαστική ψηφοφορία,
διότι, πρώτον, διαφωνούµε µε το να υπάγονται µόνο όσοι οφεί-
λουν άνω των 10.000 ευρώ στους δήµους, στον µηχανισµό. Είναι
λάθος αυτό. Τι θα συµβεί µε όσους οφείλουν λιγότερα; Δεύτε-
ρον, διαφωνούµε µε την κατάσχεση εις χείρας τρίτων για τους
λογαριασµούς των δηµοτών, διότι αυτό ουσιαστικά θα εξαθλιώ-
σει τους περισσότερους δηµότες και οι οποίοι πλέον θα έχουν
να αντιµετωπίσουν, πέρα από τα funds τους και τους servicers,
και τους δήµους. Θα βάλετε, λοιπόν, µία ακόµη θηλιά εις βάρος
του µέσου Έλληνα και της µέσης Ελληνίδας, των δηµοτών δη-
λαδή.

Επίσης, διαφωνούµε και µε τα άρθρα τα οποία διευρύνουν το
γνωστικό πεδίο για τα προσόντα της επιλογής του επικεφαλής
της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, διότι ουσιαστικά πολύ φοβάµαι
ότι θα τοποθετηθούν άτοµα που θα είναι άσχετα µε το αντικεί-
µενο, δεν θα έχουν τις ειδικές νοµικές και οικονοµικές γνώσεις
για να πατάξουν τη διαφθορά. Και κυρίως θα µπει και ένα υπό-
βαθρο για να υπάρξουν φωτογραφικοί διορισµοί και ουσιαστικά
να διορίζονται άτοµα τα οποία θα ευνοούν την εκάστοτε κυβέρ-
νηση. Τα είπαµε και το πρωί, τα επαναλαµβάνουµε βασικά. Εµείς
θεωρούµε πως αυτό το νοµοσχέδιο έχει πολλές αρνητικές δια-
τάξεις. Έχει γίνει µε προχειρότητα. Και για αυτόν τον λόγο θεω-
ρούµε ότι δεν θα επιλύσει τον σκοπό. Και για αυτόν τον λόγο,
όπως είχαµε πει και το πρωί, θα ψηφίσουµε κατά.

Τώρα, αναφορικά µε την τροπολογία, συµφωνούµε µε το
άρθρο 1 που λέει για το ακατάσχετο τραπεζικών λογαριασµών,
που ουσιαστικά προβλέπονται για τις δαπάνες των σχολικών µο-
νάδων. Αυτό φυσικά έλειπε, να κατάσχονται και τα ποσά αυτά τα
οποία προορίζονται για τις δαπάνες. Πώς θα λειτουργούν µετά
οι σχολικές µονάδες; Αυτό για εµάς είναι αυτονόητο. Όµως,
έχουµε µια διαφωνία µε το άρθρο 2, το οποίο λέει ότι το σύνολο
ή µέρος της µισθολογικής δαπάνης του προσωπικού των δήµων
που απασχολείται για τον καθαρισµό σχολικών µονάδων δύναται
να καλύπτεται από το ενιαίο ανταποδοτικό τέλος καθαριότητας
και φωτισµού. Εµείς διαφωνούµε µε αυτό εδώ. Δεν θεωρούµε ότι
θα πρέπει τα ανταποδοτικά τέλη να χρησιµοποιούνται για τη χρη-
µατοδότηση, για τη µισθοδοσία των ατόµων που δουλεύουν στις
σχολικές µονάδες του καθαρισµού. Εµείς διαφωνούµε µε αυτό
εδώ. Για αυτόν τον λόγο θα ψηφίσουµε «παρών» στην τροπολο-
γία. 

Και πρέπει κάποια στιγµή να σταµατήσει λίγο το φαινόµενο να
έρχονται τροπολογίες και διατάξεις που είναι είτε θετικές είτε
αρνητικές για διαφορετικά ζητήµατα. Αυτό κάποια στιγµή πρέπει
να σταµατήσει. Για όλους αυτούς τους λόγους εµείς καταψηφί-
ζουµε το νοµοσχέδιο. Θα καταψηφίσουµε αύριο, όπως είπα, όλα
τα άρθρα και θα ψηφίσουµε «παρών» στην τροπολογία.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Δη-

µητριάδη για την οικονοµία του χρόνου.
Και τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Νίκης κ. Νικόλαος

Βρεττός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η διαχρονική γενικευµένη διαφθορά, µε την ανικανότητα της

Κυβέρνησης να την πατάξει ή τη σκοπιµότητα να την επιβάλει,
καθώς και όσα έχουν συσσωρευθεί από αυτές τις πολιτικές πρα-
κτικές, δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν µε µια πολιτικάντικη δια-
χειρισιµότητα. Εποµένως, είναι ένα νοµοσχέδιο οπισθοδροµικής
πρακτικής, καθόλου σύγχρονο, σίγουρα αναχρονιστικό, που δεν
υπηρετεί την έννοια του κράτους δικαίου, µόνο διαχείριση προ-
σπαθεί να κάνει, καθυστέρηση της νέας χρεοκοπίας και µετατό-
πιση των ευθυνών των πολιτικών διαχειριστών. Οι οποιεσδήποτε
τακτοποιητικές ρυθµίσεις δεν είναι κάτι που θα πρέπει να πανη-
γυρίσουµε. Είναι ο πέµπτος χρόνος της Κυβέρνησής σας. Είναι
τα περισσότερα προβλήµατα συσσωρευµένα. Δεν υπάρχει
αγάπη για την τοπική αυτοδιοίκηση, απλώς προσπάθεια χειρα-
γώγησής της. 

Εν πάση περιπτώσει, για να είµαι και λιγάκι σύντοµος, το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο θα έρθει για να αντιµετωπίσει κάποια προ-
βλήµατα που, όπως είπα συσσωρεύονται, γιατί το γεγονός είναι
ένα, ότι η άρρωστη κρατική διοίκηση προσπαθεί να διαχειριστεί
αυτή τη συνεχιζόµενη χρεοκοπία του ελληνικού κράτους, µια συ-
νεχιζόµενη δευτερογενή χρεοκοπία που αφορά τους ΟΤΑ, οι
οποίοι έρχονται να αντιµετωπίσουν τη χρεοκοπία των δηµοτών,

των κατοίκων των πόλεων και των λίγων της ερηµοποιηµένης
υπαίθρου. Κατ’ αυτόν τον τρόπο όποιες ρυθµίσεις και να φέρετε,
δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν αυτό που ονοµάζεται εσωτερικό
χρέος, που δεν καταγράφεται επίσηµα πουθενά, υπάρχει παν-
τού, ανεβοκατεβαίνει, χτυπάει στον πυρήνα την κοινωνική συ-
νοχή και διαλύει τον κοινωνικό ιστό της πατρίδας. Αντίθετα εσείς
επιταχύνετε αυτή τη διάλυση της κοινωνίας. Συνεχίζετε να νοµο-
θετείτε τους πλειστηριασµούς και τις κατασχέσεις κατοικίας και
οποιασδήποτε άλλης ιδιωτικής περιουσίας για οφειλές στους
ΟΤΑ. Μόνο και µόνο για αυτή τη ρύθµιση, πρέπει εντελώς να κα-
ταρριφθεί. Εµείς αυτό θα κάνουµε. 

Επίσης, θα ήθελα να πω το εξής, επειδή σας είδα ότι πανηγυ-
ρίσατε ή µάλλον ανησυχήσατε και ότι είστε χαρούµενοι που έρ-
χεστε να τακτοποιήσετε τα κρατικά αυθαίρετα στους µεθο-
ριακούς σταθµούς. Δεν τα έχετε τακτοποιήσει; Δεν υπάρχει νο-
µοθεσία από το ελληνικό Δηµόσιο; Εµείς στους δήµους, που
ασχολούµασταν πριν λίγα χρόνια, τακτοποιήσαµε όλα τα αυθαί-
ρετα. Πήγαµε και χωρίς επιβολή. Εσείς δεν θέλετε να κάνετε
αυτό. Εσείς θέλετε να χωροθετήσετε τους χώρους. Και θέλετε
να τους χωροθετήσετε, πληρώνοντας. Και δεν ξέρω για ποιον
λόγο, γιατί εγώ υποθέτω ότι το επόµενο νοµοσχέδιο που θα φέ-
ρετε θα είναι «οι µεθοριακοί σταθµοί Α.Ε.». Να φέρετε µια και-
νούργια εταιρεία του δηµοσίου που θα µαζέψει όλους αυτούς
τους χωροθετηµένους µεθοριακούς σταθµούς για να τους βγά-
λετε και αυτούς να τους πουλήσετε στους επενδυτές, µετά τα
αεροδρόµια, µετά τα λιµάνια που τα παραχωρείτε, αφού πρώτα
µε εθνικούς πόρους ή πόρους από ευρωπαϊκά προγράµµατα
τους έχετε τακτοποιήσει. 

Εποµένως, µου θυµίζετε ως Κυβέρνηση µια ταβέρνα στη γει-
τονιά µου που έλεγε «ό,τι πετάει, ό,τι κολυµπάει, ό,τι περπατάει
µπαίνει στο καζάνι». Και εσείς το ίδιο κάνετε. Οτιδήποτε έχει αξία,
το παίρνετε εσείς, το τακτοποιείτε, το αναµορφώνετε µε εθνι-
κούς πόρους, για να το θέσετε έτοιµο προς εκµετάλλευση. 

Εποµένως, εγώ θα κλείσω λέγοντας -για να µην καθυστερήσω
και στον χρόνο, γιατί είναι πολλά τα θέµατα- σχετικά µε τις ρυθ-
µίσεις των χρεών στους ΟΤΑ. Τους ξεχωρίζετε σε ευαίσθητες και
µη ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες, τους διαχωρίζετε σε ευάλω-
τες ή µη ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. Όσοι πολίτες είναι οικο-
νοµικά αδύναµοι είναι και ευαίσθητοι και ευάλωτοι. Εποµένως,
θα έπρεπε εσείς να το αντιµετωπίζετε µε την ίδια οπτική αναγνω-
ρίζοντας βεβαίως τα ιδιαίτερα προβλήµατα.

Όµως, θα ήθελα κάτι που το λέµε ως Νίκη παντού και πάντα
σε όλα τα νοµοσχέδια στηριζόµενοι στο δικό σας αφήγηµα που
πιστεύετε ότι η λύση τού δηµογραφικού πρέπει να αντιµετωπι-
στεί µέσα από ένα εθνικό σχέδιο. Αν, πραγµατικά, πιστεύετε ότι
υπάρχει ελληνική πολιτική αντιµετώπισης του δηµογραφικού, θα
έπρεπε σε κάθε νοµοσχέδιο ειδικά να διασφαλίζετε την οµάδα
των πολυτέκνων µε τέτοιον τρόπο, έτσι ώστε να έχει τις δυνατό-
τητες να πληρώνει τις υποχρεώσεις της, όχι να τις γλιτώνει, ακρι-
βώς µε όποια δυνατή διευκόλυνση µπορεί να τους κάνει το
κράτος. Όχι γιατί είναι ευαίσθητοι οι πολύτεκνοι, είναι η πιο
ισχυρή κοινωνική οµάδα που υπάρχει σ’ αυτό το κράτος, αλλά
γιατί πρέπει να επενδύσετε σε αυτούς τους ανθρώπους που από
µόνοι τους προσπαθούν να λύσουν το δηµογραφικό πρόβληµα
ουσιαστικά πιστεύοντας σε αξίες και αρχές και χωρίς από αυτό
το κράτος να περιµένουν κάποια ιδιαίτερη προστασία, ει µη
µόνον απλές διαχειριστικές και οικονοµικές διευκολύνσεις. Εσείς
σ’ αυτόν τον τοµέα αποκλείετε το δικαίωµα στους ΟΤΑ ρητά να
µπορούν να χρηµατοδοτούν σύµφωνα µε την οικονοµική δυνα-
τότητά τους στον κάθε δήµο την κάθε γέννηση ενός παιδιού. 

Επιπροσθέτως, µε την καινούργια σας προτεινόµενη πολιτική
επιδοµάτων τέκνων για την επίλυση του δηµογραφικού εσείς ως
Κυβέρνηση έρχεστε και βάζετε κόφτες, κόφτες εισοδηµάτων, κό-
φτες περιουσίας αλλά και κόφτες στον κυβισµό των οχηµάτων.
Γιατί για εσάς, τους κυβερνητικούς φωστήρες, όποιος αγοράσει
αυτοκίνητο 1.600 κυβικών εκατοστών µε δύο παιδιά δεν δικαιού-
ται επίδοµα τέκνων. Βέβαια, για τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα δεν θα
βάλετε κόφτη, γιατί όποιος πλούσιος αργόσχολος µε οικολογική
φαινοµενικά διαφηµιζόµενη συνείδηση αποκτήσει ηλεκτρικό
όχηµα από χώρα εισαγωγής, εσείς τον επιδοτείτε µε 8.000 ευρώ,
αλλά ένα ελληνόπουλο που γεννιέται, εσείς τη γέννησή του την
επιδοτείτε µόνο µε 2.500 ευρώ. Εποµένως, πιο καρµίρικη, τσιγ-
κούνικη πολιτική επίλυσης του δηµογραφικού δεν πρέπει να
υπάρχει παγκοσµίως και µάλιστα από µια χώρα που λέτε εσείς
ότι αναπτύσσεται µε ταχύτατους οικονοµικούς ρυθµούς. 

Για όλους αυτούς τους λόγους τα καταψηφίζουµε όλα, γιατί
ακριβώς δεν µπορούµε να διαχωρίσουµε την ήρα από το στάρι. 
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

για τη δική του δευτερολογία ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος από τη
Νέα Αριστερά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργοί, µια εισαγωγική
φράση. Δεν ξέρω αν είδατε την είδηση ότι χθες σε µία ηµέρα πα-
ραιτήθηκαν δώδεκα γιατροί στο νοσοκοµείο στη Δράµα. Δώδεκα
γιατροί παραιτήθηκαν χθες σε µία ηµέρα στο νοσοκοµείο στη
Δράµα! Στοιχειωδώς σε µία χώρα που θα υπήρχε έστω ένα πλαί-
σιο άγχους για τα βασικά ζητήµατα αυτό θα ήταν ένας σεισµός.
Καταλαβαίνω ότι αυτό δεν σας κινητοποιεί, γιατί αυτό προχωράει
βάσει σχεδίου για το πώς υλοποιείται ένα πολύ συγκεκριµένο
ακραίο νεοφιλελεύθερο πρόγραµµα για τη λεηλασία της ελληνι-
κής κοινωνίας. Αλλά από αυτήν την είδηση παραίτησης δώδεκα
γιατρών σε µια ηµέρα σε ένα νοσοκοµείο δεν υπάρχει καλύτερο
παράδειγµα για το πού πάτε αυτήν τη χώρα και τι πολιτική υλο-
ποιείτε σε όλα τα πεδία, είτε µιλάµε για το κοινωνικό κράτος είτε
µιλάµε για το ΕΣΥ είτε µιλάµε για τα εργασιακά είτε µιλάµε για
την υγεία και ασφάλεια στην εργασία είτε µιλάµε για τους ΟΤΑ
είτε µιλάµε για το οτιδήποτε. 

Είστε µια Κυβέρνηση η οποία υλοποιεί το πιο βίαιο πρόγραµµα
αναδιανοµής που έχει υλοποιηθεί στη Μεταπολίτευση, αναδια-
νοµής από τους πολλούς στους λίγους. Είστε η Κυβέρνηση η
οποία συζητά για το πώς θα βάλει ασφαλιστικές εισφορές και
κρατήσεις στα φιλοδωρήµατα των εργαζοµένων στην εστίαση.
Ήρθε αυτή η απόφαση του Αρείου Πάγου και δεν έχετε πει κου-
βέντα. Και την ίδια στιγµή έχουµε φιλοδωρήµατα στην εστίαση
µε κρατήσεις και κατασχέσεις για χρέη στην τοπική αυτοδιοί-
κηση. 

Το είπαµε και εισαγωγικά, δύο πράγµατα που ορίζουν την πο-
λιτική σας υπάρχουν στο νοµοσχέδιο: λεηλασία και καθεστώς.
Λεηλασία υπάρχει µε το άρθρο 32 και µε τους πλειστηριασµούς.
Να σας δώσω, βέβαια, συγχαρητήρια, γιατί µε αυτό που κάνετε
τελειώνετε όλη την κουβέντα για το µίνι αντάρτικο στη Νέα Δη-
µοκρατία. Αύριο στην ονοµαστική ψηφοφορία που θα υπάρχει
για το συγκεκριµένο άρθρο -ευτυχώς θα υπάρχει ονοµαστική ψη-
φοφορία- διάφορους που το παίξανε αντάρτες και έλεγαν που
είχαν ψηφίσει τον Πτωχευτικό του Χατζηδάκη και έλεγαν «µα
γιατί µε τον Πτωχευτικό τα κόκκινα δάνεια κ.λπ.,», θα τους φέ-
ρετε και θα ψηφίσουν κανονικά αύριο. Απλά, µετά θα πάνε στις
εκλογικές τους περιφέρειες και θα πρέπει να εξηγήσουν γιατί κά-
ποιος θα µπορεί να χάσει το σπίτι του ακόµη και για χρέη προς
τους ΟΤΑ. Συγχαρητήρια σε αυτό. Το πήγατε πάρα πολύ καλά. 

Αρνηθήκατε την τροπολογία που σας φέραµε για µία πραγµα-
τική ρύθµιση οφειλών µε εκατό δόσεις, µε πραγµατικές διαγρα-
φές προστίµων και προσαυξήσεων, µια τροπολογία η οποία είναι
ρεαλιστική, είναι συγκεκριµένη και θα έφερνε αποτελέσµατα, αν
θέλατε να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα.

Όµως, επιτρέψτε µου να πω ότι είναι λίγο προσβλητικό να
βγαίνετε και να λέτε ότι τα κάνετε αυτά, για να βελτιώσετε την
εισπραξιµότητα των δήµων, και να χρησιµοποιείτε και τη φράση
«οι συνεπείς δεν πρέπει να αισθάνονται κορόιδα». Λέει το κόµµα
το οποίο χρωστάει 500 εκατοµµύρια σε τράπεζες -πόσα έχετε
φτάσει- ότι οι συνεπείς δεν πρέπει να αισθάνονται κορόιδα! Την
τελευταία φορά που είχαµε µετρήσει, το Υπουργικό Συµβούλιο
µόνο χρώσταγε 10 εκατοµµύρια στις τράπεζες. Κάπου εκεί είστε. 

Αν θέλαµε να λαϊκίσουµε, δεν θα φέρναµε την πρόταση για
εκατό δόσεις.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Γιατί το κά-
νετε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα φέρναµε µία πρό-
ταση που θα λέγαµε να ρυθµίσετε τις δόσεις µε τον τρόπο που
πληρώνει η Νέα Δηµοκρατία τα 500 εκατοµµύρια. Αυτό, ναι, θα
ήταν λαϊκισµός. Καταλαβαίνουµε ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Τα είπατε και προεκλογικά αυτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Σπανάκη, θα
είστε λίγο ήρεµος και θα ακούτε. Δεν πειράζει, θα σας τα λέµε
συνέχεια. Η δηµοκρατία είναι βασανιστικό πράγµα µερικές
φορές. Τα ξέρετε εσείς δηλαδή. Για λόγους δηµοκρατίας είχατε
διαγραφεί, είχατε και κάτι ποινές στα σωµατεία σας. Τα ξέρετε.
Κάτι ψηφοφορίες παράξενες είχατε κάνει µε κάτι τέτοια. Τα ξέ-
ρετε αυτά. Η δηµοκρατία έχει και ποινές, έχει και τέτοια, έχει και
βάσανα, κύριε Σπανάκη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Και λασπολόγους.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, σας λέµε ότι

υπάρχει λύση για τη ρύθµιση του χρέους. Δεν θέλετε να το κά-
νετε αυτό. Θέλετε να διευρύνετε το ζήτηµα των πλειστηριασµών.
Αυτό φέρνετε εδώ.

Και κλείνω µε το άρθρο 53. Δεν είναι ζήτηµα µόνο το τι προ-
σόντα, τι όχι προσόντα κ.λπ., που επιµένετε εκεί. Σας ρωτώ κάτι
πάρα πολύ απλό. Έχουµε µία ελεγκτική αρχή που ήρθε και
έβγαλε πόρισµα χωρίς να ανοίξει τραπεζικούς λογαριασµούς,
χωρίς να ανοίξει φορολογικά στοιχεία και είπε ότι η INTELEXA
δεν είχε σχέση µε τις παρακολουθήσεις. Αυτό ήταν το πόρισµα
της ΕΑΔ. Θεωρείτε ότι η συγκεκριµένη ελεγκτική αρχή τα έχει
πάει καλά απέναντι σε µία εταιρεία που πλέον έχει διεθνείς κυ-
ρώσεις ακόµα και από την αµερικανική κυβέρνηση; 

Κατανοώ ότι είστε σε ένα Υπουργικό Συµβούλιο, που δεν ξέ-
ρετε ποιος παρακολουθεί ποιον, όχι µε δική σας ευθύνη. Ο κ. Μη-
τσοτάκης παρακολουθεί τους µισούς. Δεν ξέρω ποιους δεν
παρακολουθεί κ.λπ.. Κατανοώ ότι οι άνθρωποι που ήταν παρα-
κολουθούµενοι από τον Πρωθυπουργό δεν έχουν στοιχειωδώς
την αξιοπρέπεια να υπερασπιστούν την προσωπική τους ζωή και
την προσωπική τους αξιοπρέπεια. Αλλά όταν έχεις κυβερνητικά
στελέχη που παρακολουθούνται και δεν υπερασπίζονται τον
εαυτό τους, µετά αυτό είναι πρόβληµα δηµοκρατίας, δεν είναι
πρόβληµα ατοµικής αξιοπρέπειας. 

Γι’ αυτό σας λέµε ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο υπηρετείτε διπλή
γραµµή «λεηλασία και καθεστώς» και γι’ αυτό καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής, η κ. Ευαγγελία Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας

σήµερα µετά από τη συζήτηση που κάναµε όλη την ηµέρα και τη
νύχτα πια, κύριε Πρόεδρε, στη Βουλή, νοµίζω ότι θα αχθούµε σε
πολύ συγκεκριµένα συµπεράσµατα, ότι η Κυβέρνηση δυστυχώς
εµφανίζεται ενώπιον του ελληνικού λαού αδιόρθωτη. Αδιόρθωτη
διότι ζητήσαµε από το Υπουργείο Εσωτερικών, που του φόρτωσε
το Μαξίµου τη διάταξη για την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, να απο-
σύρει τη συγκεκριµένη διάταξη, διότι είναι µονόδροµος. Και παρ’
όλα αυτά, δυστυχώς δεν είδαµε αυτό να το πράττει. 

Ακούσαµε µε µεγάλη προσοχή τον κύριο Υπουργό να λέει ότι
«εµείς τροποποιήσαµε και τροποποιούµε µε τον συγκεκριµένο
νόµο τα προσόντα, ανοίγοντας στην πραγµατικότητα περισσό-
τερες υποψηφιότητες, δίνοντας τη δυνατότητα σε περισσότε-
ρους ανθρώπους να έρθουν και να προταχθούν και να
προταθούν για τη συγκεκριµένη θέση». Δεν είναι έτσι. Αυτή η λο-
γική δεν είναι απλή, αν µου επιτρέπετε, µε πολύ σεβασµό, κύριε
Υπουργέ, είναι απλοϊκή. Άλλο απλή, άλλο απλοϊκή. Εξηγούµαι.
Δεν ανοίγετε τα προσόντα για να έρθει πολύς κόσµος έτσι ώστε
να διαλέξετε. Ανοίγετε τα προσόντα για να µπορούν να µπουν
µέσα και οι ψυχολόγοι για τους οποίους ενδιαφέρεστε. Και είναι
η κ. Ρογκάκου, έχει ονοµατεπώνυµο. Εκεί κατευθύνεστε. Δεν
ξέρω µετά από τη σηµερινή συζήτηση στη Βουλή αν θα επιµεί-
νετε στο συγκεκριµένο πρόσωπο. Πάντως, εγώ σας λέω ότι τα
προσόντα δεν τα ανοίγετε για να έρθουν περισσότεροι. Και
επειδή δεν αντέχει το επιχείρηµά σας στη λογική, να έρθουν πε-
ρισσότεροι µε κατώτερα προσόντα, σε µία θέση υψηλών προσ-
δοκιών, κύρους και αξίας και συνυφασµένη άρρηκτα µε το
Σύνταγµα και τη δηµοκρατία; Γιατί µιλάµε για διαφάνεια, µιλάµε
για αντικειµενικότητα, µιλάµε για λογοδοσία, µιλάµε για έλεγχο.
Και εσείς µπορείτε να βάλετε και πτυχία, λέτε, που να µπορείτε
να διαλέξετε. Και το «επιχειρησιακή εµπειρία» τι το θέλατε τότε;
Γιατί το στολίσατε αυτό; Για να έχει επιχειρησιακή εµπειρία
αυτός που θα προταθεί και προταχθεί, προκειµένου εσείς να
µπορείτε να τον επιλέξετε. Απλά πράγµατα. Να µην κοροϊδευό-
µαστε. 

Να ακούσω το δεύτερο επιχείρηµα που είπατε. Θυµάστε που
παλιά γινόταν µε µία υπογραφή και µε µία υπουργική απόφαση
και έµπαινε ένας σε µία αρχή ή σε έναν δηµόσιο φορέα; Μάλιστα.
Εδώ να τα συµφωνήσουµε όλα και να πούµε όπου γινόταν αυτό,
από όποιον γινόταν αυτό, όποια χρόνια γινόταν αυτό, από όποια
κυβέρνηση γινόταν αυτό, ήταν λάθος. Για να διορθώσουµε,
όµως, κάποια πράγµατα στη χώρα, για να τα µεταρρυθµίσουµε,
όπως λέµε, για να τα εκσυγχρονίσουµε, όπως πρεσβεύουµε, θα
πρέπει να είµαστε όλοι ειλικρινείς µεταξύ µας. Όπου έγινε λάθος,
πρέπει να διορθωθεί. Δεν είναι επιχείρηµα σωστό να λέει κανείς
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ότι αυτό που γινόταν λάθος, επειδή γινόταν από κάποιον άλλο,
δεν πρέπει να διορθωθεί. Πρέπει να διορθωθεί.

Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας οφείλει να υπηρετηθεί στη θέση
του διοικητή ή της διοικήτριας από ένα πρόσωπο εγνωσµένου
κύρους µε υψηλά προσόντα. Τελεία και παύλα. Τα προσόντα
αυτά θέλουν διπλά, τριπλά πτυχία, ναι και µεταπτυχιακά, ναι και
εµπειρία, ναι και γνώσεις, ναι και εξειδίκευση, ναι για όλους και
δεν χρειάζεται κάποιος να είναι κοµµατικό στέλεχος. Και δεν
χρειάζεται να σας έχει προσφέρει καλές υπηρεσίες στα Τέµπη
και στις υποκλοπές. Μπορεί να είναι ένας άλλος επιστήµονας
που να σας δώσει τα καλύτερα. 

Μία φράση να πω µόνο για τις οφειλές. Το πολυσυζητήσαµε.
Όλες οι παρατάξεις, όλα τα κόµµατα σε αυτό το θέµα έµειναν,
για τις οφειλές που ρυθµίζετε, τις ανείσπρακτες οφειλές έναντι
των δήµων που ανέρχονται σε 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου
µας λέει η ΚΕΔΕ και το ποσό αυξάνεται. Κοιτάξτε, αν δεν τολµή-
σουµε, κύριε Υπουργέ, δεν θα καταφέρουµε να εισπραχθούν
αυτά τα χρήµατα. Πρέπει σε µία επόµενη, εγώ σας λέω, προσπά-
θεια να είµαστε περισσότερο γενναιόδωροι. Και κυρίως µαζί µε
τους δήµους να αποφασίσουµε ότι αυτοί που έχουν τη δυνατό-
τητα να κάνουν άπαξ καταβολή να µπορούν να διαγράψουν τις
προσαυξήσεις, έτσι ώστε να τακτοποιηθεί ένα πολύ µεγάλο
µέρος των οφειλών. Σας το λέω ειλικρινά ως νοµικός. Μέσα στα
δικηγορικά µας γραφεία σωρεύονται τέτοιου είδους υποθέσεις
που έχουν τη δυνατότητα οι άνθρωποι να πληρώσουν το κεφά-
λαιο, αλλά δεν µπορούν να πληρώσουν τις προσαυξήσεις και τις
δόσεις. Άρα, εδώ µιλάµε για κοινή λογική. 

Μία λέξη για τα ζώα, οι περιβόητες ρυθµίσεις κ.λπ.. Θα έπρεπε
να γίνει µία παραδοχή επίσης γενναία από την πλευρά του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. Δεν φταίτε εσείς. Δεν ήσασταν καν τότε εσείς,
άλλοι ήταν. Σας λέω όµως το εξής: Όταν εµείς λέγαµε πως είναι
µεγάλο λάθος να πάρετε την αρµοδιότητα από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, το εννοούσαµε και φάνηκε στην πορεία.
Δεν υπάρχει ούτε τεχνογνωσία στο Υπουργείο Εσωτερικών, ούτε
εξειδικευµένα τµήµατα, ούτε προσωπικό, ούτε πόροι, γι’ αυτό και
αποτυγχάνει το σύστηµα να είναι αποτελεσµατικό, ανεξάρτητα
από τους φορείς που δεν συµφωνούν µεταξύ τους. Αυτοί δεν συµ-
φωνούν, εγώ σας λέω. Να κάνουµε την παραδοχή ότι ο κύριος
Υπουργός σωστά λέει πως δέκα άνθρωποι έρχονται στο τραπέζι,
µεταξύ τους έχουν δέκα διαφορετικές γνώµες. Ναι, αλλά το
Υπουργείο είναι αυτό που κατευθύνει, προσδιορίζει, περιχαρακώ-
νει και βάζει τελικά το νοµικό πλαίσιο. Αν αυτό δεν µπορεί να πε-
τύχει, δεν µπορεί το νοµοσχέδιο, θα σέρνεται. Σε κάθε νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εσωτερικών θα µας κυνηγάει σαν εφιάλτης και
µία διάταξη που αφορά τα ζώα συντροφιάς. Μ’ αυτά και µ’ αυτά
δεν θα τελειώσουµε ποτέ και δεν θα κάνουµε σοβαρή δουλειά
στους δήµους. Πηγαίνετε πίσω στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης, δώστε το στις κτηνιατρικές υπηρεσίες, βάλτε τεχνογνωσία,
έµπειρο προσωπικό και θα δείτε πως η δουλειά θα τελειώσει αµέ-
σως. Απλά πράγµατα. Κατανοητό. 

Και να σας πω και κάτι; Έχει και µία µεγαλοσύνη από την
πλευρά της Κυβέρνησης -όχι τη δική σας- να πει «έκανα λάθος».
Το «mea culpa» είναι φαινόµενο µεγάλων ανθρώπων που κάνουν
µεγάλα βήµατα και καταγράφονται και στην ιστορία. Ε, λοιπόν,
θα πρέπει αυτό να το αποδεχτούµε στην πολιτική. Είναι µαζί µε
την πολιτική, πάει µαζί της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία κ. Γιώτα Πούλου. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να οµολογήσουµε ότι είστε εδώ µαζί

µας δεκατέσσερις ώρες. Θα ήθελα επιγραµµατικά να τα συνο-
ψίσω και εγώ. 

Παρά τις διαβεβαιώσεις τις οποίες άκουσα σχετικά µε το
άρθρο 7 στο πρώτο µέρος και το άρθρο 10 περί του κανονισµού
λειτουργίας συνοριακών σταθµών και επειδή υπάρχουν πραγµα-
τικά έντονες ανησυχίες και ενστάσεις από τους εµπλεκόµενους
υπαλλήλους, που εργάζονται δηλαδή σε συνοριακούς σταθµούς,
είπατε ότι δεν υπάρχει περίπτωση ο νέος κανονισµός να προκα-
λέσει διοικητικές διακρίσεις µεταξύ των υπηρεσιών του δηµο-
σίου. Έτσι µας διαβεβαιώσατε, ότι δεν θα παραβιαστούν δηλαδή
τα υπηρεσιακά δικαιώµατα των διαφορετικών κλάδων υπηρε-
τούντων στους συνοριακούς σταθµούς. 

Μας δηµιουργήσατε πολλές προσδοκίες µετά το πέρας της

επεξεργασίας του νοµοσχεδίου στις επιτροπές µε την αποδοχή
που κάνατε του άρθρο 17. Και πράγµατι ήταν µία αδικία για τους
δηµοτικούς αστυνοµικούς, που νοµίζω ότι τη λύσατε. 

Όµως, θα υπερψηφίσουµε εµείς στο άρθρο 25 για τη ρύθµιση
οφειλών, παρά το γεγονός ότι σας κάναµε πολύ µεγάλη κριτική,
και το οποίο επεκτείνατε και για τις οφειλές στις περιφέρειες. Θα
το ψηφίσουµε µε τη λογική ότι, έστω και ψίχουλα όταν δίνετε
στους πολίτες, εµείς θα τα υπερψηφίζουµε, παρά το γεγονός ότι
έχετε αποκλειστική πολιτική ευθύνη για τη φτωχοποίηση της ελ-
ληνικής κοινωνίας, αλλά και για το υπέρογκο πλέον, δυσθεώρητο
ιδιωτικό χρέος που έχει δηµιουργηθεί.

Τώρα σχετικά µε το άρθρο 26, εµείς περί εξωδικαστικού µη-
χανισµού για οφειλές στους δήµους έχουµε ζητήσει ονοµαστική
ψηφοφορία γιατί δεν κάνατε δεκτά τα περί πλειστηριασµού της
πρώτης κατοικίας, παρά το γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι λέτε
πως µετά από αίτηση δηλαδή και διάθεση του οφειλέτη αυτός
µπορεί να ενταχθεί. Στη συνέχεια, όµως, το πράγµα γίνεται πε-
ρίεργο όταν η ΑΑΔΕ αναλαµβάνει αυτό το έργο και όταν δεν έχει
όρια στο µέχρι πού θα κατασχέσει περιουσίες πολιτών. 

Στο άρθρο 30, κύριε Υπουργέ, περί του τέλους παρεπιδηµούν-
των έχουµε πειστεί από όλη τη συζήτηση ότι τελικά µάλλον πιε-
στήκατε από συµφέροντα, γιατί δεν είχατε και λόγους να
στεναχωρήσετε την αγαπητή ΚΕΔΕ. Άρα, δεν κάνατε καµµία βελ-
τιωτική. Εµείς θα το καταψηφίσουµε.

Στο άρθρο 31 δεν θεωρούµε ότι µε κατασταλτικό τρόπο και
πρόστιµα θα καταφέρετε να βάλετε τάξη σε αυτό το πρόβληµα. 

Για το άρθρο 32 περί ηλεκτρονικής κατάσχεσης έχουµε ήδη
εκφραστεί και έχει µπει και στην ονοµαστική ψηφοφορία. 

Κύριε Υπουργέ, ζητήσαµε ονοµαστική ψηφοφορία διότι δεν
είναι δυνατόν ο θεσµός ο οποίος είναι εγγύτερα στους πολίτες,
δηλαδή οι δήµοι, να αναγκάζονται να προβούν σε κατασχέσεις
περιουσίας των δηµοτών. Είναι άχαρος αυτός ο ρόλος. Για τις
ρυθµίσεις που κάνατε και τις βελτιωτικές για τους βρεφονηπια-
κούς σταθµούς συµφωνούµε.

Βεβαίως, καταψηφίζουµε το άρθρο 57 περί κινητικότητας δη-
µοσίων υπαλλήλων. Είναι κρίµα που δεν εξαιρέσατε καν τους εκ-
παιδευτικούς µε προβλήµατα υγείας. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι µπορούν να µετακινηθούν έτσι κι
αλλιώς µεταξύ της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας. Όµως,
ξέρετε ότι αυτές οι θέσεις είναι πολύ περιορισµένες. 

Τέλος, για το άρθρο 53 και 54, παρά τις διαβεβαιώσεις σας και
τις αγαθές προθέσεις που δείχνετε σχετικά µε την προκήρυξη
υποψηφίων για τη θέση του διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφά-
νειας, αλλά και το άρθρο 54 για την παράταση της θητείας προ-
ϊσταµένων διευθύνσεων δεν µας πείσατε. 

Άλλωστε, κύριε Υπουργέ, έχουµε καεί από τον χυλό και φυ-
σάµε και το γιαούρτι που λέει ο λαός. Μόνο ΕΥΠ και Κοντολέων
απαντά σε όλα αυτά και στις προθέσεις σας, οι οποίες µάλλον
δεν είναι ειλικρινείς.

Και έρχοµαι µε δυο λόγια στην τροπολογία. Είµαστε κατά διότι
δηµιουργήσατε ένα χάος µε τις σχολικές επιτροπές.

Σας τα λέγαµε, κύριε Υπουργέ. Σας είχαµε κρούσει τον κώ-
δωνα κυριολεκτικά του κινδύνου γιατί γνωρίζουµε πώς λειτουρ-
γούν οι δήµοι, ποια είναι τα προβλήµατά τους και πώς θα
µπορούσαν να ανταποκριθούν σε αυτό. Άρα, δηµιουργήσατε το
χάος και τώρα έρχεστε δήθεν µε διάφορες διατάξεις -και θα συ-
νεχίσετε γιατί δεν ολοκληρώνεται εδώ το θέµα- να βάλετε τάξη
σε αυτό το χάος. 

Το δεύτερο, όµως, που µου προξένησε µεγάλη εντύπωση,
κύριε Υπουργέ, και είπα δεν είναι δυνατόν να υιοθετείτε τέτοιες
νεοφιλελεύθερες απόψεις είναι τα περί ρύθµισης θεµάτων προ-
ϋπολογισµού δήµου, δηλαδή κάλυψη δαπανών καθαρισµού σχο-
λικών µονάδων από ανταποδοτικά τέλη. Τι είναι αυτό; Όλα θα
φορτώνονται στους πολίτες και, µάλιστα, µέσα από τα δηµοτικά
τέλη τα ανταποδοτικά; Είναι δυνατόν πλέον και τις καθαρίστριες
και τον καθαρισµό των σχολείων να τα αναλαµβάνει η αυτοδιοί-
κηση και να έχει να λαµβάνει κάποια στιγµή από εσάς; Άρα, όλα
αυτά µετακυλίονται στους δηµότες. Το καταλαβαίνετε. 

Και, βέβαια, στο τελευταίο, το άρθρο 3, δηλαδή «Περιοδική
επιθεώρηση πλοίων, τροποποίηση κ.λπ..» και αφορά στη γέφυρα,
θα σας πούµε ότι «παρών» θα ψηφίσουµε σε αυτό. 

Βέβαια, συµπαρασύρεται δυστυχώς η τροπολογία στο κατά
όλη αφού διαφωνούµε στα δύο πρώτα άρθρα, αλλά πρέπει να
είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί όταν πρόκειται για την ασφάλεια,
κύριε Υπουργέ, διότι ο διάβολος έχει κοντά ποδάρια. Μακάρι να
µη συµβεί τίποτα στη συγκεκριµένη γέφυρα.

Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα ολοκληρώσουµε τις δευτερολογίες µε τον εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιώργο Κωτσό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε την επιµονή της Προέδρου

της Πλεύσης Ελευθερίας να κατηγορεί την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας για τα άδεια έδρανα στη Βουλή.
Προφανώς η εικόνα των άδειων εδράνων δεν είναι κολακευτική.
Μην ξεχνάτε, όµως, ότι υπάρχει η δυνατότητα παρακολούθησης
της συνεδρίασης µέσα από την τηλεόραση της Βουλής οπότε
όλοι οι συνάδελφοι είτε είναι εδώ είτε δεν είναι εδώ και είναι στα
γραφεία τους µπορούν να το κάνουν. 

Το πλέον σηµαντικό, όµως, δεν είναι η παρακολούθηση της
συνεδρίασης αλλά η συµµετοχή στη συνεδρίαση. 

Θέλετε να σας πω τα σηµερινά δεδοµένα για να καταλάβετε
τι συµβαίνει; Στους σαράντα οκτώ οµιλητές που ενεγράφησαν
στον κατάλογο, οι είκοσι οκτώ είναι της Νέας Δηµοκρατίας,
εννέα από τον ΣΥΡΙΖΑ, δύο του ΠΑΣΟΚ, πέντε του ΚΚΕ, δύο από
την Ελληνική Λύση, δύο ανεξάρτητοι. Από εσάς, κανένας. Αυτή
είναι η τιµή που έχετε. Κανείς οµιλητής δεν µίλησε στη σηµερινή
συνεδρίαση από την παράταξή σας, παρά µόνο ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος και η Πρόεδρός σας. Κανείς άλλος. Αυτός
είναι ο σεβασµός και η συµµετοχή τής Κοινοβουλευτικής σας
Οµάδας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Κωτσό, τρεις. Δεν είναι
τρεις; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Πάρτε τον κατάλογο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εσάς είναι το ένα πέµπτο, κύριε

Κωτσέ. Πώς τα υπολογίζετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ µη διακό-

πτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Και σε ποσοστά να τα πάρετε σε σχέση

µε τις δυνάµεις των κοµµάτων µέσα στη Βουλή το ποσοστό των
οµιλητών και των τοποθετήσεων της Νέας Δηµοκρατίας είναι το
µεγαλύτερο µέσα στο Κοινοβούλιο. Οπότε, δεν νοµιµοποιείστε
να στηλιτεύτε τη Νέα Δηµοκρατία για ασέβεια απέναντι στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο και απέναντι στο νοµοθετικό έργο. 

Κύριε Υπουργέ, στις δώδεκα, δεκατέσσερις ώρες που κράτησε
η συζήτηση του νοµοσχεδίου παρακολούθησα το σύνολο των το-
ποθετήσεων. Τι διαπίστωσα; Το 80% των τοποθετήσεων των συ-
ναδέλφων της Αντιπολίτευσης δεν αναφέρθηκαν στο
νοµοσχέδιο. Αναφερόταν σε άλλα ζητήµατα πλην ελαχίστων
εξαιρέσεων. Αυτό τι σηµαίνει; Κατ’ αρχάς, είναι µια επιτυχία για
το νοµοσχέδιο σας, γιατί προφανώς δεν είχαν να κάνουν καµµία
σηµαντική και ουσιαστική κριτική στα άρθρα του νοµοσχεδίου.

Και πραγµατικά για όλους από εµάς που έχουµε υπηρετήσει
την αυτοδιοίκηση -και σας οµιλώ µετά λόγου γνώσεως διότι υπη-
ρέτησα την αυτοδιοίκηση είκοσι πέντε χρόνια, τέσσερα χρόνια
ως νοµαρχιακός σύµβουλος και είκοσι ένα ως δήµαρχος- θεωρώ,
κρίνω και είµαι βέβαιος ότι συµφωνούν, όπως εξάλλου το είπαν
και στη συνεδρίαση των φορέων, οι αυτοδιοικητικοί ότι το νοµο-
σχέδιο κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση και δίνει απαντήσεις
σε πάρα πολλά προβλήµατα που αντιµετωπίζει κυρίως η πρωτο-
βάθµια αυτοδιοίκηση και οικονοµικά και θεσµικά. Δεν θα ανα-
φερθώ σε όλα. Τα είπατε εύγλωττα πιο πριν. Οφείλω, όµως, να
επισηµάνω κάποια. 

Ειπώθηκε ότι είναι λάθος να συµµετέχει µε ένα µέλος η περι-
φερειακή αυτοδιοίκηση στα νοσοκοµεία, στο διοικητικό συµβού-
λιο των νοσοκοµείων. Μα, είναι δυνατόν να λέγεται αυτό;
Ειπώθηκε! Είναι δυνατόν να λέγεται και από την άλλη πλευρά να
υποστηρίζουµε τη δυναµική παρουσία της αυτοδιοίκησης στην
τοπική κοινωνία, όταν δεν θα έχει τη δυνατότητα να ορίζει ένα
από τα επτά µέλη στα νοσοκοµεία που δρουν, λειτουργούν και
παρέχουν υπηρεσίες στην περιφέρειά τους; 

Πάω σε ένα δεύτερο σηµείο. Να επεκταθεί -λέει- το µέτρο της
απάλειψης των προσαυξήσεων στο σύνολο των οφειλετών. 

Αλήθεια, συνάδελφοι; Και στους στρατηγικούς κακοπληρωτές;
Να το επεκτείνουµε και σε αυτούς; Σε αυτούς που καθ’ έξιν, κατ'
επάγγελµα το κάνουν διαρκώς, γιατί αναµένουν κάποια στιγµή
να έρθει κάποια ρύθµιση; Δεν θα είναι άδικο; Και να λέγεται, µά-
λιστα, από πτέρυγες, που υποτίθεται ότι είναι στο πλευρό των
ευάλωτων, των µικρών, των µικροµεσαίων, των αδύναµων; 

Μάλλον εµείς είµαστε πιο κοντά σε αυτούς, κύριε Υπουργέ!
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Όλος ο λαός ευάλωτος είναι

τώρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Όχι, δεν είναι όλος ο λαός ευάλωτος.

Υπάρχουν και άνθρωποι και πολίτες που στρατηγικά αποφεύγουν
να πληρώσουν. Γιατί κάποιος άλλος συνάδελφος είπε να παρα-
κολουθούν οι δήµοι το τέλος παρεπιδηµούντων και αν καταβάλ-
λεται. Πραγµατικά για εµάς που κατέχουµε και υπηρετήσαµε την
αυτοδιοίκηση γνωρίζουµε πόσες φορές δεν καταβλήθηκαν ή
πόσο αργούσαν να καταβληθούν αυτά τα χρήµατα.

Τώρα, ληξιπρόθεσµα δήµων: Πολύ σωστά το κάνουµε και δί-
νουµε αυτή την ανάσα στους δήµους. Όµως, κάποια στιγµή πρέ-
πει να βάλουµε τέλος σε αυτό, Υπουργέ, γιατί δηµιουργούµε
κακά προηγούµενα. Την περίοδο που ήµουν δήµαρχος, επειδή
τα οικονοµικά του δήµου ήταν πάντα νοικοκυρεµένα, σας πλη-
ροφορώ ότι πολλοί δήµαρχοι έµπαιναν στον πειρασµό να δηµι-
ουργήσουν ληξιπρόθεσµα, γιατί θεωρούσαν για τον εαυτό τους
ότι επί της ουσίας κορόιδευαν και τους δηµότες τους, αφού δεν
παρήγαγαν περισσότερο έργο από αυτό που µπορούσαν µε
βάση τα χρήµατα που διέθεταν, ενώ οι διπλανοί τους παρήγαγαν
-υποτίθεται- αυτό το έργο, αν το παρήγαγαν και ερχόταν το κρά-
τος και κάλυπτε αυτά τα κενά. Ε, λοιπόν, να το ξεκαθαρίσουµε,
να το οριοθετήσουµε και να το σταµατήσουµε. Δεν µπορεί κάθε
φορά να έρχεται η κυβέρνηση να χρηµατοδοτεί τα ελλείµµατα
που δηµιουργεί η τοπική αυτοδιοίκηση και µάλιστα, κατ’ επάγ-
γελµα και καθ’ έξιν κάποιου.

Ειπώθηκε ότι απέχουν τα οικονοµικά της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης που παίρνουν από τον κρατικό προϋπολογισµό από τον µέσο
όρο της Ευρώπης πάρα πολύ. Δύο παρατηρήσεις: Στα χρόνια
που υπηρέτησα την αυτοδιοίκηση οι πλέον καλές περίοδοι για
τα οικονοµικά των δήµων, Υπουργέ, ήταν η περίοδος Καραµανλή
-Θανάσης Νάκος, για όσους θυµούνται- και η περίοδος Μητσο-
τάκη. Αυτές είναι οι καλύτερες περίοδοι στην αυτοδιοίκηση οι-
κονοµικά για χρήµατα που καταβάλλονται στην Αυτοδιοίκηση.
Τώρα, εάν πάµε να συγκριθούµε µε την Ευρώπη, θα πρέπει να
δούµε τι είδους αυτοδιοίκηση έχει η Ευρώπη, τι δυνατότητες
έχουν εκεί και επειδή στο άρθρο 39 προβλέπεται η σύσταση Μο-
νάδας Σύνταξης και Εφαρµογής Κώδικα Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
που σηµαίνει ότι θα επεξεργαστούµε έναν νέο κώδικα, ένα νέο
θεσµικό πλαίσιο για την αυτοδιοίκηση για τα επόµενα χρόνια, εί-
µαστε έτοιµοι να συζητήσουµε τι είδους αυτοδιοίκηση θέλουµε
για το µέλλον, εάν θέλουµε την αυτοδιοίκηση που έχουµε σή-
µερα, ή την αυτοδιοίκηση θα πρέπει να την προσαρµόσουµε στα
δεδοµένα της Ευρώπης, όπου πρωτοβάθµια εκπαίδευση, πρω-
τοβάθµια υγεία, πυροσβεστικοί σταθµοί ανήκουν στην αυτοδιοί-
κηση, αλλά και η αυτοδιοίκηση επιβάλλει και φόρους για να
υποστηρίξει αυτή τη διαδικασία. Είστε έτοιµοι να το κουβεντιά-
σουµε; Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα, όταν εξελιχθεί η συ-
ζήτηση κατά τη διάρκεια της όλης αναδιάρθρωσης και
αναµόρφωσης του κώδικα της αυτοδιοίκησης, που θεωρώ ότι
είναι το πλέον σηµαντικό άρθρο στο νοµοσχέδιο και δεν δόθηκε
η σηµασία που του έπρεπε, διότι η αυτοδιοίκηση είναι ο πλέον
πολυµεταρρυθµισµένος θεσµός στη χώρα µας.

Να θυµίσω ότι από τη δεκαετία του 1980 µέχρι και σήµερα
έχουν γίνει οι εξής µεταρρυθµίσεις: «Ανοιχτές Πόλεις» του αεί-
µνηστου Τρίτση, αναπτυξιακοί σύνδεσµοι, συµβούλια περιοχής
συνήθως µε διάρκεια µιας τετραετίας, νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση
το 1994, «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» το 1998, κατάργηση νοµαρχιακής αυ-
τοδιοίκησης «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ» το 2010 µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ» στη συνέχεια.

Κάποια στιγµή θα πρέπει να διαµορφώσουµε ένα σοβαρό, ένα
στιβαρό, ένα διαχρονικό θεσµικό πλαίσιο για την αυτοδιοίκηση
που θα διαµορφώνει την αυτοδιοίκηση -και τι είναι η αυτοδιοί-
κηση; Οι µαχητές των πρόσω, της πρώτης γραµµής, η πολιτική
που γίνεται δίπλα, κοντά και µπροστά στον πολίτη- ούτως ώστε
το θεσµικό αυτό πλαίσιο να δηµιουργήσει την αυτοδιοίκηση που
θέλουµε για τη χώρα µας και τους αυτοδιοικητικούς που επίσης
θέλουµε για τη χώρα µας.

Κύριε Υπουργέ, µπράβο σας! Πραγµατικά παρακολουθώ τη
δράση σας. Είστε εξαιρετικός γνώστης της αυτοδιοίκησης και
κυρίως έχετε ευήκοα ώτα και γι’ αυτό θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο
είναι σωστά προσανατολισµένο, σωστά δοµηµένο. Και µην
ακούτε κορώνες, «ανάλγητη Κυβέρνηση, αδιάβαστη Κυβέρνηση
ή οτιδήποτε άλλο λέγεται, αδιόρθωτη». Προφανώς στο πλαίσιο
του αντιπολιτευτικού λόγου δικαιολογούνται και αυτά.

Γι’ αυτό και καλώ όλες και όλους τους συναδέλφους να επα-
νεξετάσουν την στάση τους απέναντι στο συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο και να δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης -πού;- όχι µόνο στην
Κυβέρνηση, αλλά πάνω από όλα στην αυτοδιοίκηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Θα ολοκληρώσουµε την πολύωρη µεταµεσονύκτια συζήτηση
µε τον Υπουργό, ο οποίος και έχει τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Πέρασαν και τα µεσάνυχτα, θα είµαι πολύ σύντοµος.
Απλά τρεις αναφορές µόνο σε αυτά που τέθηκαν από τους ει-

σηγητές και τους ειδικούς αγορητές.
Το πρώτο κοµµάτι για το οποίο παρέλειψα να µιλήσω στην

πρωτολογία -θα είµαι πολύ σύντοµος- είναι το θέµα των εκπαι-
δευτικών και το άρθρο 57 -νοµίζω- που ρυθµίζει και κανονίζει κάτι
πολύ απλό. Ο εκπαιδευτικός που ασκεί το λειτούργηµά του θα
το κάνει στην τάξη και στο σχολείο, ή σε κάθε περίπτωση εντός
των Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας. Όσο ανήκουστο είναι
ένας αστυνοµικός να πει «δεν θέλω να είµαι πια αστυνοµικός και
θέλω να γίνω ΠΕ Διοικητικός, ένας γιατρός να πει «δεν θέλω να
είµαι πια γιατρός και θέλω να είµαι Διοικητικός σε µία Υπηρεσία,
να πάω Διοικητικός στο Υπουργείο Εσωτερικών», το ίδιο ακριβώς
είναι και µε τους εκπαιδευτικούς. Δεν γίνεται την ίδια στιγµή που
δίνουµε δέκα χιλιάδες µόνιµες προσλήψεις από τη µία µεριά να
ενισχύουµε µε µόνιµο προσωπικό την παιδεία, τη δηµόσια παι-
δεία και ταυτόχρονα, να φεύγουν προς άγνωστες κατευθύνσεις
οι εκπαιδευτικοί. Οι εκπαιδευτικοί µπήκαν ως εκπαιδευτικοί, διο-
ρίστηκαν ως εκπαιδευτικοί, µονιµοποιήθηκαν ως εκπαιδευτικοί
και θα παραµείνουν εκπαιδευτικοί, ή εν πάση περιπτώσει εντός
του Υπουργείου Παιδείας. Αν θέλουµε να µιλάµε για στήριξη της
δηµόσιας παιδείας, ο βασικός κορµός, η ραχοκοκαλιά της δηµό-
σιας παιδείας είναι οι εκπαιδευτικοί, οι δάσκαλοι και οι καθηγητές
τούς οποίους τους θέλουµε στην τάξη.

Το δεύτερο κοµµάτι αφορά µια αναφορά που έκανε η κ. Λια-
κούλη για τα ζώα συντροφιάς. Πρώτον, να πω ότι το παστού-
ρωµα, η ιπποπέδη είναι από τα χειρότερα κατάλοιπα της
παράδοσης που υπάρχουν. Δεν µπορείς να δένεις χειροπόδαρα
ένα ζώο, επειδή δεν µπορείς να του περιορίσεις µε άλλον τρόπο
τον χώρο στον οποίο κινείται, µε µία περίφραξη, για παράδειγµα,
ή άλλο κατάλληλο τρόπο.

Μέχρι το 2021 το θέµα των αδεσπότων ήταν λυµένο, όπου
ήρθε στο Υπουργείο Εσωτερικών και ξαφνικά δηµιουργήθηκε;
Προφανώς όχι. Προφανώς υπήρχαν σοβαρά και δοµικά προβλή-
µατα. Λέτε ότι δεν µεταφέρθηκαν οι πόροι. Πρώτη φορά έχουν
δοθεί τόσοι πόροι. Η επιχορήγηση ήταν κάποια στιγµή για όλους
τους δήµους της χώρας -αν θυµάµαι καλά- 600.000 ευρώ για
όλους τους δήµους. Έπαιρνε 3.000 ευρώ -θυµάµαι- ένας µεγά-
λος δήµος επαρχίας και τώρα έχουµε φτάσει και δίνουµε πάρα
πολλά λεφτά. Ανταποκρίνονται όλοι οι δήµοι; Όχι!

Και να είµαστε και ειλικρινείς: Δεν είναι όλα ρόδινα στην αυ-
τοδιοίκηση και δεν είναι και όλα ευθύνες του κεντρικού κράτους
στην αυτοδιοίκηση. Υπάρχουν δήµαρχοι που δεν µπορούν να αν-
ταποκριθούν σε κάποια βασικά πράγµατα, αλλά είναι επιλογή του
λαού την οποία σεβόµαστε, αλλά σε κάθε περίπτωση το θέµα της
διαχείρισης των αδεσπότων ζώων και ιδίως η ευζωία τους είναι
κάτι το οποίο ανεβαίνει τουλάχιστον στην ατζέντα της Κυβέρνη-
σης και πιέζουµε µε κάθε τρόπο τους αυτοδιοικητικούς να αντε-
πεξέλθουν σε αυτό τον ρόλο µε περισσότερους πόρους, µε
εξοπλισµό καλύτερο, µε εργαλεία καλύτερα, µε συνεργασίες πε-
ρισσότερες, αλλά αυτό θέλουµε.

Τελευταίο κοµµάτι και ολοκληρώνω, αφού ευχαριστήσω θερµά
όλους σας για την εποικοδοµητική κουβέντα που είχαµε. Λυπά-
µαι ιδιαίτερα και λυπήθηκα ιδιαίτερα και για τη Νέα Αριστερά και
για τις αναφορές του κ. Ηλιόπουλου. Πραγµατικά λυπήθηκα,
διότι αποφάσισε να ξεπεράσει τα όρια τού λαϊκισµού, να µιλάει
για κατασχέσεις, ότι τώρα έρχονται κατασχέσεις. Μπορείτε να
µου πείτε πού έρχονται τώρα κατασχέσεις; Με ποια δυνατότητα;
Τι αλλάζει που δεν υπήρχε; Τίποτα δεν αλλάζει που δεν υπήρχε.
Την ίδια στιγµή που µιλάει και βγάζει ποµπώδη λόγια για τους
δήµους, την ενίσχυση των δήµων, την ίδια ώρα τι λέει; Κλείνει το
µάτι και λέει «σταµατήστε να πληρώνετε, µωρέ, οι δήµοι είναι, τι
θα σας κάνουν;». Αυτή η κουλτούρα είναι που οδήγησε στο να
στερούνται σηµαντικά έσοδα οι δήµοι.

Και άκουσα και την κ. Σπυριδάκη η οποία λέει «µα, πάτε και
αυξάνετε το τέλος παρεπιδηµούντων και το κάνετε 0,75;». Αυτή
είναι η θέση του ΠΑΣΟΚ, γιατί το αυξάνουµε; Ήταν 2%. Γιατί δεν
έγινε ξανά 2%; Να σας πω: Διότι όταν ήταν 2% το τέλος παρεπι-
δηµούντων µέχρι το 2009, ο ΦΠΑ ήταν στο 18%, αν θυµάµαι
καλά, δεν υπήρχε το τέλος ανθεκτικότητας, το οποίο τέλος αν-
θεκτικότητας στην αυτοδιοίκηση γυρνάει. Διότι όταν έρχεται ο
άλφα δήµος και λέει «έπαθα φυσικές καταστροφές», από εκεί
χρηµατοδοτούνται αυτά. Δεν πετάγονται λεφτά, δεν γεννιούνται
λεφτά από τον ουρανό και έρχονται.

Χρηµατοδοτούνται από αυτά τα χρήµατα που γυρνάνε πάλι
στην αυτοδιοίκηση. Θα µπορούσε να ήταν διαφορετικά; Θα µπο-
ρούσε. Όµως, επιλέχθηκε το εξής: Επειδή οι ζηµιές που υπάρ-
χουν είναι πολύ σοβαρές και µεγάλης κλίµακας, γίνεται ένα
κεντρικό ταµείο και κατανέµονται.

Πραγµατικά στεναχωρήθηκα µε αυτή την αναφορά, η οποία
δεν µας ταιριάζει. Νιώθω σαν να µιλά και µία «Ανταρσία», πιο αρι-
στερά από τη «Νέα Ανταρσία», παρά η Νέα Αριστερά γι’ αυτό
που συζητάµε σήµερα, µε εξυπναδίστικες αναφορές για τα δά-
νεια της Νέας Δηµοκρατίας και τέτοια, τα οποία έχουµε ξανα-
κούσει πολλές-πολλές φορές, ενώ άλλα κόµµατα δεν
πληρώνουν, για παράδειγµα, µισθοδοσίες και αντιµετωπίζουν
προβλήµατα. 

Σας ευχαριστώ και πάλι θερµά για την κουβέντα που είχαµε
και να ξέρετε ότι ξεκινώντας το µεγάλο έργο του κώδικα της αυ-
τοδιοίκησης, θα είναι ευπρόσδεκτες οι προτάσεις, οι σκέψεις και
οι ιδέες σας. Να είστε καλά! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Ρυθµίσεις για τους χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, την ενί-
σχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και λοιπές δια-
τάξεις».

Έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας
επί της αρχής και επί των άρθρων 26, 32, 53 και 54 του σχεδίου
νόµου από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και Βουλευτές του κόµµατός του.

Επίσης, έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψη-
φοφορίας επί της αρχής και επί των άρθρων 32, 53 και 54 του
σχεδίου νόµου από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής και τους Βουλευτές του κόµ-
µατός του.

Τέλος, έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφο-
φορίας επί της αρχής και επί του άρθρου 26 από τον Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας και Βουλευτές του κόµµατός του.

Η ονοµαστική ψηφοφορία, η ψηφοφορία των άρθρων που δεν
περιλαµβάνονται σε αυτή, καθώς και η ψηφοφορία της τροπο-
λογίας και του συνόλου του νοµοσχεδίου θα πραγµατοποιηθεί
σήµερα -άλλαξε η µέρα-, ηµέρα Τετάρτη 9 Οκτωβρίου 2024 και
ώρα 11.00’.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 00.22’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Τετάρτη 9 Οκτωβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαι-
ρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: 1. Ψήφιση επί της
αρχής, των άρθρων, της τροπολογίας και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ρυθµίσεις για τους
χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, την ενίσχυση των Οργανι-
σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και λοιπές διατάξεις» και 2. Μόνη
συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Κώδικας Φόρου Προστιθέµενης Αξίας». 


